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^lanovi Kinoteke

Pedeset hiljada malih Milica na noši...

Mi sad znamo koliki je pokojni vojnik imao IQ, 
a ne znamo ko ga je ubio. Sram bilo Koštunicu... 

Suština Tadi}eve politi~ke ideje je mirna koegzistencija
u paklu...

Mo`e cunami da proguta celu planetu, ali ovde }e se
prasi}i prodavati iz gepeka i sir i kajmak }e jesti iz jedne
kaši~ice svi prisutni na pijaci...

Biljana Srbljanovi}, dramski pisac

Laslo Vegel, knji`evnik

Petar Lukovi}, novinar



Svetlana Luki}:

Od danas niko, pa ni najve}i Srbin, ne mo`e da se izvla~i. Po~ela je, ia-

ko za nju nismo bili spremni, 2005. Imam utisak da se sino} pucalo

manje nego obi~no. Da l’ se vi{e nema municije, da l’ se ~uva za ne{to

drugo il’ su se naoru`ana bra}a jednostavno umorila. Carinik srpstva

Ko{tunica Vojislav, poslednjih dana je ne{to kijavi~av, ali je zato

obraz Vlade osvetlao gazda Velja. Ministarstvo za kapitalne investi-

cije sino} je ~a~anskim Srbima dovelo Arkanovu udovicu, da ih li~no

uvede u novu srpsku godinu.

Koliki honorar je dobila umetnica, ne zna se, ali ima se, mo`e se. 

Ministar Ili} je Ko{tuni~in Fond za Kosovo shvatio kao svadbu na ko-

joj se pravi doma}in ista~inje velikim darovima, pa je kosovskim Sr-

bima, u ime svog ministarstva, obe}ao trideset miliona. Ostali mini-

stri }e morati da slede primer predsednika i premijera, koji su Fondu

prilo`ili svoje jednomese~ne plate. Rado{ Lju{i} mora da je zbog ovo-

ga stra{no ljut. Nedavno je izjavio da se Kosovo ne mo`e braniti saku-

pljanjem milostinje i op{tim plakanjem. Upitajmo se, rekao je, kako Je-

vreji brane Izrael. Glavni krivac za stradanje Srba na Kosovu su, po

Lju{i}u, komunisti. Vekovna turska uprava na Kosmetu, ka`e on, bi-

la je neizmerno bolja od kratkotrajne komunisti~ke. Takav antikomu-

nizam, kome se svuda privi|aju marksisti~ki kozaci koji poje konje

na Moravi, potkivaju ih u Patrijar{iji, a timare u zgradi SANU, popri-

ma ve} zoolo{ke razmere. 

Miroljub Labus }e u ime Vlade ve} za dve nedelje s nekim strancima

voditi razgovore o Studiji o izvodivosti. Hrvatskoj su za to bila potre-

bna ~etiri meseca, a nama ~etiri godine. U Sloveniji je u protekloj dece-

niji svaka sednica vlade, a vlade su bile razne, po~injala ta~kom: Sta-

nje i problemi u procesu pridru`ivanja EU. Te dve zadihane zemlje se

bez veze iscrpljuju, postoji mnogo le`erniji tempo, koji dodu{e nikuda

ne vodi. 

Crkveno-narodni sabor koji je ovih dana permanentno zasedao, {to u

Domu garde, {to u nekoj bogomolji, privremeno je raspu{ten i stari pa-

trijarh mo`e da predahne od svih onih koji su ~ekali u redu da mu po-

ljube ruku. U tom nizu bio je i ministar prosvete Vuksanovi}, koji je

patrijarhu preneo da je njegovo ministarstvo obezbedilo verou~itelji-

ma pedeset kompleta animiranih filmova s biblijskim temama kako

bi verska nastava |acima bila zanimljivija. Ovih dana, tri romska ob-

dani{ta za najsiroma{niju decu bi}e zatvorena. Strani donatori su se

povukli, a na{ ministar prosvete je, u pratnji kamera, oti{ao u jedno
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od njih, pomilovao de~icu, podelio im nekoliko slikovnica i rekao ot-

prilike da finansiranje takvih obdani{ta nije predvi|eno bud`etom.

Vrati}emo tu decu na ulicu, ionako nema ko da nam pere {ofer{ajbne. 

Ina~e, nema ni{ta novo, Vrhovni sud ukida presude osu|enima za rat-

ne zlo~ine, svedoci se ne pojavljuju na su|enjima za Ibarsku magi-

stralu i ubistvo Zorana \in|i}a, iako su dr`avni slu`benici, odnosno

slu`benici DB-a. Zbog nesaradnje s Hagom, SAD su nam uvele sankci-

je. Ameri~ki savetnici }e, kako nas je danas ne`no obavestio ambasa-

dor Polt, biti zamoljeni da se vrate u SAD, a JAT mo`e samo da sanja

direktne letove za Njujork. 

To, me|utim, ne}e poremetiti Ko{tuni~ine planove. Uostalom, onog

nesre}nog dana kada je postao predsednik Vlade, u Skup{tini je rekao

da je Evropa za njega i ne{to isto~nije od Urala, rekao je da ho}emo u

svet, ali samo kao ponosna nacija. A sve }emo to posti}i, kazao je ~o-

vek koji brka mrak s dubinom, sopstvenim naporom, okupljeni pod ve-

likim imenom Srbija. 

Je l’ vam se desi ponekad da vidite sebe na ulicama Beograda petog

oktobra, ali sada kao neku karikaturu? 

Dramski pisac Biljana Srbljanovi} ve} neko vreme `ivi u Francuskoj.

Za praznike je do{la u Beograd i evo kako vidi otad`binu.

Biljana Srbljanovi}: 

Svi se stra{no puno `ale i od tog konstantnog `aljenja i usredsre-

|enosti na svaki najminorniji problem ljudi su potpuno izgubili

svaki ose}aj za empatiju, svaki ose}aj za neki {iri kontekst. Sad je

mo`da glupa ta pri~a oko Indonezije, ali ja sam zapanjena, fasci-

nirana sam do koje mere... hajde, i va{a televizija se ju~e setila, de

facto. Pa ~ekaj ~ove~e, pedeset hiljada je dece od tih sto pedeset

hiljada ljudi. Pa da li je mogu}e da su ovi ljudi toliko usredsre|e-

ni na nestanak struje u selu tom i tom, da ih je ba{ briga {to je

pedeset hiljada dece pomla}eno zemljotresom. Zna~i, nije ni poli-

ti~ki kontekst ni ni{ta, nego se neka stra{na nesre}a dogodila. Bi-

la je anketa oko toga da li treba pomo}i Indoneziji, onda ide neka,

ona ofarbana, u {arenom {alu, i ka`e – bogami, nama treba da se

pomogne, nema para. Pa, mamu ti tvoju, lovu od te tvoje farbe od-

voj, pa daj. 

U Italiji su ljudi davali svako po jedan evro. Ne radi se uop{te o lo-

vi i ne radi se o tome da ti ka`e{ – gde je nama Indonezija, ali se ra-

di o tome da ljudi potpuno nisu ni na {ta tu|e osetljivi. I onda ka-



Biljana
Srbljanovi}

`u – ko je nama za vreme bombardovanja dao. Prvo, nije istina da

nam nisu dali, mnogi su nam dali na raznorazne na~ine. Ali kako

mo`e da se uporedi takva jedna stvar... sad }e neko da izvadi ma-

lu Milicu na no{i. Ovde je 50 hiljada malih Milica na no{i. Ja ne

znam {ta se to sa nama dogodilo. 

A puna crkva, i{la sam ne{to babi da upalim sve}u, puna crkva, da

li je mogu}e da se ti ljudi ne ose}aju u tom trenutku malo pleme-

nitijim, neki je Bo`i}. To je neki trenutak da se zamisli{. Onda pu-

ne novine toga – na{i Robinzoni Krusi, to ima kod @ike Pavlovi}a,

ima to – na{i Robinzoni Krusi – mno`ina od Robinzon Kruso. I ima

ova fascinacija ovim perverzijama, moram da ka`em. Zna~i, ako

je pri~a o pedofiliji, to }e da bude na svim naslovnim stranama, sa

nekim sladostra{}em, moram da ka`em. Mislim, oni opisuju, daju

slike te dece, ima nekog sladostra{}a ~udnog u tome. Ljudi su do

te mere postali neosetljivi da sad mora ne{to jo{ gore od smrti de-

teta da bude da bi te zanimalo. Zna~i, nije dovoljno {to su deca iz-

ginula, nego sad njima ne{to rade kao seksualno, to je jo{ gore.

Mislim, ima ne{to u ovoj zemlji {to malo nije normalno, stvarno.

I to mi smeta {to se ovde oko svake stvari uvek pojave jedna ili dve

agencije, koje nekome naplate da naprave istra`ivanje javnog

mnjenja. Prvo, ja bih zabranila istra`ivanje javnog mnjenja na te-

mu Ha{kog tribunala, po{to ne znam u kojoj zemlji na svetu se pi-

ta da li neki zakon treba da se po{tuje ili ne. Verovatno kad bi ov-

de napravili anonimno istra`ivanje: da li biste ukrali, a da vas ne

uhvate, 90 posto ljudi bi reklo – da. I {ta to zna~i, da treba da uki-

nemo zakon koji ka`njava kra|u? 

Ovde se opravdava ne~injenje od strane vlasti time {to javno

mnjenje nije raspolo`eno prema Ha{kom tribunalu. Ja, na primer,

nemam poverenja u Ha{ki tribunal, mislim da su oni sami sebi do-

voljna ma{ina, mislim da je besmislica {to ti procesi u`asno dugo

traju, pa dobijemo situaciju u kojoj se Jovica Stani{i} i ekipa vra-

}aju nazad. Sad }e se i [e{elj vratiti, jer oni njemu jo{ nisu po~eli

ni{ta da rade. Zna~i, mislim da je to potpuno nesposoban sud, ali

to uop{te ne treba da uti~e na premijera Ko{tunicu da po{tuje za-

kon, da po{tuje me|unarodne dogovore, da isporu~i generale koje

mora da isporu~i, {ta god da javno mnjenje misli o tome. Nije sve

stvar referenduma, neke stvari se odlu~uju drugim mehanizmi-

ma. Mislim da se svi ti strated`ik marketinzi zapravo bave nekom

vrstom zamu}ivanja politi~kih voda. 
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Ja sam, na primer, za to da se zabrani Legijina knjiga. Prvo sam
mislila da je to neka njegova ispovest, tako da sam pomislila – ka-
ko je mogu}e da neko {tampa to {to on treba da govori pred su-
dom, to malo nije dozvoljeno. Onda sam ukapirala da je ~ovek pro-
zu napisao, to je plod njegove ma{te u sedamdeset hiljada prime-
raka. I to }e da kupi sedamdeset hiljada ljudi, koji su verovatno
zadnji put bukvar pro~itali. Umesto da tih dvesta dinara daju za
Indoneziju, ~ove~e, oni }e da ~itaju {ta ima Legija da ka`e kao
plod svoje ma{te. Li~no smatram da posle II svetskog rata nije
mogao da se pojavi [per, na primer, koji je bio arhitekta, ali nije
mogao da napi{e roman o zami{ljenom arhitekti u svemiru i da se
to {tampa i prodaje na kioscima. 

Svetlana Luki}: 

Posle izlaska, posle dvadeset godina, kad si odle`ao, ~ove~e.

Biljana Srbljanovi}: 

Ta~no. Mislim, ja bih tu knjigu jednostavno zabranila. Ali moram
da ka`em da me ne iznena|uje ni to {to Legijina knjiga nije zabra-
njena niti {to dr`avni tu`ilac nije reagovao na tekst protiv Bran-
ke Prpe, po{to ima jo{ hiljadu svakodnevnih stravi~nih primera
na koje ova dr`ava ne reaguje. I onda me samo nervira ta neka vr-
sta snobizma, moram da ka`em, da se sad odjednom kao svi uhva-
te za glavu kada se desi tako ne{to prominentno. Nije prava slika,
mora{ onda svaki dan da se hvata{ za glavu.

U Francuskoj je pre mesec i po dana bio onaj veliki skandal, u
stvari mini rat u Obali Slonova~e. Jedinice Obale Slonova~e krenu-
le su na francuske vojne kasarne, pobile ~etrnaest vojnika. Tih
~etrnaest vojnika su dobili posthumno Legiju ~asti i ta ceremoni-
ja je preno{ena na televiziji otprilike u isto vreme kad je krenula
ova nezavisna komisija da istra`uje ubistvo ova dva de~aka u Top-
~ideru. Dobro, [irak je premazan politi~ar, ali vidi{ iskreno potre-
senog ~oveka koji izgovara imena ~etrnaest vojnika i na njihove
kov~ege u direktnom prenosu na nacionalnoj televiziji postavlja
oreden Legije ~asti. Pred njihovim familijama posthumno odliku-
je te ljude {to su dali `ivote za francusku dr`avu u mirno doba.
Istovremeno, ratni zlo~inci, kriminalci organizuju ubistvo dva
de~aka. Njihove porodice budu isponi`avane, njihovi psihijatrij-
ski kartoni budu izlo`eni javnosti. Mi sad znamo koliki je pokojni
vojnik imao IQ, a ne znamo ko ga je ubio. Sram ih bilo, sram bilo
Ko{tunicu. 



Biljana
Srbljanovi}

Ova dva de~aka su stostruko ubijena. Mene uhvati tako neki stid.

Ja sam gledala televiziju, toliko sam plakala, zato ka`em imam tu

dijaspori~arsku krizu. Jednostavno sam rekla – kako je mogu}e da

na primer Ko{tunici ne bude `ao ta dva de~aka? Kako je mogu}e

da Boris Tadi} li~no ne zalo`i svoju funkciju, svoj polo`aj i sve, sa-

mo da se rasplete {ta je bilo sa ta dva de~aka? 

Generalima, koji su krivi za 7.800 ubijenih ljudi, uop{te da ne insi-

stiram na tome da su muslimani, njima ne mo`e{ da oduzme{ pen-

ziju, a ne zanima te u su{tini da du{e te dece budu mirne, ako su ve}

nastradali na pravdi boga. Zato ka`em, odre|ene knjige se moraju

zabranjivati, odre|enim ljudima se moraju oduzeti sva gra|anska

prava, pogotovo onima koji su begunci od zakona. Nek se posle do-

ka`e ne znam {ta, ali ti ljudi ovoga trenutka be`e od zakona. 

Ja, na primer, imam jedan od svojih mnogobrojnih procesa po pri-

vatnoj tu`bi va{e slavne novinarke. Po{to `ivim u Francuskoj, ni-

sam se pojavila na zadnja tri procesa, jer oni to zakazuju od danas

do sutra, mislim, sad }u ja da uhvatim avion i da do|em. Zna~i, do-

bila sam ~etvrti poziv na kome pi{e, po privatnoj tu`bi slavne no-

vinarke B92, ako se ne pojavim da }u biti privedena. Dolazili su

kod mojih roditelja na vrata, i tako dalje. Zna~i, mene }e da privo-

de, a Ratko Mladi}, ubica 7.800 ljudi minimum, ima pravo na pen-

ziju. Ja ne razumem, prosto mi do|e da vi{e nikad ne do|em, pa

nek me onda privode na su|enje iz Francuske. 

Ma mislim da kad slede}i put iza|emo na glasanje, to treba tako

da se poka`e. Sad nam je potpuno jasna slika, kohabitacija nam je

potpuno jasna. Ja }u da te pljunem kad slede}i put budem iza{la

na glasanje, ja }u li~no da do|em da te na|em. Stalno su nas pla-

{ili tom baba-rogom – radikali da ne pobede. Mi se svi stalno ne{to

vucaramo po tim glasanjima, arlau~emo po binama raznoraznim,

kr{i se izborna }utnja zbog tog straha – samo da ne budu radikali.

Ne pada mi na pamet. Ho}ete radikale – izvolite, ja uop{te vi{e ne-

}u za kohabitante ikad vi{e da glasam zbog toga {to me strah od

Tome Grobara. Po{to }e mi se [e{elj vratiti zahvaljuju}i kohabi-

tantima. 

Da je na vlasti Toma Grobar, on ne bi imao pristup nigde. Majke

mi, da je Toma Grobar premijer, vratio se ovde Jovica Stani{i} ne

bi, po{to Tomine garancije niko ne bi slu{ao. Ovde bi upali neki

komandosi, pohapsili to {to treba da pohapse, po{to oni o~igledno

znaju gde su ti ljudi i hajde zdravo, do vi|enja. Prema tome, mene
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mnogo vi{e vre|aju ti kohabitanti {to dozvoljavaju da se to radi. S

vremena na vreme sednem, pa pla~em, onda me to pro|e, i ne}u da

idem na glasanje. Sad ima da se bore za moj glas. 

Zna~i, neka se odr`e izbori zahvaljuju}i 30 posto ljudi, pa nek se

krljaju Kari} i Toma Nikoli}, eto ti sad. A ti da zaslu`i{, pa onda da

glasamo za tebe, a ne da glasamo za tebe samo iz straha od ovih.

Ti si nosilac mog glasa, ne}u vi{e da ti ga dam, ima da ga zaradi{.

Mislim da je stvarno pro{lo vreme tog opet referendumskog opre-

deljivanja – ili je `ivot ili je smrt. Pa nije ovo `ivot uop{te, a niti bi

ono bilo smrt, ali nije ovo `ivot i mora tako da se ka`e. To je borba

izme|u `utog i braon, po ~emu se prepoznaju ga}e, eto. 

I sad ja ho}u da mi se zaradi moj glas. Ti sad pristaje{ da stane{

na binu uz Borisa Tadi}a, uz razne u{tve koje profesionalno pre-

zire{, umetni~ke su nule, uglavnom su se uvla~ili svakojakoj poli-

tici i uvla~i}e se ponovo, ali hajde, zapu{i nos, pa mo`e{. I onda

krene{ od tog pretvaranja, `mure}i glasa{, pre}utkuje{ stvari i to

jednostavno ne mo`e vi{e tako. A svi to radimo. Mi to radimo. Pu-

sti ti njih, nego mi to radimo. Sam sebi pre}utkuje{ stvari. Kad

sam ~itala vest o tom atentatu, vrlo sam se uzbudila. Kada sam

ukapirala da izgleda nije, da je to neka zavrzlama, prosto sam `e-

lela da to jeste atentat, da se ne bi obrukao predsednik i ljudi oko

njega. Uhvatim sebe u situaciji da ka`em – jaoj, daj bo`e da onome

na|u pet kila eksploziva u ku}i. Zna~i, ti `eli{ da je na njega neko

krenuo da ga ubije. To je stvarno i{~a{enje mozga. Zna~i, do te me-

re ti mora{ da namiguje{ i pre}utkuje{ razne slojeve stvarnosti,

da se ta stvarnost vi{e uop{te ne uklapa u realnu sliku. Jednostav-

no, ne mo`e{ vi{e to da radi{. Prema tome, ja mislim da sad mi svi

treba da za}utimo na te raznorazne male stvari i da vi{e nikad ne

glasamo za ljude koji nisu u stanju da zabrane list Nacional zbog

teksta protiv Branke Prpe. Eto, eto im ga. 

U novogodi{njem broju Danasa sam videla centralni intervju, vr-

lo pozitivan, sa jadnom biv{om ministarkom ^oli}kom. Intervju

je ogroman, gde je ona simpati~na `ena, pu{i “iv”, podnaslov je bio

ovakav – Ja sam se svrstala protiv podr`avalaca Darvina kao {to

su Marks, Engels, Lenjin, Staljin i Hitler. U Danasu, keve mi. Vi{e

volim Kurir. Mnogo vi{e volim bljuvotine iz Kurira, znam ta~no

{ta su, nego to. 

Ali sam htela da ti ka`em, u Kuriru je iza{ao novogodi{nji intervju

Ko{tunice. Jeste li to ~itali? [to ne ~itate Kurir, to je najve}e zeza-
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nje. Dobro, nisam ~itala ceo, malo me mrzelo, ali bio je jedan mali

kao izvadak – gde idete na more. Ko{tunica ka`e ovako – na moru

nisam bio od 1990. godine, kad sam bio u Herceg Novom, a pre to-

ga sam letovao u Gr~koj i na Hilandaru. ^ekaj, prvo, {to nisi bio na

moru od 1990? Je l’ ima neki zdravstveni problem, je l’ ima neki re-

ligiozni razlog koji ti brani da se mo~i{ u vodu ili {ta? Drugo, ka-

ko mo`e{, kad te pita neko gde si bio na moru, da ka`e{ na Hilan-

daru, keve ti. Pri tom, uop{te davati novogodi{nji intervju Kuriru.

Ne znam kako on ne ose}a kolika je to sramota i za taj Hilandar,

da se on prnde~i s time. 

Ja ne bih znala {ta je Hilandar zbog toga {to, naime, imam vaginu

i ne mogu da odem tamo, ali kapiram da to veoma mnogo zna~i ne-

kim ljudima. I to je verovatno neka vrlo intimna stvar. Ako ti sma-

tra{ da je va`no da na temu gde si bio na moru ka`e{ u Kuriru da

si bio na Hilandaru, ne{to debelo nije u redu sa tobom. Ali mislim

da Tadi} ponavlja istu gre{ku zbog toga {to se samo mera~i kako

da napravi rejting, kako da osvoji glasove. U me|uvremenu, pot-

puno gubi politi~ki profil. I Ko{tunica je to uradio. On se borio za

tu vlast vi{e nego {to se bilo ko borio. On se krljao, ~ove~e, pa da

probam na ovim izborima, pa da probam ovako, pa da probam iz

efea, pa kad se kona~no domogao, ne zna {ta }e. On je kao Oblo-

mov za nekim velikim stolom; dok ustane, obu~e se i stigne do tog

stola, njemu sva volja za `ivotom iscuri, ideja {ta je on tu hteo. Ja

mislim da bi se on sad, kao Amerikanci iz Iraka, oni bi se izvukli,

kad bi znali kako da se izvuku, tako i ovaj. Nije on glup ~ovek ni

na koji na~in, zna on odli~no da mu tu nije mesto. On bi najradije

da se dezintegri{e i da se skloni na Hilandar, da mu spoje atome

kao u filmu Muva i da nestane odavde. 

Mislim da sada Tadi} pravi tu istu stvar, toliko gubi sopstveni

profil, a toliko se koncentrisao na to kako da osvoji po Strated`ik

marketingu ove baje {to su protiv izru~enja Hagu, da im bude sim-

pati~an, jer igra basket, {ali se, bio je ~lan Kinoteke. To bih volela

da mi neko objasni: za{to se u poslednjoj emisiji Aleksandar Ti-

mofejev nasmejao na re~enicu Borisa Tadi}a da je bio ~lan Kino-

teke. Da li zbog toga {to ne postoji ~lanstvo u Kinoteci ili zbog to-

ga {to nije smeo ni{ta drugo da ga pita? Uop{te mi je ta vrsta uvla-

~enja u zadnjicu publici debilna, jednostavno je za moje nepo{to-

vanje. Ali to verovatno uop{te nije va`no tim ljudima, marketin-

{kim magovima, koji prave taj lik i delo, mada imam utisak da

ima jo{ malo ljudi kao ja, i mislim da oni zbog toga {to je on rekao
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da je bio ~lan Kinoteke slede}i put treba da ka`u – bajo, vidimo se

u ~lanstvu Kinoteke, izabra}emo te za predsednika Kinoteke.

Kod ^ede je trip u tome da mora{ da ga ~uje{ kad pri~a. Kad ~ita{

transkript, nije to ba{ tako kao kad ga ~uje{, a nigde ga nisam ~ula. 

To je ovo moje za`murivanje na jedno oko i u tom smislu izbega-

vam da pri~am o ^edi, da ne bih rekla ta~no ono {to me stra{no bo-

li u svemu tome. Mislim, jedan u`asno interesantan, sposoban,

zanimljiv ~ovek. Ako ni{ta drugo, on je taj koji je priveo Milo{evi-

}a, ali dok se meni ne objasni ku}a u Ripnju sa bazenima, konji,

stanovi. Dok se meni to ne objasni, ja jednostavno ne bih `elela ni-

{ta da ka`em, da ne bih rekla ono {to bih rekla. 

Vu~eli}u je St. Proti} izra~unao da pla}a 80.000 franaka godi{nje

{kolarinu }erki. Ja sad shvatam da ima puno ljudi koji smatraju

da je njegova politi~ka opcija, njegova intelektualna delatnost,

njegovo odelo, njegov osmeh, sve {to taj ~ovek radi – ok. Pa onda

taj ka`e – nema veze, nek je i ukrao neke pare, pa dao je za dete. E,

sad ja ne}u da budem u toj situaciji, kao {to mahom svi mi jesmo

u situaciji da vidimo da je tu bilo raznoraznih mahinacija sa

ogromnim koli~inama novca. Samo najgluplji su hap{eni. To je

kao sa ovim krimosima, onaj na ulici pada, a ovi kupuju banke. Sa-

mo obrati pa`nju koji biv{i ~lanovi Vlade kupuju preduze}a. Od

koje ta~no love se kupuju ta preduze}a? Ne}u da budem u situaci-

ji da kao Vu~eli}evi sledbenici ka`em – u redu je da je maznuo. Ne-

}u da ka`em – zato {to ovaj politi~ki misli isto {to i ja – u redu je

da ima konja i bazen. Diplomirani dramaturg. 

Problem kod tih politi~ara je i to {to su se uhvatili u kolo sa svo-

jim drugarima iz gimnazije ili sa fakulteta. Kod nas se zna, ili se

be`alo iz zemlje ili su se uvalili u neku marketing-agenciju. I oni

koji to ozbiljno rade, hajde, svaka im ~ast. Ali ima{ dobar deo pot-

punih idiota, koji nekako shvataju da je sve pitanje marketinga.

Nije sve pitanje marketinga, da jeste, onda bi Keri dobio izbore.

Niko ne bi imao perut u Srbiji da je sve pitanje marketinga. Mo`da

zato {to ja to ne znam i ne razumem, ali za mene je to neki ni`i ob-

lik ljudskog anga`ovanja. To se nekad zvalo: tante za kukuriku,

da ne ka`em ono za {ta bi me mama prezrela: muda za bubrege.

Zna~i, neko ho}e da ti uvali ne{to {to u stvari nije to. 

Pre recimo {est meseci bila sam u “Utisku nedelje”. Ne{to su me pi-

tali o radikalima, da li treba ukinuti radikale. Ja mislim da ne tre-

ba ukinuti radikale, naravno, mislim raznorazne druge radikalni-
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je stvari od toga, ali jednostavno smatram da oni ljudi imaju svoje

po{tovaoce, i tako dalje. Ne mo`e{ se sad baviti demokratijom, a da

ukida{ radikale. Sutradan ujutru me zvao Vu~i} na mobilni tele-

fon, li~no, ja sam mislila da me zeza neko, ali onaj glas je nepogre-

{iv, hot lips, i rekao – hteo sam samo da vam se zahvalim {to ste bi-

li korektni prema nama. Vu~i} i njegova `ena su me 98, 99. na TV

Palmi, imali su neku emisiju “Radikalski talasi”, nazvali govne-

tom, izmetom ljudskim i ovo i ono. Zna~i, od 98. neki marketing

radi sa njim, ili sam ja totalni sunovrat; ali 2004. on me je pozvao

telefonom da mi se zahvali {to sam bila korektna. Sad }e da se is-

postavi da }e radikali ~ak i u tome da ih pre{i{aju, razume{. Dru-

gari iz partija }e da ti rade za “d`”, a radikali }e te pre{i{ati i u to-

me. Volela bih da vidim ove marketing-magove, {to se sad raspode-

ljuju po javnim funkcijama, kako }e na to da odgovore. 

Jeste li gledali nekad “Muzi~ki tobogan” sa Minjom Subotom?

Ima{ onaj trenutak kada deca imitiraju, ima{ neku decu od devet

godina koja, tada nije bio turbo-folk, ali imitiraju odrasle. Zna{

ono kad si crven, crven od blama, a ni ne zna{ to dete. E ja to imam

sad kad gledam ove predizborne, i kad se odlu~uje ne{to stra{no

va`no. Muzi~ki tobogan, de~ije imitacije, potpuno si crven, me-

njaj, menjaj kanal, nismo ovo videli. Stvarno, nema{ {ta drugo da

ka`e{.

Svetlana Luki}: 

Da li si videla kako su se nagojili svi? Ko{tunica ne mo`e da sedi, Ta-

di} ne mo`e da sedi.

Biljana Srbljanovi}: 

Jeste. Nema veze {to su debeli nego su nekako opu{teni. To je kao

ono, udala sam se, kao ’ajmo sad, ne brijemo noge, razume{.

Pri tom, nisu oni isto, zbog toga {to Tadi} potpisuje tu knjigu `a-

losti za te jadne ljude u Indoneziji i onda Tadi} negde ka`e – mi

smo pogre{ili. Ne mora niko da mu ka`e, negde ljudski ose}a da

smo pogre{ili. Ovaj se, bre, ljuti {to ga pita novinarka. Sada si se

setio i, majke ti, {to ba{ u nedelju da bude minut }utanja, da ne

kvarimo kome... Amfilohiju da ne uzbu|ujemo duhovni mir. Indo-

ne`ani nisu pravoslavci, to je valjda neki problem. 

Mislim da je sad u tome stvar. Ti ima{ taj jedan mali tvoj glasi} i

ti sad time igra{, samo {to ova dr`ava ne}e to sutra, prekosutra
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postati, ne}e postati ni za na{eg `ivota, nego tako, mi sad pomalo

vaspitavamo na{e politi~are time {to im dajemo i ukidamo glaso-

ve. Zna~i, nema vi{e toga da a priori DS ili demokratska opcija

ima na{e glasove samo zato {to postoji pretnja od radikala, nego

moraju da ih zaslu`e. Pa kad im ne da{, ne da{, a on se menja, me-

nja, sve pomalo, pa kad ode na sahranu u Top~ider, ti mu onda

da{, ali to ne zna~i da }e{ mu opet dati. I to je odgovornost prema

sopstvenom glasu. Tako se civilizovane, parlamentarne demokra-

tije odr`avaju u `ivotu. Mi jednostavno ne mo`emo da budemo En-

gleska sutra, zbog toga {to nam treba jedno petsto godina. To –

dam ti glas – ne dam ti glas, dam ti glas – ne dam ti glas.

Slu{ala sam Gorana Markovi}a isto u “Utisku nedelje” pre par me-

seci. Nisam imala sliku, samo ton na kompjuteru i sedim i dva sa-

ta gledam u crni ekran u nedelju popodne i slu{am Gorana Marko-

vi}a. Bio je vrlo simpati~an, opet je bila neka drama {ta on misli o

ovome ili onome. On je rekao – uop{te ne mislim ni{ta i mislim da

mnogo vi{e misle oni ljudi, on je rekao – Du{an Petri~i} sad u Ka-

nadi, kad bi ovo gledao... A ja sedim u Francuskoj i ka`em – i ja

isto. Mislim da mi, kad smo tako malo ili zavu~eni u neku unutra-

{nju emigraciju ili u pravoj emigraciji, imamo neku idealnu sliku

o nekoj idealnoj dr`avi koja ne postoji, a imamo nostalgiju za

njom. I onda te svaka stvar koja ti bu{i taj balon od sapunice stra-

{no boli i poga|a. I mene hvata tamo nekad, probudim se ujutru,

toliko mi se ide ku}i da ho}u da crknem, sad bih ovog trenutka se-

la na bilo koje prevozno sredstvo, samo da idem ku}i. A u su{tini

– nemate ku}u, to ne postoji. To {to ja imam nostalgiju za neposto-

je}om zemljom, to je stvarno neka ~udna vrsta patriotizma. Imam

dubok ose}aj patriotizma za dr`avu koja ne postoji. Ona postoji u

na{im mislima, neko idealno mesto. Zna~i, ja ho}u zemlju koja iz-

gleda tako, tako, i tako, i onda mi nedostaje to, stra{no mi nedo-

staje, do suza mi nedostaje ne{to {to verovatno nikad ne}e posto-

jati. Kad ubije{ to u sebi, onda malo postane{ neosetljiv i na mno-

ge druge stvari, tako da mo`da nije lo{e trpeti neki stupanj besmi-

slene patnje, pa barem zna{ da si `iv. Tako ima{ ne{to, a kada to

izle~i{ i odstrani{, onda {ta si. 

A mislim da ova zemlja nikad ne}e izgledati onako kako ja ho}u.

Nikad ne}e biti ni blizu tome i uvek }e mi stra{no nedostajati. To

je neka vrsta prokletstva. Sad mi je poslao neki frik pismo sa Ko-

sova, napljuvao me ~ovek. Uop{te ne znam {to sam mu se ba{ ja

zaka~ila za oko, ali proklinjao me tamo kako bih ja ba{ mogla ma-
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lo da volim svoju zemlju i da ovo svoje prezime Srbljanovi} oprav-

dam. A, na primer, ja mislim da ja mnogo vi{e volim ovu zemlju

nego Velja Ili} ili Bogoljub Kari}, vi{e nego Jo~i}. Mnogo sam ve}i

patriota, mnogo vi{e nego njih me bole razne stvari koje se de{a-

vaju u ovoj zemlji. 

Kada na Kolarcu na novogodi{njem koncertu sviraju [trausa,

onog najki~erskijeg, ti, da se ne razlikuje{ od drugih aplaudira{, a

kad onda po~nu da sviraju Mar{ na Drinu, ti se ose}a{ displaced,

nelagodno. I {ta sad treba da uradi{? Da li da iza|e{, da li da sedi{

i dalje? Prvo, to je neka lepa pesma, drugo, za{to je to pesma onih

koji su osvajali i bombardovali Vukovar? Oni su zloupotrebili tu

pesmu i mi sad moramo da na|emo neki na~in da je nekako pono-

vo usvojimo, da tebe samog ne bude sramota, da ti ne bude odvrat-

no, a da ne okrene{ u neki drugi patos. 

Po~ela sam da svima govorim da sam Srpkinja, to je sad najnovi-

je. Ne mogu vi{e da obja{njavam da li sam Jugoslovenka, da li sam

Crnogorka iz Beograda. Sad sam odvalila i svima ka`em da sam iz

Srbije. Pogotovo u Francuskoj, oni su uvek antisrpski, pa onda

zna{. A {to da ne? Ima i ta neka Srbija, bar u mojoj glavi, imam ja

pravo na to i ne treba da me bude sramota. I ne treba sad da mi ne-

ko napi{e u Danasu – nacionalistkinja, {ovinistkinja, antifemi-

nistkinja... Nije, ima{ ti pravo da ka`e{ da si to i da tu neku zemlju

`eli{, ali da ta zemlja to nikad postati ne}e. Pa {ta?

Svetlana Luki}:

U prvom delu “Pe{~anika” slu{ali ste Biljanu Srbljanovi}, koja, nada-

mo se, samo privremeno `ivi u Parizu. Ona je u poslednjem ~asu ute-

kla iz Beograda avionom, JAT-ovi avioni, kao {to ste ~uli, sada ne lete,

ne zbog kvarova nego zbog {trajka pilota. Niko ne mo`e ni da u|e ni

da iza|e iz zemlje, a mrzovoljni ili, lep{e re~eno, du{evno strogi pred-

sednik vlade sastanak o ovom trivijalnom problemu zakazao je tek za

ponedeljak. A u zemlju se, posle skoro jednogodi{njeg odsustva, vra-

tio pisac Laslo Vegel.

Laslo Vegel: 

Iz daljine ~ovek misli da ima promena i u stvari `eli sebe da ubedi
u to, ali kad sam se vratio, za deset dana sam video da nema nika-
kvih promena u ovoj zemlji. U stvari, tu se sad odvija jedna tiha
agonija. Niko ne mo`e ni da kre}e napred, niti mo`e nazad, idemo
ukrug. Tamo sam video da priklju~enje Evropi nisu samo zakoni,
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nije samo Hag, nego jedna potpuno druga politi~ka kultura. Mo-
`da tu stojimo najslabije i ja mislim da se sa tom ~injenicom ni-
smo ni suo~ili. I upravo zato postoji taj nemi unutra{nji gr~, ta ne-
mo} u kojoj mo`da najplodnije cvetaju razni kompromisi, razne
kratkoro~ne politike. ^ovek mo`e kao pojedinac da planira svoj
`ivot kratkoro~no, ali jedno dru{tvo ne mo`e. 

Pre godinu dana mo`da je bilo malo vi{e subverzivnosti, neka ma-
la nada da }e izbori ne{to re{iti. Mislim da danas svako misli da
ni izbori vi{e ne}e re{iti ni{ta, ta rezignacija se {iri, da nema ni-
~eg {to mo`e ne{to da re{i. To je sad jedno veliko, veliko pomire-
nje sa stagnacijom.

Gra|ani nikad nisu ta~no ni formulisali svoju `elju. Vidite velike
izborne oscilacije, gra|ani se jo{ nisu probudili iz 90-ih godina.
Mislim da taj {ok jo{ deluje, {ok te propagande, {ok tih planova i
utopija. Prema tome, i sami gra|ani tu improvizuju {to se ti~e sop-
stvenih nada na izborima, i vidi se da idu ~as ovamo, ~as onamo. A
{to se ti~e intelektualne scene ja mislim da nema tu intelektualne
scene. Po~etkom 90-ih godina imali smo uzbudljiviju intelektual-
nu scenu nego sada. Sada je to dosadno, ne vredi vi{e ~itati. 

Blago, tiho i stidljivo u Srbiji je po~ela jedna nova politi~ka homo-
genizacija, i to vi{e nije ona op{ta homogenizacija s kraja 80-ih,
nego homogenizacija partija. Samo za godinu dana, kada gledam
taj diskurs partijskih {efova, vidim da sve vi{e li~e jedan na dru-
gog. Kad ne bih znao ko je ko unapred, bio bih u velikoj nedoumici
kojoj partiji taj ~ovek pripada. I prakti~no, mi imamo jako ograni-
~eni pluralizam i pluralizam se vi{e odnosi na osvajanje funkcija.
I DS je u{la u tu op{tu homogenizaciju partija. Svi se pribli`avaju
jednoj nacionalnoj desnici. Nekada je \in|i} rekao da se Milo{evi}
uselio u na{u du{u i da svi mi moramo da ga se oslobodimo. Mo`da
je to bio najte`i njegov projekat, najnemogu}iji, jer ta du{a se o~i-
to nije oslobodila, nezavisno od toga koliko bi pojedinac to `eleo.
O~ito da taj duh postoji kao jedan kolektivisti~ki fantom. To nasle-
|e je tako jako da naslednici ne mogu da ga se oslobode.

Svetlana Luki}: 

[ta hrani taj duh o kome vi govorite?

Laslo Vegel: 

Nikad nije izgra|ena prava alternativa. Drugi razlog {to smo osta-
li u ru{evinama tog nasle|a je to da u Srbiji nije mogao da se iz-
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gradi jedan moderan koncept nacije, moderan koncept patrioti-

zma, te dve stvari nisu isto. Nije izgra|ena jedna dr`ava koja mo-

`e da bude nosilac promena. Bez jedne, kako da ka`em, vitke ali

efikasne dr`ave nema nikakve promene, sve su to samo politi~ke

utopije, dobre `elje, ali ako nema dr`ave koja mo`e da bude nosi-

lac toga, onda sve propada.

Danas u Evropi ima nacionalista, ali to je moderni nacionalizam.

Promenili su se i nacionalisti i konzervativci. Kod nas se naciona-

lizam ne menja, on ne ide u korak sa drugim nacionalizmima u

Evropi. Danas nacionalisti ka`u – jeste, mi smo nacionalisti, ali

Evropa je va`nija. Pa pogledajte, od Turske do Rumunije preko

Ma|arske, svuda se ta scena ponavlja: novi nacionalisti se obra-

~unavaju sa svojim staromodnim nacionalistima, jer to im je naj-

ve}i teret. Oni su uspeli da izvr{e rekonstrukciju nacionalizma.

Svetlana Luki}:

Da li bi se kao primer toga o ~emu govorite mogao navesti gest Ive Sa-

nadera, koji je iz sopstvene partije, dakle iz HDZ-a, izbacio gradona-

~elnika Zadra zato {to je javno u svojoj kancelariji dr`ao sliku ha{kog

optu`enika Ante Gotovine?

Laslo Vegel: 

Jeste, to je samo jedan od primera. Nacionalizam je iza{ao iz ko-

munisti~kog {injela, a na{ nacionalizam je jo{ uvek u komunisti~-

kom {injelu. Pogledajte kod nas jedan {kolski primer – radikale.

Radikali imaju socijalni program levi~ara, oni su mladomarksisti.

Svako ima pravo da na politi~ko tr`i{te iznosi {to god `eli, sa tom

idejom mo`ete se boriti za glasa~e, ali dr`ava se ne mo`e graditi. 

[to se ti~e Vojislava Ko{tunice, on li~no jeste pravi nacionalista i

pravi konzervativac. On je ~ovek bez partije, jer ta njegova partija

nije to, naro~ito ako gledam Vojvodinu, gde su jako bliski radikali-

ma. Prema tome, ako ~ovek slu{a njih i slu{a Ko{tunicu, to su dva

sveta, kao da nisu iz iste partije. Sada je liberalizam ve} potpuno

nestao i iz njegovog govora, a i konzervatizam je postao jako tanak

i klizi prema radikalima. Odmah da ka`em, ja ne mislim da je to

pravi put, ali svestan sam da je to jedna struja koja, ne samo u Sr-

biji nego svugde, mora da bude u parlamentu da ne bi bila na ulici. 

To se nije odmah videlo posle pada Berlinskog zida, ali naciona-

listi su brzo uvideli da antikomunizam vi{e ne mo`e da bude nji-
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hov program. Za{to? Zato {to nove generacije vi{e ne znaju {ta je

komunizam. Populizam je kao kultura nasle|en od komunizma;

kada je diktatura nestala, po~eo je da divlja i hara po ulicama. U

su{tini, kolevka isto~noevropskog populizma jeste komunizam.

Mase su zato prihvatile komunizam, ne zbog nekog Lenjina ili

Marksa, nego zato {to je egalitaristi~ki, ali to je bilo disciplinova-

no od politbiroa, a kada je nestao politbiro, populizam se razlio

kao reka bez obala. I sami nacionalisti su videli da }e to razru{i-

ti dr`avu. 

Pogledajte u okolnim zemljama – novi nacionalizam se distanci-

ra i od desnog i od levog populizma, oni smatraju da je dr`ava to-

liko va`na da ne sme biti rizikovana u ime bilo koje privla~ne ide-

je. Ta isto~noevropska desnica neverovatno i skoro prelako preu-

zima zapadnoevropske modele, a kod nas toga nema. Rezervisa-

nost na{ih nacionalista prema Zapadu ravna je onoj koju su u

najte`im trenucima imali komunisti 50-ih godina. Mi sad imamo

antizapadne impulse kao 50-ih godina, kada su i farmerice bile

greh.

Video sam u [vajcarskoj da su oni velike patriote, ali taj patrioti-

zam uop{te nije nacionalno obojen. U ~emu se ogleda njihov patri-

otizam? Oni smatraju da imaju dru{tveno ure|enje na koje mogu

biti ponosni. Onda, tu je odnos pojedinca i dr`ave – jedan [vajca-

rac smatra da je patriota ako kontroli{e tokove javnog novca, za-

to {to [vajcarac `eli da ima dobru dr`avu. Tamo sam jako malo

slu{ao o [vajcarskoj, to je za njih apstrakcija. Kanton – to je kon-

kretno. Za{to? Zato {to najve}i deo njihovog poreza ide u kanton i

zato {to kanton donosi zakone. Kad bi to kod nas bilo tako, nasta-

la bi prava histerija da }e se raspasti zemlja. U [vajcarskoj, me|u-

tim, to je ono {to ~ini jednu dr`avu stabilnom – konkurencija iz-

me|u kantona. Znate, svaki kanton vodi svoju poresku, ekonom-

sku i ne znam kakvu jo{ politiku da bi nekako nadvladao drugi

kanton. Kada govore o nacionalnom, to se vi{e odnosi na kulturu.

Nacija postaje kulturna vrednost. 

Kod nas se preklapaju patriotizam i ljubav prema naciji. To zna~i

da je jedan deo stanovni{tva automatski isklju~en iz patriotizma,

a patriotizam bi trebalo da bude ne{to upravo suprotno – da su svi

uklju~eni. Patriotizam, naravno, ne isklju~uje ljubav prema naci-

ji, ali to bi trebalo da je sasvim druga stvar: da se kupuje vi{e knji-

ga, da su koncerti puni, da ljudi daju novac pozori{tima. 
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Svetlana Luki}: 

Kada ~ujete da je Milorad Vu~eli} postao {ef odbora koji treba da ispi-

ta zakonitost privatizacije “Knjaza Milo{a”, da li imamo razloga da

govorimo o restauraciji ili vi tu vidite jedan kontinuitet, koji ni 5. ok-

tobar nije prekinuo?

Laslo Vegel: 

Ljudi su verovali da je ne{to prekinuto 5. oktobra, a sama ta vera

ve} zna~i da je ne{to i prekinuto. Ja ne verujem da se mo`e vratiti

direktno na onaj sistem, me|utim ni{ta nije fundamentalno pro-

menjeno. [tavi{e, i oni koji su zapo~eli ne{to novo, po~inju da se

prilago|avaju tim starim ljudima. I postoji jedno novo savezni-

{tvo kao jedan kompromis. Da se ti ljudi vra}aju, to je ~injenica,

ali znate, ja ne mogu da ka`em da treba njima zabraniti. Jedini na-

~in je da dru{tvo samo ne bira takve ljude, ali po{to ih dru{tvo bi-

ra, onda treba prihvatiti i da se oni vra}aju. Ali oni se vra}aju u va-

kuum, a vakuum se onda stvara i oko svake perspektive. Svi poli-

ti~ari na javnoj sceni dokazuju se na tome koliko su ve{ti u pra-

vljenju kompromisa, i ako imaju tu ve{tinu, oni mogu da se afir-

mi{u. Ali ne smeju biti li~nost. Vidite, to je ne{to |avolsko, posled-

nja li~nost u ovoj politici bio je Slobodan Milo{evi}, ne govorim

kakva li~nost, ali li~nost. 

Svi misle od danas do sutra. Me|u njima ima i pametnih, verovat-

no i dobronamernih i svakakvih, to sad nije problem. Ali oni nisu

sposobni da razmi{ljaju o sebi i o svojim partijama na na~in da }e

~etiri godine biti na vlasti i da }e je onda ~etiri godine izgubiti i u

tom vremenu ja~ati, pa se ponovo vratiti da nastave ono {to su ra-

dili. To zna~i da nema nikog ko razmi{lja osam ili dvanaest godi-

na unapred, najvi{e {to se razmi{lja to je ~etiri, ali po{to su kod

nas izbori ~esti i dru{tveno tle nesigurno, onda najvi{e misle na

godinu ili dve. Jo{ malo, pa }e prevladati ljudi koji se vra}aju, taj

fond ljudi koji restaurira }e se {iriti. Ljudi koji su imali vlast pre

2000. godine, oni dolaze.

U krizi se uvek ra|a nova inicijativa ili nove partije ili nove ideje

koje po~inju da se {ire. Kod nas je danas potpuni mir, kompromis

svakoga sa svakim, potpuno zatvoren horizont. Prema tome, ap-

solutno je isklju~ena mogu}nost da nastanu neka nova stremlje-

nja. U stvari, za{to se vra}a Vu~eli} – zato {to ga ~eka zagrljaj. Kad

ne bi bilo tog zagrljaja, ne bi se mogao vratiti.
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Svetlana Luki}: 

Kako vi razumete {ta ho}e i kakve su ideje Borisa Tadi}a?

Laslo Vegel: 

Te{ko je ~itati njegove politi~ke ideje. On ima jednu ~udnu suge-

stiju da poseduje magijsku, tajnu taktiku. Ali su{tina njegove po-

liti~ke ideje je mirna koegzistencija u paklu. On je zaista adekva-

tan izraz ove politi~ke situacije. Vidite kako situacija prona|e

svog eksponenta. On to radi s jednom, mogu da ka`em eleganci-

jom, na jedan civilizovan na~in, i `eli da bude besprekoran, ali on

jeste apsolutni izraz ove situacije. Mi sad `ivimo na ivici provali-

je. Da li }e njega strah od provalije da promeni, to je sad pitanje

politi~ke biografije. 

Svetlana Luki}: 

Kao njegov politi~ki oponent u stranci se pojavljivao ^edomir Jovano-

vi}, koji je izba~en iz stranke. Hteli ne hteli, neki ljudi ula`u nade u nje-

ga, jer se prosto niko drugi ne nudi da eventualno izrazi njihove ideje.

Laslo Vegel: 

Kako da ka`em, on je poslednji |in|i}evac. Dok bi drugi `eleli sa-

mo mit i slavu \in|i}a, on je mo`da jedini naslednik realnog \in-

|i}a. On prihvata \in|i}a u celini i jedini je koji se ne odri~e dru-

ge polovine \in|i}a, nego ka`e – to sam. Ali da li to ima perspek-

tivu u dana{njoj situaciji, mislim da dok se sa ovom zemljom ne

desi jedan novi {ok, ta {ansa je dotle mala. Mo`da je treba sa~uva-

ti, kao neku nadu, kao Gra|anski savez. ^edomir Jovanovi}, zato

{to je bio privr`eniji \in|i}u nego drugi, osu|en je da nekako tu

\in|i}evu naraciju sa~uva. Ja ne znam kada }e imati realne {anse

on ili neki drugi koji tu naraciju ~uvaju, ali u svakom slu~aju jako

je va`no da to i dalje postoji.

Pogledajte samo \in|i}evu biografiju, ne samo politi~ku, koje se

sada se}amo, nego od 60-ih godina. On je bio ta generacija koja je

sazrevala preko anarhizma, preko liberalizma i tako dalje, ali je

bila subverzivna. On se tako pona{ao i 2000. godine. Imao je uvek

neku dozu subverzivnosti, ali on je naravno morao da igra jednu

drugu ulogu, ulogu srpskog Fausta, koji je morao da ima ugovor i

sa |avolom. E sad, taj subverzivni elemenat mnogi `ele da nekako

elimini{u iz \in|i}evog nasle|a. Da naprave od toga ne{to herme-

ti~no, ne`ivotno, i onda vi{e ne}e postojati Zoran \in|i}, ve} je-
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dan polumit, paramit, na koga se jednom godi{nje u prikladnim

prilikama vredi pozivati zbog autolegitimacije. Niko ne}e na nje-

ga stvarno da se nastavi. U stvari, ta trajna sahrana – to se odvija

oko politike Zorana \in|i}a. Situacija je sve gora. 

Mi ne mo`emo meriti na{u situaciju u odnosu na to kakva je bila

pre 2000. godine, mi je moramo meriti od 2000. Koliko zemalja je

u{lo u EU od 2000, kakve milijarde dobijaju od Brisela, kako }e

oni za dve-tri godine da se razviju. To je parametar, a ne da li smo

bolji od Milo{evi}a. Naravno da smo bolji, ali koliko? A moram da

ka`em, objektivno smo imali veliku {ansu, Evropa je mnogo inve-

stirala u promene ovde. Sada mi vi{e nismo interesantni, sada vi

~itate novine na Zapadu, pa ni ne spominju nas. Mi smo jedna za-

boravljena, mala dr`ava i sada je propao i ve~iti argument o spolj-

noj zaveri. Za nas }e se zabrinuti samo ako eventualno do|e do no-

vih `estokih lomova. Niko nas ne}e prisiliti da `urimo napred, ni-

ko. Jednostavno su rekli – vi tako `elite, vi ste tako izabrali, gra|a-

ni. Vidite kako nam se obra}aju s jednom hladnom demokratskom

retorikom. Jedino oko Haga imaju malo o{triji ton. Propala je i po-

slednja negativna utopija da smo interesantni. Nismo.

Svetlana Luki}: 

U stvari, stalno {aljemo poruku odavde da nas ostave na miru.

Laslo Vegel: 

Da, i ostavili su nas na miru potpuno. Mi smo kao kolektivni Go-

do, ~ekamo ne{to, ~udo, kao junaci Beketovi, ~ekamo Godoa da

stigne, a Godo ne sti`e, ne}e ni do}i, mi moramo da pri|emo.

Svetlana Luki}: 

Mi smo i sme{ni, zar ne?

Laslo Vegel: 

Jeste, sada je to dosta zabavno. @elimo da se priklju~imo Evropi,

ali da ne damo ha{ke optu`enike. Ne mo`e oba, ne mo`e se voditi

ta hermafroditska politika do beskraja. Mo`da u toj u`asno te-

{koj, blatnjavoj ti{ini, u kojoj sada `ivimo, mo`da }e svako imati

{anse da razmi{lja dokle to mo`e tako.

Svetlana Luki}: 

Rekli ste da nama treba jo{ jedan {ok.
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Laslo Vegel: 

Jo{ jedan {ok. Ja ne znam da li je to politi~ki ili ekonomski, pret-

postavljam da krajnji ekonomski {ok ne}e ni Zapad dozvoliti,

uvek }emo dobiti neku donaciju, neku povlasticu izvoznu. A do

politi~kog {oka ne mo`e da do|e, jer prakti~no vi{e niko ni ne zna

protiv ~ega treba da nastupa. Te{ko je praviti razliku ko, {ta, gde

zastupa. Postoji jedna ozbiljna, tragi~na i komi~na, dakle hibrid-

na situacija u svim stvarima `ivota, u kulturi, u politici, u privre-

di, svugde su hibridi. Razlike nestaju i onda je te{ko na}i razlog

za jedan unutra{nji politi~ki {ok. Kada su ideje u pitanju, vlada

jedna ~udesna anarhija. To je sve kentaursko. 

To je jedna te{ka situacija, nekad je la` htela da bude istina, a da-

nas i istina izgleda kao la`. Tako da bi {ok mo`da dobro do{ao, ali

ne}e jo{ do}i, nema iz ~ega. Bilo bi najbolje kad bismo imali jednu

dalekovidnu politi~ku elitu, koja bi ponekad smela da ka`e tom

dru{tvu i istinu. De Gol, on je ponekad imao hrabrosti da je ka`e,

naro~ito kad je preuzimao vlast. Nemamo mi to, ni De Gola, nema-

mo ni{ta.

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste Biljanu Srbljanovi} i Lasla Vegela, a sada govori Petar Lu-

kovi}. On nigde nije bio, Pera jedva da izlazi iz svoje sobe.

Petar Lukovi}: 

I pre Nove godine, dakle ove prave, takozvane me|unarodne Nove

godine, a i ovih deset dana mislim da osnovno pitanje sad vi{e ni-

je {ta }emo da radimo ove godine, {ta postoji, ulazak u Evropu, ne-

ka bitna pitanja, ne, nego postoji samo pitanje Kosova. Od one iz-

jave Tome Nikoli}a da }emo ratovati za Kosovo do izjave Ko{tuni-

ce da Kosovo ne}e biti nezavisno ni 2005, ni 2006, ni 2050. Da bu-

dem iskren, mo`da ja nisam pratio novine, mogu}e da sam pre-

spavao, ali ne vidim {ta se to desilo zadnjih petnaest–dvadeset da-

na da bi sad ponovo Kosovo bilo glavno. Nije bilo tako po~etkom

decembra, bar nikakve kampanje nije bilo. I sad donatorska kon-

ferencija, Dom garde, pojma nemam. Da budem iskren, meni je to

malo dosadno. Tu i tamo nekad upalim televizor, vidim da je opet

dobri premijer Ko{tunica u nekom manastiru negde na Kosovu,

ne znam, u nekoj crkvi, to je ne{to no}u i{lo. Pa upalim ujutru, on

opet u manastiru, ne znam da li je on tamo celu no} probdeo ili su

ga reprizirali. Ali koliko ja vidim on dobar deo radnog vremena
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provodi po crkvama i manastirima, to mu je valjda u opisu radnog

mesta, ne razumem. A opet je i mogu}no, jer tako i biva u dr`avi u

kojoj je crkva na vlasti.

I oni zaista stvarno misle da je to Kosovo deo Srbije. Ako to stvar-

no misle, onda ja ne znam, onda je neko od te dve strane lud ovde,

mogu}e da sam ja lud. Ali svakom ludaku je do te mere jasno o ~e-

mu se radi, da apsolutno ne vidim nikakvog na~ina za neku vrstu

polemike. S druge strane, ~uo sam sva{ta u ova ~etiri meseca, tu

iz off-a negde. ]osi} je valjda ne{to... neke podele... pojma ne-

mam. Mrzi me to da ~itam uop{te, mrzi me i da slu{am o tome, ta

me stvar uop{te ne interesuje. Ne znam kako da ti objasnim, me-

ne ta stvar uop{te ne interesuje, to mi je onako pod “[” potpuno

u mom `ivotu. Ali interesovalo bi me da znam {ta ova dr`ava ho-

}e i bilo bi mi, ne lak{e, ali zanimljivije da znam {ta ho}e, ali ja

stvarno ne vidim. 

Vidim da ne postoji nikakva ideja, postoji samo jedna kampanja u

kojoj je Kosovo u centru pa`nje. Ja vidim to medijski, vidim to

kroz neku vrstu simbola. Ve~e uo~i takozvane srpske Nove godi-

ne, na televiziji ima{ onu malu poga~icu dole, ono kao srpska po-

ga~a sa ~etiri “S”. Za{to uvodimo takvu vrstu ludila, domoljublja

na najgori mogu}i na~in. Smejali smo se Hrvatima, a mi to radimo

na isti i jo{ odvratniji na~in. Vidim na osnovu tih simbola neko di-

zanje nacionalne tenzije, nekog prkosa. A Kosovo je tu valjda ne-

ka vrsta dimne zavese, to je ne{to {to treba da nas zabavi da se ne

bismo bavili drugim problemima. 

I neki su prijemi, nekakve konferencije, ne znam, neko od njih je

davao pare, vidim kad Tadi} ljubi ruke Artemiju, pa Pavlu. I gde

god se okrene{, tu su popovi, mu~no mi to izgleda. Mu~enje mi je

kad vidim toliku koli~inu popova u ~etrnaest dana, to je onako ba{

stra{no, od tih procesija u crkvi do bolnice na Be`anijskoj kosi.

Do{li su popovi tamo, izgleda kao sahrana. Moram da ka`em da

meni popovi onako, jedna od mojih asocijacija jeste na sahranu,

smrt, i oni izgledaju ba{ tako. Meni je onako bilo sme{no i blesa-

vo, sad mi vi{e nije sme{no. Ranije bih se mo`da krstio kad bih

~uo da je Amfilohije rekao da su Deda Mraza izmislili Amerikanci

da bolje prodaju koka-kolu. 

Niko nije reagovao na tu izjavu, niti je neko ne{to napisao, to ta-

ko pro|e. Ose}am se kao neko ko `ivi u nekom vrtlogu, samo pro-

mi~u te konferencije, neki ljudi, neke izjave, koordinacioni centri,
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osim detalja o ubistvu tog albanskog de~aka, to sam primetio da

je metak riko{etirao o drvo. Ne znam, nisam znao takvo drve}e o

koje se riko{etira, ali dobro.

Mislim da je Kosovo jo{ jedan primer slavodobitnih pri~a na koji-

ma ljudi grade svoju karijeru. Prema tome, to je jo{ jedan dokaz

one moje teze, na{e zajedni~ke teze – Kosovo, to nije bitno, Koso-

vo, to je samo forma. Mo`e neko da izmisli neku drugu re~, neki

drugi pojam. Prave se karijere, snuju se neke pare, tu se sad liciti-

ra ko je ve}i patriota, koje }e ministarstvo vi{e da dâ. 

Video sam Tadi}a u Novom Sadu pred nekim ljudima u neverovat-

nom kadru: predsednik dr`ave daje izjavu nekome u desnom uglu

ekrana s desne strane, ne vidi se ko pita, bar ja nisam video, mo-

`da sam se uklju~io kasnije, a i snimljeni su neki ljudi koji tu se-

de i pri~aju. Razgovaraju ljudi, prolaze kao da stoje na ulici, a Ta-

di} pri~a tako le`erno, kao da obja{njava uzroke poraza “Crvene

zvezde” u utakmici sa “Sankt Peterburgom”, 4:0, i tu pominje te-

mu rata. U takvom ambijentu, onako le`erno, kao, ne}emo dozvo-

liti da do|e do rata, mora do}i neka odgovorna politika. Stalno `e-

lim da nemam nikakve veze s tim, kao da su neki vanzemaljci, kao

da nismo ovde. 

I kao {to BK po~inje vesti, to mi je isto bilo sme{no, to sam samo

video pa sam ugasio, ka`e, Kari} je boravio na Kosovu. Mislim, {ta

mene to interesuje gde je boravio. Pa {ta, odu{evljeni su sad {to je

do{ao. Gledam sad svoj `ivot da oblikujem u nekom sistemu mo-

jih vrednosti, mojih interesovanja, da li je to rokenrol, knjige, da

li je to neki pametan svet s kojim pri~am ili sa kojim }utim, jo{ bo-

lje. Ne}u da gledam s kog kanala }e da mi iza|e pop ovde, mislim,

stvarno ne mogu vi{e.

Imamo su|enja, imamo ove praznike, imamo i obele`avanje trage-

dije u jugoisto~noj Aziji, {to je meni u`asno indikativno. Naime,

ta nesre}a je bila jo{ 25. decembra, a na{eg premijera, po{to valj-

da nije mogao od silnih procesija i silnih tih poseta manastirima,

njega su valjda obavestili tek posle Nove godine da se ne{to desi-

lo. I on je do{ao u tu ambasadu te zemlje za koju pretpostavljam

da nikad nije ~uo da postoji, {ta je to [ri Lanka, kakve to veze ima

sa njim, i tu je ne{to ispisao. Onda je Tadi} rekao da ne treba da pi-

tamo {to su oni zakasnili, nego treba da se svi ujedinimo oko to-

ga. Cela Evropa je to obele`ila sa tri minuta }utanja, mi smo tri da-

na kasnije. Valjda opet, to je moje obja{njenje, mi jo{ uvek `ivimo
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po tom julijanskom kalendaru, a crkva nam sada diktira i vreme i

prostor. Mo`da je petoro ljudi uhva}eno kako stoji tri minuta. 

Po{tenije i racionalnije bi bilo da ka`e{ – ma jebe nam se za cuna-

mi i za te ljude. Bilo je ve} komentara u novinama – da li su oni pa-

lili sve}e za nas kad su nas bombardovali 99. godine, {to mi njima

da poma`emo. Pa onda hajde da ka`emo: ne}emo da poma`emo,

ne}emo ni{ta da radimo i gotovo. Ovako ispada da smo jedina ze-

mlja u Evropi bez ose}aja prema bilo kakvoj nesre}i. Ima{ samo

jednu matricu, to je Kosovo, na{e `rtve i tako dalje. To je jedna su-

luda, sumanuta pri~a. 

Iz te pri~e proisti~e i taj odnos prema su|enjima. Ja opet imam je-

dan ose}aj, jedan ko{mar, jednu vrstu de`avija, mislim da }emo ti i

ja da se na|emo kroz pet godina i da ~ujemo re~enicu na televiziji

da se sutra nastavlja su|enje za atentat na Zorana \in|i}a. Ja pro-

sto ne vidim kraja ovome, ne vidim kraja. Evo, Bracanovi} nije do-

{ao, to se odla`e. Kad vidi{ one advokate koji brane te ljude, ne zna{

ko je gori, da li je gori advokat, da li su gori ovi koje oni brane, raz-

ume{. Prvo je po~elo to su|enje za Ibarsku magistralu. Stalno mi se

~ini da to traje i traje od dana kad su poginuli ti ljudi. Iskren da bu-

dem, nekad se pitam je li Rade Markovi} na slobodi ili u zatvoru, ne

mogu da pohvatam uop{te, bio je osu|en, pa ne{to tu`ba, ne{to bio

vra}en, pa se `alili. I valjda je to ideja da ja kroz dve godine nemam

pojma, mo`da se ovo za Ibarsku magistralu zavr{i do na{eg ulaska

u EU, a su|enje \in|i}evim ubicama do onog datuma kad Ko{tuni-

ca misli da Kosovo ne}e biti nezavisno – 2050. otprilike. 

A tre}e, iza toga stoji jo{ jedna vest, koja je mo`da i najbitnija i ko-

ja u stvari govori o ~emu se ovde radi – to je ukidanje presude Sa-

{i Cvijanu, osu|enom za ratne zlo~ine. Dakle, i u komentaru te ve-

sti je bilo obja{njeno da je on osu|en na osnovu svedo~enja svojih

nekakvih kolega, na osnovu svedo~enja svedoka, da je bilo i mate-

rijalnih i ne znam kakvih sve dokaza. I da sve to nije bilo dovolj-

no, nego je Vrhovni sud ukinuo tu presudu i sad sve po~inje iz po-

~etka. Zami{ljam sad onog svedoka nesre}nog, koji je jedva pre`i-

veo celu tu torturu svedo~enja u prvoj fazi i sad njemu ka`e{ – haj-

de sad, pujpike ne va`i, idemo sad od po~etka. Hajde ponovo da

svedo~i{. Pa slu{aj, ne znam koga da su mi ubili, pa mislim dosta.

Ovo je jedna vrsta u`asnog cinizma. 

Ja ne znam je l’ postoji u sudu neka nagrada, da ne{to oni kao do-

biju na kraju, da ne dobiju zatvor nego da dobiju neku nagradu,
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neki loz. Ne vidim nikakav na~in da neko od njih bude uop{te osu-

|en, ~ak ni uslovno, bilo ko od tih ljudi. 

Sve pri~e imaju veze. I pri~a o crkvi i pri~a o su|enjima i pri~a o

poni{tavanju ove presude, to su delovi jedne iste pri~e. Ona je u`a-

sno prosta i neko bi trebalo da ka`e stop, mi ne}emo da sara|uje-

mo sa Ha{kim tribunalom, mi ne}emo nikog da {aljemo, ko vas je-

be. Naprosto, ne}emo, ali bismo voleli da u|emo u Evropu, onako

teoretski da u|emo, ako nas pustite pod tim uslovom, ako ne}ete

– ko vas jebe, tako|e opet. 

Sad imamo novi datum, Labus je dao 27. januar. Interesuje me

stvarno {ta }e biti ako ne bude ni{ta do 27. januara. Hajde da pod-

setim ja Labusa, ako slu{a neko da ga pita – pa zar ne re~e ~ovek

u novembru da }e 14. decembra biti osnovana ona komisija UBOK

ili USKOK, da, UBPOK. I da }e oni 14. decembra da daju izve{taj o

svemu u vezi “Knjaza Milo{a” ili }e on da da ostavku. Jesam ja pre-

spavao ovih mesec dana? Je l’ dao ostavku? Nije. Sad ta komisija u

kojoj je Milorad Vu~eli}, to je jo{ stra{nije. Ne mora ~ovek uop{te

biti inteligentan da primeti da mi ovako kupujemo vreme, mi la-

`emo, mi ne}emo da sara|ujemo. Ne postoji saradnja, ne postoji

ni dvosmerna, ni trosmerna, ni jednosmerna, obrnuta, seksualna,

gimnasti~ka, ne postoji nikakva, nema saradnje. 

Nisam jedini koji smatra da smo u vreme Milo{evi}evog re`ima

imali njega kao simbola zla i ljude oko njega. Bilo je mnogo manje

ljudi, sad ima toliko ljudi koji ti idu na nerve, ljudi koji su u`asni

i stra{ni, da se cela moja energija rasplinjava, ta moja mr`nja se

rasplinjava na nekoliko hiljada ljudi. I naravno da nije vi{e tako

u`asna i jaka kao {to je bila onda kada je bila usmerena samo na

njega i njegove. I to je mo`da jedan od problema, sad ima mnogo

vi{e ljudi koje ne mo`e{ da podnese{. Naprosto, ne mo`e{ vi{e da

~uje{ ni njihovo ime. 

Evo, zamisli sad da je tebi ili meni neko rekao krajem 2000. godi-

ne, ne}emo da uzmemo tu foru 6. oktobra, 31. decembra da ti je re-

kao da }e Milorad Vu~eli} biti na ~elu komisije koja }e ispitivati

privatizaciju “Knjaza Milo{a” kroz ~etiri godine. Da li bi se kladi-

la u kamion piva? Bi. Ali to je opet razumljivo, ako savetnik pred-

sednika Vlade, na{eg ~uvenog premijera, ka`e o Voji, improvizu-

jem otprilike, da je Voja takav lik koji sebe zami{lja na london-

skim, `enevskim konferencijama, gde bi on odlu~ivao o granica-

ma u ime Srbije. A sve ovo, ova privatizacija, ove kisele vode, ovi
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penzioneri i ovi invalidi, ovo pove}anje poreza, kanalizacija, stru-

ja i to, to nije njegov nivo. Pa ako nije njegov nivo, {to se prihvatio

toga? To je pod a. Pod b, `ao mi je {to moram da obavestim premi-

jera Ko{tunicu – nema vi{e londonskih i versajskih ugovora. Na

njegovu `alost, granice u Evropi ili ne postoje ili su ve} davno

utvr|ene. Sad ja ne znam, ako on podnese neku molbu, zna se kad

i gde mo`e da podnese, da vidi da li Srbija mo`e ne{to da uzme do

Be~a, do Tokija negde, ako mu je toliko stalo da brani srpski inte-

res. 

E onda ~ovek vidi finale toga, kad ve} ne mo`e London, kad ve} ne

mo`e Versaj, ’ajmo makar Kosovo, da se vidi neka konferencija o

Kosovu gde bi on branio te interese, i {ta bi na kraju bilo? Nikom

ni{ta, mi bi to potpisali {ta god da mu bude i gotovo, zavr{ena pri-

~a. Dakle, nas stvarno vode ludaci. 

Za Novu godinu, ministar za kapitalne investicije organizuje No-

vu godinu u ^a~ku, a ve~eras po~inje {trajk pilota JAT-a kojima je

on kao ministar. I on daje trideset miliona sad za Kosovo. Dakle,

on je menad`er ove estradne zvezde, BK prenosi u`ivo, piloti mu

{trajkuju i brine o Kosovu istovremeno, i jo{ gradi puteve i, {to bi

on rekao – i tako dalje. Sad objasni nekome u Evropi, nekom stran-

cu kakav je to ministar, da li to postoji negde? Da li postoji negde

ministar koji mo`e da ka`e: ja dajem nekome neke pare; ~isto je

on tako odlu~io, svi|a mu se tako.

Za{to Vu~eli}? Mislim, odli~no se zna da }e njegovo ime i njegova

pojava i njegov lik iritirati javnost i to jo{ na mestu {efa komisije

koja }e pratiti privatizaciju. Unapred se zna {ta }e biti stav njego-

ve stranke u privatizaciji. I onda mi je suludo, zar nije po{tenije

odmah re}i – hajde da poni{timo privatizaciju jo{ jedanput, da ka-

`emo da ne}emo da privatizujemo. Za{to ne uradimo sve ono {to u

stvari ho}emo, a ne smemo javno da ka`emo? I to je ova zemlja. Ov-

de mi jedno govorimo, mislim javno, sve je super, Evropa, a u stva-

ri – ma ko im jebe mater, mar{ u pizdu materinu, kakva Evropa. 

Ali kad bude to jednog dana, neka se niko ne pla{i kad ovo slu{a

da }e to da se desi, to se ovde nikada ne}e desiti. Mo`e cunami da

proguta celu planetu, ali ovde }e se prasi}i prodavati iz gepeka i

sir i kajmak }e jesti iz jedne ka{i~ice svi prisutni na pijaci. Prema

tome, nema opasnosti od toga. Ali kad bi se brojale stranice zako-

na i regulativa samo u prvoj fazi, mislim da je to negde oko 25.000

stranica. 
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To me zapanjuje sve vreme, da kao {to ka`e{, ma ne}emo u Evro-

pu, ka`e{ i ho}u u Evropu. To je kod nas sve tako fenomenalno la-

ko. Nama je u stvari dobro ovako, ja ne vidim da postoji nekakav

bitan, nacionalni problem koga su ti ljudi svesni ovde, ozbiljno ti

ka`em. Mislim da }e 2005. godina biti zanimljiva, ne samo zato

{to }e biti deset godina od zlo~ina u Srebrenici i ne samo zato {to

}e biti trinaest godina od bombardovanja i opsade Sarajeva i

~etrnaest godina od pohoda na Dubrovnik ili ~etrnaest godina od

pohoda na Vukovar. To su sve stvari kojih }e jedan mali krug lju-

di ovde da se seti, ali }e godina biti zanimljiva iz prostog razloga

{to mislim da, ako pro{le godine re~ ratni zlo~in i pominjanje sve-

ga ovoga {to sam sada pominjao nije bilo popularno, ove godine to

}e biti na nivou strane, nepoznate re~i, koja }e se tra`iti po re~ni-

cima. Ratni zlo~in? Ne znamo, ka`ite na srpskom. 

I mislim da {to vi{e vreme prolazi, moram da priznam da smo ja i

gomila mojih prijatelja do`iveli jedan veliki poraz. Da stvar bude

lep{a, ~ini mi se da nismo pora`eni sa malom razlikom 1:0 u pro-

du`etku, pora`eni smo ubedljivo i to vidim iz dana u dan. Vidim to

kroz medije, a vidim i u odnosu ljudi sa kojima sam bio blizak pre

~etiri–pet godina, koji su ve} umorni od te pri~e. Kad pomene{ Sre-

brenicu, oni svi ka`u – jaoj {to si dosadan, pomene{ ratne zlo~ine

– pa dobro, ume{ li ti o ne~emu drugom da pri~a{?

^itao sam jedan veliki tekst, koji je objavljen u Engleskoj, o Bea-

ri, {ta je on de fakto radio, na koji je na~in on to radio, kako je on

to sve organizovao, i prebacivanje, iskopavanje i kopanje, ubistva

i sve ostalo. To je jedna stra{na stvar, kako da ka`em, to bi u ne-

koj normalnoj zemlji u~ili u {kolama, da deca vide kakav je mon-

struozan um to sve smislio. A on je ovde ispra}en avionom dr`av-

nim, prati ga ministar i onda ispadne pri~a na nivou vica. Sad je

on jedan dobri ~ovek, koji je oti{ao da bi se `rtvovao zbog svih nas

ovde. 

Mislim da su mi u`asno lo{a bila vremena, kao i svima, 91, 92, 93.

koja je mo`da najstra{nija, ali posle svega, ova vremena su onako

ba{ besmisleno ru`na i odvratna. Da}u vam primer za{to se tako

ose}am. Ose}am se tako zato {to, evo ovih dana prisustvujem jed-

noj neverovatnoj medijskoj promociji Dragoslava Bokana, pripad-

nika “Belih orlova”. Mogu da citiram njegove opise kako je ubijao

Hrvate, a danas je on promoter takozvanog beogradskog duha. On

predaje u jednoj {koli lepog pona{anja, predaje u {koli za fine ma-
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nire finih gospo|ica. I on i to njegovo dru{tvo objavili su sad jed-

nu knjigu od petsto strana da predstave Beograd. Neko kao Bo-

kan, za koga imam tu nesre}u da pamtim {ta je sve uradio, da bu-

de promoter beogradskog duha i intelektualizma. To je jedan stra-

{an obrt. Ho}u da ka`em, to je ta pobeda. Dakle, Bokan je pobedio,

on je pobedio. 

Imam puno godina i uskoro }u slaviti jedan ne ba{ mali ro|endan,

ali mislim da nikad u mom `ivotu nisam `iveo u ovakvim vreme-

nima. @ivot sa Ko{tunicom je jedno iskustvo koje se te{ko mo`e

porediti sa bilo kojim iskustvom, dakle, ne mislim samo na poli-

ti~ka i na erotska i na, ne znam sad, turisti~ka. To je jedno duhov-

no iskustvo, biti pod Ko{tunicom je ne{to apsolutno neverovatno.

Mogao sam sva{ta da sanjam, sva{ta sam mogao da mislim, ali

ovako ne{to nisam mogao. Mislim da je smrt Zorana \in|i}a bila

ta ta~ka kad je sve prestalo, sve se raspalo i nestalo. I sad vi{e ne-

mam nikakav, hajde da budem pateti~an, most koji negde vodi.

Imamo neku provaliju, neki ljudi ne{to rade, neke splavove dole

pravimo, pojma nemam, ne{to takvo. Tako mi to izgleda, mi po~i-

njemo od nule. 

I nakon svega finale, ~uo sam ju~e tu`nu pri~u o tome da su Srbi

najve}i pesimisti na svetu. Tu sam jedino po~eo da se smejem, op-

timisti~ki sam se smejao. Pa naravno da su pesimisti. Ako `ivi{ u

zemlji sa ovakvom vladom, sa ovakvim premijerom i predsedni-

kom, pre svega moram da ka`em sa premijerom, po{to mi je apso-

lutno ~udo nevi|eno, i ministrima, pa pesimizam je obavezan kao

i disanje. Tu izme|u disanja i pesimizma nema nikakve razlike.

Svakim udahom ti postaje{ pesimista, dok si `iv ti si pesimista,

ako je ovakva vlada ovde. Ali ono {to je neverovatno, ti }e pesimi-

sti ponovo da glasaju za ove, koji }e im uvesti jo{ vi{e pesimizma

slede}i put.

|} {|-
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AJN[TAJNOVA GODINA

Neki na{i mediji tvrde da je Mileva Ajn{tajn tvorac 
teorije relativnosti. To bi bilo lepo, ali ne odgovara 
~injenicama...

Posle pada komunizma Nemci nisu ostavili [tazi, 
u Ma|arskoj postoji muzej tajnih slu`bi. Neko mora da
nam ka`e ko vlada ovom zemljom...

Njima rastu rogovi kad im spomene{ da se premalo 
razlikuju od DSS-a. Ali {ta im ja mogu, nek im rastu 
rogovi i dalje, to je ta~no...

Miljenko Dereta iz Gra|anskih inicijativa

Stjepan Gredelj, sociolog

Zoran Stoki}, fizi~ar

Teofil Pan~i}, novinar



Svetlana Luki}:

Kao {to ste ~uli, Havijer Solana je otkazao posetu Beogradu, poru~io

je da nema ra{ta dolaziti.

U reakcijama ljudi iz Vlade, najgluplje je zvu~ao ministar Lon~ar, ko-

ji ve} postaje kaskader predsednika Vlade u opasnim scenama. Pre

nekoliko dana se trudio da uverljivo gun|a na ra~un Amerike, a ju~e

je morao da nas ube|uje da Solana ne dolazi jer je jako ljut na Crno-

gorce, i da Hag sa otkazivanjem posete nema nikakve veze.

Drugo mesto na prenatrpanoj listi politi~ara, koji su ju~e demonstri-

rali vi{ak gluposti, zauzima {ef dr`ave koji je, valjda uzbu|en {to }e

videti ~lanove grupe R.E.M, poni`enje otkazanom Solaninom posetom

prokomentarisao enigmatskim re~ima: Narod ne}e lo{e da `ivi, narod

ho}e lepo da `ivi. Re~itom predsedniku, koji je ponovo u{ao u strogo

protokolarnu ulogu kraljice, savetnici i {kolski drugovi treba da ka`u

da se njegov posao ne iscrpljuje javnim demonstriranjem urbanog,

cool imid`a. Nadam se da je bar R.E.M. imao neke vajde od predsedni-

ka, kad ve} nismo mi. 

Evo nekoliko nagradnih pitanja za Tadi}a: koje su ingerencije pred-

sednika dr`ave, da li su tako male kao {to on ho}e da nam ih prika`e,

kad god se upla{i da bi mu poneka suvisla re~ umanjila rejting; koje

stranke je {ef Boris Tadi}, da li je ta stranka opoziciona ili je udru`e-

nje obo`avalaca Borisa Tadi}a. Najzad, ko je, u stvari, Boris Tadi}?

Predsednika Vlade nema vi{e smisla pominjati, osim ako neko pokre-

ne disciplinski postupak ili krivi~nu prijavu protiv njega. Taj ~ovek bi

morao da dobije otkaz, jer mesecima neopravdano odsustvuje sa po-

sla, a krivi~no da odgovara, jer njegova Vlada na najgrublji na~in kr-

{i zakone ove zemlje, po~ev od toga da sara|uje sa optu`enima za zlo-

~ine i {titi ih od zakona. Jednom re~ju, Ko{tunica bi morao da dobije

otkaz i istog dana bude priveden na informativni razgovor i obavezno

zadr`an u pritvoru. A za veleizdaju, neka mu sudi istorija. 

Da ovo postaje banditska dr`ava, pokazuje sad ve} jasna namera da

se po{to-poto smeni specijalni tu`ilac Jovan Priji}. Da l’ je mogu}e da

je ovaj ~ovek toliko opasan po vladaju}u garnituru, da su morali da

pribegnu onom besramnom nalogu, kojim se nare|uje da, ukoliko spe-

cijalni tu`ilac ode u bilo koji objekat MUP-a, mora biti zaustavljen i le-

gitimisan, a da se o tome odmah obavesti ministar policije Jo~i}. To

ni{ta nije normalno, i logi~no je da se ~ovek pita da li su to samo ba-

hatost i primitivizam ili se neki delovi vlasti u`asno boje ovih su|enja
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pred Specijalnim sudom. Ako je tako, onda mo`e da sledi da ne samo

da znaju ko je ubio \in|i}a, nego su neki od njih u tome i u~estvovali.

Ne razumem ra~unicu ove vlasti. Mo`da oni vode neko dvostruko ra-

~unovodstvo, ta~no za sebe a drugo, pogre{no, za nas. Ako je tako,

ima nade. Oni bi u tom slu~aju bili kao poslasti~ari, koji ne jedu kola-

~e koje prodaju, jer znaju da su odvratni. To bi, dakle, zna~ilo da na{i

poslasti~ari nisu izgubili pamet – samo su pokvareni. 

Ovo je “Pe{~anik”, a vi na po~etku slu{ate Miljenka Deretu iz Gra|an-

skih inicijativa.

Miljenko Dereta: 

Propadanje je sve kvalitetnije, ako o tome govorimo, otkrivamo da

propadanje nije jedan dosadan proces koji je nepromenljiv, nego

nas svaki put iznova iznenadi mogu}nost da se ode jo{ dalje, jo{

dublje. Zapravo nam se doga|a ono {to se doga|a lo{im u~enici-

ma, mi stalno dobijamo ke~eve i sve mislimo, popravi}emo to, i na

kraju ponavljamo razred. I za razliku od {kolskog sistema, koji je

to ipak regulisao, mi ponavljamo neprekidno taj jedan razred za-

to {to ljudi ne}e da u~e. Ne}e da u~e komunikaciju sa svetom, pa

da eventualno promene neke svoje stavove, ne}e da u~e pa da smi-

sle ne{to novo na osnovu onoga {to su nau~ili. Mi imamo prosto

na vlasti jednu grupu ljudi koja se u{an~ila u svoj neki svet, koji

je potpuno odvojen od svega, koji u`iva u svojoj re~itosti i svojoj

sposobnosti da sve defini{e na na~in da ne zna~i ni{ta i na na~in

da se kasnije mo`e protuma~iti kao ne{to drugo. Tako imamo mi-

nistra pravde koji uporno tvrdi da on nema ingerencije da prego-

vara sa ha{kim optu`enicima, a istovremeno Vlada saop{tava da

pregovara sa ha{kim optu`enicima, i sad ja ~ekam kako }e ona to

da rasplete i ko zapravo pregovara sa ha{kim optu`enicima. 

S druge strane, imamo i ne{to {to je jo{ jedan znak potpune mo-

ralne i profesionalne propasti, a to je da svi oni ministri koji u Vla-

di jo{ uvek opstaju nisu spremni da zauzmu jedan principijelni

stav, i ako ga slu~ajno izreknu u nekom trenutku odmah ga porek-

nu sutradan, a sve to iz jednog potpuno neverovatnog, pretposta-

vljam, utiska da oni u svom segmentu onoga {to rade u Vladi, a to

je strogo podeljeno, mogu ne{to da postignu, bez obzira {ta se do-

ga|a u drugim delovima Vlade i vlasti. To je takav amaterizam, to

je takva pogubna slika te koalicione Vlade da zaista nemamo ~e-

mu dobrom da se nadamo u budu}nosti.



Svetlana Luki}: 

Nekoliko puta je pominjano ovih dana da kabinet predsednika Vlade

pregovara sa ha{kim optu`enicima. Labus ka`e – to nije na{ posao, to

je posao kabineta. Odjednom je kabinet neka institucija, odjednom su

je izmislili kao novu polugu vlasti.

Miljenko Dereta: 

Njegov kabinet je odigrao vrlo va`nu ulogu i primaju}i razne lju-

de sa kojima je razgovarao, pa su oni posle toga nala`eni mrtvi.

Taj kabinet o~igledno je vrlo dugo, kao neformalni centar mo}i,

uticao na politi~ke doga|aje u Srbiji. Normalno je da predsednik

Vlade ima svoj kabinet, da mu taj kabinet poma`e u svemu onome

{to su njegova zadu`enja u okviru Vlade i u kontroli onoga {to ra-

de druga ministarstva, ali s obzirom na podelu koja je napravlje-

na u Vladi, gde taj kabinet kontroli{e policiju, sudstvo, prosvetu i

druge, kako oni ka`u, osovine mo}i, o~igledno je da su oni negde

po prirodi stvari osetili da i ti pregovori pripadaju njima. Za{to to

ne pripada ministru policije, za{to ministar policije ne radi svoj

posao, za{to ne radi ministar pravde? Verovatno njima to izgleda

potpuno logi~no, jer to radi njihov partijski {ef, te imamo zapravo

da partija DSS pregovara sa optu`enicima. 

Ja ne znam da li pregovara ili se dogovara, ne bi me ~udilo da oni

vrlo lepo sede i razgovaraju o tome koja je prava istina i u njiho-

voj ulozi i na Kosovu, i u prethodnim ratovima, i u velikoj pobedi

nad NATO snagama, i o~uvanju teritorijalnog integriteta Srbije sa

sve Kosovom, ali ne uklju~uju}i naravno Albance; ne}e valjda tom

sitnicom da se bave. Ali nije to jedini izlazak iz ingerencija. Uz sve

po{tovanje i predsednik dr`ave ima svoj kabinet, svoju, ne znam

kako bih to nazvao, predsedni~ku organizaciju, kancelariju koja

se bavi pitanjima i preuzima neke obaveze. To je ne{to {to nigde

nije definisano kao institucija. I to se pojavljuje kao jedna vrsta

pritiska na institucije. Ta kancelarija, uz sve dobre namere koje

ima, dakle ja nemam ni{ta protiv da se gra|anima svakako po-

mogne i bilo koja vrsta pokroviteljstva predsednika nad takvom

jednom institucijom je naravno po`eljna, ali kada je to pri kabine-

tu predsednika, onda to postaje deo institucionog sistema koji za-

pravo nije regulisan. I otud proizlazi ta neverica u institucije. 

Ja ne znam zapravo gde se odlu~uje, da li u kabinetu, da li ispred
kabineta, da li }e se re{iti u parku kad taj neki gost iza|e ili ne}e,
i sve zajedno, dakle, to baulja izme|u formiranja zaista pravih in-

Miljenko 
Dereta
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stitucija i jedne proizvoljnosti politi~ke i politikantske u koju svi
kad-tad izgleda zapadnu. 

Povodom novih ameri~kih polusankcija nije zavladao muk, nego je

bilo zvani~no saop{tenje. Da je bio muk to bi bilo pametnije, ali sa-

op{tenje je utisak decenije. To izra`avanje ~u|enja da je pitanje

Haga povezano sa nekim ekonomskim posledicama dovodi do toga

da se ~ovek zaista pita – ~ekaj, ko ovde koga pravi budalom. Da li je

mogu}e da su ljudi koji su na vrhu na{e vlasti toliko arogantni pre-

ma svojim gra|anima da misle da mogu da im serviraju takav je-

dan stav? Da ministar ka`e da je zaista iznena|en da se to povezu-

je sa ekonomskim sankcijama. Pa onda ide na jedan demago-

{ko-humanitarni pristup: kad se nekome daje pomo} onda se valj-

da ne postavljaju uslovi. Pazi sad, prvi uslov je da zaslu`i{ tu po-

mo}, a ne da dobije{ pomo} tek tako {to ti je potrebna. Tako da me

nije zatekla ta odluka, jer je ona bila o~ekivana, ona je bila najavlji-

vana, nju je Prosper pre vi{e meseci vrlo jasno izrekao, ali su nam

objasnili da je on pred odlaskom sa tog mesta, biv{i ~ovek, koji

nam se me{a u `ivot. Ovo je bio logi~an potez te administracije. 

Ja se bojim da }e iza toga slediti jo{ odlu~niji potezi te administra-

cije koja sebi daje za pravo, zato {to je tako mo}na, da joj neke stva-

ri dosade i da ih prosto otpi{e. Tako se ja bojim da }e oni Srbiju za-

ista otpisati u svakom pogledu, a to zna~i da }e i}i na vrlo radikal-

na re{enja vezano i za Kosovo i za Republiku Srpsku, i za sve druge

probleme u koje smo mi kao Srbija upleteni. Ako nam se to dogodi,

onda zaista nismo daleko od toga da stvarno ostanemo ta jedna be-

la, prazna ta~ka na mapi Evrope, jer Evropa jako vodi ra~una da ne

do|e u preo{tar konflikt sa Amerikom. Mi naravno ne vodimo ra~u-

na ni o ~emu kada su konflikti u pitanju. [to smo sa ve}im brojem

ljudi u zavadi, to se valjda ovi na vlasti bolje ose}aju.

Ja stalno pri~am, pa sam ve} sam sebi dosadio, o odgovornosti po-

liti~ara za ono {to izgovara. Potpredsednik Vlade, da bi bio insti-

tucija, mora da ispuni ono {to ka`e i ne treba da ka`e, ako ne mo-

`e da ispuni. A sve to zato {to je vr{enje vlasti, na na~in kako oni

to danas rade, za njih vrlo, pretpostavljam, lukrativno i korisno, i

daje im jedno ose}anje mo}i jer potpuno kontroli{u pojedine seg-

mente dru{tva. Za{to bi se neko iz principijelnih razloga, iz eti~-

kih razloga, odrekao Ministarstva finansija, banaka i ostalih fi-

nansijskih uticaja na kretanja u celoj jednoj zemlji? Treba zaista

biti ~ovek od integriteta, treba biti stranka od programa i od sta-

va da bi se tako ne{to u~inilo. To kod nas zapravo ne postoji. 
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Svetlana Luki}: 

Ministar prosvete prisustvovao je demonstraciji realnog aikida i na-

javio mogu}nost uvo|enja borila~kih ve{tina kao izbornog predmeta.

Miljenko Dereta: 

Ja sam ~uo o tome koje{ta, ali je to pro{lo i kroz moj potpuno pri-

vatni filter, jer moj sin je svojevremeno trenirao aikido i prestao

je da trenira, rekao je: zna{, aikido je jedna plemenita ve{tina, ali

otkad su uveli realni aikido, to je postalo obi~na tu~a. Zna~i, to ni-

je u~enje samoza{tite, {to ne bi bilo lo{e da se ponudi kao opcija

deci da se brane, nego se bojim da je to uno{enje isuvi{e fizi~kog

elementa u na{e {kolstvo, a da pri tom nisu re{ene mnogo ozbilj-

nije stvari. Da je to {kola u kojoj su re{ena pitanja plana i progra-

ma, gra|anskog obrazovanja, verskog obrazovanja; da je to {kola

koja je modernizovala sve svoje ud`benike istorije, pa se zna ko je

heroj, a ko ratni zlo~inac; da je to {kola koja je rasteretila progra-

me hemije... Ja imam i drugo dete u {koli, pa mi je ~itala {ta je tre-

balo da bude odgovor na jedno pitanje iz hemije. Nijednu re~ ni-

sam razumeo, a posebno nisam razumeo za{to je potrebno da ne-

ko u II razredu srednje {kole to zna. Dakle, mi imamo jednu {kolu

koja je potpuno van vremena u kome ostatak sveta `ivi, a mi sad

kao lek vidimo realni aikido. Nemam ni{ta protiv toga da deca idu

na realni aikido, ko to `eli, ali nemojte to unutar {kole da radite,

nije mu tu mesto. Da li postoji neki plan za reformu {kolstva vide-

}emo, sada na ovoj sednici Vlade bi trebalo da se formira ~uveni

Nacionalno-prosvetni savet, ali se bojim, s obzirom na sastav tog

saveta, da }e to biti vi{e... ne znam kako bih to nazvao; nije to ni

realni aikido, vi{e je realno srpstvo nego prava promena {kolskog

sistema. 

Svetlana Luki}: 

Prepoznajemo, naravno, ime gospodina Lipkovskog, koji je kandidat

za Savet. On je vlasnik nekoliko ~uvenih izjava.

Miljenko Dereta: 

Jeste, ta~no. To je ta grupa ljudi koja je u{la u Ministarstvo nose-
}i ona izdanja programa koje je izradila u saradnji sa pravoslav-
nom crkvom o tome kako treba da izgleda na{e obrazovanje, kako
treba da se vratimo tradiciji, kako treba da ~uvamo duhovnost
srpstva, i to srednjovekovnu duhovnost srpstva; kako treba da se
izolujemo od sveta. Vodila ih je gospo|a ministarka pod pokrovi-
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teljstvom iste one partije koja radi preko kabineta i moram da ka-
`em da je to vreme, ma koliko kratko bilo, nanelo ogromnu {tetu.
I u tom smislu, moram da ka`em da je novi ministar preduzeo ne-
ke korake koji ulivaju bar malo optimizma. On je ipak vratio neke
seminare, vratio je neke obuke, dakle, neke civilizacijske standar-
de neophodne za na{ moderan `ivot on polako ipak vra}a. Da li to
onda pla}amo kroz aikido i kroz ko{arku i kroz druge va`ne pred-
mete ne znam, uostalom, ameri~ke {kole su poznate po tome da je
sport izuzetno va`an, ali ka`em, u na{em sistemu ~ini se da je to
do{lo prerano.

Svetlana Luki}: 

Dobro, ali tamo idu na plivanje, pa igraju ko{arku, ne moramo ba{ da

se tu~emo.

Miljenko Dereta: 

I da i ne. Ti sportovi... vidite o ~emu mi raspravljamo, o vrlo zani-

mljivoj temi od koje zavisi budu}nost Srbije, a to je: da li }e deca

biti spremna da realnim aikidom za{tite Srbiju od navale evrop-

skih civilizacijskih normi i zahteva, a mo`da treba i da brane op-

tu`enike za Hag. De~ji kordon, to bi bilo zanimljivo.

Moram da ka`em da sam ja o~igledno radikalniji u prodemokrat-

skom i proevropskom smislu od Demokratske stranke. Ja recimo

mislim da je predsednik trebalo da prisustvuje veoma va`nom

skupu posve}enom konsenzusu za evropsku budu}nost Srbije,

gde su u~estvovali i predstavnici pravoslavne crkve i drugih crka-

va, Vlade, Parlamenta i tako dalje. Uvek mnogo vi{e o~ekujem od

Demokratske stranke, nego {to mi ona pru`a. 

Ali, hteo bih da citiram ne{to o ~emu smo danas na jednom skupu

razgovarali sa ljudima iz Novog Sada, koji ka`u: radikali se u No-

vom Sadu po pitanju manjina pona{aju kao da su iz Gra|anskog

saveza. Vi sad imate jednu mimikriju u kojoj se oni, da bi ostali na

vlasti, predstavljaju kao neko ko izuzetno brine o polo`aju manji-

na u Vojvodini, i ako se zanesu, a nadam se da }e se zaneti, mo`da

zaista i u~ine ne{to za manjine. A imate Demokratsku stranku ko-

ja ne}e da u~estvuje, predsednik Demokratske stranke ne}e da

u~estvuje u nekim javnim diskusijama zato {to tamo sedi pred-

stavnik Radikalne stranke. 

I to nas vra}a na klju~ni problem na{e politi~ke scene, a to je ne-
dostatak pravih i jasnih programa. Ve}ina ~lanova Demokratske
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stranke, kad biste im rekli: znate, vi ste ~lanovi Socijalisti~ke in-
ternacionale, smatrali bi da ste vi provokator. Dakle, oni nemaju
taj moderni levi centar u okviru svog programa, nego poku{avaju
da sede na nekoliko stolica istovremeno. Ka`em, ja bih i kao pred-
sednik i kao Demokratska stranka bio mnogo radikalniji, bio bih
mnogo otvoreniji i rekao gra|anima ne{to {to mora da se izgovo-
ri, po cenu da to skupo platim, a to je – istina. Istina o na{oj poli-
ti~koj situaciji, istina o na{oj pro{losti, istina o tome da je na{
sudski sistem potpuno zaribao, istina o tome da policija ponovo
tu~e neke mladi}e u Majke Jevrosime zato {to su pravili buku.
Zna~i, to su sve stvari o kojima neko mora gra|ane na pravi na~in
da obavesti, da im ka`e da su to sve problemi koji postoje ali koji
su re{ivi, i da im ka`e da }e biti mnogo gore ako se oni ne re{e.

Ono {to me je razveselilo, po{to sam odjednom preko no}i postao

bogat, jeste informacija koju je plasiralo nekoliko tabloida o tome

da }e sav ovaj novac koji Amerika uskra}uje narodu srpskom, ko-

ji je to zaslu`io, i}i nevladinim organizacijama i drugim izdajica-

ma, a re~ je, moram da vas obavestim, o sedamdeset tri miliona

dolara, tako su oni izra~unali. Sad o~ekujem da to stigne lepo ov-

de i da se najzad potvrde te potpuno neverovatne vesti o bogat-

stvu nevladinog sektora. Dakle, to me je razveselilo s jedne stra-

ne, a s druge me je rastu`ilo zato {to pokazuje apsolutno odsustvo

bilo kakve ma{te. 

Nema danas ~lanka u tim tabloidima koji niste ~itali ve} 99, 97,

95, 90, 88. Dakle, ta recikla`a, taj postmodernizam na{ih tabloida

je zapravo jedan dokaz o njihovoj potpunoj blesavosti. Znate, oni

nemaju ideje, oni znaju samo jednu pri~u, jednu pesmu i nju re-

produkuju. I ono {to je najgore, ljudi, kojima je bolje da ~itaju ono

{to potvr|uje njihove stavove, kako zariba nacionalizam, tako ku-

pe jedan od tih tabloida i napune se poznatom pri~om. Znate, psi-

holozi su to pokazali, deca vole da im se uvek pri~a ista pri~a zato

{to znaju kraj. E, sad ono {to je kod bajki lepo, jer taj kraj je naj~e-

{}e sre}an, u na{em slu~aju sasvim sigurno nije i to je ono {to me-

ne zbunjuje. Dakle, ljudi vole da slu{aju pri~u kojoj znaju kraj, a

taj kraj je tragi~an po njih same, po njihove `ivote. I sad je tu {izo-

freniju, naravno, te{ko razumeti. 

Jo{ jedna stvar me je jako razveselila, a to je da se jedna grupa i po-

jedinaca i nevladinih organizacija odlu~ila da se ozbiljno pozaba-

vi pitanjem pisanja pojedinih tabloida i da tra`i njihovu zabranu.

Dakle, da se to uradi na osnovu vrlo konkretnih analiza i to na
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osnovu kr{enja ustavnih odredbi o zabrani raspirivanja nacional-

ne, verske i druge mr`nje. Znate, kada neko kontinuirano meseci-

ma i u svakom broju stalno broji predstavnike drugih naroda, ime-

nuje ih, hu{ka protiv njih... ~ak je i jadni [o{tar, na{ golman, ~uve-

ni vaterpolista, lociran kao Hrvat u Srbiji, a na odgovornom mestu.

Dakle, dok je branio da tako ka`em vrata Srbije, to jest gol Srbije

kao Hrvat, to je bilo u redu, ali sada kada treba ne{to u vaterpolo

savezu da uradi, odjednom njegovo poreklo postaje va`no. To lice-

merje, taj gnoj koji emituju ti tabloidi zaista mora da se izle~i. Mo-

`da im treba dati 20.000 svakome za lekove, pa da se pole~e.

Kad je Bagzi u pitanju, strepim da li }e taj ~ovek `iv sti}i iz zatvo-

ra. Ne da ja sad li~no patim za njim, nego prosto, toliki je napor

ulo`en da se spre~i njegov dolazak. Cela inicijativa za smenu spe-

cijalnog tu`ioca, to je sve jedan poku{aj da se zaustavi ne{to {to

se ipak uz sve probleme, opstrukcije, pretnje i napade nekako od-

vija. Ipak se tim ljudima sudi, propituju su na na~in koji im ne od-

govara, ru{i se slika tih pseudoheroja i to po svaku cenu treba

spre~iti, o~igledno. I bojim se da }e taj Bagzi, koji ne ume da vozi

kamion to platiti, pasti kao `rtva. I ako se to dogodi, za to }e sa-

svim sigurno biti odgovorna vlast, jer on postaje mnogo va`niji

u~esnik u tom su|enju od Ulemeka i od ovih drugih. O~igledno, on

zna mnogo toga {to javnost ne bi trebalo da sazna.

Svetlana Luki}:

U prvom delu emisije slu{ali ste Miljenka Deretu iz Gra|anskih inici-

jativa, a sada govori direktor Instituta za filozofiju i dru{tvenu teori-

ju, gospodin Stjepan Gredelj.

Stjepan Gredelj: 

Ono {to me najvi{e iritira, to je ovo guranje prsta namazanog bi-

berom u o~i takozvanoj me|unarodnoj zajednici. Otprilike, ne mo-

`ete nam ni{ta, mi }emo vas da presli{avamo, ko je ta Amerika da

nama zavodi sankcije – to je izjava od pre neki dan. Drugo, ~inje-

nica ko je na{ ministar pravde i kako taj ~ovek rezonuje, to je su-

protno od onoga {to bi trebalo da radi, bukvalno kao da to namer-

no radi. Tre}e, ima ih vi{e, ali hajde recimo, doneti su toliki zako-

ni, na primer antikorupcijski, koji se ne primenjuju. Gledam ove

u`asne stvari koje se zbivaju, mo`da javnost i ne zna {ta se zbiva

u toj na{oj divljoj privatizaciji. Sad }e jedan od najnovijih hitova

biti kru{eva~ki “Rubin”. Jugoremediju, Veterinarski zavod i osta-
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lo smo progutali, tj. nismo, ali evo sad dolazi “Rubin”. Ko zna {ta

}e biti slede}e, ne{to se {u{ka, mada tu nemam pouzdane podat-

ke, i oko Zavoda za transfuziju krvi. To me poga|a i li~no, ja sam

dugogodi{nji davalac krvi. Mogli bismo ovako nabrajati do prek-

sutra. 

Uvek nas zapadne neko ~udo. Evo, ta pri~a oko Kosova i struje. Pa,

aman-zaman ljudi, ako ne pla}ate ne{to, ne mo`ete da ga koristi-

te d`abe u nedogled. O ~emu se radi? Ja kad ne bih pla}ao struju,

meni bi je odsekli, ali to ne bi bio politi~ki problem, nego sasvim

ekonomski, obi~an problem. Druga je stvar {to to ru`no izgleda,

{to se de{ava ljudima koji su ionako sirotinja, razumem sve to, ali

s druge strane, ~ekajte ljudi, ako ho}emo nekakva prava i neka-

kvu pravnu dr`avu, pa onda imamo valjda neke pravne i ekonom-

ske obaveze da ispunjavamo.

Istina, to ko{ta, ali ako ne pla}am ja ko{ta nekog drugog u moje

ime. 

Svetlana Luki}: 

Pomenuli ste malo~as antikorupcijski zakon. ^ula sam pre neki dan

da je izabran predsednik, ne znam kako se zove to telo...

Stjepan Gredelj: 

To je Odbor za kontrolu sprovo|enja Zakona o konfliktu interesa.

To je jedan vrlo va`an zakon i naravno da su se politi~ari rukama i

nogama tukli da ne bude donet, a sad kad je ve} donet, kad se ve}

dete rodilo treba ga i ljuljati. E, tu je onda nastao problem. Zamisli-

te, formira se poseban Odbor koji }e kontrolisati da li sam ja kao,

na primer, predsednik op{tine na po~etku mandata bio golja, siro-

tinja, nije pas imao za {ta da me ujede, a na kraju mandata imam

jedno dve-tri ku}e, jednu sa bazenom obavezno, jedan dobar vozni

park, familiju obezbe|enu do tre}eg kolena. Dakle, prosto, koliko

se iz politike profitira u smislu zaista enormnog bogatstva. Pazi-

te, to je sigurno me|ustrana~ka komisija, isto kao Parlament. Ka-

ko }e se oni slo`iti oko spre~avanja konflikta interesa, to me `ivo

zanima. Jer ako jedni ka`u crno, drugi }e re}i belo istog trenutka.

Imamo, dakle, dobar zakon, nije jedini koji je dobar; imate recimo

Zakon o slobodnom pristupu javnim informacijama, to je, mislim,

~ak najva`niji zakon, va`niji od ovog o spre~avanju konflikta inte-

resa. Ali u jednom trenutku je to kao krenulo, ljudi su stekli pove-

renje u te timove za borbu protiv korupcije, pa je sve stalo. 
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Osim korupcije.

Da li vas to vra}a u staru, mirnu, finu kolote~inu – pogledajte
skandale na Savskom vencu. U ju~era{njem Danasu je objavljeno
pismo ~oveka od osamdeset pet godina, koga su onako nabusito
zvali da do|e na informativni razgovor u policiju, jer je napisao da
je tamo ne{to muvano. Jeste, muvano je, definitivno jeste i to mno-
go, jer Savski venac – znate kakva je to op{tina, znate koje su tu
sve vile. Neka mi neko samo objasni kako je TV Pink legalno iz-
gradio svoju zgradu, a znamo kako je izgradio. Dovoljan je taj je-
dan primer, da ne govorimo o sedamnaest ili osamnaest, koliko ih
ima, Kari}evih vila. Dakle, to je sve Savski venac i ~ovek je to na-
pisao javno i ovi ga zovu na informativni razgovor: Kako si se usu-
dio? Zna~i, ponovo se vra}amo na delikt mi{ljenja, ono protiv ~ega
smo se borili pre dvadeset i vi{e godina.

Odnosi Saveta za antikorupciju i sada{nje vlade isti su kao sa pro-
{lom vladom. Oni su o~ekivali, to je ~ak taj Stojkovi} i izjavio, ja
nisam mogao da verujem, ka`e: bo`e, dali smo im tolike pare, a
oni ne }ute, ili ne{to sli~no, ali u tom smislu. Koje pare? To je na-
knada za rad, oni ra~unaju da svako mo`e biti kupljen, to je logi-
ka. I nisu dali oni, nego je to iz bud`eta dr`ave, dakle delom i ja su-
finansiram tu svoju naknadu koja je, znaju svi, 35.000 mese~no,
ali, na`alost, nije 106.000, koliko su oni sebi velikodu{no razreza-
li. Mislim, to je ~ovek koji izigrava vr{ioca du`nosti ~asne uloge,
a nije za nju, znamo ko je i {ta je bio. Znamo i ko je bio ministar
policije, pa sam u jednom tekstu bio malo cini~an, da je to dobro
uputstvo za mlade budu}e nara{taje. Obij trafiku, pa }e{ mo`da
postati ministar policije, obij menja~nicu, da postane{ ministar
finansija, budi ~ovek koji je nevine slao u zatvor, posta}e{ mini-
star pravde. 

Trgovinski sudovi su bukvalno `ari{ta najgore korupcije, najgo-
rih zloupotreba polo`aja, oni su samo promenili ime. Imamo i tu
mnogo dokaza, treba samo da se slu{a i u~ini javnim ono {to Sa-
vet objavljuje kao saop{tenja, pa da se vidi da tu ima zaista mno-
go stvari koje su neverovatne, ali o kojima svi }ute. Poslato je Vla-
di jedno saop{tenje, ne}u jo{ re}i koje, jer }e tek i}i u javnost, sa
milion dokaza o kr{enju propisa iz domena trgovinskih sudova.
Mi ne mo`emo da pokrenemo tu`bu, to mo`e da pokrene samo ne-
ki dr`avni organ, mi dajemo podatke. Nisu nam poslali ni potvrdu
da su primili dopis. To je jo{ jedan dokaz bahatosti te legalisti~ke
vlasti. Pa nek nas ukinu, hajde da vidimo kako }e to da objasne.
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Vlada, to su ljudi koji je ~ine. Uzmimo samo jednog ~oveka, koji je

postavljen za ministra najva`nijih stvari u ovoj dr`avi, a koji, ve-

rujem, zna da se potpi{e, mada nisam siguran da zna i }irilicu i la-

tinicu, a kao ministar je prava slika bahatosti i nekulturnog pona-

{anja. Kad vam je takav ~ovek na takvom mestu, onda je on neka-

ko paradigma Vlade. Sigurno u toj Vladi ima i ok ljudi, ali evo ovih

par koje smo pomenuli, a to su klju~ne pozicije, gde dalje da ide-

mo, o ~emu dalje da pri~amo? Ministar prosvete sada{nji, o onom

prethodnom ne}emo – {ta se promenilo u prosveti? Evo, done{e

onaj zakon, sme{an ina~e, o upotrebi bosanskog ili bo{nja~kog, a

ovi krenu{e odmah da ga ru{e. Pa bo`e, u ~emu je problem? 

Radi se o tome da mi nemamo prave stranke, sve su to catch all

stranke-pokreti koje ra~unaju na sve, znate ono kao komunisti,

na seljake, radnike i po{tenu inteligenciju. Evo, ovaj skandal da

su valjda sa dva ili tri aviona razli~iti likovi putovali u dr`avnu po-

setu Engleskoj. Onda je dobar komentar bio, mislim na va{oj tele-

viziji, ka`e, {teta {to nisu ovaj novi air-bus uzeli, valjda bi se ne-

kako razvrstali po njemu, da se ne sretnu. Zamislite, oni predsta-

vljaju istu dr`avu i kakvu sliku o toj zemlji oni nose, koju poruku

oni nose? Mi ih znamo, hajde, na{i su, mi }emo im progledati kroz

prste, ali ljudi tamo verujem da se krste levom i desnom rukom.

Da u Engleskoj iskam~ite avion o dr`avnom tro{ku, to te{ko da

mo`e da se izvede tek tako. 

Evo JAT, evo lekari. Razumem da su lekari lo{e pla}eni, ali znate

li na {ta po novom zakonu imaju pravo? Da ~etiri sata dnevno, na-

kon rada u dr`avnim ustanovama, mogu da obavljaju i privatnu

praksu. Dakle lekar, rade}i u javnoj, dr`avnoj ustanovi, osam sati

otaljava taj posao, liferuje pacijente po traci da se ne bi previ{e za-

morio, pa mo`e pogre{iti u dijagnozi, terapiji. Ostavimo moral po

strani, ali radi se o nepo{tovanju Zakona o radu. Zna se kolika je

radna nedelja, ~etrdeset sati, a oni rade vi{e. Zna~i, kr{i se jedan

zakon i to direktno drugim zakonom, ovde se i zakoni tuku. Kod

nas mo`e sve.

[ta Univerzitet ~ini da spre~i odliv mozgova? Ni{ta. Znam iz pou-

zdanih izvora sa jednog beogradskog fakulteta da je ~itava gene-

racija apsolvenata ve} kupljena. Do|u agenti i kao {to skauti ko-

{arka{e skupljaju, tako oni skupljaju mlade talente. I gotovo, ta

generacija je oti{la u zemlje kao {to su Kanada, SAD, Ju`na Afri-

ka, Novi Zeland. [kolovanje jednog doktora nauka, sa svim dopla-
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tama koje sada dolaze iz na{eg d`epa, ipak ko{ta dr`avu negde

oko 300.000 dolara. E sad zamislite kada jedna siroma{na Ameri-

ka dobije nuklearnog fizi~ara za koga dinara ne treba da plati, a

ova zemlja izgubi takvog ~oveka. Oni ovde nemaju ~ime da ga za-

dr`e. Za put na Olimpijadu o dr`avnom tro{ku ima para, da ne ka-

`em za {ta jo{ ima. Gradi se milionita crkva, za{to bar umesto sto

crkava nije napravljeno sto obdani{ta, sto {kola, sto svrati{ta za

besku}nike, pa to je valjda uloga crkve, izme|u ostalog. 

Svetlana Luki}:

U nastavku emisije slu{a}ete profesora Zorana Stoki}a. Gospodin

Stoki} predaje na Ma{inskom fakultetu na kome se, kao {to znate, ~e-

tvrtkom odr`avaju one ~uvene tribine Srpskog sabora Dveri, na kome

besede na{e vladike, naj~e{}e vladika Atanasije. Ove godine obele`a-

va se sto godina od kada je Albert Ajn{tajn, u Srbiji poznatiji kao Mi-

levin mu`, objavio svoje klju~ne tekstove o teoriji relativiteta, koju ni-

{ta ne razumem, osim da su prostor i vreme matemati~ki ista stvar,

{ta god to da zna~ilo. Dakle, slu{ate kako jedan predava~ teorije rela-

tiviteta shvata srpsko dru{tvo.

Zoran Stoki}: 

Kad ho}ete da izle~ite nekog bolesnika, morate postaviti dijagno-

zu, pa tek onda po~eti sa terapijom. Meni se ~ini da je u~inak ne-

sposobnosti na{e elite, pre svega ljudi iz dru{tvenih nauka, da po-

stave dijagnozu: Srbija koja je po svim va`nim sociolo{kim fakto-

rima klini~ki mrtva zemlja. Mo`ete da uzmete ~injenicu da nas i

Austrijanaca ima pribli`no isto, a oni imaju ~etrdeset puta bolji

standard od nas. Drugu ~injenicu, meni simpati~nu, izrekla je Ve-

sna Pe{i}. Rekla je da je pre dvadeset godina skupljala potpise za

jednu peticiju i skupila trideset ~etiri potpisa, a u to vreme polj-

ska Solidarnost je brojala milion ljudi. Evo vam i poslednja ~inje-

nica – cunami, i kako su Srbi reagovali na to. Engleza i Srba je bio

podjednak broj na po~etku srednjeg veka, da vidimo {ta se desilo

za hiljadu godina. Zna~i, njih je deset puta vi{e nego nas, engleski

jezik je obavio zemljinu kuglu, oni su stvorili parlamentarnu de-

mokratiju i izvezli je gde god su mogli. Oni su tvorci skoro svih

nau~nih teorija, njihovi su ljudi kao {to su Njutn, Maksvel. Uzmi-

te Hendla, Hendl je napisao vi{e muzi~kih dela nego svi srpski

kompozitori zajedno. Kako objasniti te ~injenice? Ovde se to izbe-

gava. Kad bi mi tako radili u fizici, ne bi postojale fizi~ke teorije.
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Mi jednu teoriju popravljamo do izvesne granice, pa kad shvatimo

da nije mogu}a, pravimo novu. 

Ho}u da ka`em da je od materijalne bede u kojoj svi `ivimo mno-

go gora idejna, mi smo idejno pora`eno dru{tvo. Ja se dr`im Mon-

teskjeove podele da postoje monarhije, republike i despotije, a

znam ~injenicu da su Srbi bili pod vizantijskim nasle|em, a za

mene je Vizantija par excellance despotija, pa su bili pod orijen-

talnim carstvom, zna~i opet jedna despotija; pa su bili pod komu-

nizmom, a za mene je komunizam par excellance despotija. Ako je

neko skoro sedamsto godina `iveo u despotiji, pa valjda mora{ pr-

vo uzeti tu pretpostavku, da vidi{ {ta s njom mo`e{ da objasni{.

Naprosto, ako imate jedan sistem despotskoga tipa, to zna~i da

imate jednocentri~ni sistem gde postoji samo jedan centar mo}i i

izme|u despota i naroda postoji ne{to {to }u da nazovem despot-

ska ma{ina. To su sistemi u kojima ne mo`e da se razvije kriti~ko

mi{ljenje. 

Mi u fizici imamo termin fraktal. To zna~i da vi mo`ete govoriti o

celini, ali imate i mikroobjekte. Postoji slika da je ono {to je mikro

isto kao ono {to je makro. U politi~kom smislu, ako je despotija

jednocentri~an sistem, piramidalni, gde se komande prenose kao

u vojsci, pa onda i obrnuto, taj narod se pona{a despotski. Tako da

vi u svakoj porodici imate despota, u svakoj {koli, u svakom pred-

uze}u. I psihologija ljudi se prilago|ava dru{tvenom sistemu. Vi

onda imate ljude koji su podanici; ne mo`ete da o~ekujete da u de-

spotiji imate gra|ane i da imate razvijenu gra|ansku svest. Mi

smo malo pod Kara|or|evi}em i Obrenovi}em poku{ali ne{to, sto

pedeset godina poku{aja da se i{~upamo iz tog gliba despotskog.

Nismo stvorili kriti~nu masu gra|ana, pa se ovde ustoli~io komu-

nizam. Kod nas je on jako dobre korene stekao ba{ zbog na{eg de-

spotskog nasle|a, a u ^e{koj, Poljskoj nije. Njima je to bio neki ne-

primeren sistem. Oni su imali jednu vekovnu inerciju gra|anske

kulture koju su stekli u monarhijama. Zato je Solidarnost 70. god-

ine imala ve} milion ljudi, a Vesna Pe{i} je skupila trideset ~etiri

potpisa.

Milo{evi} nikad ne bi do{ao na ~elo Srbije da nije postojao Tito, da

nije postojala Titova despotska ma{ina koja je posle Titove smrti

pokazala nevi|ene dogmatske razmere. I i{li su dotle da su sklo-

nili Stamboli}a, koji je bio na vrhu te piramide – onda mo`ete da

zamislite kolika je bila njihova mo}. I stavili su na vrh jednog apa-
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rat~ika, koji je u toj strukturi bio na nekom ~etvrtom nivou ispod

Stamboli}a. Milo{evi} nije produkt nikakvog hira srpskog naro-

da, ja uop{te ne verujem da smo ga mi birali, jer u despotiji narod

ni{ta ne bira nego despotska ma{ina uvek izvi~e novog vo|u. Zna-

~i, nije do{lo ni do kakvih promena i ostala je despotska ma{ina,

koja se jo{ vi{e kvarila. 

Milo{evi} je po~eo da dovodi neke ljude kojih bi se Tito grozio; Ti-

to je bio jedan despot – ugla|en. Ja sam mogao da studiram teori-

ju relativiteta kod ljudi koji su imali ista znanja kao i profesori u

Kembrid`u; to je sve bilo pod Titovom despotijom. Pod Milo{evi-

}em se to sve istanjilo, i te nesretne promene koje je predvodio

\in|i} su morale izgleda tako da se zavr{e. Mene to ne ~udi, jer

ako se zna istorija despotskih sistema, tamo stoji jedan sociolo-

{ki zakon, a on govori o tome da je mogu}e smeniti despota, zba-

citi ga, ali nije mogu}e da se promeni sam sistem. Vi ste u Vizan-

tiji imali osamdeset osam despota. Dvadesetak je bilo ubijeno,

osam ili devet zba~eno, a trinaest je pobeglo u manastir da ne bi

do`ivelo takvu sudbinu. To zna~i da je skoro pola despota uklonje-

no, ali nije promenjen sistem vladavine. Despotska ma{ina mo`e

nekad biti mo}nija i od samih despota, pa mo`e nametati nove.

Tako ja vidim, pravo da vam ka`em, i Ko{tunicu kao jednog novog

despota, a \in|i} se na{ao tu negde gde ta despotska ma{ina uop-

{te nije ni ra~unala. Oni su se njega upla{ili kao ~oveka koji bi mo-

gao da ukine despotski sistem u Srbiji.

Ako ho}emo da re{imo na{e probleme treba da vidimo kako su ih

drugi re{avali. Kako su se oni oslobodili despotija; pa oslobodili

su se zahvaljuju}i zapadnoj pomo}i i to slojevitoj i vi{estrukoj.

Prema tome, nije ni ~udo {to ovde vlada antizapadna propaganda

nevi|enih razmera. Dok se ne budemo svi urazumili Srbija }e i da-

lje nestajati. Mi se ~udimo {to je do{lo do odliva stanovni{tva, me-

|utim, to je tako|e jedna ~injenica koja va`i za svaku despotiju.

Imate dve vrste pokretanja stanovni{tva, jedni be`e iz te zemlje, a

drugi idu ka centru administrativne mo}i. Naravno, ima i druga

mogu}nost, da despotija nestane, ali sa njom nestaje i narod i dr-

`ava i to je bio naj~e{}i slu~aj. Koliko ja vidim, trenutno se na sce-

ni samo govori o nekakvom ustavu. Ustav ovde sam po sebi ne}e

ni{ta re{iti, nego bih voleo kad bi se te stranke na ~elu sa DSS-om

malo urazumile, pa shvatile da je taj despotski zamajac tako ne-

milosrdan da nas mo`e samleti. Pa, prema tome, ako mi vrlo brzo

ne budemo stavili na{u despotsku ma{inu pod kontrolu civilnoga
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dru{tva, ja uop{te onda ne vidim kako Srbija mo`e da pre`ivi. S

druge strane, ja sam nepopravljivi optimista i verujem da je pro-

mena ipak jo{ uvek mogu}a, iako sam, kao i svi misle}i ljudi, do-

`iveo tragi~no \in|i}ev nestanak, jer sam smatrao da je to bio do-

bar po~etak. Me|utim, za ovih godinu-dve dana ~ovek mora da se

zabrine kada vidi kako ponovo tonemo u despotsku vladavinu.

Pla{im se da ova vlada i nije u stanju da kontroli{e vojno-policij-

ske strukture, i pla{im se da ovde taj aparat zapravo poseduje

stranke i Vladu i da smo mi taoci nekih ljudi iz senke, za koje uop-

{te i ne znamo ko su, a ja ih ukratko zovem titovsko-milo{evi}ev-

ska despotska ma{ina. Postoje tolike stranke, nevladine organi-

zacije, toliki ljudi, pa neko bi morao imati neka znanja da nam o

tome ne{to ka`e. Oni moraju da nam ka`u ko vlada ovom ze-

mljom. Da nam ka`u {ta su u Isto~noj Nema~koj uradili kada je

nestao komunizam. Pa sigurno nisu ostavili [tazi. [ta su uradili

Ma|ari; evo danas tamo postoji muzej tajnih slu`bi. Neko mora da

napravi studije, javne rasprave, ali na dr`avnoj televiziji, a ne sa-

mo kod nezavisnih medija, ili sam mo`da ja pokvaren gra|an-

skom slikom zapadnih dru{tava, pa prosto ne mogu da dobro od-

merim argumente. Mo`da je nekoliko hiljada tih ljudi va`nije od

deset miliona. 

Prosto sam frapiran tim na{im strana~kim `ivotom, ja ne znam

{ta je to. [ta to zna~i ako sve stranke treba isto da govore? O kojoj

se demokratiji tu radi, o kom parlamentarizmu? Na {ta li~i ta DS

posle \in|i}evog tragi~nog nestanka. Ja uop{te ne pravim razliku

izme|u DSS-a, DS-a, vi{e ne znam ni kako se sve te stranke zovu,

pravo da vam ka`em. Pla{im se da smo mi sad, pravo da vam ka-

`em, u gorem stanju nego u doba Milo{evi}a, jer onda ste imali

evidentno jednog despota, imali ste ma{ineriju koja ga odr`ava, a

sada na neki na~in ljudi ne do`ivljavaju Ko{tunicu kao despota,

ali na`alost, ta ma{inerija koja vlada i dalje postoji i oni vladaju u

na{e ime, {to je najgore. 

U stanju su da promene ne samo na{u budu}nost, nego oni `ele da

promene i na{u pro{lost i to je ne{to {to je prosto van pameti. Ras-

pravljaju}i sa jednom gospo|om u novinama, setio sam se jednog

citata Tome Akvinskog, ne znam da li to uop{te sme ~ovek vi{e da

govori u Srbiji: zamislite Toma Akvinski u pravoslavnoj zemlji, to

mora da je neka velika jeres. Ali ja }u ga ipak spomenuti, on je

1265. izme|u ostalog rekao da ~ak ni Bog ne mo`e u sada{njem
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trenutku da promeni ono {to se desilo u pro{losti. On mo`e samo

da uti~e na budu}e doga|aje. Me|utim, u despotijama je ba{ to

mogu}e. Despot i despotska ma{ina mogu da promene i pro{lost,

zato su ta dru{tva tragi~na. 

Kada su putopisci putovali po osmanskom carstvu preneli su jed-

nu divnu sliku, da su despoti i njihova ma{inerija mo}niji od hri-

{}anskog Boga. Zna~i, kada sultan u dvanaest sati, sun~an je dan,

ka`e – divne li no}i, onda svita koja ga prati sa velikim vezirom, sa

muftijom i ostalim ~inovnicima, na to odgovori – eno zvezda, dru-

gi ka`e – divnog li meseca, ovaj tre}i ka`e – divne li no}i. Jer kada

despot ne{to izgovori, on stvara realnost, s njim se ne razgovara

nego se samo ponavlja ono {to je on proizveo. Prema tome, ako on

ka`e – pobedio sam NATO, onda se to desilo i podanici ka`u – div-

ne li pobede. Mi prisustvujemo o~uvanju jednog poretka koji se

zasniva na antikriti~kome mi{ljenju, jer kako }ete ina~e da stvo-

rite pravoslavnu d`amahiriju. Neko na silu ho}e Srbiju da ponovo

pretvori u despotiju, samo joj daje jedno novo lice, zna~i da ne bu-

de vi{e komunisti~ka, pa da imamo na ~elu Manifest komunizma,

nego da to bude Biblija. A radi se o tome kako da Srbija pre`ivi.

Ona ne mo`e da pre`ivi ako se vrati u teokratsku dr`avu. Mi se ne

mo`emo vratiti hiljadu godina unazad i biti ponovo Vizantija, kao

{to neki izgleda misle da je mogu}e.

Kad gledate ankete vi }ete videti da 80 posto ljudi `eli da `ivi ona-

ko kako se `ivi u evropskim dr`avama. Zna~i, ovde je narod o~u-

vao zdrav razum i zato sam ja optimista. Krenimo ponovo iz po-

~etka, ja ne vidim drugi na~in. Imam utisak kada razgovaram sa

mojim kolegama, koji su uglavnom doktori raznih nauka, vi vidi-

te da su oni prosto uspavani, mislim, posle te \in|i}eve nesretne

smrti oni kao da su izgubili kompas. Postoji mogu}nost da i oni

napuste ovu zemlju. I dalje odlaze {kolovani, stvara se klima da je

to ba{ i dobro, jer da biste sa~uvali taj nesretni poredak najbolje

je da nemate ljude koji kriti~ki misle. Ipak se kod pojedinaca u ra-

znim strankama vidi neki kapacitet, neke ideje. Gledajte to {to

pri~a Vuk Dra{kovi}, o njemu ljudi imaju vrlo kontroverzno mi-

{ljenje, ali kad slu{ate {ta on pri~a, pa to su vrlo logi~ne stvari, ja

uop{te ne vidim da je to suludo, bez obzira na njegovu pro{lost,

ovakvu ili onakvu. 

Ne treba da otkrivate rupu na saksiji, treba da vidimo {ta su ura-

dili Turci, {ta su uradili Grci, ^esi, Poljaci, ne treba tu velika mu-
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drost. Da vidimo na kraju otvorene karte, ko {ta zastupa, ko je ov-
de patriota. Da li je patriotizam ako vi deset miliona ljudi suprot-
stavite jednoj milijardi najrazvijenijih, najmo}nijih sila na svetu?
Je l’ to patriotizam? Pa to se zove samouni{tenje, ne{to suicidno,
pa vi ste onda, mo`e biti, veleizdajnik. I u svakoj drugoj dr`avi, ka-
da bi vi zemlju od deset miliona suprotstavili jednoj milijardi, vi
biste odmah bili progla{eni za veleizdajnika. 

Ako je represivni aparat ja~i od dru{tva, ono }e kolabirati u crnu
rupu, a to zna~i kraj te dr`ave. Kada ~itam Politiku, ona izgleda
kao da je i dalje ure|uje Had`i Anti}. Mene je sramota da `ivim u
zemlji gde se to izdaje kao srpski list.

Za{to, na primer, u Nirnbergu postoji Direrova rodna ku}a, ona je
zidana 1455. Mo`ete oti}i sada i videti, to su divne ku}e koje su za
upotrebu. Za{to u Srbiji ne postoje takve ku}e? Koja je najstarija
ku}a za stanovanje u bilo kom srpskom gradu? Beograd nema sta-
riju od mo`da sto pesedet godina. Za{to je Nirnberg tada imao ta-
kve ku}e? Pa to je mo} gra|anskog dru{tva, gde se vrline nagra|u-
ju i zato je mogao da postoji jedan Direr, njegov otac je bio zlatar,
pa je mogao da ima ku}u. Mo} gra|anskog dru{tva je u tome da
podsti~e pozitivne osobine kod ljudi, da uti~e da vi razvijate svoje
kriti~ko mi{ljenje, da budete najbolji obu}ar, najbolji pekar, da
budete najbolji u onom {to radite. A u despotijama, naravno, sve
je kontra. Da bi se odr`avao jedan parazitski sistem treba da po-
stoje mane, jer se vlada manama. ^itajte na{e tabloide, ovde se
vlada manama. Ovde izvla~ite iz tajnih dosijea prljav ve{ i onda
vladate. To jednom mora stati. 

Zna~i, ovde se ne radi ni o kakvoj tranziciji ekonomskog tipa, kao
{to govori profesor Labus. ^ak je i Marks znao da pre ekonomskih
postoje politi~ke odluke. Zna~i, mi moramo da ka`emo {ta ho}e-
mo – je l’ ho}emo da budemo demokratska republika ili ne}emo.
Aristotel je ~ak i{ao dotle da je tvrdio da mo`da ima naroda koji su
predodre|eni da `ive u robovskim ili onim koje ja zovem despot-
skim sistemima. Vi imate poznat slu~aj kada su Persijanci uhva-
tili dva gr~ka glasnika iz Sparte. ^ovek koji ih je uhvatio je drugi
~ovek u carstvu i on im nudi da napuste Spartu, da izdaju svoju
domovinu i da }e on da ih nagradi, da }e oni biti veliki dr`avni slu-
`benici u persijskom carstvu. Oni ka`u njemu: pa ti tako govori{
zato {to ti ne zna{ {ta je sloboda, ti si nau~io da bude{ rob. Bolje
je biti obi~an gra|anin u Sparti nego veliki vezir u Persiji, jer }ete
vi jednom odlukom sultana ostati bez glave.
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Ovo }e biti Ajn{tajnova godina, ali vide}emo da li }emo uspeti da

je proslavimo. Ako budemo ovako nastavili, Srbija }e polako sve

vi{e li~iti na teokratsku dr`avu, koju ja zovem pravoslavna d`a-

mahirija, a gde je tu onda mesto Ajn{tajnu. Vi imate po na{im me-

dijima ljude koji tvrde da je Mileva Ajn{tajn tvorac teorije relativ-

nosti. To bi bilo lepo, ali ne odgovara ~injenicama. Lepo bi bilo da

Srbi imaju `enu, pa koja je jo{ tako poznata. Eto dokle smo mi do-

{li. Kad smo mi kao deca gledali pomra~enje Sunca, to je bilo sa-

svim normalno. A evo, pre pet godina kad je bilo pomra~enje, Srbi

su bili u podrumima, sve su terase bile zabra|ene sa po tri }ebeta,

a bule u Teheranu su na desetine hiljada gledale to pomra~enje

kroz zamra~ena stakla. Eto dokle smo mi do{li. 

Svetlana Luki}: 

Te{ka su vremena, dakle vreme je za Teofila Pan~i}a.

Teofil Pan~i}: 

Ako je neko prekr{io zakon, pa da li je pre{ao ulicu ili pobio pet hi-

ljada ljudi, dr`ava je ta koja je du`na da obezbedi uslove da se ne-

kome sudi, a ne taj ~ovek. Se}ate li se Milanovi}a, direktora

RTS-a; da bi izbegao slu`enje zatvorske kazne on je pobegao u Cr-

nu Goru. Kad su ga na kraju ukebali, ja sam pitao prijatelja koji je

~ovek iz pravosu|a – ho}e li njemu zbog toga pove}ati kaznu. Ka-

`e ne, ne}e mu pove}ati kaznu, jer on nije du`an da sebe privodi,

to je du`na dr`ava. E, sad ti ovde ima{ slu~aj nekoliko generala,

ljudi u nekim ozbiljnim godinama, da li su bolesni, da li nisu, ne

znam; se}ate se da je svojevremeno Tuta onaj hercegova~ki bio ja-

ko bolestan, bio na samrti, a kad je odleteo u Hag odjednom je o`i-

veo, ~ovek zdrav kao dren, eno ga tamo sa [e{eljom se zevze~i. Ali

dobro, ne}u da ulazim u to, jer nije to na{a briga. 

Dakle, ti moralno ucenjuje{ te ljude tako {to im ka`e{ – a sad se vi

predajte, u~inite to za otad`binu. Za{to bi neko ne{to ~inio za

otad`binu, za{to bi neko i{ao u zatvor, ako ne mora. Ja prvi ne bih

i{ao u zatvor, ako ne moram da idem. Mislim, sad me neko osudi

za ne{to i ka`e, dobro, od volje ti je, ako ho}e{ idi, ako ne}e{ ne

mora{. Ja bih rekao – ne}u. U svakom slu~aju to je posao dr`ave,

ali ovde je taj problem delegiran generalima, a onda to postaje

problem svih nas, pa sad ljudi sede i stra{no se ljute – vidi ti gene-

rale kako su sebi~ni, nije fer od njih, uop{te nisu drugari {to ne}e

da odu. 



Teofil 
Pan~i}

Ti se ne ljuti{ na njega {to je on odgovoran za smrt ne znam koli-

ko ljudi, nego se ti ljuti{ {to ne}e da ide u Hag. Onda, tu se ide na

vi{egodi{nje robije, nije to pitanje prekr{aja, pa dobije{ Padinjak,

dvadeset dana vadi{ kupus, pa ide{ ku}i. Ovo su stra{na, bre, egzi-

stencijalna pitanja, da li }e ti ljudi ikad `ivi iza}i iz zatvora, to je

veliko pitanje. Za{to ti njih sad ucenjuje{ na taj na~in? Ti mora{,

ako si predsednik neke vlade, dr`ave, mora{ da preuzme{ tu stvar

na sebe. Niko te nije bio po u{ima da to radi{, prema tome izvoli,

preuzmi odgovornost na sebe i sprovedi zakon koji si sam doneo.

Nemoj da o~ekuje{ od tih ljudi ili od bilo koga drugog da obave

tvoj posao. Ne, ne mo`e tako, ti si pla}en i izabran za to da radi{

takve stvari. To {to se tebi to ne dopada, to je tvoj privatan pro-

blem, ali to tako mora da se radi.

Svetlana Luki}: 

Postoji ona floskula, koja je potpuno pogre{na, da smo mi taoci ~etvo-

rice generala. Mi smo taoci ove vlade, u stvari.

Teofil Pan~i}: 

Mi smo taoci vlade Srbije. Pazi, da se razumemo, da ne bude da je

to samo Ko{tuni~ina vlada, tu je i DOS-ova vlada mnogo cinculira-

la. Naravno, zauvek ostaje njena istorijska zasluga za hap{enje i

isporu~ivanje Slobodana Milo{evi}a, ali ja nikad ne}u zaboraviti

{ta ministar Du{an Mihajlovi} ka`e na pitanje za{to ne uhapse

Ratka Mladi}a, tad se jo{ kao znalo gde je, kao sad se ne zna. Du-

{an Mihajlovi} mrtav ozbiljan ka`e: mi bismo ga uhapsili, ali ~o-

vek ima jako obezbe|enje. Ej, jebote, ti si ministar policije u jed-

noj dr`avi i ti ka`e{ da ne mo`e{ da ga uhapsi{ jer ima jako obez-

be|enje. To je cirkus, to je havarija od dr`ave. 

Dakle, mi smo imali taj problem ve} sa DOS-ovom vladom, a onda

je do{la ova vlada, kod koje vi{e nije pitanje da li oni to smeju, ma-

da i ne smeju, nego to {to ne}e. To je ideolo{ko pitanje. Vojislavu

Ko{tunici je neshvatljivo da on imperijalizmu i novom svetskom

poretku isporu~uje hrabre, ~estite, odva`ne srpske generale. Ja se

ne bih ~udio da sad oni odu tamo kod njega i ka`u mu – ho}emo da

se predamo, a on ka`e – joj, nemojte. On ne mo`e da zamisli da za

njegovog mandata neko ide u Hag, to je njemu neshvatljivo, jer on

je ~ovek koji op{ti sa istorijom.

On ne op{ti sa svojom realnom du`no{}u, sa realnim vremenom i

prostorom, realnim ljudima koji ga okru`uju i kojima je on pred-
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sednik vlade, ne, nego on direktno, ~ovek, sa istorijom se raspra-

vlja na jednakoj nozi. Ono – tu istorija, ovde ja. On ne}e da bude u

istoriji zapam}en kao neko ko je slavne srpske |enerale isporu~i-

vao novom svetskom poretku. I to je problem. S druge strane ima{

ovu nepodno{ljivo ljigavo-sluzavu ekipu, na ~elu sa G17. Za{to ka-

`em ljigavo-sluzavu? Zato {to oni nemaju taj ideolo{ki problem.

Oni ne mogu da se pozivaju na neka ube|enja, da je njima sarad-

nja s Hagom kao problem, jer nije, i to svi znamo, se}amo se, je li

tako i znamo ko su ljudi. E onda do|e Labus i ka`e: eto, nikoga ne

veseli {to oni moraju da idu u Hag. 

Nije ta~no, pre svega nije ta~no da nikoga ne veseli, mene veseli,

ako su krivi treba da idu. Mene rastu`uje kad se pravda izvrdava,

a ne kad se pravda ostvaruje, bez obzira da li se ona ostvaruje pred

sudom u Beogradu ili Hagu ili bilo gde drugo. Ti ima{ ~oveka koji

se uvla~i uporno tom nacionalisti~kom javnom mnjenju, a isto-

vremeno sudeluje u odr`avanju tog javnog mnjenja, jer oni se stal-

no pozivaju na to – pa, znate, ljudi bi lo{e reagovali, a u isto vreme

stalno govore sve protiv Haga, zna~i odr`avaju takvu atmosferu u

dru{tvu. Naprosto, to je jedna potpuno bedna pozicija, stvarno

bedna. 

Mnogo ~asnija je pozicija radikala koji ka`u – ne treba niko da ide

u Hag, to je nepravedan, antisrpski sud. To {to ja mislim sve naj-

gore o toj njihovoj poziciji, {to ja stojim na suprotnim pozicijama,

to je druga stvar, ali to je jedna konsekventna politika, a ovo je po-

litika najodvratnijeg valjanja u... to nije ~ak ni blato... nego u tako

nekoj nedefinisanoj melasi. Niti je riba, niti je devojka, niti mo`e

da ide nazad, niti mo`e da ide napred. Ne mo`emo da se vratimo u

neko Milo{evi}evo vreme, a ne mo`emo kona~no ni da iza|emo iz

njega. Mi realno jo{ nismo u istinskom smislu ni iza{li iz njega,

nego smo u potpuno stra{nom glibu, a oni, ti me|ulikovi tipa La-

busa i njegove ekipe, da ne govorim o Velji, oni to odr`avaju. 

Ti vidi{ da je danas cela Srbija u vezi s tim Hagom nezadovoljna.

Jedni su nezadovoljni {to ovi treba da idu u Hag, a drugi su neza-

dovoljni zato {to oni nisu ve} oti{li u Hag. Ti nema{ zadovoljnog

~oveka u Srbiji, to naprosto nije normalno, to ne mo`e tako. Samo

me zanima ko }e to da prekine, jer o~igledno je da to ne}e preki-

nuti optu`eni, jer, ka`em, za{to bi oni to uradili. S druge strane,

o~igledno je da Ko{tunica ne mo`e da prevazi|e taj svoj problem i

onda ne znam {ta je tre}a mogu}nost. [to je najgore, verujem da
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oni nisu nau~ili ni{ta iz svega ovoga {to se de{ava i da }e u najbo-

ljem slu~aju nekoga od ovih jadnika, jadnika sa i bez navodnika,

da na’vataju, mo`da Luki}a, i da ga po{alju. Iako im je lepo obja-

{njeno da je tog zezanja bilo dosta i da vi{e nije stvar u tome da

opet na|e{ jednog, uhvati{ ga za u{i i po{alje{ na avion. Stvar je u

tome da zavr{imo s tom pri~om. Ne znam, bi}e stra{no zanimljivo

videti kako }e oni iz toga da se izvuku.

Jeste da je DS stranka u opoziciji, ona ne mo`e da odlu~uje o tome

{ta }e se de{avati, a ni ovla{}enja Tadi}a kao predsednika nisu

ba{ ne{to impresivna. Pretpostavljam da niko normalan ne o~eku-

je od DS da razre{i tu krizu, jer ona nema instrument za to. Ali

problem je u tome {to sa ovakvim pona{anjem Tadi}a i njegovih

ljudi, koje je on izabrao da budu vode}i tim DS, nekako ima{ do-

jam da se oni ne bi bitno druga~ije pona{ali i da mogu ne{to da

urade. Ako ih zamisli{ na vlasti, na Ko{tuni~inom mestu, sad mo-

gu da pri~aju jer nisu na tom mestu, ali ti lepo mo`e{ da zamisli{

kako bi se oni nekako sli~no pona{ali, kako bismo slu{ali sli~ne

pri~e, mo`da malo manje retori~ki odvratne, ali u osnovi bi to bi-

lo isto muljanje, isto vunovla~arenje. 

Naravno, njima rastu rogovi kad ti spomene{ da je njihov general-

ni problem da se oni premalo razlikuju od DSS-a. A {ta im ja mo-

gu, nek im rastu rogovi i dalje, to je ta~no. To je njihov problem,

nije problem onih koji to izgovaraju. Ti ni{ta nisi uradio, za sve

ovo vreme, da uop{te objasni{ nekom u ovoj zemlji, tim nekim

gra|anima, za{to su hap{enja potrebna, osim eto zato da Srbija

ne bi izgubila neke milione dolara ili evra, {to naprosto vre|a lju-

de. To je zaista uvredljivo, ja mislim da zaista niko ne treba da ide

u Hag zbog deset miliona dolara. Mislim da neko treba da ide u

Hag zbog ratnih zlo~ina, ali to niko ne}e da ka`e. 

Zna~i, ti zlo~ini postoje. Hajde da vidimo ko je za te zlo~ine odgo-

voran, ko ih je neposredno po~inio, ko ih je naredio, ko ih nije

spre~io, ko nije kaznio po~inioce i tako dalje. Po{to se po ovoj pre-

sudi Cvjetanu, i po drugim stvarima, stohiljaditi put uveravamo

da ovda{nje pravosu|e, sa vrlo retkim izuzecima, niti mo`e, niti

ume, niti zna, niti ima hrabrosti, niti ima snage da se izbori sa pi-

tanjem ratnih zlo~ina, molim lepo, izvolite u Hag. Uporno se govo-

ri o svim drugim temama osim o toj, a ljudi koji su optu`eni za rat-

ne zlo~ine ispadaju sebi~ne cicije, koje nam uskra}uju tih 10 mili-

ona dolara. Pa to je smejurija. 
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Taj momenat sarajevskog nastupa je stra{no va`an, jer je Tadi}

ponovio najgoru floskulu koja uop{te postoji u tom postjugoslo-

venskom me{etarenju, a to je: pa dobro, evo da se izvinim, ali tre-

ba i vi nama, svi treba svima da se izvine, kao {to svi treba da od-

ustanu od svih tu`bi. Pa ~ekaj majkumu, nije niko iz Sarajeva do-

{ao ovde u Beograd ili u Valjevo ili u U`ice ili u Sombor pa grana-

tirao, opkoljavao, pravio logore. Pa nije, majkumu, nego je neko

odavde, neposredno ili posredno, podr`avao logisti~ki, finansij-

ski, vojno, obave{tajno, na svaki na~in, ne{to {to je bio rat protiv

te zemlje. Pa dajte, ne mo`emo stalno te paralelizme koji ne posto-

je da navla~imo. I onda je normalno da }e neko u Sarajevu da te

gleda kao u osnovi nepo{tenog ~oveka, koji poku{ava na nepo{ten

na~in da se izvu~e od ne~ega iz ~ega ne mo`e tako da se izvu~e, ne

mo`e i ta~ka. 

Dokle god odavde ide ta pri~a, ja prvi da sam na mestu tih Bosana-

ca bih rekao: ne, ne pada mi na pamet da odustajem od tu`be i gle-

da}u da izvu~em od njih svaki i poslednji dolar. Ako ve} ne mogu

da izvu~em ljudsko po{teno priznanje za ono {to se desilo, onda

}u da im izvu~em pare. Ali Tadi} nije mogao da bude ve}i od sebe,

jer on je razmi{ljao: {ta }e mi re}i tata kad do|em ku}i. Ne mo`e

nikako da odraste, da iza|e iz tih nekih senki, a na kraju krajeva,

verujem da ni sam, intimno, nije na~isto sa tim stvarima, {ta se to

tamo zapravo de{avalo i kako i za{to, i to je veliki problem.

[ta mo`e{ drugo da zaklju~i{ nego da sve to vodi ovoj ili onoj vr-

sti revizije tog procesa, koja na ovaj ili onaj na~in ide ka tome da

se na kraju ni{ta ne zna osim ~injenice da je ubijen jedan odre|e-

ni ~ovek i da se on zove Zoran \in|i}. Ne znam da li ste gledali

onaj film “Collateral”. Ima taj momenat kada ubica Tom Kruz

upuca tipa i taksista koji ga vozi onako potpuno zapanjen ka`e –

jebote, jesi ga ti ubio, a ovaj ka`e – ne, ja sam ga upucao, a meci i

pad su ga ubili. Zna{, ja sam ga samo upucao. Tako mi dolazimo

do jednog raspleta u kojem ne}e biti jasno ni{ta osim da je taj ~o-

vek upucan. Ne znamo ko ga je ubio, za{to ga je ubio, znamo da je

bio neki Tom Kruz koji ga je upucao, ali ni{ta drugo nam nije ja-

sno, pa ~ak ni to ko je Tom Kruz. 

Zna~i, nekome je u interesu da to ostane obavijeno nekom vrstom

misterije da bi se pothranjivale pri~e o tome da su to mafija{i i

mafija{ki obra~un. Postoji namera da se smrt Zorana \in|i}a de-

politizuje, da se smesti u onu pregradu u koju su, na kraju kraje-
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va, i `ivot Zorana \in|i}a DSS-ovci trpali sve vreme. To je jedini

na~in da ti posmrtnu politi~ku harizmu figure Zorana \in|i}a ne-

kako demontira{, a mora{ da je demontira{ ako `eli{ da prvi put u

`ivotu svom bude{ iznad njega. Evo, sad Ko{tunica poku{ava da

bude ustavotvorac. On poku{ava da Srbiji donese novi ustav, koji

}e imati ovoliki pe~at Ko{tuni~in. Zna~i, to je ne{to ~ime }e{ se ti

sad izdi}i, ~ime }e{ op{titi sa istorijom, ali ni tad ne}e{ biti zado-

voljan ako prethodno \in|i}a nekako ne satera{, ne preformati-

ra{ tako da bude onako mali, kako si ti tvrdio da je on mali dok je

bio `iv. 

Razume se da tu postoji ~itava ekipa svih tih udba{a, kosovaca,

parapoliti~kih likova, koji imaju veoma konkretan interes u smi-

slu, je l’ te, izbegavanja li~ne odgovornosti; da se stvar nekako za-

magli, zata{ka, da se na|e neki Bagzi koji }e da ispri~a neku pri-

~u, za koju, ljudi smo, dogovori}emo se kako da glasi. Mislim da

se ide na to. Tu }e svako da na|e neki svoj nivo interesa koji }e

mo}i da zadovolji, ako se ta pri~a negde maksimalno u~ini s jedne

strane grotesknom, a s druge strane i dosadnom, da ljudi jedno-

stavno dignu ruke i ka`u, ma daj, ko }e to vi{e da prati, vidi{ da se

ne zna ko pije, a ko pla}a. Naprosto, stvar ide ka tome.

Ovo je be{}utno dru{tvo, pa je takav i politi~ki establi{ment. To

mo`e{ da vidi{ na svakom mogu}em primeru. Hajde stohiljaditi

proces da radimo za Sjeverin i neka iznova ti ljudi prolaze kroz

sve to, neka dolaze, cima}emo ih kad god nam padne na pamet.

Uostalom, to }e isto da se ponovi i za proces Sa{i Cvjetanu, to }e-

mo gledati vrlo uskoro. I onda }e neko dole iz Podujeva ili odakle

ve} da ka`e: pa ne}u da dolazim vi{e. Onda moje svedo~enje ide

ma~ku o rep i nemamo slu~aj. Zna~i, neko ide na to da se ta stvar

obesmisli, a po{to je dru{tvo postalo toliko be{}utno, to mo`e da

pro|e. Vide}e{, mo}i }e{ da pro~ita{ u Danasu tekst Nata{e Kan-

di}, koja de`ura na tim slu~ajevima, to }e da pro~ita par hiljada

ljudi, da ka`e c-c-c-c i za dva dana vi{e niko se toga ne}e se}ati. A

u isto vreme, logi~no, bi}e mogu}e da likovi kao Bracanovi} dobi-

jaju te penzije. Sad da pita{ Tadi}a, on bi ti rekao kao za Mladi}a

– to je ste~eno pravo. Dobro, nemam ni{ta protiv, nek on dobija

penziju, ali neka je dobija u instituciji zatvorenog tipa.

Svetlana Luki}: 

Uzgred budi re~eno, Bracanovi} se ne odaziva sudskom pozivu.



|}
{|

58

21
.0

1.
0

5
.

-

Teofil Pan~i}: 

Naravno, i nikom ni{ta. Ista stvar je ovo sa Vu~eli}em. Sad on de-

li pravdu i nepravdu i lekcije ljudima okolo. Tendencija je da se svi

uvaljamo u isto blato i ista govna i da se na kraju vi{e ne zna ~ija

glava, ~ija noga viri. Da svi budemo deo nekog istog mega-tela.

Zna~i da na kraju ti, ja, Vu~eli}, bilo koji prolaznik sa ulice bude-

mo jedno, isto, i sad da li }e predsednik neke komisije da bude

Svetlana Luki}, Miodrag Vu~eli}, svejedno je. Svi smo mi gra|ani

ove zemlje, svi imamo pravo da biramo i da budemo birani i zdra-

vo. Zaboravljena cela pri~a, nema rat, nema zlo~ini, nema ratna

propaganda, idemo dalje. To je smisao toga i to prolazi, a za{to da

ne prolazi? Ti ima{ doktrinu Vojislava Ko{tunice koja ka`e da mi

ne}emo da delimo stranke na stranke prvog i drugog reda. Za{to

bi sad socijalisti i radikali bili ne{to drugo u odnosu na neke dru-

ge i tako dalje. To je njegova doktrina, koju on verno sprovodi od

5. oktobra, a pogotovo od trenutka kada je postao premijer i dobio

konkretne instrumente vlasti i mo} u rukama. 

^ovek je u neformalnoj koaliciji sa SPS-om na dr`avnom nivou, sa

radikalima je u koaliciji gde god mo`e, po~ev od Novog Sada. Zna-

~i, molim lepo, za{to u toj konstelaciji snaga ne bi neko kao Milo-

rad Vu~eli} bio predsednik te komisije, pa }e sad on da istra`uje

tu|e eventualne grehe, brljotine, ogre{enja o zakon i tako dalje.

To je u Ko{tuni~inoj Srbiji najnormalnija stvar.

Zar nismo to znali kao deca? Ko la`e taj i krade, ko krade taj i ubi-

ja, celu tu gradaciju, sve smo to imali na dlanu i sad to sve opet vi-

dimo. Zna~i, ljudi koji nas la`u od po~etka, pokazalo se i da kradu,

a to da ubijaju, u simboli~kom smislu re~i, jer podr`avaju ubice, to

nam je tako|e valjda jasno i odranije. Ceo lanac je potpuno uspo-

stavljen, s tim da su oni jo{ dokazali da kradu u ve}im koli~inama,

a sa manje stila od svojih prethodnika. Ti nema{ primer u toj

DOS-ovoj vladi, koji bi stavio kao neku vrstu pandana slu~aju

“Knjaza”, jednostavno nema{. Mo`da se ne{to takvo i radilo, ali

mi to nismo videli. Ovde se sve videlo, i nikom ni{ta. @ivimo u eri

imid`a, pa je Ko{tunica stekao imid` po{tenog, po{to su ovde ne-

sposoban i po{ten jedno te isto, pa njega percipiraju kao po{te-

nog, da ga ne bi percipirali kao ono drugo. 

Njegov imid` po{tenja~ine jo{ nije ruiniran. Ljudi jo{ uvek u nje-

mu vide to, kao {to su u Zoranu \in|i}u videli lopova i taman da je

ovaj i{ao u ritama, da nije imao dinara, da nije imao ’leba da jede,
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oni bi u njemu videli lopova, jer je on ~ovek bio onako sposoban, br-

zo je mislio, energi~an, ima ga ovde, ima ga onde. ^im je toliko

okretan, mora da je muvara, to je ovde jedno te isto. A ovaj, vidi ga

kakav je, pa gde on mo`e ne{to da uzme. A ako ne mo`e on, onda ni

cela garnitura koja stoji iza njega tako|e ne mo`e, je l’ te. Stra{no

je zanimljivo koliko ljudi te usa|ene slike odr`avaju i zalivaju upr-

kos stvarnosti. Tako da }e pro}i jo{ neko vreme dok {irem krugu

ljudi ne postane jasno da ovi ne da rade sve isto za {ta su optu`iva-

li DOS-ovce, nego da to rade u mnogo ve}im koli~inama, mnogo

trapavije, mnogo o~iglednije i bogami, kako je krenulo, jednog da-

na protiv njih }e biti mnogo lak{e voditi sudske procese. 

Svetlana Luki}: 

Da, Vuksanovi} uvodi realni aikido, ho}e i on da ostavi li~ni pe~at.

Teofil Pan~i}: 

Eto, do{ao je vakat i za njegov li~ni pe~at. To je zanimljivo, lik ko-

ji je raspustio stranku, u{ao kod Ko{tunice, postao ministar, a u

isto vreme vidi{ kako ta njegova stranka nije oti{la s njim. Nego

te njegove stranke sad ima svugde, pa sad ~ita{ kako oni, ne

znam, u Be~eju imaju predsednika op{tine, onda ima{ u Somboru

valjda da su pre{li, taj NDS, kolektivno u radikale. Onda na nekom

tre}em mestu pre{li su kolektivno u SPO. Vuksanovi} Slobodan se

osvrne iza sebe i vidi kako njegovo ~lanstvo ne da ne postoji, nego

je oti{lo apsolutno u svakom zamislivom pravcu. I sad ti misli{, pa

Bo`e, ko su ti ljudi, ko je on. I sad on ministrira, a mi jo{ treba da

budemo happy zato {to nema Ljiljane ^oli}. To su ti niski standar-

di, koje nam Ko{tunica emituje, i ta njegova vlada. Sad zamisli ne-

koga ko }e da nasledi Velju Ili}a, pa ti po difoltu mora{ da bude{

sre}an. Posle Velje svako izgleda kao velikan. Ili ministar kulture.

Pa ja ne znam ~oveka koji bi mogao posle Kojadina da bude mini-

star kulture, a da ja ne}u re}i – ma{ala.

Ti ima{ neke firme koje se privatizuju, pa se ispostavi da se ne zna

ko im je vlasnik, pa dolaze pred vladu da vlada njihovog vlasnika

firme nau~i pameti. Bez zezanja, nama treba jedna vrsta edukaci-

je, onako kolektivno. Odraslim ljudima treba edukacija, mi smo

kao mala deca. Potreban nam je, kako to da nazovem, bukvar iz

kapitalizma. Kako sad neko ima pravo da ka`e da je to njegova fir-

ma, a nije tvoja, a ti radi{ u toj firmi dvadeset pet godina, a on je

tek do{ao. I samo zato {to je kupio, sad je njegova. 



|}
{|

60

21
.0

1.
0

5
.

-

Pazi, ja se vozim tom nesre}nom osamdeset trojkom, koja prolazi

Nemanjinom. Do|e{ tamo, vidi{ masu i {ofer ni{ta ne mora da ti

ka`e, ti pokorno izlazi{ iz autobusa, zna{ da nema dalje. Meni on-

da ~esto ka`u – pa {ta ho}e{ i vi ste onda blokirali saobra}aj. Po-

stoji ne{to {to je javni interes. Zna~i, ima{ ~oveka koji je pokrao

izbore, to je naprosto dr`avna, op{ta stvar. S druge strane, ovi ni-

su dobili plate. Pazi, poznajem problem i te kako dobro, ali nije mi

palo na pamet da idem pred Vladu Srbije da tra`im svoju platu.

Postoji neki kvar u glavi, nedostaje nekoliko bitnih karika da bi

ljudi povezali A i B i nekako premostili ono {to su `iveli i ono u ~e-

mu }e, kako god znaju i umeju, pro`iveti ostatak `ivota. Mora{ ne-

kako ljudima da objasni{ da ne moraju meni moju osamdeset troj-

ku da zaustavljaju u Nemanjinoj za svaku stvar koja se njima de-

sila u Loznici. 

Ako taj pilot koji je {trajkovao ide kolima, pa ga zaustave u Nema-

njinoj, on ih psuje, jer {ta pilota boli za malinare, {ta malinare bo-

li za one iz Bora, jer su svi nekako rascepkani, sve su to neki pali-

jativni zahtevi – daj mi platu, nek ulo`i neko ne{to u moju firmu,

pa idemo dalje. I u ovome {to se desilo sa “Knjazom” videlo se da

je vlast u vladi i da vlada mo`e da radi {ta god ho}e. I {ta }e{ onda

drugo da zaklju~i{ nego da jo{ uvek `ivi{ u nekoj vrsti komandne

ekonomije.

Svetlana Luki}: 

Nemoj onda da se buni{ kad te zaustave.

Teofil Pan~i}: 

Ali bunim se zato {to oni ne}e ni{ta da postignu i, {to je najgore,

oni znaju da ne}e ni{ta da postignu, osim mo`da da tog trenutka

dobiju topli obrok i }ao |aci. Tako da smo na kraju, kao za Hag, svi

nezadovoljni. 

[to nije normalno, naravno. Normalno je da neko bude zadovo-

ljan, neko nezadovoljan, stalno neko dobija, neko gubi u nekoj pri-

~i, a ti ovde ima{ pri~u u kojoj svi gube.

|} {|-



PE[^ANIKFM, 28. 01. 2005.



DOGODINE NA GAZIMESTANU

Pitanje je sada, kad Bagzi padne ovamo, ko }e ga 
do~ekati u naru~je, da li Jovan Priji} ili neki drugi 
specijalni tu`ilac, jer ko prvi zagrli Bagzija, njegov je...

Malo nas je, ne{to vi{e nego {to je na Crvenom trgu bilo
demonstranata, kada je Sovjetski Savez okupirao 
^ehoslova~ku...

Naj~e{}e se ka`e da je sve {to je kod nas vredno 
zapo~elo Savinim bekstvom u manastir. Ali moderna
srpska kultura zapo~ela je Dositejevim bekstvom iz 
manastira... 

Vesna Raki}-Vodineli} iz Instituta za uporedno pravo

Neboj{a Popov, sociolog

Milo{ Vasi}, novinar

Radmila Radi}, istori~arka

Mirko \or|evi}, publicista

Dr Sr|a Trifkovi}

Vladika Grigorije



Svetlana Luki}:

Bilo me je stid u ~etvrtak {to `ivim u Srbiji. Niko od predstavnika na-

{e zemlje nije bio u Au{vicu.

Svetozar Marovi} je imao neke svoje privatne razloge, Davini}u nije

hteo da upali avion, beduin Tadi} je sedeo u Gadafijevom {atoru sa

na{om privrednom delegacijom, koju je valjda trebalo da vodi pred-

sednik Vlade, koji nije dobacio ni do Svilajnca, gde je trebalo da otvo-

ri ono ~uveno Bid`ino porodili{te.

U stvari, logi~no je {to niko od srpskih politi~ara nije bio u Au{vicu.

Kad mislite da su Ljoti} i Nedi}, koji su za Nemce skupljali ljude po Sr-

biji bili rodoljubi, vi definitivno imate problem sa rezultatom Drugog

svetskog rata. 

Vi ne `elite da vas iko podse}a na Au{vic, naro~ito ne ovih dana, kada

se jo{ uvek borite za promenu rezultata ratova iz devedesetih. Au{vic

vas onda na neki na~in podse}a i na Srebrenicu. U Au{vic je neko mo-

rao da ode, ako ni{ta drugo, da oda po{tu hiljadama ljudi, koji su iz

ku}a, pored kojih i ovih dana prolazimo, izvedeni i oterani u gasne ko-

more. A opet, kad vidite koliko se antisemitskih knjiga izdaje, kad vi-

dite da se u izdava~kim savetima nalaze i imena akademika, predsed-

nika vlade, vladika, onda sve do|e na svoje mesto. Najzad, kad se ni-

ko nije na{ao da pokrene inicijativu da se Le Pen, koji je nedavno izja-

vio da su SS divizije odr`avale red i mir u Francuskoj, skine sa liste

po~asnih gra|ana Zemuna, nemamo vi{e {ta da pri~amo. 

U svojoj nedavno objavljenoj analizi, CIA predvi|a da Srbija ne}e ni

do 2020. postati deo EU, a da }e Zapadni Balkan ostati u zoni “inten-

ziviraju}ih unutra{njih sukoba”. Ne verujem da predsednik Vlade

mnogo mari za ove {krabotine CIA-e, njemu je jedan od njegovih spolj-

njopoliti~kih savetnika, deda Jovo Tarabi}, najstariji potomak ~uve-

nog srpskog proroka Tarabi}a, koga je letos posetio u pratnji ministra

Davini}a, rekao: Ne sekiraj se, pu}i }e Amerika, ko god {to je pukla Ju-

goslavija. Deda Jovo je tom prilikom nosio maskirnu uniformu, a Da-

vini} ga je upitao: Je l’ ti to, deda Jovo, ide{ da se bori{ za Kosovo?

Predsednik Vlade }e nam se za dan-dva obratiti, preneo nam je mini-

star Stojkovi}, i re}i kakva je situacija sa ha{kim optu`enicima. Do

tada }emo morati da drhtimo od neizvesnosti i da naga|amo {ta je ve-

liki dr`avnik smislio. Mo`da se to obra}anje i odlo`i za neki dan, jer

se predsednik Vlade oporavlja od du{evne patnje koju je ju~e pretrpeo

kada je u bratsku, prijateljsku i dr`avni~ku posetu primio generala



|}
{|

66

28
.0

1.
0

5
.

-

Lazarevi}a. Ja do sada nisam videla Ko{tunicu da nekog tako toplo

prima, skoro je srpskog oficira privio na grudi. 

General Lazarevi} je ponovio tekst pukovnika Ulemeka od pre nekoli-

ko meseci rekav{i da je odlu~io da se prijavi Ko{tunici, jer ima povere-

nja u njega. Predsednik vlade mu se odu`io toliko ga hvale}i da se o~e-

kivalo da ga unapredi u mar{ala i uru~i mu koje kilo ordenja. 

Maglovito su nam najavljene dalje predaje generala – na ka{i~icu –

{tono ka`e Koraks. Policija, koja time ostaje bez posla, ju~e je na op-

{te veselje uhapsila grupu de~aka, koji su grudvama ga|ali jednog Fi-

laretovog sve{tenika u Mile{evu. 

Milorad Ulemek nije samo serijski ubica nego, pokazalo se, i dovoljno

inteligentan ~ovek, koji je dobro procenio da ga ova vlada ni po koju

cenu ne}e ostaviti na cedilu. 

Evo, sada je sasvim izvesno da }e smeniti neposlu{nog specijalnog

tu`ioca, Jovana Priji}a. Izra~unali su da mu mandat ne isti~e na le-

to nego u martu. Ve} na po~etku mandata, ministar pravde je naja-

vljivao ukidanje specijalnog suda za organizovani kriminal, mini-

star policije da bi postupak za \in|i}evo ubistvo trebalo obnoviti,

Dejan Mihajlov je presudio da su \in|i}a ubili njegovi, general poli-

cije, Milo{evi}, pre nekoliko dana nas je upozorio da je postupak za

ubistvo premijera na staklenim nogama. Ne treba da se iznenadimo

ako se Legija i Zvezdan Jovanovi} u dogledno vreme vrate u Kulu i

obnove JSO. 

^ovek koji je tvrdio da je toliko privr`en zakonima, da bi za nepo{to-

vanje ijednog hapsio samog Hrista, za ministra pravde stavio je ~ove-

ka ~ija uloga tek sad dolazi do izra`aja. Uspeo je da Vida Petro-

vi}-[kero, njegov jedini kandidat za predsednika Vrhovnog suda, radi

na smenjivanu Jovana Priji}a. 

Letos je zamenik republi~kog javnog tu`ioca Bogdan Stankovi}, pod-

neo ostavku na mesto predsednika Udru`enja javnih tu`ilaca zbog

velikih pritisaka na tu`ila{tvo uop{te. Kada je sudija Omer Had`io-

merovi}, portparol Dru{tva sudija Srbije, rekao da nema su{tinske re-

forme pravosu|a, Stojkovi} mu je zapretio smenom rekav{i: stekli su

se uslovi da bude{ razre{en zbog nerada. Na{ ministar pravde je je-

dan veoma opasan ~ovek. 

U sredu se nekoliko ljudi iz frakcije GSS-a, “11. decembar”, ~iji je ruko-

vodilac Vesna Pe{i} svojeru~no, okupilo na smrznutom Trgu Republi-

ke da protestvuje protiv najavljene smene specijalnog tu`ioca Priji}a.



Vesna Raki}-
-Vodineli}

Kao jedine predstavnice sedme sile razgovarale smo sa Neboj{om Po-

povim i gospo|om Vesnom Raki}-Vodineli}.

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Mi smatramo da ~ovek mora da se bori za kakvu-takvu dr`avu. Ne

verujem da }e ova u doglednoj budu}nosti biti neka uzorna dr`a-

va, ali kakva-takva dr`ava mora da postoji. Dr`ava je jedna civili-

zacijska tekovina. Ja mislim da smo mi ljudi XXI veka u Evropi,

ljudi koji smo navikli da `ivimo u okru`enju neke dr`ave i kad bi

nas neko pustio na neku bezdr`avnu teritoriju, tek tada bismo vi-

deli da u stvari ne mo`emo da pre`ivimo. Tako mi na ovoj bezdr-

`avnoj teritoriji, koja se, eto, zove Srbija, poku{avamo da pre`ivi-

mo, poku{avamo da imamo neki politi~ki `ivot. 

Nama se u~inilo da, bez obzira na to {to je ru`no vreme, bez obzi-

ra na to {to je zima, bez obzira {to specijalni tu`ilac nije neka te-

ma koja bi mogla da privu~e veliki broj ljudi, treba da se pojavimo

sa nekim protestom, da ka`emo tim ljudima koji tako postavljaju

i smenjuju – ej, ~ekaj malo, ako ima{ nekog na odre|enoj funkciji,

onda mora{ da ima{ razlog da ga smeni{, pogotovo ako si legali-

sta. Mogli smo se uveriti iz reprodukcije pisma policije povodom

polo`aja tog tu`ioca da ima izgleda da on bude smenjen, da je nje-

gova smena usmerena na to da se promeni tok postupaka pred

specijalnim sudom, a tako|e se ~ini da bi moglo do}i i do ukidanja

tog specijalnog suda. Mi svi smatramo da je specijalni sud protiv

organizovanog kriminala neophodan u ovoj zemlji i zato smo se

okupili da izrazimo na{ protest protiv te najavljene smene. 

Ono {to je potpuno izvesno jeste to da sa njim policija uop{te ne

sara|uje. Kakva je to policija koja ne sara|uje sa tu`iocem za or-

ganizovani kriminal?

Svetlana Luki}: 

[ta se preko smene javnog tu`ioca prelama?

Vesna Raki}-Vodineli}: 

U tehni~kom smislu re~i, na prvi pogled se sa tim su|enjima pred

specijalnim sudom ne mora ni{ta desiti, po{to pred svakim tim

ve}em postoji zamenik specijalnog tu`ioca i on u tehni~kom smi-

slu vodi postupak. Ali taj koji bude novopostavljeni, njima nadre-

|en, on ima ovla{}enja ~ak i da u~ini kraj tim postupcima i ~ini mi

se da je to ne{to {to se mo`e nazreti iz izjave, pogotovo ovog ~ove-
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ka iz policije, ja ne znam kako se on zove, ali znam da zauzima ne-
ku vrlo visoku funkciju, koji se drznuo, zaista drznuo da on oce-
njuje da li je neka optu`nica ubedljiva ili nije ubedljiva, to je jedan
zaista onako bezobziran pristup. Ako oni, dakle, budu inspirisani
policijom koja se usu|uje tako ne{to da ka`e u jednoj dr`avi u XXI
veku, onda nismo daleko od pomisli da se mo`e pojaviti javni tu-
`ilac koji }e biti teledirigovan i koji }e odustati od ovih postupaka
koji su sada u toku. Vi se se}ate da je aktuelni ministar pravde na-
javio ukidanje specijalnog odeljenja. Ako se smeni specijalni tu`i-
lac, do ukidanja specijalnog odeljenja ne treba u~initi toliko mno-
go koraka. ^ini mi se da bar oni koji slu{aju va{ radio treba da
znaju da ta smena nije kraj, da je ona samo po~etak.

Neboj{a Popov: 

U doba one Juge bilo je raznih viceva i u jednom od njih je naravo-

u~enije – va`no je ~initi promet, pa makar i jeli one stvari. Sli~na

je ova pri~a o takozvanom vi{esmernom ili dvosmernom odnosu

sa Hagom, jedni odlaze, drugi dolaze. Znate, ako ve} pri~aju da bi

bilo bolje da se za zlo~ine koji su po~injeni sudi ovde, a ne u Hagu,

onda bi bilo logi~no podr`avati institucije. A ako se podrivaju te

institucije, onda je pri~a o su|enju ovde, a ne u Hagu, jedna obi~-

na magla, propaganda. Problem sa zlo~inima imaju pre svega gra-

|ani ove zemlje, dr`avljani Srbije, a ne svetska zajednica i tribu-

nal u Hagu. Oni tamo re{avaju svoje probleme, da se za{tite od ta-

kvih stvari, a kako }emo se mi za{titi ako ovde nema institucija

koje se tim stvarima ozbiljno bave, a zasad ih nema, i ovo malo {to

nastaje, na samom startu se podriva, omalova`ava i diskredituje.

Ube|uju ljude da treba dobrovoljno da se predaju, da dobrovoljno

odu, da }e im se oni na najbolji na~in odu`iti, kako govori mini-

star Ili}, mada ne znam {ta on podrazumeva pod odu`ivanjem.

Krajnje je vreme da se ovde oslobodimo môre koja nas pritiska ja-

ko dugo, jer je mnogim ljudima, ne samo o{te}eno pravo na `ivot

nego i uni{ten `ivot sam. Mislim na one koji su izgubili `ivot, bi-

lo u doslovnom smislu, bilo u prenosnom smislu re~i, jer ako vi ne

mo`ete da uti~ete na svoj `ivot iz raznih razloga, vama oduzima-

ju sâmo pravo na `ivot.

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Kao {to vidite, malo nas je. Kao {to je Neboj{a rekao, ne{to nas je

vi{e nego {to je na Crvenom trgu bilo demonstranata, kada je So-

vjetski Savez okupirao ^ehoslova~ku.



Svetlana Luki}: 

Slu{ate Milo{a Vasi}a, novinara Vremena.

Milo{ Vasi}: 

Tu, mislim, Sretena Luki}a ne treba nagovarati. Koliko ja ~ujem,

nije trebalo nagovarati ni Vladimira Lazarevi}a, nego su mu rekli

da }uti i da ku{uje, jer o njemu brine dr`ava a ne on. Meni je ptica

s grane rekla ovako: Sreten Luki} je do{ao u Okru`no javno tu`i-

la{tvo da uzme svoju optu`nicu, uzeo je i oti{ao, a onda je nastala

dernjava na tog zamenika tu`ioca kod koga je ovaj do{ao – {ta si

imao da mu daje{ optu`nicu. Pa, ka`e ~ovek, njegova optu`nica.

Ako neko drugi put do|e, da se javi{ odmah. Kad je do{ao Vladimir

Lazarevi} da uzme svoju optu`nicu, ~ovek ga oterao sa vrata, za-

menik javnog tu`ioca, i rekao – gospodine generale, kako da vam

objasnim, ne smem da vam dam, je li, nego vi tamo to s njima vi-

dite. Pa je morao odmah da javi gde treba da je ovaj dolazio, da mu

nije dao. 

O~ito da tu vi{e uop{te nije re~ o tim generalima, ovde je re~ o jed-

noj politici koja je kao svoj prioritet stavila to prevrtanje stomaka

od Ha{kog tribunala. I nikakvi generali tu sad ne mogu ne{to da

urade po svojoj savesti. U krajnjoj liniji, o njihovoj guzici je re~,

nije re~ o Ko{tuni~inoj. Ne mogu oni tu sad da postupaju, {ta oni

imaju tu da postupaju, to je dr`avno pitanje, a dr`ava }e tek da

sedne, stavi prst na ~elo, pa }e da misli, da misli – kao na onoj

Koraksovoj karikaturi pre neki dan gde su svi oni mislioci Rode-

novi. 

Cela ta stvar sa Jovanom Priji}em, njegovim ostankom ili smenji-

vanjem ubrzava se naglo od trenutka kad se provalilo da Jovan

Priji} sedi na tom CD-romu sa Bagzijevim razgovorima iz juna

meseca pro{le godine. Bagzijevo izru~ivanje je odlagano, odlaga-

no i kako se to sad ve} pribli`ilo, jadni Grci su izgubili strpljenje,

tu je nastala o~ita panika. Moj kolega Dejan Anastasijevi} u pro-

{lom broju Vremena ispri~ao je tu pri~u vrlo lepo, da je skratim –

Bagzijevica Jasna otka`e Biljani Kajgani} punomo}je. Postave

branioca po slu`benoj du`nosti, nekog Aleksandra \or|evi}a,

biv{eg na~elnika VI uprave DB-a, za{tita objekata i lica. Bagzije-

va familija unajmi novog advokata, potpi{u mu punomo}. Taj

\or|evi} ne da spis dok mu to Bagzi ne dozvoli, on se pona{a kao

da ga je Bagzi unajmio. Nije ga Bagzi unajmio, nego ga je dr`ava

unajmila. 

Milo{ 
Vasi}
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To samo zna~i da je nastupila panika, po{to postoji ozbiljna opa-

snost da su ti dogovori s Bagzijem iz juna meseca pro{le godine

propali, po{to su neoprezno{}u Radeta Bulatovi}a i Dragana Jo~i-

}a i jo{ nekih drugih ljudi uspeli da stignu do javnosti. Pitanje je

sada, kad Bagzi padne ovamo, ko }e ga do~ekati u naru~je, da li Jo-

van Priji} ili neki eventualni drugi specijalni tu`ilac, koga bi oni,

ako je ikako mogu}e, hteli da gurnu, jer ko prvi zagrli Bagzija,

Bagzi je njegov. Problem je u tome {to Jovanu Priji}u po zakonu

mandat isti~e 23. jula ove 2005. godine. Dotle on mo`e teorijski bi-

ti smenjen, ali bi to bilo skandalozno, jer je taj ~ovek radio svoj po-

sao najbolje {to zna, uprkos o~itoj sabota`i iznutra, iz MUP-a Sr-

bije. To je afera koja }e se tek otvoriti, oko Makine grupe i ubistva

Bo{ka Buhe. Jovan Priji} je, naime, neposredno po ishodu prvoste-

penog su|enja za ubistvo Bo{ka Buhe uputio jedno vrlo hladno, ja

bih ~ak rekao – vi{e nego hladno pismo MUP-u Srbije u kome zah-

teva da se smesta istra`i kako je mogu}e da je specijalno tu`ila-

{tvo u slu~aju ubistva Bo{ka Buhe bilo sistematski sabotirano iz-

nutra, iz MUP-a, zahtevaju}i pri tom da se Vladimir Bo`ovi} i ge-

neralni inspektorat isklju~e iz toga, jer je Vladimir Bo`ovi}, rade-

}i za kancelariju Borivoja Borovi}a, bio ume{an u proces, tj. Bori-

voje je zastupao nekoga tamo. Mislim, nemam ni{ta protiv gospo-

dina Bo`ovi}a, niti ima Jovan Priji}, ali to je jednostavno sukob in-

teresa. 

A cela pri~a s Bagzijem sada ostaje kao jedan d`ak sa ma~kom ko-

ji sti`e iz Gr~ke. Mi kad otvorimo taj d`ak ne znamo {ta }e ispasti

– pitoma maca kao moja ili neki tigar, i oko toga se sad ljulja slu-

~aj Jovana Priji}a. Stalno se pravi drama, {to spada potpuno u par-

tituru tog crvenog orkestra za{titnika srpskih patriota, kao {to su

Legija, Zvezdan i Du}a, pokojni, nepre`aljeni. Tu optu`nicu treba

poljuljati po svaku cenu. Treba po svaku cenu iskompromitovati

svedoke-saradnike, gde je ^ume na prvom mestu. Potpuno je ja-

sno da od te kompromitacije nema ni{ta. Svi mogu}i pravosudni i

kriminalisti~ki na~ini su isprobani, dakle ne mogu da im pri{iju

Gavru, a o~ito sa Buhom ne{to nije u redu, to }emo videti tek po is-

hodu `albe specijalnog tu`ila{tva u prvostepenoj presudi i po is-

hodu te istrage u MUP-u – da vidimo ko nam je podmetnuo Slobu

Talijana Resimi}a, kao fol svedoka-saradnika, koji je sru{io celu

optu`nicu. 

Iz tog razloga je nekima bitno da se Jovan Priji} udalji sa tog me-

sta. ^ujem da su neki zamenici okru`nog tu`ioca odbili ponude,
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sa krajnje nenadle`nog mesta, tj. od ministra pravde Stojkovi}a,

da se prihvate tog posla. Ministar pravde nema {ta tu da tra`i, re-

publi~ki javni tu`ilac imenuje specijalnog tu`ioca za borbu protiv

organizovanog kriminala. Ali, budu}i da se ministar Stojkovi} pe-

tljao i u jo{ mnoge druge razne stvari, ne vidim za{to se ne bi pe-

tljao i u ovo, tim pre {to je re~ o ideolo{koj dogmi njegove stranke,

DSS, koja je apsolutno uverena da je \in|i} bio kriminalac, da je

\in|i}eva vlada bila kriminalna, i da svako koga je \in|i}eva vla-

da postavila do poslednjeg {efa smene u stanici policije, mora bi-

ti da je kriminalac. E sad, sa dogmama ja ne umem da raspra-

vljam. A {to se smenjivanja Jovana Priji}a ti~e, Vlada preko repu-

bli~kog tu`ioca to mo`e da uradi, jer je republi~ki tu`ilac, na`a-

lost, i dalje organ Vlade, a ne nezavisni sudski organ, kao {to bi

trebalo da bude. Oni to mogu da urade, ali to mogu da rade o svom

tro{ku. 

Javna bruka zbog takvog smenjivanja bi}e stra{na, ako neko naj-

uri specijalnog tu`ioca za borbu protiv organizovanog kriminala

zato {to je uspe{an i zato {to je to krenuo da radi kako treba. Ne

vidim tog stranog investitora koji bi se posle toga mnogo gurao da

ide u tu zemlju, u Gvatemali je mnogo bolja situacija.

Svetlana Luki}: 

Kakve bi onda bile posledice, ako se to desi?

Milo{ Vasi}: 

Te{ko da ta su|enja mogu da budu kompromitovana, bi}e iskom-

promitovani oni koji su to radili iz vrlo jasnog razloga, jer izlazi

na videlo da oni ne}e da se te stvari obave, a taman su te istrage i

ta su|enja krenuli pravim putem. To se vidi iz dokaznog postup-

ka. Dakle, sve {to budu radili, radi}e o svom tro{ku. I {to se pre

sprcaju i kompromituju, mislim, ja zadovoljniji. 

[to bi rekao jedan matori lisac iz obave{tajno-bezbednosne zajed-

nice: dr`ave propadaju i ra|aju se, ali slu`ba sa velikim S ostaje.

Naravno da }e se Udba{i i Kosovci i ostali stalno pokrivati izme|u

sebe tamo gde mogu iz vrlo jednostavnog razloga – priglupi politi-

~ari potpuno o~arani mistifikacijama tajnih slu`bi stalno misle

da je od toga neka velika korist, a tajne slu`be to koriste, onda ih

lo`e, i {to bi rekli Zemunci – gasiraju. Ej, ka`e, ho}e da te ubiju, mi

smo te sa~uvali, otprilike na tu varijantu. Ej, bolje moji ljudi da te

~uvaju nego ovi ljudi da te ~uvaju, pa }emo da snimimo razgovor
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onoga sa onim, pa }emo da ti damo, nemoj nikom da ka`e{. Da, da,

re~ je o jednoj mistifikaciji. 

Ja na izvestan na~in, koliko god mu to njegovi najbli`i saradnici

zamerali, razumem Zorana \in|i}a, koji nije hteo da zna, jer je

znao ~ovek s kim ima posla. On je sve izve{taje DB-a, analize, sve

ove budala{tine sa kojima se predsednik vlade i vlada zatrpavaju

potpuno rutinski, on je to davao na ~itanje drugima. Koga god na-

|e u hodniku, e, daj molim te, pro~itaj ovo, reci mi da li je va`no.

Pa je to tako zapadalo Bebu Popovi}a, ^edu Jovanovi}a, Zorana Ja-

nju{evi}a, koga god je uhvatio. Sve je to njemu i{lo na `ivce, ~ovek

je imao pametnija posla, imao je neku malo ve}u viziju od te udba-

{ke spletke i intrige. 

A da se razumemo, tajne slu`be se 90 posto vremena bave isklju-

~ivo spletkama i intrigama; to Zorana nije zanimalo. Neke druge,

me|utim, jeste zanimalo i zanima ih jo{ uvek, ali ponekad imam

utisak da ~ak i sada{njoj vlasti, konkretno Voji Ko{tunici, to pola-

ko po~inje da ide na `ivce, jer sva ta spletkaro{ka obe}anja koja je

dobio pre nego {to }e postati premijer nikako da se ostvare. Sad tu

mogu biti dva razloga, ili su ta obe}anja bila la`na, naime, lagali

su da su hteli da ga hapse u vreme Sablje, pa da su ga prislu{kiva-

li ili njegovi najbli`i saradnici, g. Bulatovi} i g. Jo~i} i g. Stojkovi},

ta ekipa, Grada Nali}, Ljilja Nedeljkovi}, ne znam ko je sad sve u

celoj pri~i, nisu u stanju da to doka`u zato {to su oni drugi pamet-

niji, a oni su, pak, nesposobni. 

Ja verujem da Voja Ko{tunica ima u svojoj glavi, a bogami i na je-

ziku pitanja koja im postavlja na tu temu – dobro, {ta bi sa onim,

ko ubi Gavru? Ja se iskreno nadam da }e i na{ premijer Ko{tunica

jednog trenutka da shvati da sa spletkaro{ima nije dobro imati

posla.

Svetlana Luki}: 

[ta je tebi bilo interesantno iz intervjua koje su dali biv{i na~elnik

DB-a Petrovi} i g. Popovi}?

Milo{ Vasi}: 

Ja sam sa Goranom Petrovi}em ve} imao nekoliko jako duga~kih

razgovora, tako da tu nije bilo ne~ega {to je mene posebno iznena-

dilo, ali mi je vrlo milo i mislim da sam zbog toga jako zadovoljan,

da se kona~no na{ao neko iz DB-a ko ima politi~kog talenta i ko
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ima javnog nastupa i koji ima integriteta i hrabrosti da rizikuju}i

polo`aj, radni sta`, penziju i sve {to ide, iza|e i javno ka`e to {to

je imao da ka`e. Ovo {to je sa Bebom Popovi}em zanimljivo, bez

obzira na njegov koloritni temperament, da se tako izrazim, on

sam za sebe ka`e da je sva|alica, incidentan tip, ali Beba Popovi}

je stra{no sistemati~an i on je vodio radne bele`nice i dnevnike

sve vreme svoje saradnje sa Zoranom \in|i}em. Dakle, negde od

leta 2000, pa i nakon 12. marta 2003. Tako da je on u stanju da pot-

krepi, a to je i moje iskustvo jer sam neke njegove tvrdnje prove-

ravao s drugim ljudima, sve se sla`e, on je u stanju da to potkrepi.

Svetlana Luki}: 

Kad je u pitanju intervju sa Goranom Petrovi}em, stalno mi se vra}a

onaj protest Crvenih beretki. On je, koliko sam shvatila, rekao da su ti

ljudi Ko{tunicu do`ivljavali kao ~oveka koji bi mogao da im ka`e ovo

ili ono.

Milo{ Vasi}: 

To je potvr|eni podatak i zvani~no, putem sudski odobrenog pri-

slu{kivanja telefona Du{ana Spasojevi}a, sa kojega Du{an razgo-

vara sa Du{anom Mari~i}em Gumarom, tada{njim komandantom

JSO, koji sedi u Kuli. I tu u jednom trenutku jedan od njih dvojice,

morao bih da idem kroz transkript da bih video koji, nemam ga pri

ruci, ka`e: samo Ko{tunica mo`e da nas uveri. Prema tome, to ni-

je ne{to za {ta bi ~ovek mogao da okrivi Voju Ko{tunicu, to je pi-

tanje politi~ke procene tih dripaca u tom trenutku. E sad, Goran

Petrovi}, Zoran Mijatovi}, na{li su se u jednoj krajnje nezgodnoj

situaciji iz koje nisu ba{ najelegantnije iza{li, to moram da ka-

`em, sa tom pobunom Crvenih beretki, ali to je bila ona situacija

u kojoj je kompletna vlada Srbije, ve} unapred hipnotisana tim Le-

gijom i tim Crvenim beretkama, tim div-junacima, tek tada prime-

tila da su im se JSO, Legijini ljudi, infiltrirali na sva mesta u slu-

`bama obezbe|enja vlade – portiri, voza~i, telohranitelji, svi. 

Kada su se svi oni povukli u Kulu, Lipovicu i na Senjak u onu nji-

hovu komandu, ovi su odjednom ostali bez ikoga i smrzli su se od

straha. E sad, bilo je pitanje dr`avni~ke hrabrosti preuzimanja ri-

zika da vlada izda dekret o raspu{tanju te jedinice, pa da vidimo

{ta }e biti. Me|utim, izdavanje takvog dekreta, koliko ja vidim, bi-

lo je spojeno sa nekim politi~kim opasnostima. Recimo, sa opa-

sno{}u da Neboj{a Pavkovi}, koji je nudio pomo}, odjednom po-
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stane spasilac Srbije tako {to se, u prethodnom dogovoru sa Legi-

jom, pojavi tamo u Kuli, stane u slovo F }irilicom, izvi~e se na njih

i naredi da polo`e oru`je, i {ta smo onda uradili? 

To je bila jedna od realnih opasnosti, iako su odre|eni elementi

vojske bili spremni i razvijeni da interveni{u za slu~aj da do|e do

ne~ega. To znam pouzdano iznutra od njih. Onda se zaklju~ilo da

je najbolje da se ide na neku vrstu kompromisa, gde je, ja mislim,

^eda Jovanovi} odigrao vrlo zna~ajnu ulogu. Po svemu {to sam do-

znao, ^eda je bio taj koji se tamo sva|ao s njima u Kuli. Zveki Zmi-

ja Jovanovi} je vadio no` na njega, bilo je tamo gu{enja, bilo ~udo,

da bi na kraju uspeo da dovede Du{ana Mihajlovi}a i da pred nji-

ma podere Du{anovu ostavku, {to je potvr|eno. 

Ja sam sa Du{anom Mihajlovi}em razgovarao 13. novembra, dakle

na dan kada se cela stvar smiruje. On je bio u`asnut. Bio je u`a-

snut time {to je prvi put u{ao u takozvanu spomen-sobu Crvenih

beretki u Stolcu kod Kule. Onda mi je Du{an rekao ovako – da ~o-

vek dovede Karlu del Ponte u tu sobu ne treba joj vi{e nikakvih do-

kaza, jer su oni vrlo ponosno nacrtali nekakve ta~ke na teritoriji

cele biv{e Jugoslavije, cele, gde su se oni kao borili, u {ta ja ina~e

sumnjam. I zato sam zahvalan ovom Goranu Petrovi}u, koji je je-

dan od retkih ljudi koji je u stanju da u javnosti postavi pitanje –

hajde mi recite koje su to njihove patriotske zasluge, Crvenih be-

retki, da ja ve} jednom to doznam, da vidim koji su to oni crni pa-

trioti. 

Ne ra~unamo, naravno, hap{enje i ubistvo Ivana Stamboli}a i te

nekakve stvari, ali da vidimo gde su oni taj srpski narod za{titili i

kako su ga za{titili. Jedino {to su oni u `ivotu zna~ajno uradili bi-

la je komercijalna operacija za{tite finansijskih interesa srpskih

i hrvatskih mun|osa i politi~ara preko Babe Abdi}a u Biha}u

93–95. To je jedina operacija od bilo kakvog zna~aja u kojoj su oni

ikada uzeli bilo kakvog u~e{}a, a operacija je bila potpuno komer-

cijalno-pla}eni~kog tipa. Babo je pla}ao, oni su radili i obezbe|i-

vali nesmetani protok te~nih goriva, struje, cigareta, i jo{ stra{ni-

jih stvari o kojima ne smem ni da mislim, izme|u Republike Srp-

ske Krajine, Republike Srpske, one Babine fild`an dr`avice oko

Kladu{e i Cazina, i Republike Hrvatske, sa tre}e strane. 

Znam ljude koji su kao vojni policajci srpske vojske Krajine spro-

vodili INI-ne cisterne do aerodroma Udbina, da bi Marti}evo ratno

vazduhoplovstvo imalo na ~emu da leti. To je bio potpuno komer-
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cijalni posao i posle su se pojavili razni koji se nisu dovoljno ugra-

dili, pa su se `alili, `ale se i dan-danas kako su se Jovica, Frenki,

Arkan, Legija i ne znam ko sve tamo, Radonji} i ~itava jedna gale-

rija tih ljudi, razbili od love i obogatili na tom Biha}u i sa Babom

Abdi}em. Mislim, ovo nije bio rat, ovo je bilo grabe`no umorstvo,

{to ka`u Hrvati, sa svih strana, koliko ja vidim. 

Sad su Bosanci po~eli da tabire svoje, pa smo do{li do Hasana ^en-

gi}a, odnosno oca i sina ^engi}a iz Visokog, za koje se znalo od sa-

mog po~etka {ta rade kao {efovi takozvane logisti~ke baze armije

BiH – ugra|uju se. ^engi}i su prodali ciglu Saudi Arabiji i drugim

zemljama, koje su bile kao spremne da pomognu, na temu: mi smo

najve}i muslimani, dajte lovu, lovu }emo mi da delimo. Isto smo

tako ovde imali Branu Crnju, Braciku Kertesa i ostale, koji su re-

kli – dajte lovu, mi }emo da podelimo dalje, i tu se treba vratiti na

onaj Blic, to je bilo pro{le godine negde, kad je objavljivano iz na-

stavka u nastavak Blica ona lista poklona koje je Bracika Kertes

delio okolo, pa je moj omiljeni disk-d`okej na Radiju B92 imao

d`ingli}, koji je glasio: Brano, vrati trenerku. 

Ljudi, to je protivpravno prisvajanje tu|e pokretne stvari. Krali su

svi redom, sve pod izgovorom patriotizma koji je, ponavljam po ko

zna koji put, prvo, a ne poslednje uto~i{te nitkova. ^im neko po~-

ne da se pravi veliki patriota, ja se odmah ’vatam za nov~anik da

vidim da li mi je jo{ tu.

Sa la`ovima se zna da }e lagati, i oni la`u, i la`u, i la`u, ali se to

sad iz nekog razloga, valjda ~ar{ijske fino}e i lepog vaspitanja

smatra za normalno da la`ove treba pu{tati da la`u. Pa kad Milan

St. Proti} pri~epi Vu~eli}a tako da ovaj nema kud, a i Beba Popo-

vi} je nabacio tu stvar, da odakle Vu~eli}u novci da {koluje decu u

najskupljem internatu i tako dalje, onda se to u na{oj javnosti

smatra za prostakluk – kako je mogao da ga pita, tu|e se pare ne

broje. Ja znam da se Vu~eli} obogatio deru}i ko`u sa le|a D`oniju

[tuli}u i jo{ nekim ljudima, tako {to je njegova Komuna, tj. on i

Maksa ]atovi} su drndali gomile CD romova, kao {to to sad Pink

radi, od ~ega D`oni [tuli} kintu video nije. E sad, to je slatka lova

i nije da je mala lova, ali sigurno nije dovoljna za taj internat u toj

[vajcarskoj. 

Trebalo je Vu~eli}a pitati kako mu je nastradao auto u Budvi, je-

dan lep “audi 6” nov. Dva umetnika su ga sa kala{njikovima izre-

{etali, ali temeljito, sto posto {teta. Za{to se to desilo 97. godine?
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Ne mo`e neko istovremeno da poku{ava da va}ari i Jovicu Stani{i-

}a, koji je veliki lisac, i neke druge, malo zna~ajnije me|unarodne

umetnike, koji u tom trenutku prijateljski sara|uju. E, Vu~eli} je

to probao, pa se tako i proveo.

Svetlana Luki}: 

Kad si pomenuo Jovicu Stani{i}a, da li misli{ da postoji mogu}nost

da, bez obzira {to postoje pravila Ha{kog suda o tome s kim mo`e da

kontaktira, odnosno sa kim ne, da mo`e da uti~e na svoje biv{e sabor-

ce?

Milo{ Vasi}: 

Ono na {ta on ovde mo`e da uti~e, {to najverovatnije i radi, ja sam

u to uveren, jeste to da obavi neku vrstu kontrole {tete od tih naj-

novijih doga|aja. A glavni doga|aj je ubistvo Momira Gavrilovi}a,

jer je Jovica bio taj koji je Momira Gavrilovi}a koristio kao kurira,

slao ga malo ovima, malo onima da {iri intrige i spletke, u poku-

{aju da tog istog Momira Gavrilovi}a infiltrira kroz kabinet Voje

Ko{tunice za nekakvog budu}eg funkcionera u ve} nekakvoj oba-

ve{tajno-bezbednosnoj zajednici, koja je bila zami{ljena. To je

stara Jovi~ina ideja. Jovica je ve} negde po~etkom 90-ih imao ide-

ju da napravi jedinstvenu slu`bu bezbednosti nalik na staru

Oznu, koja bi obuhvatala i vojnu i civilnu bezbednost i obave{taj-

nu slu`bu, koja bi radila prema inostranstvu. Po svemu sude}i, iz-

gleda da je poku{ao da Voji Ko{tunici proda istu ideju preko Mo-

mira Gavrilovi}a. Ja ne znam dokle je to stiglo, ima ljudi koji to

znaju, koji su sa Gavrilovi}em pri~ali, mo`da jednoga dana ti lju-

di ispri~aju {ta je zapravo bilo.

Stvar nije bila toliko u tome, to je sad nekakav moj zaklju~ak, da

se ubije Zoran \in|i}. Stvar je puno vi{e u tome da se ubije vizija

Zorana \in|i}a i, koliko vidim, puno je vi{e energije do sada po-

tro{eno na ubijanje Zoranove vizije, nego {to je potro{eno na ubi-

janje samog Zorana. I ja nikako ne delim te slatke jeze i malogra-

|anske strahove ove normalne, liberalne, tzv. Druge Srbije, kao –

jao, evo, stra{no. Nije evo stra{no, nego ustani i bori se. [to bi re-

kao moj drug Nenad ^anak – digni glavu dok je ima{, jer ako je ne

digne{, ne}e{ je imati. Nema nam druge nego da ustanemo i da ka-

`emo: ja tu stojim i druge mi nema i ne}u da pristanem, ne}u da

mi ubice, ratni zlo~inci, narko dileri i lopovi slobodno hodaju i jo{

mi popuju iz kojekakvih novina. To ne}u i protiv toga }u se uvek
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boriti, a oni nek me ubiju i nek me zakopaju na Fru{koj gori, {to

se mene ti~e. Dovoljno sam mator, na`iveo sam se, hvala na pita-

nju, kilometra`u imam. Ceco, mi imamo samo jedan `ivot i samo

jednu slobodu. Imamo `ivota i slobode onoliko koliko se za njih

sami izborimo. 

Be`anje iz `ivota ili ustupanje sopstvene slobode nekome je legi-

timan izbor, nek izvoli ko ho}e, ali niko ne mo`e posle da mi se `a-

li da je neko drugi doneo odluku umesto njega. Svi smo, na kraju

krajeva, sami odgovorni za svoje odluke, pa sami radimo i proce-

ne rizika i ono {to se zove cost-benefit, analizu cene i koristi. Pa

da vidimo onda {ta je ko spreman da podnese. Ja sam spreman da

podnesem moje, tako radim, ko ne}e – ne mora, slobodna zemlja,

ali ja li~no da im odstupim ne}u.

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste Milo{a Vasi}a. Kao {to smo rekli, niko od srpskih politi~a-

ra nije bio u Au{vicu, ali na Svetosavskoj akademiji u Sava centru po-

javili su se svi, na ~elu sa Ko{tunicom Vojislavom. Na komemorativ-

noj sednici u Sava centru povodom osloba|anja Au{vica, pored amba-

sadorke Izraela sedeo je samo visoki srpski zvani~nik Slobodan Orli}.

A na Savindan se, po obi~aju, najmanje govori o Svetom Savi li~no.

Poslednjih godina dosta je popularno predstavljati ga kao prvog srp-

skog nacionalistu, iako ni Srba, ni nacija u XII veku nije bilo. Pitali

smo istori~arku Radmilu Radi} da nam ka`e ne{to o tom ~oveku.

Radmila Radi}: 

Sava Nemanji} je umro 14. januara 1235. godine u Trnovu, u Bu-

garskoj i prenet je i sahranjen u manastiru Mile{evi. U ovom ma-

nastiru je sa~uvan i lik na fresci, za koji mnogi istra`iva~i smatra-

ju da je najpotpunija predstava Svetog Save uop{te. Njegovi bio-

grafi, koji su doprineli {irenju slave Svetog Save, bili su Domenti-

jan i Teodosije i zanimljivo je da ve} Teodosije pominje latinsku

jeres, mada njegov prethodnik, biograf Domentijan, uop{te ne go-

vori o tome, jer u vreme Svetog Save nije u Srbiji postojala latino-

fobija, kojom je Teodosije ve} bio zara`en. Sam Sveti Sava, kako

ka`e jedan od najpoznatijih pisaca istorije SPC \oko Slijep~evi},

nije bio nikakav bojovnik protiv katolicizma, kako ga neki i

dan-danas prikazuju. 

Vekovima se ispredala pri~a kako njegove mo{ti imaju iscelitelj-
sku mo} i na njegov grob su dolazili i katolici i muslimani. Olga
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Zirovi} ~ak pominje da su neke muslimanske porodice ~uvale de-
love tela Svetog Save koji nisu spaljeni, recimo njegovu ruku, a da
je jedna muslimanska porodica posedovala i kivot Svetog Save.
Poznata je ~injenica da je bosanski kralj Tvrtko I, krunisan na
grobu Svetog Save u manastiru Male{evi, iako je prethodno pre-
{ao u katolicizam. Sveti Sava nije smatran samo za{titnikom Sr-
ba i crkvenim patronom, ve} je slavljen i kao pisac i veliki prosve-
titelj, me|utim tek }e knez Milo{ 1826. proglasiti Svetog Savu za
{kolskog za{titnika. 

Zanimljiva je pri~a o tome kako je prostor na kome se danas nala-

zi Hram svetog Save dobio svoje ime. Gligorije Vozarevi} koji je

bio poreklom iz sremskog sela Le`imir, ina~e poznati bibliotekar,

izdava~ i knjigovezac, pre{ao je u Beograd i januara 1847. godine

kupio je jednu poljanu na teritoriji op{tine Vra~ar i na tom mestu

je podigao drveni krst. Po~etkom XX veka, kada je beogradska op-

{tina po~ela da ure|uje taj deo grada, taj drveni krst je zamenjen

krstom od crvenog mermera. Od tada se taj kraj, koji se ranije

zvao Vozarevi}ev krst po~eo nazivati Crvenim krstom. 

Teolo{ki koncept svetosavlja bi za svoju osnovu mogao da ima je-

dan govor, koji je o Svetom Savi odr`ao Nikolaj Velimirovi} 1935.

godine pod naslovom Nacionalizam svetog Save. U tom tekstu Ve-

limirovi} je pisao da Savin nacionalizam, iako u vreme Svetog Sa-

ve nije postojao pojam nacije, obuhvata narodnu crkvu, narodnu

dinastiju, narodnu odbranu i narodnu kulturu. U istom tekstu Ni-

kolaj je rekao ne{to zbog ~ega }e kasnije biti mnogo kritikovan:

on odaje po{tovanje Hitleru, jer je kao prost zanatlija, kako ka`e

Velimirovi}, i ~ovek iz naroda, video da nacionalizam bez vere

predstavlja anomaliju. On je, kako ka`e Nikolaj Velimirovi}, u XX

veku do{ao na ideju da kao laik preuzme u narodu posao koji pri-

li~i svetitelju, geniju i heroju. 

Tridesetih godina jedna grupa studenata sa Bogoslovskog fakul-

teta pokre}e ~asopis pod nazivom Svetosavlje. Niz bogoslova koji

su se kretali oko ovog ~asopisa bio je vrlo blizak Dimitriju Ljoti}u

i Zboru. Potom }e, tokom II svetskog rata, biti tako|e pokrenut

list sa istim naslovom Svetosavlje, koji }e biti organ ravnogor-

skog pokreta. Zanimljivo je {ta se de{ava sa Svetim Savom u vre-

me komunizma. Negde 70-ih godina jedan verski list }e objaviti

tekst pod naslovom “Sveti Sava i samoupravljanje”, gde se govori

o tome kako bi se samoupravljanje moglo dovesti u vezu sa Sve-

tim Savom. 



Radmila 
Radi}

Osamdesete i devedesete godine donele su tako|e ne{to novo u

upotpunjavanju sadr`aja o svetosavlju i tada }e se ~uti jedna for-

mulacija, a to je ne{to {to je rekao vladika Irinej Bulovi}. Na pita-

nje – {ta je to Svetosavlje, on je rekao da je to pravoslavlje srpskog

stila i iskustva.

SPC je bila dr`avna crkva tokom XIX veka, bila je u povla{}enom

polo`aju, a posle obnavljanja Patrijar{ije i ujedinjenja 1918. i

1920. ona dolazi u polo`aj jedne od teorijski ravnopravnih verskih

zajednica. To bitisanje u okru`enju sa katolicima i muslimanima,

ta potreba da se na neki na~in obezbedi nacionalni identitet, da se

svi ti Srbi pove`u, crkva re{ava tako {to uvodi novu terminologi-

ju, novu ideologiju o svetosavlju. To je prosto poku{aj da se odbra-

ni od drugih. 

Bojim se da, bar kad govorimo o Nikolaju Velimirovi}u, ono {to je

radio i {to je pisao nije do kraja uvek bilo promi{ljeno. ^ist primer

je recimo ova pri~a sa pohvalama Hitleru, jer nekoliko godina ka-

snije }e se ispostaviti da je taj isti ~ovek, koga je on hvalio u svo-

jim spisima, formirao logore za masovno uni{tenje. Evo, sad je

proslava 60 godina od osloba|anja logora Au{vic, koji je ne{to

najtragi~nije {to se desilo u istoriji ljudskog roda. Nikolaj je pred

rat napisao neke kriti~ke tekstove koji se odnose na fa{izam i na

samog Hitlera, ali ovo je prosto ne{to {to se ne mo`e zaboraviti i

{to ne mo`e da se izbri{e kada se govori o njegovoj delatnosti, ma

koliko to danas u crkvi poku{avali da zanemare. 

Mislim da oni danas ponovo imaju potrebu da se vrate nekakvom

identitetu, tradiciji, kulturi, ta potreba po~inje upravo polovinom

80-ih godina i evo, traje do dana dana{njeg sa nekim osekama i

plimama u me|uvremenu. Poslednjh par godina sve je sna`nija,

ali sad je to neka potreba da se identitet formira, da se vrati na ne-

kakvu pro{lost, koja }e Srbima omogu}iti da na|u snagu da se

pro|e kroz tranziciju. ^itala sam tekstove koji su izlazili u Rumu-

niji u istom periodu, Rumunija je ranije krenula u to, tekstove ko-

ji su izlazili u Bugarskoj, u Rusiji ne toliko, ali za ove dve zemlje

ba{ stoji da politi~ki faktori nastoje da crkvu izdvoje i ustupe joj

mesto ideolo{kog popunjavanja sadr`ine. Zna~i, jedna ideologija

se raspala, e sad treba na}i ne{to drugo u {ta }e ljudi verovati i za

{ta }e biti ~vrsto vezani dok se te te{ko}e ne prevazi|u. To je pro-

sto jedno zamajavanje, eto. Ranije smo se zamajavali komuni-

zmom, sad }emo se zamajavati crkvom, pa }emo onda smisliti ne-
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{to tre}e, a pored nas }e pro}i sve te{ko}e, i nesta{ice, i male pla-

te i siroma{tvo; bi}e nam lak{e ako budemo u ne{to verovali. 

Svetlana Luki}:

O Svetom Savi, najljupkijem i najmilijem srpskom detetu, kako Sve-

tog Savu zove otac Justin Popovi}, u dana{njem “Pe{~aniku” govori

Mirko \or|evi}.

Mirko \or|evi}: 

Jedan poznati mislilac koji je poku{avao da objasni {ta je to sveto-

savlje ka`e da Svetog Savu nije moglo u sebe da smesti malo srce

rodoljubive, patriotski izve{ta~ene istorije, koja je neprekidno fal-

sifikovana. Dakle, Svetog Savu treba odvojiti od svetosavlja. ^ak je

jedan na{ dobar poznavalac lika i dela Svetog Save izri~ito rekao –

svetosavlje nema nikakve veze sa Svetim Savom. Posle smrti, Sve-

ti Sava je postao predmet kulta i to je sasvim razumljivo, ali je Sve-

ti Sava u narodnoj tradiciji dobio jednu vrlo neobi~nu projekciju. 

Dakle, bo`anstvo pod imenom Sveti Sava kre}e se na ~elu vu~jeg

~opora i za{titnik je vukova i ~ak brojne paganske, mitolo{ke pri-

~e ga prikazuju kako nanosi ljudima zlo. Dakle, na jednoj strani

imamo crkveni kult koji zra~i idealnu projekciju, a s druge strane

imamo jednu mitolo{ku, pagansku predstavu u narodu, i na tre}oj

strani imamo taj tzv. tre}i stepen mitologizacije – politi~ku in-

strumentalizaciju Svetog Save pod tim sloganom svetosavlja kao

~iste nacionalisti~ke ideologije.

Godine 1219. Sveti Sava odlazi u Nikeju. Tada je Vizantija bila ras-

polu}ena, kao {to znate, vreme je krsta{kih ratova, kada je uspo-

stavljeno zapadno latinsko carstvo. On odlazi u Nikeju svrgnutom

caru i patrijarhu i od njega uspeva da dobije autokefalnost srpske

crkve. Me|utim, taj ~in izazvao je gnev celokupne vaseljenske

pravoslavne crkve onoga doba do te mere da je solunski arhiepi-

skop Dimitrije Homatijan napisao Savi jednu poslanicu, jedno

protesno pismo, preveo je to i objavio Stojan Novakovi} 1901, u ko-

me tvrdi da je Sveti Sava to ostvario gaze}i sve mogu}e kanone

pravoslavlja, dakle nezakonito. 

Vidite, kad se danas govori o autokefaliji, zaboravlja se da je tad

zapo~eo jedan proces usitnjavanja pravoslavlja. 

Me|utim, u ono vreme opstati izme|u velikih svetskih sila, Rima,

Carigrada; on se zaista sjajno snalazio da utemelji i nezavisnu cr-



Mirko 
\or|evi}

kvu, pa prema tome i nezavisnu kulturu i prosvetu u jednoj dr`a-

vi koja je bila rastrzana stravi~nim ratovima, razmiricama, brato-

ubila~kim ratom. Prisetite se samo situacije na dvoru. Njegov

otac, stari autokrata Nemanja kr{i jedno vekovno pravilo i ne da-

je vlast najstarijem sinu Vukanu, nego srednjem sinu Stefanu.

Sam Stefan nije bio sre}ne ruke, on se dugo vremena naslanjao na

Rim, na Zapad i od pape je dobio krunu. Papa ga je krunisao i otu-

da mu ime Prvoven~ani. Me|utim, kasnije on menja tu politiku,

kruni{e se ponovo u @i~i, Sava ga kruni{e. Dakle, to vreme izme|u

svetova, izme|u velikih sila je bilo zaista nemirno vreme i u tom

se vremenu Sveti Sava zaista herojski snalazio.

Naj~e{}e se ka`e – sve {to je kod nas vredno zapo~elo je jednim

bekstvom u manastir, a moderna srpska kultura i prosveta, zapo-

~ela jednim bekstvom iz manastira, Dositejevim. Ne}emo mi da-

nas slediti takav primer, jer davno je re~eno: niti }e svet postati

manastir, niti }e manastir postati svet. To su jednostavno dva sve-

ta koji se dodiruju.

Na Kolar~evom narodnom univerzitetu Nikolaj Velimirovi}, da-

nas ve} kanonizovan od dr`ave, odr`ao je 1935. godine ~uveno pre-

davanje pod naslovom Nacionalizam svetoga Save. Tako je Niko-

laj stvorio predstavu da je svetosavlje mogu}e svesti na srpski na-

cionalizam. Ne, srednji vek ne poznaje kategoriju nacionalizma,

ni u kojoj ravni, prema tome Sveti Sava nema nikakve veze sa na-

cionalizmom. Bilo je potrebno nekome da od Svetoga Save na~ini

nacionalistu. Videlo se da je predava~ Velimirovi} u nedostatku

argumenata iz Svetog Save svojim slu{aocima ponudio jedno ob-

ja{njenje koje se svodi na to da je svetosavska ideja u XII i XIII ve-

ku toliko uzvi{ena da je niko do sada nije shvatio, osim velikog vo-

|e Adolfa Hitlera i on mu tu odaje priznanje. 

Otvorite 43. godine onda{nje novine, zovu se Novo vreme, pa }ete

~itati govor jednog Nedi}evog ministra i gradona~elnika Beogra-

da Ol}ana, koji izri~ito ka`e: mi se danas nadamo da }e nam Ber-

lin i Hitler doneti svetosavsku Srbiju. Ko sve nije imao svoje sve-

tosavlje? Imali su i komunisti svoje svetosavlje. Da, da, da. Prva

proleterska osnovana u Rudom imala je referenta za verska pita-

nja, slavio se Sveti Sava. U oslobo|enom Beogradu Sveti Sava se

1946. proslavljao u prisustvu mar{ala Tita u Narodnom pozori{tu.

Evo, imate i jedan primer kod Matije Be}kovi}a, i tada je, ka`e on,

800-godi{nji Sveti Sava poginuo u II svetskom ratu i to na strani
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onih koji su rat izgubili. Uvek Sveti Sava nekom treba da se ne~im

pokrije. To je to.

Svetlana Luki}: 

Srpski sabor Dveri u svetosavskoj nedelji organizovao je turneju po

srpskim gradovima na kojima je zvezda programa bio Sr|a Trifkovi}.

Miljenik Dobrice ]osi}a, pa prema tome i budu}i akademik, biv{i {ef

kancelarije Aleksandra Kara|or|evi}a i predstavnik Republike Srp-

ske u Londonu 90-ih godina, autor knjige o islamu Prorokov ma~, Sr-

|a Trifkovi} je na tribini na Ma{incu predstavljen kao naj~uveniji ge-

opoliti~ki analiti~ar u Srba. Trifkovi} je govorio na temu Nacionali-

zam svetog Save, {to je slu~ajno i naslov slavnog predavanja Nikola-

ja Velimirovi}a iz 1935. godine, koje malo~as pominje Mirko \or|evi},

a u tom predavanju na{ najnoviji svetac hvalio je izme|u ostalog i

Adolfa Hitlera. Dakle, ime koje ne treba zaboraviti, dr Sr|a Trifkovi}.

Sr|a Trifkovi}: 

Tek sa Srbijom u EU do pune bi se mere ostvario, bez ikakvih iz-

bora, ikakvih u~e{}a naroda ili njegovih izabranih predstavnika,

kompletan socijalni, nacionalni i svaki drugi program @arka,

Nata{e, Borke, Sonje, Teofila, Verana i kompanije. U vreme ko-

munizma mi smo bili normalan pristojan svet, oni su bili parti-

ja, omladina, Broz, re`im, UDBA, Komitet i tako dalje. Pola veka

kasnije, stvari se izgleda menjaju da bi ostale iste. Zagovarati

~lanstvo u SK onda, zna~ilo je biti oni. Zagovarati ~lanstvo u EU

danas, zna~i biti uz njih. Pomisao da postoji ikakva alternativa

ulasku u Evropu definisanu Briselom je delikt mi{ljenja, ali ~im

vam neko ka`e da alternative nema, znajte da je sigurno ima. Ti-

me se samo potvr|uje stepen do koga se srpska inteligencija ve}

preko jednog veka dobrim delom priklanja jednom bolesnom po-

gledu na svet. 

Posle preko pola veka Broza i Milo{evi}a, Klagenfurta i Zidanog

Mosta, Golog otoka, prinudnog otkupa i zem-zadruga, samoupra-

vljanja, nesvrstanosti, bratstva i jedinstva, ZUR-a, OOUR-a,

Praksisa, {kola {uvarica, mitingovanja na Gazimestanu i U{}u,

zajma za Srbiju, stare i nove {tednje, Jezde, Dafine, sankcija, hipe-

rinflacije, izbeglica, bombardovanja, DOS-a, Sablje, ^ede, Bebe,

Montgomerija i Karle, pravo je ~udo da ovaj narod jo{ uvek funk-

cioni{e kao jedna zajednica. I tu je najve}a zahvalnost i dug koji

dugujemo Svetom Savi i njegovom nacionalizmu. 



Sr|a 
Trifkovi}

Vladika 
Grigorije

Nacija Betovena i Vagnera ve} pola veka nije dala nijednog kom-

pozitora ~ije bi ime bilo vredno se}anja, a nametnuti kompleks

kolektivne krivice za Au{vic metamorfozirao je u kolektivno ga-

|enje nad svim oblicima sopstvenog identiteta, kulturnog nasle-

|a i tradicije. Duhovno kastrirani, otu|eni od predaka, nije ni ~u-

do {to mnogi mladi Nemci tra`e izlaz u raznim oblicima samoubi-

stva, od droge do prelaska u islam. Srbima se sprema potpuno

isto. Naravno, denacifikacija je bila zaslu`ena zlo~inima Nema~-

ke, a Srbima }e biti nametnuta na bazi izmi{ljene postmoderne

pri~e u koju bi trebalo prvo oni sami da poveruju, a potom da se u

skladu sa njom i pona{aju. 

Ukoliko pobedi psihologija evropeizacije, kako se sprovodi u Bri-

selu danas, nemajte nikakve sumnje da }e i Srbi u doglednom ro-

ku podi}i na Terazijama ili umesto Knjaza Mihaila spomenik sre-

breni~kim `rtvama, a da ne govorimo o tome da }e cena pla}anja

od{tete udovicama srebreni~kih mud`ahedina na duge staze ko-

{tati mnogo vi{e nego ma {ta {to bi u materijalnom smislu Srbija

mogla od te Evrope da dobije. 

Ukoliko Srbi budu imali dovoljno snage da veruju u mogu}nost

preokreta ove fatalne decenije 90-ih i reviziju srpskog poraza, on-

da }e se to zaista i desiti. Ukoliko su Jevreji, a i od njih treba ne{to

nau~iti, mogli da se pozdravljaju dve hiljade godina sa Dogodine

u Jerusalimu, ja mislim da }e i Srbi imati sada dovoljno snage da

shvate da se istorija ubrzava, da se ne zna {ta nosi dan a {ta nosi

no} i da s promenom geopoliti~kih okolnosti Srbi imaju {ansu za

jo{ jednu rundu, pa bi zato pou~eni tim primerima trebalo da se i

slede}ih deset, ako treba i sto godina oslovljavaju sa – Dogodine u

Kninu, Dogodine na Gazimestanu. 

Voditelj tribine: 

A na temu Nacionalizam svetog Save ve~eras }e govoriti njegovo

preosve{tenstvo vladika Zahumsko-hercegova~ki, gospodin Gri-

gorije.

Vladika Grigorije:

Da sam bilo {ta pripremio za ovo predavanje ve~era{nje, posle

ovog {to smo ~uli od na{eg prijatelja i brata Sr|ana Trifkovi}a,

bilo bi najnormalnije da to pocepam. /smeh u publici/ Zaista je

sve istinito {to nam se zbiva i {to se zbiva u svetu i kako je go-
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vorio Fjodor Mihajlovi~ – stvarnost je mo`da stra{nija i od fan-

tazije. 

Ovaj svet je na{ i mi u tom svetu na{i, jedni sa drugima, samo ako

smo sa Hristom i u Hristu i ako smo sa Svetima koji su svedoci

Hristovog `ivota ovde na zemlji i Hristovog `ivota ovde u istoriji i

Hristove pobede nad smr}u i nad`ivljavanja istorije. @iveli i sre-

}an vam praznik Sveti Sava.

Svetlana Luki}:

Dakle, jo{ jednom, ~ovek kojim je vladika Grigorije odu{evljen je Sr|a

Trifkovi}, rado vi|en gost na tribinama Srpske akademije nauka, Srp-

ske pravoslavne crkve, biv{i {ef kancelarije Aleksandra Kara|or|evi-

}a i predstavnik Republike Srpske u Londonu 90-ih godina.

|} {|-
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PRED OGLEDALOM

Heroj Laza, ~asni general, dobro je slo`io le{eve, stalo ih
je vi{e nego {to je nosivost kamiona…

Kikinda sjaji pod snegom, minus je i na bankovnom ra-
~unu, minus u na{im `ivotima, nema tih para koje }e 
nadoknaditi devedesete…

Nata{a Kandi} iz Fonda za humanitarno pravo

Sonja Biserko iz Helsin{kog odbora

Biljana Kova~evi}-Vu~o iz Jukoma

Miljenko Dereta iz Gra|anskih inicijativa

@eljko Bodro`i}, urednik novina Kikindske

Stojan Stamenkovi}, ekonomista

Milosav Milinovi}, dramaturg



Svetlana Luki}:

Svi vi koji ste jutros doneli iracionalnu odluku da ustanete iz kreveta,

treba da znate – to je protiv volje na{eg premijera.

On izri~ito zahteva da srpski korpus, do daljnjeg, ostane u dubokoj hi-

bernaciji. Trebalo bi da imamo Vladu i predsednika, koji se po ceo dan

trude da na{a zemlja prestane da slu`i za sprdnju i da ljudi vi{e ne

upiru prstom u nas.

Ali, kao {to znate, to nije slu~aj. Naprotiv, Ko{tunica se cele nedelje

klanjao generalu Lazarevi}u, odveo ga je i na beatifikaciju kod patri-

jarha Pavla, koji nikad nije bio izbirljiv. 

A ju~e, dok je specijalni avion Vlade uzletao sa beogradskog aerodro-

ma odnose}i slavnog generala pravo u istoriju, stiglo je i izvinjenje

Lazarevi}u od poslani~ke grupe SPO-a, jer je Danica Dra{kovi} za

smrt vojnika u Leskovcu lakomisleno optu`ila njegove telohranitelje.

I Miroljub Labus je, u znak zahvalnosti, {to G17 plus opet ne mora da

ispuni obe}anje i napusti Vladu, rekao da ceni generalov visokopatri-

otski ~in. 

Godinama je na Trgu revolucije u Tirani stajala parola: Jedini prijatelj

Albanije je Albanija. Ko{tunica i patrijarh bi tako mogli da razapnu

jedan veliki transparent izme|u Vlade i patrijar{ije na kome pi{e: Je-

dini prijatelj Srbije je general Lazarevi}. A mogli bi i na jednom barja-

ku da u srmi i zlatu izvezu Ulemekove stihove: Sokole moj, gazimo da-

lje / Kroz vatru, vodu, dignute glave / Stazama pobede, ~asti i slave! 

Predsednik Tadi} ni ovim povodom nije imao ni{ta pametno da ka`e,

sem ako pod pametnim ne podrazumevate krupne i besmislene re~i,

koje je ju~e izgovorio na koktelu povodom petnaestogodi{njice obna-

vljanja DS-a. Rekao je kako }e, citiram, DS uskoro saop{titi ciljeve za

dobrobit zemlje i da `eli da se dogovori sa svima koji znaju {ta je sud-

bina ove zemlje. Lepi Boris izgovara ovu besmislicu u ~asu kada nam

ko god stigne iz sveta lupa {amare, a ministarstva sile u zemlji divlja-

ju. Mo`da je to samo pitanje navikavanja na besedni~ki stil predsed-

nika, ali meni on li~i na D`ejmsa Kegnija, koji je svoj posao definisao

re~ima: Moje je da iza|em na scenu, izbacim levu nogu i ka`em istinu. 

Jo{ mnogo veselih stvari se desilo ovih dana: Bogoljubu Kari}u je do-

bro rodio kikiriki na onim farmama u Uzbekistanu, kojima se stalno

hvali, pa mo`e sebi da priu{ti pove}anje plate na 300.000 evra i da

mu jo{ ostane kusur, da kupi nekoliko poslanika za svoj novi posla-

ni~ki klub. Tender je ve} raspisan. Ovaj politi~ki klovn pretvori}e

skup{tinu u sto~nu pijacu. 
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Mla|an Dinki} je promovisao novu strategiju podizanja standarda

penzionera i studenata: potkazivanje bakalina i trafikanata. Mla|i-

na verzija new deala mora da je impresionirala delegaciju MMF-a, ko-

ja je ju~e napustila zemlju bez dogovora sa na{im ekspertima o najva-

`nijim ekonomskim pitanjima. Labus i Dinki}, naravno, tvrde da je

sve u redu, kao i uvek. Penzioni fond Miri Markovi} redovno {alje za-

slu`enu penziju, Bagzi je do{ao svome ministru pravde, struja }e opet

poskupeti, Davini} nudi Amerikancima vojnu bazu na Kopaoniku,

FEST otvara Katrin Danev; pa za{to se onda, kog |avola, ose}amo

kao insekti pribodeni ~iodom u zid.

Ovo je “Pe{~anik”, a na samom po~etku slu{ate {ta su ju~e na konfe-

renciji za {tampu rekli Miljenko Dereta iz Gra|anskih inicijativa, Bi-

ljana Kova~evi}-Vu~o iz Jukoma, Sonja Biserko iz Helsin{kog odbora

i Nata{a Kandi} iz Fonda za humanitarno pravo. Ovo je jedna od ret-

kih prilika, u stvari ne se}am se kada smo poslednji put sve ove ljude

videli na jednom mestu. Evo {ta je razlog za to okupljanje.

Nata{a Kandi}:

Tema dana{nje konferencije za {tampu je Ma~katica i doga|aji
koji su usledili nakon objavljivanja podataka da je u fabrici Ma~-
katica za vreme NATO bombardovanja bilo spaljivanja tela kosov-
skih Albanaca, najmanje u dve odvojene prilike, i da je taj zlo~in
bio odobren i nadalje pokriven i dr`an u tajnosti. Raspola`emo po-
dacima na osnovu kojih mo`emo da ka`emo da ima ozbiljnih indi-
cija da su direktno ministar policije Srbije Dragan Jo~i}, i direktor
BIA Rade Bulatovi}, uspeli da na jugu Srbije potpuno umire i obe-
}aju lokalnim {efovima policije i BIA da se slu~aj Ma~katice ne}e
razvijati, da iza doga|aja u Ma~katici stoji Slu`ba, da su to poslo-
vi koje je dr`ava odobrila i da je odbrana Ma~katice zapravo od-
brana dr`ave. 

Pozitivan znak je bio javna izjava generalnog inspektora MUP-a
Vladimira Bo`ovi}a, koji je javno obe}ao da }e pokrenuti ozbiljnu
istragu, naro~ito u vezi sa zaposlenima u generalnom inspektora-
tu, o kojima su izneti podaci koji ukazuju na njihovu ume{anost u
doga|aje u Ma~katici. On je najpre suspendovao, pa onda smenio
Dragana Sto{i}a, zaposlenog u generalnom inspektoratu. Me|u-
tim, pre nekoliko dana Sto{i} je, umesto zna~i da bude otpu{ten iz
policije, napredovao, dobio je mesto obave{tajca u `andarmeriji. 

Na jugu Srbije, za prikupljanje le{eva na Kosovu i transport u Sr-
biju, prema primljenim podacima bio je zadu`en 37. odred koji je
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bio sastavljen od policajaca iz Leskovca, Vranja i Surdulice. [tab
tog odreda i operativni {tab nalazio se u Petrovom Selu i na ~elu
tog operativnog {taba operativnih grupa nalazio se nekada{nji
komandant `andarmerije, danas penzionisani general Goran Ra-
dosavljevi}. Dalje, podaci koje smo primili i dobrim delom prove-
rili nezavisno od na{ih izvora, ukazuju da je u ~itavoj akciji na ju-
gu Srbije zna~ajnu ulogu u takozvanoj asanaciji terena imao pu-
kovnik Novica Zdravkovi}, u to vreme na~elnik OUP Bujanovac,
danas savetnik u MUP-u. 

Vi svi znate da povremeno osvane nova vest u medijima, da neki

le{evi idu prema Kosovu u paketima. O tome ne znamo ni{ta, osim

{to ponekad mo`emo da pro~itamo brojku od ~etrdeset, pedeset,

ali nema nikakvog propratnog obja{njenja niti ko su ti ljudi, niti

odakle njihova tela ovde u Srbiji, ko je ubio te ljude; sve to prolazi

u }utnji. Ja li~no podr`avam i mislim da svi treba da podr`imo da

prestane ovo {etanje le{eva od Beograda do Merdara u }utnji i ti-

{ini i da mi ovde treba da znamo istinu o tome. Istinu u vezi sa Ba-

tajnicom, istinu koja je prethodila toj Batajnici i ho}emo imena i

da znamo ko su ti ljudi i {ta se tim ljudima dogodilo. Na{ ministar

pravde Zoran Stojkovi} bi na ovo odmah rekao – da li je to moje pi-

tanje ili principijelan zahtev, {ta je sa grobnicama u kojima su po-

smrtni ostaci Srba i {ta je sa sudbinom Srba koji su nestali. 

Naravno da ima i nestalih Srba, da ima grobnica, da su zna~i pre-

ma njima po~injeni zlo~ini, ali kada je re~ o nama, kada je re~ o Sr-

biji, kada je re~ o institucijama, pravosu|u, tu`ila{tvu, policiji,

onda je prvenstveno njihov zadatak da ono {to je po~injeno odav-

de, {to su po~inile srpske snage bezbednosti, to mora da bude i za-

datak ministra pravosu|a i o tome mora da se iznese puna zvani~-

na istina. Time mi sti~emo kao institucije legitimitet da i od dru-

gih tra`imo istinu o `rtvama Srbima, Romima ili nekim drugim.

Sonja Biserko:

Gra|ani Srbije i mi svi zajedno ve} imamo dovoljno podataka o

zlo~inima koji su po~injeni u ime ovog naroda i mo`e se slobodno

re}i da Srbija spava na le{evima. I ovaj poslednji slu~aj koji je iz-

neo Fond za humanitarno pravo re~ito govori o tome. Na delu je

strategija, koja je, s jedne strane, usmerena na odugovla~enje sa-

radnje sa Ha{kim tribunalom, sa iluzijom da }e se on ukinuti za

koju godinu. S druge strane, samo da vas podsetim, ova vlada ili

aktuelni predsednik vlade je svojevremeno osnovao Komisiju za
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istinu i pomirenje, koja je zapravo imala za cilj relativizaciju zlo-

~ina, stavljaju}i ga u jedan {iri istorijski kontekst da bi se na ne-

ki na~in normalizovala i legitimisala zlo~ina~ka politika, jer, eto,

Srbi su bili `rtve. I vrlo je osmi{ljena strategija stalnog insistira-

nja na ose}anju `rtve srpskog naroda. Iz takve jedne pozicije te-

{ko je o~ekivati da ljudi poka`u neku vrstu empatije za `rtve na

drugim stranama i mo`e se govoriti o odre|enoj ravnodu{nosti

ovog dru{tva. 

Kada govorimo o suo~avanju, na jednoj strani su dr`avni organi

od kojih najvi{e zavisi kako }e se istina obelodanjivati; zna~i to je

njihova obaveza. Drugo, imamo nacionalne institucije, kao {to su

Akademija, Srpska pravoslavna crkva i druge, koje vrlo ve{to insi-

stiraju na odbrani zlo~ina, na glorifikovanju ratnih zlo~inaca i na

taj na~in dalje kriminalizuju dru{tvo i zapravo uspostavljaju stal-

ni kontinuitet sa Milo{evi}evom politikom. Imamo tako primere

knjiga koje su bile hit: Legijina knjiga, koja je za nedelju dana pro-

data u 70.000 primeraka, knjiga Dobrice ]osi}a, knjiga Radovana

Karad`i}a, priprema njegove predstave. Zna~i, to su sve vrlo zna-

~ajne ta~ke u pravljenju nove kulturne politike koja je vrlo osmi-

{ljena i u profilisanju, pre svega mlade generacije, koja je zapravo

ciljna grupa takve strategije. Za ove starije to verovatno vi{e i ni-

je potrebno. 

Ne mo`e se re}i da gra|ani ne znaju {ta se de{avalo, ipak su medi-

ji petnaest godina bili vrlo otvoreni za pobede srpske vojske u

Krajini, u Bosni. Se}amo se kako je Srebrenica bila prikazana u

medijima 95, pa nadalje. Zna~i, nije u pitanju nedovoljno pozna-

vanje ~injenica da bi se zauzeo stav, radi se o jednoj politici rela-

tivizacije i zaborava. Na kraju bih samo htela da pomenem slu~aj

generala Lazarevi}a. Prema na{im informacijama on je uzeo op-

tu`nicu pre {est meseci, bio je spreman da se dobrovoljno preda,

me|utim, na{i dr`avni organi su to spre~ili s idejom da }e strate-

gija odugovla~enja biti ipak uspe{na, da }e Ha{ki sud da se uklo-

ni, da je to pitanje vremena. I on se sada predao, s obzirom da je

o~igledno jasno da me|unarodna zajednica sada ima usagla{enu

politiku, da Srbija ipak mora da isporu~i sve optu`enike, njih

sedamnaestoricu uklju~uju}i i Ratka Mladi}a, koji se nalazi na te-

ritoriji Srbije. I imamo jo{ jednu informaciju, da je pla}en ogro-

man novac za predaju generala Lazarevi}a, {to tako|e zamagljuje

istinu o celoj manipulaciji njegovom predajom. Srbija }e predati
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sve ove ha{ke zatvorenike, ali je vrlo va`no da i dru{tvo odreagu-

je na adekvatan na~in na te isporuke, a do sada toga nije bilo.

Nata{a Kandi}:

Kada se poredi ono {to je do sada uradilo tu`ila{tvo za ratne zlo~i-

ne sa radom Vrhovnog suda Srbije, onda se vidi da Vrhovni sud

mnogo vi{e radi. Do sada je tu`ila{tvo za ratne zlo~ine podiglo jed-

nu optu`nicu, a samo u roku od jednog meseca Vrhovni sud Srbije

je uspeo da ukine dve prvostepene presude za ratni zlo~in. Ta~no

je to {to vi ka`ete da je zamenik tu`ioca za ratne zlo~ine rekao da

je otpo~eo sa prikupljanjem obave{tenja u vezi sa indicijama da je

po~injen ratni zlo~in protiv civilnog stanovni{tva, ali imaju}i u vi-

du koliko traje istraga u vezi sa Batajnicom i drugim masovnim

grobnicama, ja jednostavno ne o~ekujem da }e u ovom slu~aju biti

velike brzine. Jedan od razloga je i to {to ovde relevantni podaci

treba da do|u od BIA. Me|utim, budu}i da sam ja vrlo uverena na

osnovu saznanja, da BIA ima pre svega interes da blokira bilo ka-

kvo izno{enje podataka, mislim da tu`ila{tvu za ratne zlo~ine pre-

ostaje da radi sve poslove umesto policije, a to zna~i da neposred-

no saslu{ava svedoke i da poku{a da mimoi|e te blokade koje do-

laze iz policije, mislim na vrh policije i na BIA. To je, ~ini mi se, to-

liko te{ko pre svega zato {to mi nemamo samostalno tu`ila{tvo.

Primer tu`ioca Jovana Priji}a pokazuje da je ovde vrlo lako u roku

od dva dana napraviti atmosferu u kojoj se vi{e nijedan tu`ilac ne-

}e ose}ati sigurnim pri obavljanju svoje funkcije.

Miljenko Dereta:

Imali smo nedavno jednu zanimljivu fotografiju u medijima, gde

zajedno u jednom opu{tenom razgovoru sede: neko ko je opu`en

za ratne zlo~ine, neko ko je ovog trenutka premijer dr`ave i neko

ko je patrijarh pravoslavne crkve. Ta vrsta koalicije zahteva udru-

`ivanje i sa druge strane, onih koji su protiv te politike, ne samo

zato {to je to jedna pogre{na politika prema pro{losti, nego zato

{to ta pogre{na politika prema pro{losti ima vrlo jasne posledice

i na dana{nju situaciju u Srbiji. A ta situacija je bila relativno mir-

na donedavno, u smislu da je jug Srbije bio zaboravljen od ove Vla-

de. Mi imamo stalne kontakte sa ljudima iz Pre{eva, Bujanovca, iz

Vranja, koji su nam rekli da, od trenutka kad je formirana ova Vla-

da, niko, slovima i brojem, niko iz ovih zvani~nih struktura nije

do{ao dole da o bilo ~emu sa njima razgovara. 
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Rekonstrukcija Koordinacionog tela otkrila je neke vrlo zanimlji-

ve stvari javnosti. Predstavnici op{tina sa juga Srbije nisu deo Ko-

ordinacionog tela, tamo su najva`niji, najglasniji predstavnici

`andarmerije, policije i vojske. Zna~i, to je program kojim se `eli

obezbediti mir u nekim delovima Srbije.

Biljana Kova~evi}-Vu~o:

Institucionalno utvr|ivanje ~injenica, ne `elimo ni{ta vi{e od to-

ga, sudsko, institucionalno utvr|ivanje ~injenica, kao {to je zah-

tev za osnivanje istra`ne komisije koju smo predlo`ili za slu~aj

Ma~katice. Ni{ta vi{e od toga. Svaki takav zahtev je osu|en na

propast preko nekoliko mehanizama. Prvi je kompromitacija onih

koji to iznose. Na{ najve}i problem je kako uvesti u institucije ~i-

njenice do kojih dolazimo. Sad se mi nalazimo u jednoj situaciji

da ne znamo {ta da radimo sa tim informacijama koje dobijemo,

kako da institucionalizujemo te informacije. Spomenu}u samo

slu~aj Vladimira Popovi}a, koji je izneo ~itav niz ~injenica, optu-

`bi i tvrdnji, koje niko ne zna kako da institucionalizuje. Zna~i, pi-

tanje je kako da mi saznamo {ta se zapravo dogodilo. 

Danas sam ~ula preko B92, mislim da je rekao Aco Tomi}, nisam

potpuno sigurna, da je slu~aj Vladimira Popovi}a ravan Markala-

ma i Ra~ku. Zna~i, on tvrdi da je to jedna podmeta~ina, koja treba

da, u ime zavere stranih slu`bi, totalno uru{i Srbiju. I sad se mi u

dru{tvu opet delimo na one koji `ele da se utvrdi {ta je ta~no, i na

jedan hor, zaista hor, koji je dirigovan sa svih strana, koji zastra-

{uje ljude i odvra}a ih od same ideje da se sazna {ta je istina, {ta

se dogodilo. Ministar pravde Stojkovi} u ovoj situaciji, kad se

otvara Pandorina kutija u ovoj dr`avi, s pozicije ministra izjavlju-

je da se u fioci kriju prijave protiv ljudi koji su sada politi~ki ne-

prijatelji broj jedan i da }e protiv njih biti pokrenuti krivi~ni po-

stupci. Ja garantujem da niko tu`bu za klevetu ne}e podi}i zato

{to to ide kao bumerang protiv onog koji podi`e tu`bu za klevetu,

jer se tu utvr|uje istinitost. Zna~i, cela pri~a je smi{ljena kao pret-

nja da se ne bi utvr|ivale ~injenice. 

I niko ne reaguje na tu veoma opasnu pojavu pritiska na pravosu-

|e. Pritisak na pravosu|e, na`alost, u na{em krivi~nom zakonu

ne postoji kao krivi~no delo korupcije. Zna~i, ukoliko ministar

pravde direktnim pretnjama, jer ovo je pretnja, vr{i pritisak na tu-

`ila{tvo da uradi neku radnju, to kod nas nije krivi~no delo, to se

kod nas ne smatra korupcijom, to je kod nas valjda normalan ob-
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lik pona{anja. U tom smislu, mi smo se dogovorili da kao grupa

nevladinih organizacija podnesemo krivi~nu prijavu protiv mini-

stra Stojkovi}a, svesni da mu niko ne}e skinuti imunitet, ali da ta

krivi~na prijava bude u fioci, pa kad do|e vreme, da ministar Stoj-

kovi} krivi~no odgovara. Budu}i da ne postoji pritisak na pravo-

su|e kao krivi~no delo, onda neka odgovara bar za zloupotrebu

slu`benog polo`aja.

Svetlana Luki}: 

U nastavku emisije ~u}ete @eljka Bodro`i}a, on je portparol Gra|an-

skog saveza Srbije, ali je mnogo poznatiji kao urednik i novinar po-

znatih “Kikindskih novina”. @eljka je tu`io ko je stigao za uvredu i

klevetu, a “Kikindske novine” su, naravno, od kako su radikali do{li

na vlast u Kikindi, morale odmah da pre|u na }irilicu i @eljko je izgu-

bio posao. Zato je osnovao druge novine, zovu se “Kikindske”, {tam-

paju se na latinici i dobro se prodaju, za po~etak. Dakle, slu{ate @elj-

ka Bodro`i}a.

@eljko Bodro`i}: 

Ne mogu da do|em sebi – heroj Laza, ~asni general. ^ovek je optu-

`en za najgore zlo~ine, on je vr{io asanaciju terena, taj dokument

je objavljen posle 5. oktobra i sad kao da to nije postojalo. Kao da

je heroj Laza dobro slo`io le{eve, stalo ih je vi{e u kamion nego {to

je nosivost. Hajde da se stavim u ulogu tih ultrapatriota; pa on je

pogubio sve ratove, odasvud su se povukli poni`eni. Ne znam, me-

ni je to pokazatelj da je Vlada potpuno oti{la u ofsajd, da sad ima-

mo nekog mekog Milo{evi}a s po~etka 90-ih godina, samo {to

okru`enje nije isto. Nema vi{e stare Jugoslavije, pa nema vi{e {ta

da se ru{i. Ostala je, eto, Srbija, a i ona se nji{e. Ve} mi je toliko sve

to ve} vi|eno, ve} pro`ivljeno, da jednostavno nemam vi{e energi-

je kao pre, da se sad svi skupimo, pa da iza|emo da protestujemo,

zato {to vidi{ da je repriza, pa jo{ lo{a repriza. 

Ovaj sad glumi velikog dr`avnika, koji mudro pakuje generale. U

stvari, godinu dana general nas zeza, s opro{tenjem, i sada, kada

se kona~no predao, sada svi mi treba da vi~emo – o, bravo, Lazo. Ja

sam potpuno zbunjen njihovim stavom da su sad u~inili veliku

stvar. Ti `ivi{ u zemlji u kojoj te svaki dan ne{to iznervira, `ivi{ u

nekom zatvorenom svetu, ponekad ima{ neki sre}an trenutak, ali

generalno je situacija o~ajna i to se produ`ava i produ`ava, a oni

sami sebe hvale. 



|}
{|

96

0
4

.0
2.

0
5

.
-

Radikali su u Kikindi sada na vlasti. I trude se da postanu DSS, a

DSS u Kikindi se trudi da postane SRS. I ja im ka`em – za{to vi da

budete SRS kad ve} ima jedna i ta ho}e da se uljudi, da bude, ne

znam ni ja, evropska, gra|anska, desna stranka. Maja Gojkovi},

naravno sve to mi je odvratno, ali ona se trudi da dovede neke

strance, da se slika sa strancima. 

Ovih dana mi je bilo te{ko. Kad padne sneg nekako mi je lep{e, sa

decom sam, izlazim napolje, pa sam se sankao i igrao, to te malo

oraspolo`i. Kikinda sjaji pod snegom i sve mislim – pa super, lepo

mi je da `ivim ovde, promeni}e se valjda. A onda sutradan opet do-

|e onaj minus na bankovnom ra~unu, minus ovamo, minus ona-

mo, minus u na{im `ivotima, koji ne mo`e{ nikako da nadokna-

di{, nema tih para koje }e nadoknaditi devedesete.

O~igledno je da je najja~i koalicioni partner vlasti DSS-a Srpska

pravoslavna crkva. Mene je impresioniralo ono {to je Beba Popo-

vi} rekao u emisiji, pa odgovor Amfilohija. Prvo mi je bilo tako pri-

jatno dok sam gledao Bebu Popovi}a, ba{ sam navija~ i ne mogu

to da sakrijem, kao da navijam – to, udri Bebo, jo{. I o~ekivao sam

reakcije svih prozvanih, ali se ispostavilo da je SPC najogavnije

odreagovala. Ivica Da~i}, njega sam pro~itao kao – e, bio vam je do-

bar patrijarh kad ste probijali kordon, a sad kao ne valja. To jeste

bio dobar trenutak SPC-a, kada je videla da vi{e stvarno nema

smisla, ali ovo je samo dolivanje ulja na vatru. 

Ispra}aj Lazarevi}u je trajao dve nedelje. Zna~i, kada znamo koli-

ko jo{ imamo tih koji se skrivaju po Srbiji, slede}e dve godine }e

malo-malo biti ispra}aj, svakih nedelju dana. Jo{ i {ator da razvu-

ku negde kod Vlade i da prave ispra}aj, kao u vojsku.

Svetlana Luki}: 

Napravio mu je ispra}aj Smiljko Kosti}.

@eljko Bodro`i}: 

To sam danas ~uo usput, znam da je u Ni{u bila mala izlaznost, ali

kad god sretnem nekog iz Ni{a, odmah po~nem da se smejem, jer

im je Smiljko Kosti} gradona~elnik. Mislim, to je Srbija kojoj ne-

ma spasa, kad vidi{ da neko glasa za Smiljka Kosti}a. Mo`da je

stvarno i trebalo da ga hapsi Milo{evi} i osudi na pet godina, ba-

rem zbog onih njegovih ku}a. Prvo, odakle mu, je l’ ima neka pore-

ska policija ovde u dr`avi koja mo`e da proveri saldo na ra~unu i
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da vidi odakle ti, ~ove~e, pare. I sad je taj takav izabran, {to je naj-

gore na demokratskim izborima, jer je iza{lo malo ljudi, ali ko je

kriv ovima {to nisu iza{li i sad imaju jednog takvog buzdovana za

gradona~elnika Ni{a. Ja stvarno nemam neku bla`u re~. I jo{ sad

pravi prijem za Lazarevi}a.

Sla`em se sa onima koji ka`u da su|enje polako odmi~e i da sad

neke stvari vi{e ne mogu da se promene. Najve}a {teta je {to se ni-

je do{lo do te politi~ke pozadine. I sada kada se osude ti, a osudi-

}e se, time se stavlja ta~ka i ovo ostalo ne}emo nikad da diramo.

Ja sam za neke od po~etka sumnjao da su znali da se priprema sve

to, a sada, posle toliko kontraofanziva da se obesmisli taj proces,

~ini mi se da su neki ljudi, koji su i dalje na na{oj javnoj sceni,

znali i sat ubistva. 

Naravno, mene sve to pla{i, ali i dalje me ne napu{ta vera da ovde

ima mnogo normalnih ljudi. Mo`da sam ja sad neki idealista, mo-

`da ja sad sanjarim, ali ne mogu druga~ije da razmi{ljam i da

ostanem da `ivim ovde. I onda se uvek nadam da nas ima vi{e, bez

obzira {to te svaki dan bombarduju sa budala{tinama. Zato kad

gleda{ nekoga ko ih u sat vremena sve o~epi, onda ti je prosto mi-

lo, zato {to nedelju dana oni tebe tovare. 

Vidi se ko je generalni direktor nacionalne televizije i dok god je

to on, nema Srbiji Evrope. Bio je ministar u Slobinoj vladi, sad je

direktor nacionalne televizije u Ko{tuni~inoj i mislim da je on jed-

no veliko zlo Srbije. Gledam pre neki dan TV Novi Sad, dnevnik po-

~inje ve{}u da je u Londonu odr`an neki seminar, ko zna ko od tih

vampira ga je odr`ao, na kojem je osu|ena agresija NATO-a 99.

Pazi, pre petnaest dana tako po~inju zvani~ne vesti vojvo|anske

televizije. Pa stvarno, gde oni `ive. Sad vidi{ kako se svaki dan to

vra}a i udara te, udara te, udara te i, ka`em, milo ti je kad se poja-

vi neko od ovih normalnih, pa ih izraketa.

Neke stvari su se pomerile, promenile, ali ima{ posla sa istim ne-

prijateljem, koji sada sebe `eli druga~ije da predstavi i druga~ije

se pona{a i ti mora{ da bude{ mudriji i ne sme{ da bude{ mekan,

jer ako si mekan, oni }e te pregaziti. I mislim da mo`e da bude le-

pa ova zemlja, i Vojvodina i Srbija, i da mo`e fino da se `ivi, da se

ima tu ra{ta `iveti. 

Svako ko ube|uje pacijenta – nije ti ni{ta, samo mi donesi {unke,

slanine, ja }u tebe kao da pregledam, samo ti nastavi da i dalje pu-
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{i{ ~etiri kutije dnevno i da colje{ rakiju, ne}e ti ni{ta biti, a ne
mo`e vi{e tako. Mi smo stvarno jedno duboko bolesno dru{tvo i
zbog toga mora{ da primeni{ terapiju koja }e organizam izvu}i iz
tog ropca. Meni je to glavno, mada sam jedno vreme bio malo spla-
snuo, kao i svi, jer vidim kako se ovi vra}aju, pa sad oni meni go-
vore – i{ao si o tro{ku op{tine u Beograd. A on je meni uzeo staru
deviznu {tednju, slikovito da ka`em, stavio je u d`ep i oti{ao na
rati{te, kupio municije, izrokô ne znam ni ja {ta, tamo jo{ maznuo
ne{to iz neke ku}e i vratio se nazad i sad meni prodaje demokra-
tiju i kao hajde da svi budemo demokrate, Evropljani. Ne znam, ne
verujem da to mo`emo.

Ispada da sem GSS-a i ^edine nevladine organizacije niko ne spo-
minje taj monstruozni plan DSS-a u ovoj vladi. Na kraju vidi{ da
im je krajnji cilj da tu prvu, DOS-ovu vladu predstave kriminal-
nom, anacionalnom, izdajni~kom vladom. Ministar Stojkovi} pra-
ti Bearu u Hag, a ~ovek je po onome {to sam ja ~itao, a to su zva-
ni~ni izve{taji Republike Srpske, bio glavni krvolok. [ta ima da
mu se zahvaljujem {to se predao? To je stra{no, jer on je ministar
svih nas, on se u ime nas zahvaljuje njemu {to se predao. Mislim,
ne treba da mu lupa {amare, ali treba samo mu ka`e – ulazi, bre, u
maricu i maricom te vodimo do Haga, ne da te vozim avionom, ne-
go maricom i to sporednim putevima, da ti otpadnu bubrezi. Opa-
sno je sve {to oni rade, opasno je po naciju, po tu decu koja gleda-
ju te vesti, kako polako ulaze u pubertet, pa zavr{avaju srednju
{kolu, po~inju da se interesuju za svet oko sebe i onda {ta – vide
kako je ovaj Laza heroj. 

I umesto da novine u Srbiji vi{e vremena posvete optu`nici, da ~u-
je{ neke tamo majke, rodbinu, {ta, kako... Zna~i, kada se pri~a o
Gotovini u Srbiji, i treba, uvek mu pomene{ da su ubijali nemo}ne
starce tamo u Kninskoj krajini, a kad je sad na{ takav, e on nije,
nije mogu}e da je on to uradio. Ne znam {ta `ele s tim da postig-
nu. Na kraju }e na stadionu JNA da prave slet kada odlazi Lazare-
vi}. Sad je slede}i Pavkovi}, sad ja treba mesec dana da se zani-
mam oko Pavkovi}a, mislim da je to bolesno. Ne znam, nekako mi
je normalno da se u Kikindi u februaru i martu ve}inom pri~a o `e-
tvi, ne, ja }u sada o Pavkovi}u da pri~am. Ne znam stvarno dokle.
Ja ne odem na jedno su|enje u Zrenjanin, meni sudija napi{e po-
ternicu i policija, njih ~etvorica me tra`e po Kikindi. 

Sad imam neki spor sa jednim Kikin|aninom, koji je u Beogradu,
zove se Jovan Pejin, bio je direktor Istorijskog arhiva Srbije, DSS
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ga je postavio posle 5. oktobra. On je izjavio na TV Novi Sad kako

su Ma|ari u Vojvodini i ju`noj Ma|arskoj Srbi i da zato imaju ta-

ko lepa slovenska lica. I ja sam ga onda nazvao u novinama fa{i-

stom, onda je on mene tu`io i onda je sud u Kikindi presudio da

sam mu ja naneo du{evnu bol, da je patio i da mu imam platiti

120.000. Elem, sad sam ja tu ne{to listao i vidim, ~ovek je onako

prili~no uticajan, dr`i predavanja u SANU, ide po kasarnama voj-

ske Jugoslavije. Zajedno sa ovim vrhunskim generalima dr`ao je

predavanja o starim bitkama srpske vojske; lo`enje do maksimu-

ma. Rekao sam sudinici da mora da dovede Ma|ara i Srbina iz Ki-

kinde, pa da vidi da li mo`e da prepozna po crtama lica koji je na-

stao od koga. 

Terao si te Ma|are na front da se bore na strani ~etnika protiv

usta{a, totalno luda~ka situacija, i sada ih ponovo {treca{. U sre-

dini kao {to je Kikinda, kao {to je Vojvodina, mora{ da bude{ jo{

gori prema takvima koji buncaju, bez obzira da li su Srbi ili Ma|a-

ri. Ka`e{, alo majstore, ti idi po karton, tebe ba{ stvarno treba ho-

spitalizovati. Kad se neko tako pojavi na televiziji, pa makar on

bio i Amfilohije Radovi}, i po~ne da lupeta, tu`ilac podigne krivi~-

nu prijavu, jer ~ovek raspiruje mr`nju i netrpeljivost. Zna~i, dr`a-

va mora da radi, kao {to dr`ava mora da uhapsi heroja Lazu i da

ga spakuje. I onda }e biti manje posla za novinare. 

Ne}u nikome da se me{am u kadrovsku politiku, ali da neko bude

isklju~en iz stranke zbog svog mi{ljenja, stvarno je sramota. Ve-

rujem da se DS nikad ne}e od toga oporaviti. Onda to neizja{nja-

vanje oko bitnih pitanja. Ti ho}e{ da napravi{ jednu stranku i GSS

vi{e nema razloga da postoji. I mi }emo da gledamo kako ste vi uz-

dr`ani, a ovaj nas vodi u d`amahiriju. [to ne ka`u ne{to, stranka

sa trideset i ne{to poslanika, a realno bi osvojila {ezdeset do

sedamdeset, neka grakne na sva zvona povodom nekog besmisla,

da odjekne. Ona mora da ka`e kad se general Lazarevi} odlu~i da

ode u Hag – {to si ti nas zezao toliko vremena, ko tebi da se zahva-

ljuje, pakuj se, hajde. Ili ja sad moram da se uzdam u Vuka, da po-

novo po~nem da ~itam Srpsku re~.

^ak i u toj vladi, G17 bi trebalo pre da reaguje. Ne, kao mi se bavi-

mo fiskalnim kasama, zna{, to mene ne interesuje. Pa kome da

uvodi{ PDV, ako }emo ostati zato~eni ovde i van EU? Zna se {ta je

uslov Evrope, nije fiskalna kasa, fiskalna kasa dolazi na kraju. I

taj G17 umesto da ka`e – ovi nas u vladi prave ludima, ne, oni isto
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}ute. I sad DS ako misli da za dobrobit naroda peva u istom horu

sa ovima, {ta }e onda uop{te DS. Ja ne znam kako oni ne vide da

oni postaju odvratni onom delu gra|anstva koji ih je najvi{e podr-

`avao svih ovih godina. I sada ti takvima tura{ prst u oko. Odje-

danput je ispalo da je nebitno ko je predsednik Srbije, pa {to sam

izlazio na izbore onda, mogao je da bude Toma, {ta si me terao –

hajde, pravi atmosferu, biti ili ne biti. E sad, kao Ustav mu ne da-

je. Ma ne mo`e ti Ustav davati, ti si sad ~ovek koji je predsednik

dr`ave i lider jedne velike stranke i treba da si non-stop u ofanzi-

vi, u akciji. Ispa{}e jo{ malo da je svejedno da li su oni ili ovi iz

DSS-a. I onda kao gra|anin gledam i pitam se {to sam izlazio na

izbore, tu se ne{to nervirao, podigao babe, tetke, sve na noge, haj-

de, hajde, da bi mi neko rekao da nema ingerencije ili da bude uz-

dr`an u Skup{tini.

Mnogi ljudi ne veruju da mo`emo da se ponovo podignemo, a ja

verujem da mo`emo. Po~eo sam kao ovi iz crkve da verujem u ~u-

da, sad }e se ne{to desiti i posta}emo preko no}i najbolji i najve}i.

Mo`da to ne mo`e da se desi, ali {ta da radim; 2000. godine sam

pri~ao u ku}i da ako 2004. ne odem na Olimpijadu u Atinu, stvar-

no sam ono, tropa. Ovog leta su se moji uku}ani setili kako sam ja

to pri~ao i kako ih stalno la`em. Nekad po`elim da i kod nas do|e

neki Pedi E{daun, pa da ka`e Jo~i}u – alo, bre, idi ponovo kod Ba-

ti}a kao pripravnik, {ta radi{ ti, ~ove~e. Bio je lov kod nas u Kikin-

di, ~ujem i{li ministri Bubalo i Jo~i}. Bubalo je bio doma}in, on je

Kikin|anin, pa je vodio ministre u lov. Eto, imaju vremena, love

prepelice po severnom Banatu.

Svetlana Luki}: 

Dakle, ~ike u sivim odelima iz MMF-a su oti{le, a sarmu probali nisu.

Ka`u, drugi put }emo kad do|emo da upra`njavamo te va{e lokalne

obi~aje, a vi se u me|uvremenu presaberite, smanjite javnu potro{nju,

uradite ne{to sa javnim preduze}ima. U stvari, kad malo bolje pogle-

date, Velja Ili} je u pravu kad je rekao za Solanu: “Taj Solana nas ne

razume, on kad do|e on samo pravi probleme, a ne re{ava ih.” Tako i

ovi iz MMF-a, samo ne{to zakeraju. Mada, ljudi koji se u to razumeju

ka`u da ne treba o~ekivati nikakve dramati~ne doga|aje posle ove,

pete po redu, revizije trogodi{njeg aran`mana Srbije sa MMF-om. Ka-

`u da MMF ne}e hteti da ugrozi svoj trogodi{nji aran`man i ne}e do-

vesti u pitanje sporazume o otpisu dugova koje je Srbija potpisala sa

Pariskim i Londonskim klubom. E, kad se zavr{i ovaj trogodi{nji
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aran`man, ako se odnos Srbije prema svojim glavnim, i politi~kim i

ekonomskim, temama ne promeni, MMF i Svetska banka }e sa Srbi-

jom ubudu}e bitno druga~ije razgovarati. Slu{ate ekonomistu Stoja-

na Stamenkovi}a.

Stojan Stamenkovi}: 

Mi ne smemo vi{e da se zadu`ujemo, barem ne obilno, komercijal-

no, jer }emo onda pasti u novu krizu duga. Prema tome, jedini iz-

laz su te strane direktne investicije. I po nekim mojim projekcija-

ma koje sam radio, one bi morale da se kre}u izme|u dve i tri mi-

lijarde dolara najmanje godi{nje, ~ak bli`e onoj gornjoj granici.

Pro{le godine je bilo negde oko devetsto miliona. Vi imate jednu

zemlju koja je stalno rizi~na. Sino} smo imali najavu da }emo ~u-

ti najzad idu li ovi u Hag ili ne idu, pa je ta pri~a opet odlo`ena.

Vlada nije u stanju da donese jednu takvu odluku, vi ne znate ko-

liko }e da traje ova vlada i ako do|e do novih izbora, ne}e li onda

radikali da do|u na vlast. Ja ne}u ni{ta negativno sad da pri~am o

njima, ja samo spominjem ~injenicu: njih na zapadu, u razvije-

nom svetu ne vole. Mi smo onda jedna {ugava zemlja ako su oni na

vlasti, i te investicije ne}e do}i. 

Vi imate jednu vladu koju podr`ava SPS, a SPS je rekao da, ako

oni isporu~e ove generale tamo Hagu, onda oni uskra}uju podr-

{ku Vladi. Ali DS, koji se zala`e da se ta saradnja sa Hagom ostva-

ri, nije pru`io nikakav signal da }e podr`ati Vladu ako to uradi. To

je jedna potpuno besmislena pozicija u kojoj }emo mi polako opet

da klizamo nani`e. Mi smo imali sre}e, 2004. godina se zavr{ila sa

zaista veoma visokom stopom rasta bruto doma}eg proizvoda. Za

taj uspeh ima da se zahvali pre svega nebu, jer je za razliku od

prethodne, 2003. godine, kad je ona su{a uni{tila sve, u 2004. ki-

{a ta~no pala kad treba i koliko treba, sunce je sijalo ta~no kad je

trebalo i onda smo imali jedan porast poljoprivredne proizvodnje

i to je donelo negde 3,5 procentna poena porasta ukupnog bruto

doma}eg proizvoda. Imali smo i da je industrijska proizvodnja u

ovoj godini pove}ana 7–7,5 posto. Kad gledate strukturu toga po-

rasta nosioci su hemijski kompleksi, gde je privatizacija ve}

2002. daleko odmakla. 

Taj “US Steel”, mnogo je kontroverzi oko toga bilo, jeste na{ naj-

ve}i izvoznik, svi|alo se to nekom ili se ne svi|alo. Jedna firma,

koja je bila bolesna otkad je napravljena, sad pla}a poreze, pla}a

struju, pla}a vodu, pla}a platu svojim radnicima, ~uo sam da te
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plate i nisu tako lo{e. Zna~i, stvari su po~ele da se kre}u, me|utim

ova politi~ka neizvesnost bi mogla sve to da pokvari, jer mi ve}

ove godine ne}emo imati tako impozantnu stopu rasta kao {to

smo imali pro{le godine. Prvo, kad pogledate poljoprivredu, onda

}ete videti da se nikad u dve uzastopne godine nije ostvario visok

rast poljoprivredne proizvodnje. Drugo, industrija je na krilima

privatizacije iz 2003. pove}ala svoju proizvodnju u 2004, ali smo

imali dosta veliki zastoj u prvoj polovini ove godine i sad je pita-

nje kako }e to da se odrazi, i naro~ito {ta }e biti dalje. 

Ponovo se vra}am na tu pri~u o investicijama. Po{to smo mi ovako

dosta {iroko oti{li u taj platno-bilansni deficit, to je sada central-

na pri~a u razgovorima sa MMF-om. U krajnjoj liniji, ne mo`ete da

se svake godine dodatno zadu`ujete osamsto miliona ili milijardu

dolara, to }e morati da se suzbija. Neke mere su preduzete, nepo-

pularne mere za narod; ovo {to je Narodna banka po~ela da suzbi-

ja te potro{a~ke kredite. Ja }u vam re}i jednu stvar, mi smo imali

stra{no veliku potro{nju stanovni{tava u 2004. i rast koji se meri

10–11 posto. Vi treba da pove}ate udeo investicija, zna~i vi morate

li~nu potro{nju da stegnete. To bi mogla da u~ini jedna vlada koja

ima ~vrstu ve}inu, koja pred sobom ima tri ili ~etiri godine, pa }e

uraditi te nepopularne stvari danas, da bi se u tre}oj i ~etvrtoj go-

dini videli rezultati. A ako ta vlada stalno visi, ne zna se kad }e joj

do}i kraj, ona vrlo te{ko mo`e da donese takve odluke. 

Mada je ova vlada bila u stanju da neke takve odluke donese, evo

ja sam u poslednjoj kolumni o tome pisao, ovaj slu~aj sa JAT-om,

kad je ministar finansija rekao da su oni za deset meseci iscrpli

svoju godi{nju kvotu. Onda se javio direktor JAT-a, ka`e – {ta oni

nama, mi iz na{ih zarada ispla}ujemo te plate. \avola, ne mo`e{

ti da ka`e{ – ovaj teku}i prihod je moj, a dugovi su dr`avni. JAT

ima, ne znam koliko, dvesto do dvesto pedeset miliona dolara du-

ga, koji je dr`avni dug i koji dr`ava mora da pla}a. Da ne govorim

o tome da ima ogromne vi{kove zaposlenih. Sa otprilike istim bro-

jem prevezenih putnika za godinu dana, slovena~ka “Adria

Airways” ima {eststo zaposlenih, a JAT ima preko tri hiljade. I on-

da ta pri~a pilotska... ja sam malo proverio podatke kod ovih veli-

kih kompanija koje lete za Beograd. Njihov kapetan aviona leti

sedamdeset pet sati mese~no i to efektivno, bez onog ~ekanja na

aerodromu. Ne verujem da na{i piloti lete vi{e od dvadesetak sati,

prema tome, zarade koje oni imaju ne da su ni`e nego u okru`e-

nju, nego su relativno mnogo vi{e prema radu koji je tu ulo`en.



Stojan 
Stamenkovi}

Sva ta masa na{ih ljudi koja danas radi, koja je danas aktivna, svi

su ro|eni u samoupravljanju. Kad je do{lo do privatizacije u ze-

mljama sa centralno-planskim privredama i sa ~isto dr`avnom

svojinom, Bugarskoj, Ma|arskoj, kad dr`ava uzme da proda neko

preduze}e ona prodaje sopstvenu imovinu, i niko od toga ne pravi

pitanje. Kad ovde dr`ava uzme da proda neko preduze}e, onda za-

posleni ka`u: ~ekaj, to je na{e. Dru{tvenu svojinu nikad niko nije

definisao i mi imamo probleme kakav je bio i ovaj sa “Knjaz-Milo-

{em”. Ali ja bih vas uputio na Jugoremediju, jedno sjajno preduze-

}e, koje je izvanredno radilo, veliki izvoz imalo. Onda se napravi-

la ta afera i oni sada vi{e stoje nego {to rade. I ti ne mo`e{ lako da

istera{ ljudima iz glave da je ta dru{tvena svojina neka virtualna

stvar, koja ne postoji u stvarnosti.

Svuda postoji taj fenomen ogromnih vi{kova radne snage. Ja ne

znam da li se se}ate, pre jedno dve godine u kopovima Kolubare je

bio onaj {trajk. Ispostavilo se da tamo ima dva i po puta vi{e zapo-

slenih nego {to je potrebno za taj posao. Pri ~emu su javna predu-

ze}a kod nas formalno dr`avna, ali u su{tini svako pripada nekoj

partiji, tako da na tu ugrejanu plotnu vi jo{ dodajete; do|e nova

stranka pa zaposli toliko i toliko svojih ljudi, da bi mogla da se

osloni na njih. To se ne radi nigde, a tako je u NIS-u, tako je u

EPS-u.

Svetlana Luki}: 

Sa stanovi{ta nas gra|ana, sve su to firme koje, kad {trajkuju, celu

zemlju mogu da pomere iz ravnote`e.

Stojan Stamenkovi}: 

Da, ve}ina tih firmi je od `ivotnog, su{tinskog zna~aja za funkci-

onisanje zemlje uop{te. Vi napravite, ne daj bo`e, jedan {trajk u

elektroprivredi, pogledajte ono {to se pri~a o kosovskim selima, i

imate sliku {ta bi bilo ovde. JAT je napravio haos sa ovim {traj-

kom. Oni imaju pravo na {trajk, ali postoje zakonski minimumi

obavljanja tog rada. Sad su ga najavile stjuardese, pre toga su

opet oni in`enjeri {trajkovali i tako dalje. I {ta }e biti posledica?

Znate, ako sam ja putnik, ja }u da ka`em – ~ekaj, bre, ne}u ja s tim

budalama da letim kad ne znam da li }e da se poleti, idem sa ne-

kom ozbiljnom firmom. A JAT }e mene mo}i da dobije kao putnika

ako ponudi karte po upola manjim cenama nego ovi drugi, ali }e

onda raditi s gubitkom i onda }e da postavi pitanje dr`avi ko }e da
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mu pokrije taj gubitak. Uzgred, mo`e da tra`i da se nekoj Lufthan-

zi smanji broj letova, jer eto, bo`e moj, oni im odvla~e putnike.

Imam informacije da su ljudi iz nekih delegacija, koje treba da pu-

tuju za Crnu Goru, izri~ito zahtevali da putuju “Montenegro

Airlinesom”. Kad to radite, vi na du`e staze radite protiv sebe, ta-

mo gde postoji konkurencija. Ali kod ve}ine ovih konkurencija ne

postoji, to su monopoli, zna~i i EPS je monopol i NIS je monopol. 

Ja sam uporno pisao protiv ovog monopola Telekoma. Taj mono-

pol jeste onim ugovorom sa Grcima i Italijanima ustanovljen do

2005. Ba{ me interesuje {ta }e sad, niko ni{ta ne govori. Sredinom

2005. on isti~e. Monopol na te zemaljske telefonske kompanije u

EU je zabranjen i ja sam predlagao da se mi prilagodimo i da se po-

zovemo na te evropske propise. Me|utim, nisu hteli to da urade,

svi misle da je bolje da dr`e stvari pod kontrolom, da imaju te svo-

je monopole. 

Dr`ava dr`i skoro polovinu privrednih procesa kroz bud`et. Kad

vi uzmete te velike dr`avne monopole, to se penje na nekih 70

posto. Zna~i, 70 posto privrednih tokova je u nekom centralnom

planskom okviru, a videli smo da se centralno-planski sistem po-

kazao kao nedelotvoran i da se raspao u svetu.

Svetlana Luki}: 

Da li je onda logi~no {to malo-malo kad nekome ne{to zafali, on do|e

pred Vladu?

Stojan Stamenkovi}: 

Pa, Vlada tu donosi na kraju neke odluke.

Svetlana Luki}: 

Arbitrira. Evo sad }e i “Zastava” da ide ispred Vlade.

Stojan Stamenkovi}: 

To je jedina stvar koju mo`da zameram pokojnom premijeru \in-

|i}u. To je velika tragedija {to je on ubijen, zato {to je taj ~ovek

imao viziju, za razliku od ovih koji nemaju viziju; ogromna je raz-

lika. I on je bio ~ovek koji je bio u stanju da donosi odluke, uzmi-

te samo isporuku Milo{evi}a Hagu, ali i druge neke klju~ne odlu-

ke je on umeo da donese. Me|utim, na samom po~etku svog man-

data, valjda prva destinacija u privredi gde je on oti{ao, oti{ao je

u Kragujevac, i onda im je tamo obe}ao da }e dr`ava da im pomog-
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ne da se oporave. To je trebalo u ste~aj oterati odmah, istoga tre-

nutka, mnogo manje problema bi imala i dr`ava i ti radnici koji su

tamo. Met’li su taj “pe`oov” motor u ovoga “juga”, pa }e da izvoze

u Ameriku. I onda se ispostavilo da auto nije samo motor. U svet-

skim razmerama postoji jedan proces ukrupnjavanja tih automo-

bilskih kompanija i vi }ete u nekoj perspektivi imati tri, ~etiri, pet

tih mega-kompanija i “Zastavu” sa proizvodnjom od 100.000 au-

tomobila. To nema {anse.

Svetlana Luki}: 

Oni tra`e pomo} iz bud`eta da pokrenu proizvodnju, a onda tra`e po-

mo} iz bud`eta da bi kreditirali kupovinu, je li tako?

Stojan Stamenkovi}: 

Pa jeste, i onda treba pomo} iz bud`eta verovatno i tim kupcima.

Znate, taj problem obrtnih sredstava je kod nas prenaduvan zbog

toga {to smo mi decenijama imali jedan sistem u kome, kad se na-

kupe dugovi preduze}a, vlada sedne i donese odluku – to se zvalo

konverzija kredita iz primarne emisije u trajna obrtna sredstva

privrede. Evo, to je puno ime i prezime. Drugim re~ima, otpi{u se

dugovi, ka`e se to je nula, to je i tako njihovo. I onda, kada vi stvo-

rite neke zalihe sa tim kreditima, sa tu|im parama, onda ba{ mno-

go i ne brinete o njima, to je neka tu|a briga. Ja }u vas podsetiti:

93. godine, kad smo u{li u onu hiperinflaciju, tada{nja Savezna

vlada je negde pred kraj avgusta donela odluku o zamrzavanju ce-

na. Direktor Robnih ku}a “Beograd” bio je jedan disciplinovan

partijski ~ovek, koji je zamrzo te cene i rasprodao onu robu po tim

zamrznutim cenama. Mislim, meni je to bilo jako lepo, uspeo sam

da kupim jedne cipele za dve marke, ali Robne ku}e se vi{e nikad

nisu oporavile od toga.

Ako mi ne uspostavimo ove investicije i taj stabilan rast, ste`u}i

istovremeno platno-bilansni deficit, onda zapadamo u novu krizu

duga. Nova kriza duga onda zna~i celu tu pri~u o reprogramu, od-

laganju, ovome, onome iz po~etka, a to zna~i – sve je za to vreme u

zastoju, niko ne investira, ~eka se da se vidi {ta }e biti i to je onda

vrlo opasna situacija. 

Nije moje da govorim o Ha{kom tribunalu, niti da ja sudim jesu li

ti ljudi krivi ili nisu krivi, ali ako je njihov patriotizam toliko visok

kao {to se isti~e, onda bi to bio ~ak jedan patriotski gest, ako ve}

na{ premijer ne mo`e druk~ije da ih isporu~i tamo, da oni odu sa-



|}
{|

106

0
4

.0
2.

0
5

.
-

mi. To nam je sasvim jasno stavljeno do znanja da, ako ne bude te

Studije o izvodljivosti, mi ostajemo slepo crevo u Evropi. A to {to

stalno premijer pri~a – mi smo bili u Evropi jo{ ne znam otkad –

hajde da mi pustimo malo te pri~e, pa da gledamo {ta }e biti sutra. 

Jedan kolega iz Slovenije mi je, kad je po~elo ono kome{anje 90.

godine rekao: Mi Slovenci smo u velikoj prednosti nad vama zato

{to nemamo istoriju. Na tome kod nas insistira i crkva i akademi-

ja nauka i neke politi~ke partije, stalno je neko na{e izvori{te Du-

{anovo carstvo. Malo sam gledao te karte i frapantno je da to car-

stvo prostorno jeste bilo ve}e od Moskovske kne`evine u to vreme,

ali je Moskovsku kne`evinu Ivan Grozni posle pro{irio i Rusija je

postala i ostala velika zemlja sa velikim brojem ljudi, a Du{anovo

carstvo ne znam je li pre`ivelo pedeset godina, sve u svemu. To je

za istoriju manje od trenutka i ne mo`e da nam bude kriterijum

procene {ta smo mi bili u istoriji, koliko smo izuzetan narod. 

Mi smo mali narod, imali smo dve decenije dezinvestiranja. Zna-

~i, vi ste propustili pet ili {est tehnolo{kih ciklusa i potreban je ve-

liki napor, velika invencija i velike investicije da se iz toga iza|e.

Nije to samo pitanje dobre volje, da se pogledamo u ogledalo i ka-

`emo – mi smo lepi, sad }emo mi to da sredimo.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Stojan Stamenkovi}, ekonomista, a sada novo ime u “Pe{~a-

niku”, Milosav Marinovi}, dramaturg.

Milosav Marinovi}: 

U predaji generala Lazarevi}a postoji jedan kvalitativni skok, to

sad vi{e li~i na “Grand paradu” nego {to je bio slu~aj u ranijim pre-

dajama. Ne znam ko ga nije primio ovih dana, on je ~ovek bio jako

zauzet, od patrijarha pa preko raznih ministara, mislim da ga je i

gradona~elnik Ni{a ugostio na, u njegovu ~ast, organizovanom

koktelu. Pretpostavljam da negde postoji jedna lista ljudi i institu-

cija, koje su bile spremne da prime generala Lazarevi}a, ali nisu

stigli jer je ipak oti{ao mo`da malo prebrzo po njihovom sudu. 

Mi nemamo tu potrebu, niti tu vrstu vaspitanja da se suo~avamo

sa gre{kama koje po~inimo. Nama je uvek neko drugi kriv, setite

se kako to kod ku}e izgleda, pa tako je i napolju. Mi smo u na{oj

istoriji presko~ili jedan va`an period, a to je prosve}eni apsoluti-

zam. Nismo imali dr`avnika u pravom smislu te re~i, nemamo ga
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ni danas i te{ko da to mo`e biti Vojislav Ko{tunica, iako je njegov

savetnik nedavno izjavio da, otprilike, predsednik njegove stran-

ke nije ~ovek koji ume da se bavi svakodnevnim, malim stvarima,

ali kad do|u na red velike, on }e pokazati svoje prave kvalitete.

Prevedeno na jezik politike, to zna~i da je on lo{ politi~ar, ali je ve-

liki dr`avnik. To je kao da nam je rekao da on ne ume da razbije ja-

je, ali kada se bude prijavio za svetsku olimpijadu kulinarstva, on

}e tu za nas doneti zlatnu medalju. To vam je kao da je rekao – moj

predsednik pada u nesvest kada vidi mi{a, ali u susretu sa lavom,

rastrgnu}e ga. Bojim se da se to ne}e dogoditi, i jedino ~emu mo-

`emo da se nadamo jeste da se ta velika konferencija o kojoj oni

ma{taju ne dogodi za Ko{tuni~inog vakta, jer smo onda sasvim iz-

vesno nadrljali.

To {to je patrijarh primio Lazarevi}a pokazuje da se tu radi o koa-

liciji, neki je zovu antiha{ka, nije bitno, ja mislim da je to jedna de-

sni~arska koalicija onih poligona koji su tradicionalno desni~ar-

ski orijentisani: crkva, vojska i akademija. To su stubovi desni~ar-

stva u svakom dru{tvu, pa i u na{em. Mislim da to rade sinhroni-

zovano, poma`u}i jedni drugima; dr`ava je u o~ajnom stanju, mi-

slim na vladaju}u koaliciju, i ona zove svoje politi~ke partnere, tu

je problem – ako je to crkva, a jeste. Oni zovu svoje politi~ke part-

nere da im pomognu u jednom, po njihov opstanak na vlasti dra-

mati~nom trenutku, a ne u dramati~nom trenutku za na{e dru{tvo.

Otuda je i taj prijem jedna predstava za javnost s jedne, i s druge

strane predstava za budu}e pokajnike. To je poruka Pavkovi}u i

ostalima, evo i patrijarh }e vas primiti ako se budete predali. 

^ujemo izjave da je general Lazarevi} naj~asniji ~ovek koji je me-

|u ~asnim ljudima od svih ~asnih na ovome svetu ikada ovom ~a-

snom zemljom kora~ao. ^ast je svaka druga re~. Bojim se da je pi-

tanje optu`bi za ratne zlo~ine, pa i po komandnoj odgovornosti,

daleko od ~asti, u bilo kakvom kontekstu da je uzmemo. A ako ko-

mandna odgovornost ne postoji, onda mi se ~ini da ni Hitler ne bi

bio ni za {ta odgovoran. Tako da ta pri~a da je ~ovek samo radio

svoj posao zaista ne stoji, jer ako taj posao izlazi iz kodeksa ~asti,

da se na to vratimo, onda se taj posao ne radi. To je i bio problem

te vojske, potraga za onim ko je njihov vrhovni komandant. Nji-

hov vrhovni komandant smo mi, oni su na{ servis, oni `ive od na-

{eg novca, mislim na gra|ane, i mi smo njihov vrhovni koman-

dant. Prema tome, sve {to nije u na{em interesu, ne smeju da rade

i ako im je rekao Slobodan Milo{evi}.
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I srpske `rtve u onome {to se de{avalo `rtve su istih d`elata, da li

me razumete, oni su `rtve na{e politike i, po mome sudu, to je raz-

log {to i danas ne govorimo o na{im `rtvama, to jest ne odnosimo

se prema njima na pravi na~in, sa pijetetom. One slu`e uglavnom

u demago{ke svrhe, ne bi li se nekakav reciprocitet uspostavio.

Znate {ta, ako je neko kriminalac i ako je ubio nekog, a sad i nje-

mu neko nekog ubije, to uop{te ne zna~i da on vi{e nije krimina-

lac i da nije ubica. To samo zna~i da su se dogodila dva ubistva i

da sad imamo dvojicu ubica. Ako sam ~lan porodice tog jednog

ubice, ja ne mogu re}i da moj ro|ak vi{e nije ubica zato {to je i nje-

mu neko nekoga ubio, ve} samo mogu re}i da je on ubica, ali dajte

da vidimo ko je jo{ ubica u celoj toj stvari. To isto va`i i za Hag i

za tu stalnu pri~u o tome koliko ima na{ih, koliko ima va{ih. To

{to tamo nekoga ima ili ga nema uop{te ne zna~i da mi nismo ne-

{to u~inili.

Svojevremeno sam se, u `elji da budem svuda gde se ne{to de{ava,

u~lanio u G17 plus. @elim da ka`em da je za mene posebno razo~a-

ranje pona{anje tih ljudi. Ve} tada kad sam se u~lanjivao, razgo-

varao sam sa Pe|om Markovi}em i rekao mu – dobro, za{to se ne

odvojite, pa osnujete lepo stranku da ne biste kompromitovali ovu

ekspertsku ideju. On se zaklinjao da je to nevi|ena glupost, da oni

nikad ne}e postati stranka i za{to bi oni bili stranka. Rekao sam

mu da ja i ne mislim da oni treba da budu stranka, ali sve ide ka

tome. 

Ako se se}ate, pre onih klju~nih izbora, G17 je doneo jedan pro-

gram koji je posle ta vlada sprovodila, i pola njih su, na ovaj ili

onaj na~in bili u vezi sa G17, odnosno, sa tom idejom okupljanja

oko potrebe da se ovo dru{tvo prevede sa istoka na zapad, iz sred-

njega veka u moderno doba. Ta stranka je, na `alost zbog gole po-

trebe za vla{}u, ni~eg drugog, i to oli~ene u jednom ~oveku, mi-

slim da to nisu dvojica nego je jedan ~ovek i svi znamo ko je taj

beskrupulozno ambiciozan i sa relativno najmanjim ekspertskim

sposobnostima. On je ~itavu tu stvar zakomplikovao, sru{ili su

onu prethodnu vladu da bi onda... se}ate se da je jedna od prvih ta-

~aka dnevnog reda bila smena guvernera Narodne banke. To je

ura|eno po nekim neverovatno hitnim postupcima uz verovatno

obilno kr{enje Poslovnika i svega {to uz to ide. Mislim da je u Na-

rodnoj banci postojalo nekih sedam brava, od kojih je Kori uspela

da otvori pet i Mla|i se neverovatno `urilo da mu ona ne otvori

one dve brave, jer ko zna {ta bi se iza njih pojavilo. 
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Ispostavilo se da tu stranku interesuje isklju~ivo i jedino novac,

da nemaju ideologiju iza koje bi mogao da stane neki odre|eni

broj bira~a, jer ako je njihova ideologija neoliberalizam, moderno

dru{tvo, Evropa, vi ne mo`ete tu ideologiju sprovoditi sa SPS-om,

SRS-om, Veljom Ili}em i SPO-om, pa ni sa DSS-om, ili mo`da mo-

`ete sa DSS-om, ali uz ozbiljna i jaka uva`avanja. I kad smo kod

toga, se}ate se onoga {to smo govorili o Lazarevi}u, mislim da bi

prvi i najva`niji prijem za Lazarevi}a morao da bude u G17, jer im

je jo{ jednom skinuo kamen s vrata po{to su obe}avali po ko zna

koji put da }e iza}i iz Vlade ako ne bude ovo ili ono. Mislim da bi

morali da mu kupe barem jednu veliku ~okoladu da je ima u Hagu,

jer eto, odr`ali su re~ zahvaljuju}i njemu.

\in|i} je naravno bio ~ovek koji je obele`io i na{e dru{tvo i epohu.

On je, naravno, prerastao u simbol ne~ega ~ega smo se tako olako

odrekli, {to smo ubili – nema tu druge i bla`e re~i. On jeste bio re-

formator, ~ovek specifi~nih sposobnosti, izuzetnih kvaliteta i sta-

novitih mana. I ja bih rekao da su ga upravo te mane i gurnule tu

gde jesu i hvala im. Omogu}ile su nam da imamo ~oveka takvih

kvaliteta u politici u koju se ljudi sa takvom sve{}u i samosve{}u,

zna~i filozofi, vrlo retko upu{taju. Njega su u politiku, rekao bih,

gurnule neke mane i zaista, ponavljam, hvala im zbog toga, jer

smo imali barem priliku da nekoliko godina `ivimo jednim ubrza-

nim tempom, da `ivimo u nadi da je ne{to mogu}e i, ako ni{ta dru-

go, ostalo nam je saznanje da su neke stvari mogu}e ~ak i u Srbi-

ji, pa }emo, nadam se, mnogo lak{e prepoznati novog \in|i}a. Ne

novu li~nost, nego }emo lak{e prepoznati i prihvatiti politiku ko-

ja opet bude stala, u pravom smislu re~i, na taj trag. 

[to se ti~e DS-a, on se po mom sudu vratio korak unazad. Oni su

naravno zadr`ali tu dobru infrastrukturu koju je \in|i} stvorio, i

u organizacionom smislu to je ozbiljna politi~ka stranka. Oni jo{

uvek ba{tine par~i}e ideja zahvaljuju}i kojima oni jesu neka vrsta

jedinog uto~i{ta, ali bojim se da }e i ti mali {pajzi, u kojima se jo{

mo`e skupiti nas par istomi{ljenika, biti zatvoreni. Jednostavno,

vi{e ne prepoznajem {ta je ideologija te stranke, {ta su njene po-

zicije, kako ona gleda na klju~na pitanja na{ega dru{tva. Mislim

da je Tadi} izgubio jednu zaista sjajnu priliku da bude dr`avnik.

Vi{e nije ni predsednik stranke, a nije postao ni predsednik dr`a-

ve. Mislim da bi bilo mnogo bolje i za njega, a pogotovo bi bilo bo-

lje za na{e dru{tvo da smo dobili predsednika, koji bi sa podjedna-

kom pa`njom i kriti~no{}u gledao i svoju stranku, parlament,
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sudstvo, vladu, nego da se samo u{emi u tu jednu interstrana~ku

igru, i da samo odatle neke stvari ka`e.

Pri tom Vlada nema nikakvu strategiju u vezi sa bilo kojim od po-

jedina~nih problema, jer ona i ne deluje kao neko ko donosi ika-

kvu strategiju, to je skup interesnih grupa. Oni su se podelili – me-

ni ovo, tebi ono, unutar toga seci, brate, {umu kako ti ho}e{, nosi,

samo nemoj da te uhvate. I nemoj u moju {umu, nemoj da zalazi{

u moj zabran. Ti tamo radi ba{ {ta god ho}e{, a da li postupci jed-

nog ministarstva dovode u pitanje postupke nekog drugog mini-

starstva, to ih ba{ briga. To samo dokazuje da nekog ideolo{kog

jedinstva nema, da niti znaju {ta ho}e i kud srljaju, odnosno kuda

nas vode, niti ho}e da se time bave, jer to bi ih dovelo pred ogleda-

lo i onda bi vrlo brzo morali sebi da priznaju da tamo gde deklara-

tivno ho}e ne mogu u ovom sastavu, pogotovo ne uz podr{ku koju

imaju. 

Ono {to je toj vladi va`no to je da budu vlada, da budu na nekim

mestima, a da im u tom smislu i crni |avo mo`e biti saveznik, i da

se poklonu ne gleda u zube. Prema tome, ako }e me SPS podr`ava-

ti na vlasti, bo`e moj, ja }u bez problema i bez gri`e savesti re}i

kako je to neki transformisani SPS, mada svi vrlo dobro znamo da

se ta transformacija nije dogodila. Prvo Vu~eli} mora da iza|e i da

ka`e – jeste, ja sam to i to radio, kajem se zbog toga, ne}u vi{e i ne-

mojte me vi{e zvati u politiku, jer ja tu stvar do`ivljavam kao pri-

liku za li~no boga}enje i ja nisam dostojan takve funkcije. Zna~i,

to on treba da ka`e, a takav nam je i Da~i}, tamo ih imamo koliko

god ho}emo – a mo`da jednoga dana, kao {to su negde komunisti

imali priliku – da se reformi{u i da opet budu u mnogim vlastima.

Ali su svi sem na{ih rekli – da, komunizam je bio jedna diktatura

koja je masovno kr{ila ljudska prava i mi se zbog toga kajemo. 

Onog ~asa kad je ubijen premijer, tad po mom sudu pravi politi~a-

ri i dr`avnici staju samo na jednu mogu}u stranu, teraju tu stvar

na ~istac na svaki na~in, a posle, kad iskoristimo tu sjajnu priliku

da dru{tvo za mnogo manji broj dana, meseci ili godina o~istimo

od nekih stvari br`e nego {to smo se nadali, onda mo`emo da raz-

govaramo o tome da li je ipak neko bio u vezi sa ovim ili onim, da

li je neko ne{to ukrao ili nije ukrao, jer bilo je potrebe da se o to-

me govori. Ne ka`em da nije bilo zloupotreba u prethodnoj vlasti,

to je ne{to {to nam je imanentno, to da shvatamo politiku kao pri-

liku da se ne{to }api. Tako da je to jo{ jedan dokaz da imamo po-
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sla sa niskoprofilisanim politi~arima jadnih dimenzija, bez svesti

i bez saznanja i bez vizije, {to ih u`asno udaljava od pozicije dr-

`avnika, a to bi jako hteli. Evo i Tome, dobio je unu~e i sad on bri-

ne o tim op{tim ljudskim, toplim i ne`nim ose}anjima. Mo`da je

vreme da Grobar sahrani ono {to je Egzekutor izvr{io u prethod-

nom periodu, a da mi od danas pa zauvek garantujemo da ga niko

nikad ni za {ta ne}e pitati, ni njega ni Familijicu.

Ina~e, mesecima ~ekam da me neko pozove i da me pita {ta ja mi-

slim o \in|i}u i Ko{tunici, jer sam imao sjajnu metaforu. I onda

mi je u jednoj od va{ih emisija Mr|an Baji} ukrao. Rekao je da je

to za njega kao Mocart i Salijeri. Zna~i, imali ste jednog brzog, du-

hovitog, talentovanog i kreativnog ~oveka. Kreativnost je dar koji

ne pripada samo umetnicima. Vi mo`ete da budete kreativni u

svakodnevnom `ivotu, u poslu kojim se bavite, to je redak dar. I

toga je \in|i} imao, za razliku od Salijerija koji toga nije imao, ali

je imao jednu veliku mr`nju u toj svojoj ledenosti, sterilnosti.

Ose}ao je veliku mr`nju prema svemu {to je predstavljao taj Mo-

cart, koji im se naravno podsmevao, koji ga je, kao i Mocart Sali-

jerija, par puta pro{etao po patosu na ovaj ili onaj na~in. Jeste ga,

kao u ogledalu, izvrgavao ruglu. Znate, kad stanete kraj jedne ta-

ko rasko{ne slike jednog briljantnog talenta, vi ne izgledate bog

zna kako. Pogotovo ako ste takvi kakvi jeste, smu{eni, slavski po-

liti~ar. 

^ak i mit o tome kako je nastao Rekvijem, ako znate iz Formano-

vog filma, kako je jedan nepoznati naru~ilac, pretpostavlja se ba{

Salijeri naru~io to delo ne bi li otkupio jedno genijalno delo i uzeo

ga za sebe, a da je to de fakto odvelo Mocarta u smrt, ja i tu vidim

neku vezu. U tome {to se Mocartu `urilo, jer je `iveo brzo, jer ga je

na `urbu gonio talenat, a nekrofili~ari su poku{avali da iz svega

toga izvuku samo slavu koju smrt donosi. Ne bih hteo da spekuli-

{em, naravno, ali negde je tom Salijerijevom politikom smrt \in-

|i}eva bila naru~ena.

Svetlana Luki}: 

Kako vama izgleda ovo {to je Vladimir Popovi} govorio?

Milosav Marinovi}: 

Beba? To sam gledao. Kad dobro sve to saberete i analizirate vidi-

te da tu zapravo mnogo toga novog nema. Za mene nije nikakva
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novost da je, ne znam, Rade Bulatovi}, odneo ne{to tamo negde.

Da li je istina ili nije, ne znam, ali ja to verujem. To je ono {to je

meni najzna~ajnije u vezi sa tom ispove{}u Bebinom, da je on u

su{tini optu`io Crkvu, Vojsku, Akademiju i Ko{tunicu za pogibiju

Zorana \in|i}a. Mislim, ako smem tako da ka`em, mo`da je to

malo suvi{e svedeno, ali na to se svodi. Da li su oni zaista u tome

u~estvovali, kojim redom, da li su bili povezani, organizovani, ili

je to vi{e posledica nekih grupica koje su se unutar tih struktura

otrgle kontroli pa same ne{to radile; da, i mafija je tu ume{ana

kao neko ko tradicionalno parazitira na ovim stubovima dru{tva.

Da li su oni u tome u~estvovali na na~in kako pomalo Beba insinu-

ira, ja to ne znam, ali je sasvim izvesno da nam svojim delovanjem

u poslednjih petnaestak godina, zna~i Crkva, Vojska, Ko{tunica i

Akademija, svojim delovanjem ka`u – to je lako mogu}e. 

To svedo~i o takvoj trule`i u ovom dru{tvu da bi javnost morala da

se veoma ozbiljno, ne samo zapita, ve} da ne{to i u~ini. Pla{im se

da smo tu jako nisko pali, mnogo toga nam se de{ava {to nas uve-

rava da je, ne kucnuo poslednji ~as, nego otkucalo sve {to ima da

otkuca, a mi `ivimo u nekoj ~udnoj letargiji, opijeni sami sobom,

o{amu}eni u stvari sopstvenim zadahom. Znate, kad se ne kupate

jako dugo, a `ivite u maloj prostoriji i vi vi{e i ne znate kako smr-

dite, sve dok vam ne do|e neko sa strane i onako se malo ~udno

pona{a, a vi onda ka`ete, ma pusti ga. E to je.

|} {|-
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STOTI MAJMUN

Malo mi je neprijatno da ka`em, ali ja sam u principu 
veliki pesimista...

Nagradno pitanje o neizbornoj parlamentarizaciji...

Pou~na pri~a o Baji Pa{i}u... 

Predlog za bilbord: A ako vam je dobro, onda ni{ta...

Milo{ Markovi}, kolumnista Ekonomista

Vladimir Goati iz Transparentnosti Srbije

Latinka Perovi}, istori~arka

Dubravka Stojanovi}, istori~arka

Nade`da Milenkovi}, kolumnistkinja Vremena i 
autorka knjige Kako da najlak{e upropastite ro|eno dete



Svetlana Luki}:

Napolju je i dalje odvratno, kao da }emo ve~no biti okovani ovom smr-

znutom prljav{tinom. Utoliko mi vi{e idu na `ivce novogodi{nji ukra-

si po gradu, koje ne skidaju ve} mesecima. Ne znam {ta gradska vlast

vi{e kog |avola slavi: Sretenje, Vavedenje, Uspenje, kr{tenje. Pa pro-

{la je i kineska nova godina. Dobro, do~ekali smo sa prijateljskim, ali

dalekim narodom Kine 4072. godinu, godinu Petla, i sad nek maknu

ove lampice.

Ju~e je rumunska vlada prihvatila tekst Ugovora o pridru`ivanju EU i

za dve godine Rumuni }e u}i u Evropu. Ako mi nastavimo da se pribli-

`avamo Briselu ovim tempom, bolje da odustanemo, da se vi{e ne mr-

cvarimo, jer }e za petnaestak godina i onako svi pismeni gra|ani ove

zemlje biti emigranti na Zapadu. Oni koji ostanu, `ive}e pod nekom

vrstom protektorata, tako da }e zaslugom najve}ih Srba i patriota,

ova zemlja postati kolonija. 

Problem je u tome {to su srpski zahtevi u pogledu slobode oduvek bi-

li nema{toviti i skromni. Ve}ini nas je dovoljno da `ivi u Srbiji kojom

bilo kako vladaju Srbi. Ta ve}inska Srbija u poslednjih dvadeset godi-

na pregazila nas je vi{e puta. Ona nema primedbe na ljude koji trenut-

no kontroli{u ministarstva sile.

Sezona lova na ^edomira Jovanovi}a je i zvani~no otvorena. Oko nje-

ga je brisan prostor, svi su ga se odrekli, postao je idealan, lak plen.

Fatva je izre~ena, a egzekutori mogu da biraju: da li `ele da ga ubiju

da ne bi bio svedok na su|enju, zato {to je bio vo|a studentskog pro-

testa, zato {to je vlasnik problemati~nih konja i d`ipova, zato {to je

izveo Milo{evi}a iz tvr|ave na Dedinju ili zato {to je \in|i}ev politi~-

ki sin, pa bi ubiti njega bilo ritualno ponavljanje ubistva Zorana \in-

|i}a. [to se mene ti~e, ^edomir Jovanovi} je od ju~e oslobo|en svih

svojih uloga, osim one progonjenog ~oveka. 

I tu sti`emo do kletve Bertolda Brehta: sino} su odveli jednog, a mi

smo }utali, pa su odveli drugog i tre}eg; na kraju ne}e biti nikog da pi-

ta kada budu odvodili nas.

Ovo }e biti “Pe{~anik”, a vi na po~etku emisije slu{ate kolumnistu

magazina Ekonomist Milo{a Markovi}a.

Milo{ Markovi}: 

Ta primedba da G17 plus zaista vodi ovda{nju ekonomsku politiku,

ona je ta~na, ali da je G17 plus u tome potpuno samostalan, mo`da

bi ~ak bilo i bolje. U ovom slu~aju on je vrlo vezan za samu vladu i
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samim tim i za sve ambicije te vlade. E, sad je to veliki posao zado-

voljiti sve te ambicije. Na primer, SPO je kao {to znamo preuzeo

JAT i oni se sada bave vazduhoplovima. Dobro, u redu je, postali su

avijati~ari. @eleznica je, opet, u resoru neke druge stranke, tako da

je to jedna dnevna igra koja se vodi od danas do sutra.

Svetlana Luki}: 

Bilo je zanimljivo ju~e, prekju~e, kad je bila najavljena ona blokada

puteva na Kosovu i onda do|u kod Ko{tunice...

Milo{ Markovi}: 

I nema, gotovo je, vi{e nema Uredbe, Vlade, nema ni~ega, kao da

tu istu Uredbu nije donela ta ista vlada kojoj je on premijer. To je

krajnje neozbiljno, {to naravno nije Ko{tuni~in prvi neozbiljan

potez. Mislim da on do sada prakti~no jo{ nije povukao nijedan je-

dini ozbiljan potez. To je prava slika i prilika toga o ~emu sam go-

vorio, kako se vodi dnevna politika. Naravno, Ko{tunica nije

nimalo naivan ~ovek, kako mo`da izgleda po svom licu i po svojim

nastupima. Ne bi se oni slu~ajno uhvatili ba{ tajnih slu`bi i slu`bi

bezbednosti da su naivni. On je daleko opasniji igra~ nego {to mi

uop{te mo`emo da zamislimo i ljudi oko njega su daleko opasniji

nego {to mi mo`emo da zamislimo. 

G17 plus bi mo`da imao potencijala kad bi bio potpuno samosta-

lan, kada bi zanemario sopstvene finansijske, materijalne intere-

se, za koje opet ne treba biti naivan s na{e strane, pa misliti da ih

i oni nemaju. Naravno da ih imaju, ali bi to onda bilo sli~nije onoj

\in|i}evoj opciji, koja je govorila – ako treba progutati `abu, pro-

gutaj je odmah, nemoj odlagati. To je bio ~ovek koji je bio spreman

da iza|e pred javnost sa nepopularnim merama za koje zna da mu

skidaju politi~ki rejting. 

Recimo, ta granica sa Kosovom, to je stvar koja bi trebalo svakom

da bude jasna, koja ne bi trebalo da se politizuje ni na koji na~in,

jer mi zaista imamo dve potpuno odvojene teritorije, koje nikakve

veze nemaju. Ta granica postoji jednako kao {to postoji granica

prema Bugarskoj ili Rumuniji, ~ak je mo`da i stro`a, a preko te

granice zaista prelazi ne{to {to se zove {verc. Politizovati, praviti

demago{ku pri~u o tome kako nas opet neko deli, kako mi mora-

mo da ose}amo zajedni{tvo, ta pri~a se jednostavno lomi na eko-

nomskoj pri~i o granici koja je {vercerska granica, na kojoj dr`a-

va Srbija gubi, na kojoj je ona na {teti. 



Milo{ 
Markovi}

I ta isklju~enja struje, ljudi, ne pla}ate struju i ne mo`e neko da

vam je jo{ popravlja kada se pojavi kvar. Nije to ono {to ^ovi} ka-

`e – neko ne}e da pritisne dugme. Pa ne}e da pritisne ni u Beogra-

du ukoliko neko nije platio struju. E, sad pri~a o tome da i Alban-

ci ne pla}aju. To je ona ha{ka pri~a u su{tini, hajde, kad ste nam

ve} odveli na{a dva generala, za{to ne na|ete i dva hrvatska gene-

rala. ^ekaj, ~ove~e, jesu li oni krivi ili nisu? Dakle, stvari koje su

ekonomija moraju biti na ovaj na~in precizno re~ene – ko ne pla}a

struju, nema struju, ko {vercuje preko neke granice, naravno da

}e se na}i mere koje }e to preduhitriti.

To neka Crkva pri~a, ovde smo potro{a~i, korisnici i poverioci, du-

`nici. Dok god razmi{ljamo u tim kategorijama da smo pre svega

ljudi, {to bi rekao pesnik – kada smo Srbi, tada smo ljudi, eto, to je

to. Dok god razmi{ljamo u tim kategorijama, nema tu pomaka u

ekonomiji.

Sasvim je mogu}e da postoje javna preduze}a u kojima je u uo~i

najavljenog restrukturisanja pove}an broj zaposlenih. U ovom

trenutku taj JAT ima, koliko sam ja ~uo, oko 300 pilota. Mislim

da je to g. Dinki} ispri~ao, pro{le godine je na hemijsko ~i{}enje

njihovih uniformi potro{eno dvadeset miliona dinara. To je pot-

puno nepojmljivo i sigurno je i ne{to drugo tu pro{lo, na primer

neki regres. Pojavljuje se informacija, hajde kad smo ve} kod

avijacije, da ne znam ni ja od kad nije uzleteo nijedan jedini voj-

ni avion. Koliko mi sad imamo recimo vojnih pilota? I {ta sad ti

ljudi rade? Ja znam da je to surovo sad nekome re}i, ali je o~igled-

no da je na{a avijacija propala, a i da nije propala, ni~emu ona ne

slu`i, kao odvra}a neprijatelja kao {to ga je odvratila 99. I sad

njemu re}i – ~ove~e, ti si zaista visoko{kolovan ~ovek, ali nama

vojni piloti, na primer, vi{e nisu potrebni, to je te{ko re}i, ali to

je neizbe`no. 

Jutros gledam neku emisiju, ne znam vi{e na kom jutarnjem pro-

gramu, i sad, postoje besplatne markice za ljude preko

sedamdeset godina. Javlja se gospo|a koja je u{la u {ezdeset

devetu godinu, pa pita direktora GSB-a da li bi mogla i ona, po{to

je tu blizu. E, to je ta na{a vrsta socijalne politike, nemoj mene da

dira{, hajde to }emo nekako. Na kraju se ispostavi da jedan zapo-

sleni ~ovek izdr`ava tri ~oveka koji su ili nezaposleni ili su bespo-

sleni, u smislu da nikakve kvalifikacije nemaju ili su u me|uvre-

menu postali neka vrsta kvalifikacije koja nije potrebna. [ta sad
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taj jedan ~ovek da radi? Ne mo`e da nosi na svojoj grba~i i svoju

porodicu i jo{ tri ~oveka u ovoj dr`avi. 

Sve se to vrtelo tako zato {to je ovom narodu ipak usa|ena svest

da postoji dr`ava koja mora da brine o njemu. Ne dr`ava koja mo-

ra da omogu}i da sami brinu o sebi, nego koja mora da brine o nji-

ma. Tako da u ovoj zemlji postoji bar jedno 75 posto ljudi koji su

mentalni socijalni slu~ajevi, bukvalno tako. Oni se rode, zavr{e

osnovnu {kolu, ko ho}e zavr{i i srednju, ko ho}e zavr{i jo{ i fakul-

tet i misli da tog trenutka dr`ava mora da preuzme brigu o njemu,

jer je on svoje obaveze ispunio. Jo{ ako je oti{ao i u vojsku, zna~i

jo{ godinu dana je branio i otad`binu, onda tek misli da je sve za-

slu`io u ovoj zemlji i da mu pripada stan, plata, penzija. 

Imate jedinstven slu~aj sa tom vojskom, koja jeste u jako bednom

stanju, to je jasno, i tu`no je videti oficire koji `ive po onim kasar-

nama, ali treba shvatiti da je svakome od njih godinama taj stan

ostajao u vlasni{tvu, {to ne postoji u svetu. Tamo imate vrlo jasan

sistem, zavr{ili ste vojnu akademiju, oficir ste, gde god odete ~e-

ka vas stan i taj stan mo`e jedino da nasledi va{a supruga, deca ne

mogu da naslede taj stan. Za{to bi moja i va{a deca morala da uzi-

maju kredite da se stambeno obezbede, a ovo }e, kao da je kraljev-

ska loza, ve~ito vu}i tu stambenu privilegiju. I naravno, sve ih je

vi{e i vi{e u Beogradu i po tim ve}im gradovima, umno`ava se taj

broj, to apsolutno niko ne mo`e da plati. Ne mo`e da plati mnogo

bogatija dr`ava od ove, pa je onda vrlo dobro biti na vlasti, pa biti

demagog, pa onda za sebe kupiti jedan sloj ljudi time {to }ete re}i

– eto, onaj tamo pri~a kako vojsku treba ukinuti, a vidite kako voj-

ska bedno `ivi. Odli~no, Pedro visi i sve je u redu, a ja sam i dalje

na vlasti, vojska me obo`ava ili me obo`avaju metalci, ali od toga

nema koristi za dr`avu, ni za te ljude ni za njihovu decu. Jednog

dana }e se to svima obiti o glavu. 

Tih osamdeset osam zakona koje oni stalno pominju, to mi budi

uspomene na druga Tita, kad se sadilo osamdeset osam stabala,

tako su oni osamdeset osam zakona ve} napravili. Prvo, ako je

i{ta me|u tih osamdeset osam zakona vredelo, to su zakoni koje

je pripremila prethodna vlada i koji su samo ostali za usvajanje.

Sve {to je ova vlada uradila obesmi{ljeno je amandmanima, bez

pravih posledica, bez ~vrstih sankcija, bez nosioca koji bi to treba-

lo da sprovede. Sem, hajde da ka`emo, ovog zakona o PDV-u. Ma-

da je i to stravi~no kilavo, evo danas je iza{ao podatak da je od



16.000 obveznika samo njih 500 podnelo prijave za januar mesec,

dakle i to se ne sprovodi. 

S druge strane imate kontra pri~u, da ve}i broj kulturnih ustano-

va i tako dalje nisu obveznici. Neki birokrata je tamo za svaki slu-

~aj podneo te prijave, ali su zakasnili sve razmi{ljaju}i jesu li oni

obavezni. Zna~i, nije ni ministarstvo dalo svoje tuma~enje, oni ni-

su znali da li su obveznici, pa su ipak radi reda podneli. Svi su oni

sada na sudu i svi }e oni platiti kaznu od sto hiljada do milion di-

nara za firmu, iako nisu obveznici, ali zakasnili su sa podno{e-

njem prijave. Da je nisu podneli niko ne bi ni primetio, jer nisu ob-

veznici. 

Sprovo|enje zakona kod nas je zaista katastrofa. I dan-danas kad

neko ka`e Slobin zakon ili zakon iz Titovog vremena, odmah svi

misle da tamo pi{e da ljude treba streljati. Ne pi{e, pi{e ne{to {to

mo`da ni ovi ne}e da naprave bolje, zakr~en je mehanizam spro-

vo|enja zakona, to je oko{talo i `ivi u nekom drugom vremenu. U

krajnjoj liniji, me|u tih 250 poslanika, kada do|u takvi neki zako-

ni na dnevni red, mo`da ni 10 posto njih ne razume ta~no o ~emu

se radi. 

Propadanje traje stra{no dugo, tu se uvek setim Zenonove aporije

i kako Ahil juri kornja~u, pa ne mo`e nikad da je stigne; on pre|e

devet desetina puta, ona pre|e jo{ desetinu pa mu opet be`i, to je

to. Tako da propadanje zaista mo`e da traje. Pa niko nije mogao

da poveruje posle 89, onih godina Ante Markovi}a, da mi mo`emo

da do|emo u situaciju da plate budu pet maraka, kada su onda bi-

le hiljadu? Pa se ispostavilo da mogu. Naravno, kad se takve stva-

ri de{avaju haos je potpun, dolazi do anarhije u kojoj se red zavo-

di na bilo kakav na~in. Tada se zavodio {to su nas sve okrenuli jed-

ne prema drugima i {to smo ratovali. Neko }e sada mo`da na}i ne-

ki drugi na~in da nas zabavi. 

Petog oktobra ni{ta nije promenjeno u glavama ljudi, promenjene

su samo vo|e ovog naroda, koje su promenile metode sa prakti~-

no istim ciljem ra~unaju}i na istu ciljnu grupu i na istu svest lju-

di. Milo{evi} nije ispunio te ciljeve, pa }e sad neko da proba da ih

ispuni, ali malo finije, malo civilizovanije. Ljudi, prvo treba da

promenimo ciljeve, a ne da promenimo one koji nas vode. 

Bojim se da bi se opet okupilo, mo`da ne dva miliona, mo`da bi ih

bilo milion i po na nekom Gazimestanu. Koliko njih je stvarno

Milo{ 
Markovi}
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shvatilo {ta se ovde desilo, koliko od njih shvata {ta tek mo`e da

se desi. Koliko njih se tek sad zaista opustilo, jer i ove nove vo|e

nas ube|uju kako se takve stvari vi{e ne mogu ponoviti. Kad ih pi-

tate {ta se ne mo`e ponoviti, pa ka`e, ne mo`e se ponoviti bombar-

dovanje. E pa hvala ti stvarno, ako je to jedino {to se ne mo`e po-

noviti. [ta je sa svim ostalim stvarima? Zna~i, sve se drugo mo`e

ponoviti. I pet maraka plate se mo`e ponoviti, i sankcije se mogu

ponoviti, i {verc, i benzin na ulicama, i prazne radnje. Zna~i, sve

drugo se mo`e ponoviti, samo, hvala bogu, sirene mo`emo da is-

klju~imo. Ako je to napredak za ovih pet godina, onda ba{ nismo

mnogo uradili.

[to bismo mi menjali DSS, ako nam ne odgovara odreknimo ga se.

[to je on sad toliko va`an, pa da moramo da ga popravljamo? Kao

i DS, koji nije mogao vi{e da istrpi da bude trn u oku i da tera svo-

je reforme, pa }emo sad da ga malo okitimo kao bo`i}nu jelku i da

ga promenimo: DS-u treba malo pragmati~niji pristup, malo vi{e

brige o ekonomiji, a DSS-u treba malo ti{ih re~i, uljudnijeg pona-

{anja, i tako. Haj’te ljudi, ako te stranke ne valjaju, a recimo da ne

valjaju, hajde ljudi da pravimo druge stranke. [ta uop{te zna~i –

nekoga izbace iz DS-a, a on je toliko zalegao za tu stranku i toliko

mu je pri srcu, da svoju jasnu politi~ku poziciju ne}e da iska`e

kroz neku drugu stranku. Za{to? 

Moja opcija u svakom slu~aju nije da je DSS toliko va`na stranka

da bi se moralo voditi ra~una o njoj, ~uvati je kao malo vode na

dlanu i bojati se da li }e eventualno njeni bira~i, tih 10–11 posto da

pre|u kod radikala. Pa neka pre|u, to zna~i da je to njihova opci-

ja. Ali sa tim ljudima reforme nema i od tih ljudi sre}e nema. Vo-

leo sam {to je DS uzeo mnogo vi{e glasova nego pre, ali apsolut-

no ne volim kad znam kome ih je uzeo. To nisu ljudi, opet ka`em,

za koje verujem da mogu da urade ne{to sa tim reformama. Mo`e

da izgleda malo ekstremisti~ki to {to pri~am, hajde da imamo tvr-

do reformsko jezgro, me|utim to jeste tako. Ako toga nema, stva-

ri se rasplinu i idu svojim tokom. Sad po~injemo da glasamo kao

da smo Amerikanci, pa glasamo za onog ko nam se vi{e svi|a, ko

lep{e izgleda i tako dalje. Pa ne mo`emo mi sebi da dozvolimo taj

luksuz.

Ljudi mnogo o~ekuju od toga {to }e nas neko prisiliti, jer ne shva-

taju {ta to zna~i. Naravno, oni }e nas uvesti u EU po svaku cenu,

bilo koje godine, to nije bitno, uve{}e nas. Ali to nijednog trenut-



ka ne podrazumeva bolji `ivot, to samo podrazumeva po{tovanje

svih standarda i mir u ku}i, koji moramo da obezbedimo po svaku

cenu. To je jedino {to EU, svet, Ameriku interesuje. Ako ste, na pri-

mer, taksi slu`ba, taksista }e dobiti dozvolu, mora}e da ima nova

kola, mora}e da bude obrijan, ne}e mo}i da vozi leti u {ortsu i ta-

ko dalje. I ako ne bude vozio ne}e zaraditi ni dinara, a mora}e da

plati onaj pau{alni porez. I to je sve {to interesuje gradsku vlast

{to se ti~e taksista. E na taj na~in EU i Ameriku interesujemo mi,

prive{}e nas k redu i disciplini, re}i nam {ta sve moramo da ispu-

nimo, a {ta }emo mi unutar svoje zemlje da radimo i da li }emo svi

da prebiramo po kontejnerima, to njih ne zanima. 

A ljudi misle, ~ak i oni koji su reformski opredeljeni – sva sre}a

{to svet brine o nama. U su{tini, to je opet stara pri~a, vi{e nema

nikog da ovde brine o nama i sad smo na{li svet da kao on brine o

nama i kad-tad }e nas privesti sebi, pa }emo i mi lepo da `ivimo.

Ne, mi }emo samo morati da po{tujemo sve svetske standarde i ni-

{ta drugo. S jedne strane, to je dobro, jer ti standardi su neke nor-

me koje ipak ne{to zna~e, ali na{i `ivoti }e zbog toga biti uredni-

ji, a ne bolji, ne bogatiji, ne moraju da budu, mogu da budu i siro-

ma{niji. 

Taj sindrom postoji i u drugim zemljama koje su sad ili kandidati

ili su u{le u EU. Mi }emo i dalje da pr~kamo onako kako smo pr~-

kali, neko }e da nam {alje u koverti ili na ra~un pare i onda }emo

mi da `ivimo, ne ba{ tako kako `ive ove najrazvijenije zemlje, ali

neki minimum standarda se mora zadovoljiti. I sad, na ovda{nji

mentalitet, dodatna crta da, ako to ne bude tako, onda }emo mi

njima da napravimo problem, jer smo mi majstori da im napravi-

mo problem, pa }e onda da gledaju {ta }e s nama. Onda }emo da

zaratimo sa ovima ili sa onima, pa }e opet da bude nemir na Bal-

kanu, ako ne plate. Pa nek oni gledaju {ta }e s nama, ili }e da nas

plate ili }emo da se tu~emo. Tako sad postupamo i ovde, neko mo-

ra da brine o nama, jer }emo ina~e da {trajkujemo, ne}emo da ra-

dimo uop{te, odne}emo sve ma{ine ku}i, odne}emo ogradu od fa-

brike ku}i, jer smo ljuti. A kad vidimo da ovde vi{e nema ko da bri-

ne, da je zemlja jadna i bedna, ta EU koja ima pare }e da brine o

nama, ina~e }emo mi opet pu{ke u ruke, pa u {umu.

Malo mi je neprijatno da ka`em, ali ja sam u principu veliki pesi-

mista. Gledam u nebo i ~ekam da ne{to padne s neba, bez obzira

{to sam ekonomista i ~ovek koji bi trebalo da iz nedelje u nedelju

Milo{ 
Markovi}
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analizira takve stvari. A za viziju mo`emo da se obratimo bogu, ne

znam ni ja kome.

Svetlana Luki}: 

[ta ti misli{ da je onda re{enje? Da radimo pristojno svoj posao.

Milo{ Markovi}: 

Nemam nikakvu predstavu o tome, posmatram stvari sa jednim

krajnjim odmakom u odnosu na sve, obi|em kafanu, vidim {ta se

de{ava, uradim svoj posao za tu nedelju i ni{ta vi{e od toga. Ja

sam kao Skarlet O’Hara – misli}u o tome sutra, sutra je novi dan,

i tako. Nemam vi{e volje, izraste{ u stra{no velikog matorog cini-

ka, druk~ije ne mogu da se spasem od toga. Imao sam volje u doba

Ante Markovi}a, nisam bio ~lan stranke, ali tad su se radili neki

poreski zakoni, ba{ je u Ekonomskoj politici jedna grupa nas radi-

la, pa kao bi}e ne{to. Posle je do{lo ovo ~udo, onda si gledao samo

da pre`ivi{ to, pa si se onda obradovao kad si njega sklonio, pa te

to dr`alo. Nisam se ja 5. oktobra vi{e ni~emu nadao, prosto iz ina-

ta, iz osvete sam se obradovao. Vi{e nisam verovao, ~ak ni u one

\in|i}eve pri~e da }e se to kao pokrenuti. Kad jo{ i njega ubi{e,

posle toga sam stvarno... Kad to sve tako pro|e, onda postane{

malo rezistentan na bilo {ta.

Svetlana Luki}: 

Mi smo kao oni u ameri~kim filmovima B i C produkcije: uvek ima ne-

ki zatvorenik, koji stalno pi{e molbe za pomilovanje i stalno ga odbi-

jaju. To slomi ~oveka. 

Milo{ Markovi}: 

Sad je skoro bio jedan film gde je tip posle dvadeset pet godina za-

tvora zbog nekog ubistva, mator ve}, odslu`io i oti{ao. Posle dva

dana se vra}a potpuno zblanut svetom okolo i ka`e: ja tamo ne

znam {ta }u, hajde primite me opet u zatvor. Bojim se da }emo i

mi takvi da postanemo, da jednog dana i ako se ne{to desi, mi }e-

mo da ka`emo – ~ekaj, ovo je neko ~udo za nas, nismo mi vi{e za

to. Ka`e se – pusti ti {vercera, da ga stavi{ u firmu, da mu da{ pla-

tu i da radi, ne vredi, on nije navikao na to, on je navikao da se ju-

ri sa carinom, to je ono {to on zna da radi. Tako i ovo {to me pita{,

ja znam da pi{em, to je jedino {to znam i dobro dok ho}e neko da

me pla}a za to. I oni koji te pla}aju i oni imaju ambicije, ho}e da

`ive jo{ 30–40 godina i ho}e da imaju pare. Ja niti ho}u da `ivim



Vladimir 
Goati

30–40 godina, niti ho}u da imam pare, prema tome, tu sam, da

prosti{, nezajebiv. 

To ti je kao ona ~uvena pri~a iz Bosne kad je bio rat: ide baba sre-

dinom puta i neka vojska, bilo koja joj vi~e – baba, skloni se sa

sred puta, ovi bombarduju, ga|aju. A ona ka`e – pa {ta. Pa ubi}e te,

baba. Uuu, ka`e ona, i tu }e da me zajebu. Ti brini o tvom `ivotu,

tebi je stalo, ho}e{ ovo, ho}e{ ono, baba ne}e ni{ta, samo ho}e da

ide sredinom puta i to je to.

Svetlana Luki}: 

Nacionalna avio-kompanija je ovih dana paradigma Srbije: sindikati

ucenjuju Vladu, ministar Velja im preti ste~ajem, direktor JAT-a Milu-

tinovi} javno izgovara kretensku politi~ku formulu na kojoj je Vlada

sazdana: mene mo`e da smeni samo moj partijski {ef, a ne nadle`ni

ministar. Avio-mehani~ari prete da }e rastaviti avione na {raf~i}e ako

im zahtevi ne budu ispunjeni, a usred svega toga predsednik Vlade

nam demonstrira da ga ni{ta osim Kosova i DB-a ne zanima.

Organizacija Transparentnost Srbije je ove nedelje zatra`ila od nad-

le`nih institucija da ispitaju indicije da je po~etkom 90-ih godina SPS

kupio nekoliko poslanika SRS-a u momentu kada je postojala opa-

snost da SPS u parlamentu izgubi ve}inu. Ovih dana predstavnici

skoro svih parlamentarnih stranaka uveravaju javnost da niko od

njihovih poslanika ne}e pre}i u poslani~ki klub PSS-a, ~ije formiranje

je nedavno najavio Bogoljub Kari}. Da vas podsetim, pro{le nedelje je

Kari} potpisao i koalicioni sporazum na lokalnom nivou sa gradona-

~elnicima i predsednicima {esnaest op{tina, koji su na lokalnim izbo-

rima pobedili kao kandidati grupe gra|ana. Re~ je, izme|u ostalog, i o

op{tinama Smederevo, Negotin, Ivanjica, Vladi~in Han i tako dalje.

Prva asocijacija na Bogoljuba Kari}a jeste da on izvadi bu|elar i pita

po{to ko{ta jedan poslanik ili predsednik op{tine. Predsednik Tran-

sparentnosti Srbije, gospodin Vladimir Goati smatra da to ba{ i nije

tako jednostavno.

Vladimir Goati: 

Upravo sam danas jednog diplomatu iz Italije podsetio da je u Ita-

liji od 1996–1999. sto parlamentaraca promenilo partijski dres, a

da su neki od tih politi~kih nomada promenili i dve, a jedan ~ak tri

partije. Ho}u da ka`em da to nije na{a specifi~nost. Ne mislim, ta-

ko|e, da je u pitanju prvenstveno sirova kupovina poslanika, ka-

kva se izgleda dogodila po~etkom 90-ih. Ja mislim da je tu pre sve-
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ga re~ o `elji poslanika da osiguraju svoju politi~ku perspektivu.

Oni idu za politikom kao profesijom, prelaze u one stranke koje

im pru`aju izglede da }e nastaviti sa politi~kom profesijom. Ve}i-

na poslanika ne `eli da se posle tri, ~etiri ili {est godina bavljenja

politikom u Beogradu vrati svojim profesijama. Prvo, zato {to ih

neki od njih nikad nisu ni imali, a drugo, ako se svojom profesi-

jom ne bavite {est ili sedam godina, vi ste je u velikoj meri i zabo-

ravili. Dakle, ljudi `ele da se uklju~e u jedan siguran politi~ki tim,

u jednu sigurnu kompoziciju i ja mislim da oni jako pa`ljivo gle-

daju i rezultate izbora, jer oni pokazuju distribuciju mo}i. Nemam

razloga da sumnjam da je jedan broj ljudi iz tih razloga pre{ao u

jednu mo}nu stranku, koja se o~igledno, da ka`emo, iz pepela uz-

di`e, a to je Pokret snaga Srbije. 

A sa druge strane, ne treba zaboraviti ni programske razloge. Ne-

ki od poslanika se ne sla`u sa politikom svojih strana~kih vo|a.

O~igledno je da neki ~lanovi parlamenta misle da nije u redu da

recimo stranka koja ima izrazito evropsko opredeljenje bude u sa-

vezu sa jednom strankom koja nema takvo opredeljenje. Dakle, to

mogu da budu programski razlozi, koji obja{njavaju to dezertira-

nje poslanika u tu parlamentarnu grupu ~ije ~lanove jo{ ne zna-

mo. Ponavljam, ne verujem da je tu sad neko izvadio nov~anik i

odbrojao odre|enu nov~anu sumu. Me|utim, promena partijske

lojalnosti se dogodila i vide}ete da neki poslanici ne glasaju kako

bi se to moglo o~ekivati.

Mi smo do 2003. imali jedno nezadovoljavaju}e stanje, to je bio

~lan 88, stav 1. Zakona o izboru narodnih poslanika. On je vezivao

dr`anje poslani~kog mandata za ~lanstvo u partiji, onda su parti-

je po kratkom postupku iz bilo kojih razloga, prihvatljivih ili ne-

prihvatljivih, eliminisale nekog poslanika, isklju~ivale ga preko

no}i iz partije i ~ovek je zano}io kao poslanik, a ujutru se probu-

dio kao biv{i poslanik. Dakle, to je bila jedna nedopustiva arbi-

trarnost. Poslani~ki klub je bio jedna neva`na ispostava partij-

skog vo|e ili partijskog vrha. Ustavni sud je eliminisao tu situaci-

ju i proklamovao slobodan mandat i dotle je dobro postupio: uki-

nuo je tu situaciju potpune zavisnosti poslanika od partijskog vo-

|e i time za{titio njegov integritet. Me|utim, Ustavni sud je tu

vrednost – slobodu opredeljenja poslanika – apsolutizovao zabora-

vljaju}i da je ta vrednost poneki put u koliziji sa pravom gra|ana

da budu adekvatno predstavljani. Taj deo posla Ustavni sud nije

obavio. 



Vladimir 
Goati

Naime, jeste pravo poslanika da glasa kako ho}e, ali on je izabran

na odre|enoj listi sa nekim o~ekivanjima od desetina hiljada i vi-

{e bira~a i ako vi njegovu slobodu apsolutizujete, vi potpuno poni-

{tavate slobodu gra|ana koji su birali. Onda mo`e da se dogodi da

je poslanik slobodan, ali da gra|ani ostanu bez svojih predstavni-

ka. Teoretski bi moglo da do|e do situacije da svi poslanici kori-

ste}i tu vrstu slobodnog mandata iz partije A pre|u u neku parti-

ju B, C ili D. To zna~i da ste vi apsolutno doveli u pitanje pravo gra-

|ana, ustavno pravo, da budu adekvatno predstavljeni u parla-

mentu. 

Neka zakonodavstva, na primer indijsko, zabranjuju prelazak po-

slanika iz jedne partije u drugu. Mislim da je najmanje ta vrsta za-

brane morala da se uspostavi i kod nas. Dakle, vi glasajte kako ho-

}ete, ali ne mo`ete da budete ~lan poslani~kog kluba druge stran-

ke i ne mo`ete da budete ~lan druge stranke. Ja dopu{tam da

~ovek mo`e da do`ivi i prosvetljenje, da preko no}i od liberala po-

stane konzervativac ili obrnuto, ali u tom slu~aju, ako ho}e da me-

nja partiju, to je njegova volja, ali mora da se rastane sa manda-

tom. Mislim da je to minimalna granica koju je bilo neophodno

povu}i, a to nije u~injeno. I onda se dogodio jedan izuzetno opa-

san fenomen, koji je u mrtvom uglu pa`nje i stru~ne i nau~ne jav-

nosti, a to je da je kod nas po~eo jedan opasan proces demokrati-

je, neizborna parlamentarizacija. 

Mi smo to imali ve} u junu 2003, kada je jedna stranka, koja na iz-

borima 2000. nije pre{la cenzus, dobila jednog poslanika – ~ovek

je pre{ao u tu stranku. Stranka koja nije u~estvovala na izborima

i formirana je 2002, tako|e je postala parlamentarna stranka. Taj

proces neizborne parlamentarizacije izuzetno je opasan, jer {ta to

zna~i, za{to bi neko u~estvovao na izborima, izlagao se enormnim

tro{kovima i rizicima izbora, kada mo`e da u|e u parlament bez

izbora. To je jedna ozbiljna opasnost, koja je kod nas potpuno za-

nemarena, a sa kojom se mi u ovom momentu suo~avamo.

Svetlana Luki}:

Nedavno su poslanici parlamenta u Togou jednoglasno izglasali pro-

menu ustava kojom je omogu}eno predsednikovom sinu da nasledi

tatu. Mo`e i tako, a mo`e i druga~ije, to su nam ove nedelje pokazali

Danci. Tamo su odr`ani izbori, partije desnog centra su ponovo pobe-

dile i naravno {ef Socijaldemokratske stranke, koja je pora`ena, po-

vukao se sa mesta predsednika. Ta stranka }e na slobodnim unutar-



|}
{|

128

11
.0

2.
0

5
.

-

partijskim izborima izabrati novog predsednika i probati da osvoji

vlast neki slede}i put. 

Vladimir Goati govori o specifi~nostima na{ih politi~kih partija. 

Vladimir Goati:

Nave{}u dva obele`ja koja nisu toliko zastupljena u drugim stra-

na~kim sistemima. Prvo, to je veoma veliki broj partija, mi imamo

preko trista politi~kih stranaka. U drugim postkomunisti~kim ze-

mljama, pa i u zemljama biv{e Jugoslavije, do{lo je do prerastanja

tog ekstremnog vi{epartizma u takozvani umereni vi{epartizam.

U Sloveniji je recimo broj stranaka od 94. do 99. sveden na jednu

tre}inu. Pretpostavljam da bi tu dosta u~inio jedan dobar zakon o

partijama, koji je ranija vlada najavljivala i zatim se o njemu za-

}utalo. 

Zakon koji je pro{le godine donet u Crnoj Gori sveo je broj politi~-

kih organizacija sa 60–70 na devetnaest politi~kih stranaka. Mi-

slim da bi se to dogodilo i kod nas, jer neke stranke postoje samo

na papiru, ne znaju im se adrese, pitanje je da li se {efovi ili osni-

va~i tih stranaka uop{te nalaze u zemlji, da li su mo`da pre{li u

neku drugu stranku. Dakle, to je jedan haoti~an i neopravdano za-

nemaren deo politi~kog sistema koji bi jedan dobar zakon mogao

da re{i. Me|utim, ima jedna stvar koju zakon ne mo`e da re{i. To

je ne{to {to ne postoji nigde u isto~noj Evropi, niti bilo gde gde po-

stoji stabilan partijski sistem: stalnost partijskih {efova. 

Neverovatna je ta `ilavost lidera klju~nih stranaka, neverovatna

je ta njihova sposobnost da opstanu na tom mestu uprkos, u ne-

kim slu~ajevima, i dvocifrenog broja poraza na izborima. Ako

uzmete na{ih {est najva`nijih partija, u ~etiri su osniva~i na svo-

jim mestima: SPS, SRS, SPO, DSS. Ta mirna smena lidera se dogo-

dila u DS, dakle DS je tu izuzetak. Nije problem samo u tome {to

su nepokretni lideri, oni se, i to je prirodno, okru`uju jednom ljud-

skom mre`om svojih prijatelja, kolega, ljudi koje konsultuju, tako

da se tu od 90. godine u tim najva`nijim partijama zaprava vrlo

malo ili skoro ni{ta nije promenilo. 

Vi jo{ imate unutarpartijske izbore koji li~e na one iz vremena ko-

munizma, aklamacije, javno glasanje. Imamo apsurdnu situaciju

da se sve menja, da se re`im menja, da partije gube izbore, me|u-

tim ono {to je tu jedino fiksno to je upravo taj rukovode}i ~ovek i

neizbe`no sa njim ekipa koja ga okru`uje.



Dubravka 
Stojanovi}

Latinka 
Perovi}

Svetlana Luki}: 

Demokratija je dosadna i spora i zato smo mi u stalnoj potrazi za jed-

nim ~ovekom koji }e na{e probleme re{iti. Pominju se razni junaci iz

na{e istorije koji bi nam sad dobro do{li na ~elu dr`ave, a jedan od

njih je Nikola – Baja Pa{i}. Slu{ate istori~arku Dubravku Stojanovi}

koja pri~a jednu pou~nu pri~u o Baji Pa{i}u.

Dubravka Stojanovi}: 

Kada se ka`e – to bi Baja Pa{i} re{io za ~as, to naravno govore oni

koji ne znaju kako je on to re{avao. Ali problem nije u tome {to je

Baja Pa{i} bio nadljudskih sposobnosti, problem je uvek, i tada,

bio u tome {to je on imao ogromnu vlast. Dakle, tako je to Baja Pa-

{i} re{avao. 

Postoje odli~ni memoari ruskog poslanika u Srbiji tokom I svet-

skog rata. Njemu je pukla {olja od toaleta u ruskom poslanstvu. I

onda je on po~eo da se obra}a slu`bama, institucijama koje su za-

du`ene za ta pitanja i nikako nije mogao to da popravi. On je svo-

je apele dizao na sve vi{e i vi{e institucije, niko nije popravljao

njegovu {olju od wc-a i onda se na kraju obratio Baji Pa{i}u. I Ba-

ja Pa{i} je popravio njegovu wc-{olju. Radi se o tome da s jedne

strane imate ogromnu mo} i vlast, a s druge strane nemate insti-

tucije, {to je naravno u me|usobnoj vezi. Prema tome, ne funkcio-

ni{e dr`ava, ne funkcioni{e dru{tvo, nema institucija koje mogu

da re{avaju neke manje probleme. Svi problemi stignu do pred-

sednika vlade, predsednika, kralja ili ve} ko je na vlasti, tako da

on s vremenom, mo`da i protiv svoje volje, ali takav je sistem koji

je on sam napravio, po~inje da re{ava sve probleme.

Svetlana Luki}: 

Pro{le nedelje su u Kulturnom centru Beograda predavanje odr`ale

istori~arke Latinka Perovi} i Dubravka Stojanovi}, koju ste malo~as

~uli. Gospo|a Perovi} je govorila o sukobima narodnjaka i naprednja-

ka na prelazu iz XIX u XX vek, to je onaj takozvani Veliki narodni odi-

saj, u stvari progon naprednjaka po Srbiji. Sli~nost je zabrinjavaju}a.

Dakle, slu{ate najpre gospo|u Latinku Perovi}, a potom Dubravku

Stojanovi}.

Latinka Perovi}: 

Neposredno posle stvaranja prvih politi~kih stranaka u Srbiji

1881, 1882. godine, Narodne radikalne stranke, Srpske napredne
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stranke i Narodne liberalne stranke, i strani i doma}i posmatra-

~i politi~kog `ivota u Srbiji nalazili su da su prvi u~inci delova-

nja politi~kih stranaka u Srbiji bili pora`avaju}i. Ruski profesor

na Velikoj {koli u Beogradu od 1872. do 1882. pisao je Ivanu Ak-

sakovu, jednom od vode}ih ruskih slovenofila da, citiram ga:

“Unutra{nja borba stranaka predstavlja smetnju za razvitak Sr-

bije i da ovde partije mrze jedna drugu vi{e nego zajedni~kog ne-

prijatelja.”

Narodna radikalna stranka nikla je iz socijalisti~kog pokreta Sve-

tozara Markovi}a i iz identifikacije tog pokreta sa narodom, ~ijih

je devet desetina u to vreme ~inilo selja{tvo. Taj je pokret manje

politi~ki, mnogo vi{e eshatolo{ki, jer ima vrlo fiksirane ciljeve –

narodnu dr`avu, koja podrazumeva socijalnu jednakost i jedin-

stvo srpskog naroda, odnosno slovensku civilizaciju, ~iji je cilj i

stvaranje novog ~oveka. Radikalizam, kako su savremenici govo-

rili, bio je vera, odnosno ideologija po definiciji antikapitalisti~ka

i antiliberalna. Borba za dr`avu bila je borba za teritorije na koji-

ma `ivi srpski narod. 

Naprednu stranku organizovali su najobrazovaniji ljudi u Srbiji

toga vremena, koji su se formirali u vreme kneza Mihaila. Stran-

ka nije imala eshatolo{ki, naprotiv, bila je vrlo pragmati~nog ka-

raktera. Okupljala je pismenije ljude u varo{ima, ~inovnike i bolje

doma}ine u selima. Ograni~eni na odr`anje realne dr`ave posle

Berlinskog kongresa, dakle posle ste~ene nezavisnosti, napred-

njaci su te`i{te stavili na njenu unutra{nju modernizaciju i razvoj

po uzoru na evropske dr`ave. 

Druga vlada Napredne stranke od 1880. do 1883. sprovela je naj-

sveobuhvatnije reforme u modernoj istoriji Srbije, politi~ke, eko-

nomske, pravne, prosvetne, zdravstvene, vojne. Ove su reforme

imale biti krunisane novim ustavom, koji bi u zemlju uveo parla-

mentarni sistem vladavine. Kralj Milan je podr`avao moderniza-

ciju do mere koja nije dovodila u pitanje njegovu li~nu vlast, ali

Narodna radikalna stranka koja je svojom organizacijom ve} bila

pokrila celu Srbiju, bila je esencijalni protivnik naprednja~kih re-

formi. Time je Napredna stranka, koja se u spoljnoj politici osla-

njala na Austro-Ugarsku, postala unutarnji neprijatelj koji je poi-

stove}en sa stranim zavojeva~em. 

Posle pada druge vlade Napredne stranke, u unutra{njosti Srbije

zavladalo je bezvla{}e u kome je zapo~elo lin~ovanje naprednjaka
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koje se {irilo poput po`ara, utoliko vi{e {to je list Videlo, organ

Narodne radikalne stranke, precizno registrovao mesto i vreme

svakog konkretnog ~ina Velikog narodnog odisaja, imena `rtava,

kao i imena izvr{ilaca ubistava, plja~ke, uni{tavanja imovine i

maltretiranja ljudi. Gomila se vrlo brzo strukturisala, organizova-

la se u desetine i ~ete koje su dobile stare{ine, nazive i lozinke. Po-

stala je neka vrsta paralelne vojske. 

U Velikom narodnom odisaju ubijeno je sto ~etrdeset naprednja-

ka. Ova ubistva karakterisala je u`asna svirepost, u izvesnom

smislu ona su ~ak bila ritualna, {to su neki autori pripisivali pa-

ganskom karakteru pobunjene gomile. Nave{}u samo jedan pri-

mer, iako se moja koleginica Dubravka Stojanovi} i njeni studen-

ti, kad dajem te ilustracije, {okiraju. Citiram: 

“Ubistvo Jovana @ivkovi}a, pisara op{tine Bobovo, izvr{eno je na

jedan na~in koji buni savest i nateruje crven stida na obraz. Po{to

su ga bili u mehani, gomila je vodila kolo, a kad je Jovan po~eo

obamirati, onda su ga izneli napolje, bacili ga pred mehanu, poli-

li vodom i povratili u `ivot. I tu je igralo kolo. Po{to su u tome

uspeli, uneli su ga u mehanu i ponovo tukli uz svirku i igru. Ovo je

ponavljano vi{e puta. Kad je Jovan umro, onda su mu odse~ene u{i

i nos, a razvra}ena donja vilica, pa onda ba~en na drum. 

Ka`u da je ove prizore prire|ivao Gaja Miloradovi}. Isledna vlast

uhapsila ga je bila, pa ga je posle odmah pustila. Sad se ~uje da je

opet oti{ao u narod da ponovo priredi pokolj. Isledna vlast tra`i

ga, ali jo{ nije prona|en.”

Uz sto ~etrdeset ubijenih naprednjaka, otprilike isto toliko ih je

bilo i fizi~ki zlostavljano, naj~e{}e su bi~evani. Za devet godina,

od 1887. do 1896. godine ubijeno je trista sedamdeset sedam na-

prednjaka. U svom delu Kamena ku}a predaka Rajko Nikoli} o po-

liti~kim borbama u poslednjoj deceniji XIX veka pi{e: 

“No} nisu mirno do~ekivali stran~arski uglednici i mo}nici. Pomr-

~ina je sudila, a kolac je pucao.”

Posle dono{enja Ustava od 1888. godine, koji je bio rezultat kon-

senzusa kralja Milana i svih triju politi~kih stranaka, dugogodi-

{nja borba izme|u kralja Milana i Nikole Pa{i}a se okon~ala u ko-

rist Nikole Pa{i}a, ali ~injenica da obojica nisu mogli biti u Srbiji,

da je kralj Milan morao odmah abdicirati, ukazuje na prirodu vla-

sti pobednika. Kao stranka koja je ostvarila politi~ku hegemoniju
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i unutarnje jedinstvo, Narodna radikalna stranka je sada mogla

te`i{te borbe sa unutra{njeg neprijatelja da pomeri na borbu sa

spoljnim neprijateljem, da u|e u epohu ratova za oslobo|enje i

ujedinjenje, a tek u tim uslovima svaki politi~ki protivnik je isto

{to i spoljni neprijatelj.

Dubravka Stojanovi}: 

Prvo {to odmah treba da se ka`e, to je da se u podeli nalazi su{ti-

na pluralnosti, a u pluralnosti je su{tina demokratije. Dakle, po-

dele jesu su{tina demokratije. Jedna od njenih najta~nijih defini-

cija jeste da je demokratija racionalni na~in za artikulisanje kon-

flikta u dru{tvu. 

Rekla bih, su{tina demokratije je u tome {to priznaje da u dru{tvu

postoji konflikt, za razliku od autoritarnih dru{tava, koja ne pri-

znaju da je dru{tvo podeljeno, da ima razli~ite interese i da me|u

njima postoji konflikt. 

Kada se analiziraju govori ili pisma u~esnika politi~kog `ivota u

Srbiji po~etkom XX veka, kada se analizira {tampa ili partijski

proglasi, lako je uo~iti u govorima, naro~ito predstavnika vladaju-

}e Narodne radikalne stranke, da podele u dru{tvu za nju nisu bi-

le legitimne, da je ona u politi~koj monolitnosti, jedinstvu, sabor-

nosti videla politi~ki ideal. Zbog toga je nastajanje politi~kih stra-

naka za nju bilo, citiram: “raskol srpskog naroda”, citiram: “zlo-

~in i nesre}a”, citiram: “narodno zlo koje deluje protiv `ivotnih in-

teresa svoje otad`bine”. Polaze}i od osnovne premise da, citiram:

“izme|u srpskog naroda i Radikalne stranke nema razlike”, poli-

ti~ari ove stranke promovisali su politi~ki moto koji je odre|ivao

sve odnose na politi~koj sceni. Citiram: “neprijatelji Radikalne

stranke su i neprijatelji Srbije”. 

Kao i svako drugo dru{tvo, srpsko dru{tvo je, naravno, bilo pode-

ljeno. Rekla sam ranije, u podelama jeste su{tina demokratije, ali

problem o kome ho}u danas da govorim, to je tip podela kakve su

vladale srpskom politikom po~etkom XX veka, i mislim da se u

tom modelu nalazi klju~ za razumevanje predmoderne politi~ke

kulture. Na prvom mestu izdvojila bih podelu na ve}inu i manji-

nu. Teorijski, demokratija jeste vlast ve}ine, ali se njena dosled-

nost, njena dubina, njena postojanost meri pravima manjine. Do-

laze}i na vlast uglavnom revolucionarnim putem, ve}ina je apso-

lutizovala svoju poziciju, zbog ~ega je u manjini retko videla legi-
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timnog, pa ~ak i legalnog u~esnika politi~kog `ivota. Ili kako je to

precizno formulisao jedan opozicioni skup{tinski poslanik 1907.

godine, citiram: “Za Srbiju mo`e va`iti jedno op{te pravilo – ~ija je

vlada, toga je i dr`ava, ~ija vlast, toga i sloboda.”

S druge strane, i manjina je apsolutizovala svoju poziciju, op-

strukcijama ko~ila rad skup{tine i dr`avnih organa i stalno prete-

}i revolucijom odr`avala nasilje kao konstantu politi~kog diskur-

sa u Srbiji. Umesto da do|e do interakcije ve}ine i manjine, {to je

su{tina demokratskog poretka, ta dva dela politi~kog spektra ne-

prestano su produbljavala svoje sukobe parali{u}i dr`avu, i ono

{to je najbitnije, ostavljaju}i sva politi~ka pitanja neprestano

otvorenim. 

Druga vrsta podele proizlazi iz modela partijske podele u Srbiji.

Naime, stranke u Srbiji ni krajem XIX ni krajem XX veka nisu na-

stale kao predstavnici odre|enih, dakle, nu`no sukobljenih i po-

deljenih, demokratski podeljenih delova dru{tva, ve} kao izraz

ideja posva|anih delova prestoni~ke, prete`no intelektualne eli-

te. Nove stranke uglavnom su nastajale cepanjem od onih starijih,

i to cepanjem koje za osnovu nije imalo programske razlike, ve}

naj~e{}e li~ne sukobe me|u nekada{njim bliskim prijateljima, ro-

|acima ili kumovima. Ta vrsta podele unosila je posebnu emotiv-

nu notu u politi~ki `ivot, a diskusiju u dru{tvu bojila, za razvijena

politi~ka dru{tva, nepoznatim strastima. Politi~ki programi i ja-

sne pozicije zaboravljani su da bi se nadmudrio, ismejao ili li~no

diskvalifikovao politi~ki protivnik. 

Sada }u vam pro~itati dva citata, jedan je iz radikalske Samoupra-

ve, drugi je iz samostalskog Odjeka. Dakle, jednoga dana Samou-

prava 1905. godine objavljuje i ovakvu re~enicu: “Mnogi me|u sa-

mostalcima ne znaju ni {ta je porodica, jer nemaju ni `ene, ni de-

ce, ni ku~eta, ni ma~eta, pa ne znaju ni {ta je ~ast, ni {ta je obraz.”

Sutradan Odjek odgovara: “U}i u dru{tvo radikala zna~i prekora-

~iti prag jedne vla`ne, mra~ne i zagu{ljive pe}ine u kojoj gospoda-

re otrovni gasovi i po kojoj mili i gami`e bezbroj odvratnih i ljiga-

vih `ivotinjica.” 

I tre}a podela o kojoj }u danas ovde ne{to govoriti jeste podela ko-

ja dolazi iz potpuno suprotnih definisanja, suprotnih razumeva-

nja srpske pro{losti i srpske sada{njosti. Ako govorimo o vreme-

nu posle prevrata, dakle opet revolucionarnog doga|aja iz 1903.

godine, taj doga|aj oni koji su posle njega oti{li u opoziciju nazi-



|}
{|

134

11
.0

2.
0

5
.

-

vali su, citiram: “svirepo ubistvo, grozan i krvav zlo~in, amoralni
~in na kome se ne mo`e zasnivati pravna i demokratska dr`ava”.
Drugi deo politi~ara, oni koji su do{li na vlast posle revolucionar-
nog prevrata o njemu su govorili kao o, citiram: “epohalnom doga-
|aju, mirnoj revoluciji, svetlom danu na kome }e se zasnovati no-
vo doba”. 

Dva opre~na vi|enja sada{njosti i pro{losti, bez obzira da li su te
dve slike proizlazile iz podele na obrenovi}evce i kara|or|evi}ev-
ce, radikale i naprednjake, radikale i samostalce, ~etnike i parti-
zane, komuniste i antikomuniste. Ta podela koja istoriju ostavlja
neprestano otvorenom, ~inila je u nekoj politi~koj savremenosti
da se ta savremenost odre|uje na osnovu te neprestano otvorene
istorije, da Srbija samu sebe ne mo`e da defini{e ni u sada{njosti
ni u pro{losti, i da ta kontroverzna pro{lost neprestano produblju-
je kontroverze u sada{njosti.

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste Latinku Perovi} i Dubravku Stojanovi}, a sada }e govoriti

Nade`da Milenkovi}. Nade`da je autor knjige “Kako da najlak{e upro-

pastite ro|eno dete” i kolumnista lista “Vreme”.

Nade`da Milenkovi}: 

Prvi uvid o tome kako RTS vidi sebe i kako vidi nas, zemlju Srbi-
ju, imala sam kad su pustili onu reklamu za same sebe: polje sun-
cokreta, pa su tu neke zastave i onda se jedan suncokret onako
dr~no podigne i okrene na drugu stranu, sa na{om zastavom na-
ravno, kao to smo mi, neka ide sunce, ali mi se uvek okre}emo gde
mi ho}emo. I vidimo gde smo. 

Sad sam videla novu reklamu za RTS, slogan je – Nacionalna tele-
vizija, va{e pravo da znate sve! Tu je neka devojka i glas spikera
koji govori – Prvi program, ona poka`e palac, Drugi program, pa-
lac i ka`iprst. E sad, ona tako|e ilustruje i Tre}i program i u stva-
ri dobijemo onaj prepoznatljivi znak – svi, svi, svi. I jo{ stavi ta tri
prsta na srce, ako je neko slu~ajno proma{io asocijaciju, da zna o
~emu se radi. Tako ih stavi na srce i onda ide potpis – Nacionalna,
pazi nacionalna televizija. Mislim, me|unacionalna? Vi{enacio-
nalna? Kakva je sad to televizija koju mi imamo u ime Oca i Sina i
Svetoga Duha, amin. 

Ono {to me je posebno potreslo, to je da, ako je to na{e pravo da
znamo sve, {ta smo mi saznali kroz ta tri prsta i da li treba da se
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upla{imo. Je l’ treba da se upla{e ljudi koji se ne prezivaju na -i}?

Ono {to mi u stvari smeta jeste to {to je sve to kao fol ispod `ita,

ispa{}e da ja imam prljavu ma{tu, a u stvari {ta su uradili, napra-

vili su spot za gluvoneme. Kakva je to uop{te ideja da neko prsti-

ma ilustruje re~i: jedan, dva i tri? Zna~i, oni su ne{to hteli i sad ja

koja vidim da su to hteli i o tome ne{to napi{em, sad sam ja na-

d`akbaba, uvek meni ne{to smeta. A meni se ja ne svi|am kad ta-

ko moram da pronalazim u stvarima neke ru`ne elemente i {to ne

mogu da budem hipi – peace, brale, kao nisu oni imali nikakve pri-

misli. Ma jesu. 

Samo jo{ nismo bili pljuvaonica, ta~no se nekad upla{im da }e ne-

ko da mi do|e na vrata i da mi zgazi na stopalo, da }u ja da zinem

i on }e da mi pljune u usta. Samo to nismo imali, a na kraju me ~ak

ne bi ni iznenadilo, jer smo sve druge verzije tog istog doga|aja

pre`iveli, sva mogu}a poni`enja, bar ja mislim da smo sva mogu-

}a, mo`da se iznenadim. Toga uvek ima u tom sado-mazo odnosu,

i {ta – ni{ta, oni i dalje na svim televizijama dr`e vakelu, uzmu pa

prozivaju. Ti im ka`e{ – vi ste pobili nekoliko hiljada ljudi u jed-

nom danu na jednom mestu, a oni – da, da, ali vi ovaj zakon niste

po{tovali, pa ste digli cenu struje. 

Nema pla}anja tih cehova, ja stalno ~ekam nekog kelnera, koji }e

da ka`e – i, {ta smo imali? Me|utim ni{ta, to se i dalje pije, pije,

ne zna se ko pije, a ko pla}a. Niko ne pla}a, a svi piju i bahataju

okolo. 

Potpuno sam se bila primila na 5. oktobar, onako `enskasto, sad

ne mogu sebe da prepoznam. Bio je jedan trenutak tako, nas tri

drugarice za preferans, kao iz najstra{nijih ljubi}a potpuno zalju-

bljene u sve ove petooktobarce i sad kao – vidi {to su lepi. Pa ne

znam, jedna ka`e – videla sam @ivkovi}a na ulici, kako je zgodan.

Ali to je sve bilo nekako slatko, stvarno smo bile zaljubljene. Me-

ni je i Ko{tunica posle onih Bid`a, Bad`a, Da~a i kako su se sve

zvali, ovi su svi bili melem za o~i i za du{u. I umeli da ka`u i nisu

bili bahati. Dugo sam bila kao udava~a posle II svetskog rata, ma-

njak je mu{karaca, nema veze, daj {ta da{. 

To je verovatno logika ovih `ena koje ostaju u braku, kada te jetr-

ve, {urnjaje i cela ta ekipa ube|uje da treba da ostane{. Kao dobro,

pije, ali donosi pare u ku}u. Dobro pije, mo`da te jednom i udario,

ali ne bije dete. I sad se mi zbog neko dvoje zlatne dece ne razvo-

dimo i trpimo. I dobro, ali bar nije ~uo kom{iluk. Stalno misli{ ni-
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je najstra{nije mogu}e, a promaklo ti je da se to najstra{nije ve}

desilo. 

Niko, bre, da ka`e – mar{. Moja prijateljica, kad je posle nekog vre-

mena na ulici srela osobu koja ju je najstra{nije izogovarala i pod-

metala joj nogu, a rekla joj }ao, samo se okrenula i rekla – mar{.

Meni je to potpuni zen onako i verovatno je to ono kad ka`u katar-

za, ne znam {ta bi u mom slu~aju bila katarza, ali ja zaista imam

`elju da, kad bih se srela sa nekom od tih faca i sad oni meni ne-

{to, da im samo ka`em mar{ i da se okrenem puna sebe, jer kao ne

dozvoljavam ti ni da mi se obrati{. 

Nije demokratija da sad ba{ svaku {u{u iz SPS-a odslu{am dvesta-

hiljaditi put kako mi se cini~no podsmeva. Gleda me u facu i kao

– pa ti i ja smo isti, vidi{ kako i ti gubi{ `ivce. Pa da, ali nikog ne

ubijem kad izgubim `ivce, nego pljujem televizor kao zadnja ba-

ba, zbog toga im posebno zameram, da su me doveli u situaciju da

se ose}am kao moja baba i da se sva|am s televizorom. Ja sam

imala od sebe neka vi{a o~ekivanja i bolju prognozu. 

U takozvanom reklamnom biznisu se ka`e da je Holivud najve}a

reklamna agencija na svetu, i verovatno najbolja. U holivudskim

filmovima uvek ima{ nekog baju koji zarad vi{eg cilja ule}e me|u

neke tezge, neki jadni Kinezi tamo padaju, ovaj im rastura robu,

onda neku ku}u zapali dok puca, tu i tamo ubije nekog nevinog,

ali ti sve vreme navija{ za tog junaka, jer on }e kao da uhvati ne

znam koga ili neku {ifru da otkrije. Isto ima{: nekog puste iz za-

tvora i on je ubica, me|utim po{to je tu neka lepa devojka ili neko

dete, jo{ bolje, to je ta veza, i on sa tim detetom ima dobar kontakt,

zna~i nema veze {to je on dokazani ubica, ako }emo legalisti~ki,

jer on ima neku misiju. I ti si spreman da navija{ za negativce za-

to {to se oni bore za neki vi{i cilj. I sad, Beba meni nije mio lik, ali

hvatam sebe kako ipak navijam za njega, pripremljena gledaju}i

te filmove. Sad nema veze, mo`da je i on tu ume{ao prste i mo`da

ima putera na glavi i jo{ koje~ega kojekude, ali ja navijam – nek

im je rekao, ba{ im je skresao. 

Verovatno ne}e ni{ta da se desi, Beba im je skresao, javno, ~ovek

zbrisao, ja sam po~ela da navijam za njega, {to ina~e nisam do sa-

da. Ne svi|a se meni da navijam za malo boljeg me|u gorima. To

je ona pri~a kako smo lepo `iveli 5. oktobra. [ta je meni potresno.

Sedim, gledam one, gde se ono poslednji put desio 5. oktobar, da,

u Ukrajini. I ka`e moja prijateljica Biki, pune joj o~i suza, gleda-
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mo narod, minus 17, bdenje cele no}i, ukrali su izbore. Dakle, njoj
pune o~i suza i pogleda me onako i ka`e – blago njima. Tad sam
htela stvarno da se, ne znam, ubijemo zajedni~ki, potpuno sam se
izo~ajila. Bilo mi je stra{no da ona ima autenti~nu emociju – bla-
go njima. Pazi, oni se smrzavaju tamo, ne zna{ da li }e da nai|u
vodeni topovi ili tenkovi, ali kao – blago njima, oni sad imaju taj
jedan trenutak, za ne{to se bore, pa }e da se izbore, pa }e da bude
taj neki 6. oktobar. Nemam pojma, mo`da su oni jadni ve} u beu-
tu kao {to smo mi bili 11, ali kako sam im zavidela {to na minus 17
imaju tu divnu emociju, koja je eto pro{la i ovde i nestala.

Ideja je – hajde da iskopamo \in|i}a, ja ne vidim da postoji neki
drugi cilj. Nema cilja da se `ivi bolje, {to je najstra{nije ~ak ni oni
nemaju cilj da oni `ive bolje. Postoji taj jedan cilj, da idemo re-
dom, pa da otkopavamo Dra`u, sa drugim ciljevima, naravno, pa
smo Tita, jedno vreme je vladalo njegovo presa|ivanje iz Ku}e cve-
}a ne znam gde. Mislim, ta op~injenost mrtvim ljudima, ne, zna~i,
doga|ajima vezanim za te mrtve ljude, nego op~injenost ba{ nji-
ma. To je jedna te{ka psihijatrijska dijagnoza i mnogo ozbiljna
stvar. Koliko ti {lajfuje{ u mestu i koliko ti nema{ viziju za sutra
i koliko si mra~an, u stvari. 

Dugo sam se mlatila psihologijom da objasnim ljude, pa te{ka de-
tinjstva i sve to, a onda sam u sopstvenom razvoju do{la do toga
da dijagnoza zao ~ovek sva{ta objasni i da mene stvarno ne zani-
ma kakva su oni detinjstva imali. Ja bih mogla da se napnem, pa
da vidim da je ovaj oslobo|en fizi~kog, ovom ni majka ne bi rekla
– ~edo moje, ali od toga mi nije bolje. Tu gde sede i upravljaju mo-
jim `ivotom, uop{te me ne zanima da li su oni jadni ljudi koje ni-
ko nije voleo. Stvarno verujem da svetom vlada {ljam, najgori
{ljam. 

Kad je bio onaj veliki svetski skup o zaga|enju planete Zemlje,
najve}i zaga|iva~i, Amerikanci, nisu do{li. Ali je zato neki Nasin
institut izdao nau~nu studiju kako to da se re{i. Tako {to }e da
bombarduju Mesec. Dakle, najozbiljnije, ne bi to ba{ mogli ove go-
dine da izvedu, treba im vremena, ali kad bombarduju Mesec, Ze-
mlja }e se udaljiti od Sunca i onda vi{e ne}e biti vru}ine. Pazi,
ljudsko telo reaguje na Mesec, plima i oseka, `ene se telesno ori-
jenti{u prema Mesecu, ne, ta bomba }e da rokne i onda eto nama
opet blagostanja. I sad kad to ~uje onaj mu~enik Bu{, on }e to da
popije kao ni{ta. Joj, super, bar ne moram da {aljem vojsku u Irak,
sad bombardujemo Mesec. I kako da ne bude{ depresivan?
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Svojevremeno sam imala drugara koji je tvrdio da, osim ako bi ga

`ena ba{ uhvatila na drugoj `eni tokom ~ina, mo`da bi imao pro-

blem da joj objasni da je ne vara. To je ono – nisam ja. Ponekad ne

mogu to da procenim, da li me na{i politi~ari namerno la`u, ali

mislim da ne, mislim da oni autenti~no veruju da, kad neko ka`e

– ubijeno je 7.800 ljudi, oni mogu da odgovore – da, ali kad su na-

ma na Kosovu... Pa, ~ekaj, ne Kosovo, ovo je Srebrenica. Jeste, ali

na Kosovu polju 1389. Oni potpuno normalno mogu da funkcioni-

{u tom zamenom teza i oni ti najnormalnije zavr}u mozak tom ne-

kom pri~om – da mi prvo raspravimo ovo sa \in|i}em. 

Postoji \in|i}eva re~enica: “Ako mene ubiju, ne}e zaustaviti re-

forme i sprovo|enje zakona”. Ali na tabli \in|i}u u ~ast, koju nje-

govi ljudi otkrivaju pi{e samo: “Ne}e zaustaviti sprovo|enje zako-

na”. Odjednom je \in|i} legalista, {ta je on, DSS, gde su nestale

reforme iz njegove re~enice. Onda sam zvala prijateljicu, ba{ ovde

sa B92 da mi ka`e, mo`da sam ja pogre{no upamtila, ne, re~enica

je tako glasila. To je bio jedan od trenutaka kad sam videla da sve

ide do |avola, da njegovi iz DS-a ne primete to i puste tako. I onda

{ta bi – nesta i ta tabla. 

To je jedna organizacija oko problema, kao hajde sada da se dogo-

vorimo da problema nema. Velja Ili} {utnu onog novinara, {ta bi?

Pazi izvinjenje, sipali mi umesto vode rakiju, pa nemojte molim

vas. On nikad nije osetio taj miris rakije, prevari{e ga mangupi,

napi{e ga, te on {utnu ~oveka. I Maja Gojkovi} kod Timofejeva, {ta

}e ona tamo? Za{to bih ja sad pravila nekome ~aprazdivan, jao, pa

vidi, ona je u stvari super faca. I {armantna je. I za{to sad njoj i

drugim nekim Majama praviti prostor da me {armiraju posle

petnaest godina. 

Mesto pored Beograda udaljeno dvadeset kilometara, moji prija-

telji oti{li na izlet, na pecanje, dotr~ava kom{ija, jao, neki vam za-

poseli ku}u, pa ne samo vama, cele Banovce. Zna~i, neko je u me-

stu zvanom Banovci napravio spisak Hrvata, moji prijatelji su bi-

li na tom spisku i dok su oti{li na izlet, stigli su kamioni puni lju-

di, opet jadnih tamo iz Hrvatske, koji su im zaposeli ku}e. I koji su

onda izme|u sebe po~eli da se raspravljaju – a ja sam tamo imao

ve}u ku}u, a ti ovde sad ima{ ve}u. Ovi o~ajni, pazi, mu` i `ena sa

troje dece nemaju gde da se vrate. Ko je te spiskove pravio? Ko je

tamo u Hrvatskoj tim ljudima dao te spiskove? Oni su dovezeni

kamionima, zna~i bila je neka organizacija. Ali nema veze, hajde



Nade`da 
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da pri~amo {armantno kako }emo u Novom Sadu da ustajemo u

pet i da ~istimo autobuse, ne}e ovim gradom da idu prljavi auto-

busi. Pazi, a idu ljudi ne prljavih, nego krvavih ruku do lakata.

To je ono – kako sam mogla da se udam za njega, kako nisam vide-

la. Pa, videla si sve od po~etka, trebalo je da ti bude sumnjivo, ne-

go si se napalila, to ti se svi|alo i bojila si ga drugim bojama. Me-

ni se svi|alo {to je Ko{tunica odmeren, {to ni{ta ne ka`e na brzi-

nu, {to tako lepo zvu~i. I sad se kao ~udim {to je on i dalje odme-

ren i ni{ta ne ka`e, i u stvari ni{ta ne uradi. I stalno isto pri~a: in-

sistiram na dobrovoljnom seksu sa mnom. Taj konstrukt, pazi, ja

}u sebi stvarno da dam titulu glupostolog i da po~nem ozbiljno da

organizujem tu nauku. Pazi konstrukt kako je glup: ja insistiram

da ti ho}e{ dobrovoljno. Dobro, majke ti, pa ili me siluje{ ako insi-

stira{ ili ako je dobrovoljno ne mora{ da insistira{, ja }u da sko-

~im na tebe, mislim, {ta pri~amo?

Drugi konstrukt, evo ja sam probala da insistiram na dvosmernoj

saradnji sa EPS-om koji mi je ispostavio neke potpuno neverovat-

ne ra~une. Na kraju su rekli – platite ra~un, pa }emo onda mi da vi-

dimo. Pa me i utu`ili bez da sam bila pozvana kao stranka i kao –

sad dolazimo da vam plenimo name{taj. Samo to dobijem jednog

dana u sandu~etu, pazi bruku i sramotu. Ali ja nisam uspela da in-

sistiram na dvosmernoj saradnji sa njima, zato {to su oni neka in-

stitucija. I sad da nam ovi i daju dvosmerno da nekome sudimo ov-

de, koja sme{ka, ~ove~e, vadimo i Legiju, kopaju i rukama i noga-

ma i Zvezdana, samo da ih oslobodimo. Verujem da bi oni voleli da

na kraju iza|e vest u novinama kako je umro \in|i}, ono omakla

mu se {taka, pa dambe, dambe, dambe nekoliko puta po stepeni-

cama, nema ni tog metka, cela ta ujdurma. To su opasne stvari, to

vodi sve stra{nijim stvarima. 

Ti propusti{ da primeti{ jednu glupost, propusti{ da se javnost or-

ganizuje oko onog popa koji je svirao mrtva~ko zvono. Ovi ljudi

prave kobasicijadu, {ta je bilo, to smo zaboravili. Pazi, mrtva~ko

zvono za to? Gde je neko zvono zazvonilo zbog neke patnje ljudi;

ovi su bar jeli, pa bili veseli, pa se malo popilo. @iva du{a, {ta }e{,

to i pop prvi ka`e, je l’? Najlak{e je organizovati se oko gluposti,

glupost ima tu stra{nu, privla~nu energiju. Uvek sam se pla{ila

tih filmova, kao neko vozi, tamo je pustara i sad mu tu pukne gu-

ma i on, kad padne mrak, otkrije da je to gradi} pun ludaka. I od-

jednom shvatim da i ja `ivim u takvoj zemlji. 
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Stvarno se nekad ose}am kao retardirani hipik. Teme koje mene

nerviraju ili okupiraju su toliko jedinstvene da zaista sa malim

brojem ludaka to mo`e{ da podeli{. Ali nemojte sad o ku~i}ima, vi-

dite da ljudi nemaju {ta da jedu. Dobro, ja ka`em, hajde prvo deca.

^ekaj sa decom, vidi{ da mi ovaj Hag visi za vratom. Stalno te

muntaju, kao kad ide{ po {alterima i taman stigne{ na red, kad

ono pauza. To stalno bezna|e u koje upada{, odakle vi{e da crpi{

energiju. A zna{, pro{ao je `ivot. 

Sad sam kao sakuplja~, upoznajem neku decu i radim sa njima.

Neko ima dvadeset pet godina i normalan je. Ja za sebe ne mogu

da garantujem u kakvu bih osobu izrasla da sam rasla ovih godi-

na. I drago mi je kad vidim te cveti}e preslatke, jer oni treba da mi

pomognu da u starosti ne `ivim ovde i ne opet ovo. Mene je strah

{ta }u kad ostarim, a bude isto ovako. To }e biti mnogo stra{no.

Seckam luk i gledam vesti, tamo izginulo 300.000 ljudi, ja se po-

se~em gledaju}i i normalno je da me moja posekotina vi{e boli i

pe~e. Ja se dva dana organizujem kao da uop{te nemam telo,

imam samo taj ise~eni prst. To je ljudski, tako mi funkcioni{emo.

I onda nije dobar slogan – hajde, ljudi da popravimo planetu zarad

na{e dece. Ne, brate, zarad nas, kad ostarimo, mislim da bi to bo-

lje palilo: Ljudi, zar stvarno ho}ete da budete nemo}ni starci u

ovom dru{tvu kakvo je sada?

Na nekom ostrvu je `ivela ekipa majmuna i jeli su slatki krompir.

I dolazili su brodovima nau~nici, bacali im s brodova taj isti slat-

ki krompir i majmuni su ukapirali da mogu da ga na|u i u vodi, a

ne samo tamo u pesku i blatu. Prvo jedan, pa drugi, peti, shvatili

su da je mnogo bolji ovaj oprani, jo{ onako malo slan, nego onaj iz

peska. I onda je jedan majmun ukapirao da mo`e da pere ovaj iz

peska, zna~i to je proces, eksperiment traje, i po~eo je da nosi svoj

krompir do vode i da ga pere. Onda tako drugi, tre}i majmun, vidi

stvarno, kad su brodovi prestali da im donose opran. I {ta se desi,

potpuno genijalna stvar: kad je stoti, mo`da devedeset deveti ili

sto petnaesti, eksperiment je ostao upam}en kao stoti majmun,

kad je stoti majmun po~eo da nosi svoj krompir do mora i da ga pe-

re, na susednom ostrvu su majmuni po~eli da peru svoj krompir.

Tim majmunima niko nije pokazao, nije bilo brodova, nisu imali

na~in da saznaju, nisu imali na~in da to probaju. Nauka obja{nja-

va da se desio evolutivni skok. I to je fenomenalan primer i, evo,

sad }u da se izvadim, zato ja pri~am, zato ti pri~a{, zato neki ljudi



pi{u, sa tom idejom da, ako se stoti majmun sagne da opere krom-

pir, da }e se mo`da desiti neki skok i na ovom prostoru i da }e i oni

koji nisu gledali B92 i ~itali Vreme, Danas, da }e odjednom da ka-

`u – jao, pa ovo je sranje, pa ne}u ovo. Ja sam dugo vremena imala

potrebu da zakupim bilborde po Beogradu i Srbiji sa najjedno-

stavnijom porukom – Ako vam je dobro, onda ni{ta.

|} {|-
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Ni ekonomski ni politi~ki mo}nici i gre{nici iz 
Milo{evi}evog vremena ne}e platiti, izvukli su se. 
Osim onih koji budu morali da odu u Hag... 

Isto bi bilo za jednog Engleza da je pobedio socijalizam,
mi bismo bili na pobedni~koj strani i slali konsultante
da ga u~e da mora da po{tuje partijskog sekretara. Ali
igra u kojoj smo mi bili dobri, istorijski je nestala...

Kori Udovi~ki, biv{a guvernerka Narodne banke Srbije

Olivera Milosavljevi}, istori~arka

Ljubi{a Raji}, profesor skandinavistike

Aleksandar Baucel iz Zavoda za vrednovanje 
obrazovanja

Vladimir Arsenijevi}, pisac 



Svetlana Luki}:

To je nama na{a borba dala da danas, 18. februara 2005. godine, svih

250 poslanika koje mese~no pla}amo po 120.000 dinara, raspravljaju

o predlogu radikala i socijalista da se donese rezolucija o za{titi Slo-

bodana, Mirjane i Marka Milo{evi}a. Jebem ti zemlju u kojoj Tomislav

Nikoli} govori o ispitu iz demokratije i ljudskih prava, Aleksandar Vu-

~i} i Milorad Vu~eli} naizmeni~no sik}u da im je dosta pri~a o Srebre-

nici, sednicom postpetooktobarske Srbije predsedava Baki An|elko-

vi}, a poslanik DSS-a ka`e da i Marku Milo{evi}u treba dati obezbe-

|enje, jer ne vidi u ~emu je razlika izme|u njega i ^edomira Jovanovi-

}a. Ho}u da ka`em, po{tovani slu{aoci: jebem ti zemlju u kojoj je “pa-

{~ad pu{tena, a kamenje svezano”. 

Ko{tunica Vojislav je ove nedelje progovorio iz Mari}evi}a Jaruge i po-

zvao nas sve da se okupimo oko najva`nijeg nacionalnog zadatka –

usvajanje novog ustava. Kakav je to ustav oko koga }emo se, kao oko

ognji{ta, okupiti zajedno sa zlo~incima i lopovima.

Jasno mi je da na{ predsednik vlade ne misli tako, na konsultacije po-

vodom dono{enja novog ustava prvo je pozvao Tomislava Nikoli}a.

Taj sramni ~in bi Ko{tunica verovatno pravdao tolerantno{}u i priro-

dom demokratije. U demokratskoj Francuskoj, prakti~no u isto vre-

me, predsednik @ak [irak je zapo~eo razgovore sa liderima svih par-

lamentarnih stranaka o promeni francuskog ustava. Primio ih je sve,

osim @an Mari le Pena, iako za njega ve} godinama glasa izme|u 15 i

20 posto Francuza; za Le Pena, pobratima SRS-a i po~asnog gra|ani-

na Zemuna. Francuski predsednik nikada nije vi|en u dru{tvu Le Pe-

na, a na lokalnom nivou nijednoj partiji ne pada na pamet da se osra-

moti ulaze}i u koaliciju sa tim fa{istom.

Da l’ }e se jednom stvarno ispostaviti da je bila gre{ka {to smo borbi

za slobodu oduzeli pravo na osvetu. 

Ovo je “Pe{~anik”, a na po~etku emisije slu{ate g|u Kori Udovi~ki, biv-

{u ministarku energetike, ali mnogo slavniju kao biv{a guvernerka Na-

rodne banke Srbije, koja je nevi|enom brzinom otpu{tena sa tog mesta.

Mla|an Dinki} se potrudio, “Slu`beni glasnik” je {tampan preko no}i i

gospo|a Udovi~ki je izgubila svoj posao. Dakle, Kori Udovi~ki.

Kori Udovi~ki: 

Ja bih rekla da Srbija sada tra`i svoju meru. I kad sam bila u \in-

|i}evoj vladi, bila sam svesna da je ta vlada i{la ispred duha vreme-

na, ispred sposobnosti gra|ana Srbije da budu toliko hrabri ili, da
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tako ka`em, vidoviti da razumeju da je ono {to je ta vlada `elela da

sprovede zapravo bilo zaista najbolje, ako mo`da ne ba{ za njih,

svakako za njihovu decu. Sada je jedno vreme koketiranja sa sta-

tus kvoom. Znate u ~emu je problem? Na{ih deset godina polovi~-

ne tranzicije pod Milo{evi}em. To jeste, na`alost, bila jedna vrsta

tranzicije, ali nas je u~ila najpogre{nijim stvarima. Sve {to nije va-

ljalo u tih deset godina, svi su nekako `eleli da protuma~e kao kri-

vicu Milo{evi}a li~no ili sankcija ili ostatka sveta. Zna~i, imali

smo deset godina lo{ih politika, a da ljudi nisu shvatili i nau~ili da

su lo{e posledice koje su do`ivljavali zapravo posledice tih politi-

ka. Dakle, sada kao da moraju ponovo da probaju te politike. 

I ne vredi {to mo`da neki ljudi vide odgovore, ali ako prose~ni gla-

sa~ za deset godina nije nau~io ekonomske lekcije, a mi smo se

nadali da jeste, sada je jasno i to mi je jako `ao, da za tih deset go-

dina on nije nau~io ni politi~ke lekcije. Na primer, kad se danas

govori o predavanju generala za Hag, ka`e se da je to potrebno da

bismo u{li u Evropu i bolje `iveli. Kada bi trebalo da uradim ne{to

{to je neprincipijelno da bih bolje `ivela, ja to ne bih uradila. Tre-

ba da ih predamo zato {to su optu`eni za vrlo ru`ne, gadne, velike

odgovornosti i sada je prilika da politi~ki preispitamo {ta smo ra-

dili tih deset godina. To se u javnom diskursu skoro izgubilo kao

tema.

Kad je re~ o ba{ pravoj politici, ~istoj politici, ja mislim da je tu

pri~a tu`na, ali vrlo jednostavna. Peti oktobar se ne bi desio da u

tom trenutku nije na neki na~in paktovano sa ljudima koji su no-

sili Milo{evi}ev re`im. Mislim da DOS nije imao organizaciju ko-

ja bi bila potrebna u slu~aju, recimo, oru`anog sukoba. Peti okto-

bar se desio, jer je Milo{evi} bio vrlo nepripremljen i nesvestan do

koje mere je postao odse~en od cele piramide vlasti, a pogotovo od

naroda za koji je verovao da }e uvek ponovo i ponovo da ga izgla-

sava, da ga bira. Zahvaljuju}i tome nije bilo ni potrebno da opozi-

cija bude mnogo pripremljenija da bi ga oborila, ali ona nije ima-

la prave instrumente preuzimanja mo}i do dna piramide. Tu je do-

{lo do podela, neko je pakovao do kraja, konkretno Ko{tunica i

DSS, jer oni nisu imali problem sa ideologijom Milo{evi}evog re-

`ima, oni su imali problem samo sa Milo{evi}em. 

A s druge strane \in|i}, vi{e nego ceo DS, nadao se da }e mo}i da

ih nadmudri i da }e s vremenom uspeti da izvr{i pravo preuzima-

nje vlasti. Verujem da je Sablja bila pripremana i verujem da je
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Udovi~ki

\in|i} i ubijen da se to predupredi, tako da se radi o tome da jed-
na, na`alost nedovoljno pripremljena opozicija nije uspela do kra-
ja da sprovede promenu vlasti i onda se desila kontrarevolucija,
koja je po~ela sa \in|i}evim ubistvom. Sada je to opet stvar vre-
mena, mada ne mislim da se ni{ta nije promenilo, daleko od toga.
To jesu isti ljudi, koji {tite svoje pozicije, ali oni sad to ~ine uz
mnogo ve}i napor, teren njihovih pozicija je bitno su`en. Me|u-
tim, ono {to postaje prili~no jasno, to je da ni ekonomski ni poli-
ti~ki mo}nici i gre{nici iz Milo{evi}evog vremena jedno dugo vre-
me ne}e platiti, izvukli su se. Izvu}i }e se, osim onih koji budu mo-
rali da odu u Hag. 

Nemamo snage i pitanje je da li }emo ikad imati snage i vremena
da idemo za tim pojedincima. Ja sam se bavila ekonomskim siste-
mom i bilo je trenutaka kada sam ta~no znala, evo, sad neko ne-
gde sti~e neku korist, a ve} je krao, ve} je gre{an, ali ja imam tro-
je ljudi koje mogu da anga`ujem da grade novi sistem ili da ih an-
ga`ujem da njega proganjaju. ^ujte, za neke od malverzacija u
energetici o kojima je bilo re~i, ja sam rekla od po~etka – ako ho-
}emo tome da stanemo na kraj neko mora da plati, pa verovatno u
milionima dolara, da dobijemo me|unarodne stru~njake koji }e
da sednu i da dokazuju da je ne{to moglo da se zna, da je bilo na-
me{teno. To su krajnje, krajnje skupa i retka znanja. Imamo mi
ljude koji ne{to od toga znaju, ali ne}u da ih anga`ujem da proga-
njaju kriminal, potrebni su mi za druge stvari, razumete, koje su
tako|e problem ovog dru{tva. 

Zbog toga je va`no da svako od nas dr`i pogled malo dalje od onog
metra ispred sebe, a mo`da }emo, kao i u ^ileu, tek posle petnaest
godina da krenemo da se obra~unavamo sa pro{lo{}u. Ali u ovom
trenutku se vodi te{ka bitka i za dana{njicu. Pripadnici ovog re`i-
ma sada brane svoje pozicije i poku{avaju da zastra{e svakog ono-
ga ko `eli ne{to da menja. Na primer, tim tu`bama koje ministar
Stojkovi} podi`e povodom postupaka koji su bili vi{e nego potreb-
ni i razumljivi, to nije ni{ta drugo nego intimizacija – nemojte slu-
~ajno da se usudite da ne{to menjate. Ali to je ipak kao jedno po-
meranje klatna u drugom pravcu i ne mislim da }e ono tamo i
ostati. Ono }e nezadovoljstvom bira~a promeniti stranu i mnogo
me vi{e zanima i brine da onda ta druga strana bude spremnija da
ponese odgovornost, koja }e joj opet biti u rukama.

Mislim da je impresivno da je DS jo{ uvek tako veliki i jak kao {to
jeste, s obzirom da im je vo|a ubijen. ^injenica je, i mislim da to
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verovatno nije lo{e, da se DS bori za sredinu. To je bilo jako lo{e

na pro{lim izborima, kad sam shvatila da se pred gra|anima poja-

vljuje opcija – radikali, kao jedna krajnost, DS kao druga, a DSS

kao centar. Znate {ta, to tako stvarno ne sme da bude! Tako da mi-

slim da je to jedna svesna odluka DS-a da poku{ava da ona zau-

zme centar. Mada iskreno re~eno, mislim da bi bilo sjajno kada bi

se ljudi ~vr{}e, jasnije, hrabrije gra|anske orijentacije zaista or-

ganizovali, ujedinili u jednu vidljivu i jaku tre}u stranku, jer

stvarno mislim da je DSS taj koji bi trebalo da se opredeli – ili }e

da ide ka centru ili }e da ide ka radikalima. 

Trenutno je pozicija DSS-a na politi~kom spektrumu potpuno su-

vi{na, ali ono {to nam sada fali, to je jedna partija prave gra|an-

ske, jasne, hrabre orijentacije koja }e da govori, da radi sve ono

{to se DS, iskreno re~eno, ne usu|uje, jer smatra da Srbija nije

mo`da spremna za to. Postoji tu i dilema, jer ~injenica je da je taj

narod tri puta glasao za Milo{evi}a.

Ne mogu da razumem za{to smo toliko uporni u tome da budemo

jako lo{e diplomate, jo{ od 90-ih. Srbi su stvarno ispali gori u o~i-

ma sveta nego {to su morali, isklju~ivo zbog totalnog nedostatka

diplomatskih sposobnosti, volja, `elja, ne znam {ta sve fali. Takva

je, na`alost, bila i DOS-ova vlada, ono nemanje ambasadora godi-

nu dana, to nije ~ak ni {amar SAD-u, to samo u~ini da vas oni istog

trenutka zaborave. Tu ~ak ima neke tvrdoglavosti, kao – kad sam

ja u pravu, onda svi treba da vide da sam ja u pravu. Prvo, nisi u

pravu, jer prosto nikad niko ko je u konfliktu nije sto posto u pra-

vu. Tu postoji i gre{ka u na{em {kolskom sistemu, kad se deca u~e

da postoji jedan odgovor na svako pitanje. 

A drugo, ne}e nas Evropa apsorbovati, oni prosto ~ekaju da vide

jasne znake i pokazatelje prevazila`enja politi~kih razmirica

unutar zemlje, da ulazak u Evropu postane na{a tema. Oni znaju

da mi ne mo`emo da pripremimo svoje institucije i svoju dr`avu i

ceo aparat za ogroman teret celog sistema odlu~ivanja kakav je u

Evropi, ukoliko u na{em dru{tvu ne postoji konsenzus da to `eli-

mo da uradimo. Evo pogledajte {ta se desilo prilikom prve prome-

ne smene vlasti u zemlji, svi kapaciteti koje je prethodna vlada

mukotrpno izgradila, razru{eni su i zamenjeni, ~ak i od strane

G17. Verujem da oni iskreno `ele da sprovode ekonomske reforme,

ali je bilo va`nije da ih sprovode njihovi ljudi, nego da ih sprovode

obu~eni ljudi. Dokle god vi to sebi radite nema ulaska u Evropu,
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jer da bi se u{lo u Evropu vi morate da izgradite institucije kakve

mi jo{ ne umemo ni da zamislimo, a kamo li to da sprovedemo. 

^ula sam od Slovenaca, pa sam se smejala, da su oni kao vlada

svakog utorka, jo{ pre ulaska u Evropu, dobijali ogroman niz od-

luka, predloga, dokumenata, o kojima se odlu~uje na evropskoj

komisiji te nedelje. I imate, sad mo`da lupam koje dane, ali od

utorka do ~etvrtka da kao vlada na to date odgovor: ili ste se slo-

`ili ili imate primedbu, ali ako svoju primedbu niste ulo`ili do ~e-

tvrtka, gotovo je. Vi morate da imate potpuno organizovan dr`av-

ni aparat, koji istog trenutka kad se vesti prime, kad se dokumen-

ti pojave, propusti sve to kroz celu ma{ineriju razmatranja, jer

stvarno mo`e da vam se desi da se, ako vam ne{to promakne, do-

nese odluka koja je bitno u suprotnosti sa interesima zemlje, ne-

ka glupost, koju ste mo`da mogli da ispravite uz najobi~niju pri-

medbu. Mi smo trenutno svetlosnim godinama daleko od toga, ta-

ko da ne}emo mi skliznuti u Evropu, ne, ja sam sasvim sigurna,

jer oni }e nas lako pacifikovati i tako {to }e nas ignorisati. 

Ne mislim da tzv. patriotska opcija u Srbiji u ovom trenutku

stvarno `eli u Evropu. Tu opciju vidim kao neki veliki inat, mada

tu ima, naravno, i lepih ideala koji su pretvoreni u svoju suprot-

nost. Ja se prva ponosim srpskim juna{tvom i snagom u I svet-

skom ratu, o tome sam pri~ala ljudima dok sam `ivela u inostran-

stvu, maltene mi nisu verovali. Ali sada se ti ideali koriste da bi se

`ivelo u samosa`aljenju, da bi se drugi krivili za sve {to je na{a

sopstvena odgovornost, da bi se opravdavalo to {to nismo, po sve-

mu sude}i, u stanju da kad jesmo u pravu ustanemo i stvarno iz-

nesemo svoj argument i to na na~in da ga drugi ~uju. 

Znate, vi morate da razumete osobu sa kojom komunicirate ako

`elite da ona razume vas. Ako smo mi postali autisti~ni, onda }e i

na{a poruka padati na gluvo tle i to je ono {to nam se de{ava, sve

pod izgovorom ovih ideala za koje verujem da su mnogi ljudi rasli

na njima, ba{ kao i ja. Dobro, vreme je da u na{e ~itanke u|u i dru-

gi tekstovi, o toleranciji, o razumevanju, to nam je falilo u na{em

obrazovanju i te dve stvari mogu da se pomire. Zna~i, verujem da

su neki ljudi zavedeni, a ostali su prosto destruktivni, oni sigurno

krive svoje kom{ije kad ne{to ne radi u zgradi. Isto tako krive

ostatak sveta zato {to Srbija sada ima te{ko}a.

U sindikatima sam nailazila na dovoljan broj ljudi koji su vrlo pa-

`ljivo slu{ali moje argumente. Oni se smire kada vide jasnu viziju
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i kada vide da je u~injen maksimalni napor da se i njima iza|e u

susret. Pazite, oni mogu i te kako da tra`e nerazumne stvari i tra-

`ili su ih, me|utim oni to rade kada ose}aju politi~ko rasulo. Ako

jedan Velja Ili} i jedan SPO i jedan G17 stvaraju svoj politi~ki i par-

tijski interes na vlasti, za{to onda ne bi i sindikati izvukli maksi-

mum za svoju ku}u. To je sasvim normalna logika. 

Sada imamo mnogo rizi~niju situaciju, ne postoji pravi konsen-

zus u toj vladi, ni prava vizija o nekakvoj reformi koja mora da se

sprovodi. S druge strane, ministar Dinki} je po svemu sude}i

shvatio da nema daljeg ekonomskog pomeranja, da }e inflacija i

dalje da preti i da }e me|unarodne organizacije po~eti ozbiljnije

da uskra}uju svoju pomo} ako se ne ide u taj slede}i, mnogo te`i

korak – restrukturiranje javnog sektora. Priznajem da ni mi ni-

smo daleko u tome odmakli, ali tvrdim da je to bilo zbog toga {to

je potrebna priprema i vreme i mi smo na tome radili. On je dosta

bahato rasturio mnogo toga {to smo mi pripremili, a sad i on po-

ku{ava na tome da radi. Svaka ~ast {to je shvatio, ali se pitam da

li }e uspeti da stvori taj konsenzus, tu spremnost na `rtvu ili }e

svojim, ina~e dosta agresivnim nastupom izazvati jo{ ve}i otpor. 

Jer pazite, ako odlu~i jedan EPS da vas minira, vi mu ni{ta ne mo-

`ete. Dr`im fige, jer ja zaista mislim da Srbiji nema ekonomske

budu}nosti bez bitnog prestrukturiranja javnog sektora, jer je

ovako srpska privreda kao neka kornja~a. Ona nosi jedan ogro-

man, te`ak oklop te dr`avne administracije, a niko joj ne poma`e

da hoda. Znate, kada vi danas otvarate biznis, vi se namu~ite da

dobijete telefon. I to u dana{nje vreme i u poziciji u kojoj je srpska

privreda, kada su joj najve}a {ansa kvalitetni, obrazovani ljudi,

koji mogu da se uklju~e u me|unarodnu podelu rada – kako – pre-

ko elektronskih komunikacija. Ako toga nema, mi smo odse~eni,

na ostrvu, mi smo ta kornja~a, od koje tra`imo da preska~e jarke.

Nema, to nije mogu}e.

Strah me je da }e nas svet stvarno zaboraviti. Dovoljno smo mali

da, kada jednom do|emo na dno lestvice birokratskih prioriteta, a

taj svet funkcioni{e birokratski, osim kod svojih najhitnijih slu-

~ajeva, onda }e nam stvarno biti te{ko da se na toj lestvici opet

uspnemo. I onda }emo se vu}i, teturati i stalno zaostajati. S druge

strane, mislim da taj op{ti negativni stav, koji trenutno vlada kod

nas, nije sasvim fer. Institucije malo pomalo negde pokleknu, a

onda ne{to i odrade. One nikada pre nisu postojale, pa se uhoda-
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vaju polako. Mislim da smo na du`i rok sigurno na usponu. Pita-

nje je samo da li je on dovoljno strm.

Svetlana Luki}: 

U prvom delu emisije slu{ali ste g|u Kori Udovi~ki. Nedavno je, u or-

ganizaciji Socijaldemokratskog kluba i Fridrih Ebart Fondacije, odr-

`ana jedna rasprava u Medija centru na temu crkve i dru{tva. Profe-

sor Ljubi{a Raji} je govorio o Crkvi i Univerzitetu, a istori~arka Olive-

ra Milosavljevi} o odnosu na{e crkve prema Zapadu.

Olivera Milosavljevi}: 

Otpor prema Zapadu, koji je nekada isklju~ivo zna~io otpor prema

Evropi, a danas dobija {iri smisao otpora prema ~itavoj zapadnoj

civilizaciji s preno{enjem te`i{ta na Ameriku, predstavlja op{te

mesto u teorijskim spisima srpskih bogoslova. Sintagme “Evropa

je smrt”, “Evropa je nerotkinja proroka”, “Evropa je jeres”, “raska-

la{na odmetnica”, “otpadnica” i “bludnica”, “dronjava, izgladnela,

podivljala, strvinska Evropa”, “podetinjili i ostareli Zapad”, “spo-

lja na{arani grobni spomenici, a unutra mrtve kosti i smrad” ili

dana{nja sintagma “total(itar)na demo(no)kratija”, samo su mali

deo te kataklizmi~ne slike koju su o Evropi, kao simbolu pojma

Zapad, stvarali bogoslovi u XX veku nadovezuju}i se na rusku te-

olo{ku misao XIX veka. 

Naravno, postavlja se pitanje {ta je to {to tako dramati~no razdva-

ja Istok od Zapada, odnosno {ta je to {to ~ini Evropu tragi~nom, ha-

oti~nom, propalom tvorevinom u o~ima srpskih bogoslova, a {to

mo`e ugroziti i `ivot srpskog naroda. Ako bismo sveli njihove teze

na najkra}e, onda bi to bilo da su na Zapadu vrednosti – ~ovek, hu-

manizam, nauka i individualizam. Nasuprot tome, na Istoku vred-

nosti koje moraju da se ~uvaju su – bogo~ovek, li~nost u kolektivu

i sabornost. Dva u srpskom bogoslovlju najcenjenija bogoslova, Ni-

kolaj Velimirovi} i Justin Popovi} su ove teze razvijali do krajnjih

konsekvenci. Prvi je razvijao sopstvenu kataklizmi~ku viziju Evro-

pe bez nade, drugi je uzor nalazio u ruskim piscima, posebno Do-

stojevskom, kojeg je smatrao apostolom sveslovenstva. 

Po Velimirovi}u propast Zapada je po~ela pre hiljadu godina kada

je “satana” nagovorio “prvosve{tenika zapadne crkve”, ovo su na-

ravno sad sve citati, da se odvoji od isto~ne, pa je rezultat bio na-

stanak, kako ka`e, la`ne nauke koja je i sama Bo`ija kazna, a

“smradni gasovi od la`nih nauka” zatrovali su vazduh na Zapadu
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i ljudi su po~eli obo`avati sami sebe. Posebno mesto u njegovoj

kritici Zapada imao je racionalizam, navodio je da je XVIII vek

zna~io bunt protiv crkve, XIX bunt protiv Boga, a XX savez sa \a-

volom. Optu`ivao je Evropu da je zamenila Hrista biologijom, da

bestidno naziva majmuna svojim praocem, da je proglasila nauku

zvezdom vodiljom, istakla geslo – sloboda, bratstvo, jednakost,

prona{la slast u negovanju tela, u egzistenciji punim biolo{kim

`ivotom i tako dalje. 

Zbog svega ovoga Nikolaj Velimirovi} slikovito je opisivao kako

}e izgledati propast Evrope: “Tamo gde su njene ponosite luke bi-

}e mravinjaci i gde su njeni bulevari bi}e travnjaci i zmijarnici,

gde je sada sramno kliktanje protiv Hrista, bi}e bukanje buljina i

vrisak {akala”. Protivte`a ovoj kataklizmi~noj slici Evrope bilo je

pravoslavlje, slovenstvo, Rusija kao najve}a zemlja koju poseduje

“najkrotkiji narod” i, naro~ito, srpstvo. Uzdi`u}i ih iznad duha

Evrope opisivao je kako }e izgledati najve}i mrak koji }e, kada se

pogleda sa balkanskih visina, prekriti dolinu bez svetlosti, “mra~-

nu kao {to je mra~an dom krtice pod zemljom”, obele`en imenom

Evrope. 

Velimirovi} je zaklju~ivao da je Srbija sused Evrope, “ali Srbija ni-

je Evropa” tra`e}i da se ne uliva u Evropu i ne gubi u Evropi, a Sr-

bima je postavljao pitanje “ho}e li sa mra~nom i smradnom Evro-

pom ili sa Hristom”, a Evropi je poru~ivao da se okrene Hristu i

“bi}e opet lepa kao {to je bila pre hiljadu godina, pravoslavna, Hri-

stova Evropa”. 

U oceni Zapada i njegovog sukoba sa Istokom, savremeni bogoslo-

vi naj~e{}e postavljaju slede}a pitanja – {ta je racionalizam doneo

Zapadu, kakva je razlika u razumevanju pojma li~nosti na Zapadu

i Istoku i posebno, na kome le`i odgovornost za sukob Istoka i Za-

pada. Prirodno, odgovori na sva ova pitanja idu uvek na {tetu Za-

pada. 

U tom smislu je paradigmati~an primer zbornika koji se zove Jag-

nje Bo`ije i zvjer iz bezdana, iz 96, u kojem je sadr`ana celina ovog

antizapadnja~kog stava. Tu Atanasije Jefti} navodi, na primer, da

su zapadnjaci zluradnici, zlobnici, zlo~inci, da su me|unarodne

organizacije i institucije od Ujedinjenih nacija preko Evropske za-

jednice, Saveta bezbednosti, Evropskog parlamenta, Svetskog sa-

veta crkava, do, kako ka`e, licemera iz Vatikana i Crvenog krsta,

dakle da su sve ove organizacije licemerne mumije sa Zapada.
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Zgra`ava se nad licemerjem zapadnih nazovi hri{}ana, tvrde}i da

su naro~ito licemerni Amerikanci, “koje su rodili vekovno lice-

merni Englezi”, koji su ipak bili suptilniji, “ali ni{ta manje lice-

merni i zli”. Amerikance jo{ naziva kukavicama, neljudima, bez-

bo`nicima, tiranima, a Dejton – diktatom gestapovskim. 

Na drugoj strani, po njemu, “Srbi su Evropa pre Evrope i civiliza-

cija pre njihove civilizacije i duhovnost pre svega”. Atanasije Jef-

ti} je potpisao i tekst , koji se zove “Jeremijevski vapaj iz zbegova

hercegova~kih”, u kojem pita zapadnjake – “kako u licemerju svo-

me pilatovskom i staljinovskom, franko-ameri~kom i anglosak-

sonskom ne vidite, Bog vas vidio, da Bog `ivi istinit i vidi la` va-

{u, lukavu mudrost va{u”. I eksplicirao – “daj Gospode, osvetni~e

pravde i siro~adi, Amerikancima koji su malj cijele zemlje isto {to

si nekada dao Vavilonu, onda{njem malju cijele zemlje”. 

Amfilohije Radovi} u duhu starijih bogoslova vidi su{tinu istog

ovog, kako ka`e, novog svetskog poretka u takozvanom sekulari-

zovanom usmerenju evro-ameri~ke civilizacije, odnosno u “tru-

lom” ljudskom postojanju na zemlji, `ivljenju otu|enom od Boga

i sagra|enom na “ogromnoj la`i o ~oveku”. Zbog toga ono {to on

naziva juri{om na pravoslavne zemlje ima osnovu u saznanju da

se tu negde kod pravoslavnih “~uva nekakvo bescjen-blago, neko

najdublje pam}enje, pa to pam}enje treba zbrisati da bi onda lju-

di mirno i neuznemiravano mogli ovdje da `ive u ovom trulom

svetu, zadojeni duhom nekrofilije, u mrtva~nici zemaljskoj”. 

Antizapadni stav mo`e se prepoznati i u nekim nastupima crkve

kao organizacije u celini, na primer povodom adolescentske igre

u onom omladinskom kampu koje se svi se}amo, Sveti arhijerej-

ski sinod se oglasio saop{tenjem nazvav{i ga bestidnim skanda-

lom do kojeg je do{lo zbog, kako pi{e, “sklapanja braka izme|u

postkomunisti~kog ateizma i zapadnog kapitalisti~kog hedoni-

zma”, pa “iz takvog ~udovi{nog braka ve} po~inju da se ra|aju

monstrumi i nakaze kakve ~ove~anstvo ne pamti u svojoj istoriji”. 

Danas, posle ovog sukoba sa ~itavim svetom, kod pojedinih srp-

skih bogoslova mo`e se na}i veoma uzdr`anih tekstova, gde se o

zapadu pi{e kao o raznolikom, pluralisti~kom svetu, kojem su

potrebne nove vizije saznanja vere, prava i morala sekularnog i

hri{}anskog i tako dalje, ali su to ipak re|i glasovi, bez ostra{}e-

nosti, koji su uvek prikriveni zaglu{uju}im zahtevima protiv za-

padnja~kog zla, protiv sekularizacije, protiv individualizma,
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protiv sekte koja se zove sociologija religije, protiv Darvina i pro-

tiv nauke. 

Kad ste poslednji put ~uli osobu na televiziji da ka`e da je ateista?

Ne, pa ~ak je i Ga{a Kne`evi} svojevremeno rekao da je on ateista,

ali ne tako “stra{an”. Nave{}u vam jedan primer. Pre 4–5 godina,

kad su krenuli ti skupovi “Justina filozofa” na na{em fakultetu,

kad su po~eli da pozivaju sve{tenike da govore, kad se ta omladi-

na masovno okupljala, jedna druga studentska grupa je pozvala

~itavu grupu nas profesora da dr`imo predavanja na potpuno su-

protne teme, ~ak su ih i zakazali u istom terminu da vide gde }e

biti vi{e studenata. Ja sam im pri~ala o, za ovu drugu grupu, ta-

bu-temi, o nacionalnim stereotipima. Bila je prepuna sala i oni su

mi odu{evljeno rekli – i{li smo tamo da vidimo, ovde nas je vi{e.

Ali to treba neko da organizuje, zna~i neko ko mo`e javno da ka`e

da se tome suprotstavlja, da javno stane iza toga. A sedeti kod ku-

}e, }utati i gledati {ta se de{ava i skandalizovati se – tako ne mo-

`e ni{ta da se uradi. I mislim da je tu najve}a odgovornost medija

i naravno onih, bar malobrojnih politi~kih stranaka, koje imaju

prema tome jasan stav.

Ljubi{a Raji}: 

Treba da govorim o ulozi koju je sebi namenila Srpska pravoslav-

na crkva. Ona poku{ava da bude posrednik izme|u gra|anina i dr-

`ave i poku{ava da osvoji polo`aj dr`avne crkve. U tome joj poma-

`e ministarstvo vera, koje je otprilike ministarstvo za davanje po-

vla{}enog polo`aja SPC-u. Cilj kojem se te`i jeste stvaranje crkve-

ne dr`ave. Napomenu}u samo da, kad smo tra`ili podatke iz mini-

starstva prosvete o tome koliko se u~enika prijavilo za veronau-

ku, dobili smo odgovor da se to ne sme objaviti bez dozvole SPC-a.

Dakle, u ne~emu je ona ve} iznad dr`avnih organa. 

Hri{}anska crkva u jednoj ljudskoj zajednici mo`e da bira da li }e

biti crkva potla~enih, dakle ono {to pi{e u starijim jevan|eljima,

crkva pobune siroma{nih, onih koji nemaju ni{ta protiv onih koji

imaju sve i otimaju jo{ vi{e. Ili }e, pak, biti crkva bogatih i privile-

govanih. SPC je odabrala ovu drugu varijantu. Unutar toga treba

posmatrati odnos crkve i obrazovanja. Crkva, naravno, uvek ima

svoj interni cilj, da stvara nove vernike, ali ima i neke eksterne ci-

ljeve. Njen poku{aj da u|e u sistem obrazovanja u su{tini se za-

sniva na tri elementa. Prvo, da problem svojih finansija prebaci

na ministarstvo finansija, dakle da je izdr`ava dr`ava. Drugo, da
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problem svog propovedanja, koje je prili~no neuspe{no i prili~no

lo{e – budimo iskreni, Crkva nema ba{ najbolji kadar – prebaci na

{kolu, kako bi od {kole jednostavno pribavljala nove male verni-

ke. I kona~no, da ukloni konkurenciju sa tr`i{ta. 

Nemojmo nikad zaboraviti, ovde se sektama ne bave sociolozi reli-

gije, ovde se sektama bavi policija i pi{e knjige o sektama. Koliko

je jaka ta veza mo`ete videti na svakom sajmu knjiga na {tandu

policije i vojske, koji su u centru sajma knjiga kao apsolutno naj-

va`nije izdava~ke institucije u ovoj zemlji. Tamo uvek bude jedna

gomila sve{tenika i to, naravno, SPC-a, druge nisam primetio. 

Crkva i univerzitet: 2004. vlada Zorana @ivkovi}a donosi re{enje

kojim se ogla{ava ni{tavnim re{enje vlade iz 1952. i to potpisuje

@arko Kora}, namerno pominjem imena. Zatim iste godine Miro-

ljub Labus potpisuje re{enje ove nove vlade, u kome ka`e da je Bo-

goslovski fakultet u sastavu Univerziteta u Beogradu i da nikada

nije ni prestao da bude u njegovom sastavu. Nastavno-nau~no ve-

}e Univerziteta u Beogradu i Savet univerziteta u Beogradu su

ogromnom ve}inom dr`ali jezik za zubima. 

Prvo, Bogoslovski fakultet ima Statut koji je u suprotnosti sa va-

`e}im Zakonom o univerzitetu, tako da ve} na osnovu toga ne bi

mogao biti primljen u sastav nijednog univerziteta, ~iji je osniva~

Republika Srbija. Naime, po statutu Bogoslovskog fakulteta pra-

vo direktnog upisa na I godinu studija na Bogoslovskom fakulte-

tu imaju lica pravoslavne vere, koja su zavr{ila pravoslavnu bogo-

sloviju sa ispitom zrelosti, bez obzira na narodnost i dr`avljan-

stvo, a po odobrenju nadle`nog episkopa. Lica koja su li{ena sve-

{tenog ili sve{teno-mona{kog ~ina i koja su krivi~no ka`njavana

ne mogu se upisati na Bogoslovski fakultet. Student mo`e da iz-

gubi pravo na dalje studiranje ukoliko otpadne od pravoslavne ve-

re ili mu nadle`ni arhijerej uskrati blagoslov za studiranje. Sve

ove odredbe su direktno u sukobu sa Zakonom o univerzitetu, a

neke od njih, po mom tuma~enju, nisam pravnik ali dozvoli}u se-

bi tuma~enje, u suprotnosti su sa Krivi~nim zakonom i Ustavom

Republike Srbije. Sad, molio bih kolegu Labusa, koji je redovni

profesor Pravnog fakulteta Univerziteta u Beogradu da zaista za-

uzme stav o tome dokle smatra da jedan fakultet mo`e da kr{i za-

kon o univerzitetu. 

Na tom Univerzitetu u Beogradu je uglavnom ponikao jedan broj

fundamentalisti~kih pravoslavnih omladinskih pokreta, negde
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tokom 90-ih, u vrlo slo`enim, {arolikim pobunama studentske po-
pulacije. Oni su delimice proizvod Milo{evi}evog re`ima, delimice
proizvod Srpske pravoslavne crkve i pojedinih klerikalnih strana-
ka, a delimice i proizvod na{e volje da gledamo kroz prste mnogo
~emu, ukoliko je to protiv ove ili one vlasti. Ja, uz sve moje po{to-
vanje prema pozitivnoj ulozi koju je ^edomir Jovanovi} imao u
studentskom pokretu, ne}u zaboraviti da su on i ^edomir Anti}
insistirali da studenti ne pevaju Gaudeamus igitur, {to ih identi-
fikuje sa studentima diljem Evrope, nego Himnu svetom Savi. 

“Obraz” se javlja 1993, 1997. je u potpunosti aktiviran kao reakci-
ja na studentski pokret. Svoj prvi sajt je imao na lokaciji CJB –
centar javne bezbednosti, ako se ne varam, i tu je jedan obimniji
tekst Vojislava Ko{tunice. Dva su dokumenta iz istorije “Obraza”
veoma bitna, to je Proglas srpskim neprijateljima, grubo }u re}i,
njihov Main Kampf, koji je kasnije skinut sa sajta, jer nije bio po-
pularan, i tekst pokojnog harizmatskog vo|e tog pokreta, Neboj{e
Krsti}a – Udri vraga, ne ostav’ mu traga, koji se i dan-danas sma-
tra jednim od klju~nih dokumenata. 

Zatim je na Filozofskom fakultetu Univerziteta u Beogradu osno-
van “Sveti Justin Popovi}”, koji najve}im delom okuplja studente
sa istorije i filozofije, uglavnom pod pokroviteljstvom Rado{a Lju-
{i}a, sada{njeg direktora Zavoda za izdavanje ud`benika. Koriste
savremenu tehnologiju i vrlo pristojno izgledaju, sem skinhedsa
koji su tu kad nekoga treba prebiti. Tu oni dele isti na~in pona{a-
nja sa eksternom desnicom diljem Evrope. Ona se vi{e ne {eta u
sme|im ili crnim ko{uljama, imaju ma{ne “hugo bos” i lap topo-
ve, ali imaju istu ideologiju koja je postojala 30-ih godina. Nijed-
no dru{tvo u Evropi nije oslobo|eno od toga, svugde postoje takve
organizacije, jedino {to negde rade mehanizmi koji to spre~avaju,
br`e ili sporije, ne zabranama nego ka`njavanjem kad se kr{i za-
kon, ali pre svega aktivnom politi~kom borbom protiv njih. Ovde
ne postoji ni vladina politi~ka volja, ni volja Univerziteta da se to
~ini, a ta neodgovornost je ~ini mi se ono {to je najpogubnije. Ta-
ko su po~ele na{e, diljem biv{e Jugoslavije nacionalisti~ke stran-
ke, i pretvorile se u nacisti~ke; tako su u krajnjoj liniji kao neke
tamo budale po~injali i fa{isti u Italiji i nacisti na drugim strana-
ma. Naprotiv, ovde ~ak dobijaju podr{ku i na mnoge na~ine biva-
ju finansirani.

Sve te odluke oko uvo|enja veronauke, oko davanja privilegija
Crkvi, oko vra}anja Bogoslovskog fakulteta nemaju u su{tini bla-
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ge veze sa obrazovanjem i obrazovnom politikom. To su politi~ke

odluke, ~iji je cilj da se dr`ava Srbija prekroji u ne{to drugo od

onoga {to trenutno jeste. Po~elo je mnogo pre DOS-ove vlade, ona

je otvorila vrata, a ova sada{nja vlada otvara autoput da se to

ostvari. Dakle, to je jedna malo du`a i temeljitija pojava unutar

koje se onda u akademskim krugovima ljudi malo spore – da li

@arko Gavrilovi} predstavlja tvrdu, radikalnu struju, a Atanasije

Jefti} umerenu struju ili ima ne{to drugo ili tre}e u crkvi. Ja li~no

vidim razliku izme|u njih u tome {to @arko ho}e da predvodi

skinhedse koji prebijaju nekog, a Atanasije }e verbalno to da po-

dr`ava, a sam ne}e iza}i na ulicu. Ne vidim da je to neka velika

razlika. 

Problem je u tome {to mi jednostavno imamo niz vlada u kojima

ima ne{to iskreno klerikalnih partija kao {to je DSS, kao {to je Vo-

jislav Ko{tunica, u kojima ima oportunisti~kih klerikalaca, tu su

sve one moje kolege s univerziteta koji su do prekju~e bili ~lanovi

CK, Komisije za idejno delovanje u kulturi i ne znam ~ega sve jo{,

a onda su 90. ili 92. godine naglo shvatili da su ih komunisti toli-

ko maltretirali da su morali da postanu dekani, rektori, predsed-

nici komisija za idejno delovanje, pukovnici i tome sli~no, pa su

90. ili 92. otkrili svoje pravo pravoslavno srpsko ja, kupili krst,

oka~ili oko vrata, a nisu nau~ili ni o~ena{, i pre{li na drugu stra-

nu. Sutra }e se u~laniti u ne{to tre}e, peto ili sedmo, takvih parti-

ja ima mnogo. Svi su oni pecali u mutnom ra~unaju}i – to }e im do-

neti ovaj ili onaj glas na izborima, zaboravljaju}i da pogledaju {ta

se zbiva u Evropi. Ve}ina njih ne vidi dalje od nosa, pa ne vide da

kad god je neko u centru ili na levoj strani po~injao da se poigra-

va sa populisti~kim idejama, krajnja desnica je na tome dobijala,

npr. Le Pen, Hajder i mnogi drugi unaokolo. To se i ovde de{ava, to

je jednostavno kratkovidost i glupost na{ih vlada, iz toga ne izu-

zimam ni vladu Zorana \in|i}a. 

Osim toga, na{e vlade su sve takve kakve su, sastavljane zbrda-

zdola, nema mnogo dobrih, sposobnih politi~ara kod nas, i u kraj-

njoj liniji, imamo jedan pravni sistem u kome su pravnici pokaza-

li da su vrlo fleksibilni i da }e se vrlo lako po svom tuma~enju pra-

va prilagoditi ovoj ili onoj politi~koj potrebi. Ni tu se ne razlikuje-

mo mnogo od sveta, samo {to nemamo javnost koja bi to uspela da

kontroli{e, makar u nekoj meri. Nismo mogli o~ekivati ni{ta bolje

ni od DOS-ove ni od ove vlade, tj. nismo mogli o~ekivati da budu

dobre vlade, jer su bili lo{a opozicija. 



|}
{|

158

18
.0

2.
0

5
.

-

Svetlana Luki}: 

Na sajtu udru`enja pravoslavne omladine “Srpski sabor Dveri”, jo{ iz

doba reforme obrazovanja stoji ocena rada tada{njeg ministarstva

prosvete, a prva zamerka se odnosi na imena ljudi koji nisu na –i}:

Tinde Kova~, Nenad Havelka; tu je i ime na{eg dana{njeg sagovorni-

ka, Aleksandra Baucela. A onda se dalje na sajtu ka`e da uop{te ne

valja {to reformu poma`e Soros fond, finansijer i antisrpskog suda u

Hagu. Sli~ne argumente imao je i Aleksandar Lipkovski, jedan od zve-

zda kandidata Ko{tuni~inog nacionalno-prosvetnog saveta koji }e se

uskoro formirati. Lipkovski je ~ovek koga smo zapamtili po tekstu

“Uzgajali{te teletabisa”, u kome napada psihologe finansirane od So-

rosove fondacije i kako ka`e – stru~njake obu~ene na trodnevnim se-

minarima na kojima radi relaksacije li`u virtuelni sladoled i izigrava-

ju `ivotinje. Va`no je da je sada{nji ministar prosvete Vuksanovi} na-

javio moralnu obnovu {kole koja }e, koliko sam shvatila, po~ivati na

dva stuba – listu Kurir, koga je ministar ju~e pohvalio, jer bez njega

ministar ne bi saznao da postoji fenomen srednjo{kolske pornografi-

je, a drugi stub moralne obnove bi}e policija, koja }e valjda da juri tu

nemoralnu decu. 

Slu{ate Sa{u Baucela iz Zavoda za vrednovanje obrazovanja i docen-

ta na razvojnoj psihologiji Filozofskog fakulteta u Beogradu. Priseti-

li smo se onog istra`ivanja s kraja pro{le godine, koje je organizovala

Organizacija za ekonomsku saradnju i razvoj. Obuhvatilo je ~etrdeset

zemalja, da vas podsetim, testirani su petnaestogodi{njaci, na{a ze-

mlja je bila gotovo najgora, jedino su petnaestogodi{njaci iz Turske

bili gori nego na{i srednjo{kolci. 

Aleksandar Baucel: 

Prosto se ~etrdesetak zemalja dogovorilo {ta je to va`no, onda su

napravili testove i kao, hajde sad da mi vidimo koliko ta mlada ge-

neracija od petnaest godina u raznim zemljama poseduje te ve{ti-

ne i te kapacitete koji su im neophodni da bi uspeli u tom nekom

modernom dru{tvu. I meni se ~inilo da su to jako korisni rezulta-

ti za nas, jer to je kao neka vrsta ogledala, zna~i, vidi{ gde si. E

sad, kod nas se desilo da smo nekako brzo pre{li preko tih rezul-

tata, {to je s jedne strane razumljivo. Mi se suo~avamo sa mnogim

problemima tako da nam samo treba jo{ jedna lo{a informacija;

nekako, klapna nam je ve} puna, ne mo`emo vi{e to da podnese-

mo. Toliko problema imamo, te ne znamo ni u kojoj dr`avi `ivimo,

te ustav, te sve vreme nekakva politi~ka kampanja, te ubi{e \in-
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|i}a, prosto, mo`da u takvom okru`enju vi{e ~ovek ne mo`e ili

dru{tvo ne mo`e da podnese lo{e informacije o sebi, isto kao i sva-

ki ~ovek u svom sopstvenom `ivotu. I mo`da je sad ovo reakcija da

se to malo ostavi po strani, dok prvo ne re{imo neke druge proble-

me, pa }emo onda da se vratimo tome. To mo`e da bude pozitivan

scenario, ali ja se pla{im negativnog scenarija, da je to ono – ma to

su smislili da bi pokazali da smo mi glupi, pa ko je to smislio, pa

mi smo u stvari najbolji, to je neka kerefeka. 

Mi na taj na~in u stvari ugro`avamo na{u decu. U Nema~koj 2000.

godine, kad su postigli jako lo{e rezultate na tom Piza testiranju,

to je bio u`as, to su bile histerije, onda se tra`ilo da se uradi ne{to

pod hitno; tri godine su radili na reformi. Sad, 2003. kad su dobi-

li rezultate, opet nisu zadovoljni, sa~ekaj, mi tu tri godine ne{to

radimo, a gledaj, nismo se puno pomerili. U Austriji, oni su gubit-

nici, odmah su zvali ministra da podnese ostavku, dakle oni su

u`asno zabrinuti za obrazovanje jer znaju da obrazovanje kreira

njihovu budu}nost. Ako sad ne naprave dobro obrazovanje, Engle-

ska u budu}nosti rizikuje da izgubi svoje mesto, neko drugi }e je

prete}i i gotova je.

^esto se o obrazovanju razmi{lja kao o nekoj dru{tvenoj instituci-

ji, koja treba da reprodukuje neku na{u tradiciju. Zna~i, obrazova-

nje se gleda kao {tancovanje novih generacija da li~e na one pret-

hodne. Ja bih to nazvao obrazovanje za pro{lost i to jeste jedna

u`asno va`na funkcija obrazovanja, jer ljudi koji `ive u jednoj za-

jednici isto kao i ljudi koji `ive u jednoj porodici treba da imaju

onu sposobnost da se razumeju bez puno re~i, zna~i, da dele neke

stvari. I sasvim sigurno da obrazovanje treba da prenosi i neki deo

tradicije da bi nove generacije razvile identitet, ose}aj pripadno-

sti odre|enoj zajednici, da bi mogle da funkcioni{u. 

Me|utim, obrazovanje ima i nemerljivo va`nu funkciju koja je ori-

jentisana ka budu}nosti novih generacija, jer, na`alost ili na sre-

}u, vi{e ne `ivimo u doba Budenbrokovih gde deset generacija `i-

vi u skoro istom svetu. Zna~i, ono {to je moj deda saznao kroz svo-

je iskustvo i preneo mom ocu i moj otac preneo meni, ti principi

pona{anja, taj na~in mi{ljenja, odnos prema drugim ljudima koji

meni prenesu moji roditelji bio je i za mene funkcionalan, jer se

pretpostavljalo da je svet u kome }u ja `iveti manje-vi{e struktu-

risan na isti na~in. Me|utim, danas, evo moja sestra je mla|a

osam godina, svet u kome ona `ivi i svet u kome ja `ivim su done-
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kle razli~iti. Sad, dobro, to je kod nas malo specifi~an slu~aj, ali u

drugim zemljama sveta razvoj dru{tva, promene koje se de{avaju

su u`asno brze, tako da }e sada{nja generacija dece `iveti u ne-

kom druga~ijem dru{tvu. 

Sad treba sagledati obrazovanje kao instituciju koja tu decu treba

da opremi onim znanjima i ve{tinama, nekim navikama, na~inom

razmi{ljanja, principima koji }e im biti funkcionalni da se sna|u

u tom nekom budu}em dru{tvu u kome }e `iveti i mi malo gubimo

tu perspektivu. 

Dobro je da imamo informaciju da rezultati na{e dece nisu na vi-

sokom nivou spram ve{tina koje }e im sutra biti potrebne u toj ne-

koj EU, jer mi iz nekog razloga ho}emo da budemo deo tog sveta.

Zna~i, na{a deca kroz ovaj obrazovni sistem nisu opremljena da

se sna|u u tom svetu i ako mi ne{to ne uradimo s na{im obrazo-

vanjem, nama }e deca dvanaest godina i}i u {kolu, kupova}emo

im knjige, plus privatni ~asovi, plus ovo, plus ono. Zna~i, dvanaest

godina nekog resursa ste vi ulo`ili u sve to i onda kad oni iza|u iz

te {kole i na|u se u tom nekom dru{tvu, odjedanput se sablazne.

Sa~ekaj, pa nas su {kolovali za fudbal, a sad su nas ovde doveli na

ko{arka{ki teren, {ta se radi, ovaj nam ne{to svira, ja ga ne razu-

mem. I mi }emo onda na neki na~in morati da odgovorimo sebi da

li smo mi odgovorni za to {to smo zbunili tu decu, {to smo im ne-

kako odr`avali iluziju da }e `iveti u jednom svetu i pripremali ih

za fudbal, a sutra }emo im re}i, e pa, znate, eto, mi smo imali naj-

bolje namere, znate, mi smo hteli da sa~uvamo na{e tradicionalno

obrazovanje, tamo nam je neko rekao da treba da bude reforma, a

mi smo rekli – ma, ti }e{ da mi ka`e{, e ne}e ba{ da bude za inat,

pa eto, ti si sada `rtva tog nekog besmislenog sukoba koji smo mi

imali. Da li }e iko tada da ka`e: e, sa~ekaj, pa ja sam odgovoran za

ovo. 

Mene to brine, da mi, kad je obrazovanje u pitanju, ne vidimo da

moramo sada da menjamo obrazovanje da bi za deset godina to

obrazovanje bilo funkcionalno. Ina~e, mi mo`emo da promenimo

sve `ivo u ovom dru{tvu, da imamo dobru ekonomiju, da imamo

dobar politi~ki sistem, da imamo dobar ustav o kome se pri~a, da

imamo sve savr{eno ura|eno, a da nam obrazovni sistem ostane

kakav je bio pre 10–20 godina. Taj obrazovni sistem vaspitava de-

cu za svet koji je nekada postojao. [ta }emo mi njima da ka`emo

posle dvanaest godina, kad neko iza|e kao brica, a nigde nema tog
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zanimanja ili dru{tvo to uop{te ne tra`i? [ta }emo mi njemu da

ka`emo? 

Mi smo kao dru{tvo na neki na~in potpisali ugovor sa porodicama

i rekli smo im – po{aljite dete u {kolu, a mi }emo da obezbedimo

da ga {kola {koluje na takav na~in da ono sutra mo`e da vodi sa-

mostalan `ivot, a ne da `ivi sa roditeljima do ~etrdesete godine. I

da li }emo mi kao dru{tvo re}i – mi smo prekr{ili taj ugovor?

Stalno me je ~udilo kako to, sva istra`ivanja su pokazivala, neza-

visno od ovih me|unarodnih istra`ivanja, da je na{ obrazovni si-

stem jako neefikasan. Zna~i, kad vi pogledate {ta tamo pi{e da tre-

ba u~enik da nau~i u {koli i izmerite {ta je on nau~io, vidite da je

jako mali deo toga dete iznelo iz {kole. To je kao kad kupi{ kola

koja mogu da idu dvesta na sat i sad sedne{ u njih sav ponosan,

krene{ da vozi{, a ono maksimalna brzina dvadeset. I ti se pravi{

kao, ni{ta, sve je u redu. Vozili smo se dvadeset na sat i nikom ni-

{ta, pa to je normalno, to je u redu, dobro da ide, kao, super. 

Onda sam po~eo malo druga~ije da razmi{ljam. [ta je to dru{tvo

dobijalo od obrazovanja i zbog ~ega su svi bili zadovoljni, odnosno

mislili da je obrazovanje u`asno efikasno? Ja sam do{ao do jednog

odgovora, mo`da je i ta~an, mo`da nije, mo`da je malo i preteran,

ali ~ini mi se da je na{ obrazovni sistem veoma efikasno proizvo-

dio odre|eni tip ljudi, ljudi koji nisu skloni da se zameraju neko-

me ko je hijerarhijski mo}niji, koji nisu spremni da donose odlu-

ke, koji gledaju da na|u neko svoje mesto u hijerarhiji gde }e se

dodvoriti onome iznad, iskoristiti onoga ispod, a podmetnuti no-

gu onom ko je na istom nivou hijerarhije. Zna~i, tu vrstu mentali-

teta je to obrazovanje u`asno dobro proizvodilo, time {to te neko,

na primer, tera u {koli da ponovi{ njegove re~i bez razumevanja. 

U vreme jednopartijskog sistema, mo`da Tito i petoro ljudi oko

njega donose odluke, misle, zna~i, vode jedan zreli, odrasli `ivot,

a svi drugi ljudi su otprilike u poziciji dece. Zna~i, njegov `ivot je

`ivot zavisne osobe i ako smo kao i `iveli neki `ivot, to je bilo kao

jedno malo pozori{te. Sad ti kao ide{ na posao, a nije va`no da li

ta firma radi, nije va`no da li si ti produktivan, jer ima tamo neko

iznad koji vam sve odre|uje. Sad, to {to si ti napravio proda}emo

ovome iako to njemu ne treba, ali on }e ono {to on napravi proda-

ti onom, iako to njemu ne treba i sve je kao da neko svoje male

igra~ke raspore|uje po svojoj sobi. I tako se igrala ta igra i vero-

vatno su za takvo dru{tvo osobe koje po{tuju svoje mesto u hije-
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rarhiji, ne pitaju puno, prihvataju ono {to im ka`e onaj iznad; to

bi bilo vrlo korisno i vrlo efikasno obrazovanje. Ako je ova slika

ta~na, onda je to obrazovanje bilo u`asno kvalitetno. Me|utim, taj

svet u kome smo mi `iveli je izgubio svoju istorijsku bitku, pobe-

dili su drugi, nametnuli svoj model `ivota i mi sada moramo na

neki na~in da preoblikujemo i nas same i na{e `ivote, da bismo se

uklopili u onaj model sveta koji je trenutno dominantan.

Isto to bi bilo recimo za jednog Engleza ili Holan|anina da je po-

bedio socijalizam. Onda bismo mi bili na pobedni~koj strani i sla-

li bismo konsultante Englezima kako sad u socijalisti~kom dru-

{tvu mora{ da po{tuje{ predsednika partije, partijskog sekretara,

jer smo mi imali neke ve{tine koje su bile vrlo zgodne. Ta igra u

kojoj smo mi bili dobri, istorijski je nestala. Zna~i, opet ona meta-

fora sa sportom, ako smo mi bili relativno dobri fudbaleri, ovi dru-

gi, zapadnoevropljani su dobri ko{arka{i. Pobedila je igra ko{ar-

ka. I na globalnom planu se sad igra ko{arka i mi moramo da se

preorijenti{emo. 

Psiholo{ki je to veliki problem, posebno za nas u Srbiji, koji smo

imali jo{ jedan negativan faktor, a to je rat. To je kao da ste oti{li

u kafanu, prethodnog dana bili ste relativno dobar fudbaler, to ve-

~e u kafani ste se napili i potukli i sva{ta je tu bilo. U sedam uju-

tru dolazite ku}i mrtvi pijani, izubijani, `elite samo da legnete i

da odspavate par dana, a neko vas uhvati i ka`e – e, hajde sad na

ko{arka{ki teren, mora{ da igra{ ko{arku. Ti ka`e{ – pa, nemoj,

sa~ekaj malo, samo par dana da se odmorim, u}i }u u tu ko{arku,

ali pusti me sad samo malo da odremam. A nema vremena i to je

sada u`asno te{ka stvar, ali jednostavno nema druge. 

Zna~i, mora da se stvori obrazovni sistem koji }e da pripremi de-

cu da se ona sutra, kada zavr{e to obrazovanje, ne {okiraju kada

vide u kakvu su igru upala, nego da ka`u – aha, to je ta situacija,

zna~i, sad treba ovo, sad treba ono.

Ako ovako nastavimo da obrazujemo decu, ona }e mo}i da rade sa-
mo neke nekvalifikovane poslove. Pazite, za koju vrstu posla
odgovara osoba koja sledi uputstva, ume napamet da ponovi ono
{to joj je re~eno, da radi bez puno razmi{ljanja – pa za nekvalifiko-
vane poslove. Zna~i, mo`e{ ti da zavr{i{ fakultet, ali ako nisi spo-
soban da promi{lja{ neki problem, da ne{to kreativno uradi{, ti
mo`e{ da radi{ samo nekvalifikovan posao, iako je sa visokim
zvanjem. Sad mi mo`emo da ka`emo – pa, ok mi smo siroma{na
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dr`ava, ne mo`emo mi da budemo konkurenti u nekim visokoteh-
nolo{kim poslovima, na{e mesto u svetu je da radimo te nekvali-
fikovane poslove. Ako neko to defini{e kao na{ dr`avni interes, ja
se sla`em, neka taj neko iza|e na izbore i neka ka`e: mi ho}emo
da vodimo dr`avu koja }e proizvoditi ljude koji }e sutra u Evropi
raditi nekvalifikovane poslove. 

Osim toga, tih poslova vi{e nema u EU, to je tako|e problem. Pro-
cena EU je da }e 2020. godine takvih poslova na tr`i{tu u EU biti
svega 10 posto, ti poslovi nestaju, oni odlaze u Afriku, Aziju, odla-
ze na Filipine, u Kinu i mi nikada ne mo`emo biti konkurentni u
odnosu na te zemlje. Tamo se radi za nadnicu za koju na{ ~ovek
ne}e uop{te hteti; {to se ka`e, bolje da sedim kod ku}e nego da ra-
dim za te pare. Zna~i, mi ne mo`emo biti konkurentni u tom do-
menu. E, ako neko donese takvu odluku da je to budu}nost za ko-
ju se mi borimo, a pri tom ta budu}nost nestaje i ne mo`emo pobe-
diti konkurente u toj igri, onda ja mislim da mi imamo jedan veli-
ki problem. 

Dakle, mi {kolujemo decu za poslove koji nestaju. Meni je to toli-
ko dramati~no, jer mi sada sejemo neko seme, koje }e nas tresnu-
ti po glavi za deset godina. To mo`e da zvu~i kao moralna pridika,
ali hajde da to gledamo i krajnje pragmati~no. Da mi nastavimo sa
ovakvim obrazovanjem, a promenimo na{e dru{tvo, imamo savr-
{enu ekonomiju, super vlada, sve to super mi sredimo za deset go-
dina, a {kolovali smo neku decu za dru{tvo koje smo mi sami pro-
menili. Zna~i, izmenili smo svet i sad dolazi ta generacija dece, a
mi se dosetimo – jaoj, pa za odr`avanje ovakvog dru{tva nama su
potrebne nove generacije, a nove generacije su {kolovane na pot-
puno druga~iji na~in. Zna~i, mi }emo sad kao dru{tvo, pored toga
{to smo ve} ulo`ili dvanaest godina u {kolovanje te dece, morati
da ulo`imo dodatne pare, kao one {kole za odrasle, da sad tu decu
po{aljemo... {ta, u ve~ernje {kole da bi ona sada nau~ila ono {to }e
im biti potrebno u tom novom dru{tvu. 

Ako pojedinac nekad i ne mo`e da misli o sutra, dru{tvo mora. Za-
{to? Zato {to administracija, vlada, parlament... nije to jedan ~o-
vek ophrvan problemima. Na primer, u Ministarstvu prosvete ra-
di mislim oko {eststo ljudi. Pa dobro, jedan mo`e biti ophrvan svo-
jim problemima, ali u pitanju je jedan dru{tveni resurs, zna~i,
{eststo ljudi mora da razmi{lja deset godina unapred.

Va`no je da mi stvorimo obrazovni sistem koji }e biti efikasan.
Dakle, ja sad na primer dobijem mandat i smislim da nove genera-
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cije treba da budu takve i takve. Ali kad ja to smislim, moram da
imam obrazovanje koje }e to da prenese u realnost. Zna~i, efika-
sno obrazovanje; to je kao da ima{ kola koja rade. Ne znam, ti }e{
da ka`e{, ja ne}u u Novi Sad, ja ho}u u Podgoricu, ti }e{ da sedne{
u ta ista kola i ode{ u Podgoricu. Treba razdvojiti kola koja mogu
da idu i gde mi kao dru{tvo ho}emo da putujemo. Ovo gde mi ho-
}emo da putujemo, to je stvar politi~ke borbe. Ko god da pobedi,
ko god uspe da prevari dovoljan broj ljudi svojim obe}anjima kad
do|e na mesto ministra, istog momenta njemu po~ne da otkucava
sat i on mora da ima kola u koja }e da sedne i da otputuje tamo gde
je obe}ao ljudima. Ina~e, {ta se mo`e desiti? Zna~i, on se borio, pri-
~ao kako }e da putuje ovamo-tamo, a ima kola koja ne rade i on
mo`e samo da sedne za volan i vozi ono – brrrm, brrrm, menja br-
zine, pa zami{lja u glavi mapu kako on putuje, pa je sad do{ao ne
znam gde, pa zamisli u svojoj glavi kako je stigao u Novi Sad. 

Ti si se izborio, ubedio si ljude da si ti u pravu, onaj je bad guy, ti

si good guy, dobio si volan u ruke, sad se pitaj {ta si ti uradio, do-

kle si ti pomerio ovu zemlju, koliko koraka si napravio, je li to ne-

{to {to }e biti korak u dobrom pravcu. Ne mo`e{ ti sad sebi da ka-

`e{: mi smo sva{ta pro`iveli, ne mo`emo da razmi{ljamo dugoro~-

no. Mora{, gotovo je, ti mora{ za vrlo kratko vreme da uradi{ ono

{to su druge zemlje radile dugo. Pazi, to uop{te nije naivna igra.

Neka zemlja je 90-ih odlu~ila ovako, neka je odlu~ila onako, mi

smo odlu~ili kako smo odlu~ili, e sad mi pla}amo posledice na{e

odluke. Ali gotovo, ne mo`emo mi sad da tra`imo, slu{aj, hajde

malo da svet stane dok mi ne nadoknadimo propu{teno. Nema, go-

tovo, vreme te~e, odlazi, curi i mi sada moramo za kratko vreme

u`asno puno posla da zavr{imo, koji je neko radio, razvukao je taj

posao na deset godina. A mi sve to moramo brzo, brzo i {to je jo{

gore moramo da razmi{ljamo i o kratkoro~nim stvarima, i o dnev-

noj politici, i o onome za pet godina i za deset godina. Uop{te ne

mislim da ka`em da je to jednostavno i da to nije da se ~ovek za-

mrzne od straha, ali ne mo`emo pobe}i `ivotu.

Tebi treba racionalnost i pamet ba{ onda kad je najte`e biti racio-

nalan. Zna~i, u ovakvoj dr`avi stvarno je vrlo lako podle}i niskim

strastima, ali s druge strane, inteligencija, pamet, razum, racio-

nalnost, disciplinovanost nam treba ba{ sada. [vajcarci mogu se-

bi da dozvole, imaju resurse, oni mogu sebi da dozvole pogre{nu

odluku. Mi nemamo vi{e {ta da potro{imo, potro{ili smo sve {to

smo imali, gotovo je. Mi sada moramo da donosimo u`asno racio-
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nalne odluke. S druge strane, kad me uhvati optimizam, onda raz-

mi{ljam, pa da, ali i ovo je jedan deo procesa razvoja, ne mo`emo

mi sada odjedanput imati politi~are koji su super, ne mo`emo

imati institucije koje su super – za{to, pa zato {to mi u su{tini ni-

kad u svojoj istoriji nismo imali demokratiju. Ako nikad niste bi-

li u vodi, ne mo`ete da nau~ite da plivate. 

Zna~i, mo`da je ovo sve jedno mukotrpno odrastanje ~itavog dru-

{tva u kome odrastaju neke nove institucije, neki novi ljudi. Onda

nekako razmi{ljam, pa sva ova muka u stvari ima neku svoju per-

spektivu, ona je ekvivalentna onom, kao kad bi vas neko gurnuo u

bazen, vi ne znate da plivate, pa se onako malo mu~ite, nagutate

vode, ali bez toga ne}ete nau~iti da plivate. Zna~i, nekako me on-

da taj optimizam odvu~e na to pa ka`em: da, ovo je super u stvari,

kroz ovo se svi mi u~imo, odrastamo. Jednostavno, nismo imali

priliku da na{i politi~ari odrastu i ova generacija politi~ara su ve-

rovatno oni prvi ma~i}i, oni su tu zapali, njihova uloga je da neka-

ko odr`e to dru{tvo u `ivotu, dok mo`da mi opet kroz obrazovanje

ne i{kolujemo jednu generaciju profesionalnih politi~ara koji }e

se onda {kolovati zajedno, ali neko }e da bude u DS-u, neko u

DSS-u, neko u radikalima. 

To je kao u sudu, ideja suda je da ima{ tu`ioca i advokata koji su

jednako sposobni i onda se nada{. Ti se nada{ po{to su oni jedna-

ko sposobni da onaj ko je u pravu na kraju pobedi. Naravno da to

nije tako savr{eno, ali to je ideja. Tako isto treba da bude i sa po-

liti~arima. To je oslonac mog optimizma, da sve ovo ima nekog

smisla i da nas vodi ka ne~emu {to dugoro~no ima neku korist.

Svetlana Luki}: 

Izdava~ka ku}a “Rende” objavila je nedavno novi roman Vladimira

Arsenijevi}a, “I{mail”. Kona~no smo do~ekali srpskog “Lovca u ra`i”.

Sa Vladimirom smo najmanje razgovarale o samoj knjizi, mada se ~i-

tav razgovor, kao i cela ova emisija, stalno sama od sebe vra}a na

zbunjene petnaestogodi{njake i haos koji smo proizveli u njihovim

glavama. Govori Vladimir Arsenijevi}.

Vladimir Arsenijevi}: 

Neko veliko muljanje je na delu i sad ono o~igledno ve} dovoljno

dugo traje, pa vidimo da je to forma koju je na{ `ivot uzeo i koja

}e o~igledno trajati ko zna koliko. O~igledno je da smo sad sazre-

li u dovoljnoj meri da mo`emo da vidimo da je sve ono u {ta smo
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verovali tamo negde oko 5. oktobra 2000. bilo zapravo budala{ti-

na i naravno da su ta o~ekivanja izneverena, jer naravno da nije

bilo nikog ko bi mogao da ih sprovede u delo. I sada je to mo`da

nekako jasnije nego ikada ranije, tako da mislim da je ovo vreme

tog gubljenja onih poslednjih tragova iluzija i to se na`alost i ose-

}a svuda oko nas u dru{tvu. Mislim, stvarno je atmosfera onako

mra~na preko svake mere, a bez onih tragedija koje na neki biza-

ran na~in opravdavaju to ose}anje. Dakle, ni{ta se posebno ne do-

ga|a samo {to je sve odvratno onako. 

Recimo gledam ju~e, bio je onaj Sretenjski ustav, u stvari to sam

shvatio tako {to ni{ta oko mene nije radilo. Pitam se za{to ne ra-

de radnje, kad ono praznik, koji praznik i tako dalje. Posle vidim,

Ko{tunica stoji tamo negde, iza njega dvanaest ljudi zavejanih

snegom, ne{to se slavi. Ta vrsta potpune potonulosti, gde napro-

sto vi{e ni{ta nema apsolutno nikakvu va`nost stvarno je nevero-

vatna. Tako da ono {to mene zaista veoma fascinira jeste mizan-

scen kaljuge u kome se svi nalazimo i to je ne{to {to kod mene iza-

ziva jedan stra{no mo}an, gadan ose}aj u stomaku. Me|utim, mi-

slim da, zaista na stranu sve politi~ke razlike kod politi~kih akte-

ra, mislim da postoji jedna stvar koja njih ~ini sli~nima, a to je da

su oni u miru sa sredinom u kojoj `ive i deluju. Ja li~no nisam,

imam utisak da jedan veliki broj gra|ana zapravo nije, na{a neza-

dovoljstva su duboka i stra{na. 

Ne znam, gledao sam pre neki dan Velju Ili}a na “Pinku”, pa ne{to

pri~a, pa ova voditeljka umire od smeha, kao da im je zabavno. To

je ono {to je prosto nejasno, mislim da se davno ugu{io onaj ele-

mentarni ose}aj odgovornosti, da su na{i politi~ari davno odusta-

li od toga da opravdavaju svoju uspe{nost kvalitetom realnosti

koju mi `ivimo u ovoj zemlji. I otud je tako lako biti politi~ar u Sr-

biji. [ta uop{te treba da postignete da biste opravdali svoju pozi-

ciju i nastavili dalje? Prakti~no ni{ta.

Moj `ivot je kontinuirano optere}en tim velikim finansijskim po-

te{ko}ama, prosto je ne{to skuplji nego {to bi neophodno morao

da bude, da sam ga ne{to pametnije vodio. Naime, imam dvoje de-

ce, a nemam stan. Dakle, imam mese~no tro{kove dvoje dece plus

renta, za razliku od nekih ljudi koje poznajem, koji nemaju ni de-

cu, a bogami imaju stan. Naravno, `ivot nigde nije fantasti~an, i

ta vrsta gr~a i prosto traume koju `ivot izaziva je prisutna napro-

sto svuda, pa se ja ne ~udim {to je to tako i ovde. Ono {to mene ma-
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lo vi{e zamara jeste taj ose}aj kontinuiranog kaskanja, tog {lajfa,

stajanja u mestu. Ja prakti~no `ivim istim kvalitetom `ivota ka-

kvim sam `iveo kada sam imao dvadeset pet godina. Sada mi je

~etrdeset i nekako naslu}ujem da ni sa {ezdeset ne}e biti zna~aj-

no bolje. Ali dobro, u redu, ako ~ovek ve} `ivi u ovoj zemlji, na ne-

ki na~in mora da se pomiri sa jednim brojem stvari, da ih primi ta-

kvima kakve su, da bi mogao nekako da se bori i mo`da poku{a da

menja one neke druge. Dakle, ne da ja budem dobrostoje}i u toj

kaljuzi, nego da se ta kaljuga malo promeni, pa bih nekako ja lak-

{e bio siroma{an u ne{to izmenjenijim okolnostima. To je ono {to

mene brine, {to se te okolnosti ne menjaju, a ne moje materijalno

stanje.

[to se I{maila ti~e, tu knjigu razumeju oni ljudi koji poznaju

stvari o kojima sam `eleo da pri~am, a ja sam hteo da napravim

vezu kroz jednu vrlo jednostavno ispri~anu pri~u, vezu izme|u

dva trenutka u istoriji na{e alternativne kulture i na{ih supkul-

tura. Mislim, upravo je re~ o stvaranju pank i novotalasne scene

s kraja 70-ih i po~etka 80-ih godina i onoga {to se de{avalo u do-

menu, zapravo veoma visoke kulture, ~ak i ako je re~ o reakciji na

nju desetak godina ranije, a to je pojava one radikalne konceptu-

ale kod nas. Naravno, Marina Abramovi} je daleko najistaknutija

osoba. A budu}i da postoji kontakt izme|u te dve scene, mo`da je

on najvi{e oli~en u liku Slobodana Ti{me iz Novog Sada, koji je

dakle bio jedan od ljudi iz grupe “Kod”, pored Miroslava Mandi}a,

koji su rodona~elnici te novosadske konceptuale i koji su izuzet-

no i stradali na kraju zbog svog stava prema umetnosti. Slobodan

Ti{ma se ponovo pojavio krajem 70-ih i po~etkom 80-ih kad je

osnivao one, za doma}i novi talas veoma bitne bendove poput “La

strade” i “Lune”. 

Dakle, komunikacija koja nema vi{e apsolutno nikakve veze sa

nekakvim ratovima, koja se sad nama, naviklim na te krupne, ve-

like teme, ~ini prili~no nebitnom, mo`da nije dovoljna za na{u

knji`evnu kritiku danas, koja uvek o~ekuje da ne{to tu eksplodi-

ra, ako ve} ni{ta drugo. I onda dobijem neke prikaze koji su uvek

intonirani kao – ~udna mi ~uda, otprilike, {ta tu ima sad tako bit-

no. Pa dobro, mo`da na kraju krajeva i nema. 

Ono {to je nama tako|e bilo bitno u ovoj knjizi jeste ta jedna dru-

ga komunikacija, radna komunikacija, koju smo uspostavili, naj-

pre Aleksandar Zograf i ja, budu}i da je knjiga bila inspirisana Zo-
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grafovim crte`om. Mi nismo krenuli iz nauma da pi{emo roman o

konceptualnoj umetnosti, nego je Zograf dobio tu ponudu francu-

skog izdava~a da mi uradimo jednu knjigu zajedno, tako {to }e on

nacrtati crte`, pa }u ja, inspirisan tim crte`om, napisati pri~u, i

tako dalje. Mi se stilski strahovito razlikujemo, u mojim knjiga-

ma se nikada, nikada nije dogodilo ne{to {to ina~e ne bi moglo da

se dogodi. Kod mene niko nikada nije odleteo ili ne znam... prosto,

ja imam takav odnos prema knji`evnosti. Sa druge strane, Zograf

kontinuirano preispituje onu neku oblast izme|u ovog i onog sta-

nja. 

Kad je do{lo do toga da radimo zajedno, on je nacrtao taj inicijal-

ni crte` i sada, on obi~no tako radi {to se probudi i pre nego {to

stigne uop{te da shvati o ~emu razmi{lja, on crta i koristi intuici-

ju pri tome. Ja nikako to ne radim, tako da sam dobio na kraju od

njega eto taj crte` – ~ovek le`i na `elezni~koj pruzi sa vratom po-

lo`enim na {inu, obu~en je skroz u crno, na njegovom stomaku le-

`i jedna debela bela koko{ka koja je onako vrlo mirna, a vidi se da

ide voz, u vozu se vidi to izbezumljeno lice ma{inovo|e i krajnje je

jasno da }e voz u narednom trenutku da mu odse~e glavu. Ja sam

pomislio – do |avola, sad sam zaista u problemu, ovo nikako ne

pripada stvarima o kojima ja razmi{ljam. I dakle, ono {to je bilo

~itavo moje nastojanje sve vreme jeste da racionalizujem taj cr-

te`, da mu na|em neku jasnu, racionalnu osnovu. 

Dakle, ne mo`e ~ovek u mojoj glavi tek tako da legne na prugu, a

da mu koko{ka stoji na stomaku, mora ne{to da postoji iza sve-

ga toga. Onda sam pomislio, pa ovaj ~ovek je u stvari umetnik,

ovaj {to le`i na `elezni~koj pruzi i ovo {to on radi nije samoubi-

stvo. Naravno, jeste samoubistvo, ali to je zapravo njegov kona~-

ni, finalni umetni~ki performans. Ne{to {to on radi na kraju

svog umetni~kog delovanja i {to ne mo`e da vrati unazad. E, oda-

tle je ~itava pri~a krenula da se odmotava. Budu}i da, kad vidim

Zografa, ja pomislim 79-80-ta godina, smestio sam pri~u u to

vreme i odlu~io da je ispri~am glasom petnaestogodi{njaka, koji

je panker. 

Ta 79. godina je za mene izuzetno bitna, zato {to je ona jedna ~ud-

na godina velike ti{ine, pred dve ogromne bure koje }e se dogodi-

ti samo godinu dana kasnije. Naime, ve} 80. umire Tito i otpo~inje

svo to na{e survavanje; to je po~etak kraja. A sa druge strane,

istog tog prole}a kre}e taj neverovatan talas energije, koji se javio
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u Beogradu, Zagrebu, Ljubljani oko panka i novog talasa i ~itave

nove umetnosti, koja je i{la za njima. Dakle, na oba nivoa, i ovom

nekom zvani~nom i ovom supkulturnom, od 80. stvari uop{te vi-

{e ne}e biti iste, sve }e se promeniti. Me|utim, 79. jo{ ni{ta od sve-

ga toga se ne nazire. 

Nekako bih `eleo da verujem da sam ja bli`i svom sinu nego svom

ocu, ali mi se opet ponekad u~ini i da nisam, i to je ne{to {to ne

prestaje da me uznemirava. S jedne strane su ovo generacije koje

su sklone politi~kom radikalizmu i to prili~no mra~nog tipa. Sa

druge strane to su generacije koje su sklone nacionalizmu i {ovi-

nizmu, jer ih tome u~e neprestano. I sa tre}e strane, naime, ja

shvatam da smo mi bili naivna generacija, kojoj je mnogo bitnija

bila min|u{a D`onija Rotena nego {ta neko ima da nam poru~i; ali

ova generacija, a to je meni potpuno nejasno, se lo`i na – Tomisla-

va Nikoli}a. Mislim, {ta ti kao petnaestogodi{njak nalazi{ uzbu-

dljivo u liku, ne delu, nego zaista u tom Tomislavu Nikoli}u? Moj

vrlo bliski mladi ro|ak koji ima {esnaest godina, ka`e – meni je

simpati~an Vu~i}. I tu ja do`ivim nervni slom, ka`em mu: pa, {ta

ima, ~ove~e, da ti bude simpati~an Vu~i}. Ne mogu da shvatim, pr-

vo {ta je u njemu simpati~no, a drugo ~ak i da je ne{to simpati~no

na njemu, pa ima{ sve te bendove, ima{ fudbalere, ima{ glumce,

ima{ {ta god ho}e{, kako stigne{ do Vu~i}a? Koja je to magija? 

[ta je toliko privla~no u svemu tome do tog jednog akutnog, dubo-

kog antizapadnja{tva, koje je za mene oznaka jedne velike lenjo-

sti. Dakle, ako je za sve kriva Amerika, niko od nas nije kriv ni za

{ta. Prilikom svakih slede}ih izbora se pomalo stresem, a ne obra-

dujem, kad pomislim koliko je jo{ osamnaestogodi{njaka prido-

dato glasa~kom telu. 

Ja verujem da postoji jedna doza racionalnosti kod tog broja mla-

dih ljudi koja ka`e – do |avola sa svim, ja na koncu ovde `ivim, on-

da hajde da sebe nekako poistovetim sa okolnostima i da plivam

uz talas, a ne da se sa njim sudaram. Ja sam nekako nau~io sebe

da treba da se sudaram, ja sam toliko u otporu prema svemu, ja

mrzim ovaj grad, ja mrzim ovu zemlju, zaista ne mogu da ih pod-

nesem. Meni je ovde ru`no, ja ovde `ivim zato {to `ivim, uop{te ne

`elim da se pravdam za{to, ali meni je ovde ru`no, nepodno{ljivo,

nisam to `eleo, nisam to o~ekivao. Smatrao sam da umemo bolje,

smatrao sam da imamo pravo na bolje i ~esto sam prozivan zbog

takvih stvari. 



|}
{|

170

18
.0

2.
0

5
.

-

Reagovao sam na ne{to {to je rekla Gorica Mojovi}, kako je Beo-

grad jedan od najlep{ih evropskih gradova sa bogatom kulturnom

ponudom. Mene je glava istog trenutka zabolela, u nekom prvom

intervjuu sam rekao da to uop{te nije istina, nego je Beograd je-

dan od najru`nijih evropskih gradova sa vrlo lo{om kulturnom

ponudom. I onda me citiraju u Blicu i napi{u – molim, kao onako

uvre|eno. I sad se ja zapitam, ~ekajte ljudi, ako je ve} re~ o toj ter-

minologiji patriotizma, pa ja sam ve}i patriota od vas, ve}i sam

patriota zato {to imam jednu dozu odgovornosti, zato {to se ne

mirim, zato {to ne `elim da se uljuljkam. Ne}u da ka`em – ovde je

super. Ne vidim ni{ta dobro ni patriotski u tome kada neko ka`e –

da, ovde je sjajno, ba{ je dobro, {ta sad mi imamo vi{e oko toga da

radimo. Mislim da je to onaj elementarni pokreta~ki impuls, ako

te ne{to svrbi, ako ne~im nisi zadovoljan, da ga nekako i menja{.

Me|utim, ovde iz tog na{eg kontinuiranog ose}aja samozadovolj-

stva, spram koga mi nemamo potrebe ni{ta da pravdamo jer je sve

savr{eno, stvari eto tako kloparaju i klopara}e o~igledno doveka. 

Dva koncepta se me{aju kod tih, da ka`emo uslovno, desni~ara.

Dakle, da li oni tvrde da mi nikada nismo radili to {to se nama na-

metnulo, u kom slu~aju su oni dobri i naivni ljudi, koji ne mogu da

prihvate ideju da su se u ime srpskog naroda ili bilo koje grupe ko-

joj oni pripadaju ~inila takva zverstva ili oni ka`u – da, ubijali

smo, klali smo, pa {ta. Ja nikako ne mogu da proniknem ta~no u to

{ta oni misle, jer ako oni zaista misle da nema le{eva, da smo mi

tamo i{li sa karanfilima u cevima pu{komitraljeza, onda zaista je-

dino {to ~ovek mo`e jeste to da ih sa`aljeva. I tad ispada da mi

imamo posla sa zapravo predobrim ljudima koji ne mogu da poj-

me ne{to, ali ja nikad ne znam, ne mogu uop{te da do|em do ko-

na~ne istine. To nisu dve odvojene grupe, koje tvrde dve odvojene

stvari, nego bi jedan isti ~ovek, suo~en sa razli~itim setovima pi-

tanja dao, dakle, potpuno razli~ite odgovore: da, jesmo, {ta nas

briga, ko ih {i{a, ubijali smo ih; ili – ne, nismo nikako. I to je ono

{to mene ne prestaje da zbunjuje. 

Ko mo`e da prevede re~ srpstvo na bilo koji normalan jezik? [ta je

to englestvo, da li postoji francustvo, {ta je italijanstvo? Mislim,

apsolutno nema na~ina da se te re~i pribli`e. Onda, neko mi je pri-

~ao povodom ove reklame – svetsko, a na{e, pa smo onda ne{to

razgovarali koliko je to zapravo neprevodivo. [ta zna~i wordly,

mo`e samo da se odnosi na osobu koja je gra|anin sveta. Ali taj

niz podzna~enja koji se krije u tome kada mi ka`emo da je ne{to
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svetsko, {to uvek iznosi na povr{inu taj na{ kompleks ose}anja

inferiornosti i superiornosti u isto vreme, potpuno je neprevodiv

na bilo koji normalan jezik. 

Ka`e meni jedan – stalno je ova Hrvatica skija{ica na televiziji, ka-

`e, a ova na{a mala pobedila i niko ni re~ da ka`e, taj Zapad, ka`e.

Sve se televizije dogovorile oko tog jednog }utanja i zavere prema

Srbima. Mi smo toliko duboko kao dru{tvo i dalje uvereni u to po-

stojanje zavere, da to stvarno nije normalno. To samo tor mo`e tu

vrstu kolektivne paranoje da ozvani~i. 

Ja vi{e ne verujem u sposobnost nikoga pojedina~no, ~ak ni tih po-

liti~kih grupa, da stvarnost menjaju. Mislim da postoje neke za-

konitosti, koje su mnogo ja~e i mnogo dublje od toga i da naprosto

mora da se pusti da neka energija istekne iz dru{tva na nekakav

na~in. Ali svakako da }emo se i mi na}i negde na kraju ovog pro-

cesa, mo`da je samo problem u tome {to smo prerano poverovali

da smo do kraja stigli, jer nam se ~inilo nemogu}e da se ide dalje.

Na koncu, sad evo da zavr{im optimisti~ki: ali ipak je bolje, mora

da je bolje, ljudi ne ginu, ne gore gradovi, ne bombardujemo niko-

ga, nema jama, ne ubijaju se civili, eto i neki vizni re`imi su olak-

{ani. Pa eto, u Hrvatsku nismo mogli da privirimo, sad krajnje slo-

bodno putujemo i u vrlo lepom raspolo`enju i sa jedne i sa druge

strane. Mislim, nije to dovoljno, nije to ono {to bi nas zadovoljilo,

ali ne{to se i dogodilo. I moram da ka`em, a to je ono {to mo`da i

najvi{e veseli, uprkos svim poku{ajima na{ih politi~ara da i to

upropaste, ipak se neke dobre stvari doga|aju.

|} {|-
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Po novom Zakonu o radu, lak{e je nau~iti kineski nego
otpustiti ~oveka...

Pla{im se da }e za deset godina pisati da je Legija bio 
neki Apis, koji nas je spasao od nekog nesre}nika, koji je
hteo da nas vodi u tu trulu Evropu...

Trudi{ se samo da ne oboli{ od neke opsesije, jer nije
normalno da mi ovoliko govorimo o politici...

Miroslav Prokopijevi}, ekonomista

Pavle Rak, putnik

Milica Rodi} i Ivan Kuzminovi} iz grupe sociologa
Stalkeri

Nenad Proki}, pisac



Svetlana Luki}:

Verovatno ste ve} ~uli da je Ko{tuni~ina pravna dr`ava izvojevala jo{

jednu pobedu. Vrhovni sud te dr`ave je Slobodanu Milo{evi}u vratio

ku}u u U`i~koj zbog proceduralnih razloga. ^ovek je, ka`u, u zatvoru,

~ime je povre|eno njegovo pravo na odbranu. Ku}u je voljeni vo|a srp-

skog naroda, valjda u sklopu priprema za nano{enje te{kog poraza

NATO-u otkupio dva dana uo~i bombardovanja, za 2.000 maraka. 

Mirjana Markovi} duguje 360.000 dinara za struju za ku}u u Po`arev-

cu. Ponu|eno joj je da dug plati u vi{e rata. Da sam na mestu drugari-

ce Markovi}, ja bih od predsednika Saveta za Kosovo Ko{tunice Voji-

slava tra`ila da i meni iz Fonda za Kosovo pla}aju struju kao Srbima u

Ho~i ili Orahovcu. [to je najgore, na ovo bi pristao ne samo nastavlja~

dela porodice Milo{evi}, Ko{tunica, nego i kosovski Srbi kojima svi, po-

~ev od lokalnih vo|a do predsednika, premijera i patrijarha, {alju poru-

ku da ako zatrubimo vi{e, ja~e i bolje, opet }e biti na{e Kosovo polje.

Eksplozija u na{oj galaksiji, koja se odigrala pre nekoliko dana, bila

je tako sna`na da je pomerila Mesec. Od Meseca se pomerila Skup{ti-

na, a onda se zatresla i pisareva ruka i predsedniku Tadi}u na potpis

poslala falsifikat Zakona o radu. Sve to je pomerilo pamet ministru

Lalovi}u, koji je ju~e jedino uspeo da ka`e – nisam ja kriv, u~iteljice,

majkemi. Ne{to je mucao kako se poslanici mnogo deru, `amore i on

ne mo`e da pazi na ~asu. Dobro je da smo pored ovakvih narodnih po-

slanika jo{ uvek u Mle~nom Putu. 

Izvinjavam se ako sam ovim uvredila ose}anja Gorana Paunovi}a iz

G17, koji je kazao da je to {to novinari ne prestaju da pi{u o pove}anju

plata poslanika pla}ena kampanja uru{avanja institucija. Parlament

je, ka`e poslanik G17, sveto mesto. Pa jeste, neki narodi su u svojim

hramovima odavali po~ast i magare}oj glavi. Parlament je za G17 to-

liko sveto mesto da u njega nisu hteli da u|u preko kakanih izbora,

nego ~isto, elegantno, preuzimaju}i, da ne ka`em kupuju}i, poslanika

druge stranke.

Da se predsednik uspentrao na Kineski zid, kao {to je bilo predvi|eno

protokolom, to bi bilo glavno dostignu}e na{e spoljne politike ove ne-

delje. Ali zid je bio klizav i Tadi} je bio zasenjen nastupom Neboj{e ^o-

vi}a u Savetu bezbednosti, gde im je o stanju na Kosovu rekao ono {to

je nama rekao ve} sto puta, {to nije omelo ve}inu medija da mnogo ve-

}u va`nost daju onome {to je rekao ^ovi}, nego onome {to je rekao Ko-

fi Anan. To zna~i da mi ve} spontano izbegavamo da uvidimo gde nam

je mesto, iako su nam ga ovih dana svi crtali. 
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U Izve{taju Saveta bezbednosti o{tro je kritikovano pona{anje srp-

skih politi~ara, ameri~ki podsekretar za Balkan Mark Grosman rekao

je da }e do sredine marta, ovog marta, ne slede}eg, biti postignuta sa-

glasnost o budu}nosti Kosova; Kris Paten je dodao da, ako je neop-

hodno, na}i }e se izvodljivo re{enje i bez pristanka Beograda. Iako je

KGB-ovac, pravoslavac i Rus, ~ak je i Putin morao da prizna da mu ni-

je jasno {ta srpske vlasti ho}e sa Kosovom. Ja }u da mu ka`em. Ko-

{tunica sanja da }e biti organizovana jedna velika me|unarodna kon-

ferencija samo da bi on sa nje iza{ao sa Kosovom ispod mi{ke i Alban-

cima preko Prokletija. A jedino {to }e dobiti bi}e povremena vo`nja

oklopnim transporterom kroz opustela srpska sela.

Srbija nije Stari Egipat, Ko{tunica nije sfinga koja }e pojesti svakog

ko ne re{i kosovsku zagonetku, a mi }emo po~eti sitnijim temama, pi-

ljarskim takore}i. Po~e}emo od akcije za koju ste verovatno ~uli i na-

dam se da se niste uklju~ili u nju. To je potkazivanje bakalina i trafi-

kanata, najnovija akcija Ministarstva finansija. Ta sitna tema u

stvari je samo po~etak razgovora sa Miroslavom Prokopijevi}em. 

Miroslav Prokopijevi}: 

Akcija je sama po sebi skandalozno lo{a iz nekoliko razloga. Raz-

log broj jedan, to je mera iz repertoara policijske dr`ave. Zamisli-

te sada da i Ministarstvo pravde ka`e – prijavljujte ove za koje mi-

slite da su ne{to ukrali, pa Ministarstvo ekologije ka`e – hajde do-

javljujte ove koji bacaju papiri}e, pikavce i fla{e po ulici. Dakle, to

je iz Kafkinog repertoara, je li tako? Drugo, time se pokazuje da

dr`ava ne funkcioni{e. Tre}a stvar, dr`ava ne sme da se koristi

merama koje direktno kvare karakter pojedinaca, zna~i da ih pod-

sti~e na stvari koje se generalno smatraju lo{im, a u to, sem ko-

rupcije, prostitucije i tako dalje, spada i potkazivanje. E sad, za{to

je to ipak tu; pa da bi se bacila pra{ina u o~i da se ne vidi ne{to bit-

nije. Hajde da umesto {to nas pozivaju da potkazujemo kom{ije za

500 dinara, pitamo ministra {ta je sa onih 400 i ne{to milijardi,

koliko iznosi bud`et Srbije. 

Pa da pitamo za{to je predaja zavr{nog ra~una zadnji put obavlje-

na za 2001. godinu. Od tada nema zavr{nog ra~una, iako je to za-

konska obaveza po Zakonu o bud`etskom sistemu. Ona predvi|a

popis sve dr`avne imovine. Kad bi se ona popisala, pretposta-

vljam, iznenada bi se pone{to moglo na}i u vlasni{tvu Nacionalne

{tedionice, koja opet iznenada dr`avnim parama kupuje tu imovi-

nu. Ja sam sedeo u emisiji upravo na va{oj televiziji sa dva mini-
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stra, koji su jedan drugome napakovali po desetak godina robije

pre {est-sedam meseci. Mo`da tu`ilac nije to gledao, ali eno je

emisija kod vas. Zna~i, jedan ka`e drugome – ti si uvozio struju i

o{tetio dr`avu, i tako dalje. Ovaj mu uop{te ne odgovara – nisam,

on ka`e – ti si stotine milijardi para iz dr`avnog bud`eta dr`ao

kod banaka sa kamatnom stopom nula. Kad imate kamatnu stopu

nula, pretpostavlja se da vam banka ~ini neku uslugu, za koju, na-

ravno, javnost nikad ne dozna. Da postoji dr`ava, ti slu~ajevi bi

davno bili istra`eni i biv{i ministri bi bili ili nedu`ni ili u }orkani.

Ali ovde nema dr`ave, tj. ima je, ali je privatizovana, a to je kao da

je nema.

Zna~i, {ta je sa kamatama za sredstva od bud`eta, koja su sada

preko 400 milijardi? [ta je sa donacijama i njihovim utro{kom? E

sad, da mi ne bismo pitali {ta je sa ovim parama, neko nas sad, ka-

ko bi se reklo, podsti~e da eto cinkamo kom{ije iza }o{ka. I tome

mediji posve}uju strahovito puno pa`nje, dok promenama zakona

koji }e ubogaljiti ovu zemlju, posebno promenama vezanim za Ak-

cijski fond, pa i Zakon o radu, koji tako|e ide u pogre{nom, anti-

reformskom pravcu, ne posve}uju nikakvu pa`nju. Prosto, ima se

utisak kao da svi vidimo da stvari ponovo klize, vidimo da je onaj

stari sistem ostao, da je bio malo na{minkan posle 2000, da je sad

{minka spala i svima je neprijatno da to sad pogledaju. Ranije su

se izgovarali na {minku, pa su pri~ali kao reforme su stra{ne, pa

prevelike su, pa u jugoisto~noj Evropi nisu takve i tako dalje. E

sad vidimo taj le{. 

Imam utisak da postoji u`asna neprijatnost u medijima da se o to-

me pri~a. I mediji gube iluziju da se i{ta mo`e promeniti, pa je on-

da bolje pisati u kakvim je pantalonama, da li do kolena, D`ej iza-

{ao u neku kafanu. To je kao onaj {to stoji u pli}aku, pa zamuti vo-

du da se ne bi videlo da je u pli}aku, da ne zna da pliva.

Karakteristi~no je da se obnavlja stvar koja je postojala u vreme

Milo{evi}a. Jedan broj nas je stalno pri~ao – ovo ne valja, ovo ne

valja, ne to, ne ovo i tako dalje, a on je to prosto ignorisao. Tako i

sada, bilo je nekoliko kritika Zakona o akcijskom fondu i to od

najkompetentnijih ljudi trenutno ovde. Vlada se nije ni udostojila

da odgovori bilo {ta. E sad, u vezi starog i novog sistema. Bilo da

se pogledaju pravila, bilo da se pogledaju doga|aji, vidi se to vra-

}anje na staro. Zna~i, kad se gledaju pravila onda gledate koliko

je reformisano u pojedinim va`nim sektorima. Pogledate sektor
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odbrane, bezbednosti, policije – je li bilo ikakve reforme? Perso-

nalnih promena da, reforme ne. Prakti~no ti najmra~niji krugovi

jedva da su uzdrmani, zna~i tu nije bilo reformi. 

Je li bilo reforme dr`avne uprave? Naravno da nije bilo. Za tako ne-

reformisanu javnu upravu ministar finansija je predvideo

pedeset sedam milijardi koje su izvan bud`eta. To nisu male pare,

to je skoro blizu milijardu evra, sedamsto miliona evra. Iz tih

sredstava ovi likovi sad podi`u sebi platu u Skup{tini, u Vladi i ta-

ko dalje. I to nije slu~aj samo na vi{im nivoima, to ide i nizbrdo.

Dakle, potpuno nereformisana javna uprava. Kona~no, privreda...

tu je bilo najvi{e nekih zakona, mada je to stra{no nedovoljno, to

je 10 posto onoga {to je potrebno. 

A sad dolazi do pojave da se stvari vra}aju unazad. Nekoliko zako-

na koji su upravo pro{li ili se nalaze u Skup{tini idu direktno u

antireformskom pravcu. Zakon o radu je bio najbolji reformski za-

kon od 2000. do sada, drugi najbolji je o lokalnoj samoupravi. Sa-

da se ponovo vra}aju u zakon one odredbe kolektivnog pregovara-

nja koje su rigidne i nepotrebne. Ote`ava se otpu{tanje, maltene

je lak{e nau~iti kineski nego otpustiti ~oveka, porodiljama se da-

ju dve godine, vra}a se socijalna funkcija firme, zna~i za staranje,

za davanje krvi, za smrtni slu~aj, za sve to firma snosi tro{kove.

Ponovo se osniva Fond solidarnosti kao u zlatno vreme samoupra-

vljanja. To ne sme da se radi, poslodavac sve to tretira kao tro{ak. 

Zakon o akcijskom fondu je verovatno najgori posle 45. godine.

Za{to? Zato {to omogu}uje Vladi da, iako ima samo 2 posto vlasni-

{tva koje je ostalo u Akcijskom fondu, na ra~un ta 2 posto vlasni-

{tva, privatna firma sa 98 posto mora da tra`i dozvolu od Vlade za

svaki potez. Za{to je to smi{ljeno? Verovatno zato {to je neko re-

kao, pa sve bolje firme su prodate, od ~ega }emo mi sad da uzima-

mo mito? Moramo da ugradimo ne{to {to }e naterati firme da

obrate pa`nju malo na nas. Oni ka`u kao, ne}emo to koristiti, pa

koje to ovla{}enje dr`ava i ministri ovde nisu iskoristili za korup-

ciju, takva stvar ne postoji. 

Odjednom se pojavljuju neki od najmra~nijih likova s po~etka ras-

pada Jugoslavije, koji sad brinu o Crnoj Gori. Dominaciju istog mi-

{ljenja imate i kod Demokratske stranke prema Kosovu, u stilu –

Kosovo je Srbija. Gledam, Boris odlazi dole, izlazi iz onog tran-

sportera i ka`e – ovo je Srbija. Okolo ga ~uvaju vojnici KFOR-a i ~o-

vek se pita: pa dobro, po ~emu se ovaj ~ovek razlikuje od Sloboda-
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na Milo{evi}a. Slobodan Milo{evi} je rekao – niko ne sme da vas

bije, u trenutku kad je on tamo jo{ uvek imao efektivnu vlast. Ovaj

dolazi kao da je pao s Marsa i ka`e – ovo je Srbija.

Broz je tako radio, na primer, sa Lazarom Mojsovim i mnogim

drugima. Broz nikad nije imao ~oveka na funkciji za koga nema

ne{to za {ta ga dr`i u {aci. Tako i ovde, vi metnete da vam rasvetli

aferu u vezi sa “Knjazom” Vu~eli}a, dakle ~oveka koga prozivaju

da {koluje decu za 80.000 {vajcarskih franaka godi{nje. On samo

tu stvar da objasni ne mo`e nikako. Kako je od siroma{nog i pro-

se~nog novinar~i}a NIN-a, gde sve na njemu nije vredelo sto ma-

raka 87. godine, do{ao do ovoga do ~ega je do{ao. Kad vi metnete

takvu neku figuru, onda je jasno da je cela stvar name{tena. Onda

slu{ate tamo lika kome je pozlilo i koji se jo{ samoponi`ava do-

datno, kao pa jeste, malo su mi pretili, malo su me zvali, znate to

je uobi~ajeno, jeste, zvao me i potpredsednik Vlade. Prosto je toli-

ko o~ito da je to name{tena stvar i to name{tena da se ni{ta ne bi

doznalo.

Milo{evi}evi likovi su bili ~isti profesionalci kada su vas plja~ka-

li, ovi uop{te ne obra}aju pa`nju na to. Zna~i, osnovno je ko }e ko-

liko da uzme, {to kao situacija mo`da nije ni r|avo, jer ne mo`e

ve~no da traje. Za{to? Zato {to }e postati besmisleno bilo {ta radi-

ti, ve} postaje prili~no besmisleno, ali mo`e da bude jo{ besmisle-

nije, i onda nastupa problem da vi ne mo`ete da osigurate elemen-

tarno funkcionisanje u svakida{njem `ivotu. Kada do|e taj trenu-

tak, onda ne{to mora da se uradi, ne{to mora da se desi. 

Mo`e da se pojavi nova revolucionarna pravda poput Robespjera,

mo`e da se desi da preko nekog slu~aja do|e do pro~i{}enja, ali

posta}e nemogu}e da se vi opet prijavljujete da do|ete na vlast

kao {to se sad trudi Demokratska stranka, a da nijednu aferu od

ogromnog broja koje su se vukle niste razre{ili. 

Vi ovde imate su|enja gde bi dr`ava trebalo da ima apsolutni in-

teres da ih {to pre re{i. Evo Ibarska magistrala traje ve} petu go-

dinu, jo{ ne znamo ni ko su sve optu`eni. Jedno su|enje bude reci-

mo 6. januara, pa se zaka`e 3. mart, pa 5. jun, pa onda bo`e moj,

letnja pauza, vidimo se u oktobru i tako dalje. Ozbiljna dr`ava, da

bi poslala poruku da se politi~kim ubistvima ne mogu re{avati po-

liti~ki sporovi, udesila bi bez ikakvog pritiska na sud, da se sudi

maltene dan i no}, i da se primereno, mo`da i ne{to proporcional-

no stro`ije osude svi ti koji su odgovorni. Isto tako za lopovluke,
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ko ovde sedi zbog lopovluka. Pa Milo{evi} je ispao jedini izuzetak

kad je svoja dva ministra, Savu Vlajkovi}a i ne znam onog, }orki-

rao. Ovde je interes da se obogatim dok sam na vlasti, pa ako ja ne

diram onog pre mene, koji }e opet do}i posle mene, valjda ne}e ni

on mene dirati. Zna~i, zbog tog interesa nastaje jedno prili~no

anarhi~no stanje, u kome se pitate za {ta se tro{i polovina nacio-

nalnog dohotka ove zemlje, jer toliko ko{ta ova dr`ava.

Ovo nju{kanje i zbli`avanje DSS-a i radikala, to je najava budu}eg

mogu}eg poteza. On mo`e da usledi i bez novih izbora. Zna~i, jedi-

ni koji sad mo`e da u|e u koaliciju sa radikalima i da napravi

vlast to je DSS i pretpostavljam da oni silno razmi{ljaju da li to

sad da urade ili ne, pred o~ima, naravno, svojih koalicionih part-

nera. Sa~ekaju li izbore, onda {ansa da DSS do|e na vlast postaje

manja. Za{to? Zato {to su posle narednih izbora radikali sigurno

najja~i, to sva istra`ivanja pokazuju. Prolaze radikali, verovatno

SPS i sasvim sigurno Kari}, kome svi daju izme|u 10 i 14 posto.

Zna~i, Kari} ~ak sam sa radikalima mo`e da napravi vladu. Narav-

no, oni }e uzeti kao stare drugove i socijaliste, je li tako. 

Kad pogledate gde Kari} mo`e vi{e da dobije, kod DS i, ako uop{te

prebace cenzus, G17 ili kod ove ekipe starih drugova. Pa naravno

da mo`e da dobije vi{e kod starih drugova, jer dugo nisu bili na

vlasti, u`eleli su se, oni njemu mogu da prepuste pet-{est mini-

starstava, da mu daju {ta ho}e. Do|e li do takve situacije, DSS je

prokockao {ansu da u|e u koaliciju sa radikalima i zbog toga je

ova nervoza, Zvezdara, Leskovac i tako dalje. To }e verovatno biti

jo{ intenzivnije, to je sad eksperiment – mo`e li brak da funkcio-

ni{e i kakva je reakcija na to, unutra{nja i spolja{nja.

DS je u zadnjih nekoliko meseci poku{ao da obnovi resorne odbo-

re, koji su prestali da rade voljom {efa onda{njeg negde 97. godi-

ne, i to je bila velika parada, promovisan je trideset jedan lokalni

odbor. To je u stvari ekipa, koja je bazi~no sastavljena od biv{ih

ministara, od malog ministra, koji kad dobije napad adrenalina,

tvrdi da je iscrpeo sva sredstva, drugi put da je bogat ~ovek. Na-

ravno, najprofitabilnije {to je radio u `ivotu je to da je bio na vla-

sti zahvaljuju}i neistra`enim slu~ajevima korupcije. Njegove vrlo

sli~ne kolege, ~ija se imena provla~e u izve{tajima Antikorupcij-

skog saveta, na primer lik koji je podizao Bambilend sa Markom

Milo{evi}em tako|e je postao {ef jednog odbora, zna~i budu}i mi-

nistar. Evo ih tamo u Skup{tini, ceo dan se krevelje, kao i ovi osta-
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li. Nisam ih ~uo da su izlazili da ka`u – ljudi, donosite pogubne za-

kone, jer njih zakoni ne interesuju, njih interesuje da budu na vla-

sti i da nastave da se bogate kao i u onom prethodnom sastavu.

Prema tome, od njih ~ovek ne mo`e ni{ta da o~ekuje. 

Verovatno bira~ ovde ~eka da jo{ jednom vidi demokrate na vlasti

i onda, ono {to vrlo preti ovde, mo`e da se desi kao u Italiji nekad,

da ceo politi~ki establi{ment pukne i da stranke koje su do ju~e

ne{to predstavljale, vi{e ne predstavljaju ni{ta. Izre|ale su se sve,

pa i po nekoliko puta i re{enja problema nema. I onda dolazi do

jedne erozije, kao {to je bilo u Italiji; jo{ je Italija neuporedivo sta-

bilnija od nas, tamo su to bile sve krajnje ozbiljne stranke, ali vi-

deli ste kako ih je talas politi~kog cunamija odneo.

Pa nije dobro, nije dobro, jedino me ~udi, gledaju}i ova dva nacrta

Ustava koji se predla`u {to se u obe preambule poziva na slavnu

tradiciju srpske demokratije. Pa koja demokratska tradicija, kad

mi nismo imali trideset godina demokratije, kad se sve sabere. I

ovo sad, ovo jo{ nije prava demokratija. Zna~i, prvi slobodni izbo-

ri }e biti posle otvaranja arhiva Udbe, bez toga vi ne znate ko ko-

ga dr`i na koncu i kako i da li zloupotrebljava tu slu`bu protiv

svojih protivnika. Ali da ura~unate i ovih pet godina posle 2000,

pa ne mo`ete da nakupite trideset godina. To samo pokazuje koli-

ko mi volimo da se la`emo. 

Opet, da se vratimo na ministra finansija, ka`e on – u javnim pre-

duze}ima pove}anje plata ograni~eno na 7 posto. Dobro, tra`i

MMF, slede}i potez – pove}anje vi{e od dva puta u Skup{tini, Vla-

di, to je toliko nekonzistentno, to je isto dr`avni sektor. Ne mo`e-

te da ne razmi{ljate – pa, dobro, ako ja podignem plate u mom dvo-

ri{tu, sad }e iz svih drugih dvori{ta nagrnuti pred Vladu i tra`iti i

oni. Kona~no, dolazi jo{ apsurdnija stvar, da onda jedne novine

prenesu pismo kojim ministar finansija tra`i od NIS-a da mu pla-

ti sumu od otprilike dvadeset miliona evra, i to po{to je NIS izmi-

rio sve poreske obaveze prema dr`avi. Na pitanje novinara – kako

to sad, pa ka`e, to je praksa koju je uveo \eli}. Gledajte sad, zna~i

to isto ide u potro{nju, zna~i nisu ta~ni onih 7 posto i MMF zatva-

ra o~i pred tim; pa to samo u ludnici mo`e da bude. To su dve bru-

to plate NIS-a, koji ima preko 20.000 zaposlenih, to je bruto me-

se~na plata, koju }e sad potro{iti dr`ava umesto NIS-a. Ali nema

veze ko }e to potro{iti, va`no je da to nije smelo da se desi, ako po-

stoji ono ograni~enje od 7 posto. 
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I kad to gledate nave~e na televiziji vi i onaj tamo u Lajkovcu, ve-

rovatno ka`ete – ne trebaju mi bra}a Marks i Monti Pajton i mi-

ster Bin, dovoljno je samo da pustim dr`avnu televiziju ili bilo ko-

ju, pogledam malo Skup{tinu i razgalim se.

Svetlana Luki}: 

U prvom delu emisije govorio je Miroslav Prokopijevi}, ekonomista, a

sada slu{ate sociologa i svetskog putnika Pavla Raka, koji zanosi

prema Istoku i Hilandaru, gde se trenutno nalazi i odmara od Beogra-

da. Gospodin Rak }e govoriti o Rusiji, o Kosovu i o Srpskoj pravoslav-

noj crkvi, o kojoj postavlja jednu zanimljivu tezu: da li je tokom 90-ih,

ratnih godina, ta crkva u stvari postala neka sasvim druga crkva, ko-

ju mi samo pamtimo pod istim imenom.

Pavle Rak: 

Govorimo o razli~itim crkvama, jer tu nije u pitanju jedna jedin-

stvena crkva kao neki bogo~ove~anski organizam u kojem ljudi

jedni drugima poma`u da ostvare u sebi bo`iji lik. To je jedna cr-

kva, a crkva u kojoj brinemo nacionalne brige, pa izme|u ostalog

i ratne brige i onda zaratimo protiv svoje bra}e u veri, to je onda

ne{to sasvim drugo. Ja bih tu onda govorio o crkvama, a ne o crkvi.

Druga je sad stvar {to je bila politika u Bosni recimo, da kr{tava-

ju nekr{tene ratnike ne bi li im mo`da Bog pomogao da bolje nad-

biju protivnika koji nije kr{ten ili bar nije kr{ten u pravoslavnoj

crkvi. Ali takvi kr{teni i nisu bili vernici. 

Crkva se opredeljivala u tom ratu od samog po~etka. Vidim tri-~e-

tiri momenta koji mi uvek iznova dolaze u pam}enje. Jedan od

klju~nih momenata je kada po~inje ipak da se smiruje na rati{tu

u Hrvatskoj, potpisuje se primirje. Srpska crkva reaguje tako {to

episkopi izjave da niko nema pravo da potpisuje primirje u ime

ovog naroda, bez blagoslova te crkve. To se de{ava u trenutku kad

u Hrvatskoj ni izdaleka nisu postignuti svi ratni ciljevi, koje je se-

bi postavio jedan deo ovog naroda uklju~uju}i i velikodostojnike

crkve. 

Drugi takav paradigmati~an momenat za mene je kada se ratovi

ve} zavr{avaju i u Bosni time {to je Milo{evi} prinu|en da bar jav-

no prekine saradnju sa bosanskim Srbima, na {ta mitropolit Am-

filohije vrisne i ka`e da ta ruka koja nas je gurala u rat bude pro-

kleta i triput prokleta. Me|utim, iz konteksta se vidi, nimalo pro-

kleta zato {to nas je gurala, nego zato {to sada ho}e da se iz svega
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toga izvu~e. Tu vidim jedan stav prema ratu koji ne bih nazvao ni

stavom vernika ni stavom crkve, nego stavom jedne plemenske

organizacije kojoj je vrhovni vo|a Plemenski bog. I taj Plemenski

bog onda zaista nema pravo da napu{ta svoje pleme u kriti~nom

trenutku. 

Milo{evi}, koji je pod me|unarodnim pritiscima u~inio neke pote-

ze koji se mitropolitu Amfilohiju nisu dopali sada je u Hagu i bra-

ni se za ono {to je radio tako {to apsolutno negira svoju krivicu i

sada je odjednom on tom istom vladici Amfilohiju ponovo postao

prijatelj. Pose}ivao je vladika Amfilohije Milo{evi}a u zatvoru jo{

u CZ-u u Beogradu i to je u~inio i u Hagu. Ne vidim da su te pose-

te bile usmerene u nekom drugom pravcu, sem da ga podstakne u

ovom novom obrtu u njegovoj karijeri, tj. to {to smo radili dobro i

pravedno smo radili, a to {to nas napadaju i kinje to je zato {to su

svi ionako protiv nas, jedinog pravilnog i jedinog dobrog naroda

na ovom svetu. Tu mesta za neki produbljen hri{}anski odnos pre-

ma ratu, prema ulozi tog istog Milo{evi}a ili ulozi bilo kog drugog

ratnika koji pripada na{oj naciji, tu mesta za hri{}anski odnos

prema tome nema.

Pravi apeli za mir i za obustavu ratnih dejstava su se pojavili tek

u trenutku kada je, posle onoga {to se desilo u Srebrenici, me|u-

narodna zajednica intervenisala vojno. Tu se videlo da su kola na-

glo krenula nizbrdo i onda je pani~no poku{avano da se rat zau-

stavi i da se spase ono {to se spasiti mo`e. E, tad su zaista po~eli

da plju{te apeli za mir i ponovo oni nisu bili upu}eni svojima ne-

go onim drugima. Hri{}anstvo pre svega insistira na tome da sva-

ko ra{~isti sa time {ta sam ~ini, da sam svoju du{u u~ini {to vi{e

bogolikom i ja ne razumem kako u tom pravcu mogu da se tuma-

~e apeli za mir koji su bili upu}eni Gen{eru ili Klintonu. Em ti lju-

di nisu pastva na{e pravoslavne crkve, em u ratu direktno u to vre-

me nisu ni u~estvovali. 

Dobrica ]osi} je tada bio predsednik Jugoslavije, dodu{e mario-

netski predsednik, ali je on ipak shvatao svoju du`nost ne{to ma-

lo {ire i on je zapitao vladiku Atanasija {ta se radi sa musliman-

skim i hrvatskim stanovni{tvom u njegovoj eparhiji, jer su stiza-

le vesti da se tamo ~ine zlo~ini. Na to je vladika Atanasije odgovo-

rio, i to je bilo preneseno u {tampi i mnogi su se nasla|ivali tim

odgovorom, da je vladika Atanasije postavljen za pastira napa}e-

nom srpskom narodu, i da nije njegova stvar da brine o ovima
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drugima. Ja sad ovo grubo prepri~avam, ali su{tina odgovora je

bila ta: ako na{i i ~ine ne{to, nije moje da se u to me{am, i onda

krene ona pri~a o napa}enosti i o tome da kad jedan pa}enik ~ini

zlo~ine, sve {to ~ini je opravdano apriori, unapred. Iz ovoga se vi-

di da se ovde ne radi o du{ebri`ni{tvu, nego se radi o jednom ple-

menskom shvatanju rata i vere i boga kao Plemenskog boga, koji

}e da opravda sve i koji }e se apriori postaviti u za{titu svojih. I

po{to je vladika Atanasije sve{tenik takvog Boga onda se on tako

i pona{a. 

Svetlana Luki}: 

U nastavku }e Pavle Rak govoriti o Rusiji, u kojoj boravi svake godi-

ne po nekoliko meseci, i o Kosovu. Uzgred, o Kosovu se oglasio ovih

dana i Slobodan Samard`i}, Ko{tuni~in savetnik, jedan od njegovih

genijalnih savetnika, koji je rekao da propagandnu maglu o nezavi-

snom Kosovu {ire zagovornici secesije i ko, ko jo{ – njihovi pomaga~i

iz nevladinog sektora. Ne}ete da slu{ate Samard`i}a, neka njega slu-

{a Ko{tunica, a mi slu{amo Pavla Raka.

Pavle Rak: 

[to se ti~e Kosova, rekao bih ne{to o ~emu nisam decenijama go-

vorio. Jo{ kad sam bio student, u~estvovao sam par puta na tim fi-

lozofskim skupovima i seminarima, gde je jednom bio i Dobrica

]osi}, tada jo{ uvek disident u nemilosti, koji je u uskom krugu,

uve~e, posle zvani~nog sastan~enja ili seminarenja, rekao povo-

dom Kosova da je jasno da je to propala stvar. Zna~i, to je bilo pre

skoro trideset godina i onda je dodao da ni on niti bilo ko u Srbiji

nema tri ~iste da to ka`e, jer bi to zna~ilo kraj njegove politi~ke

karijere. Mislim da je to {to radi Boris Tadi} na pragu takvog jed-

nog razmi{ljanja, {to nije ni ~udno. To ostaje u krugu njegovih po-

rodi~nih prijatelja, Dobrice ]osi}a i njegovog oca sa njihovim na-

cionalisti~kim anga`manom. Tu ostajemo zarobljenici jednog mi-

ta koji nema ba{ mnogo veze sa konkretnom realno{}u Kosova da-

nas. Kad se u odnosu prema nekom mitu po~ini to {to se po~inilo,

ne mo`e se o~ekivati da se Albanci, koji su dovoljno dugo bili ma-

sovne `rtve politike na Kosovu, odjednom pona{aju samilosno

prema svojim kom{ijama. 

Situacija je sada takva da pred tom manjinom vi{e ne stoje sve

mogu}e opcije. Njihova akcija je jako su`ena, ne mo`e se vi{e go-

voriti o tome da }e nekakvim delovanjem tih Srba tamo i ovih Sr-



ba ovde biti stvoreni uslovi da se tamo vrati nekakva vojska i da

sredi Kosovo onako kako bi neko ovde ili tamo `eleo. Te opcije su,

dakle, pro{lost. Neke druge opcije su tako|e stvar pro{losti zato

{to se zakasnilo s tim. Zakasnilo se sa jednim iole normalnim od-

nosom prema albanskoj ve}ini tokom decenija. Sada se nude neke

dosta ograni~ene opcije i jedna od njih, koja mo`da Albancima ni-

je mnogo po volji, jeste neka participacija u vlasti. Apriori odbija-

ti to, zna~i odbijati to u ime neke potpuno virtualne realnosti. 

Jedna od varijanti u~estvovanja u budu}nosti Kosova jeste u~e-

stvovati koliko se to mo`e u izgradnji zametaka gra|anskog dru-

{tva tamo. I tamo Srbi mogu da preferiraju nekoga, a da budu pro-

tiv nekog drugog. U tom sklopu sam ja tada, ~ini mi se, pomenuo

Vetona Suroija. On je nova snaga na Kosovu i mogla bi da zainte-

resuje neke Srbe i u Beogradu i na samom Kosovu. Naravno, u

onoj atmosferi pred same izbore moj poziv da porazmislimo i o

Vetonu Suroiju bila je potpuna utopija, ali i utopija se iznosi u jav-

nost ba{ zato da bi se pokazalo u kakvoj beznade`noj situaciji se

nalazimo i da porazmislimo o tome ne bismo li to mo`da jednog

dana malo promenili u nekom realnom pravcu. Utopija i realnost

su stvari koje se dijalekti~ki pro`imaju i smenjuju jedna drugu.

I u Rusiji i u Srbiji se u poslednje vreme crkva i te kako me{a u voj-

sku. Bilo je mnogo sastanaka izme|u najaktivnijeg ruskog mitro-

polita Kirila i vojnog vrha u Rusiji. Ruski sve{tenici sasvim izbli-

za prate rat u ^e~eniji. Kod nas je poku{aja te vrste bilo, ali do ta-

ko organizovane saradnje vojske i crkve nije dolazilo, nego je i to

kod nas haoti~no, kao {to je i sve ostalo {to se kod nas de{ava. Ru-

{enje ruskih hramova i manastira trajalo je sedamdeset godina i

Perestrojku su Rusi do~ekali sa nekih dvanaest manastira od par

hiljada, koliko ih je bilo pre revolucije. Sve ostalo bilo je u poluru-

{evnom stanju ili pretvoreno u fabrike i magacine. Obnavljanje

svega toga je zahtevalo ogromna sredstva, {to ruska vlada nije

mogla da im da, ali su na{li na~in da kompenzuju svoju finansij-

sku nemo} dodeliv{i ruskoj crkvi jednu dosta neobi~nu privilegi-

ju. Crkva je dobila mogu}nost da bez carina uvozi sve {to je sma-

trala da je njoj potrebno. 

E, tu se taj isti mitropolit Kiril, kojega sam pomenuo kao glavnog

pregovara~a sa ruskom vojskom, pokazao i kao najve{tiji poslov-

ni ~ovek u ruskoj crkvi i preko njega je i{lo to {to je na kraju dove-

lo do `estokog skandala. Ruska crkva je iskoristila zeleni carinski

Pavle 
Rak
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koridor za uvoz alkohola i duvana, na kome se smatralo da }e naj-

br`e i najvi{e zaraditi. Alkoholni i duvanski lobi u Rusiji na{ao se

pred nelojalnom konkurencijom, koja je pretila da ih prosto zbri-

{e, jer su se oni na{li u podre|enom polo`aju prema ruskoj crkvi,

koja uop{te nije morala da bilo {ta muti, ona je prosto imala odre-

{ene ruke da radi {ta ho}e. Kad je raspiren taj skandal, mitropolit

Kiril je preusmerio svoje ekonomske aktivnosti. Trenutno se ru-

ska crkva poprili~no bavi poslom sa naftom i gasom i nekim dru-

gim uvozno-izvoznim poslovima, koji su manje problemati~ni od

direktnog trovanja nacije alkoholom i duvanom. 

To je ogromna razlika izme|u Srbije i Rusije, kod nas takve vrste

organizovanosti u crkvenim krugovima nije bilo, nego je snala`e-

nje prepu{teno svakome ponaosob, {to ne mogu re}i da daje gore

rezultate, ali nekako u sitnim razmerama. Naravno, i tu dolazi do

skandala, ali oni se lak{e prikriju i o tome se ne govori tako gla-

sno i tako javno. Mada su {tete po ugled crkve i u Rusiji i u Srbiji

ogromne i mislim da poslednje sociolo{ke analize pokazuju da

broj vernika radikalno opada i u Rusiji i u Srbiji i to se uglavnom

tuma~i veoma lo{im ugledom, koji crkva sti~e upravo tom vrstom

mahinacija. 

Ni~ija vlast nije apsolutna i ve~ita, pa ni vlast Putina, ma kako to

izgledalo ne samo ljudima u Rusiji, nego pre svega u inostran-

stvu. Ima jedna stvar koja mo`e zvu~ati malo sme{no, ali upravo

je Zapad taj koji u Rusiji podr`ava ~oveka na vlasti. I pored sve ka-

rikaturalnosti jeljcinovske vlasti, oni su ga do poslednjeg momen-

ta uvek prihvatali kao privilegovanog sagovornika. Veliki prija-

telj Jeljcin u doma}oj atmosferi, gde se on {ali, i tako dalje. I onda

odjednom on padne, do|e Putin, sad odjednom Jeljcin uop{te ne

valja, a Putin je odli~an i sjajan. Putin sjajno govori nema~ki, lju-

di koji to znaju ka`u da njegov nema~ki ni izdaleka nije tako sja-

jan, ali za jednog KGB-ovog rezidenta u Isto~noj Nema~koj on ga

govori dovoljno dobro, u redu. Ali odjednom se od tog njegovog ne-

ma~kog jezika napravio adut njegove popularnosti na Zapadu,

kao da je on sad i sposoban i kulturan. 

Ne vidi se da je to vlast tajne policije, koja je postala glavni bizni-

smen u zemlji i koja svoje protivnike, klasi~nu mafiju, koja se ba-

vi reketom, jednostavno elimini{e zato {to ima vi{e oru`ja i mo`e

lak{e da ih pobije kad do toga do|e. Tako da se mnoge mafijske

grupe pred njima dobrovoljno povla~e i ka`u da je trenutno KGB



Ivan 
Kuzminovi}

najve}i reketa{ u Rusiji. To na Zapadu ne}e da vide, nego vide da

Putin kao ume da se pona{a, da je svetski ~ovek, da ide na skija-

nje, da ne znam {ta sve ne radi, kao {to su svojevremeno {efa

KGB-a Andropova, kad je kratkotrajno do{ao na vlast, bog zna ko-

liko hvalili zato {to slu{a d`ez. A {ta je on radio u tom KGB-u i {ta

se Rusima de{avalo dok je on slu{ao d`ez, to ih ba{ nije mnogo in-

teresovalo. Hvataju se za bilo {ta {to im izgleda interesantno da bi

opravdali sopstveni ulizi~ki stav prema jednoj vlasti kojoj oni sa-

mi ne vide alternativu. 

Svetlana Luki}: 

Na Grupi za sociologiju Filozofskog fakulteta u Beogradu ve} nekoli-

ko godina radi grupa Stalkeri koja se bavi ponovnim povezivanjem

studenata i profesora sa katedri za sociologiju u biv{oj Jugoslaviji.

Tokom tih susreta pla{ili su Slovence, Albanci su prepadali njih, a Hr-

vati su im bili, kako ka`e predsednica Stalkera Jelena, kulturi{ka. Od

Stalkera smo ~uli dobru vest, da je na molbu Ko{tunice Vojislava

ozlogla{eni Papovi} izgleda dao ostavku na mesto rektora Univerzite-

ta u Kosovskoj Mitrovici. Slu{ate mlade sociologe, Milicu Rodi} i Iva-

na Kuzminovi}a. 

Ivan Kuzminovi}: 

Mi koji sada zavr{avamo fakultet, to su ljudi koji imaju dvadeset

~etiri, dvadeset pet godina, samo planiramo koliko je meseci osta-

lo do diplome i koliko je ostalo do toga da se kupi avionska karta,

naravno u jednom pravcu, i da se ode. Ovo je potpuno rasulo. Ja

sam sreo pre sedam dana jednu na{u koleginicu, koja je diplomi-

rala u novembru mesecu psihologiju sa prosekom 9,5, video sam

je u Bulevaru revolucije kako sedi i prodaje pljeskavice. Ja sad pri-

lazim i o~ajan, pitam je – izvini, da li je mogu}e. Ka`e, da, ali {ta

}u da radim, ka`e ona, ne poznajem nikoga, Kari} mi nije ujak, ta-

ta i mama ne znaju nikoga, ja sam i{la na konkurse, trudila se i

{ta je-tu je, za 12.000 dinara, super je. 

Prosto, stali smo. Bilo je ono ~uveno pitanje – {ta ako Srbija stane;

Srbija je stala, ni{ta se zapravo ne doga|a i ja ne vidim prosto {ta

bi moglo da se uskoro desi da bude ikako druga~ije. 

Na dan kad su ubili \in|i}a, sedeli smo na V spratu na{eg Filozof-

skog fakulteta, to je sprat gde je gospodar Rado{ Lju{i}, sprat gde

je Istorija. Sedela je grupa od nas troje, ~etvoro, i bili smo onako

iskreno o~ajni, kao i svi tog dana. Prosto, kao da nas je neko mlat-
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nuo ~eki}em po glavi, niko nije znao {ta se zapravo dogodilo i pro-

lazio je de~ko, krupan ovako, }elav i lepio je po zidovima sprata

neku nalepnicu “Obraza”: “Obraz” ne{to, pa neka poruka vrlo bit-

na od Boga, koga ve}, vladike Velimirovi}a i broj mobilnog telefo-

na. I sad, on prolazi pored nas i onako vrlo, vrlo zadovoljno ka`e –

ok danas kre}emo, danas sti`u na{i. Ja sedim, gledam, ka`em

ovim ljudima – gle, kretena, koji va{i, koji na{i. Ispostavilo se, ne

dve-tri godine kasnije, nego {est meseci kasnije da su njihovi do-

{li, samo ja nisam bio spreman tada u martu da uo~im ko bi ti nji-

hovi mogli da budu. Ispostavilo se da tih njihovih ima koliko god

ho}emo. Me|u mladim ljudima to su ova udru`enja, najpre

“Obraz” i “Sveti Justin filozof”, to je sad zona sumraka. Mi imamo

mlade ljude koji se svakog meseca nekoliko puta sastaju u prosto-

rijama Ma{inskog fakulteta i dovla~e tu razne vladike i razgova-

raju o smislu `ivota, o bogu, o tome kako odr`ati tu ~estitost srp-

skog naroda, kako se ne me{ati genetski i duhovno, ni na bilo ko-

ji drugi na~in sa ostalim odvratnim ljudima, ne~istim. Isti takav

model se desio u politici. 

Do|u tako neki ljudi, za deset minuta se stvore, Ko{tunica je tako

do{ao niotkuda i DSS. Ko je znao uop{te za Ko{tunicu pre 2000.

godine? Mislim, znali su ljudi za njega, ali on je bio jedna nebitna

stranka. On je sad najelitniji politi~ar Srbije, najva`niji ~ovek Sr-

bije i DSS-a, to je snaga Srbije. Ko su ti ljudi? [ta oni ho}e? I sad,

nije problem {to oni postoje, nije problem {to postoje ti ljudi koji

sede na Ma{incu, nego se pitam ko su ti ljudi koji su njima protiv-

te`a. U politi~kom smislu, ko je to me|u pripadnicima elite, jedan

~ovek, jedan pokret, jedna stranka koja }e da iza|e i da ka`e – hej,

slu{ajte, mi imamo drugi plan za Srbiju. U jednom trenutku sam

pomislio da je to Boris Tadi}, na{ predsednik koji kohabitira. Pred

svake izbore izgubim glas pred prijateljima, rodbinom, ube|ujem

ih, hej, ljudi, ovaj put je jako bitno; 5. oktobra je bilo jako bitno, za

predsedni~ke izbore je bilo izuzetno bitno, samo Toma da ne pobe-

di. I sad se ispostavilo da nije pobedio Toma, do{ao je Boris, i {ta

sad Boris – Boris ni{ta. 

Izabrali smo ga i on sad kao putuje po Kini, ide tamo u Libiju, vr-

lo je va`an, ali {ta on radi za Srbiju, {ta radi kao predsednik De-

mokratske stranke? Ni{ta. Ako je Demokratska stranka najbolje

{to imamo, ja glasam za Demokratsku stranku uvek, onda se bri-

nem ako je to najbolje {to mi imamo. Ko su ti ljudi koji su najbo-

lji? ^ujem da bi ovaj \ilas, predsednik Narodne kancelarije, mo-
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gao da bude premijer. Opet tako neki ljudi iz mraka, neki za koje

ne znamo ko su. 

Dozvoli}u sebi da ka`em da sam ja prototip pristojnog ~oveka u

Srbiji danas, mladog ~oveka. Ne bavim se kriminalom, upisao

sam fakultet i zavr{avam ga vrlo uspe{no i dozvoli}u sebi da bu-

dem besan na apsolutno sve ljude u ovoj zemlji. Besan sam na Ko-

{tunicu i njegov kabinet. Njegov savetnik profesor Vladeta Jan-

kovi} je pitao, kao on ne razume, bio ~ovek u Londonu, on je neo-

bave{ten i on se sad pita kako to ljudi u Srbiji patolo{ki mrze Ko-

{tunicu. Pa, mrzimo ga na isti na~in kako smo mrzeli Milo{evi}a,

samo ga mo`da mrzimo malo vi{e, jer je to danas. ^ovek mi uni-

{tava `ivot svaki dan i tera me da idem u vra`iju mater da studi-

ram, i sad se neko pita za{to ja njega mrzim. Mrzim ga zato {to je

nesposoban, mrzim ga zato {to je ni{ta, on je za mene jedna nula

na funkciji. 

Jedna na{a neimenovana profesorka, doskora{nji rektor Beograd-

skog univerziteta, sela je pred sto dvadeset studenata i rezignira-

no kazala – ne znam {ta s vama nije u redu, sve uslove imate, ima-

te zgradu, imate stolice, pa {to vi niste uspe{ni. Jao, vi ste jedna

propala generacija. Da, hvala gospo|o, tako je.

Neko misli da taj model Cece i Arkana mo`e da nestane preko no-

}i, mo`da i mo`e kroz pet, {est, deset godina, ali ako neko prika`e

neki drugi model i ka`e – slu{aj, ti si sad maturant, ako upi{e{ fa-

kultet, postoji objektivna {ansa da }e{ kada zavr{i{ taj fakultet

ne{to mo}i da radi{. Ovde se unapred ide sa tim da mi nikad ne}e-

mo mo}i sebi da pomognemo, makar se i obrazovali. Kad smo bili

prva godina, tako|e jedan neimenovani profesor, jedan nesre}nik

koji mi je na ispitu obja{njavao da se Srebrenica dogodila tako {to

su balije decu stavljale ispred vojnika, a i nije 7.000, to je mo`da

par stotina, pa su preuveli~ali, on nam je rekao – {to ste vi uop{te

do{li na ovu sociologiju, jeste vi normalni, nema posla, ljudi, mi

{tancujemo tako vas umetnike, svake godine iza|e vas jedno

pedeset, ali shvatite, najbolje odustanite sad na po~etku, dok jo{

niste zaglibili u studije.

Milica Rodi}: 

Ovo kao da je sofisticirana 93. godina. Kad sam imala dvadeset go-

dina, zna~i posle 5. oktobra, 93. je nestala, i{~ezla. No, de{ava se,

naprotiv, ono isto {to se de{avalo i te 93. godine. I dalje imamo te
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pinku{e, Jecu, Cecu koje predstavljaju neku fascinaciju i mladima

i deci. Ne znam ko je de~acima rol model, niti me interesuje.

Ivan Kuzminovi}: 

Vidi, devoj~icama su uzori Ceca i Jeca Kari}, a de~acima, ovo nije

pri~a iz horor filma, ovo je pri~a iz Srbije, de~acima danas je uzor

Arkanov novi predstavnik u 2005. godini, to je Legija. Pazi, ali ovo

je stra{no, de~aci se danas {i{aju kao Legija, oni na odmoru sede

i ~itaju onu njegovu knjigu. To je stvarno model. Umesto da uzme-

mo i kao dru{tvo da se svaki dan pojavljuje deset ljudi na televizi-

ji koji }e da ka`u – znate, Legija, on je ubica. Posle Milo{evi}evog

perioda, posle ubistva premijera \in|i}a, mi nemamo tu situaciju

da se mi kao gra|ani ove zemlje stidimo ne~ega. Mi se ne stidimo

{to su nam ubili premijera, mi se ne stidimo {to je predsednik na-

{e dr`ave bio ~ovek koji je dvanaest godina ratovao, koji je uspeo

da ubije stotine hiljada ljudi, mi se toga ne stidimo. 

Danas ne mo`emo da pro~itamo u ud`beniku koji je napisao Ra-

do{ Lju{i} {ta je Srebrenica. Ja sam gledao intervju sa njim i on

ka`e da je on gledao kad su mu oca komunisti izvla~ili iz ku}e i

ubili. Sad, stra{no je kad nekom ubiju oca, ali to je samo dokaz

njegove dubinske ostra{}enosti. I {ta }e on sad, da sedne i da na-

pi{e – pa, ok i komunisti mo`da imaju neku istorijsku ulogu u XX

veku u Srbiji. Naravno da ne}e. On }e da napi{e da postoji vladika

Velimirovi}, da postoje ljoti}evci i Dra`a, naravno. 

Danas deca u~e da je ok {to je bio rat u Bosni, to je bilo branjenje

srpskih nacionalnih interesa. I {ta mi sad radimo? Mi {aljemo po-

ruku jednoj sasvim novoj generaciji, koja jo{ nije uspela da se is-

kvari, da je sve {to je Milo{evi} radio u stvari ok. Pla{im se da }e

za deset godina od danas pisati da je Legija bio neki Gavrilo Prin-

cip, neki Apis, koji nas je spasao od nekog nesre}nika, koji je hteo

u tu trulu Evropu da nas vodi, mo`e{ misliti, nas, kojima je ovoli-

ko super ovde.

Milica Rodi}: 

Mi smo tek na fakultetu ~uli za Blajburg. Zna~i, svi znamo {ta je

Jasenovac i {ta se tamo desilo, a o Blajburgu niko ni{ta nikada ni-

je ~uo, osim na III, IV godini fakulteta. Mi smo svi bili u {oku. Ov-

de se sad igraju revizije istorije, poslednji primer je izjedna~ava-

nje ~etnika i partizana. Na{a generacija nema nikakvog odnosa ni

prema partizanima, a kamo li prema ~etnicima. Dok nam se dr`a-
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va raspada, dok se oni jadni ljudi dole na Kosovu bore za suvu eg-

zistenciju, nedelju dana u na{em parlamentu se raspreda o tome

da li bi trebalo ili ne bi trebalo izjedna~iti ~etnike i partizane. Me-

ne to uop{te ne zanima. Ako ve} smatrate da je revizija istorije

mogu}a, izbacite i jedne i druge, mene uop{te to ne interesuje.

Ivan Kuzminovi}: 

Meni je muka od Kosova. Je l’ smem to da ka`em?

Milica Rodi}: 

Zavisi na koji na~in.

Ivan Kuzminovi}: 

Ok. Meni je od Kosova muka, ne u smislu {to tamo postoje ljudi

koji `ive u getu, to je stra{no, to je sramota Evrope, sramota na{a,

na{e Vlade, koga god ho}ete. Ali Milo{evi} je 87. do{ao na vlast ta-

ko {to je dovukao te iste jadne ljude sa Kosova da obaraju tog ne-

sre}nog Ivana Stamboli}a. Onda je koristio to Kosovo krajem 90-

ih godina i zahvaljuju}i njemu je jo{ neko vreme bio na vlasti. Za-

pravo njemu se ispostavilo 99. da mu je jeftinije da ide u rat nego,

daleko bilo, da ka`e – ok. Kosovo je oti{lo. Tada ne bi ni do oktobra

2000. izdr`ao, mnogo bi ranije pao sa vlasti. A sad imamo Ko{tu-

nicu i ispostavlja se da je Kosovo i dalje centralni problem ove ze-

mlje. Nije centralni problem ove zemlje kad vi sa Gazele gledate

one Rome dole koje zimi upali vatra i izgori cela porodica, to nije

problem Srbije. Mladi nisu problem, penzioneri nisu problem, pri-

vreda, sve to nije problem, problem Srbije je i dan-danas Kosovo.

Meni se ~ini da }e Kosovo biti problem i kad postane nezavisno,

jer }e Ko{tunica i dalje da sedi onako jadan ofarban i da ka`e – lju-

di, postoji ekonomija, ali postoji Kosovo. 

Kad su njega pitali – {to ste vi toliko ozbiljni, to sam gledao, on ka-

`e – ali ja stalno brinem, ja stalno brinem za ljude na Kosovu. Ok,

neka bude njegova fiksacija Kosovo, samo nemoj da mi bude pre-

mijer, neka bude penzioner, to bih najvi{e voleo. Mi smo generaci-

ja koja ne `eli ^au{esku sindrom, ja mu ne `elim Zvezdana Jova-

novi}a. Dobro, nema Zvezdana u ovoj zemlji koji bi njega ubio, jer

svakom Zvezdanu Ko{tunica u`asno odgovara. Ali ja mu `elim

penziju i `elim da neko do|e i, jako me brine {to ne postoji nijedan

deo politi~ke elite uklju~uju}i i na{eg predsednika Tadi}a, koji

ima hrabrosti da iza|e i da ka`e – ljudi, Kosovo je Milo{evi} izgu-
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bio najkasnije kad je 99. godine u julu rekao – ulaze me|unarod-

ne trupe na teritoriju. Ne, i Tadi} ide na Kosovo, ma{e onim zasta-

vama i lije one svoje krokodilske suze, iskreno mo`da, to je sve u

redu, ali kada }e da iza|e i da ka`e ostatku populacije da Kosovo

vi{e nije na{e, da smo mi to izgubili. 

Ispostavlja se da je Kosovo ono {to }e da nas zablokira i za nared-

nih deset godina, iako je izgubljeno, pri ~emu, {to je poseban bi-

ser, mi tim ljudima koji `ive na Kosovu ni malo ne mo`emo time

da pomognemo. Zapravo, ~ini mi se da im samo odma`emo. Cela

Srbija stoji, stoji ostatak populacije od {est miliona ljudi bez po-

sla, gladnih, bosih, daleko od evropskih integracija, ali on brine o

Kosovu, ne brinite. Meni je `ao {to je Kosovo izgubljeno, mo`da bi

bilo dobro da nije izgubljeno, niko ne voli da deo teritorije njego-

ve zemlje bude tek tako prokockan, ali ta populacija, ve}inska, al-

banska uspela je da Kosovo pridobije za sebe. Ako to nama nije ja-

sno, mo`emo da provedemo jo{ sto godina `ele}i da je Kosovo na-

{e, ali nije. Naravno, moje re~i nemaju nikakvu te`inu, ali pretpo-

stavljam da, kad bi iza{ao premijer ili predsednik dr`ave i kad bi

rekli – ljudi, stvarno nam je `ao, mi smo se potrudili, Sloba se tru-

dio, ali Kosovo je propalo. I to bi bio trenutak kada bi ova zemlja

napravila tri koraka unapred. Ne mora ni{ta drugo da se desi, sa-

mo neko da ka`e: hajde sada da se bavimo nekom drugom temom.

Ju~e sam se ubacio na ovo predavanje koje je ministar spoljnih po-

slova Italije u Kolarcu dr`ao, taj neofa{ista. To je biser, sada neo-

fa{ista dolazi u zemlju Srbiju da nama objasni {ta je Evropa. Zna-

~i, i on je bolji, naravno, od nas. Sedeo sam na galeriji, me|u novi-

narima, ne pitajte kako je to uspelo, i imam pogled direktno na

ministra i na premijera Ko{tunicu. Kada nekog ne volite, to ume

da bude malo patolo{ki, ali ju~e sam ponovo shvatio da to nije slu-

~aj patologije, nego da ja njega zapravo mrzim zato {to imam vrlo

iskrene razloge za to. Italijan pri~a o Kosovu, o pristupanju Evrop-

skoj uniji, ali na jedan otvoren na~in, dobronamerno savetuje i

usred govora obra}a se Ko{tunici sa gospodine predsedni~e vlade.

A gospodin Ko{tunica sedi onako debeo i ofarban i kao gleda u

plafon. Ovaj poku{ava kontakt o~ima da uspostavi sa tim ~ove-

kom, ne, on nije tu, on je negde na Kosovu. 

Milica Rodi}: 

Dobro, Ivane, ja ne mogu da ka`em da se sto posto sla`em sa to-

bom.
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Ivan Kuzminovi}: 

Ja sam duboko pesimisti~an.

Milica Rodi}: 

I ja sam pesimista, naravno, ali ne mogu da sedim i kao {trikam,

kao pu{im, mislim. Dobro, imamo te nesre}ne Stalkere, nisu ne-

sre}ni, super su Stalkeri, ali ne{to tu raduckamo, malo prigovor

savesti, malo sa ovim Albancima dole. Prvo, to je meni lepo, ose-

}am se korisno. Ne, ja ne imitiram `ivot, ja zaista poku{avam ne-

{to da uradim u tim Stalkerima, a ti tako nekako pri~a{, kao ja se-

dim i ~ekam da se izmeni ovo dru{tvo. Pa, ne}e nikako da se izme-

ni, pa ne mo`e to tako.

Ivan Kuzminovi}: 

Svi mi ne{to radimo za Srbiju, nije sporno.

Milica Rodi}: 

Pa, ne radi{ ti za Srbiju, ne treba uop{te da ide{ tako globalno.

Ivan Kuzminovi}: 

Ja radim lokalno, lokalno sam krenuo da menjam stav svoje babe

5. oktobra 2000. 

Milica Rodi}: 

Toliko si se zakucao u tu politiku. Mo`emo da se bavimo politi-

kom, ali na jedan zaobilazan na~in. Evo, sad ovaj projekat {to ra-

dimo sa Albancima, meni je to zaista super projekat, smisao je da

se pove`u Beogradski i Pri{tinski univerzitet. Zna~i, moj je stav

da sve {to se de{ava ve} decenijama izme|u Albanaca i Srba, da

mi kao nau~nici uop{te ne treba da gledamo na takav na~in na te

stvari. Zna~i, opet treba da se igramo dru{tvenih uloga, {to mnogi

na{i politi~ari ne znaju {ta zna~i, jer svi unose deo li~nog u tu pro-

fesionalnu sferu, {to, naravno, ne sme nikako da se radi. Ja mogu

da imam svoj privatan stav u vezi sa Kosovom, ali kao nau~nik

moram da se trudim da budem vrednosno neutralna.

Svetlana Vukovi}: 

U ~emu su ti bile predrasude u vezi sa Albancima?

Milica Rodi}: 

Ne znam, prvo sam mislila da su duduci, da su glupi, da su neobra-

zovani, da su ono br|ani, katastrofa. Me|utim, jako su obrazova-
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ni. Prvo {to svi maltene govore engleski perfektno, te~no, gotovo

im je to kao maternji jezik, {to se naravno mo`e i pretpostaviti, jer

svi manje-vi{e rade u onom OEBS-u ili ne znam ni ja gde. Jako su

obrazovani, {tavi{e mo`da ~ak i vi{e nego mi, jer mi nemamo ne-

ke vesti {ta se de{ava u svetu, kod nas je samo Srbija, Srbija i Ko-

sovo. Kapiram da je i njima svima dole `elja da odu negde, makar

na postdiplomske studije, ali oni ba{ rade na sebi, to je ono {to mi

se jako, jako dopalo.

Svetlana Luki}: 

Ne znam koja je koalicija danas na vlasti na Zvezdari, koja a`daja od

koalicije, ali znam da protestu Zvezdaraca protiv privremenog ili traj-

nog braka radikala i patriota u ovoj op{tini ne}e prisustvovati jedan

njen stanovnik, Nenad Proki}.

Nenad Proki}: 

Ja sam stanovnik Zvezdare, tamo sam prijavljen od 71. godine, kad

smo se doselili. Taj protest }e biti kobajagi, jer kod nas je sve uvek

kobajagi. Mi smo kobajagi bili za kralja i otad`binu, pa smo koba-

jagi bili za Tita, pa smo kobajagi bili za Milo{evi}a, pa smo koba-

jagi bili protiv celog sveta za ra~un nekoliko dripaca, pa smo sad

kobajagi za Evropu. Ko{tunica ne mo`e da bude drugo nego koba-

jagi za Evropu. Stole}ima traje to laganje, vlast la`e narod, a na-

rod la`e vlast da je po{tuje, da joj veruje, i da ne}e da je izda prvom

prilikom. Kad je Milo{evi} dobio onoliko glasova, on je poverovao

– kad su ovoliko glasali za mene, oni }e i da ginu za mene, a narod

ba{ ne{to nije hteo da gine, pa je on probao sa kriminalcima, pa

kako sa kriminalcima nijedan rat ne mo`e{ da dobije{, on je sve te

ratove izgubio. Eto, to je otprilike to laganje. On je poverovao da

narod ne{to njemu veruje. Ma nije mu verovao nikad. Ne veruje ni

Ko{tunici, ne veruje ni Tadi}u, ne veruje narod nikome, jer ga je

tako nau~ila vlast, a i vlast proizlazi iz samog tog naroda. Tako da

vlada jedna velika neiskrenost i njen rezultat je ovakvo dru{tveno

stanje, a iza svega stoje ti neki mali sebi~ni interesi. 

Ovde nikad nije odnegovan nerv za op{ti interes, ovde onoga ko

plasira nerv za op{ti interes ili umlate motkama u Ko{utnjaku,

{ta ti to nama pozori{te, mamu ti tvoju, ili nani{ane snajperom i

raznesu mu srce. A patriota je uvek bio onaj koji, evo sve`eg pri-

mera, tap{e ove heroje generale na odlasku u Hag, a vidi mu se na

licu da ga ba{ briga. I uop{te, na licima tih politi~ara se odra`ava
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jedna u`asna neiskrenost. Ta mimika je pogre{na mimika, nije

dobra. Jedini ~ovek koji je imao mimiku, koja nije bila izdaja ono-

ga {to je govorio, bio je Zoran \in|i}, pa je zato tako i pro{ao. 

Kakvo Kosovo? [ta oni zami{ljaju? Ako sutra ameri~ki predsednik

obrne }urak naopako, pa re{i da nam vrati Kosovo, da li postoji ne-

ki plan ovde kako bi se to sad organizovalo? Dva miliona manjine,

potpredsednik skup{tine Albanac, kako to oni misle. Ili misle da

to re{avaju kao ono {to se zavr{ilo bombardovanjem? Dakle, mi

samo pri~amo da je Kosovo kod nas, a kad bi nam ga sutra dali, mi

bismo rekli, uh, {ta }emo sad. To je na nivou SF-a, neke primitiv-

ne bajke, to je nemogu}e, to nema nikakve veze. Ko pri~a o tome

on ne zna {ta pri~a, on lupeta, bulazni, pije {ibice. Kakvo Kosovo,

Kosovo ne mo`e da se vrati nikada. 

Koga to ta~no oni zamajavaju... nego, neka plate struju dole ljudi-

ma, neka vide {ta mo`e da se uradi u na{oj ograni~enoj mo}i. Pa

Srbija ne mo`e ni sebe vi{e da izdr`ava, da servisira, da vodi ra~u-

na o sebi. Evo gore na Zvezdari, bolje bi bilo da iza|u na tramvaj-

ske {ine na Bulevaru revolucije da vide na {ta li~e, to je blato, to je

selo. Ko god da do|e, neka budu radikali, neka to sredi, pa eto ne-

ke koristi. Sad }e glumci da izlaze, {ta }e ta~no da rade? Ne veru-

jem ja u sve to.

A oni znaju {ta rade, nisu oni nikakve patriote. Nije patriota ovaj

{to {alje ovog la`nog patriotu u Hag i tap{e ga po ramenu, nije pa-

triota, on pri~a da je patriota da bi ovi glasali za patriotu. A ja koji

ovako pri~am ono {to jeste i opisujem njih kakvi jesu, ja sam anti-

patriota, jer ja ne govorim ono {to u{i ho}e da ~uju, nego naprotiv,

govorim ono {to o~i vide. Realnost je takva i ona nije lepa, ona je

ru`na, ali je ru`na dr`ava u kojoj `ivimo, ru`no je ono {to nam se

de{ava, ru`ne su nam plate, ru`ne su nam ulice, ru`ne su nam {i-

ne tramvajske i sve nam je ru`no. Zato {to u okviru sebi~nog inte-

resa jednog politi~ara tramvajske {ine ne predstavljaju nikakav

argument. On ima smisla za realnost, to je ono dr`i ovo dok sam tu,

malo ovde, malo onde, na{minkaj i to je to. Zna on da ne mo`e da

re{i Kosovo. Ko od ovih politi~ara misli uve~e kad legne u krevet

kako }e on stvarno da re{i taj problem? Kad bi bilo nekoga ko to

stvarno ho}e da uradi, mo`da bi od toga i bilo ne{to, ali po{to ne-

ma takvog, onda od toga ni{ta ne biva. Znaju oni mnogo bolje nego

ti i ja da od Kosova nema ni{ta i uop{te je glupo da ja to pri~am, to

vre|a inteligenciju, i tvoju i moju i ljudi koji }e ovo da slu{aju.
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Ne mo`e jedna ozbiljna dr`ava sebi da dopusti da propusti Au{vic

ili da ne po{alje dva meseca pomo} u Aziju, tamo su izginule stoti-

ne hiljada ljudi. To je tako jedna velika neosetljivost. Tu istu vrstu

neosetljivosti oni emituju prema sopstvenom narodu. [ta misli{

da je druga~ije ono {to ose}aju prema nama nego prema `iteljima

jugoisto~ne Azije? Ne, prema nama su jo{ svirepiji, jer od nas `ive,

nas kradu, budu}nost na{e dece kradu, a ne njihove u Aziji, tako da

su prema nama jo{ gori. Ti isti koji zaboravljaju Au{vic, jer im ni-

je u dnevnom rasporedu, od Au{vica ne mo`e da se zaradi, ne mo-

`e nikakva fotelja da se sa~uva, ne mo`e nikakav marketing da se

napravi, ne mo`e nikakav pledoaje za slede}e izbore da se napravi,

to je neupotrebljiva stvar, zato oni zaboravljaju. 

Kako da ka`em, mi pla}amo porez dr`avi da oni ne bi zaboravili

Au{vic, da nas oni ne bi opet izop{tili iz celog sveta, da nas ne bi

opet uprkos svemu sveli na njihovu sitnu meru. Tako da ja ne mi-

slim da su oni odvojeni od realnosti, vi{e smo mi odvojeni od real-

nosti, premda vidimo stvari, premda govorimo o njima. Trudi{ se

samo da ne oboli{ od neke opsesije, jer nije normalno da mi ovoli-

ko govorimo o politici. Oni sebe name}u kao turbo-folk zvezde, a

{ta se zbilja u me|uvremenu uradilo, je l’ se platila ta struja mo-

`da ljudima dole, to je isto sve kobajagi. Jedino kobajagi nisu ra-

tovi koje smo vodili i `rtve, to je istina, te posledice nisu foliranja.

I onda sve to nazovemo juna{tvom i slavnom istorijskom tradici-

jom i onda de`urni pesnik, koji je uvek i mnogo vi{e od toga, na br-

zinu sklepeta neki deseterac i tako to stole}ima. [to ka`e moja

tetka – pogre{ni oblik `ivota.

A i svi su ve} pokapirali da se foliramo, to na{e kobajagi je prova-

ljeno, to se vidi po ovim izaslanicima EU, Amerike. Oni kao da

dolaze u specijalnu {kolu, ne{to se sme{kaju, pa kao odaju prizna-

nje, bez Srbije nema stabilnosti regiona, {io mi ga \ura. A neki ja-

ko dubok uzrok stoji iza toga, nije to naivno oboljenje, jer nama

smeta sve {to je univerzalno i na{e usko shvatanje uvek pobedi.

Smeta nam praksa, koja predstavlja su{tinu svakog napretka, ba{

nam se ona ne{to grdno zamerila. Kakva tugovanka. 

Ono {to je trenutno jedina va`na novost jeste to da ljudi nemaju

ni za kafu. Ovde po Beogradu ne{to se jo{ i vrti, Beograd ima veli-

ki promet, pa tu na|e{ neki posli}, ovo, ono; u provinciji je stra{no

stanje, u Crnoj Gori je jo{ stra{nije stanje. Tamo ljudi imaju plate

po 130 evra, tamo je zbilja stra{no. I sad oni postavljaju kao glav-
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nu temu da li }e da budu nezavisna dr`ava, da li }e da spasu Mila
od italijanskog zatvora, da li }e taj imunitet da proradi pre nego
{to budu krenuli da ga hapse ili ne. Da li Amerika dovoljno stoji
iza Crne Gore, vidim da Evropa ne, to su neka pitanja koja nema-
ju nikakvu veze. [ta ta~no donosi u ekonomskom smislu stanje
dve nezavisne dr`ave, to je jedino bitno pitanje. [to se ti~e Srbije,
jer za Crnu Goru mislim u drugom nivou, u prvom mislim na Srbi-
ju, bolje je da se razdvojimo zbog toga {to mi jedva servisiramo i
ovo {to imamo. Kakvo Kosovo? Kakva Crna Gora? A za Crnu Goru
ne znam, dajte da vidimo koliko to ko{ta, {ta }e da donese, da se
izra~una, da se napravi neki plan na papiru. 

Kad je onaj Regan re{io da sru{i komunizam, on je samo na jed-
nom papiru naru~io da mu se napravi ulaz-izlaz novca, input-out-
put i onda je rekao na kraju – pa mi nemamo neprijatelja, hajde mi
lepo da rasturimo tu ma{inu i gotovo. Prema tome, daj da se na-
pravi to u brojkama, da se vidi je l’ to mogu}no. [ta me briga {ta
Matija misli? To meni uop{te nije bitno, ni mojoj tetki, ni onom ta-
mo Crnogorcu, koji nema za kafu.

To je nedostatak rezervnog koncepta, kad god je ovde propadala
jedna stvar, nije bilo nikakvog rezervnog koncepta, rezervne dru-
{tvene snage, ne postoji ni{ta {to bi stajalo iza onoga {to trenutno
jeste, ne postoji nikakva rezerva. Propadne komunizam, ovi gene-
rali pohrle u crkvu, pa se sa sve onim petokrakama grle i ljube sa
popovima, sad su odjedanput neki srpski generali, a kleli se u Tita
do ju~e, odgajani u komunisti~kim vojnim akademijama. To je
smisao dr`ave, da ti ima{ ne{to {to ne mo`e da se sru{i odlaskom
jedne vlasti ili odlaskom jednog sistema. Za{to je EU fantasti~na?
Pa zbog toga {to je pomirila Francuze i Nemce za vjek i vjekova, to
je veliki uspeh, to zna~i da postoji ideja. ^ovek bez ideala `iveti ne
mo`e, ovde nema nikakvih ideala. Ovde je kao Vizantija neki ideal.
[ta ta~no u Vizantiji? Koja to Vizantija, ona pozna, ona kukumaka-
nja, plakanja? I zato ka`em, sopstveni mali sebi~ni interesi, meni
je sad samo do toga da se ja ne raspadnem, da ja imam ne{to svoje
i da u tome budem uspe{an, da odr`im neki balans, da budem do-
bar hri{}anin, da poma`em, da ne kradem, da ne ubijam, to su ne-
ke osnovne stvari i da to ne zloupotrebljavam kad me |avo pozove
ka`iprstom i obe}a zlatne gradove. To je ono {to ja mogu za sebe
da garantujem, ali ne mogu da garantujem to za sve.

Ne postoji ne{to {to se zove prava dru{tvena tradicija, ne{to {to
objedinjuje nas Srbe – osim anarhije. Neki drugi kvalitet koji mo-
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`emo da afirmi{emo i da izvadimo iz d`epa kad nam je te{ko i da

ka`emo – oko ovoga se okupljamo. Ne znam, Slovenci imaju jezik,

imaju tu neku mogu}nost da u trenucima krize budu svi zajedno.

Ovde u trenucima krize, ti samo gleda{ da ne okrene{ le|a nekom,

da ti ne zabije no` da bi ne{to u}ario do sutra ujutru, a onda {ta

bog da. ^ak ni na tom najni`em nivou jednog krda, mi ne funkci-

oni{emo. Pa oni bikovi, kad ih napadnu lavovi, ne{to se skupe, pa

jurnu na lavicu, pa ona be`i zna{ kako. Ne, toga nema ovde i to

okupljanje ako se i desi, ono je opet la`no, oko Milo{evi}a recimo,

sad kao fol, sad smo se mi okupili oko njega, on je nama rekao ne-

ke stvari pa smo se mi okupili, a onda odziv za mobilizaciju 14

posto, eto koliko je poverenje bilo. I umesto da to bude pametnom

~oveku znak da ne srlja dalje, ti gleda{ njega gore u Hagu, on jo{

nije priznao nijednu gre{ku. On je dakle na petnaest godina uveo

zemlju u katastrofu, a da nije napravio nijednu gre{ku nikada.

Ceo svet je kriv, svi su krivi, svi su pogre{ili, svi su zli, svi su u`a-

sni, a on jedini uvek u pravu. Pa {ta je to?

Premijer ima dobar ritam i cela dr`ava je u tom ritmu, dakle, ne

radi se ni{ta, ne re{ava se ni{ta. I on pripada onim ljudima sa ne-

iskrenom mimikom, o~ajna mimika, to je lo{ znak kad ti govori{

ne{to {to ne misli{. U pozori{tu postoji glumac kome se veruje i

glumac kome se ne veruje. Mislim da je na{ premijer glumac ko-

me se ne veruje, ja mu ne verujem, njegovoj mimici ne verujem,

jednostavno. Mislim da on nije iskreno za to {to pri~a, kao {to ni

njegova vlada to nije, kao {to ni njegova obe}anja to nisu, kao {to

ni njegov svakodnevni raspored to nije. Kona~no, ve} su toliko na

vlasti, trebalo bi da je bolje, a nije, gore je i sve je gore i gore. Sve

je gore i gore, a oni se bave tako nekim ezoterijama, a narod di-

rektno srlja u finansijske katastrofe. Ovde se vi{e ne mo`e pre`i-

veti, ne mo`e. 

Ovaj narod za poslednjih 15 godina ima bilans: najve}a inflacija

na svetu ikada, odgovornost za najve}i pokolj nenaoru`anih civi-

la nakon II svetskog rata i emigracija skoro svih pismenih i obra-

zovanih ljudi. Ukratko, to je bilans i nije nam dosta, mi bismo jo{

u tom smeru. Ja ne mogu jasniji da budem. Je l’ mo`da ne{to od

ovoga nije istina? Je l’ nismo imali inflaciju? Je l’ nismo napravili

Srebrenicu ili su to napravili u na{e ime, ko i kako manje je va`no,

va`no je da kad se ka`e u ~ije ime je to napravljeno – u ime Srba je

napravljeno, nije u ime Papuanaca? Je l’ ta~no da su nam se svi pi-

smeni i obrazovani odselili? Jeste, i sad ovde dolaze na polo`aje
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neki slinavci histeri~ni, koji nemaju nikakvu ideju, ali zato imaju

veliku ambiciju – da dokraj~e ono {to je preostalo, nekim ~udom,

iza ove po{asti koja nam se strovalila na glavu. 

Kad ja vidim vladu ili politi~ara, koji svoj program politi~ki plani-

ra tako da krene od tog bilansa a ne od spiska lepih, neiskrenih `e-

lja, onda }u mo`da poverovati da on ne{to i mo`e da u~ini. A ako

se po~ne od toga da je Kosovo, naprotiv, na{e, pa od toga smo je-

danput ve} po~eli pre petnaest godina, pa {ta je, jesmo li mi luda-

ci, {ta je ovo? Ne, nego da se po~ne od bilansa koji je tu i da se on-

da polako, polako gradi ono {to se mo`e sagraditi u tom domenu,

ali da se vi{e ne zamajavamo nekim pri~ama koje vi{e nisu na{e

pri~e. To je pri~a nekog drugog, to je sada Haradinajeva pri~a, sad

se on pita, ne pitamo se mi dole ni{ta. Unesko je dao pare za ma-

nastire, oni jo{ kisnu, ko je tu sad pa kriv? Pare stigle, Kofi Anan

se raspituje, Unesko se raspituje, ali Artemije odugovla~i. Za{to –

valjda on zna. I kad to sve iskisne, onda }emo da ka`emo – iskislo. 

Ovde treba promeniti polaritet, to je jedno energetsko polje koje

nije dobro. ^ove~anstvo je ina~e jedno veliko energetsko polje i ti

tu ne mo`e{ sa svojim malim pogre{nim polaritetom da se mnogo

trti{, nego da se, ako jo{ uop{te ima mogu}nosti za to, napravi vla-

da koja je sposobna da promeni taj polaritet. Ne da nas uteraju ba-

tinom u Evropu, nego da mi vidimo ve} unapred plan za ono lo{e

{to }e nam se desiti u toj Evropi, da vidimo kako sebe od toga da

za{titimo, a ne da ne damo generala, koji je pri tom osumnji~eni

da je kriv i odgovoran. Pa, kako da u|emo tamo, a da to ne uradi-

mo? Nego se tra`e neki modusi, kao dobrovoljno je on oti{ao. Pa je

l’ neko poverovao zaista da su oni dobrovoljno oti{li? Nema tu od

dobrovoljnosti ni{ta, oni su na ovaj ili onaj na~in primorani, pa

onda lep{im imenima nalazimo u stvari varijantu kako da opi{e-

mo to {to se upravo dogodilo. Tap{anje po ramenu nije nikakvo re-

{enje, to je samo uljuljkivanje, i ulagivanje, i {kopljenje. 

Kad bih ja tako mislio u `ivotu, ja ne bih mogao da spavam, ja bih

samo mislio kako }u biti provaljen. Sutra ujutru }e da me provale

i re}i }e mi da sam baraba, bitanga i da sam nesposoban, jer to je

u stvari nesposobnost, ti nema{ nikakvu ideju vodilju, ti samo

mo`e{ da primeti{ i to stalno ponavlja{, kako neko drugi ne valja.

To je adolescentski narod, stalno ti je neko drugi kriv. Nije Milo-

{evi} slu~ajno iza{ao kao neki veliki vo|a, iza{ao je tako {to je

imao to {to smo svi mi u stvari: ~im ne{to ne valja, a ti upri prstom
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ili se pravi lud dok ne dogori do noktiju, a onda kukanje i plakanje

i onda opet ~eka{ neko ~udo. Mnogo je to neozbiljno, stvarno je

neozbiljno, nema ovde ni povoda za ozbiljan razgovor, ovo je sve

onako manje-vi{e sme{no. 

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Nenad Proki}, sad }ete ~uti i vesti, opet }ete ~uti za{to je Ne-

nadova tetka u pravu kad ka`e da smo mi pogre{ni oblik `ivota. Ovo

je bio “Pe{~anik”, koji, uzgred, od pro{log petka ne reemituju na Radio

Po`egi. Nova vlast, radikalsko-dssovska ili ve} koja li je, ukinula je

“Pe{~anik”. Ali dobro, ako ne mogu da nas ~uju, mi }emo da im do|e-

mo u goste, pa }emo malo da se deremo tamo.

|} {|-
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GERILA

Revolucija je kroz istoriju utemeljena kao legitiman 
na~in promene idiotske vlasti...

Psihijatrija ne zna da li postoji bog, ali zna da u ~oveku
postoji prazno mesto za boga. Kod nas tu boguje neki
Franken{tajn...

Istori~ari su ubili vi{e Srba nego sve vojske ovog sveta...

Marko Vidojkovi}, pisac

Petar Jevremovi}, psiholog

Branka Prpa, istori~arka



Svetlana Luki}:

Vlada je ju~e proslavila i samu sebe povukla za u{i za svoj prvi ro|en-

dan. Predsednik vlade je zbog toga morao da privremeno iza|e iz ile-

gale i da nam makar ne{to natukne o rezultatima svog tima. Vladin

portparol Sr|an \uri} rekao je za Ko{tunicu da je to, citiram, veoma

duhovit ~ovek sa izrazitim smislom za humor. To jeste jedna od nje-

govih najboljih osobina, ju~e je u nekim novinama rekao da je vlada

“jako mnogo u~inila za ovih godinu dana”, da “imamo sve institucije

i da one funkcioni{u”, da on i njegovi ministri po{tuju zakone, da on

li~no jako mnogo dr`i do istine, da veruje na ~asnu udba{ku re~ Rade-

tu Bulatovi}u da nije CIA-i poklanjao CD-ove. 

Za najslavnijeg ha{kog begunca za kojeg glavna tu`iteljica ha{kog

suda tvrdi da je u Srbiji, {ef vlade je imao samo da ponovi onu pandur-

sku frazu “vr{imo stalne i kredibilne provere”. U isto vreme hrvatski

predsednik i premijer su pismo od sto pedeset strana, u kome obja-

{njavaju {ta su sve preduzeli u slu~aju generala Gotovine, poslali na

sedamdeset pet adresa u svetu. Dobro, to je razumljivo, Hrvatima je

ulog ulazak u EU do 2009. godine, pa moraju mnogo da pi{u, a nama

je jo{ uvek nedosti`na i bedna studija o izvodljivosti, pa od nas dosta

i “stalne i kredibilne provere”.

Predsednik vlade se na prvoj godi{njici femkao kako bi, eto, voleo da

`ivi bez obezbe|enja i da sam sprema ku}u i ide u bakalnicu, po`alio

nam se da je po ceo bo`ji dan u vladi, da je sve to jedno veliko odrica-

nje od slobode, koju je nekad imao. Lepo je {to na{ prvi ministar toli-

ko voli Srbiju da radi po ceo dan, ali ne{to nije u redu sa tom ljubavlju,

kad nam se toliko `ali. 

I ostali ministri su se hvalili svojim postignu}ima. Nadam se da ma-

kar Labus, koji je, koliko me pam}enje slu`i, potpredsednik vlade, ra-

di isto {to i stra{ljivi Pitagora u Staroj Gr~koj, koji je, da bi pre`iveo,

vodio dvostruko ra~unovodstvo: geocentri~no za {iroku publiku i he-

liocentri~no za sebe. 

Da se vratimo na mog omiljenog dr`avnika. Ko{tunica se hvali insti-

tucijama i to u danima kada sudija iz Po`arevca ka`e da zbog pritisa-

ka i uvreda, i to izre~enih sa skup{tinske govornice, ne mo`e da sudi

Marku Milo{evi}u, kada Vrhovni sud svakog dana poni{ti neku odlu-

ku ni`ih sudova, po~ev od presuda za ratne zlo~ine, pa sve do vra}a-

nja ku}e Milo{evi}evoj porodici, kada se po deveti put odla`e su|enje

vladici Pahomiju zbog seksualnog uznemiravanja ~etvorice de~aka, a

onda neko naredi da se slu~aj povu~e iz Vranja u Beograd, kada su|e-
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nja za Ibarsku magistralu i ubistvo Zorana \in|i}a prerastaju u far-

su u kojoj ne samo da glavne ubice nisu na optu`eni~koj klupi, nego

se i sitnim izvr{iocima sme{i sloboda. 

Braniti ovakvu vladu nije pametan naum, ~ula sam da ljudi i za mno-

go manje stvari pre~icom putuju u pakao. 

Pro{la nedelja je bila kriti~na za srpski parlamentarni `ivot. ^lanovi

rukovodstva i poslanici SPO-a se umalo nisu pohvatali za gu{e, Vuk

Dra{kovi} }e izgleda sam sa Danicom postati frakcija sopstvene par-

tije.

A DS je imao konvenciju koja je trajala pola dana. Od toga je ~etvrt da-

na oti{lo na Tadi}ev govor. On dr`i sve du`e i du`e govore, uskoro }e

prema{iti Fidela Kastra, koji ima obi~aj da govori dok od umora ne

padne u nesvest. A {ta nam je rekao Boris Tadi}, osim toga da svi ko-

ji ne po{tuju statut stranke imaju biti isklju~eni? Rekao je da je DS na-

rodna stranka, dr`avotvorna stranka, koja ima jasan plan. Taj jasan

plan su nam pokazali izborom muzi~ara koji su zabavljali umorne go-

ste: malo frula{i, malo reperi, malo guda~i, malo truba~i. To je izgleda

taj novi program DS-a, a ciljna grupa su im, kao i “Politikinom zabav-

niku”, svi Srbi od 7 do 107 godina. 

Nedavno sam u “Danasu” pro~itala jedno tu`no pismo: Ako se ne ura-

zumite, a to naro~ito va`i za ljude iz DSS-a, Srbija }e uskoro li~iti na

sliku Grupni portret starica bolnice Sv. Jelisavete. Starice, osu|ene od

`ivota koji nisu imale, sede u crnom, skr{tenih ruku, za praznim sto-

lom na kojem le`i sklopljena knjiga, kao sklopljeni dan za kojim dru-

goga nema. Te{ko se ~ega se}aju, ni~emu se ne nadaju i vi{e izaziva-

ju u`as u drugima, nego {to su u`asnute.

Prvi sagovornik “Pe{~anika” je Marko Vidojkovi}, muzi~ar i pisac.

Markove “Kand`e” su do`ivele tri izdanja i upravo se {tampa ~etvrto.

Marko Vidojkovi}: 

To je za moju generaciju karakteristi~no. Mi smo pro{li sve faze,

neki su se lo`ili i na Milo{evi}a, ali svima je u jednom trenutku

bio simpati~an Vuk, svima je u jednom trenutku bio simpati~an

[e{elj. Zna~i, {to ekstremniji, on je tebi interesantniji. U stvari, to

su takve face na koje se lo`i neki bubulji~avi tinejd`er, koji onani-

{e sedam puta dnevno, zna~i kakvi smo mi bili tad. To je vrsta ko-

ja se lo`i na takve tipove, a takvi tipovi su sada ponovo totalno in

u ovoj zemlji. Zna~i, cela zemlja ima politi~ku emociju na nivou

pubertetlije koji je u `estokoj seksualnoj krizi. Ja sam 9. marta
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imao petnaest godina, i{ao sam na 9. mart te{ko znaju}i za{to.
Nema ko od moje generacije, zna~i 75. godi{te, da se nije u jednom
trenutku lo`io na srpstvo i ~etni{tvo. Nema, to je prosto po defa-
ultu. 

Ti si napaljen protiv Milo{evi}a, ali {ta je to {to je kontra Milo{e-
vi}u? I sad ima{ ~etnike, je li tako, koji su kontra Milo{evi}u, {to
je potpuno suludo, jer je Milo{evi} ispao najve}i ~etnik od svih. Ali
u jednom trenutku se pojavi ono {to zaista treba da bude tvoja op-
cija, zna~i neka gra|anska opcija. Alo, nisi ti rastao u {umi, nije ti
ideal da ide{ i da kolje{. Ti si rastao u gradu, u relativno normal-
noj zemlji i odjednom ti se pojavljuje logi~an put kojim treba da
ide{ dalje. Ono {to se desilo 96/97. je moju generaciju klju~no
opredelilo da se tako masovno pozabavi tim protestom. Odjednom
su svi rekli – da, da, to je to. Jednostavno, ovaj je pokrao izbore i ti
sad ide{ da brani{ izbore i svi su imali taj ose}aj da si ti osim iz-
bora kona~no na{ao i struju, koju bi vrlo rado podr`ao u ru{enju
Slobodana Milo{evi}a. Zna~i, ne samo lokalni izbori, nego mi smo
tu, ako budete jednog dana hteli da ru{ite Slobodana Milo{evi}a.
I uvek je bilo – idemo na Dedinje. 

Ako ti stalno vi~e{ – idemo na Dedinje, ti daje{ Vuku, Vesni i \in-
|i}u signal da smo mi prepoznali da ovakva koalicija mo`e da ide
i dalje od lokalnih izbora. Da nije bilo 96, 97, ne bi bilo ni 5. okto-
bra, sigurno. Sve to {to se kasnije de{avalo su isti paterni gra|an-
skog protesta. E me|utim, postoji taj element SPO-a 96. i 97, od-
nosno Velje Ili}a, koji je postao jedan od simbola 5. oktobra. Tako
da, kad je do{lo do obra~una u na{im redovima, mislim da je ipak
ta desni~arska strana ubedljivo odnela pobedu, mislim pre svega
12. marta 2003. i da su u tom internom obra~unu biv{ih protivni-
ka Slobodana Milo{evi}a zapravo pobedili saveznici Slobodana
Milo{evi}a, oni koji su mu bili potajni saveznici godinama pre to-
ga. Volim da ovo poredim sa Ratovima zvezda, to mi je omiljeni
filmski serijal i volim da ka`em da je Imperija uzvratila udarac. 

Meni se ~ini da sa situacijom, ovakvom kakva je, ~ak ni Zapad ne-
ma vi{e snage da se bori. Izgleda kao da su oni spremni da masi
stvari progledaju kroz prste, samo nemoj da, recimo, Ko{tunica
u|e sa radikalima u koaliciju na republi~kom nivou. Sve mo`e,
zna~i, zezajte se sa su|enjem za ubistvo \in|i}a, zezajte se sa ha-
{kim optu`enicima. I ako na kraju bude pozitivna Studija o izvo-
dljivosti, to mi je znak da je Zapad negde digao ruke od nas i za-
klju~io – bolje i ovako {ugavi da se primaknu EU, nego da do|e do



|}
{|

208

0
4

.0
3

.0
5

.
-

nekog unaza|enja. Mislim da to Ko{tunica vrlo dobro zna i da se

zato toliko i zeza. 

Meni to izgleda kao ekipa manijaka opsednutih srpstvom, koja je

sad do{la u poziciju da mo`e da zeza i narod i ceo svet, ve~itim po-

ku{avanjem da u tu EU, zajedno sa normalnim stvarima koje ula-

ze u EU, proguraju i Srpsku pravoslavnu crkvu kao bitan faktor i

srpske grobove na Kosovu i Kosovo – srce Srbije. I ako bi mogli

slu~ajno u EU da uvedu i Republiku Srpsku i Republiku Srpsku

Krajinu, to bi bilo sjajno. 

Mislim da je revolucija zaista, kroz istoriju i kroz pravo ~ak, ute-

meljena kao legitiman na~in promene idiotske vlasti. Mi smo

imali pre skoro pet godina isti takav slu~aj, uspeli smo to da re{i-

mo manje-vi{e sopstvenim rukama. Mi smo bili ta vojska i zato

kad se ~itaju Kand`e onda to izgleda... kad bih ja ~itao sebi... to iz-

gleda kao ratni roman. Sve se de{ava pod nekim stanjem uzbune.

Svaki put kad se javi tenzija u dru{tvu, javlja se i tenzija u bilo

kom od ljudi koji su bili na ulici. Zna da postoji ta opcija da iza|e

i na ulici se makar izdere, ali sad nemamo za koga da se deremo

na ulici. 

Meni je bila totalni hit konvencija DS u nedelju. To je dokaz koli-

ko smo nisko pali. Cela \in|i}eva vlada je bila tamo, i stvarno kad

gleda{ one likove, kad ih uporedi{ sa ovim nakazama sada, total-

no ti je negde toplo oko srca. I sve su uspeli tu da nabiju, i truba-

~e su nabili, i guda~e su nabili, Boru Dugi}a i Mar~ela, sve `ivo su

nabili tu. Zna~i, cela Srbija je tu negde stala i onda {ta se desilo?

Onda se desi Slobodan Gavrilovi} i odjednom se de{ava zvi`danje.

On ~ovek o~igledno nema problem sa tim, on se nadvikivao sve

vreme, ovi urlaju, njih dvadeset urla sa tribina, ovi ostali zvi`de

ovima {to urlaju, on se nadvikuje sa svima i to se ve} pretvara u je-

dan op{ti cirkus. 

I sve bi to manje-vi{e bio deo srpskog folklora da se Tadi} nije upe-

cao na to. I on po~inje da ~ita svoj govor i vidi{ da pizdi, vidi{ da

totalno nije mogao da pre|e preko tog zvi`danja. I onda on po~ne

da polemi{e usred svog govora, povodom hiljadu godina DS, i po-

~inje da se prepucava i u`asno me iznervirao taj neki poluvri{te}i

ton, koji sam ~uo samo kod Ko{tunice. Kada se Ko{tunica iznervi-

ra, onda mu se odjednom otme kao neki pisak. I to se i njemu ote-

lo. ^ove~e, ti si predsednik ove zemlje. Mene ina~e nervira to {to

se DS najvi{e bavila izbacivanjem ^edomira Jovanovi}a iz stran-
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ke. Sine, ti treba da si stranka koja treba da vodi ovu zemlju u EU,

ti se deklari{e{ kao takva stranka, etiketiran si kao takav i sad svi

gledaju u tebe, a ti se zeza{ sa ^edom. A onda se na konvenciji jo{

prepucava{ sa takozvanim ~edistima. 

I onda kada se smirio i kad su svi kao zatap{ali, kao ba{ im je po-
kazao, a verujem da im je svima bilo muka {to prisustvuju, jer to
su one scene kad ti je u`asno neprijatno {to si tu i {to to gleda{; e,
onda kada je zavr{io, ponovo je po~eo da ~ita pasus koji je ~itao
malopre, gde smo na kraju videli da je ceo govor, koji je napisan,
zapravo bio upu}en frakciji. Meni to nije u opisu posla predsedni-
ka zemlje, stvarno. Njegovi interni problemi u stranci ne interesu-
ju nikog, a kad on po~ne njih da re{ava onda ti problemi postaju
sva~iji problemi, postaju problem zemlje. Boris Tadi} je uspeo da
^edomira Jovanovi}a napravi problemom ove zemlje. I sad neka
razmisli malo da li je bio produktivan ili kontraproduktivan i za
sebe i za partiju i za zemlju. E, kad sam to odgledao onda sam
shvatio da u stvari nemamo na mnogo koga ovde da se oslonimo
od politi~ara i da bi mo`da trebalo da po~nemo da razmi{ljamo o
nekoj gerili ili ne~emu takvom. Stvarno ne znam {ta drugo mo`e
da se uradi.

Falio je 5. oktobar u stvari, jer sve to {to se ovde poetski naziva 6.
oktobrom, to je sve trebalo da se desi 5. oktobra. I nemoj da se ze-
zamo, svako zna da je tu opozicija do{la debelo naoru`ana. I ~ita-
li smo po knjigama i slu{ali smo da su tu dolazili ljudi naoru`ani
vatrenim oru`jem, spremni na sve, a posle su ih hapsili jer su, ne
znam, ukrali stolicu iz Skup{tine. Niko nije o~ekivao da }e svi da
ka`u – ok, mi se predajemo. Ja znam ljude koji su sasvim slu~ajno
prolazili pored stanice u Majke Jevrosime, onako uplakani od su-
zavca i ne znaju}i gde idu, a panduri su istr~avali i rekli – slu{aj,
komanduj tvojima da nas ne napadaju, mi se predajemo. Kome se
ti predaje{? Ono, bazaju ljudi po ulicama otrovani od suzavca,
obezglavljeni, a oni se svi predaju, samo da se {to pre predaju – ok,
dosta smo se mi igrali, sad se predajemo.

E sad, kad ti se svi predaju, kad ima{ toliko potencijalnih, pod
znacima navoda, ratnih zarobljenika, ti si onda negde mo`da ne-
sposoban da odradi{ to do kraja kako treba, jer bi ti se mo`da sve
pretvorilo u Francusku revoluciju, gde bi sutra Milan St. Proti}
odsekao glavu Vladanu Bati}u, pa onda njemu Velja Ili} i tako
kako je to i{lo u pravim revolucijama. Jednostavno, ovde su se
svi predali, uklju~uju}i i Milo{evi}a, uklju~uju}i i JSO i sve `ive
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i odjednom je sve postalo neuhvatljivo. Kao kad se u onim starim
filmovima Drakula pretvori u dim i vi{e ne mo`e{ da uhvati{
dim. 

A narod je toliko bio zaslepljen mr`njom prema Slobodanu Milo-
{evi}u i toliko je u njemu odjednom video personifikaciju svog tog
zla, da se onda uhvatio za taj plen. Na kraju su se svi ostali izmi-
goljili i ja zaista ne mogu da vidim nijednu drugu pravu `rtvu 5.
oktobra osim Slobodana Milo{evi}a. ^ak ni Mira Markovi} ni
Marko Milo{evi} nisu bili `rtve 5. oktobra. Zna~i, samo Slobodan
Milo{evi}. E, onda u stvari vidimo da nije ipak bio samo zli kralj,
nego da su malo zli bili i podanici, ~im smo mi uspeli da do|emo
na ovo gde smo sada, na ovo stanje duha, pre svega. 

To su ti Para}inci, koji sa mnom na promociji knjige raspravljaju
o tome da li je dovoljno ubijeno mu{karaca u Srebrenici, da bi se
negde potrlo koliko je Srba bilo ubijeno u II svetskom ratu. Ja ka-
piram da mnoge ljude boli {to je bilo toliko `rtava, uglavnom srp-
skih, u II svetskom ratu od strane svih `ivih, ali ti }e{ sada da se
trka{ sa usta{ama. Ti si gori od usta{a ako ho}e{ da se trka{ sa
usta{ama, samo priznaje{ da je tebi `ao {to se ti nisi setio prvi da
ih pobije{. Pa smo sad sru{ili Milo{evi}a zato {to idiot nije uspeo
da vodi ratove. Dobar deo mrzi Milo{evi}a zato {to je pogubio ra-
tove, a ne zato {to ih je uop{te vodio. Jako retko se ko zapitao – ~e-
kaj, da li postoji svetska zavera ili smo mi mo`da malo ispali bu-
dale. Ne mo`e Srbin nikad da ispadne budala, to ti je kao u onim
pri~ama o Eri, gde Era uvek ispadne pametan, tako Srbi nikada ne
mogu da ispadnu budale. 

Zemlja Srbija posle 12. marta 2003. izgleda kao koko{ka kojoj je
odse~ena glava, pa ima jo{ malo vremena da tr~i po dvori{tu. Mi-
slim da sad koko{ka vi{e ne tr~i po dvori{tu. Tragedija je narav-
no {to se na kraju ispostavilo da je u jednom ~oveku le`ao simbol
svih promena, da je jedan manji deo ljudi video u njemu kao sim-
bol promena, a ve}i deo se vrlo brzo prilagodio na novo stanje po-
sle 5. oktobra. To jeste ta~no sada, ali bilo je prerano da Otpor iz-
mi{lja ono – Sve je isto, samo njega nema. I ta prevelika kriti~-
nost prema vladi Zorana \in|i}a... se}am se koliko je mene ner-
virala ^edina zebra. Zna~i, svakog je u nekom momentu ne{to
nerviralo, ali ti se opusti{ i odjednom `ivi{ u normalnoj zemlji.
Tvoj glavni zlo~inac je u Hagu, sad je sve ok. To je upravo ta ma-
gla koju su nam prodali 5. oktobra. I sad ti mo`e{ i da kritikuje{
vladu i sve to. 
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Da je iko znao kako }e \in|i} biti smaknut i da je iko znao kako

}e posle toga biti, koja }e ekipa da do|e na vlast, verujem da bi se

svakog dana pravio {tit od ljudi koji bi {titili tog \in|i}a da ne po-

gine. De{ava mi se sada, po{to sam ja ostareli panker, pa u

dvadeset devet godina imam koncerte, da naletim na klinke pan-

kerke od {esnaest, sedamnaest godina, koje su totalno u naciona-

listi~kom fazonu, koje su potpuno u fazonu – jao, Hrvati. To je ono

naci-pank, to je neverovatan fenomen, dve potpuno suprotne stva-

ri, ali to se ovde de{ava. Ja sam negde ipak zadovoljan kako smo

mi ispali, jer smo imali makar normalno detinjstvo. Ipak je dobar

deo generacije uspeo da se vrati na neki normalan kolosek, ima

naravno kretena, ali pla{im se da }e me|u mla|ima da ih bude jo{

vi{e zato {to oni nisu imali ~ak ni normalno detinjstvo. I svaki put

se raspla~em kada naletim na ok decu me|u njima. 

U V beogradskoj gimnaziji, da se slo`imo da je to najelitnija gimna-

zija u Srbiji, dr`ao sam neko predavanje klincima. Pri~ali smo tako

o svemu i sva~emu i neverovatno da sam i u V beogradskoj uspeo da

nai|em na klasi~ni primer nekih ~ita~a Kurira, samim tim potenci-

jalnih radikala s kojima sam se sva|ao oko toga da li smo mi izgu-

bili ili dobili rat 1999. godine. Oni su ube|eni da smo mi dobili rat i

spasili Kosovo, ube|eni. Ima ljudi kojima je sada verovatno u`asno

te{ko {to ne postoji ni Republika Srpska Krajina, a Republika Srp-

ska jedva i da postoji, i kojima je verovatno u`asno te{ko {to je NA-

TO na Kosovu. Do toga je dovela upravo ta politika nehtenja da se

suo~i{ sa godinom u kojoj `ivi{ i po svaku cenu tr~anje u pro{lost. 

Na kraju se ipak sve svodi na lovu. I ovde ve} godinama pobe|uju

plja~ka{i i drumski razbojnici. E, to je to. Jedini deo ove odvratne

vlade koji je pokazao neke znake `ivota, to je ovaj deo koji je uveo

PDV. Mo`da taj deo uspe ne{to da uradi oko restrukturisanja tih

velikih sistema, tih najve}ih problema na{e privrede. Ali ja sam

duboko ube|en da to ne mo`e, jer su se svi toliko silno uvukli u

dupe jedni drugima, vo|e sindikata politi~arima, politi~ari vo|a-

ma sindikata, a svi zajedno Crkvi. Jedan {trajk ako odradi{, to ih

odmah obezglavi. Prvo, svako mo`e da {trajkuje. Njima su letos

ovi carevi iz Bora blokirali autoput, Nemci nisu mogli da odu na

more. Onda oni ovima ka`u – ma, ok je, ljudi, Bor }e sutra da pro-

cveta, mi }emo dati sve od sebe. To je ta hipnoti~ka politika Voji-

slava Ko{tunice. I onda oni svi odu, zadnje pare daju na vatromet,

naprave vatromet i da ih pitam da li im je sada mo`da malo bolje,

da li je neko ne{to ulo`io u taj Bor u me|uvremenu. 
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Isto su radili i sa malinarima. Malinari blokiraju puteve, oni jed-

nostavno sa~ekaju da malinama pro|e sezona i da potrule, i ovi

jednostavno moraju da ih prodaju budza{to. To su ljudi koji su u

stanju da sede i da ~ekaju da pada li{}e, da padne sneg, da ponovo

pupi prole}e. To je sve tako nebitno za njihove vi{evekovne ideje.

Iskulira}emo malinare, riknu}e im maline, pa }e onda slede}e go-

dine opet da se bune, pa }emo mi opet da ih kuliramo. A {ta mogu

jadni malinari, mogu da nerviraju nas koji krenemo na Zlatibor. 

Ja sam pristalica nekih teorija zavere, pa se ipak i dalje nadam da
postoji neki plan u tom DS-u, koji bi rekao – ok, poku{ali smo na
silu pa su ubili \in|i}a, hajde da vidimo da im ne{to uvalimo. Ako
vidim da Tadi} ne{to uspe da uvali Ko{tunici, ja }u da ka`em – ko-
ji si ti car, ali jednostavno ne vidim kako je ovom mogu}e bilo {ta
uvaliti, jer on je totalno onako utemeljen u svom sedenju, ti ne
mo`e{ ni sa jedne strane da mu pri|e{. Koliko god ga milovao,
i{ao na Kosovo, dru`io se s popovima, imao }aleta akademika, sve
to ja mogu da kapiram kao deo neke taktike da poka`emo da mi
nismo samo agresivci koji lome po demonstracijama, nego da i mi
imamo jednu ugla|enu, bradatu politiku iz kasnog XIX veka. 

^ini mi se da se DS izgubio u tom poku{aju da se dopadne ba{ svi-
ma, ali po{to su izbori jedino re{enje u ovoj zemlji za bilo kakav
problem, ti ipak mora{ da se dopadne{ jednom ve}em broju ljudi.
Ja se pribojavam da }emo se opet na}i u situaciji u kojoj smo se na-
{li u junu i sad u septembru kad su bili predsedni~ki i lokalni iz-
bori. Nerviraju nas koliko ho}e, ali na kraju }emo ipak morati da
glasamo za taj DS. Ja jesam mo`da malo nadrkan i nervozan i me-
ne neko mo`e da iznervira do mere da ka`em – ma, jebise, ne}u vi-
{e da glasam za tebe. Bre, ide{ tamo, bre, na Kosovo, pa ne volim
to {lihtanje. Jebote, od svega {to su mogli, oni su na{li da on ide na
Kosovo i da deli srpske zastavice. Pa jebote, dobro je da ga nisu ga-
|ali ne~im drugim, a ne jajima, ne mo`e{ to da radi{. 

Pri tom ne ode da se sastane ni sa jednim albanskim politi~arem,
a pozvao je Srbe da iza|u na glasanje. Za njega, koji je pozvao Sr-
be da iza|u na glasanje, Ramu{ Haradinaj je legitimni premijer.
Kao {to ovi nemaju prava da se bune zbog Ramu{a Haradinaja, jer
nisu Srbe pozvali da iza|u na izbore. [ta te briga onda za Ramu{a
Haradinaja, nemoj da kuka{. A ti, ako si ve} zvao, ti idi pa se sa
njim na|i, a ne da ide{ da {iri{ srpstvo, da se malo manekeni{e{ i
po Kosovu. Ne, to me tako iznervira i onda ka`em – ma, jebise, ne-
}u vi{e da glasam za tebe, ali na kraju }u ipak morati da glasam za
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taj DS, zato {to smo se na{li u situaciji da, eto, koliko god nas ner-
virali, oni su poslednja politi~ka stranka za koju mo`emo da se
uhvatimo. Mimo toga, jedino preostalo re{enje je gerila. 

Vas dve, ja, ljudi koji govore u ovoj emisiji, mi smo jedna u`asna

manjina u ovoj zemlji i to moramo sebi da priznamo, ali na{e je

pravo makar da lajemo o svemu {to nas nervira. A posle, kad do|e

do glasanja, sve }e verovatno zavisiti kakvo je vreme tog dana, ali

ja sam ve} na lokalnim izborima bio blizu toga da ne iza|em uop-

{te, ali uvek prevagne to da ipak ne bih voleo da mi se desi ono {to

se desilo Novosa|anima. Uvek je bolji bilo kakav Tadi} od bilo ka-

kvog Nikoli}a, ipak. 

Taj dan, 12. mart... prvo se se}am da je bilo genijalno vreme, pre-

spavao sam kod devojke i se}am se da smo jeli neke pr`enice, ona

super pr`enice pravi, i oko dvanaest krenem kolima ku}i. I kako

sti`em ku}i, tako zvoni telefon, devojka zove, ka`e – bila je neka

pucnjava, ne{to je bilo. I sad mene tu odmah prese~e, ja sam neka-

ko to sve predose}ao. Se}am se da sam se ja i ta grupica mojih

istomi{ljenika s kojima sam voleo non-stop da raspredam o politi-

ci, s kojima sam i{ao na sve demonstracije, znam da smo se stal-

no nervirali – kako ovaj ide tako sa tom {takom, pa sam se nervi-

rao {to su pustili ovog Bagzija. I sve vreme o~ekujemo da se ne{to

desi. Moj gitarista je kardiohirurg, pa onda ja zovi ovamo, zovi

onamo, pa dobijem neke informacije – ok je, operi{u ga, bi}e bolje,

zamisli to, kao dobro je, sad mora da se ~uva. I onda na CNN-u ide

to da je ~ovek umro. 

Plakao sam poslednji put kad sam bio ba{ mali, kad su “Zvezda” i

“Hajduk” igrali finale Kupa 1984, recimo, toliko sam plakao, jer je

“Zvezda” izgubila da mi je curela krv na nos. Nisam tip koji pla~e.

Ovaj put jednostavno, zna{ kad je ja~e od tebe, i onda kad sam kre-

nuo da pla~em, da pla~em, onda sam morao da iza|em napolje. On-

da sam bazao po gradu, sreo jo{ jednog takvog, koji je isto tako ba-

zao po gradu iz istog razloga, onda smo tako zajedno bazali po gra-

du. I onda, prosto ne zna{ {ta }e da se desi. Da li }e neko da se seti

da uvede vanredno stanje? Da li oni znaju ko je njega ubio? Ima je-

dan tip, nedeljama pre \in|i}evog ubistva, tip koji je tada radio u

Vladi Srbije, pri~ao nam je da se pri~a kako se Legija i [iptar, [ip-

tar za koga sam ja tada prvi put ~uo, kao spremaju da koknu \in-

|i}a. To se govorilo po gradu, bilo mi je nekako neverovatno da

sam slu{ao te stvari nedelju, dve, tri pre toga, da to nije moglo da

se promeni. I naravno, sve je bilo pra}eno besomu~nim plakanjem. 
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I slede}e ve~eri sam prespavao kod devojke. Bio je jedan kanal ko-

ji je pu{tao samo onu sliku kapije Beograda i ono sunce u zalasku

i \in|i}evu sliku u }o{ku. Ja nisam bio u stanju ni{ta drugo da

gledam, zna~i dva dana, do sahrane sam bio onako totalno zako-

van. Trebalo je da idem na koncert Mad Balla u Sofiju, to sam na-

ravno otkazao, nisam bio u stanju, prosto nisam mogao, kao da mi

je neko najbli`i ubijen. To je i sebi~no, zna{, svi ka`u – `ao mi je

zbog njegove porodice, ne, nego si tek onda ukapirao koliko to

zna~i za tebe. Ali ta nemo} koju sam ja osetio u tom trenutku, da

to baca u vodu sve demonstracije na kojima si bio i sve {to si ra-

dio, i to ti je dokaz da u stvari ni{ta nisi uradio. 

Uop{te ne znam u kakvom sam ja sada mentalnom stanju i ne

znam zapravo da li sam to dobro potisnuo u sebe ili se zavaravam

idejom da ne{to mo`e da se menja i da se ja i dalje borim. Ili bi mo-

`da jednostavno trebalo da dignem ruke i ja – napisao sam Kand`e

i to je sve {to sam imao da ka`em, i idem sad u {umu. A opet ne

zna{, i kad bi oti{ao u {umu, protiv koga bi se sve ta~no borio. Mo-

rao bi protiv svih da se bori{. I to je isto problem, jedna potpuno

bezizlazna situacija, kapiram to, ali u ovom trenutku nekako se

te{im tim nekim svojim manija~kim radom i uspehom u tom radu

i kapiram da je to mo`da jedini recept da probamo nekako da anu-

liramo to {to se naravno ni na koji na~in ne mo`e anulirati. Svako

od nas je negde ipak jednim delom i odgovoran za to {to se desilo

12. marta 2003. 

Li~no znam puno ljudi iz moje generacije koji su ostali ovde. Mi-

slim da su ovi malo stariji ipak vi{e i{li, mi smo svi zakovani ov-

de. Mi nemamo perspektivu, fakulteti koje je moja generacija za-

vr{avala nigde se ne priznaju, ne mogu ljudi ni vizu da dobiju.

Svaki odlazak u inostranstvo je ve} neko krivi~no delo, da ti mo-

ra{ da ide{ da ne{to radi{ na crno, to onda ipak su`ava broj ljudi

koji se odlu~uju na ne{to takvo, makar mog godi{ta. Tako da smo

mi zatvorenici Srbije.

Svetlana Luki}: 

U prvom delu emisije slu{ali ste pisca i pankera Marka Vidojkovi}a.

Marko je, da vas podsetim, nedavno sa Kori Udovi~ki i sa jo{ nekoli-

ko ljudi prekre~io onaj grafit na Zelenom vencu, koji je glasio: Zve-

zdane, hvala ti, u potpisu – Srbija. U nastavku emisije slu{ate psiho-

loga Petra Jevremovi}a. Petar predaje na Filozofskom fakultetu u Be-

ogradu. 
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Petar Jevremovi}: 

Moj utisak je da smo svi mi jako zabrljali, naravno uklju~uju}i

Vladu, to ne amnestira Vladu, ali ~ini mi se da je ba{ u ovakvoj si-

tuaciji dobro postaviti pitanje – ko je, za {ta sve, pred kim, onako

a la Dostojevski odgovoran. Ovo {to sada `ivimo su nekakve ka-

mate, nekakva zla sre}a koju smo sebi nakupili. Mo`da to sad mo-

`emo da zamerimo Vladi, {to je prosto bila neiskrena prema sebi i

prema nama, {to je tvrdila da su ipak mogu}a nekakva ready-ma-

de, brzopleta re{enja. Mislim da nam treba jako mnogo optimi-

zma da skupimo neku nadu da poverujemo da uop{te ima re{enja

i ~ini mi se da su ta re{enja na jako dugom {tapu i zahtevaju jako

mnogo napora, muke, odricanja. Jer ne mo`ete `iveti, u najmanju

ruku, iracionalno nekoliko decenija i onda o~ekivati da to pojede

maca, prosto da nam se to oprosti. Tako da je pri~a o Vladi mogu-

}a, to je politi~ka pri~a, ekonomska pri~a, dok je pri~a o samosve-

sti naroda, zajednice, grupe, ne{to {to je ozbiljnije. 

Ako suvi{e koncentri{emo svoj jed na Vladu, zaboravi}emo jedno

va`nije pitanje, mada Vlada zaslu`uje taj jed i to nije sporno, ali

zaboravi}emo jedno va`nije pitanje, to je pitanje da li mi uop{te

imamo alternativu. Kako mi stojimo sa ljudima koji doista mogu

ne{to da ponude, jer mi smo pretrpani ponudama, nama se sva{ta

nudi, od besmislenih serija, preko besmislenih pra{kova i sapuna

do jo{ besmislenijih politi~kih ideja i programa, ali doista je va-

`no postaviti pitanje – do koje mere smo mi kao narod, kao zajed-

nica u stanju da iznedrimo nekakvu razboritost. 

Pri~aju se tu velike pri~e – demokratija, filozofija, dr`ava, ustav,

poredak, sva{ta se tu pominje. Ljudi zaboravljaju da je vrhunska

politi~ka mudrost jo{ kod Aristotela bila fronesis, razboritost. [ta

bi bila razboritost? To bi bila sposobnost da mislite o problemu na

takav na~in da umete da se distancirate, s jedne strane od proble-

ma, a s druge strane, od tenzije koju u vama stvara taj problem. To

bi dalje zna~ilo: mo}i delati tako da nam se to delanje ve} iza sle-

de}eg }o{ka ne obije o glavu. Razborito mi{ljenje misli unapred.

Ono je neoptere}eno strastima, delatno je, odgovorno i slobodno. 

Ljudi su oduvek poku{avali da objasne sklonost masa da iracio-

nalno reaguju. Frojd je napisao knjigu O psihologiji masa i za-

klju~ak do kog je on do{ao je, pojednostavljeno re~eno, da tu do-

lazi do neke suspenzije racionalnosti, suspenzije samokontrole i

da ljudi tu reaguju na nekom gotovo neuroti~nom nivou. To zvu-

~i relativno ubedljivo, ali mi danas znamo, posle iskustava kroz
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koja je pro{la Evropa poslednjih stotinak godina, da je stvar mno-

go ozbiljnija. 

Ako sam pomenuo Frojda, hajde da pomenem jo{ jednog autora,

zove se Bion. On je ~ak uspeo da doka`e da je nali~je funkcionisa-

nja grupe ne neuroti~no nego psihoti~no, da se tu aktiviraju jako

primitivne strepnje. I {ta se onda doga|a? Jako je velika {ansa da

}e u jednoj ad hok skupljenoj grupi, koju ne vezuje zajedni~ki po-

sao, nego zajedni~ka strepnja, zajedni~ka iracionalnost, najve}a

je verovatno}a da }e najpsihoti~niji ~lan grupe zapravo dobiti sta-

tus vo|e. To je primetio stari Vilhelm Rajh kada je pisao o Hitleru.

Rekao je da je Hitler zapravo imao jako veliku sre}u {to je postao

ono {to je postao, jer da nije, bio bi psihijatrijski bolesnik. Tako da

grupe tra`e vo|e, vo|e tra`e grupe, to je ve~ita, potencijalno opa-

sna simbioza. 

Iz perspektive psihoanalize nikako ne mo`emo znati da li postoji

bog, ali ono {to neizostavno znamo, to je da u ~oveku postoji pra-

zno mesto za boga. I veliki je problem {ta }e zasesti na to mesto,

{ta }e u ~oveku bogovati. Glavna intencija svakog vo|e, svake ide-

ologije, leve, desne, dobre, lo{e, jeste upravo da tu zasedne. Ako tu

zasedne onda je posao odra|en, tako se u ovom svetu doga|aju

ideologije. 

Svetlana Luki}: 

[ta je kod nas zaselo na to mesto? Bez obzira {to se ogroman broj lju-

di izja{njava da je na tom mestu bog?

Petar Jevremovi}: 

Mislim neki Franke{tajn, to je neka me{avina. Mi smo sad opsed-

nuti svojim jadom, i dobro je da je tako, ali mislim da ceo svet

funkcioni{e kao jedna velika Srbija. Pri ~emu je u tom svetu mno-

go vi{i nivo nekakve ulju|enosti, nekakvih pravila igre, posredo-

vanja, ali ono {to boguje je ~esto ne{to {to je produkt fantazije, ko-

ja vam se nudi kao matrica kojom }ete pobediti neizvesnost. Se}a-

te se ovde raznih pri~a, ne znam, o Teslinom tajnom oru`ju koje je

on dao Nikolaju Velimirovi}u, a ovaj je to ostavio patrijarhu Pa-

vlu, to se ~uva u Patrijar{iji i tako dalje. Naravno, to su gluposti,

ali u te gluposti su ~ak i relativno ozbiljni ljudi spremni da pove-

ruju. I sad mi mo`emo da ka`emo – mi smo neprosve}en, blesav

narod i mi verujemo u Teslino tajno oru`je. Me|utim, ludilo, ira-

cionalnost i neprosve}enost nisu svojstveni samo Srbima. Jedna
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od najuzbudljivijih tema u istoriji nauke je astrofizika i fizika u

doba nacizma. Ni ne slutite {ta su ozbiljni ljudi tada pri~ali, ne sa-

mo da bi se dodvorili nacistima, nego da bi u~estvovali u tom za-

jedni~kom kolektivnom ludilu. Ni{ta nije toliko erotizovano, ni-

{ta nije toliko uzbudljivo kao u~estvovati u ludilu velikog vo|e. 

Nikad ne}u zaboraviti izjavu na nekom od radija, to je bilo dosta
davno, jedna od onovremenih zvezda popularne muzike je bila
upitana za mi{ljenje o politi~koj situaciji, tad je bio Gazimestan.
I ona je vrlo afirmativno govorila o svim tim doga|ajima, do te
mere afirmativno da je predusretljivi voditelj zapitao kakav je
njen odnos prema na{em vo|i. I onda je ona rekla ne{to {to je pa-
radigmatska stvar, to treba zapamtiti. Ona je rekla – ja bih mu da-
la. To je istina, to je ona potreba devica da dodirnu Hitlera pred
ven~anje, to je potreba ljudi da nazovu svoju decu Slobodan, da
nazovu svoju decu Osama. Ne znam da li znate koliki je procenat
raznih Osama po Saudijskoj Arabiji. To je potreba da se, ogledaju-
}i se u tom nekom velikom, veli~anstvenom, prosto kupate u pri-
jatnom moru sopstvenog sebeljublja.

Ako igde u Evropi postoji zemlja u kojoj je vrlo plodno baviti se fi-
lozofijom, u kojoj }ete se ili time baviti ili }ete poludeti, to je ova
na{a Srbija. Oni napolju imaju tu sre}u ili nesre}u da mogu da
razmi{ljaju, pi{u o postmoderni, o raspadu paradigmi, o ~emu
god. Ovde se to doga|a in vivo. I taj odnos izme|u racionalnog i
fantasti~nog, fantazmatskog, delirantnog ovde se najbolje vidi.
Ali nemojte da se la`emo, to postoji svugde. Sad se svi kunu u ne-
kakve visoke ideale demokratije, ali demokratija je ro|ena u Gr~-
koj i jedan od va`nih ljudi u toj politi~koj istoriji zasnivanja de-
mokratije bio je Pizistrat. Ne znam da li znate kako je on do{ao na
vlast? To je jako zanimljivo. On jeste do{ao na vlast nekom vrstom
podr{ke naroda, da ne ka`em izbora, ali on je iza{ao iz grada i na
onoj njihovoj dvokolici se vratio na slede}i na~in: pored sebe je
stavio jednu jako lepu devojku, njoj na glavu je stavio kacigu, dao
joj koplje i {tit. Pro{ao je ulicama Atine i ljudi su rekli – evo bogi-
nja Atina mu daje podr{ku, dolazi sa njim. Tako se dogodila jedna
od prvih, svesno sprovedenih manipulacija u istoriji politike.
Onovremena Atina je bila mali grad, ljudi su poznavali devojku
koja je glumila Pizistratovu Atinu. Ipak su hteli da vide boginju, a
ne obi~nu `enu. 

Da u|em u istoriju politi~kih teorija i tamo skupim svu kvintesen-
ciju razboritosti od Solona do sada, i da ih sve nabijemo ovde u ne-
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kakvu idealnu vladu, ne mogu da zamislim da bi oni u ovakvoj ze-

mlji mogli da funkcioni{u, a da ne ignori{u realnost. Ovde ne mo-

`ete opstati, a da ne ignori{ete realnost, a opet, ne mo`ete se sna-

}i, vrlo }ete se ulupati ako ignori{ete realnost. Nemogu}e je funk-

cionisati u sistemu koji ne zna svoje granice, koji ne zna pravila

igre. Ne mo`emo igrati igru, a da ne znamo igramo li {ah ili fud-

bal i da ne znamo koliko ima figura i koja figura kako ide, a poku-

{avamo da igramo i to u va`an ulog. Ne igramo iz puke zabave, ne-

go igramo ipak u nekakav opstanak. 

Napad na ovu vlast da ignori{e realnost, s jedne strane stoji, a s

druge strane, dajte mi bilo koju vlast koja ovde ne}e ignorisati re-

alnost slede}ih ne znam koliko, bojim se, decenija. Jer realnost je

takva da, ako bi je ~ovek doista percipirao, prosto se ne bi prihva-

tio te vlasti ili bi bio neki potpuni avanturista ili neko sa vrlo sum-

njivim motivima. 

Mi jesmo skloni raznim teorijama zavera, ali ipak mislim da nije

bez vraga pretpostaviti da doista postoje razni prikriveni centri

vrlo, vrlo respektabilne mo}i. Uvek je pitanje koliko konkretna

vlast u ovakvoj dr`avi vlada, a odgovor ne}emo dobiti dok jednog

dana ne i{~itamo sve mogu}e memoare svih mogu}ih `birova,

agenata i tih ljudi sa kompakt diskovima koji idu po svetu. Mi mo-

`da ~ak i na pogre{nu stranu kanali{emo svoj bes. Kanali{emo

bes ka tim, bojim se, pajacima. Grlatost nije mera ne~ije samostal-

nosti, a mi imamo te profesionalne galamd`ije. Bitna je efektiv-

nost ne~ije grlatosti, a vrlo ~esto je to pri~a u prazno, nekakva ko-

lektivna lajaonica. Ja nekako podozrevam da su ipak centri ili

mre`e koje odlu~uju negde drugde. 

To je ta sprega novca, sada{njih i biv{ih vlasti, raznih interesa ko-

ji nama vladaju, a mi funkcioni{emo po principu – dr`’te lopova,

pa sad jurimo ovog, sad onog. Naravno, oni ~esto pri~aju beslove-

sne stvari i nerviraju nas u svom tom jadu. Ipak je to zabava ne-

sre}nika, time se mi sad bavimo, lovimo ljude manje ili vi{e nedo-

stojne na{e pa`nje u njihovim glupostima i gre{kama, kad imaju

probleme sa pade`ima, odvale ne{to nepristojno, kad ~uknu ne-

kog na televiziji. To jeste stvar manjka politi~kog ukusa, ali mi-

slim da je na{ pravi problem negde drugde, sve ovo o ~emu pri~a-

mo su samo simptomi. ^ak je i Vlada simptom. 

Pre smo inostranstvo do`ivljavali kao mesto gde idemo u {oping i

to je bio na{ do`ivljaj inostranstva. Na{ sada{nji do`ivljaj ino-
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stranstva je – mesto odakle nas bombarduju, carstvo u`asa odakle

oda{ilju tomahavke na nas. Ljudi bi bili mnogo sre}niji kad bi mo-

gli da putuju, da vide da tamo niti rastu “milka” ~okolade niti zlo-

~inci sa tomahavcima, ali to podrazumeva na{u dobru volju i do-

bru volju sveta. Mi tamo imamo status nekakvih proku`enih bes-

prizornika, koji se dr`e u nekom donjem predsoblju. Ono u {ta mo-

`emo da se uzdamo, osim iracionalnih fantazija da }e se pravda

namiriti, to su generacije koje bi mi sada mogli da spremimo. 

Zna~i, ono {to nama istorijski nedostaje nije toliko novac i hra-

brost i grobovi, toga imamo, bojim se, previ{e. Ono {to nama isto-

rijski nedostaje je prosvetiteljstvo. Mi nismo ljudski do kraja

sproveli prosvetiteljstvo. U tom smislu se treba okrenuti prema

budu}im generacijama i stvoriti kriti~nu masu misle}e pameti,

koja }e jednog dana mo`da mo}i da izvu~e ovu dr`avu. Mi nismo

imali prave disidente, nismo imali ono {to su imali ^esi, Poljaci,

Rusi. Mi smo imali manekene sa Dedinja koji su bili disidenti, ko-

ji su menjali odore, a koji su zapravo uvek bili isti. Promenila se

vlast, a ljudi su ostali isti. Duhovna matrica je ostala ista. Mi doi-

sta treba da po~nemo od nule, da shvatimo da smo dodirnuli dno i

po~nemo da radimo ono {to su radili narodi koji su pre nas bili u

ovakvim situacijama. Nismo mi izmislili propast dr`ave, nismo

mi izmislili protektorat, nismo mi izmislili poraz u ratu, to se

mnogima doga|alo, ali {ta su ^esi radili decenijama, oni su dece-

nijama mislili, pisali, {kolovali ljude, razvijali kulturu slobodnog

politi~kog mi{ljenja. 

Mi smo se bavili kafanskom diplomatijom i onda su ljudi samo za-

menili kafanu za neku fotelju. Tu nema pre~ice, ili }emo odnegova-

ti budu}e generacije ljudi, koji }e doista mo}i da urade stvari u ko-

jima smo mi brljali ili ne. E sad, dok mi te ljude odnegujemo, narav-

no mi to treba da pre`ivimo, mi treba da izguramo celu tu stvar i to

je nezgoda. Imamo po ~etiri li~ne, pod kaznenim poenima smo, ne

smemo da mrdnemo, a moramo kao da budemo ekspanzivni. Mora-

mo da budemo vrlo prilje`ni u tom poslu, ali moramo da budemo

spremni na to da }e ova stvar da traje godinama, ~ak bojim se de-

cenijama. Ako iko ima {anse, ako izuzmemo iracionalne mogu}no-

sti da nam nebo pomogne, to je mo`da generacija unuka.

Svetlana Luki}: 

U nastavku emisije ~u}ete istori~arku Branku Prpa, direktorku Arhi-

va grada Beograda u kome je jo{ uvek u toku izlo`ba “XX vek – stole-
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}e zlih”. Direktan povod za ovaj razgovor je izlazak iz {tampe, za na-

{e prilike monumentalne knjige-hronologije Moderna srpska dr`ava

od 1804. do 2004.

Branka Prpa: 

To je bio naru~en projekt i naru~ila ga je vlada Zorana \in|i}a po-
vodom obele`avanja 200 godina od Prvog srpskog ustanka. Bilo je
nekih istori~ara, koji su osporavali pojam – moderna, pa da odmah
razjasnimo. Moderne dr`ave u evropskom smislu su sve dr`ave ko-
je nastaju u XIX veku kao nacionalne dr`ave. I Srbija nastaje u XIX
veku kao nacionalna dr`ava i zato je moderna. Hteli smo da, prvi put
zapravo, pobrojimo sve te va`ne doga|aje u jednom hronolo{kom
nizu, iz godine u godinu, dakle od 1804. do 2004. godine, da subsu-
miramo {ta je jedna dr`ava uradila u dva veka i to u svim oblastima,
kako same dr`ave, odnosno politike, tako dru{tva, kulture i privre-
de. I to je prvi put da na jednom mestu imate sve te podatke. 

Ako postoji polje koje je potpuno limitirano, ograni~eno ~injeni-
cama, onda je to istorijska nauka, a opet u na{oj javnosti istorija
je ne{to gde svi misle da mogu slobodno da se kre}u. Pri tom svi
zaboravljaju da je istorijska nauka egzaktna, dakle ona se dogodi-
la, ne mo`ete da je promenite svi|ala vam se ili ne svi|ala i po~i-
va na ~injenicama. 

Prvi primer lustracije u srpskoj istoriji je slu~aj Vuka Brankovi}a.
Dakle, to je ~ovek koji je progla{en najve}im izdajnikom srpske
istorije. Ja ne znam da li postoji ve}i izdajnik, koji se kroz vekove
vu~e kao izdajnik, od Vuka Brankovi}a. S druge strane, istorijska
istina je potpuno druga~ija. Vuk Brankovi} je, dakle, jedan od ret-
kih koji nije primio vazalni odnos posle Kosovske bitke. Vuk
Brankovi} je bio u neprestanim borbama s Turcima i zbog toga je
izgnan iz Srbije od strane Turaka i ni dan-danas ne znamo gde je
umro. Dakle, u istorijskoj istini imamo jednog ~oveka koji jedini
ne postaje vazal turskom carstvu, za razliku od takozvane carice
Milice, koja je dala }erku u Bajazitov harem odmah posle Kosov-
ske bitke, ali je opevana u pesmama na najlep{i na~in. Vuk Bran-
kovi} je bio takozvani remetila~ki faktor tog divnog saglasja, ko-
je je srpsko plemstvo postiglo sa Turcima posle Kosovske bitke i
progla{en je najve}im izdajnikom. 

Ako vi znate koliko je gra|ana Beograda poginulo za slobodu, on-
da vi imate i pojam slobode definisan kao jednu od kategorija pre-
ma kojoj se vi{e ne odnosite kao prema jednoj trivijalnoj pojavi u
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ljudskoj istoriji. Ako iko ikad ozbiljno promisli da li postoji jedna

jedina vrednost za koju je ljudsko bi}e spremno da da svoj `ivot,

onda }ete videti da kroz istoriju postoji samo jedan jedini metafi-

zi~ki pojam zbog koga se ljudsko bi}e li{ava svog `ivota, a to je

sloboda. I kad vidite te silne mladi}e i devojke grada Beograda ko-

ji su stradali na na~ine koji su zaista bestijalni, iz toga vi izvodite

pre svega jedan vrednosni sistem, koji se zove sloboda. Na nivou

ne~eg {to je individualisti~ka filozofija, to zna~i da je za mene kao

~oveka sloboda nu`an preduvjet da bih ja `ivela kao ljudsko bi}e.

Bez nje ja nisam u mogu}nosti da `ivim kao ljudsko bi}e. 

^im slobodu po{tujete na nivou individualnog, vi ste i na nivou

op{teg sada osoba koja }e te`iti ka tome da `ivi u slobodnom dru-

{tvu, da vam se kao individui ne uskra}uju ljudska i gra|anska

prava. Sada komplikujem tu tezu, pa ka`em da, ako je poznavanje

tih strati{ta pitanje znanja, to je onda i pitanje na{e svesti. Zna~i,

bez tih znanja nema svesti ni o sebi, ni o drugima, ni o sopstvenim

precima, a mi smo deo jednog neprekinutog lanca ljudskog traja-

nja i du`ni smo da po{tujemo ono {to su prethodne generacije da-

le ili stvorile, kao {to o~ekujemo od generacija koje dolaze da po-

{tuju ono {to smo mi napravili. Po{tuju}i na{e pretke mi po{tuje-

mo i sebe. Ne po{tuju}i njih ne po{tujemo ni sebe. Ne po{tuju}i

gubitak ljudskog `ivota, ne po{tujemo ni `ivot sam. 

Celo to knjigovodstvo smrti XX veka jeste kao ideja u toj funkciji

da se napravi oma` `rtvama, da se ka`e koliko ljudskih `ivota je iz-

gubljeno u XX veku, da ih se i mi koji smo `ivi danas na neki na~in

setimo, jer oni to zaslu`uju. Ako vi u izve{taju ameri~ke komisije

za za{titu dece posle I svetskog rata imate podatak da 1918. godi-

ne u Srbiji nije bilo deteta mla|eg od tri godine, vi morate da po-

{tujete taj u`as kroz koji je jedna zemlja pro{la. I ako znate da je

tu bilo stotine hiljada mrtvih, onda ne mo`ete biti indiferentni na

to, ne mo`ete biti indiferentni i na {ezdeset osam do osamdeset hi-

ljada mrtvih sahranjenih podno Avale. To je prosto pitanje, znate,

osnovnih moralnih temelja na kojima vi postojite kao jedinka i na

osnovu kojih postoji celo jedno dru{tvo i cela jedna nacija. 

Ovde sve vreme poku{ava da se uspostavi vrednosni sistem na `r-
tvi, da se srpski narod jako `rtvovao, {to je ta~no, ali s druge stra-
ne imate notorne primere nepo{tovanja tih `rtava. Sad mi obja-
snite koja je to vrsta licemerja, za{to govorite o `rtvama, a s dru-
ge strane te `rtve ne po{tujete? Za{to niko nije obele`io {ezdeset
godina osloba|anja Beograda? Pro{le godine je bilo i devedeset
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godina od po~etka I svetskog rata. Je li mo`da na dr`avnom nivou
to obele`eno – nije. Mi smo sad videli na {ezdeset godina osloba-
|anja Au{vica, niko se nije udostojio od na{ih dr`avnih predstav-
nika da prisustvuje komemoraciji u Au{vicu. Ne samo zato {to su
na{i gra|ani bili u Au{vicu, nego zato {to je Au{vic primer strada-
nja i primer po{tovanja `rtve. 

Ako mi u civilizacijskom smislu ne po{tujemo `rtvu tako {to }emo
pro}i kraj koncentracionog logora i ba{ }e da nas bude briga je l’
smo pro{li ili nismo pro{li, je l’ znamo koliko je tu ljudi pobijeno
ili ne znamo, onda {ta smo mi u civilizacijskom smislu uop{te. Ko-
je su to vrednosti na kojima mi gradimo svoj deo budu}nosti? [ta
je to {to }emo da ostavimo deci? Da li }e deca da po{tuju nas ako
mi ne po{tujemo one koji su nam prethodili? Mislim da ne}e.

Ako pogledate izlo`bu “XX vek – stole}e zlih” i vidite ekshumira-
ne le{eve i vidite jasno ljude koji su ubijeni, sa imenima i prezime-
nima i vidite njihova lica, onda tog trenutka vi kao ~ovek drugog
vremena po~injete da saose}ate sa svojim prethodnicima. Oni za
vas vi{e nisu apstraktna bi}a, oni su prosto ljudska bi}a koja su
postojala i koja su oti{la sa ovog sveta na najstra{niji na~in. Da-
kle, vi se tog trenutka povezujete u taj lanac ~ovekoljublja, vi ste
tog trenutka ~ovek bolji nego {to ste bili pre toga. 

E sada, kad vi neprestano forsirate ideju `rtve, pa}eni{tva i tako
dalje, a pri tom ne saose}ate uop{te sa `rtvama i za vas su `rtve
brojke, onda vi vr{ite zloupotrebu `rtve s pozicija nekog uskog po-
liti~kog interesa. [to bi rekao moj profesor Andrej Mitrovi} – vi{e
su istori~ari ubili Srba nego sve vojske na svetu. Dakle, ako vi ne-
prestano te brojke ne a`urirate, ne znate koliko ste imali mrtvih u
kom ratu, pa ih neprestano naduvavate po{to vam je malo onoliko
koliko ih je stvarno poginulo ili ih smanjujete ako ste vi u{li u ne-
ke zlo~ine, onda vi zapravo jasno pokazujete kako ste, moram ov-
de da upotrebim taj pojam najstarije vrednosne knjige koju ima-
mo Biblije – s one strane dobra. Vi niste vi{e ~ovek, vi ne pripada-
te humanisti~koj civilizaciji, va{i principi nisu humanisti~ki, vi
zloupotrebljavate ~ovekoljublje. To su tako stra{ni primeri, mora
da se prizna i razlog za{to mi nemamo pobrojane mrtve u I svet-
skom ratu i nemamo do kraja pobrojane mrtve ni u II svetskom ra-
tu. Nemate, na kraju, pobrojane mrtve ni u poslednjem ratu, je li
tako? Nemate. U ~emu je problem? 

Da li je ovde ljudski `ivot ikad vredeo ili nije? Nema ve}e vredno-
sti od ljudskog `ivota, znate, ne postoji ve}a vrednost, a opet se
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ljudski `ivot tako lako `rtvuje na ovim prostorima. Iz toga proiz-

lazi jedan poprili~no mra~an zaklju~ak o ne~em {to su moralna

upori{ta dru{tva, o indiferentnosti dru{tva na patnje drugih, pot-

punom odsustvu ideje solidarnosti me|u ljudima. Vi u tim ratovi-

ma mo`ete da vidite kako ideja solidarnosti funkcioni{e. Koliko

recimo ljudi u Beogradu izgubi `ivot za vreme II svetskog rata za-

to {to ne}e da oda jednog Jevrejina ili jevrejsku devoj~icu u svojoj

ku}i? Koliko su ljudi spremni zbog ideje solidarnosti da se `rtvu-

ju, za druge? Iz principa, iz toga {to veruju u vrednosti, gde ti ne

mo`e{ da da{ dete iz svoje ku}e zato {to je jevrejsko dete, radije

}e{ i sam da izgubi{ `ivot nego da otkrije{ podatak da je to dete u

tvojoj ku}i. To su neke stvari o kojima se na`alost ne govori. Mi

smo mislili da to postoji samo u partizanskim filmovima, ali ja

vam kao direktor Arhiva ka`em da su primeri ljudske hrabrosti i

~asti veoma veliki i potresni.

Srebrenica je najve}i zlo~in u Evropi posle II svetskog rata. To nije

obi~an zlo~in, to je veliki zlo~in. Da biste uop{te u{li u takav zlo~in,

da biste pobili ljude samo zato {to su oni druge vere ili nacije, vi ste

morali prethodno izmeniti sistem vrednosti. Vi se se}ate vrlo do-

bro, ta izmena sistema vrednosti je po~ela sigurno od sredine 80-ih

na celom prostoru biv{e Jugoslavije. Trebalo je izmeniti sistem

vrednosti koji je uspostavljen nakon II svetskog rata, koji je evrop-

ski sistem vrednosti, po kome je nacional-socijalizam pre svega ra-

sizam. U Evropi je posle II svetskog rata tabuizirana ideja rasizma,

to jest ideja da mo`ete da ubijete ~oveka, da ga elimini{ete, da ga

zgazite, da ga istrebite zato {to je on druge vere i nacije. Ako je od

toga napravljen civilizacijski tabu i izgra|en ceo sistem evropskih

vrednosti utemeljen i u Povelji UN-a, onda vi morate sistematski da

menjate taj sistem vrednosti, da ga detabuizirate, da u~inite mogu-

}im Srebrenicu. I to su uradili, mora da se ka`e, sistematski. 

E sada, {ta se zapravo de{ava. Ako ste participirali u toj ideologi-

ji kao njen, ne tvorac, nego kao neko ko je podr`ava, onda }ete si-

gurno i dan-danas da branite taj sistem revidiranih vrednosti, ko-

ji je po~eo da se uspostavlja na ovim prostorima od sredine 80-ih

godina. Prosto morate da branite sebe u celoj toj pri~i, i to narav-

no floskulama tipa, ne znam, ovaj mi je ubio strica. Pa, znate, kad

bi iza{li svi mi i rekli ko nam je koga ubio u II svetskom ratu, to bi

bila onako jedna vrlo zanimljiva rasprava. Pa bi onda valjda i pre-

stali svi me|usobno da govorimo. A da ne govorim o poslednjem

jugoslovenskom ratu i raspadu Jugoslavije. To se de{ava ako nas
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rukovodi ta takozvana stoma~na projekcija nas samih, a ne na{

razum, a ne na{a znanja, a ne na{i vrednosni sistemi. 

Jugoslavija, po mom mi{ljenju kao istori~ara, nije sru{ena u Var-

tolomejskoj no}i, gde su se dohvatili pripadnici jedne i druge na-

cije i me|usobno poklali. Ne, jugoslovenska dr`ava je sru{ena s

dr`avnog vrha, dekretima. To je prosto projekat koji se pripre-

mao. U tome u~estvuju politi~ke i intelektualne elite. I normalno

je da }emo jo{ dugi niz godina da se borimo sa stavovima karakte-

risti~nim za posttraumatska dru{tva. I ja se samo nadam da }emo

i mi s druge strane, koji tako|e govorimo, ostaviti budu}im gene-

racijama neka upori{ta pomo}u kojih }e oni uspeti da se izvuku iz

ovog u`asa, koje je donelo ovo vreme na ovim prostorima. Zna~i,

ne}emo biti mi ti koji }emo ovaj prostor osloboditi od takvih stva-

ri. To }e da urade budu}e generacije, ne mi. 

Mi smo samo du`ni da svoja znanja upotrebimo na na~in da im

ostavimo upori{te da oni tu vrstu kona~ne istorijske arbitra`e na-

prave i kona~no postanu normalni ljudi, koji ne}e vi{e ulaziti u la-

nac Nemezisa. [ta zna~i osveta? [ta zna~i ako je neko u onom ratu

ubio mog dedu? Ja sad treba da ubijem ne~ijeg drugog, i {ta sad to

zna~i? Da }emo me|usobno da se istrebljujemo iz generacije u ge-

neraciju. Ima tako nekih koji ka`u da motiv masakra u Srebrenici

treba tra`iti u II svetskom ratu. Pa, slu{ajte molim vas, a {ta }e bi-

ti sada sa ovih osam hiljada? Sad }e oni slede}ih sto godina da is-

trebljuju ove, pa }e onda ovi ponovo slede}ih sto godina da istre-

bljuju te. Mi }emo onda lepo potpuno svi ovde da se istrebimo, i ova-

ko su ovo mali narodi koji su potro{ili svoju biolo{ku supstancu. I

sad se ja zaista pitam {ta u argumentu zna~i Nemezis. [ta zna~i ve-

~iti lanac osvete? [ta smo mi, dru{tvo koje ima krvnu osvetu? Koji

oblik smo mi dru{tva, jesmo li mi pravna dr`ava, ako je neko nekog

ubio, treba da odgovara pred zakonom. Nije moje da ja ubijem ne-

kog slede}eg, je li tako? Jer tog trenutka kada ste vi osve}uju}i ne-

kog svog s pozicije `rtve ubili nekog ko pripada krvniku, vi ste pro-

menili svoj status, vi vi{e niste `rtva, vi ste krvnik tako|e. Vi ste

tog trenutka izgubili status `rtve, jer ste u{li u zlo~in, tako|e.

Evo, ulica u kojoj ja stanujem je sedam puta promenila naziv od
kraja XIX veka pa do danas. Da li vam to ne{to govori o nama? Ne
mo`e svaka vlast da ra~una vreme kao anno domini nula kad oni
do|u na vlast. Ne po~inje vreme s njima. Vreme jedne dr`ave, jed-
nog naroda je mnogo staro vreme. Ja ne znam za{to oni svi zajed-
no misle da imaju te bo`anske atribute, da kako do|u na vlast po-
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~inju da menjaju vreme. E, pa ne mo`e{ da promeni{ vreme, `ao
mi je, starija je istorija od tebe. 

Mogu oni da izbri{u ime Zorana \in|i}a, to je potpuno irelevant-
no, prosto Zoran \in|i} je istorija, oni nisu. Zoran \in|i} ima svo-
je mesto u istoriji, pa brisali oni te ulice, trgove, oni prosto njego-
vo mesto u istoriji ne}e mo}i da izbri{u, jedno od najva`nijih i naj-
zna~ajnijih mesta u istoriji srpskog naroda i srpske dr`ave. I tek
}e budu}i istori~ari da istra`uju ko je bio Zoran \in|i} i {ta je nje-
gova kratkotrajna vladavina zna~ila za Srbiju, {ta je uop{te ta nje-
gova politi~ka borba zna~ila za Srbiju. Veoma ozbiljan gubitak
vrednosnog sistema smo do`iveli onog trenutka kad je postalo
mogu}e ubiti premijera dr`ave. Ne mogu da se ubijaju politi~ki
protivnici, ako pretendujete da budete demokratsko dru{tvo, da
budete zdravo dru{tvo. Koje to dru{tvo ubija svog predsednika
vlade? Nije dru{tvo dodu{e, gra|ani su tu nevini. 

Dakle, jedan od najozbiljnijih gubitaka na{ih vrednosnih sistema
nije se desio samo u ratu, nego u tom ~inu ubistva premijera i dru-
gim politi~kim ubistvima koja su se desila u zemlji Srbiji, koja da-
nas gledamo kako se procesuiraju ili neka koja jo{ uop{te nisu pro-
cesuirana. Tako se gubi vrednosni sistem jedne dr`ave, tako ona do-
kazuje prema svojim gra|anima da je nemo}na i nemoralna, a dr`a-
va mora da je mo}na i moralna da bi je gra|ani po{tovali i da bi po-
{tovali zakone koje ta dr`ava donosi. A ne da do`ivljavaju svaku
vlast kao vis major, elementarnu nepogodu. To je prosto civilizacij-
ski kod, to su lekcije koje moraju da se nau~e. Svi oni koji misle da
}e brisanjem jedne ulice ili nekih imena mo}i da izbri{u istoriju, od-
mah da im ka`em kao istori~ar da to nije mogu}e. D`aba su kre~ili. 

Ako mo`emo da ka`emo da je Zoran \in|i} ne{to zna~io za ovo
dru{tvo, to je bilo zbog toga {to smo u jednom trenutku poverova-
li u budu}nost, da bi se slede}eg trenutka ona sunovratila pred na-
{im o~ima na najstra{niji na~in. Znate, nije gubitak \in|i}a na{
privatan ~in i privatno ose}anje, to je prosto jedno op{te ose}anje
gubitka budu}nosti, upravo zbog toga {to je ~ovek ubijen. Posle
~ega mi gledamo najstra{niju restauraciju onog {to je bilo pre 5.
oktobra i mogu oni to da stavljaju u bilo kakve oblande, s ma{ni-
cama ili bez ma{nica, ali to jeste restauracija. To je ono {to vas
kao ~oveka i kao gra|anina potpuno obespokojava, to je ono {to
mo`ete da primetite na ulicama ovog grada, to je jedno op{te ose-
}anje bezna|a. A ja vi{e ne znam po koji put nam se to doga|a. Mi
jako dugo `ivimo u ovome i to je jako opasno.
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Prvi put u istoriji mafija je imala svoju dr`avu, celu 
celcijatu...

Postoji Evropska unija kriminala u koju smo davno u{li, 

samo treba da i politi~ki to obavimo...

Dakle, Zorana \in|i}a, Slavka ]uruviju i Ivana Stambo-
li}a nije ubila mafija, nego dr`ava...

Milo{ Vasi}, novinar i pisac knjige Atentat na Zorana

Branka Prpa, istori~arka

Dubravka Stojanovi}, istori~arka

Nikola Samard`i}, istori~ar

Miroslav Tamburovi}, slu{alac iz Po`ege

Dragoljub Sto{i}, predsednik Unije slobodnih sindikata,

Svetlana Slap{ak, antropolo{kinja

Mirjana Mio~inovi}, profesorka

Nenad Dimitrijevi}, pravnik

Sr|a Popovi}, advokat

Mileta Prodanovi}, pisac i slikar

Stojan Cerovi}, novinar



Svetlana Luki}:

Ova vlada je jedno vreme bila podlo`na pritiscima javnosti i odusta-

jala je od nekih svojih idiotskih namera: Stojkovi} je najavljivao uki-

danje Specijalnog suda, Jo~i} stvaranje novih Crvenih beretki, pod pri-

tiskom javnosti je smenjena Hristova nevesta zbog poku{aja ukida-

nja Darvinove teorije, menjan je predlog zakona o verskim slobodama

i zajednicama, koji je sve{tenicima SPC-a davao ve}a ovla{}enja nego

{to ih ima i sam svevi{nji. 

Vreme pritisaka javnosti na ovu vladu je pro{lo i u pravu je direktor

DSS-a, legendarni Obren Joksimovi} – to mo`e da potraje slede}ih 20

godina. Veliki posao za Vojislava Ko{tunicu obavlja ministar pravde.

Ove nedelje postavio je 100.000.000 novih sudija, na ~elu sa predsed-

nicom Vrhovnog suda, Vidom Petrovi}-[kero. @ena koja je potpisala

nalog za hap{enje Milo{evi}a, onda prkosila ozlogla{enoj izvr{noj

vlasti Bati}a i \in|i}a, sada je procenila da su ba{ Stojkovi}, Jo~i} i

Ko{tunica pravi garanti nezavisnog sudstva. 

Za nekog va`nog sudiju postavljen je i ~uveni kapetan Vuk Tufegd`i},

koji se za ovaj posao kvalifikovao tako {to je je utvrdio, golim okom,

da su se dvojica gardista u Top~ideru me|usobno poubijali.

Za vreme rasprave o sudijama i tu`iocima, skup{tinska sala je bila

prazna, jer su poslanici bili kod Dinki}a da ga nateraju da im, kako

zna i ume, isplati plate koje su sami sebi podigli. Odjednom su se par-

tijske razlike izgubile i poslani~ko bratstvo se ujedinilo u borbi za

svoje, kako bi rekao Aligrudi}, krvavim radom zara|ene pare. 

Ministar finansija im je poru~io da }e, ako sebi ne smanje plate za ~e-

tvrtinu, pro}i kao zaposleni u JAT-u. Da li to zna~i da treba da o~eku-

jemo {trajk i u kom obliku. Da li }e biti valjanja po sali, ~upanja mi-

krofona, protestnog gutanja poslani~kih kartica. Zbog po{tovanja za-

konskog minimuma rada, poslanici u {trajku bi mogli dodatno da nas

nerviraju usvajanjem zakona o javnim skijali{tima, koji je Miroslav

Prokopijevi} zaista na{ao na sajtu vlade. 

Predlog zakona ima 100 ~lanova, vi{e nego {to imamo korpi na `i~a-

rama, a u ~lanu 40 pi{e da “skija{ {tapove ne sme da dr`i u obe ruke,

ve} samo u spoljnjoj, kako bi unutra{njom rukom mogao da se dr`i za

vu~nu napravu ski-lifta” i da “skija{ mo`e drugog skija{a da preti~e,

bilo sa leve bilo sa desne strane, ali uvek na takvom rastojanju, koje

preticanom daje dovoljno prostora za njegove pokrete”.

A Dinki} je novi {ampion veleslaloma, ~as je dobar, ~as lo{ policajac.

Kao lider G17 podr`ava sve vladine svinjarije, a kao ministar finansi-



|}
{|

230

11
.0

3
.0

5
.

-

ja se zgra`ava nad njima. Kao G17 glasa za zakon o pomo}i ha{kim

optu`enicima, kao ministar ka`e da }e taj zakon minirati, njegovi po-

slanici tra`e ve}e plate, a on im ne da, pa se ljudi zbune. Zbunio se i

Dinki}, kao Robin Hud koji je oteo i od bogatih i od siroma{nih, pa sad

ne zna kome ono be{e treba vi{e da dâ. 

U predlogu krivi~nog zakonika predvi|eno je da svako ko uvredi i naj-

manjeg nosioca vlasti, grb, himnu, reku Moravu, Zlatibor i Taru, kao

i ljubav staru, ima biti ka`njen nov~ano ili zatvorom do tri godine. Ia-

ko sam samo u ovih nekoliko poslednjih re~enica nakupila ve}

{ezdeset {est godina robije, ne mogu da se zaustavim. Ova zemlja i

ova vlast u meni izazivaju ono najgore. A znam da smo svi mi mnogo

bolji ljudi pojedina~no nego kad smo zajedno, nego {to izgleda ova ze-

mlja. Gete je to isto tvrdio za Nemce, davno pre nacizma. Geteova ide-

ja je bila da se svi Nemci rasele po svetu, jer je to jedini na~in da se ono

valjano u njima razvije za dobro nacije. 

Danas je 11. mart, dan uo~i 12. marta. [ta su na dana{nji dan pre dve go-

dine radile \in|i}eve ubice? Proveravale mobilne telefone i paso{e, ~isti-

le oru`je, pile pivo, spavale na smenu i ~ekale znak. Bio je to poslednji

dan kada smo verovali da }e ova zemlja, za na{eg `ivota, postati podno-

{ljivo mesto za pristojne ljude i nepodno{ljivo za ubice i lopove.

A ovaj “Pe{~anik” bi}e posve}en Zoranu \in|i}u. Ju~e je u Centru za

kulturnu dekontaminaciju odr`ana promocija knjige Mi{e Vasi}a

“Atentat na Zorana”. Govorili su Branka Prpa, Dubravka Stojanovi},

Nikola Samard`i} i autor Mi{a Vasi}.

Milo{ Vasi}: 

Imam jedno izvinjenje, sad ja vas molim da to prihvatite, moram

da zamolim za opro{taj Vojislava Ko{tunicu i vas, moje ~itaoce, jer

mi je u poslednjoj redakturi, kada sam kona~no do{ao do jednog

podatka koji mi je bio krivo prezentiran godinama ranije, ispalo da

Vojislav Ko{tunica NIJE potpisao odluku predsedni{tva DOS-a o

izru~enju Milo{evi}a u Hag. To sam ispravio na jednom mestu, ali

je u toj brzini do{lo do neoprostivog previda da na dva druga me-

sta nije ispravljeno. Ja sebi taj previd da oprostim ne mogu, to mo-

`e da mi oprosti jedino Vojislav Ko{tunica i vi, moji ~itaoci. [to se

ka`e, doga|a se, u drugom izdanju }e biti ispravljeno, slava Bogu. 

Sad, neko }e postaviti pitanje za{to nisam konkretne ~injenice i

informacije vi{e vezivao za konkretne ljude po imenima. Znate,

`ivimo u dr`avi u kojoj se Ulemek Legija preda tvrde}i da ima po-
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verenja u novu vlast i pravnu dr`avu, a ta nova vlast se u`asno po-

nosi time {to Legija Ulemek ima u njih poverenja. Tako da policaj-

ci, radnici bezbednosti, tu`ioci i ljudi iz pravosu|a, koji tog istog

Ulemeka Legiju jure i gledaju kako }e da ga smotaju i da ga optu-

`e, ne mogu da dele isti stepen poverenja, pa su zato vi{e voleli da

ostanu anonimni. Ja se iskreno nadam da }e do}i dan kada }u biti

u stanju da u fusnoti pove`em svaki podatak za moje izvore. Ja po-

navljam, ja sam tim ljudima beskrajno zahvalan, jer su rizikovali

poma`u}i. Rizikovala je i jedna ekipa novinara, {to iz Makedoni-

je, {to iz Hrvatske, {to iz Bosne tako|e, naro~ito ovi iz Hrvatske,

zato ni njih ne smem da spomenem, ljudi su lepo zamolili. Svi oni

su mi pomogli u rekonstrukciji te transnacionalne kriminalne or-

ganizacije, onoga {to je Nenad Dimitrijevi}, filozof, odli~no na-

zvao paradr`avnim kartelom. 

Jer vi vidite kuda se sve kretao Ulemek Legija, od Bugarske, Ma-

kedonije, Gr~ke, do Hrvatske, vi{estruko na svim mestima, pa do

nekakve [vajcarske, kako da vam ka`em tamo su mu ra~uni kao i

nekima drugima. Tu je re~ o jednom obliku Evropske unije, u ko-

ju smo mi kad je kriminal u pitanju ve} davno u{li, samo da to jo{

politi~ki obavimo i zato me ~udi i nikako ne mogu da razumem za-

{to na{ ministar Jo~i} ka`e da nije bitno gde se Legija skrivao

~etrnaest meseci. Jako je bitno, ne zbog Legije, nego zbog budu}-

nosti ove dr`ave i njenih me|udr`avnih obaveza u suzbijanju

transnacionalnog kriminala, {verca droge, oru`ja i ljudi. I ako ho-

}e da ulaze u Evropsku uniju pametnije bi im bilo da tu stvar pro-

~iste do kraja. Za{to je Bagzi oti{ao ba{ u Gr~ku od svih zemalja?

Za{to je Legija nekoliko puta i{ao u Gr~ku; jednom prilikom su ga

~ak i }apili tamo sa nekim falsifikovanim paso{em, pa je nastao

skandal koji se jedva smirio.

Branka Prpa: 

Iz ove knjige mo`emo jasno da vidimo da dr`ava koja je postojala

nije bila dr`ava koja je bila povezana sa mafijom, to je bilo obrnu-

to, to je bila mafija{ka dr`ava. Mislim da je prvi put u istoriji ~o-

ve~anstva mafija imala svoju dr`avu, celu celcijatu. Ona je bila

deo te strukture koju je stvorio Milo{evi}, jednog pervertiranog

organizma koji je metastazirao i koji je posle 5. oktobra trebalo

sloj po sloj eliminisati. Zoran \in|i} stoga nije sara|ivao sa mafi-

ja{kim krugovima, on je sara|ivao sa dr`avnim institucijama i to

je bitna razlika, jer JSO je dr`avna institucija, a ne mafija{ki klan.
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Dakle, vi ho}ete da demontirate ne{to {to je unutar dr`ave, ne van

nje. Svi likovi koje u ovoj knjizi vidimo nisu likovi van dr`avnog

aparata, svi su unutra. 

Kad sam prvi put li~no to videla na dokumentu “]uran”, zna~i iz-

ve{taju SDB-a od 11. aprila 1999. godine o pra}enju Slavka ]uruvi-

je i mene, onda sam shvatila da postoji paralelni svet. To nije orve-

lovski svet, to je jo{ gore od orvelovskog sveta. Dakle, da postoji je-

dan paralelni svet o kojem vi kao ~ovek ne znate ni{ta, jer nije mo-

gu}e da u|ete u jedan Kolarac, u Knez Mihailovoj ulici i da onda vi-

dite u izve{taju DB-a da ste snimani. Zna~i da postoji kamera, da

vas tog trenutka dok vi ru~ate neko snima, da se devet agenata u

tom trenutku operativno bavi vama. Da su svakih deset minuta na

telefonu, na telefonskoj vezi sa centrom DB-a u Beogradu. Dakle,

potpuno paralelan svet o kome vi kao gra|anin ne samo {to nema-

te informacija, nego vi ne mo`ete ni da ga shvatite. Zlo nije pojm-

ljivo normalnom ljudskom umu i vi jednostavno tu vrstu anticipa-

cije, tu vrstu predikcije, tu vrstu predose}aja ne mo`ete da imate. 

I vrlo je zanimljivo da se u slu~aju Zorana \in|i}a ~esto govori –

sam je kriv. [ta zna~i – sam je kriv? [to nije ni{ta poduzeo? A {ta

da poduzme? [ta je to trebalo da poduzme i ko je to trebalo da pod-

uzme? Policija? Pa, cela ta policija je tako|e kancerozno tkivo. Na-

ravno da je Zoran imao svest o opasnosti, naravno da je Slavko ]u-

ruvija imao svest o opasnosti, naravno da su znali da mogu da bu-

du ubijeni, ali je Slavko izgovorio ne{to {to mo`e i na Zorana isto

tako da se primeni, rekao mi je: ako dr`ava ho}e da te ubije, ne-

ma{ gde da se sakrije{. I to je ta~no. 

Dakle, Zorana \in|i}a, Slavka ]uruviju, Ivana Stamboli}a nije

ubila mafija, nego dr`ava. Prema tome, ozbiljnost ove knjige ne

proizlazi samo iz tragedije jednog ~oveka, nego iz tragedije svih

nas, jednog dru{tva koje se su{tinski nalazi u potpunoj anarhiji,

jer dr`ava ne funkcioni{e, jer njene institucije nisu ono {to mi mi-

slimo da jesu. Gde god se okrenete, bila to policija, bila to vojska,

bila to SDB, bili to sudovi, vi zapravo vidite da su te institucije fik-

cija, Potemkinova sela, da imaju samo nazive i prazan sadr`aj. I to

je ono usled ~ega se ~ovek potpuno obespokoji i kad se pro~ita ova

knjiga jo{ manje imamo ono bez ~ega zapravo ne mo`emo da `ivi-

mo, a to je nada. 

I zaista se ~ovek pita {ta je to {to treba da se u~ini da bi se jedna

takva patolo{ka tvorevina, jedna tvorevina zla, ja ne znam vi{e ka-



Dubravka 
Stojanovi}

ko da je nazovem, zaista dubinski i su{tinski promenila. Ova knji-

ga je za mene vrlo potresna i te{ka, u`asno te{ka, koliko god Mi{a

upotrebljavao jedan njemu svojstven, `ovijalan jezik, pa su tu i

kreteni i budale i tako dalje. Meni se sve vreme ~ini da on time ho-

}e da nam da sedativ, da se mnogo ne upla{imo kad to pro~itamo,

pa da se tu i tamo negde nasmejemo, mada ni{ta nije sme{no, ne-

go je stra{no. Ho}u da ka`em da je ovo jedna stra{na knjiga o na-

{im stra{nim `ivotima, o na{oj tragediji, o istoriji jedne zemlje u

kojoj }e 2003. godina biti njena prekretnica, kao {to je to bio maj-

ski prevrat za Srbiju 1903. godine, kad je prvi put u istoriji Srbije

legitimisano politi~ko ubistvo kao na~in na koji se menja vlast. 

Imate ubistvo koje je izvr{ila dr`ava 1903. i ubistvo koje je izvr{i-
la dr`ava 2003. godine i to je zaista ne{to nad ~im moramo ozbilj-
no da se zamislimo i da promenimo, u politi~kom i u civilizacij-
skom smislu, vrednosne sisteme i shvatanje politike uop{te.

Dubravka Stojanovi}: 

Na prvi pogled, to je jedna krimi-drama koja se guta za jedan dan,
to je brzo i ve{to pisano, to je rekonstrukcija te sprege kriminala
i dr`ave. To je ra{~lanjivanje veza i saveza, to je opis zlo~ina. Me-
|utim, kada bi to bio krimi-roman, to bi bio vrhunski roman, ali to
jeste istorija i to je na{a istorija. I to nije povr{na politi~ka istori-
ja, koju istori~ari zovu doga|ajnica. To samo na prvi pogled izgle-
da tako, jer Vasi} rekonstrui{e taj doga|aj, ko je koga zvao telefo-
nom, ko je kome {ta javio, rekonstrui{e sadr`aje tih razgovora,
pregovora, saveza, ni`e podatke, datume, ta~na vremena. Dakle,
metodolo{ki, ako sam ve} tu kao istori~ar, to bi bila prava politi~-
ka istorija, ali ona to ipak nije. 

Za mene je to na prvom mestu dru{tvena istorija, slika ovog dru-
{tva, porazna slika jednog propadanja. Vasi} zapravo opisuje dru-
{tvo u kome je do{lo do srastanja i pro`imanja policijsko-bezbed-
nosnih agencija i organizovanog kriminala u kome se vi{e ne zna
ko vlada, u kome se ne zna ko koga kontroli{e, u kome se ne zna
odgovor na pitanje koje je postavio sam Zoran \in|i} – ima li dr-
`ava mafiju ili mafija dr`avu. 

To je dru{tvo u kome, kako Vasi} briljantno ka`e, stranke parano-
ju pretvaraju u ideologiju, a surevnjivost i mr`nju, naro~ito surev-
njivost i mr`nju prema Zoranu \in|i}u u jedini politi~ki program.
U takvom dru{tvu do{lo je do ne~ega {to je veliki nema~ki istori-
~ar Fric Fi{er nazvao savez elita, savez svih onih kojima je odgo-
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varalo da Srbija stane, savez svih onih kojima je odgovaralo da bu-
de ubijen Zoran \in|i}. 

Dakle, u takvom dru{tvu se desilo ono {to je moj kolega Nikola Sa-

mard`i}, u tekstu objavljenom na godi{njicu \in|i}evog ubistva,

nazvao – ubistvo u Orijent ekspresu. Drugim re~ima, Zorana \in-

|i}a ubili su svi oni delovi policije, mafije, svi oni delovi Vojske,

svi oni delovi Crkve i svi oni delovi Akademije nauka kojima je bi-

lo u interesu da Srbija stane. 

Takav savez bio je mogu} samo u dru{tvu u kome vi{e nema pra-

vila, nema morala, nema empatije i nijednog pouzdanog kriteriju-

ma, u dru{tvu u kome d`elat mo`e biti `rtva, a `rtva d`elat. I u to-

me vidim najve}i zna~aj ove knjige. Ona rekonstrui{e taj deo srp-

skog dru{tva, ona rekonstrui{e tu vrstu morala i mislim da ova

knjiga mo`e biti veliki doprinos istrazi ubistva Zorana \in|i}a, a

duboko verujem da od istrage tog ubistva zavisi budu}nost Srbije.

Nikola Samard`i}:

Zorana sam jedva poznavao, oko njega je uvek bila gu`va i tu se

razni svet muvao. Ne znam da li su me izbacili iz stranke, jo{ uvek

~ekam, svakog dana u novinama izlaze spiskovi. 

Kad se dogodilo ubistvo nisam bio u zemlji. Se}am se, tih meseci

sam ~itao preko Interneta vesti, bilo je jasno, svi ti ljudi koje Mi-

lo{ Vasi} pominje ko su, {ta su, odjednom su izronili i tek po{to se

dogodilo ubistvo otkrila se ~itava jedna istorija, koja je protekla u

usponu naj{irih masa vo|enih olo{em. Taj olo{ je izveo mase, po-

krenuo ih, oplja~kao i njih i one na koje su se te mase ustremile i

kona~no je taj olo{ ovom zemljom zavladao. 

Izgleda da je samo jedan ~ovek smetao da se ta vladavina obnovi,

da dobije i nove sadr`aje, da joj se pridru`e i nove institucije, a taj

~ovek je bio Zoran \in|i}. Cele dve godine protekle su od njegovog

ubistva i sada je o~igledno da se na jednom ~oveku prelamala ~ita-

va istorija i da se ~itava jedna istorija u tom jednom ~oveku zavr-

{ila. 

To je simptom duboke bolesti ovog dru{tva i veoma je o~igledno

da su ovda{nji ljudski resursi veoma tanki. Mi smo postali jedna

bezobli~na masa kojoj nedostaju ljudi. A neprestano se govori o

vi{ku ljudi, i u fabrikama i u {kolama i na ulicama. Suvi{e je neza-

poslenih, suvi{e je narkomana, suvi{e je bolesnih, suvi{e je nervo-

znih, suvi{e onih u penziji. 
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Za ove protekle dve godine dogodilo se jo{ ne{to. Posle diktature

gospo|e Mi}i}, koja je jedno od najprijatnijih razdoblja u na{oj ce-

loj istoriji, pridigli su se i ponovo pokrenuli stvari oni koji su ubi-

li Zorana i sa Zoranom onu Srbiju koja je iza njega stajala, koja se

za njim kretala ili se iza njega krila. ^injenica da nas ovoliko ov-

de danas govori, da je toliko vas ovde do{lo svedo~i o jo{ ne~emu,

da mi u stvari vi{e nemamo politiku, da je ono {to prenose mediji

i ono {to se doga|a u ovim institucijama, u Skup{tini, u Vladi, bi-

lo gde, zapravo jedan kolaps politike, jedna op{ta destrukcija, da

se Srbija u stvari zadavila u obnovi ideologije koja vi{e nigde ne

postoji, da su Srbiju udavili ljudi koji su ogrezli u plja~ke, u ko-

rupciju, u la`i i da su svi oni ubili Zorana. Danas Srbijom vladaju

Zoranove ubice i oni koji su to ubistvo naru~ili, a to je veoma ja-

sno iz Vasi}eve knjige; i oni koji su se radovali, koji su to pri`elj-

kivali, koji su i{~ekivali. 

Mene je ovaj doga|aj zatekao daleko odavde, bio sam poku{ao ne-

koliko meseci da se sakrijem i boravio sam u Isto~noj 82. ulici na

Menhetnu i smatrao sam da ~ovek bar na trenutak mo`e da pro`i-

vi nekim bar tu|im `ivotom. Kolaps istorije je i kolaps vremena i

kolaps prostora. Ova nas sudbina susti`e ma gde mi bili, ma gde

se mi zatekli. Nije u pitanju samo neko ose}anje koje nas vezuje

za ovo blato iz kojeg smo potekli i za ovo blato u koje tonemo, to

je ne{to neobja{njivo u ljudskoj prirodi. 

Neobja{njive su i ove dve godine iza nas, a opet sasvim li~e na sve

ono {to se zbivalo u istoriji Srbije, zbog ~ega Srbija nije postala

moderna zemlja. Naprednjake Stojana Novakovi}a radikali su na-

ticali na kolac. I danas deca u~e o Milanu Stojadinovi}u, jednom

od najuspe{nijih premijera u srpskoj istoriji, kao o fa{isti, luda-

ku, izdajniku. On je izgleda vi{e zadu`io one koji su umeli da raz-

umeju njegove poruke, nego ~itavu ovu zemlju, koju je on prvi put

u istoriji u~inio pristojnom. Prvi put je Beograd po~eo da li~i na

prestonicu, prvi put je dobio ulice, zdanja i zgrade. 

Izgleda da ko god u ovoj zemlji poku{a ne{to da u~ini, njega ubi-

ju. I to je, mislim, jedna od najdubljih poruka i ove knjige i ~itave

na{e novije istorije. Pitanje je u kojoj }e meri Srbija na}i snage,

onaj njen funkcionalniji i obrazovaniji deo, da premosti sopstve-

nu istoriju, da iz nje izvu~e neku mudrost i neku pouku. U stvari,

pitanje je da li ovo dru{tvo postoji kao jedinstveno dru{tvo i da li

ono u svojoj celini ima ikakvu budu}nost. Na`alost, mislim da }e
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doga|aji koji predstoje ukazati i na potrebu da se ono u celini pre-

ma svemu tome odredi. Na`alost, o doga|aju koji je odredio ~ita-

vu na{u sudbinu i od koje ne}e pobe}i ni oni koji su stali iza ubi-

stva Zorana \in|i}a, jer }e njihova deca i njihovi unuci trpeti po-

sledice, o tome, ~ini mi se, danas se nedovoljno govori. Hvala Mi-

lo{u Vasi}u, ne samo {to je napisao ovu knjigu, koju jo{ nisam vi-

deo, nego i zato {to nas je ovde okupio. Hvala i svima vama.

Svetlana Luki}: 

Pri~a se po gradu da sutra u podne treba da budemo kod spomen-plo-

~e Zorana \in|i}a, pa se odatle ide na groblje. Me|u {eta~ima }e biti i

na{ slu{alac iz Po`ege, Miroslav Tamburovi}.

Miroslav Tamburovi}: 

Ja sam u svom `ivotu odlu~io da krenem u formiranje porodice u

vreme vlade Zorana \in|i}a. Naravno, svako ga nekako druga~ije

do`ivljava, ali on je u tom momentu bio personifikacija, najbanal-

nije re~eno, mojih mogu}nosti da se sredim porodi~no, da ho}u da

imam decu, da `ivim u ovoj zemlji, da kupim kola na kredit, da ku-

pim fri`ider na kredit. U njemu sam video neku {ansu da sve to

uradim, da ne{to krene. Da mi je neko u vreme Zorana \in|i}a pri-

~ao da }e DS do}i u situaciju da ka`e – {ta, ne svi|a ti se zalizak

Borisa Tadi}a, bi}e{ isklju~en iz stranke. Pri~a o ^edi Jovanovi}u

za ljude u unutra{njosti je zaista personifikacija onog perioda.

On svakako nije svetac, da li je gre{an ili nije – ne znam, ali spisak

protivnika ^ede Jovanovi}a poziva nas na mobilnost. Pitaju me –

podr`ava{ li frakciju? Pa podr`avam, uvek u `ivotu podr`avam

frakcije. 

Imamo bend, pa ~ujem da se basista ne sla`e sa gitaristom, ali haj-

de, kao napravi}emo mi zajedni~ki hit, da uzmemo kintu. I onda

dobijete politi~ku stranku koju vidim, za koju, otvoreno prizna-

jem, glasam ve} deset godina, zna~i imaju blanko moj glas. I sad

sam do{ao u situaciju da pre neki dan, onako uz kafu smo ~itali

novine, ka`em: kad li sam vi{e u `ivotu pogre{io; i onda nabrajam

za koga sam sve glasao na zadnjih pet-{est izbora, po~ev od Voji-

slava Ko{tunice – kad smo svi morali. Posle toga, da ne nabrajam

sad ko su sve bili kandidati, znaju to ljudi, ja apsolutno ne vidim

ni u jednom tom zaokru`ivanju svog listi}a smisao. I onda sam re-

kao – e vi{e nema glasanja protiv, potpuno mi je svejedno da li }e

predsednik dr`ave biti Tomislav Nikoli}, koji je nazvao poslanika
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d`ukelom i koji je izjavio da ga ba{ briga ko je ubio Slavka ]uru-

viju – ili Boris Tadi}, koji ne izjavi ni{ta u tom kontekstu. Ja su-

{tinsku razliku ne vidim. Hajde da ~ekamo da vidimo {ta mo`emo

da uradimo, da se prebrojimo, da vidimo imamo li taj famozni cen-

zus, da presko~imo crtu i da ne{to radimo. 

Mislim da mi je 12. mart pre dve godine jedan od najgorih dana u

`ivotu. Posle onog nekog perioda zbunjenosti, u`ivao sam u svim

tekovinama Sablje, `iveo sam kao normalan ~ovek, jo{ mo`da ne-

dovoljno svestan svega {to se desilo. Onda sam sa grupom prijate-

lja pro{log 12. marta dolazio u Beograd i tamo negde iza Lajkovca

smo u kolima uhvatili “Pe{~anik”, pa smo slu{ali jednu posvetu

Zoranu. ]utali smo sat i po u kolima. Nismo se uop{te dogovarali,

ali se nekako podrazumevalo da }emo stalno, ako nam to posao i

porodi~ne obaveze dozvole, svakog 12. marta biti u Beogradu. Do-

}i }u i sad, iskreno da vam ka`em, nadam se da DS ne}e organizo-

vati ne{to kao pro{le godine u Sava centru, ne}u se ose}ati delom

toga. Oti}i }emo verovatno do groblja, jednostavno, pro}i }emo

tom ulicom. 

Ose}am nekakvu gri`u savesti, kao da smo svi pred taj 12. nekako

izmicali, govorili smo – joj, nije ovo ba{ dobro, izgura}e to Zoran.

Nije izgurao, na`alost, hajde sad da ga ne zaboravimo, za po~etak,

a u nekom nastavku, hajde da isteramo da vidimo na tom su|enju

zaista {ta se desilo, da ne napravimo cirkus, da ne dozvolimo da

ova bolesna dr`ava proglasi Zorana \in|i}a samoubicom, na ~e-

mu se vrlo intenzivno radi. Ose}am da Zoranu dugujemo da to

uradimo, da ga ne zaboravimo, i da ovu neku grupu ljudi koja ho-

}e da nastavi taj neki put pomognemo nekako, kako, nemam poj-

ma, ali vide}emo, imamo iskustvo. 

^ini mi se da je neka zla sudba naredila, e sad }ete vi da budete ov-

de, pa nas izbacila iz nekog aviona i rekla, e hajde sad vidite {ta

}ete. Ne mogu da ka`em da mi je drago, ja bih radije da `ivim u

Barseloni, pa da tamo gledam koncerte i da u`ivam u fudbalskim

utakmicama. Ali izgleda da mi ovde moramo da se izborimo i za

pravo da to u Barseloni gledamo i na TV-u.

Kada se formirala ova nova garnitura ljudi, oni su svi rekli, vi ste

super, zaboravi}emo ono {to je ranije bilo, vi ste bili jedna strana,

mi smo bili druga, sad smo mi svi tu, ekipa, narod. Ja ka`em, su-

per je to, da sara|ujemo, da popunimo tiket u kladionici zajedno,

tu mo`emo da sara|ujemo, ali bilo kakva saradnja sa ljudima ko-
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ji su oli~enje onoga zbog ~ega mi radimo to {to radimo, zaista je

sme{na.

Svetlana Luki}: 

Kad si rekao va{a strana, kako vi funkcioni{ete, jeste li nekako orga-

nizovani? 

Miroslav Tamburovi}: 

Moram da priznam da kada ka`u – na{a strana, ja sam u ovom mo-

mentu poprili~no dezorijentisan. Ali opet moram da ka`em da je

to jedna ekipa ljudi, koja na ovo {to trenutno imamo na politi~koj

sceni apsolutno ne pristaje. Dakle, podvukli smo crtu i sad po~i-

njemo pri~u. [ta ~ita{ od novina, on ka`e – Kurir, molim lepo, pri-

~a}emo ponovo o kladionici. [ta misli{ o ^edi, koliko veruje{ Bebi

Popovi}u? Moram da priznam da sam se lepo ose}ao kad sam na

sajtu B92 na{ao podatke koliko posto ljudi u kom delu Srbije ve-

ruje Bebi Popovi}u. Evo, kod nas u zapadnoj Srbiji, narod ponovo

pokazuje da je vrlo ~udan. Glasa za radikale, glasa za DSS, a 65

posto ljudi u zapadnoj Srbiji veruje Bebi Popovi}u u odnosu na 60

posto u Beogradu; zna~i, totalno ludilo. 

Ja ne `elim da se bavim direktno politikom, pa da se udvaram bi-

ra~ima. Nemam problem s tim da ka`em ovom narodu – vi, bre, ni-

ste normalni, igrate Loto, gledate “Grand {ou” i svi se raspravljate

da li se Jelena Karleu{a razvela ili nije, a benzin za godinu dana

poskupeo 100 posto. I onda, skupimo se tako, nemam pojma, pra-

vimo neke barikade oko sebe. Iskren da budem, ne dam svakom da

nam se tu ume{a, ho}u da ostanem zdravog razuma i da ka`em –

putujte, igumani, svojim putem.

Svetlana Luki}: 

Obi~no ljudi ka`u – lak{e je vama u Beogradu, ve}a je sredina, prosto

statisti~ki je ve}a verovatno}a da }e{ na}i ljude sa kojima mo`e{ da

se razmeni{ i tako dalje. Da li bi mogao i pomo}u ~ega da nam opi{e{

taj ipak ose}aj izolovanosti i usamljenosti?

Miroslav Tamburovi}: 

Najslikovitiji primer je nedavni koncert grupe R.E.M. Ja nisam,

verovali ili ne, uspeo da na|em, ~ak ni u toj grupi ljudi, one koji bi

istovremeno imali novac za koncert i hteli da odu da to ~uju. Sve

bih dao da mogu svu decu iz Po`ege da odvedem u Mekdonalds.



Dragoljub
Sto{i}

Evo, ju~e je glavna vest po kuloarima bila da je neki tamo Englez

jeo jedanaest dana u Mekdonaldsu i sav se ugojio, ne li~i ni na {ta.

Razume{ {ta ho}u da ti ka`em sa tom pri~om. Onda se desi knji-

`evno ve~e Marka Vidojkovi}a i kad tu do|e 50 ljudi, ja ka`em, ok,

ovoga ne poznajem, ali on se sasvim dovoljno kvalifikovao da ja sa

njim po~nem da se dru`im i da on bude ta neka Evropa koju ja ho-

}u da pravim. 

Ranije sam imao ambiciju da pravim Evropu, evropske standarde

za sve, me|utim zaista vi{e ne, sad sam postao vrlo sebi~an, su-

bjektivan, imam porodicu, `enu, }erku, koje volim najvi{e na sve-

tu, imam nekoliko prijatelja s kojima `elim da gradim `ivot kakav

ho}u i `elim tu da pravimo Evropu. E, kad mi u to ~a~nu, onda sam

spreman da ka`em – e, ovo vi{e ne mo`e, pa bez obzira {to imam

trideset tri godine, ja nemam problem sa tim da sutra ponovo

idem da lepim plakate. Problem je samo {to mi sad treba da se pre-

grupi{emo, da na|emo tu ekipu ljudi za koju }emo da lepimo pla-

kate. Ja nemam problem da lepim plakate ^ede Jovanovi}a, zaista

ne, iako sam stariji od njega, {tavi{e.

Svetlana Luki}: 

Slu{ate predsednika Unije slobodnih sindikata Dragoljuba Sto{i}a.

Dragoljub Sto{i}: 

Oni ne `ele da pominju 12. mart i zbog toga {to oni u stvari ne `e-

le da je Zorana \in|i}a uop{te bilo. Zna~i, to treba izbrisati iz na-

{eg pam}enja, potpuno zaboraviti. Na`alost, opcija koja bi treba-

lo da bude s druge strane, na neki na~in je doprinela ovoj situaci-

ji. I prevod te re~i kohabitacija je sme{an. Tadi} se igra sa ne~im

{to je na{a ba{tina, za {ta smo se borili. On pu{ta da propadne to

zrnce, taj nebru{eni dijamant, koji smo uspeli nekako da iskopa-

mo iz tog mraka, on predaje sve za {to smo uspeli da se izborimo

tog 5. oktobra. 

Niko ne pominje 5. oktobar, to se gura pod tepih, kao da nas je sra-

mota. U stvari, jednim delom i treba da nas bude sramota. Toliko

smo napora ulo`ili da se do|e do tog 5. oktobra i to smo tako lako

predali i zaboravili, da ovo {to se sada doga|a logi~no sledi. I naj-

ve}a primedba, blago re~eno, Vojislavu Ko{tunici je to {to nam je,

pod znacima navodnika, omogu}io da ponovo gledamo iz dana u

dan Bakija An|elkovi}a, Da~i}a, [uvakovi}a. Samo o~ekujem da se

napravi jedna emisija iznena|enja u kojoj }e go{}a da bude Mirja-
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na Markovi}. Kao da ste u ludnici na otvorenom, kao da je ovo ^e-

hovljev Paviljon 6 sa granicama koje ima Srbija i mi tu ne{to tetu-

ramo, tumaramo po mraku, sudaramo se, slu|eni, bez neke nade. 

Mislim da je lustracija ne{to {to mora da se dogodi kad-tad, ti lju-

di moraju da nestanu sa javne scene. Ja sam se 99. godine zalagao

za protektorat, nema potrebe da sada menjam svoje mi{ljenje.

Ta vlada je zaista stabilna, skoro nije bilo tako stabilne vlade. Tu se

radi o osamdeset dva poslanika Radikalne stranke, koja ih dr`i na

vlasti i me|u njima nema nikakve razlike. Ja sam siguran da Tomi-

slav Nikoli} nije ni{ta lo{iji od ovoga {to nam radi Ko{tunica. Samo

{to ovo vi{e boli. Zoran \in|i} je jednom rekao – ovde ~im se umi-

je{, odmah si sumnjiv, to je stvarno ta~no. Dok ovako musavi le`i-

mo u blatu, imamo samo dva izlaza – da ustanemo iz tog blata ili da

one malobrojne, koji jo{ ne le`e nego stoje, povu~emo u to blato. I

onda kada budemo svi svinje i kad budemo svi groktali i kad ovo bu-

de jedno veliko korito u kome }emo da lap}emo one pomije, onda

}emo valjda svi da budemo sre}ni, ne}e nam ni{ta drugo trebati. 

Kada sam u Gradskom saobra}ajnom krenuo sa tom idejom da se

napravi sindikat, razgovarao sam sa ljudima ovako – da li je njima

palo na pamet da bi oni mo`da trebalo da imaju drugi par cipela.

Mi smo na{ standard, na{ pristup elementarnom `ivotu toliko

snizili, toliko smo ljudi bez potreba, da im onda zaista olak{ava-

mo posao. Ili je mo`da sve to {to nam rade sve ove godine dovelo

do toga. Svejedno {ta je, ali to mora da prestane i taj te`ak posao

suo~avanja sa tim unesre}enim ljudima, koji imaju stra{ne dezo-

rijentacije i ograni~enja, koja su im sve ove godine stvarana u gla-

vama, to mora da se ra{~isti ili za nas nema nade. 

[ta sam ja izdao ako mislim da ova zemlja treba da ima puteve bar

kao u Hrvatskoj? [ta sam izdao time? Svi vi~u – gde su te pare ko-

je su nam obe}ane 5. oktobra? Niko ne}e da iza|e za skup{tinsku

govornicu i da ka`e – kako gde su, pa dve milijarde maraka, u to

vreme su bile marke, milijarda evra je ulo`ena samo u sanaciju, u

remont EPS-ovih postrojenja u obliku donacije. Pogledajte samo

GSP, pogledajte samo koliko je tu autobusa poklonjeno, {ta je sve

dato zdravstvu. Imam kolegu u sindikatu koji ka`e – ne, ne razu-

me{ ti to, oni nama daju te pare, pa onda samo deo ode u neka ula-

ganja, a deo tih para koje su nam davali uzmu da im od toga kao

vra}amo dug. Pa zamisli koliko su pokvareni, stvarno. Ne}e niko

da ka`e – ljudi moji, dobijali smo pare da bismo popunili bud`et-



Svetlana
Slap{ak

ske obaveze, dobijali smo pare da bi ljudi iz prosvete, iz zdravstva

sve ovo vreme primali plate. Mi nikakav vi{ak vrednosti za ovo

vreme, na`alost, nismo stvorili. To za skup{tinskom govornicom

prosto ne}e niko da ka`e, ne}e niko da iza|e da ka`e onom Tomi-

slavu Nikoli}u ili Da~i}u, kad onako iza|u i seire, slu|uju ljude

koji u to nemaju uvid. Ja ne znam za{to to niko ne}e da ka`e.

Svetlana Slap{ak:

[ta su dve godine na dugom spisku sramotnih godina u Srbiji, {ta

su uistinu samo ove dve od kako je ubijen premijer Zoran \in|i}.

Za razliku od nekih `ivih kukavica, kojima treba godi{nja `etva li-

munova u Gr~koj da se privole da odu u Hag, dok drugi i dalje ~u-

~e po mi{jim rupama, od mrtvoga \in|i}a nije na~injen ~ak ni ma-

li, dronjavi, guslarski mit. Mnogo gore, nije ~ak ni propisno opla-

kan, a porodica mu je poni`avana i terorisana. Ako ni{ta drugo, to

bi bio dovoljan dokaz da nije bio od ovoga i ovda{njeg sveta. Izli-

{no je prise}ati se da li se i koliko trudio da to bude, deplasirano

je to mu naknadno upisivati u krivice. Propisano dostojanstvo i ri-

tualni minimum nisu po{tovani. Gra|anina i gra|anku, koji za-

slu`uju tu titulu, vi{e ne mo`e zanimati koje je sve gre{ke po~inio

u ranom i efikasnom spre~avanju svojih budu}ih ubica. Odani po-

eziji i prozi i manjim usmenim `anrovima, kao {to su {ale i kletve

na nau~nim skupovima, ubice \in|i}a formiraju ne samo veliki i

uspe{an, nego i glasan dru{tveni sloj, ~iji }e najmra~niji sinovi

koliko sutra zauzeti mesta na nekoj pobedni~koj tribini. Ako sve

bude i{lo onako kako sad izgleda, jo{ }emo i mi stariji do`iveti da

se inspiratori i organizatori i egzekutori nadme}u u javnom hva-

lisanju zaslugama za \in|i}evo ubistvo. 

Sve uistinu izgleda kao fantazija bolesnog uma: dok dvojica najva-

`nijih izlaze iz helikoptera kojim su ih oteli iz [eveningena, ~eka ih

grupa razdraganih elitnih Srba – od dva starca za urok sa Tadi}eve

inauguracije, do kola akademskih sestara, ni`ih dijalekatskih pri-

lo`nika, turbo-knji`evnica i ve~no ume{anih {muflji; o “narodu” i

da ne govorimo. Uz nekoliko dosetaka sa motivima zaklanih, ~vara-

ka i istrebljivanja turica i poturica, reminiscencija na uspe{no oba-

vljan Serbian job nad \in|i}em izgleda neizbe`na. I tada }e biti ja-

sno da je propu{teno jo{ jedno stole}e, ne zbog onoga {to se moglo

uraditi, a nije, nego zbog onoga {to se uradilo a izvesno nije mora-

lo. I jo{ tome nije sledio stid. Mo`da preterujem, ali ne se}am se da

je kritika preterivanja ovde preterala u poslednjih petnaest godina.
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Stvarnost je uvek bila br`a i raznovrsnija. Da li je jo{ i{ta mogu}no

uraditi da se sve ovo sanjano ne dogodi? Protiv dvesta hiljada do-

stojanstvenih u zadnjoj {etnji – razbijeni spomenik, protiv savr{e-

nog jezika Jorgosa Papandreua – mantija{ko pravdanje ubistva, jo{

u crkvi, protiv retkih Zoranovih prijatelja – rika i pretnje. 

Beznade`nost ima svoje prednosti: dovoljno vremena, ja~anje ot-
pornih prijateljstava, razvoj radnih navika u usamljenosti, poo-
{treno prime}ivanje, beskompromisna analiza, odsustvo povr{no-
sti i brige za uspeh. Te{ko je zamisliti bolji “ljudski materijal” od
onoga koji bi to savladao. Jedini problem su brojevi. Minimalni
broj onih koji su posle Milo{evi}a otpremljeni u Hag vra}a se kao
kazna umno`avanjem brojeva onih koji su puni nade...

I {ta su dve godine? Mu~no isterivanje na ~istinu mnogih zlo~ina
iz Vukovara, izvesna prisutnost informacija i refleksija o ratnim
zlo~inima u javnosti, otkrivanje bar maloga dela podataka o veli-
koj zaveri. U`asno polako i iscrpljuju}e, no bar pokazuje kako
drugoj strani ponestaje vremena. A to je mo`e navesti na radikal-
na re{enja. Istorijsko iskustvo, evropsko, vanevropsko, pa i bal-
kansko, pou~ava da je {irenje racionalizma, ateizma, skepticizma
i onoga {to smo nekada zvali kriti~ka misao mogu}no re{enje, ako
ima minimalne propusnosti u dr`avnome tkivu i institucijama. I
struganje onog stra{nog sloja koji tvrdi da su ratno i antiratno
profiterstvo “jednako opasni”, da su “sve strane gre{ile” i da “ima-
mo pravo na zaborav”.

Mirjana Mio~inovi}: 

Na{ odnos prema vlasti je jasno podani~ki i bez prekida je bio ja-
sno podani~ki, ne samo u Milo{evi}evo vreme. A onda ste imali jed-
nog predstavnika vlasti kao {to je \in|i}, koji nije od vas zahtevao
podani~ki odnos, on se prema vama odnosio kao prema slobodnim
bi}ima i bio je verovatno jedan od retkih politi~ara koji nije bio de-
magog. [to }e re}i, osoba koja je vrlo ~esto i{la prstom u oko tom
istom narodu. Takav je ~ovek ovde stradao, zato {to se nije koristio
dvema stvarima: zastra{ivanjem, s jedne strane, a s druge strane
laskanjem. To su dve stvari koje je on isklju~io iz svog politi~kog
programa smatraju}i da smo dorasli da prosudimo razumom vred-
nost izvesne politi~ke orijentacije. Mi za to nismo sposobni. 

Zato, ja mislim, postoji jedan jedini na~in, a to je jedan vrlo `estok
poku{aj koji }e imati privid represije, a nije represija, da induku-
jete izvesnu istinu istom snagom kako ste im ispirali mozak. [to



Mirjana 
Mio~inovi}

}e re}i, vi morate predo~iti u jako visokim, konjskim dozama ne-
ke istine, neka dokumenta. To se radi samo sa instancije vlasti i
njenih medija, njene mo}i. Ako ta vlast, ova sad za to nije sposob-
na, ne shvati da ona mora edukovati jedan zalu|eni narod, ali ne
samo uz pomo} nevladinih organizacija, jer one nemaju taj po-
trebni autoritet u ovom arhai~nom narodu, ako vlast ne prihvati
tu ulogu jedne edukacije i privo|enja nekim jasnim istinama i ne-
kim saznanjima u koja se ne mo`e sumnjati, koja ne podla`u rela-
tivizaciji, onda ovome svetu nema spasa. 

Onda }emo mi biti jedna arhai~na oaza koja }e slu`iti onome ~e-
mu je Kuba slu`ila Americi. Evo, gospodo, ovako }ete `iveti i bi}e-
te ovo {to je Kuba ako se ne budete pona{ali kako treba, ako ne bu-
dete razumna bi}a i ako ne budete procenili {ta valja. E, pa mi mo-
`emo zavr{iti kao jedno od takvih ostrva koje }e celoj Evropi, u pr-
vom redu Isto~noj, koja tek ulazi u taj te`ak posao privikavanja
na neka pravila, slu`iti kao primer. Evo vam, gospodo, zoolo{kog
vrta, vidite kako izgleda kad se ~ovek ogre{i o neka normalna i op-
{teva`e}a pravila. Mo`da }e nas prepustiti tome. 

Mi negujemo, dakle politi~ki, sa politi~koga vrha, tu na{u nespo-
sobnost da se menjamo, da se prilago|avamo i to je jedna opasna
igra sa lo{im stranama ljudske prirode, jer ljudima je najlak{e da
budu varvari. I mi taj ljudski instinkt za varvarstvom politi~ki odr-
`avamo. Vi sa jedne strane dopu{tate ljudima da se u svom sopstve-
nom `ivotu privatno pona{aju slobodno kao varvari; oni su varvari
jedni u odnosu na druge. Na{ je `ivot nepodno{ljiv u okvirima ku-
}e, u okvirima porodice, u okvirima grada. Nama se svaka neprijat-
nost mo`e dogoditi. Vama je dopu{teno da se spram drugog pona-
{ate uistinu kao varvarin, a {ta vama nije dopu{teno – to je da po-
stanete slobodno bi}e koje slobodno razmi{lja, koje poku{ava da
bude razumno u svojim procenama i koje uspeva da razume signa-
le koje mu {alje dru{tvo. Vi ga spre~avate da razume dru{tvo. 

Ja ~ak poku{avam da objasnim za{to je njima potrebno toliko pri-
sustvo crkve. ^ini mi se da je to to, da oni u instituciji crkve sad
ho}e da prona|u jednu autoritarnu instituciju, na koju }e preneti
tu autoritarnost koje se oni sami stide. I oni izigravaju demokra-
te, a hteli bi da u stvari prenesu na crkvu pravo da se poka`e kao
autoritarna institucija koja }e moralno oblikovati ljude kao neslo-
bodna bi}a. Iza toga ne stoje ~ak nekakva religiozna uverenja. Da-
je se mo} jednoj instituciji koja tek treba da formira fanatike. I
zna~i, oni {irom otvaraju vrata jednom fanatizmu, {to }e re}i pri-
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premanju naroda na fanatizam. A pri tom je ova na{a crkva isto-

vremeno pokazala takvu nehumanost, takvu nesolidarnost sa pat-

njama i takvu `elju za mo}, da je to prosto zastra{uju}e. 

Vi imate veliku crkvu Svetoga Save koja, ako je dobro pogledate,

li~i na jedno veliko skorojevi}sko kupatilo, a preko puta nje vidi-

te jednu instituciju uistinu od presudnog nacionalnog zna~aja, to

je Narodna biblioteka, koja se raspada. Ta biblioteka ~ini, ako ho-

}ete, racionalnu osnovu jednoga naroda iz koje vi mo`ete krenuti

i u iracionalno, ako `elite, ali bez nje, bez te racionalne osnove, vi

ste shizofreno bi}e. Vi svojom racionalno{}u mo`ete sebi dozvoli-

ti luksuz ekskurza u metafizi~ko, iracionalno, ali bez racionalne

osnove vi ste stvarno ne samo socijalno neupotrebljivi, nego ste i

opasni, kao {to je svaki paranoik opasan. Ja se ~ak i pitam, kako

se mo`e biti na vlasti a biti tako borniran, biti tako ograni~en, ka-

ko ne shvatiti koliko je opasno, ne samo {tetno, nego kako je uisti-

nu opasno negovati tu vrstu ose}anja. 

Zoran \in|i}: 

Pogledajte moje tekstove iz 87–88. godine koji su objavljeni u

knjizi pod naslovom Jugoslavija kao nedovr{ena dr`ava. Ja sam

87–88. godine rekao: Jugoslavija }e se raspasti, ona je nedovr{e-

na, ona je sve}a koja gori sa dva kraja, jedan kraj je Slovenija, dru-

gi kraj je Kosovo. Na primeru Slovenije i Kosova }e da pukne Jugo-

slavija. Posle pet godina se to po~elo de{avati, ali ja sam od 93.

prestao da pi{em analiti~ke tekstove, jer vi{e nisam bio nau~ni

radnik. U politici ima previ{e nau~nih radnika koji za svoju prin-

cipijelnost smatraju to {to pogode da }e u Srbiji stvari da idu lo{e.

Ja bih voleo da oni ubede sebe da }e stvari da idu bolje, pa }e stva-

ri da idu bolje, jer ve}ina stvari u politici zavisi od volje.

Nenad Dimitrijevi}:

Teoreti~ar Zoran \in|i} je na{ savremenik. Njegova knjiga Jugo-

slavija kao nedovr{ena dr`ava objavljena 88. godine nije tek naj-

bolje {tivo kod nas napisano u oblasti dru{tvenih nauka. Posve}e-

na kritici socijalizma u kom smo `iveli, ova knjiga precizno ocrta-

va konture na{eg dana{njeg stanja, u petoj godini nakon oslobo-

|enja Srbije od Milo{evi}evog re`ima i na drugu godi{njicu ubi-

stva srpskog premijera. Mi nemamo dr`avu, pisao je \in|i}, ras-

krinkavaju}i pravo lice partijske ideokratije. Posmatraju}i mitin-

ge istine {to su se tih godina valjali po ulicama i trgovima on uka-



Nenad 
Dimitrijevi}

zuje da je cena lo{e procene koju je partija na~inila ulaze}i u brak
iz ra~una sa nacionalizmom, ve} ispostavljena. Jugoslovenski so-
cijalizam, pi{e \in|i}, proizveo je svoje zakonite naslednike u li-
ku zava|enih nacionalizama. Upiru}i gotovo proro~anski pogled
u budu}nost on prime}uje da }e u ostavinskoj raspravi sve biti do-
zvoljeno. Od jedne do druge ideologije sve kao da uvek ostaje isto,
samo je cena koju istorija ispostavlja svaki put sve vi{a. 

Ipak, ovaj pisac i ~ovek nije bio sklon da se prepu{ta na{oj omilje-
noj boljci koja se zove fatalizam ili mirenje sa sudbinom. \in|i}
nikada nije bio moralni idealista, ali mu je podjednako bio stran i
ironi~ni relativizam rezigniranog pojedinca. Mora{ stati na ulicu
usred paradnih euforija i tra`iti na~in da se suprotstavi{, dok se
mase do ju~e verne starom socijalizmu povla~e iza }o{ka, da bi se
odmah potom opet pojavile, ali sada sa nekom drugom zastavom,
nekim drugim vo|om i nekim drugim parolama. \in|i} je ekspli-
citan: ne o~ekuj od postoje}e dr`ave da re{i krizu, jer ta je dr`ava
tek virtuelna tvorevina ~ije se konture ubrzano rasta~u. Stvarni
su tek dr`avni instrumenti nasilja, a oni su ve} na ulici, daleko od
svake kontrole. 

U oktobru 2000. godine \in|i} politi~ar suo~io se sa ogoljenom
istinito{}u starih uvida \in|i}a pisca. Entitet zvan Srbija zate~en
je u stanju u kome nije bilo mogu}e identifikovati dr`avu. U ovom
stanju nije se znalo ko ima, a ko nema pravo da koristi instrumen-
te fizi~ke prinude, niti su postojala pouzdana pravila koja bi raz-
dvajala ono {to je dozvoljeno od onog {to je zabranjeno. Mo`da
vredi citirati jednu \in|i}evu re~enicu iz 88: “U vakuumu koji se
{iri iza pojma ili ta~nije ne-pojma dr`avnosti izraslo je raznovr-
sno bilje koje je nedostatak pretpostavki za `ivot pretvorilo u vla-
stitu pretpostavku za `ivot.”

I tu je ~vor, ne-dr`avni entitet Srbija danas je u vlasti onih kojima
je nedostatak demokratije pretpostavka pre`ivljavanja. Iz ovako
raznovrsnog bilja izrastao je i iza njega se i danas krije i onaj ko-
rov koji je ubio \in|i}a. Jednostavno, Srbija je zarobljenik sop-
stvene lo{e pro{losti i njenih dana{njih opunomo}enika, to su oni
koji od su|enja \in|i}u uporno nastoje da naprave farsu, za koje
je nacionalna ~ast va`nija od evropskih integracija. Oni koji po-
nudu – vi nama masovne ubice, mi vama otvorena vrata za ulazak
u civilizovani svet, odbijaju kao prljavu trgovinu. Oni za koje je
skrivanje ratnih zlo~inaca po zemunicama, katunima i vojnim ba-
zama najva`nije merilo nacionalnog identiteta i patriotizma. ^ak
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i ako ih svet primora da ne{to ka`u ili u~ine u vezi sa Batajnicom

ili hladnja~om na dnu reke, njihov govor i njihove akcije tek su

kombinacija ideolo{kih himera i lo{ih kalkulacija.

\in|i} je precizno razumevao odnos pro{losti i mogu}nosti demo-

kratije. Citat: “Na~in na koji neka politi~ka zajednica raspola`e

svojom pro{lo{}u odre|uje formu njenog identiteta.” On je ve} 88.

godine znao da nas upozori kako demokratija ne postoji kao ta-

kva, kao idealan model. Do demokratije se sti`e razumevanjem,

prevazila`enjem i ponekad i konsekventnim odbacivanjem onoga

{to u na{oj stvarnosti, uklju~uju}i i na{u pro{lost i na{u tradiciju,

nije dobro. \in|i} se borio da Srbija kona~no raskine sa kontinu-

itetom patnje, razaranja, siroma{tva i robovanja la`nim idolima.

On je demokratiju shvatao kao poredak u kome merilo istorije ili

ne~ije va`nosti ne}e biti slavna pro{lost, harizma vo|e ili nasilna

smrt, ve} slobodan i dostojanstven ljudski `ivot. Zato, nemojmo

ga se se}ati samo kada su godi{njice. ^itajte \in|i}a.

Zoran \in|i}: 

Ja sam 6. oktobra bio za to da se otpuste sve sudije, da se otpuste

svi novinari RTS-a, da se otpuste svi iz policije. Nije tajna da ja ni-

sam bio u ve}ini i nije tajna da sam ja retko kad u ovoj zemlji bio

u ve}ini. I nemojte da me krivite. To je, dame i gospodo, bio legali-

zam, ve}ina je htela legalizam. Legalizam zna se {ta zna~i, to zna-

~i zakoni i ustav Slobodana Milo{evi}a da se striktno primenjuju

i to da ih primenjuju ljudi Slobodana Milo{evi}a. Sve drugo je ne-

legalizam. Ja sam rekao – u redu, hajde, malo }emo da po{aljemo

u Hag, malo }emo da po{tujemo njegove zakone i da bude 1:1, ali

to ve}ina ljudi nije podr`avala. I nemojte da se zavaravamo, sada

da napravimo anketu u Srbiji, ljudi bi rekli – mi ho}emo da se sve

to ra{~isti, ali da mi legnemo uve~e i da sutra ujutru to bude zavr-

{eno. A nemoj samo nas da neko proziva da mi to radimo, nemoj

mi da prljamo ruke, neka to uradi Zoran \in|i}, posle }emo da ga

smenimo i da ka`emo da nije bio dobar, uradio je posao.

Sr|a Popovi}:

\in|i} je imao slabe {anse od po~etka, od 5. oktobra su njegove

{anse bile slabe. Ja mislim da je on pragmati~no, on jeste bio prag-

mati~an, pristao da zapu{i nos i da prihvati pomo} ljudi iz Milo{e-

vi}evog okru`enja da se otarase svi zajedno Milo{evi}a, jer je Mi-

lo{evi} i njih po~eo da ugro`ava. I toj policiji i toj vojsci i tim rat-



Sr|a 
Popovi}

nim profiterima stvarno je pretila opasnost da }e narod na kraju
da se digne, kuka i motika {to ka`u, i da ih sve po~isti. I svako je
na{ao svoj interes, opozicija da izvr{i taj takozvani beskrvni pre-
vrat, Milo{evi}evo okru`enje da njega `rtvuje da spase sebe. 

Moram da se vratim na temu predaje vlasti, jer mislim da je u njoj
simboli~no sadr`ano sve. Pominje se kako Ko{tunica nikad nije
ispri~ao {ta se dogodilo u tom prvom susretu, to je ta~no, ali kao
u onom eksperimentu, vi mo`ete naknadno iz posledica da zaklju-
~ite {ta se u kutiji dogodilo. Po meni, Pavkovi} je doveo Ko{tuni-
cu kod Milo{evi}a, Milo{evi} je kazao – Ko{tunica }e biti predsed-
nik, Ko{tunica je kazao – Milo{evi} ne}e biti hap{en, Milo{evi} ne-
}e biti izru~ivan u Hag, a obojici je kazao – a mogu to da garantu-
jem, jer iza mene stoji vojska. To je bila su{tina 5. oktobra. 

I \in|i} je bio deo celog tog dila, me|utim, pragmati~an ili, kako ga
zove druga strana veroloman, on je poku{ao da izigra taj dogovor
na delu, u `ivotu. Ostavio je Ko{tunicu i Pavkovi}a, on se do~epao
drugih poluga vlasti i po~eo polako, uz pomo} me|unarodne zajed-
nice, da menja sliku Srbije. I zato je ubijen. Ubijen je, jer ih je pre-
vario. Zvezdan Jovanovi} i svi ti smatrali su da je \in|i} njih preva-
rio i da je jedino re{enje da se on elimini{e. I naravno da su Crvene
beretke bile idealan instrument koji }e to u~initi, pogotovo {to je
njima svima Hag lebdeo nad glavom, a ovi su ih pla{ili Hagom i do-
kazivali im – mi smo protiv Haga, to \in|i} vas ho}e tamo da strpa. 

Prema tome, \in|i} je vodio vrlo neizvesnu bitku i, to se zaboravi-
lo posle njegove sahrane, on nijednog trenutka nije imao podr{ku
u glasa~kom telu. On je uvek bio najnepopularniji od svih politi~a-
ra koji su na sceni. Jedinu pravu podr{ku imao je od me|unarod-
ne zajednice, to jest od para koje su u vidu donacija stizale u ovu
zemlju i svi su znali da se od toga u stvari `ivi i zbog toga ga trpe-
li. Tako da ono {to se dogodilo 12. marta u stvari nije tako ~udno.
^udnije je bilo {to se on tako dugo i tako ve{to odr`avao. Mislim
da ih je naro~ito upla{ilo kad je uspeo da izmanevri{e Ko{tunicu i
da ga postavi na sporedni kolosek, {to je sigurno bio izvor velike
frustracije koja se sada ispoljava u ovoj agresivnosti i osvetoljubi-
vosti koju pokazuje nova vlada.

Zoran \in|i}: 

Milo{evi} je morao da se na|e u Hagu zato {to je to bilo neizbe`no.
Da nije, on bi bio na sudu koji bi ga oslobodio, koji bi mene poslao
u zatvor.
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Zakletva Crvenih beretki:

Jednoga dana kad ostane{ sam na bojnome polju / I kada do|u ne-

prijateljske `ene, deca i psi / Da te rastrgnu na komade / Ispali se-

bi metak u glavu / I umri kao heroj.

Mileta Prodanovi}:

Iz snajpera je ubijen ~ovek koji je mogao da garantuje budu}nost

ove zemlje. Zna~i, budu}nost za na{u decu, evropsku budu}nost u

jednom dru{tvu gde dominantu ~ine oni koji ne `ele da postanu

deo normalnog sveta, jer se bolje snalaze u svom oboru. Zna~i, Vo-

jislav Ko{tunica je u klju~nom trenutku pru`io ruku tim snagama

i to je to. I da li }ete vi te ljude posredno optu`iti za tu smrt, zavi-

si od vas. Intimno govore}i ja njih krivim za to, ali to je moja su-

bjektivna procena. Objektivno i legalisti~ki govore}i, to nije tako.

Vojislav Ko{tunica: 

Kriminal se ne mo`e deliti na dobar i lo{, na{ i njihov. Moramo

shvatiti da je on uvek razoran po dru{tveno tkivo i da je prirodni

neprijatelj svih demokratskih institucija. Naravno, ja se nadam

da }e svi po~inioci biti privedeni pravdi, a posebno se nadam da

}emo kona~no svi, i vlast i opozicija, staviti prst na ~elo i povu}i

jasnu crtu izme|u onoga {to jeste i onoga {to nije zakonito. 

Stojan Cerovi}:

On je imao jednu dragocenu osobinu, pogotovo za zemlju u stanju

u kojem smo mi, svi u nekakvoj poludepresiji, u nekom o~ajanju,

imamo ose}aj da smo epohalno propali. On je zra~io nekakvom

energijom i da se sve mo`e. Njegova poruka svima oko njega je bi-

la – hajde, pokrenimo se, mo`e tu jo{ mnogo toga da se uradi. Ima-

li ste utisak da sve oko njega nekako raste, da se svi pomeraju ne-

kako ipak, ne onom brzinom kojom se on kre}e, ali ne{to se stal-

no doga|alo. On je prosto umeo da inspiri{e ljude oko sebe i to je

bilo apsolutno dragoceno.

Zoran \in|i}: 

Re}i da opozicija u Srbiji nije u stanju da smeni Milo{evi}a, `ao

mi je to je ta~no, ali je sterilno, jer to je dokazano ve} deset godi-

na i biti pametan posle deset godina nije neka velika mudrost. Po-

stavlja se pitanje da li je uop{te u jednoj diktatorskoj, nedemo-

kratskoj zemlji mogu}e da opozicione partije promene vlast. Nije

mogu}e, jer ina~e to ne bi bila diktatura.
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Svetlana Luki}: 

Dobro, gospodine \in|i}u, ja razumem o ~emu vi govorite, ali ne mo-

`ete vi u ~asu kada vi pozivate ljude da iza|u na ulicu, kada govorite

o diktatorskom re`imu koji podrazumeva se je l’, da je u stanju da

zgazi tenkovima nekoga, mo`da nekoga i da ubije. Dakle, vi pozivate

ljude da iza|u i da ulo`e svoj `ivot, a onda ka`ete – pa, nemojte nas

mnogo da gledate, kao {to bi rekla gospoda iz SPO-a – iza|ite sami na

ulice.

Zoran \in|i}: 

Ne, ne, ali bih vratio tu temu na taj po~etak. Ne treba podgrevati

sujetu opozicionih lidera time {to bi im se pridavala takva va-

`nost. 

Svetlana Luki}: 

Nismo mi sre}ni zbog toga {to ste vi va`ni, to je prosto ~injenica i to

je ta~no, imate ogromnu odgovornost i znate da ulog nikada nije bio

ve}i.

Zoran \in|i}: 

Pa, ja mogu da vam ka`em da je moj `ivot u tom ulogu lo{ije pro-

cenjen i rizi~niji nego ve}ine ljudi u Srbiji.

Svetlana Luki}: 

Vi imate i privilegije zbog toga, je li tako?

Zoran \in|i}: 

Dobro, imam i privilegije u smislu, poznat sam, u smislu pitaju

me ljudi.

Svetlana Luki}: 

Mo`ete biti dr`avnik, mo`ete biti predsednik.

Zoran \in|i}: 

I mogu biti pokojnik.

Stojan Cerovi}:

Izgledalo je kao da to ne ko{ta ni{ta, da mi mo`emo onako jeftino

da budemo kriti~ni, da tako sedimo i da pu{tamo da nas \in|i}

vu~e nekim putem kojim mi u stvari `elimo da idemo. Mislim da
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je ta njegova niska popularnost u velikoj meri poticala od toga {to

su ljudi verovali da je on toliko nadmo}an i da }e ionako da vlada

ovom zemljom jo{ jako dugo, da nema ko bolje to da radi ionako, i

hajde onda, da mu ne bi to mo`da udarilo u glavu, hajde mi da bu-

demo malo kriti~ni. I onda u trenutku njegove smrti, kad su ljudi

razumeli da njega stvarno vi{e nema, naknadno je rejting \in|i}a

odjedanput naglo sko~io i odjedanput su ljudi shvatili da vi{e ne-

ma nikakvog smisla da imamo neke primedbe na ~oveka. Jer ta-

kvog jo{ jednog stvarno nema. Mislim da je taj nedostatak nena-

doknadiv.

Zoran \in|i}: 

Srbi vole legalizam, to sam saznao, ranije nisam znao. Ja sam mo-

gao da dignem ruke i da ka`em – u redu, obavio sam jedan istorij-

ski posao, moja misija je bila da smenim Milo{evi}a 6. oktobra. Ili

kada je ve} oti{ao u zatvor mogao sam da ka`em – srpski narode,

ja sam svoje uradio, deset najboljih godina sam `rtvovao da bi jed-

no zlo sklonili. Ako mislite da mi mo`emo posle tih deset godina

da sada nekim skalpelom to ispravimo, pa vratimo na staro, mi-

slim da mo`emo samo u jo{ ve}i haos zemlju da uvedemo, i to je-

ste cena, dame i gospodo. To jeste cena {to je ovaj narod zalu|en

89. godine rekao – taj ~ovek }e nas odvesti u budu}nost, taj ~ovek

je najve}i me|u nama. Ne mo`e to besplatno, ne mo`e jedan narod

da izabere pogre{nu politiku i da ga onda posle ni{ta ne ko{ta.

Meni je jako `ao {to smo mi sa~ekali 5. oktobar, a {to nismo 5. ok-

tobra 89. godine sru{ili Milo{evi}a, i {to smo imali ~etiri rata i {to

smo imali milijardu posto hiperinflaciju i bili svetski prvaci u to-

me, i {to je oti{lo kapitala iz ove zemlje da ga vi{e ne mo`emo pro-

na}i po svetu, to je meni jako `ao. Ako vi mislite da vi mo`ete sa

jednom potpuno upropa{}enom zemljom za godinu dana da do|e-

te u situaciju da do|ete u banku da uzmete kredit pod normalnim

uslovima, ja se bojim da ste vi proma{ili zemlju. 

|} {|-
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PE[^ANIKFM, 18. 03. 2005.



KARTEL

Ako bi se Kosovo dobilo, nastala bi potpuna panika...

Zna~i, pljunuti na sve te ljude, zemlja }e da upije krv i na
tom mestu }e da izrastu cvetovi na{eg zaborava... 

...a onda Ko{tunica prilazi, ~u~ne i name{ta one tra~ice,
kao na grobu Neznanog junaka... 

Brine me mogu}nost da se aktuelna vlada poka`e spo-
sobnom...

Vera Markovi} iz Socijaldemokratske unije

Ivan Milenkovi} sa III programa

Marko Milanovi} i Vidan Had`ividanovi} iz 
Beogradskog centra za ljudska prava

Ivan Medenica, dramaturg



Svetlana Luki}:

U ~etvrtak su zvonila zvona za Srbe stradale na Kosovu, a Ministar-

stvo prosvete je za ponedeljak zakazalo molitvenu {etnju za gimnazi-

jalca ubijenog ispred njegove {kole.

Svi se sla`u da je u`asno loviti ljude kao zveri i prebiti dete na smrt.

Problemi nastaju kada poku{amo da objasnimo za{to nam se to do-

ga|a. Na sajt B92 stiglo je mnogo komentara na vest o smrti beograd-

skog gimnazijalca. Vidim da je ogromna ve}ina ljudi sav svoj gnev

usmerila na decu koja su odgovorna za smrt svog vr{njaka i na njiho-

ve roditelje. Malo ko je pomenuo da `ivimo u zemlji u kojoj je nasilje

legitiman vid politi~ke, nacionalne, verske i svake druge borbe. 

Na{oj deci su kao uzori ponu|eni: Crvene beretke, odnosno Jo~i}eva

“jedinica s pijetetom”, Milorad Ulemek romanti~ni legionar, za{titnik

srpstva i “`estok” momak sa beogradskih ulica, Arkanova udovica i

prijateljica ~lanova zemunskog klana, i Vladimir Lazarevi} general

optu`en za najte`e zlo~ine, koga predsednik vlade i patrijarh naziva-

ju ~asnim oficirom. 

Ministar finansija moli preostale generale da se predaju da bismo do-

bili Studiju o izvodljivosti, a preti trafikantima koji ne izdaju ra~un;

sekretar vlade Mihajlov na su|enju za ubistvo premijera ka`e da je

ona njegova sramna izjava bila samo deo predizborne kampanje. 

“Deca su nam besna, divlja, razuzdana i opasna”, napisala je na saj-

tu jedna na{a sugra|anka. A kakva da budu kad smo ih ra|ali i vas-

pitavali u zemlji koju smo uni{tili na stra{an i sraman na~in. Mi smo

je u~inili takvom, jedino mi mo`emo da je izgradimo, ali ne tako {to }e-

mo i}i u molitvene {etnje i imati javni {kolski ~as pod nazivom “^as

ljubavi i tolerancije” s porukom “^uvajmo sebe, ~uvajmo detinjstvo”,

kako je to zamislio ministar prosvete. Tako|e se nadam da }e Vuksa-

novi} odustati od uvo|enja realnog aikida u na{e {kole. Ne sumnjam

u njegove najbolje namere, ali neka razmisli da li je deci u ovakvoj ze-

mlji potrebno dalje usavr{avanje tu~e. 

A kako smo obele`ili 17. mart? Prigodno smo se setili porodica ~iji su

~lanovi ubijeni i jo{ jednom utvrdili da su UNMIK i KFOR odgovorni

za sve {to se dogodilo. A koju poruku smo poslali kosovskim Srbima?

Posle samita srpskih politi~ara u Palati Federacije saznali smo – ni-

{ta. ^ovi} je opet rekao da plan za Kosovo postoji, samo treba jo{ ma-

lo da se dotera. 

Za to vreme me{tani sela Batuse opkolili su seosku trafo-stanicu, ~i-

je osigura~e brane do zuba naoru`ani policajci UNMIK-a i Kosovske
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policije. Oni brane nevi|eno pravnu dr`avu na Kosovu, ~ije zakone kr-

{e samo Srbi koji ne pla}aju struju. Tim Srbima se iz Beograda poru-

~uje da ne pokleknu. Srbija bi, ina~e, mogla da im plati struju, ali ne-

}e jer ne `eli da umanji njihov status `rtve. Kao da bi oni prestali da

budu `rtve kad bismo im platili tu prokletu struju. I ne razumem za-

{to te iscrpljene ljude poni`avamo do kraja hu{kaju}i ih da po cenu `i-

vota osvoje jednu seosku trafo-stanicu, kao da je ona poslednja linija

odbrane svete srpske zemlje.

Ovo je Pe{~anik, a na samom po~etku emisije slu{ate gospo|u Veru

Markovi}.

Vera Markovi}: 

Ovo je puze}a restauracija Milo{evi}evog re`ima, to se vidi u sve-
mu. Pomenuli smo ove presude Vrhovnog suda, odnosno poni{te-
nja presuda ni`ih sudskih organa. Ako pove`ete te poni{tene pre-
sude, od kojih su neke za evidentne ratne zlo~ine, i ako pomislite
~ija li ruka to vodi... meni izgleda kao da je to ruka Slobodana Mi-
lo{evi}a. I tih dana, iako ne volim da gledam onaj Proces TV zato
{to ima mnogo te{kih asocijacija koje jo{ nisam provarila iz pret-
hodnog perioda, uklju~im televizor da proverim da li je Milo{evi}
u Hagu, jer imam stra{an utisak koji mi puzi uz ki~mu da je on tu.
Dakle, one strukture koje je on ostavio ovde, sa kojima se DOS-ova
vlada nije izborila, one su se sada potpuno razba{karile i skinule
maske. To mi sad izgleda potpuno isto kao {to je izgledalo za vre-
me re`ima Milo{evi}a. 

Ju~e sam videla vrlo neprijatnu scenu na nacionalnoj televiziji.
Milorad Pupovac je bio gost, govorilo se o statusu Srba u Hrvat-
skoj i on je bio napadnut od drugog sagovornika, Srbina iz Hrvat-
ske koji `ivi u Srbiji, a i od voditeljke, zbog toga {to on `ivi u Hr-
vatskoj, zato {to se ose}a gra|aninom Hrvatske i {to u~estvuje u
organima vlasti. Ovde niko ne pominje da Srbi na Kosovu treba da
u~estvuju u organima vlasti, ovde svi `ive u nekom mitu, ba{ kao
u vreme Milo{evi}a. Negde treba da se dogodi neki klik i da ceo
svet shvati da smo mi u pravu, da Evropa postane Srbija, da svi
shvate kako su svi na{i ratovi bili pravedni ratovi protiv neprija-
telja svih boja. I kada se to dogodi odjednom }e sve do}i na svoje
mesto, a dotle se ni{ta ne doga|a, ni{ta se ne radi, niko ni{ta ne
preduzima. 

Ta isparcelisanost vlade tako|e u`asno doprinosi tome, jer je
vlast isparcelisana po resorima i po strankama. Ne postoji jedan
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~ovek, premijer, koji bi rekao: evo, moja vlada radi to i to, moj mi-
nistar je napravio u`asan gaf ubijaju}i Darvina, pa sam ja tog mi-
nistra smenio. Ne, nego je sve to tako nekako na prsti}ima i dopu-
{ta se da svaka stranka vodi svoj resor, a nema se nikakav utisak
o celovitosti. Kroz sve te pore, izme|u svih tih podela, izme|u
stranaka i resora, izme|u onoga {to se doga|a u BIA-i, mafiji ili
bilo gde, kroz sve te pore probija re`im Slobodana Milo{evi}a, ko-
ji najpre puze}i, a sad ve} onako potpuno otkriveno izbija na jav-
nu scenu.

Sve vesti negde nestanu, u nekom mraku, ba{ kao u vreme re`ima.
Recimo, ovo {to se sada dogodilo sa eventualnom prodajom Mob-
tela, to, da li jeste da li nije... Vlada tvrdi da je ve}inski vlasnik
Mobtela, a kako mo`e tako da ar~i dr`avnu imovinu, odnosno, da
ne zna da li je to prodato, kome je prodato. Neki Rusi su bili u vla-
di, da li su oni tu pregovarali sa vladom ili nisu, mediji o tome ne
izve{tavaju, nego eventualno pitaju ovog ministra privrede i on
ka`e: pa, ja mislim da nije prodato, ali nemam nikakve informaci-
je o tome. I novinar ne pita jo{ ne{to – izvinite, molim vas, ko za-
stupa na{e interese, dakle poreskih obveznika, interese dr`ave u
toj firmi; kako se sa tim izlazi na kraj?

Ova dr`ava kao da uop{te nema vladu. Kao da nema premijera,
kao da nema resorne ministre koji rade kao neki tim koji nas ~u-
va od raznih po{asti. Recimo, neko nam oplja~ka jednu visokopro-
fitabilnu firmu kao {to je Mobtel, zlatnu koku koja treba da nosi
jaja i ovoj dr`avi, i da se to preko poreskog sistema sliva tamo gde
su korisnici. Dakle, jedna nezainteresovanost vlade, nezaintere-
sovanost medija da probu{e tu temu i da iza|u sa tim na kraj, da
ka`u – ej, bre, ljudi, to su na{e pare, gde je to oti{lo, kome je oti{lo,
ko su ti prodavci, da li su to ~iste pare, da li nisu, gde je to zavr{i-
lo. Nego, svi tako nekako }utimo, trunemo, informacija nema i
ono {to je najinteresantnije, od kako je donet taj zakon o dostup-
nosti informacija, informacija zapravo vi{e nema u medijima. Bez
obzira na spektakularnu dvotomnu izjavu Bebe Popovi}a sa vrlo,
vrlo jasno iznesenim ~injenicama, posle toga se vi{e ne ~uje ni{ta
{ta je sa tim bilo, da li je tu`ila{tvo otvorilo neke procese. 

Pa ovaj skandal ju~e sa Dejanom Mihajlovim koji se pojavio na su-
du i rekao – znate {ta, ja sam se tu {alio, u vreme predizborne kam-
panje sve je dopu{teno, tako je nekako rekao, nisam ja to pisao, ne
znam ko je pisao. Svi vide da je to Tijani}evo pero, stvarno je ona-
ko potpuno jasno, ovaj momak to ne mo`e da prevali, a javnost ka-
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`e – ma, u redu je, on je samo radio za Tijani}a. A za{to onda neko

ne uhvati za u{i Tijani}a ili za{to neko ne ka`e premijeru – izvini

molim te, dru`e, ti si predsednik te stranke, za{to ovog de~ka ne

razre{i{, za{to ne tra`i{ njegovu odgovornost. Za{to ne iza|e{

pred javnost i ne ka`e{ da ovde postoji parlamentarni sistem, i po-

stoji izborna borba koja ipak ima neka pravila i neke stvari ne mo-

gu da se ka`u, pogotovo kad je u pitanju smrt premijera, atentat na

njega. Iznesu se takve optu`be i onda on ka`e – pa eto, mi smo misli-

li da je u predizbornoj utakmici sve dopu{teno. To je skandalozno. 

Dakle, informacije ne sti`u u javnost, kad se silom prilika iscede,

negde na sudu recimo, kao oko Dejana Mihajlova, onda to padne u

gluve u{i, niti mediji vi{e po tome kopaju, niti se tra`i ne~ija od-

govornost za to. O~igledno je da se nekako mirimo sa tim da tre-

nutno niko nije spreman da snosi svoju odgovornost. Ho}e svoj

deo vlasti, ho}e svoj deo mo}i, ali niko ne}e svoj deo odgovornosti

i izgleda da smo se pomirili sa tim.

Ovog trenutka je jedina opozicija SRS. To je jedna tu`na ~injenica

s kojom sam se te{ko mirila, sve veruju}i da ima jo{ opozicije. I

sad razmi{ljam... Prvo, {ta radi u toj vladi G17 plus, drugo, razmi-

{ljam {ta radi u parlamentarnoj opoziciji DS. Dakle, jedan sedi u

vladi, a drugi ima neke paravladine mogu}nosti uticaja na vlast i

preuzimanja mo}i, ali opet nema odgovornost. Dakle, opozicija ne

radi svoj posao, DS na`alost nije opoziciona stranka, {to je meni

vrlo bolna ~injenica, jer je to velika stranka koja ima ogroman po-

tencijal i sjajne ljude. 

Za mene je veliko razo~arenje {to je Tadi} oti{ao na onaj razgovor

o tome {ta treba raditi na Kosovu. To zna~i – hajde svi da se sku-

pimo i tu }emo ne{to da {u{kamo, nju{kamo, {ta ja znam, i posle

toga nema nikakve izjave, nego smo se svi saglasili oko ne~ega. Ja

mislim da ne treba biti saglasan, nego treba da postoji konkuren-

cija pravih ideja oko toga {ta treba da se preduzme u vezi sa pre-

govorima o Kosovu. 

Stalno se govori o tome da je Kosovo deo Srbije i da mi ne damo

Kosovo i da je nedopustivo da Kosovo bude samostalno; govori se

o beloj kugi a pri tom se misli samo na srpsko stanovni{tvo i na

male Srbe koji se ra|aju, a visoki natalitet albanskog stanovni-

{tva ne postoji ni u jednoj projekciji integracije u Srbiju. Dakle, ni

u prethodnom periodu, ni sada. Ne govori se recimo o romskom ili

o bo{nja~kom stanovni{tvu koje je tako|e visokonatalitetno, ne-
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go se u prvi plan stavljaju ti nacionalisti~ki projekti koji su onako

opu{teni, samorazumevaju}i i ne tra`e nikakvu aktivnost. Mi se

razumemo, mi svi mislimo isto, tako u stvari glase ti projekti i oko

njih nije potrebno anga`ovanje. 

Mislim da bi ovde nastupio potpuni {ok za politi~ku elitu kad bi
me|unarodna zajednica rekla – evo vama Kosovo, neka postane
deo Srbije, integralni deo Srbije, mo`da pokrajina, mo`da manje
od toga. Ja verujem da bi nastala potpuna panika, jer niko uop{te
ne razmi{lja o albanskom stanovni{tvu na Kosovu, niti ima bilo
kakvu viziju {ta posle toga. Reaguje se na poteze me|unarodne
zajednice, pa se onda uvek tra`i vi{e od onoga {to ona daje. A ako
bi se Kosovo dobilo, nastala bi potpuna panika.

Postoji neki sajt i postoje predlozi koji su stigli do poslanika u
Skup{tini Srbije. Profesor Marko Mladenovi} i jedna opskurna
nevladina organizacija, udru`enje “Opstanak”, imaju neki proje-
kat podizanja nataliteta u Srbiji. Oni ne govore o padu nataliteta,
nego o beloj kugi kao u najstra{nijim represivnim re`imima, i
predla`u mere represije. Osnovna mera je taj be}arski porez, onda
neki pritisci na `ene koje ne ra|aju. To je projekat koji pripada ne-
koj plemenskoj zajednici; kao svi se mi me|usobno poma`emo, tu
su bake i deke, i {ta ja znam. 

To zna~i ka`njavanje nekoga ko mo`da ni ne mo`e da ima decu ili
mu sad nije momenat, ka`njavati ga zato {to je odgovoran i ne `eli
da ulazi u projekat za koji nema ni energije ni novca. Mislim da su
dana{nje `ene u Srbiji, bez obzira na nacionalnost, dovoljno eman-
cipovane da ne `ele da rode dete ni za crkvu, ni za dr`avu, ni za voj-
sku, nego isklju~ivo zbog toga {to `ele da imaju dete, {to vole svog
partnera i {to `ele da to dete ima sve ono {to je detetu potrebno za
normalno odrastanje. Mene ne brine ta organizacija, mene brine {to
joj je nedvosmislenu podr{ku dala Srpska pravoslavna crkva, koja
je ovog trenutka ozbiljan politi~ki arbitar uz ovu vladu. Na`alost, i
predsednik Srbije kao politi~kog arbitra pripu{ta crkvu ili crkve, a
brine me i {to je ministarstvo za dijasporu dalo svoju podr{ku. Gde
je ministarstvo tu je mo`da i strana~ka nagodba, pa i saglasnost
vlade. Ako bi to pro{lo kroz vladu, ne bi bio nikakav problem da pro-
|e i kroz skup{tinu.

Svetlana Luki}: 

[ta mislite o ovoj Tadi}evoj pri~i sa potpisivanjem, odnosno nepotpi-

sivanjem Zakona o radu?
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Vera Markovi}: 

Ja mislim da je dobro {to je on otkrio da ima neku autonomiju kao

predsednik dr`ave, me|utim mislim da razlog nije dovoljno jak.

Naime, koliko sam se uklju~ila u analizu tog spornog projekta za-

kona, pomerene su neke odredbe koje se ti~u regresa i minulog ra-

da, pomerene su iz jednog ~lana u drugi, to je negde izme|u prav-

no-tehni~ke redakture i izmene. Ali dobro je da se on probudio, ne-

{to krenuo da radi, to ja pozdravljam, mislim da je to sjajna stvar. 

Poredim ga sa hrvatskim predsednikom Mesi}em, koji ima auto-

nomni stav o svemu {to vlada radi, o svemu {to je kretanje dr`ave

u pravcu ka nekoj perspektivi, i onda on govori kako bi on trasirao

taj put. To je uloga predsednika dr`ave, on misli o svemu. To bi bi-

lo dragoceno i za ovu vladu, tako strana~ki isparcelisanu da sva-

ko od tih ljudi oseti potrebu da se pove`e u vladi i da vlada bude

jedan kompaktan tim koji mora da ima neki projekat. Ova vlada to

nema, a ako bi predsednik dr`ave pokazao da ga on ima, bilo bi to

dragoceno za Srbiju. 

Na prvom mestu mislim na to {ta uraditi sa Kosovom, tu bi pred-

sednik dr`ave morao da zauzme jasan stav i da ne ulazi u dogovo-

re u bilo kom sastavu, ni sa predsednikom vlade, ni sa crkvom, ni

sa bilo kim. On treba da ima svoj stav, jer je on biran direktno na

op{tim izborima. Zna~i, on ima ogromnu podr{ku i vrlo sna`an le-

gitimitet i on je, u stvari, najja~a institucija u Srbiji, samo toga

mo`da nije svestan. 

Svetlana Luki}: 

Jedno vreme smo imali kohabitaciju, a sad, {ta je ovo – po~etak ne~e-

ga {to obe}ava da }e i njegova stranka biti prava opoziciona stranka?

Vera Markovi}: 

Ne znam, volela bih da imam dokaz za to. Ovaj prvi korak je suvi-

{e mali i oko suvi{e bezazlene stvari. Prosto, to mi izgleda kao je-

dan refleksni pokret, onako mali trzaj prsta ili {ake, to jo{ ne zna-

~i da }e biti pokret, da }e se zaista pokrenuti taj organizam koji se

zove predsednik dr`ave i da }e ispuniti svoju ustavnu funkciju na

na~in kako to o~ekuju gra|ani koji su ga birali.

Svetlana Luki}: 

Kada govorimo o njemu kao o predsedniku stranke, zaista je ve} izve-

sno da su mnogi ljudi dobili otkaz u toj stranci. 
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Vera Markovi}: 

Da, mu~no mi je {to ~ujem da se to tako doga|a u DS-u i da ta lega-

lizacija frakcije nije ostvarena, da su ti ljudi tako izba~eni iz stran-

ke, zapravo brisani iz evidencije – kao da su umrli ili tako ne{to.

@ao mi je zbog toga, jer ja kao i ostali gra|ani gledam u DS sa izve-

snim o~ekivanjima. Me|utim, mislim da je mudro {to ^eda Jovano-

vi} ne formira neku drugu stranku nego i dalje vidi svoje mesto u

DS-u, mislim da tako dobija simpatije sve ve}eg broja ~lanova. 

Kohabitacija je i dalje ~injenica u Srbiji, ovaj mali potez predsed-

nika u vezi sa vra}anjem zakona ne zna~i apsolutno ni{ta, to je vi-

{e refleks unutra{njih doga|anja u stranci, nekih naraslih o~eki-

vanja ~lanova, pa je on hteo da poka`e malo vi{e dinami~nosti u

obavljanju te funkcije. Mo`da gre{im, ali meni je to bila prva po-

misao. Dakle, kohabitacija je ne{to na {ta smo se svi polako navi-

kli i ona i dalje traje i dokaz kohabitacije je i taj odlazak na razgo-

vor kod premijera. To je ne{to {to ja sigurno ne bih uradila da sam

predsednica Srbije. 

^ini mi se da smo svi razvili neke ~udne reflekse, ne znam kako se

to zove kod Darvina, koji je ponovo `iv i zdrav, to navikavanje na

lo{e uslove. To mi najvi{e li~i na onu `abu kojoj svakog sata po je-

dan stepen pove}avate temperaturu i ona ne odreaguje dok je ne

skuvate. Zna~i, mi se navikavamo na sve gore i gore i oni koji do-

sta razmi{ljaju o tome i ~esto razgovaraju o politici prepoznaju

restauraciju Milo{evi}evog re`ima, a ostali ljudi se ose}aju lo{e.

Ose}aju se lo{e, a ne razmi{ljaju o kohabitaciji, ose}aju se lo{e, a

vra}aju im se asocijacije na onaj period i mislim da }e se i dalje

ose}ati lo{e kako se sve ovo bude nastavljalo. Ova vlada ima {an-

se da potraje zaista dugo i `aba }e biti skuvana.

Svetlana Luki}: 

Od Oli Rena ju~e ili prekju~e smo prakti~no dobili signal da }emo pro-

}i sa Studijom o izvodljivosti. Da li mislite da }emo dobiti tu Studiju i

da li }e, ako je dobijemo, to zna~iti da smo mo`da svi mi preterali u

kriti~nosti u odnosu na ovu vladu. Ili je EU spustila lestvicu za nas?

Vera Markovi}: 

Ne verujem da je spustila lestvicu, lestvica se u stvari nalazi na

drugom mestu. Studija o izvodljivosti mo`e da se dobije i ja to o~e-

kujem, me|utim, to sigurno ne bi bio kapital koji pripada ovoj vla-

di, to je kapital prethodne vlade i reformskih zakona koji su done-
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ti, ure|enja razli~itih resora kojima se bavila DOS-ova vlada pod

\in|i}em i kasnije. 

Dakle, Studija o izvodljivosti jo{ uvek ne zna~i ni{ta. Tek posle to-

ga se lagano ulazi u pregovore i putem njih }e iza}i na videlo sve

ono {to mora da se re{i da bi moglo da se u|e u proces pridru`iva-

nja. Dakle, lestvica se nalazi na sasvim drugom mestu i ne znam

da li su gra|ani obave{teni o tome, i ne znam da li su na{i politi-

~ari obave{teni o tome da je lestvica u nekoj dalekoj budu}nosti;

da li znaju koliko jo{ mnogo poteza moramo da napravimo. To bi

moralo da zna~i da se u~ine ogromne promene u obrazovanju, u

zdravstvu, u svim onim resorima koji sada ~ame kod nekih stra-

naka, da ne ka`em kod nekih ministara u vladi. Zna~i, sve to mo-

ra da se radi kompaktno i da se radi po sasvim odre|enim, evrop-

skim standardima. Ne znam zaista koliko je ljudima to jasno. 

Ako dobijemo Studiju o izvodljivosti, ja se pribojavam da }e to bi-

ti sve~arski, bez odgovornosti za ono {to iza toga sledi. Zna~i, vr-

lo ozbiljan posao na senzibilizaciji zakona. Recimo, ako samo kre-

ne da se senzibili{e na{e zakonodavstvo u vezi sa rodnom jedna-

ko{}u, tu }e biti ogromnih otpora. Videli ste kako je izgledalo do-

no{enje porodi~nog zakona. Ovde se ne radi na promeni mentali-

teta ljudi, ne govori se o pravim stvarima, nego se govori – Evropa

tra`i ove na{e iz Haga, pa eto, mi }emo da ih ispratimo, pa }emo

da ih zbrinemo. Niko nije pomenuo da li je zbrinuta ijedna porodi-

ca `rtava, da li je odvojen neki novac za to. Ka`e se – dr`ava nema

para, posle se ispostavi da ima para za one koji su optu`eni za naj-

te`e ratne zlo~ine prema civilima – prema `enama i deci. 

Zna~i, Studija o izvodljivosti treba da bude razlog za neko slavlje,

a posle toga vide}emo – ako nas teraju mi }emo uraditi, ako nas ne

teraju ne}emo uraditi, dogovori}emo se izme|u stranaka, i {ta ja

znam... To nije put u Evropu, put u Evropu je pre svega i na prvom

mestu odgovoran pristup i promena mentaliteta. 

Niko, uklju~uju}i i B92, stanicu koju pratim, ne govori ta~no, ma-

lo op{irnije; ne iznosi podatke o tome za koje zlo~ine su ti ljudi op-

tu`eni. I mislim da je vlada koja ispra}a te optu`ene za ratne zlo-

~ine, da je ona du`na da nam ka`e za{to ti ljudi tamo odlaze, ko su

ti ljudi. Ne moraju da nare|aju imena `rtava, trajalo bi danima da

nabroje imena poginulih, ubijenih, raseljenih, silovanih i svih

ostalih. Ti ljudi su optu`eni za u`asne stvari, to su ljudi sa kojima

se ja ne bih rukovala. 
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Jako mi je te{ko {to moj novac odlazi na njihove vo`nje avionom,

sedenje na kanabetu, ispra}aje. Nemam ni{ta protiv da njihove

porodice budu za{ti}ene od {ikane bilo koje vrste, ali ni{ta vi{e od

toga – dok ne budu namirene `rtve i porodice `rtava. Mene to i da-

lje nervira i na to ne mogu da se naviknem. Svaki put kad nekog

ispra}aju ja ne ~ujem za {ta je on optu`en, ne ~ujem da se bilo ko

ovde gnu{a tih zlo~ina. Zna~i, zlo~ini su ok, ako su izvr{eni u ime

nacije ili dr`ave, pa eto, i oni tamo imaju Gotovinu. Sve se zavr{a-

va na tom nekom balansu, a u pitanju su u`asno te{ke stvari, ko-

je su se fakti~ki dogodile. 

Nama su ispred nosa ove jame u Batajnici u kojima su sahranjene

stotine ljudi od kojih je ve}ina civila. Dr`ava, koja je sagra|ena na

tim le{evima i koja mirno spava pored tih le{eva zaista nije zaslu-

`ila dobru sudbinu. Pri tom mislim na odgovornost politi~ke elite,

na one koji u oba obraza ljube optu`ene za ratne zlo~ine.

Svetlana Luki}: 

Znate da je i Milo{evi} pomenuo, bila sam {okirana, da je sto devedeset

devet civila albanske nacionalnosti ubijeno na stra{an na~in.

Vera Markovi}: 

Ja mislim da je on malo pakostan {to je ispra}en za vreme na{e,

DOS-ove vlade, onako kako je ispra}en, kako oni ka`u, kidnapo-

van. Zna~i, bio je uhap{en, sproveden prvo u Centralni zatvor, po-

sle toga u Hag. A da je do~ekao ovu vladu, mo`ete misliti sa kojim

po~astima bi bio ispra}en, i on sigurno ose}a izvesnu pakost zbog

toga. Njegova porodica nije zbrinuta, njoj je polupana radnja na

Terazijama gde je Marko dr`ao parfeme. Ba{ smo se onako u`a-

sno obra~unali sa njima. Ja se smejem, ali zaista se niko nije obra-

~unavao sa njima. Ono {to je bio bes demonstranata onog dana, to

je jedino {to su oni do`iveli. Meni nije `ao zbog toga, meni je dra-

go {to je to pro{lo bez nasilja na ulicama, osim onog prema tom iz-

logu Markove radnje, na{a mr`nja se tu izlila i drago mi je {to se

izlila na jednom staklu i bo~icama parfema. Dakle, Milo{evi} si-

gurno ose}a veliku zavist, jer sad neke sitne ribe idu sa takvim po-

~astima. Mi bismo zbog toga {to on odlazi u Hag za njega imali

trodnevno slavlje sa vatrometom, crvenim tepisima, plakanjem

gra|ana po ulicama. A mo`ete misliti kako bi on odigrao tu ulogu,

to mi je sad najzanimljivije, kako bi on pateti~no pri~ao o svom

patriotizmu i o tome kako on ide da zastupa na{e interese tamo.
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To bi bila veli~anstvena predstava, koja je njemu uskra}ena. Ja

potpuno shvatam njegova ose}anja, mora da mu je u`asno. 

Mislim da smo na po~etku svi potcenjivali ovu vladu, me|utim

ova vlada je izgleda ba{ ono {to Srbiji treba, onako u svakom po-

gledu. Sve {to radi, radi jako sporo, najradije i ne uradi, ni o ~emu

nema informacije i, kako bi to rekli obi~ni gra|ani – ne gnjavi lju-

de politikom. Dakle, niko od nas ne tra`i, recimo, da peremo zube.

Mi smo poslednja zemlja u Evropi po pranju zuba, jedna pasta po

glavi stanovnika godi{nje. 

Ova vlada ne radi one stvari koje je radila \in|i}eva vlada, a koje

su u`asno iritirale ljude. Premijer je svakog dana dolazio na onaj

ekran i govorio – pazite, dr`ava vi{e ne brine o vama, vi morate da

brinete o sebi, o svojoj porodici, da uzmete svoj `ivot u svoje ruke.

To je u`asno iritiralo ljude i to je jedna od stvari koja ga je ubila.

Ova vlada te stvari ne radi, ona je jedna skroz opu{tena vlada i mi-

slim da ona odgovara gra|anima, osim onom delu koji je podr`a-

vao prethodnu vladu. Dakle, ljudima koji su spremni da ne{to ulo-

`e da bi sutra njihova deca imala vi{e, da se nekako uredi ova dr-

`ava, da to ne bude kaljuga kakva je ovog trenutka.

Svetlana Luki}: 

Kako je vama izgledalo obele`avanje dvogodi{njice \in|i}evog ubi-

stva?

Vera Markovi}: 

Meni se ~ini da je to bilo odavanje po{te gra|ana. E sad, svako ko

je poku{ao da se uz to na bilo koji na~in {lepuje, ~ak i ono {to je

sada{nji premijer izgovorio kao neku polure~enicu, ja je nisam

razumela, sve to je bilo u senci odavanja po{te koju su svom pre-

mijeru ~inili gra|ani. Tu je bilo toliko manifestacija gra|ana

kao autonomnih pojedinaca, i kolone ljudi dolazile su same od

sebe da polo`e su cvet. Nije bilo onih prigodnih sve~anosti, dakle

organizovanih i montiranih, nego su gra|ani tra`ili sopstveni

na~in da odaju po{tu svom pokojnom premijeru. I za mene je to

bilo dirljivo, jer ose}am da je on sada gra|anima mnogo bli`i ne-

go {to je bio tada. Sada mnogo bolje razumeju i za{to je povla~io

te poteze koji su bili bolni za gra|ane i sigurno je da je i za njega

bilo bolno da donosi takve odluke. Sada mnogo bolje razumeju

gde smo mogli da budemo, umesto {to se nalazimo ovde gde smo

sada.



Ivan 
Milenkovi}

Svetlana Luki}: 

U prvom delu emisije govorila je gospo|a Vera Markovi} iz Socijalde-

mokratske unije, a sada }ete ~uti Ivana Milenkovi}a, mladog filozofa

sa Tre}eg programa Radio Beograda. 

Ivan Milenkovi}: 

Mislim da vi{e nije pitanje da li se Milo{evi}ev re`im restauirira,

nego samo u kojoj meri, zbog ~ega, i kakve posledice }e to da ima.

E sad, kad ka`em restauracija sistema, ne mislim na glasa~e, po-

sebno ne na glasa~e radikalne stranke, izborno telo uvek dobije

ono {to ho}e, nego mislim na politi~ku i intelektualnu elitu, koja

restaurira taj re`im. Jer ovo nije restauracija doslovno nego, kako

to ka`e \or|e Vukadinovi}, mi smo umorno dru{tvo i ta restaura-

cija vi{e ne mo`e da dovede do one {tete do koje je doveo Milo{e-

vi}ev re`im, koji je uspostavljen tamo negde 89. godine. 

To je bio paradr`avni kartel, kako to ka`e Nenad Dimitrijevi}, odno-

sno, kako to ka`e Mi{a Vasi}. Samo da ka`emo {ta je kartel, kartel

je jedinstvo politike, policije i mafije. Dakle, ovo dru{tvo vi{e nema

snage da pravi {tetu naokolo, ali mislim da ova lo{a energija, koja je

skupljena od trenutka kada je konstituisana ova vlada mo`e da na-

nese mnogo {tete, mo`e da dovede do unutra{njeg krvarenja. 

Dobar branilac vlade }e pru`iti na empirijskom nivou argumente

koji }e tu vladu sasvim ve{to i dobro da odbrane od onih koji je na-

padaju, i obratno. Me|utim, ~ini mi se da mo`emo da otkrijemo

jo{ jedan, opet kako to filozofi ka`u, transcendentalni nivo koji ne

zavisi od ovog ~injeni~nog preganjanja i taj transcendentalni ni-

vo jeste ono {to je opasno u ovoj pri~i, a to je bu|enje mita o naci-

onalnom jedinstvu. 

Taj stra{ni momenat restauracije mita o nacionalnom jedinstvu

mi zapravo do`ivljavamo samog 12. marta 2003. godine, kada Ko-

{tunica nakon ubistva \in|i}a predla`e konstituisanje koncen-

tracione vlade. U trenutku kad je predsednik vlade ubijen i kada

je zapravo to pucanj u samu tu vladu, predla`e se da ta vlada abdi-

cira i da se umesto nje stvori ne{to gde }e u}i i potencijalne \in-

|i}eve ubice ili ljudi koji su napadali tu vladu, tu politiku, sve {to

se radilo do tada. U pitanju je naprosto besramno neznanje, a vo-

|eno je tim mitom o nacionalnom jedinstvu. 

[ta na ovom slu~aju pokazuje ta pri~a o nacionalnom jedinstvu?

Pa, nema veze {to je re~ o ubicama, o plja~ka{ima, o vi{eslojnim
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nakazama – sve dok su na{i. Ta “na{ost” stoji na prvom mestu. ^i-

tava pri~a se na neki na~in ponavlja sa konstituisanjem Ko{tuni-

~ine vlade, gde gubimo negde osam do deset meseci u potpuno be-

sramnoj hajci na DOS i na u~inke Sablje. U me|uvremenu, delovi

onog kartela obnavljaju snagu, oni mo`da nemaju vlast, ali imaju

mo}. Mislim, to je mesto gde je DOS pao, DOS je bio kupljen, oni

su DOS kupili. Ti nesre}nici koji su sve godine pod re`imom kar-

tela `iveli bedno kupljeni su za pet, deset hiljada evra, {to za ove

tipove nije ni{ta. I sada, nakon konstituisanja ove vlade, kartel

po~inje ponovo da `ivi. 

Poslednja dva-tri meseca ne{to se, moramo priznati, ipak de{ava.

Ipak smo namolili na{e heroje da odu u Hag, vlada jeste priznala

neke svoje gre{ke kroz rebalans bud`eta ili kroz dono{enje nekih

zakona i odustajanjem ba{ od onih najgorih, najcrnjih mogu}ih

populisti~kih poteza. Najzad su shvatili da postoje stvari koje se

ne mogu izbe}i. Recimo ta pri~a sa Hagom, dvosmerna saradnja

kako be{e, sada se ovi dvosmerno predaju, je l’. 

Radikali stoje sa strane, rutinski galame ali su zapravo vrlo zado-

voljni zato {to vlada radi ne{to {to se mora raditi, i {to bi radila bi-

lo koja druga vlada, osim mo`da radikalske; skupljaju poene i su-

per im je. S druge strane, Boris Tadi} je upao u pravoslavno-budi-

sti~ku mistiku, ima razumevanja za Srpsku pravoslavnu crkvu,

iskreno, kako on sam re~e. Tadi} pravi istu gre{ku kao i \in|i}.

\in|i} nam je uveo veronauku u {kole pa mu je onaj pop nad od-

rom likovao; verovatno najgnusnija epizoda posle njegovog ubi-

stva. I sada vidim da Tadi} ponavlja vrlo sli~nu gre{ku. 

Sjajan je bio potez, po meni, {to se oslobodio tvrdog jezgra u DS-u.

Mislim da je to bio politi~ki dobar potez. Ovaj momak, ^eda Jova-

novi}, neka 95 posto onoga {to se govori protiv njega bude buda-

la{tina, i ja zaista mislim da je budala{tina, ostaje nekih 5 proce-

nata koji su {tetni. I za njega ima vremena uostalom, mlad je. U

tom smislu meni se ~ini da je to bio politi~ki vrlo hrabar i dobar

potez, ali posle toga Tadi} po~inje da dovodi u pitanje gra|anski

imid` DS-a. Njegovo pribli`avanje Ko{tuni~inoj poziciji de fakto

je pribli`avanje radikalima, opet pod krinkom velike pri~e o naci-

onalnom jedinstvu, pod tim utiskom da nacionalno jedinstvo i da-

lje predstavlja nekakav spas za Srbiju. 

Pa ljudi, zar Srbija nije bila nacionalno jedinstvena 89, 90. godi-

ne, po raznoraznim gazimestanima, a istina tog Gazimestana je-
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ste sve ono {to se posle toga de{avalo. Milo{evi}ev paradr`avni

kartel jeste istina mita o nacionalnom jedinstvu.

Jo{ za vreme vladavine kartela prime}eno je da se radikali najsla-

bije snalaze kada su pripu{teni vlasti. Kad im je Milo{evi}

omogu}avao vlast, oni su na slede}im izborima uvek katastrofal-

no padali. Kad god su se nalazili u nekakvoj opoziciji, odnosno

kad god su slobodni – oni naprosto bujaju. E sad, {ta bi bio brzo-

pleti zaklju~ak? Pa, brzopleti zaklju~ak iz ove pri~e jeste da se ra-

dikalima na neki na~in mo`e doakati na taj na~in {to }emo ih pri-

pustiti vlasti, dati im zrnce odgovornosti i oni }e onda da u|u u si-

stem, ne}e vi{e biti slobodni, ne}e da vr{ljaju po organizmu i pa-

cifikova}emo ih. Me|utim, ispostavlja se da je to, svemu uprkos,

nemogu}e, jer se oni ne menjaju. 

Radikali se od 5. oktobra do danas nisu promenili ni za jotu. Toma

Nikoli} je uljudniji od [e{elja, {to i nije te{ko biti, ali s vremena

na vreme, znate, samo sevnu o~njaci, kao sada u Skup{tini. Ima-

mo drhtavu gubicu i samo se iskezi i sevne o~njak. ^ini mi se da

ne postoji na~in da se oni privuku vlasti i zbog toga, po meni, je-

ste nu`no napraviti vrlo jasan front protiv njih. Na onoj dosadnoj,

zamornoj, glupavoj konvenciji DS-a bar je Mi}un ne{to rekao – lju-

di, hajde da nateramo vladu da se odlu~i da li je protiv radikala ili

nije. U tom smislu bi Tadi} morao da najzad postane ~ovek opozi-

cionar. 

Pazite ljudi, me|u nama su ubice, me|u nama su plja~ka{i, to je

posledica tog mita o nacionalnom jedinstvu. Ho}emo li sve to da

zaboravimo, da sa~ekamo da ovi koji su u me|uvremenu legalizo-

vali svoje poslove ostare, izrode decu, po{alju ih u Kembrid`, po-

{alju ih na Harvard, u {vajcarske {kole, da sa~ekamo da oni po-

mru i da njihova obrazovana deca do|u na njihova mesta i da se

malo mrdnemo, kroz nekih trideset do ~etrdeset godina. Zna~i, da

pljunemo na sve one ljude, a pazite, nije ba{ tako mali broj ljudi za

vreme kartela ipak poku{avao ne{to da misli, da radi. Zna~i, plju-

nuti na sve te ljude i nema veze, zemlja }e da upije krv i na tom

mestu }e da izrastu cvetovi na{eg zaborava. 

Ja mislim da se ne mo`e graditi bilo kakva zajednica, ne mo`e se

govoriti o bilo kakvom jedinstvu – ne treba da se govori o bilo ka-

kvom jedinstvu ukoliko ~itava pri~a po~iva na zlo~inu i plja~ki.

Ko iole poznaje istoriju re}i }e – hajde mi navedete ijednu dr`avu

koja ne po~iva na nekoj vrsti zlo~ina. Ok, to mo`e da bude prigo-
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vor, ali mi vi{e ne `ivimo ni u XVI ni u XVII ni u XVIII veku, napro-

sto se ne{to promenilo. Dakle, ako u temelju ove dr`ave po~ivaju

zlo~ini koji vi{e ni na koji na~in ne mogu da se skriju, osim ako

ne}emo da ih potisnemo onako duboko u podsvest, da ih zaboravi-

mo, da utabamo zemlju u kojoj se zapravo nalaze svi ti u`asi, i ako

mislimo da na tome mo`emo da gradimo dr`avu, ok. Ja ne mislim.

Svetlana Luki}: 

Rekao si malo~as da se ne mo`e prenebregnuti da je ova vlada u po-

slednja dva meseca u~inila neke korake, pominjao si kao primer sa-

radnju sa Ha{kim sudom. Kako ti ljudi idu? [aljemo ih tamo zato {to

treba da dobijemo Studiju o izvodljivosti, ali nikada do sada nismo

imali tu situaciju da je crkveno-dr`avni vrh te ljude proglasio {to sve-

cima, {to herojima. Mislim, ne mo`e ba{ mene i tebe da primi patri-

jarh, a primio je Lazarevi}a. On jeste patrijarh, poglavar te crkve i to

ima neko zna~enje, koje nije samo simboli~no. S druge strane, prima

ga predsednik vlade. U tom smislu, dovodimo u pitanje ono {to si re-

kao da je to postignu}e vlade. Oni }e oti}i u Hag i mi }emo zadovoljiti

me|unarodnu zajednicu, ali koje smo vrednosne poruke ovde poslali?

Ivan Milenkovi}: 

Ti govori{ o nekoj vrsti pukog ra~una, puke trgovine: mi vama

ono, a vi nama pare, je li tako; dakle, sve ono {to je u izvesnom

smislu zamerano samom \in|i}u kad je slao kapitalca i ovu sit-

nuriju u Hag.

Svetlana Luki}: 

\in|i} je govorio otprilike – e da mi je jo{ jedna visokokaratna li~nost,

navukao bih jo{ nekoliko stotina miliona dolara. A sad to nisu pare

nego je Studija o izvodljivosti. Kako da ka`em, ovo je gore nego proda-

ja. Onda Jo~i} govori kako su to ~asni ljudi koji su ~asno branili svo-

ju dr`avu i ovo je nastavak te ~asne borbe. Da ne pri~amo o “{kodi ok-

tavija”.

Ivan Milenkovi}: 

U izvesnom smislu se sla`em, ovo je mnogo gore nego hapsiti.

Opet stvaranje mita o nacionalnom jedinstvu – na{i su, nema veze

{ta su radili, nema veze {to su optu`eni za bilo {ta, oni su heroji

zato {to su na{i. S druge strane, ti pokazuje{ fakti~ku nemo} dr-

`ave u tim stvarima, jer dr`ava je tu da izvr{ava ono {to se ima iz-

vr{avati. Dobro si me vratila na tu pri~u, jer kad pogledamo reak-
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cije analiti~ara bliskih DSS-u vide}emo, barem na dva-tri mesta

sam video slede}u formulaciju – saradnja sa Hagom je ipak na ne-

ki na~in uspostavljena, a sa~uvan je nacionalni dignitet. 

Svetlana Luki}: 

Kako je sa~uvan nacionalni dignitet ako ih ti svakog dana liferuje{,

napravio si vazdu{ni most do Amsterdama. Lon~ar je vi{e u vazduhu

nego na zemlji.

Ivan Milenkovi}: 

Kada se pri~a o nacionalnom jedinstvu, re~ je o jednom dubokom

ube|enju da je ono {to je jedinstveno ja~e nego ono {to je pode-

ljeno.

Svetlana Luki}: 

[ta se u takvoj Srbijici de{ava sa ljudima koji ne}e da budu jedin-

stveni?

Ivan Milenkovi}: 

To mora{ da pita{ gra|anina Ko{tunicu Vojislava. To je taj kon-

cept, kako bi rekao @ak Derida, ostajanja u stalnoj neodlu~ivosti.

Dakle, {ta }emo sa onima koji su protiv, eto, ti sada pokazuje{ ne-

mogu}nost istovremenog postojanja nacionalne i demokratske

pri~e, jer demokratski okvir je okvir onog negativnog gde ti mo`e{

da radi{ sve, pod uslovom da ne ugro`ava{ drugog. Nacionalni

koncept pak preporu~uje slede}u stvar – ti si na{ samo ako prihva-

ta{ na{u pri~u, ukoliko ne prihvata{ ti }e{, ako ima{ sre}e, biti tek

gra|anin drugog reda. Ne vidim kako je mogu}e pomiriti ta dva

koncepta, oni su smrtni neprijatelji. 

Svetlana Luki}: 

Doneto je preko 90 zakona i sad ti slu{a{ ljude koji govore – da, doneti

su zakoni koji nisu primenjivi, zakoni koje je pripremila prethodna vla-

da, zakoni za koje odmah ka`u da moraju da ih menjaju za dva meseca

zato {to su kontradiktorni sami unutar sebe. Pa ti onda ka`u da }e po-

{tovati odluku suda da privedu nekoga ali, kako ka`e Jo~i}, odluka su-

da se mo`e spovesti za jedan sat, jedan mesec ili za jednu godinu. On-

da slu{a{ tu pri~u o Kosovu – samo {to nismo no}as doneli strategiju,

ali ne smeju da nam saop{te u ~emu se ona sastoji. Onu ^oli}ku su ski-

nuli, sad `iva nisam {ta }e da urade sa ministrom vera. Mislim, to je ze-

mlja u kojoj je sve mogu}e, ti mo`e{ da ka`e{ {ta god ho}e{. Haj’mo od
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po~etka. Koliko zakona je donela prethodna vlada koje ste vi samo

usvojili, za to nam treba dva dana da se raspravimo. Onda ovaj va{ za-

kon da mo`e da glasa emigracija, vi ste doneli takav zakon da se vi{e

isplati da svi dolete avionom ovde, da im platimo da do|u ovde da gla-

saju. Je li tako, napolju je glasalo petnaestoro ljudi. Tu ti treba ve}

{esnaest dana rasprave i ti si mrtav ~ovek. Ima{ utisak da prosto ra~u-

naju da }e{ da umre{ pre njih. I opet mi pri~amo vi{e nego Ivan.

Ivan Milenkovi}: 

To mi se i svi|a, to je super.

Svetlana Luki}: 

Svetlana sada ~ita i gnjavi me sa Ursulom le Guin, ja }u da prepri-

~am, ti dugo pri~a{, koja govori o eksperimentalnom kosmi~kom letu

dve-tri hiljade Zemljana, koji treba da nasele neku planetu. Me|utim,

treba im {est generacija da stignu tamo. Druga, tre}a, ~etvrta i peta

generacija u stvari slu`e samo da bi produ`ile vrstu, da bi mo`da jed-

nog dana neko stigao negde da pre`ivi. Zna~i, na{a je obaveza samo

da produ`imo vrstu da bi mo`da 2020. ili 2120. oni koji naseljavaju

ovaj prostor `iveli kao pristojni ljudi. Je l’ mogu}e da smo ba{ taj slu-

~aj?

Ivan Milenkovi}: 

Imam jedan prilog veronauci. Postoji jedan ud`benik koji je pre-

veden sa ruskog, tu imamo slede}u scenu: ~etvoro~lana porodica,

otac, majka, brat, sestra, nedelja, porodi~na, doma}inska atmos-

fera, {ta rade nedeljom pravi Srbi mu{karci – idu na pecanje, {ta

rade `ene – ostaju u ku}i da spremaju ru~ak i ~iste stan. E sad, i

de~ak ima kasicu i devoj~ica ima kasicu, ali kad napune kasice,

devoj~ica naravno ne}e svoje pare da iskoristi nego }e da dâ bratu

da kupi bicikl.

Svetlana Luki}: 

Jesi li video ju~e Dejana Mihajlova?

Ivan Milenkovi}: 

Ne.

Svetlana Luki}: 

Nisi video Dejana Mihajlova? Nije mogao da se seti ko mu je napisao

ono saop{tenje. Totalno se izblamirao. A oni mu ka`u – vi tamo tvrdi-
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te da znate ko je ubio \in|i}a, molim vas recite nam sada pred ovim

sudom ko je ubio \in|i}a.

Ka`e, to je bilo samo u cilju propagande, to je bila politi~ka borba. Pro-

sto neverovatno. Da li ti zaista misli{ da je mit o srpskom nacional-

nom jedinstvu ne{to {to ima veze sa njihovim najdubljim uverenjima?

Ivan Milenkovi}: 

[ta bi bio simptom ne~eg drugog osim ube|enja? Pazi, samo osta-

janje na vlasti, ja nemam ni{ta protiv... uostalom, i \in|i}u su za-

merali da po svaku cenu ho}e da ostane na vlasti, ali meni se ~ini

da je taj ~ovek imao nekakvu politi~ku ideju i da se za tu ideju bo-

rio. Na kraju su ga i ubili zbog takve politi~ke ideje. U tom smislu

~ini mi se da i ovaj ima neku politi~ku ideju. Obnavljanje mita o na-

cionalnom jedinstvu jeste jako bitna stvar u njegovom programu i

u tom smislu se on bori da ostane na vlasti da bi mogao tu ideju da

sprovede. [to ja mislim da je ta ideja jako opasna, to je druga stvar.

Svetlana Luki}: 

Ako mu je kona~ni cilj da obnovi mit o nacionalnom jedinstvu, a onda

na ovaj na~in sara|uje sa Hagom, ure|uje politi~ku, kulturnu scenu,

obrazovanje i onda {ta? I on valjda ho}e da ide u Evropu, ali kako –

kao ponosna nacija?

Ivan Milenkovi}: 

Kao ponosna nacija.

Svetlana Luki}: 

A ko }e da odredi kriterijume? Opet smo sami sebi kriterijum?

Ivan Milenkovi}: 

Da, sami smo sebi kriterijumi, to i jeste problem, jako su nam ni-

ski kriterijumi.

U ovom trenutku, pored te{kog umora ose}am kao da je sve {to ra-
dimo zapravo jako, jako uzaludno. Opet onaj ose}aj zaglibljenosti,
mu~nine. Veoma mi je te{ko da sebe ubedim da sam optimista; ka-
ko? Kada je o \in|i}u re~, ako ni{ta drugo, on bi se mogao nazvati
de`urnim ulep{iva~em stvarnosti. Ja ne mislim da je to bilo puko
ulep{avanje, da je to bila puka {minka, on je umeo ne{to da pokre-
ne. Ne-imanje nikog ko bi bilo {ta pokrenuo dovodi do ovog stanja
hroni~nog umora. Hroni~ni umor nije posledica toga {to radimo
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kao konji po dvanaest sati dnevno da bismo mo`da pre`iveli, nego
zapravo te te{ke atmosfere, ~itave pri~e koja nam ne nudi nikakav
izlaz. Pogledaj na{e studente, svaki drugi `udi da ode odavde, a ne-
mojmo da zaboravimo da su se posle 5. oktobra ipak neki vratili, pa
~ak i ostali, mada ne znam za{to. A pitaj me sad za utisak nedelje? 

Svetlana Luki}:

Koji je tvoj utisak nedelje?

Ivan Milenkovi}:

Jutarnji program BK televizije kada se pojavila ova novinarka ko-

joj je povre|ena noga u Zagrebu kad su navija~i jurnuli na njiho-

vu tribinu, pa je ispri~ala kako su se, jo{ u autobusu ka Zagrebu,

na{i navija~i mobilnim telefonima dogovarali sa manijacima iz

Zagreba da se tuku. Dakle, ugovarali su tu~u. Ka`e, tu~a u toliko i

toliko na Trgu bana Jela~i}a. Nisu ugovorili neku njivu, nego ba{

Trg bana Jela~i}a, jer to mora da se vidi, to je spektakl.

Svetlana Luki}: 

Je l’ to novinarka pri~a javno?

Ivan Milenkovi}: 

Da, to je ona rekla.

Svetlana Luki}: 

@iva nisam {ta }e da bude u nedelju, zna{ da dolazi “Cibona”.

Ivan Milenkovi}: 

Ho}e li da do|u navija~i?

Svetlana Luki}: 

Nema veze, mi ne pravimo razliku. Ako nema navija~a, mi }emo igra-

~e. Ne znam da li si video, istog tog dana u Australiji su posle

dvadeset dve godine igrali srpski tim, “Beli orlovi”, i hrvatski, koji se

zove na primer “Kroacija”, nemam pojma. Tu~a, krvi, policije i zna{

{ta su radili Australijanci? Rekli su im – sad ste igrali i vi{e nikad, za

vas nema vi{e sporta.

Ivan Milenkovi}: 

Mi sve vreme pri~amo o nacionalnom jedinstvu, a nismo ponudili

alternativu. Politi~ko jedinstvo nikako nije isto {to i nacionalno



jedinstvo. Kada govori{ o nacionalnom jedinstvu ti uvek podrazu-

meva{ da ono “na{” mora biti iznad svih i iznad svega. Kada govo-

rimo o politi~kom jedinstvu, e onda tu govorimo o nekakvom kon-

senzusu o bazi~nim civilizacijskim stvarima. Na primer, ubica

mora da bude u zatvoru, a ne sme da {eta ulicom.

Svetlana Luki}: 

Videli ste da je ove nedelje na su|enju optu`enima za ubistvo premi-

jera \in|i}a svedo~io i biv{i ministar policije Du{an Mihajlovi}. Re-

kao je da je odmah znao da je ono kod hale Limes bio poku{aj atenta-

ta, da je mafija bila ja~a od dr`ave, da je posle pobune Crvenih beret-

ki sa njima napravljen truli kompromis. A onda je ~ovek, za ~ijeg je

mandata ubijen premijer i koji je nekoliko meseci pre ubistva Uleme-

ka nazvao gospodinom Legijom, savesnim gra|aninom koji se odazi-

va svim pozivima suda, non{alantno i{etao iz suda. A vi u nastavku

emisije slu{ate mlade pravnike, 24-godi{njake, Vidana Had`ividano-

vi}a i Marka Milanovi}a iz Beogradskog centra za ljudska prava. 

Vidan: 

Mihajlov, ne znam da li mu je uop{te skrenuta pa`nja da on nije
du`an sam sebe da kompromituje.

Marko: 

Njemu je sudija Marko Kljajevi} rekao – znate gospodine, ja mi-
slim da ovde ima elemenata krivi~nog dela, la`no prijavljivanje,
ne znam {ta je sve rekao.

Vidan: 

Direktno, bre, la`ov. Kad se setim one konferencije za {tampu, {ta
je sve rekao.

Marko: 

Direktno treba sad podi}i optu`nicu protiv njega. I ako se ne desi,
onda o na{em pravosu|u ne znam koliko vi{e mo`emo da pri~amo.

Vidan:

Sad opet neki tu`ilac treba da na|e hrabrosti da optu`i ~oveka,
koji je sada koliko znam generalni sekretar vlade. Zna~i, sve {to
su oni uradili Mihajlovu kao sankciju za tu idiotiju koju je uradio,
taj nevi|eni bezobrazluk, to je da se on, hajde, vi{e ne pojavljuje u
medijima.

Vidan
Had`ivida-
novi}

Marko 
Milanovi}



|}
{|

274

18
.0

3
.0

5
.

-

Marko: 

To je uop{te politika DSS-a, tako su uradili i za Mar{i}anina. Ko-

munisti su imali jednu fenomenalnu ideju, ako nisi podoban, mi

te po{aljemo da se “mu~i{” negde u inostranstvu, u nekoj diplo-

matskoj misiji. To je ono {to DSS u stvari primenjuje na svoje

funkcionere. Mar{i}anina su konkretno poslali da bude ambasa-

dor u [vajcarskoj.

Vidan: 

Koga je zamenio, to je jo{ bitnije, Ga{u Popovi}a, jednog od najve-

}ih pravnih stru~njaka, ~oveka koji je sada sudija Evropskog suda

za ljudska prava. Mar{i}anin je do{ao na njegovo mesto. Mi se

stalno brukamo. Trebalo im je {est meseci da se isporu~i jedan od

krunskih svedoka iz Gr~ke u Srbiju.

Marko: 

Pa cela pri~a sa Jovanom Priji}em, da li }e on da bude tu`ilac, da

li ne}e, da li je njemu istekao mandat, da li }e on da ponudi Bagzi-

ju status svedoka-saradnika. To je u`as jedan.

Vidan: 

Ma uop{te, celo to su|enje, to je: sudimo Zoranu \in|i}u. Do|e Le-

gija, evo ga heroj do{ao da nam ispri~a {ta se tamo desilo. Mislim,

kriminalac jedan obi~an koji je pobio pitaj boga koliko ljudi. Ma-

da mi se ~ini da ovaj sudija Kljajevi} relativno kompetentno to vo-

di, ali je opet on dopustio da ovi u|u sa onim majicama u sudnicu.

To samo govori gde se nalazi dr`ava u odnosu na taj, {to ka`e Mi-

{a Vasi}, kartel. To nam ta~no govori ko je iznad koga i ko kome

name}e pravila igre. 

Marko: 

I oni panduri koji su {titili \in|i}evu sestru, oni su ~itali pred

njom Legijinu knjigu.

Vidan:

Ma ko je on da izdaje knjigu usred postupka? Ko je on da izdaje

knjigu? Ista pri~a i sa [e{eljem i njegovim promocijama; ko su ti

ljudi da oni izdaju knjige; Karad`i} u bekstvu izdaje knjigu. Pa po-

gledajte ko je sve postao pisac, ko su ti ljudi da daju svoje vi|enje

stvarnosti van suda, dok su na sudu ili optu`eni. Hajde ti nama na



sud, pa kad ode{ u }uzu lepo kao Biljana Plav{i}, ako ima{ ne{to

da ka`e{ – pi{i iz }uze.

Svetlana Luki}: 

Vi ste pravnici i ve} tre}a generacija koja `ivi u zemlji u kojoj pravna

dr`ava ne postoji.

Marko:

Ni pre toga nismo `iveli u pravnoj dr`avi, Srbi kao narod nikad ni-

su `iveli u pravnoj dr`avi. Kao, Kraljevina je bila jezgro pravde i

pravosu|a, to je glupost.

Vidan: 

I zato je cela ova pri~a koju Ko{tunica i njegovi forsiraju kako ovi

drugi ru{e institucije, totalna glupost. Koje institucije? Nema{ {ta

da ru{i{, treba da gradi{. Zna se kako se pravi pravna dr`ava. Ne

bih sad da zvu~im kao Jakobinci, pravna dr`ava se uspostavlja ta-

ko {to u jednom trenutku nema pravde – rez, i idemo iz po~etka,

gradimo dr`avu. Ali ja ne znam koje mi institucije ovde ~uvamo.

Marko: 

Ne, ovi se sada busaju kako je ovaj parlament neuporedivo bolji od

onog.

Vidan: 

[ta, ne glasaju iz Soluna?

Marko:

Ti si sad imala ovaj skandal oko Zakona o radu, koji je Boris Tadi}

morao da potpi{e. Problem je u tome {to je ovaj Predrag Markovi},

mu~enik, morao da ka`e kako postoji zahtev predsednika Repu-

blike da se o tome ponovo glasa, a Tadi} nije to tra`io. Ne postoji

dokument, sa pe~atom, da pi{e: zahtevamo. Ne postoji. Predsed-

nik dr`ave ima pravo da jednostavno ne potpi{e zakon bez ika-

kvog obrazlo`enja. To je pravo veta, to postoji svuda. Zna~i, i po-

red tog njihovog busanja u prsa da je taj parlament super, opet se

desilo ne{to glupo. Ne}u da ka`em sad – to je njihova krivica, to se

prosto de{ava u jednoj zemlji koja nije zemlja, nije dr`ava. I sad

ne mo`e{ ti da o~ekuje{ da mi dobijemo engleski parlament za pet

godina demokratije. Ovi u Ju`noj Koreji, oni su demokrate pede-

Vidan
Had`ivida-
novi}

Marko 
Milanovi}
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set godina, a opet sam gledao pre neki dan onaj “No comment”, tu-

ku se karate-potezima.

Vidan: 

Ne, ta usiljena demokratija koju mi ovde imamo – haj’mo da se

igramo kulture – to je igra demokratije. I to poimanje opozicije i

vlasti, da opozicija uvek ru{i vlast. Ju~e Hrvatska nije u{la u pre-

govore za pristupanje EU, gost na HRT-u 1 je bio Ra~an, ~ovek opo-

zicije. Nijednom re~ju nije rekao – ovi nisu to uradili, sada ru{imo

vladu. Ne, na{ nacionalni interes je da u|emo u EU, pru`i}emo

svaku pomo} vladi i od opozicije. 

Marko: 

Oni su doneli, recimo, zakon o dostupnosti javnih informacija; je

l’ se sprovelo – nije se sprovelo. Zna~i, ovaj Rodoljub [abi} je ~o-

vek od svojih para narezao pe~at, kupio kompjuter, a to je za{to –

zato {to njemu nisu dali pare. Onda, pre toga je bio zakon o ra-

dio-difuziji, ni to nije radilo kako treba. Najva`niji zakon koji se

ne sprovodi je zakon o saradnji sa Ha{kim tribunalom; je l’ hapse

– ne hapse, ne sprovode ga. Pre toga si imala zakon o sudovima,

gde su oni sad hteli da ustanove nove apelacione sudove – ne

sprovodi se, odlo`eno do 2007, 2009 – nema para. Zna~i, stvar je

u tome da oni donose mnoge zakone za koje prethodno ne obez-

bede kako }e da se sprovedu. Sad, ponekad je to namerno, kao za

Ha{ki tribunal.

Vidan: 

Ako dr`ava ima jedan cilj, a to je da i formalno u|emo u tu EU, on-

da mi nemamo ba{ preteranog izbora, ona ~uvena dva puta, ho}e-

mo li da prilago|avamo zakone realnosti ili realnost zakonima.

Dakle, zakon mora da se donese, ali ne mo`e vlada da se hvali ti-

me {to je samo donela zakon. I da otkucava brojke, ima ih 97. Zna-

te, i “Grand produkcija” izbaci toliko kaseta.

Marko:

Sad si uporedio vladu sa “Grand produkcijom”, a Ko{tunicu sa Le-

pom Brenom.

Vidan:

Pa jeste, nije brojka bitna, dajte donesite dva zakona pa ih sprove-

dite u delo. 



Vidan
Had`ivida-
novi}

Marko 
Milanovi}

Marko:

Ja se zala`em da se hapse oni koji su optu`eni, a to ne zna~i da

imam ne{to protiv njihove predaje, ali ono {to je problemati~no u

svemu tome je, prvo, da se oni nov~ano nagra|uju, i to suvi{e, a

drugo, {to ih tap{u po ramenu, mada pazi, to rade i za Haradinaja,

sa pri~om – ti si heroj, ti se `rtvuje{. I neprekidno pri~aju o toj

pretpostavci nevinosti, kao dok se to ne doka`e, oni su branili svo-

ju zemlju. To je potpuno {izofreni na~in postupanja, ta pretpo-

stavka nevinosti je jedna vrlo specifi~na stvar. Zna~i, ona postoji

da sud tebe {titi u krivi~nom postupku i da tu`ilac treba to da do-

kazuje, a druga komponenta je da ti javno ne sme{ da pri~a{ da je

on ubica, dok se to ne ka`e. Ali, bre, svako ko se optu`uje... posto-

ji osnovana sumnja, postoje dokazi da je on to uradio. Devedeset

posto ljudi koji su optu`eni jesu to uradili, deset posto je nevino.

Mislim, nismo mi blesavi, ne postoje krivi~ni sudovi da gone tamo

neke nevine ljude. To je jedna potpuno pogre{na percepcija. A i to

da se on `rtvuje za mene, to je potpuno pogre{na teza. Razumem

tog nekog generala koji ne}e da ode u neki Hag, jer }e tamo da tru-

ne pet godina, mo`da posle u zatvoru jo{ deset godina, i da ne vi-

di svoju porodicu, ali to je isto i sa svakim ubicom, svaki lopov ima

svoju porodicu i ne}e da ide, ja njega razumem. Zato postoji poli-

cija koja }e da ga hapsi.

Vidan: 

Da li je to deset, pedeset, sto hiljada evra: prvo, {ta }e njemu to da

zna~i u tom zatvoru?

Marko:

Tro{i}e mu sin~i} da vozi auto.

Vidan:

Pa nek tro{i, u krajnjem slu~aju, ako je to cena da se poka`e da je

neko kriv ili nije kriv i da se kona~no do|e do istine. Onaj pragma-

ti~ni deo mene je za to, a ona moralna strana se buni – hajde sad

da platimo i Legiji {to se predao. Da, ali ima i sasvim druga strana

te pri~e. Hapsili smo Milo{evi}a, i eno ga taj isti Milo{evi} kao he-

roj brani svoje gledi{te u Hagu, a onaj koji ga je uhapsio – gde je?

To je klju~na stvar. Ok, pamti}emo mi \in|i}a i ko je i {ta je bio,

ali ne zato {to je on isporu~io Milo{evi}a, bar se ja pla{im da ne}e

tako biti.
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Marko:

Zna{ {ta tu jo{ postoji? Cela ta pri~a o pomirenju, i ja mislim da je

potpuno pogre{no uverenje da je to instant-stvar. Zna~i, sad }e da

donese Tribunal presudu i oni }e svi u to da poveruju, to se nije do-

godilo ni u Nema~koj. U Nema~koj je Nirnberg bio, svi Nemci bre

mislili, donekle ~ak bili i u pravu – to je sud koji su nama pobedni-

ci nametnuli, i oni su radili to isto. Zna~i, da bi se to desilo, po me-

ni, treba da umre generacija koja je to radila, pa }e njihova deca

da pro~itaju tu presudu Tribunala, pa }e da shvate. Zna~i, to je de-

cenijski proces, to }e toliko i da traje.

Vidan:

Ja postajem nervozan 11. marta, to se protegne do 12, onda sam 13.

utu~en i onda kao opet kre}e `ivot. Kad vidi{ onaj njegov sprovod,

hiljade ljudi, i kako stavljaju cve}e ispred povorke... i odjednom su

iza{le stotine hiljada ljudi, koji su ina~e mrzeli \in|i}a... on je

uvek imao samo deset posto popularnosti... to ti je opet primer ko-

lektivne krivice. Onda su se svi setili – jao, pa da mi svi nismo bili

tako zahtevni, mo`da oni njega ne bi smeli da ubiju. 

Koliko god mi smetalo kad se neko deklari{e kao naslednik \in|i-

}eve politike, nekako mi je drago {to je taj pravac i na~in re{avanja

problema nai{ao na jednu vrstu priznanja, da ~ak i oni koji imaju

`estok kompleks od tog ~oveka, moraju da ka`u – ja nastavljam to.

Marko:

Mene je jezivo tu Ko{tunica nervirao. Kad je 12. marta to bilo, ja

sam se stra{no izbeda~io, morao je posle Vidan da me vodi neki

bend da slu{amo. Ko{tunica je sad izveo celu vladu, {to je pohval-

no, zna~i tamo ispred one plo~e, ali onda... i to pokazuje kako je taj

~ovek u stvari bez emocija ili nije do`iveo pozitivnu emociju tride-

set godina... stavlja sad tamo neki slu`benik vlade onaj venac, a

onda Ko{tunica prilazi, ~u~ne i onda name{ta one tra~ice kao na

grobu Neznanog junaka. E, kad sam to video hteo sam da ga zada-

vim. To je takav nedostatak ljudskosti da je to u`asno. Ali dobro,

da je oti{ao na groblje lin~ovali bi ga.

Vidan:

To mi se dopada {to u tom danu jednostavno postoji taj neki ose-

}aj da je to jedna neosporna `rtva koja je podneta i koja je vrede-

la; kao vrednosni sud je vredela.



Vidan
Had`ivida-
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Marko:

Ja mo`da ne volim neke aspekte srpskog mentaliteta, ali moj dom

je ovde. Zna~i, ja }u u svakom slu~aju da odem napolje da magi-

striram i doktoriram, ali ho}u li da se vratim posle toga, zavisi sa-

mo od koli~ine budala koje meni opsedaju `ivot ovde. Ako to bude

u takvom stepenu da to ne mogu da izdr`im, }ao, bi}u Marko Mi-

lovanovi}, Amerikanac, to je prosto meni mentalna ra~unica. Ja

ne}u da ovde sa budalama tolikog stepena delim `ivotni prostor,

prosto ne mogu.

Vidan:

Ko radi ovde, mislim, ko ima {ta da radi, ko ima znanje, stvarno

mo`e lepo da `ivi i nigde nije kao kod svoje ku}e. Druga je stvar da

li `eli{ svako jutro da se probudi{, upali{ televizor i vidi{ neku bu-

dalu.

Marko:

Zna~i, opet iska~e bre, kao iz one kutije Da~i}, pa ti pri~a Vu~ela.

Vidan:

I kad iza|e{ na ulicu, opet vidi{ kako ljudi jedu iz kontejnera. Ja

ne mogu ovde da imam para, kao {to to mogu ovi Kari}i, a da ljudi

umiru od gladi, ja to prosto ne mogu da trpim.

Svetlana Luki}: 

Jednu anketu smo radili 90-ih godina, jedna `ena u bundi, onako fina

gospo|a, rekla je da ide iz zemlje, da nema problema, da ima lovu ali

`eli da `ivi, `eli da nosi bundu, ali da se lo{e ose}a kad nosi bundu u

zemlji koja ovako propada.

Marko:

Sad ti u Americi svi polupristojni Amerikanci vi~u – vidi kakav je

ovaj Bu{ ludak, fa{ista. To u pore|enju sa Srbijom... nemate vi poj-

ma, do|i malo ovde da ti poka`em {ta je budala. 

Vidan:

Oni ne shvataju {ta se ovde de{ava. Kad je bila ona pri~a sa kra-

|om glasova, do|e jedan Amerikanac i ka`e – {ta je uradio, mi mu

ka`emo – pa ukrao je ne znam koliko glasova, a on nama – ma ja bi

njemu jednu tu`bu, pa na sud, pa da vidi on.



|}
{|

280

18
.0

3
.0

5
.

-

Marko:

Jo{ jedan primer, 99. godine bombardovanje, zna~i ludilo. Ja sam

i{ao u Matemati~ku gimnaziju, by the way, ono sve frikovi, iz mog

odeljenja pola oti{lo napolje. Moj jedan drug je dobio stipendiju i

oti{ao na Oksford. I on meni pi{e... bombardovanje, 99. godina, pi-

ju~u ona govna... {to ti ne ide{ na Kosovo da se bori{? \ubre jedno,

od tad ga nisam video, sad kad bih ga video ja bih ga zadavio.

Svetlana Luki}:

Bili su ovo Marko i Vidan, a na kraju slu{ate Ivana Medenicu, selek-

tora Sterijinog pozorja, nastavnika na Fakultetu dramskih umetnosti

i pozori{nog kriti~ara i, shodno tome, vlasnika menad`erske bolesti –

to vam je ono kad se ubijate od posla.

Ivan Medenica: 

Meni je zapalo za oko ne{to {to me brine, jer pripadam krugu lju-

di koji gostuju u “Pe{~aniku”. Brine me mogu}nost da se aktuel-

na vlada poka`e sposobnom. Sve {to smo o njoj mislili i govorili

bilo je izrazito kriti~ki intonirano i naravno i dalje postoji sijaset

primedaba koje mogu da joj se stave. Ali ako je neka vlada do{la

sa tri osnovna cilja: intenzivna saradnja sa Ha{kim sudom i dobi-

janje pozitivne ocene Studije o izvodljivosti, ~uvanje savezne dr-

`ave i dono{enje novog Ustava, a po indikacijama iz medija oni su

na putu da realizuju sve te osnovne ciljeve, onda se postavlja pita-

nje da li ta vlada mo`e da se defini{e kao neuspe{na. I to je ono {to

me brine, jer ni po ~emu, hajde bar po tom nekom dru{tvenom,

kulturnom modelu koji promovi{e, mi nije bliska. 

Ja mislim da mi sada dolazimo u veoma opasnu fazu, a to je da }e

ova vlada na svoj spor, netransparentan na~in ostvarivati male

pomake i rezultate koji }e nas mnogo sporije nego {to smo `eleli,

mnogo sporije nego {to je to \in|i} `eleo, ali uvoditi u Evropu. I

da }emo mi u}i u Evropu i sa ovakvom vladom, s tim {to }emo u

tu Evropu uneti i ceo svoj nera{~i{}en baga`. Neke `elje da ova

vlada ne dobije zeleno svetlo od sveta i da samim tim mi imamo

argument da ka`emo – pa evo, nisu bili dobri – te `elje su nereal-

ne. Ova vlada }e dobiti zeleno svetlo od sveta i tako sporo, mic po

mic nas voditi tamo gde svi `elimo da odemo, ali ne na na~in na

koji to `elimo. 

Ja mislim da }emo na kraju biti suo~eni sa tim da priznamo da je

vlada ostvarila ono {to je proklamovala kao svoje ciljeve. Druga je
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stvar da li smo mi zadovoljni tim ciljevima, ali uspe{nost jedne

vlade se procenjuje po tome da li je ono {to je najavila i uradila.

Milo{evi}, koji je najavio veliku Srbiju, recimo, da ju je ostvario

bio bi uspe{an, bez obzira na to da li se mi slagali ili ne slagali sa

konceptom velike Srbije. Pretpostavljam da je jasno da je ovo ana-

liza situacije, a ne moj vrednosni odnos prema vladi, ali mislim da

moramo biti realni. Jesi li o~ekivala ovakav odgovor?

Svetlana Luki}: 

Jesam, i ja o tome razmi{ljam.

Ivan Medenica: 

Da li moje razmi{ljanje deluje somnambulo?

Svetlana Luki}: 

Ne, mislim da je to pitanje koje treba da postavimo sami sebi, ali sad

}u re}i ne{to {to mo`e biti deo odgovora, mada mi trenutno to nije ulo-

ga. Oni su rekli na samom po~etku, prvi je Dinki} rekao da od ove vla-

de ne treba mnogo da se o~ekuje, pa se ne}emo mnogo ni razo~arati.

Oni su postavili minimum minimuma kao uslov. Drugo, oni su rekli –

evo sad }emo da dobijemo Studiju o izvodljivosti zato {to smo po~eli

da sara|ujemo sa Hagom. To je kao kada su ^er~ila pitali – kako Tito,

pa tamo }e onda biti komunizam, a on im je odgovorio – {ta vas briga,

ho}ete li vi da `ivite tamo. Dakle, mi }emo dobiti Studiju o izvodljivo-

sti, ali ovi ljudi su oti{li u Hag kao heroji. Zna~i, njih ne zanima na{

vrednosni sistem. Mi smo ti koji }e ostati da `ive sa Lazarevi}em kao

narodnim herojem i njegovim sinom sa “oktavijom”.

Ivan Medenica: 

To je upravo ono o ~emu sam govorio. Zapad ima svoje zahteve, a

to da li }emo mi ovde na televiziji da pevamo uz gusle o Lazarevi-

}u ili ne}emo, to je njih ba{ briga. To je na{ problem. Zato mislim

da je situacija dosta pesimisti~na u tom smislu {to i ulazak u

Evropu ne podrazumeva ~i{}enje unutar vlastitog dvori{ta. E sad,

tu postoji ipak jedna optimisti~ka vizija. Ulaskom u Evropu mi

prihvatamo odre|ene civilizacijske standarde. Ti standardi su

forma, forma nije nebitna, forma }e postepeno, na duge staze in-

dukovati i odre|eni sadr`aj, ne znam, ne sme da se pu{i, ne sme

da se pljuje, ne sme niko na televiziji da se vre|a zbog svoje razli-

~itosti. 
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Zna~i, ne}e se desiti da }emo se mi pro~istiti i suo~iti sa samima

sobom sami od sebe i onda kao takvi re}i – Evropo, mi smo se pro-

menili, uzmi nas, nego }emo mi minimum da damo Evropi, Evro-

pa }e re}i – pa hajde, neka i ovo trinaesto prase u|e u celu pri~u,

bi}e tamo na repu, ali bolje s njim nego bez njega, ali mic po mic,

kao svi malogra|ani, polako }emo to prihvatati i onda, mo`da

kroz dve generacije ovo dru{tvo }e iznutra biti su{tinski obnovlje-

no. Samo {to to ne}e biti za na{eg `ivota, to }e biti u nekoj nared-

noj pri~i. 

Svetlana Luki}: 

A {ta misli{ da oni time dobijaju? To je kao dostojanstveniji na~in da

neko ode u Hag, sa nacionalne ta~ke gledi{ta.

Ivan Medenica: 

Jeste, ja mislim da oni zaista veruju u pri~u o nacionalnom dosto-

janstvu. S druge strane, nikada nam nisu rekli – mi vam obe}ava-

mo da }emo dovesti u pitanje lik i delo Nikolaja Velimirovi}a, ni-

su. Oni su nam obe}ali ono {to su nam obe}ali. Ako kroz ~etiri go-

dine ili koliko ostanu na vlasti ta obe}anja budu realizovali, bo`e

moj, svi|alo se to nama ili ne, oni }e biti uspe{na vlada, koja }e s

tih pozicija veoma pretendovati na naredni mandat. Tako da mi-

slim da ova politi~ka konstelacija mo`e biti never-ending politi~-

ka konstelacija. Onda se postavlja pitanje gde }e se tu DS, koji je

sada u dosta velikim lutanjima, postaviti i na}i. Ako pro~itamo u

novinama da se bez DS-a u skup{tini stvara dvotre}inska ve}ina

za izglasavanje novog Ustava, to po samu DS uop{te nije dobro.

Zna~i, SPS vladin predlog prihvata, javno o tome govori, i postoji

velika mogu}nost da }e to u~initi i radikali i oni }e se svi oko jed-

nog modela objediniti. Ako se to desi, ako se desi i pozitivna oce-

na Studije o izvodljivosti, onda je DS u sve ve}em politi~kom pro-

blemu. 

Slu{ao sam ovih dana Vesnu Pe{i}, ona se su{tinski zala`e za

vrednosti gra|anskog, liberalnog, otvorenog dru{tva. I ona je veo-

ma zanimljiv politi~ar, jer u`asno narodski ume da plasira neke

stavove koji su po definiciji malo komplikovani za obi~an narod,

ona to zaista briljantno radi. Ona je populista u formi, a ne po sa-

dr`aju. Ona ume u emisiji da lupi rukom o sto kao u kafani i da ka-

`e – ma ljudi, molim vas, jeste vi normalni, ma ovaj je }aknut. Ima

jedan sceni~an nastup, populisti~ki nastup, a sadr`aj nije populi-
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sti~ki i njena idelogija nikad nije bila dovedena u pitanje kao kod

Tadi}a. Mi znamo u kom pravcu bi ona vodila dru{tvo. 

Bila mi je simpati~na, gledao sam je i u nekoj emisiji na Pinku sa

Vukom Dra{kovi}em. I prvo, bilo je dirljivo, jer je tu falila tre}a

osoba iz grupacije Zajedno. Znamo da su Vuk i Vesna nekad imali

potpuno razli~ite ideolo{ke koncepte, a sada imaju nekih dodir-

nih ta~aka i videla se ljudska toplina u njihovoj komunikaciji. Vo-

diteljka je nekoliko puta poku{avala da ih sukobi, isprovocira, ali

to nije prolazilo. Delovali su kao stari drugari, koji su sva{ta za-

jedno pro`iveli, i batine i ostalo, i sad bez obzira na sve nespora-

zume, ne mo`e sad tu neka voditeljka da ih natera da kidaju jed-

no drugome gu{u. 

Bile su veoma zanimljive i one poruke gledalaca {to idu dole, kao

SMS. To znamo, kad Vukovi negde gostuju ili radikali, postoji ~i-

tava vojska zadu`ena za ono – Vu~e, najbolji si, Vojo, care i tako

dalje. Ali Vesna sigurno nema takvu grupaciju i ti Vukovi obo`a-

vatelji su svi pozdravljali Vesnu. Kao da se tu prepoznaje potreba

ovog naroda za tom pri~om iz {etnji 96. i 97, koje su bile, slo`i}e-

te se, najja~i, najautenti~niji otpor nekom mraku koji smo do`i-

vljavali. Nije ~udno da ba{ u tim projektima nije bilo Ko{tunice.

Bilo je nekih poruka kao – Vesna, ti jedina mo`e{ posao da nasta-

vi{. ^ini mi se, koliko je verovati SMS porukama na Pinku, da ta

energija negde jo{ uvek postoji. 

Eto, Vesnu sam izdvojio kao neku zanimljivu staru-novu pojavu

osobe koja populisti~ki ume da plasira ideje koje to nisu. Mislim

da je to jedan dobar model. Ona nikad ne}e relativizovati i revidi-

rati svoj odnos prema Hagu, prema ratovima, ali to ka`e ovako –

bo`e, ljudi moji, vlada Republike Srpske je priznala da je bilo

7.800 ubijenih, pa {ta mi onda jo{ imamo da pri~amo ovde i za{to.

Pitala si me za Tadi}a, pa sam onda pore|enjem do{ao do pri~e o

Vesni, jer mi se ~ini da kod nje ima marketinga, ali ima i sadr`aja,

ideolo{kog, veoma jasno profilisanog i za mene li~no veoma pri-

hvatljivog. S tim {to njen marketing nije nikakav projekat, nika-

kvi timovi iza toga ne stoje, ona se sigurno sama obla~i, ne obla~e

je Pera, Mika, @ika. Njen marketing je njen karakter.

Svetlana Luki}: 

[ta ako ova vlada nastavi da traje godinama i jo{ se ispostavi da iz

sveta ipak dobija pozitivne, prelazne ocene. 
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Ivan Medenica: 

Prelazne ocene, da, dobija}emo dvojke.

Svetlana Luki}: 

E sad, {ta }emo da radimo sa svim tim {to vidimo iznutra, i “oktavi-

ju”, i patrijarha koji prima Lazarevi}a i Vuksanovi}a koji govori – ima-

mo najbolju veronauku u Evropi, Tadi}a koji ka`e crkvi – kako da ne,

vi treba da se me{ate, mi ~ekamo va{ savet.

Ivan Medenica:

Bori}emo se sa time na individualnom planu, menja}emo stvari u

svojim sektorima, to }e biti paralelne Srbije. Zna~i, koegzistira}e

ceo taj mi{-ma{ sva~ega, ubice ljube patrijarhu ruku, ali se zato u

nekom muzeju moderne umetnosti prave razgovori na temu quire

studies i prate ih adekvatni umetni~ki performansi. To }e biti jed-

no `ivopisno, {izofreno dru{tvo, ali ne verujem da }e se ono ujed-

na~iti, profilisati u onom smislu u kome ti govori{. Mislim da mo-

`e da se desi jedan pozitivni feedback sa na{im ulaskom u Evro-

pu, kad dobijemo tu dvojku, pa onda kao dvojka{ ima{ ve}e obave-

ze nego onaj ko ima jedinicu. Onaj ko ima jedinicu ni ne mora da

ide na ~asove, onaj ko ima dvojku mora da ide na ~asove, jer je to

jedini preduslov da dobije trojku. Pa }emo mi onda u toj borbi za

trojku mo`da malo da shvatimo da neke stvari ne mogu ba{ da se

rade. Ja mislim da sve po~inje od nivoa re~nika, da }emo tu neke

stvari u medijima morati da pro~i{}avamo, da ne}e mo}i direktor

dr`avne televizije da ka`e – ti si dojilja mafije. 

Ve} du`e vreme imam jednu perverznu ideju, a onda mi je neko re-

kao: uop{te nisi originalan, mnogim ljudima je to palo na pamet.

Mi stalno imamo predstavu o tome da je Ko{tunica nedovoljno

sposoban ~ovek koji `ivi u pro{losti, mitovima, a kako je pokojni

premijer \in|i} bio u`asno racionalan, pragmati~an, gotovo ma-

kijavelisti~ki orijentisan politi~ar. A sad, kako se izvesnost Studi-

je o izvodljivosti poklapa sa dvogodi{njicom \in|i}eve smrti, ~ini

mi se da je situacija potpuno obrnuta. \in|i} je bio vizionar, ~o-

vek ideala, nervozan i brz da te svoje ideale ostvari, gotovo utopi-

sta. Naprotiv, Ko{tunica je veoma pragmati~an, racionalan, veo-

ma makijavelisti~ki orijentisan, poznaje svoj narod mnogo bolje,

daje minimalne zadatke, mi se ne borimo za peticu. \in|i} je hteo

da sko~i sa jedinice na peticu, a mi se borimo za dvojku, to }e ovaj

narod pre da proguta. Imam utisak da odnos \in|i}a i Ko{tunice
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kao dve simboli~ke figure na{e politi~ke scene mo`e potpuno da

se obrne. Da s jedne strane ugledamo vizionara, utopistu, ispred

svog vremena, nerealnog, krajnje nerealnog. Mislim da }e, {to vre-

me vi{e proti~e, njegova politika biti sve vi{e tako ocenjivana. I s

druge strane imamo jednog veoma pragmati~nog, racionalnog ~o-

veka koji ~vrsto vodi svoju pri~u. E sad, {to {ezdeset ljudi koji se

vrte u “Pe{~aniku” to ba{ ne vole i jo{ tri hiljade koji slu{aju, mi-

slim, na{ problem. Niko nam ne brani da se iselimo iz ove zemlje,

ukoliko to vi{e ne mo`emo da trpimo. Ali opet, ne `elim da budem

pesimista, eto, narcisoidno ponavljam moju metaforu, kad se do-

bije dvojka, onda }e{ ve} i za tu trojku morati jo{ neki doprinos da

da{, a to }e nas pribli`iti su{tinskoj izmeni dru{tva.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Ivan Medenica, on kleve}e i la`e, nije {ezdeset nego

sedamdeset ljudi, {to je enormna razlika, i nije tri hiljade slu{alaca ne-

go sto hiljada.

|} {|-
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ZLATNO DOBA

Podela u DOS-u na one koji su za modernizaciju Srbije i
tzv. legaliste je jedino zdravo {to se dogodilo na politi~-
koj sceni Srbije u poslednjih dvadeset godina...

Ljudi nisu automati, istorija nije gola retrospektiva... 

^itajte Stojana Cerovi}a...

Stojan Cerovi}, novinar

Mileta Prodanovi}, slikar i pisac

Olga Popovi}-Obradovi}, profesorka

Todor Kulji}, sociolog

Bo{ko Obradovi}, glavni i odgovorni urednik 
Dveri srpskih
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Svetlana Luki}:

Na dana{nji dan pre {est godina osvanulo je isto ovakvo blistavo ju-

tro, bio je to prvi dan bombardovanja Jugoslavije. A ~ovek koji je do

njega doveo, a onda u junu proglasio pobedu, od jutros }e opet u Hagu

nastaviti, onako spokojan i nadmen, svoju bitku protiv, kako je govo-

rio, drogiranih mladih NATO-ubica i domicilnih ni{tarija. On je nad`i-

veo Zorana \in|i}a, nad`iveo je i Stojana Cerovi}a. 

Danas }e u Beogradu biti sahranjen Stojan Cerovi}, a po~etak “Pe{~a-

nika” je posve}en njemu. Petog oktobra smo se radovali zajedno, 12.

marta zajedno bili o~ajni, a izme|u se raspravljali o Hagu, Ko{tunici,

Tadi}u i svemu ostalom.

Stojan Cerovi}: 

19. 10. 2000.
Trebalo bi da imam tridesetak godina manje, pa da budem jako
odu{evljen, ali doga|aj jeste ogromnih razmera i jeste za neko
odu{evljenje. Prvi put valjda u `ivotu imao sam ose}anje neke vr-
ste ponosa. Obi~no se ne ponosim skoro ni~im, niti mislim da ~o-
vek ima neko naro~ito pravo da se ponosi bilo ~ime. Ali ovog puta,
skoro sam ose}ao tako ne{to, kao sad mi je ba{ zgodno {to sam iz
te zemlje. To je bilo neizrecivo prijatno. I to bi bilo sve. Nisam
imao nikakvu naro~itu zluradost prema biv{em re`imu, mada mi
se ~inilo da je najbolje {to se moglo uraditi sa tim nekim ljudima,
recimo sa televizije, da tako dobiju malo batina. I to je otprilike to. 

Prosto, ceo doga|aj mi je izgledao skoro perfektno, rekao bih da je
to na kraju ispalo bolje nego da je Milo{evi} priznao poraz u pr-
vom krugu. ^ak mi se dopada i {to to nije slomljeno u jednom da-
nu i {to imamo i neki tako produ`eni efekat. Bagerska ideja, Ot-
por i svi oni, to je sad zbilja jedna duboka promena. I kako god se
oni dr`ali, to vi{e ne mo`e biti ni nalik Milo{evi}evom re`imu. Ne
vidim da bi iko imao razloga da se brine oko toga. Nije to prome-
na tipa – iza{ao Milo{evi}, u{ao Ko{tunica, daleko od toga. Ja
znam ve}inu njih, oni su prosto jedan valjan svet, uglavnom. Bi}e
tu i me|u njima uskoro nekih sukoba, bi}e verovatno podela unu-
tar DOS-a, verujem da }e se ta koalicija mo`da posle izbora u Srbi-
ji ili kasnije raspasti na neke dve-tri grupe, {to je sve normalno. 

Srbija je toliko radikalno okrenula le|a tom re`imu, {to se videlo

na izborima, i veli~anstvenost ove stvari je u tome {to, ne samo da

je Milo{evi} izgubio izbore, nego {to su tu nestali svi drugi: vi{e

nema ni Vuka Dra{kovi}a, [e{elj je prakti~no sveden na neku ra-
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zumnu i bezopasnu meru, nema ni JUL-a i to je stvarno radikalno

druga zemlja. Da li }e Milo{evi} odgovarati u Hagu ili ne}e i da li

}e biti izru~en, to je stvar koja ovde, lokalno, vi{e ne doprinosi ni-

~emu. Verujem da }e na kraju do}i do nekog su|enja, ako se bude

mogao izbe}i taj spoljni pritisak u pravcu izru~enja u Hag, {to bih

ja voleo da se nekako izbegne. Dakle, on }e verovatno do}i na ne-

ki sud ovde i jako }e me zanimati da vidim kako }e to da izgleda,

{ta bi on uop{te mogao da ka`e na sve te teme. Njegova pri~a je,

pretpostavljam, svetski zanimljiva.

25. 01. 2001.

Kad ima{ toliku vlast, ljudi onda tra`e sve i odmah i gledaju samo

u taj DOS i u tu vladu. To o~ekivanje je nekako utrostru~eno zbog

toga {to su oni ba{ tako, ako ho}e{, i pravedno pobedili. Pobedili

ste tako apsolutno, svi su bili za vas, hajde sad dnevno proizvodi-

te neka ~uda. I oni zbilja rade po 25 sati dnevno, ali istovremeno

je ta~no da u pravom smislu sistem nije profunkcionisao. Neki

ljudi padaju na nos u ministarstvima, a ostatak naroda manje-vi-

{e sedi i gleda i tra`i da se sad tu ne{to isporu~i. To uklju~ivanje

dru{tva u tu tranziciju nekako nije uspelo i mislim da je vlada tu

ne{to propustila da uradi. Nekako nisu uspeli da animiraju ljude,

ne znam ta~no {ta se dogodilo. 

Ova zemlja je iscrpljena, u`asno umorna. Jako mnogo ljudi je pro-

lupalo, prosto mentalno se lo{e dr`imo, tako da, ako se izvu~emo

iz ovoga to }e biti veliko ~udo i podvig velikih razmera. Nije do-

voljna politi~ka volja, treba}e nam i sre}e, ne znam, bilo bi dobro

da nam neko i malo pomogne, pretpostavljam, ali ne znam kako to

ide. S obzirom da imam neke crne slutnje kad slu{am onog mini-

stra Mihajlovi}a i to njegovo dru{tvo, bojim se da nam zbog mafi-

je preti neka vrsta dru{tvenog sloma i da }emo mo`da mi biti ne-

ka zemlja neuspele tranzicije. Ne moramo mi pro}i kao Ma|ari,

^esi, Poljaci, Slovenci. Mi uop{te nismo sasvim nepovratno na

tom putu. Postoji neka politi~ka volja da se to tako napravi i

ostvari, ali izgleda da postoje dosta jake te sile nekog raspada, ko-

je poti~u iz tog kriminalizovanog dru{tva, koje su mo`da suvi{e

mo}ne. Pitanje je kako }e to uop{te i}i.

Ne mislim da }e \in|i} da odustane, ali to {to on gleda izbliza je ve-

rovatno prili~no stra{no. I on sad gleda na koji na~in da se to hen-

dluje, kako ti da re{i{ problem, a da te ne ubiju, recimo. I to ljudi ko-

ji nisu suvi{e daleko od njega. Malo se bojim te raspadljivosti i za-
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to nisam toliko strog. Nekako mi se ~ini da stvari jo{ uvek mogu da

kolabiraju. Nije uspostavljen osnovni dru{tveni konsenzus ni oko

jedne jedine stvari, to zna~i da dr`ava prakti~no jo{ ne postoji. 

Ima jako mnogo onih koji u stvari ni{ta ne prihvataju od te dr`a-

ve, ni jedan jedini simbol, ni{ta, ni granice. Misle da je to ostatak

ne~ega koji jo{ treba da se ru{i. Nekad me to brine, ~ini mi se da

to mo`e jo{ da se raspada, a trebalo bi negde da se podvu~e crta.

Ovde }e mnogo ljudi re}i, ne znam, to sa Crnom Gorom, {ta }e nam

to. ^anak svako malo ka`e kako je Beograd grani~ni grad. Ako je

legitimno za nekoga ko je predsednik skup{tine te pokrajine, da

se {ali na taj na~in, mislim to je krajnje zabrinjavaju}e. 

Povremeno pomislim kako je to mo`da neko prokletstvo, kako je

Srbija u stvari zemlja nezavr{enih poslova i sve je uvek ostavlje-

no otvoreno, svaki problem. Nismo se dogovorili kojom azbukom

pi{emo, pazi, mi smo jedina zemlja koja pi{e sa dva alfabeta rav-

nopravno, dva kalendara su u opticaju, a ako to nismo re{ili, {ta

smo. Volimo da `ivimo bez jasno utvr|enih ~injenica, ~ak i kad su

to vrlo akutne ~injenice, zato da bismo imali sve te teorije, da bi

svako mogao da bude u pravu. Sad svako dovodi u pitanje koliko

je gde bilo mrtvih i bi}e opet rat ako mi ne znamo ko je koga gde

ubio prethodno, je li to utvr|eno ili nije, jesmo li ustanovili neke

krivce ili nismo. Ako nismo, onda sve teorije jednako va`e. 

Se}am se da se uvek govorilo o tome da je u Jasenovcu ubijeno mi-

lion Srba, to je cifra srpskih nacionalista. Pouzdano je utvr|eno da

je bilo ukupno oko milion `rtava u celoj onoj biv{oj Jugoslaviji to-

kom II svetskog rata iz svih mogu}ih razloga, iz svih naroda. Me-

|utim, to nikoga nije zanimalo, nikom nije smetalo da ka`e – ne,

samo u Jasenovcu, samo Srba – milion. Ovde postoji ta kultura slo-

bodne rasprave bez ikakvog obaziranja na fakte. To je u`asno neo-

perativno, ne vodi nikud, to stalno pravi neke magle, sve je sporno.

Ovde se nekako ne ide dalje, nego se manje-vi{e stoji u mestu. 

Zato mi se ~ini da ipak ta vlada, koja je nekako na zemlji i barata

nekim ciframa i poku{ava da stvori atmosferu nekog racionalnog

pristupa stvarima i neke operativnosti, ipak zaslu`uje, u meri u

kojoj uspeva u tome, neku pohvalu.

12. 04. 2003.

\in|i} je pobedio posmrtno. \in|i} posthumno stoji najbolje, on je

prosto poginuo za svoje uverenje. On je svojom smr}u otvorio vrata
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vi{e nego ikad toj politi~koj opciji. E sad, gubitak je naravno ogro-

man, ta~no je da bi on li~no bio najbolji realizator te politike, ali on

nije imao taj legitimitet dok je bio `iv. Naravno da to nije bila njego-

va stvarna `rtva, nije on odlu~io da to uradi, ali je tako ispalo. Ljudi

su poverovali da je Zoran \in|i} stvarno stavio svoju glavu u torbu

i rekao – evo, ja dajem glavu za ovu stvar, ima li nekog ko je spreman

na istu takvu `rtvu – nema nikog. To je pomalo mitska reakcija, ma-

lo iracionalna, iz nekog nivoa kolektivne svesti, odakle ljudi prepo-

znaju da je to stvarno velika `rtva koja mora da se prizna. Morate da

ka`ete – ~ekajte, ako je ovaj ~ovek poginuo za tu stvar, pa tu mora da

ima ne~ega mnogo ve}eg nego kod onih koji samo pri~aju. 

On je stvarno reprezentovao ovu zemlju mnogo bolje nego {to ova

zemlja to zaslu`uje. On je izgledao pred svetom sto puta bolje ne-

go iko ko odavde dolazi i bio je briljantan u mnogo ~emu, tu nema

nikakve sumnje. Ali on se zaglibio u velikoj meri, prosto nije mo-

gao mnogo, ni spolja nije imao mnogo jaku podr{ku, ni iznutra.

Prosto je to nekako stajalo, onako skoro u mestu, iako je on proiz-

vodio neko ose}anje dinamike.

Svetlana Luki}: 

U stvari, trebalo je da se desi neko ~udo u Srbiji da bi liberalno-demo-

kratske snage, koje tako zovemo, dobile veliku {ansu. I to ~udo je bilo

njegovo ubistvo. 

Stojan Cerovi}: 

Ta~no se to dogodilo, tako je. To je kao iz narodne pesme, kao pred

po~etak bune na dahije, kad treba da se dogodi veliki prevrat, pa

svi ~ekaju neki znak s neba.

11. 10. 2003.

Svetlana Luki}: 

Poslednji put kad smo razgovarali, to je bilo mo`da mesec dana posle

\in|i}evog ubistva i ti si tada rekao da nikada liberalno-demokrat-

ske proevropske snage u Srbiji nisu imale ve}u {ansu nego posle nje-

gove smrti. Da smo tada dobili nekakvu drugu {ansu. Da li misli{ da

su ljudi iz njegove stranke, a i svi mi zajedno potro{ili taj kapital ko-

ji smo stekli njegovim ubistvom?

Stojan Cerovi}: 

Jesmo, mislim da si u pravu. Pre svega, pokazalo se da je njegova

smrt suvi{e veliki gubitak. Nije bilo prave zamene za njega i za to
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vo|stvo. Sad ovo izgleda kao da navijam za nekog jakog vo|u, ali

nije to u pitanju. Prosto, u zemlji u kojoj ba{ nemate dovoljno sta-

bilnih institucija i nekih usvojenih ~vrstih pravila igre, vrlo je va-

`no kakvi su vam ljudi na ~elu. Taj problem liderstva svuda posto-

ji, i u stabilnim demokratijama, iskusnim dr`avama. Vrlo je va`no

ko je na ~elu stranaka ili vlada. Tako da zemlja jeste u pravom

smislu te re~i ostala bez vo|stva.

Posle petog oktobra trebalo je biti jako pozitivan, pomo}i da se

ne{to od te pozitivne energije preto~i u neku dr`avotvornu akci-

ju. Tu \in|i}evu vladu je trebalo jako podr`avati, u stvari. Mi-

slim da je trebalo da i \in|i} i Ko{tunica na|u nekakav na~in da

opstanu zajedno, to bi bilo najbolje {to se moglo desiti u ovoj ze-

mlji. Mediji nisu podr`ali \in|i}evu vladu u meri u kojoj je ta

vlada zaslu`ivala da bude podr`ana. Ja se se}am da smo mi pri-

~ali jedanput o tome, ba{ si ti bila rekla – pa, ja ne znam bolju eki-

pu od ove. 

A istovremeno niko nije hteo da hvali tu vladu, niko nije hteo da

ka`e – ba{ su odli~ni, niko to nije radio. Ako ti vidi{ da ima{ naj-

bolju ekipu na vlasti, boljem ne mo`e{ da se nada{, ni~emu bo-

ljem. [ta sad ho}e{? Pa {to nismo podr`ali tu vladu? [to nismo re-

kli da je \in|i} daleko najbolji premijer koga smo mogli da ima-

mo i da uskoro ne}emo imati ni{ta sli~no? Naravno, nismo mogli

znati da }e ga ubiti, mi smo mislili da }e on i ovako pobe|ivati

stalno po{to je bio onoliko nadmo}an. 

Meni se ni{ta nije svi|alo to sa Otporom – samo vas gledamo. [ta,

bre, samo gledate? Uzmi lopatu i kopaj ne{to, {ta ima da gleda{?

Gledaj ako ho}e{ usput, ali radi ne{to. Mislim, ~emu sad taj gard,

kao svaka vlast je ista. I Otpor je lansirao tu teoriju o tome da se

ni{ta nije... kako be{e ono?

Svetlana Luki}: 

Sve je isto, samo njega nema.

Stojan Cerovi}: 

Ne{to gore od toga se nije moglo re}i, totalno pogre{no. Posle 6.

oktobra smo postali razo~arani. Stani, za{to smo bili razo~arani

tako brzo? Mo`da je ta vlada mogla i du`e da traje, mo`da je to sve

moglo i malo bolje da ide, umesto {to smo svi bili onako kao zalju-

bljene {iparice – de~ko me razo~arao.
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06. 05. 2004.

Malo me sekira DSS, oni su sada dobili mandat, treba da preuzmu

neku inicijativu, a njima je svaka ideja o preuzimanju inicijative

strana. Godinama su gradili svoj identitet oko toga da budu kise-

li kriti~ari svega postoje}eg. Jedan mali, elitni klub kome ni{ta ne

valja. Ko{tunica je neobi~an politi~ar po tome {to u stvari ne `eli

vlast, vlast koja zna~i odgovornost i ovla{}enja da ti ne{to uradi{.

On ne `eli da uradi bilo {ta i ne `eli da ima ikakva ovla{}enja, a po-

gotovo ne podnosi odgovornost za bilo {ta. Zbog toga se sekiram,

{to vidim da smo sad dobili mandatara koji ne `eli da ima mandat.

I onda gubimo silno vreme.

Mileta Prodanovi}: 

Kada mislim o Stojanu pada mi na um jedna re~ koja je, kao i mno-

ge re~i oko nas, bila devalvirana i zloupotrebljena, ali ja to vidim ve-

oma ~isto u njegovom slu~aju. On je meni nekako uvek li~io na ne-

kog viteza, u smislu kodeksa ~asti i jednog nepokolebivog stava ko-

ji je na jedan nenametljiv, skroman na~in bio ekspliciran. Neko je

dobro primetio da Stojan u svojim brojnim komentarima i kolum-

nama nikada nije povisio ton. On je u onim najcrnjim trenucima

ljudima koji su to ~itali ukazivao na pukotinu kroz koju je mogu}e

na}i izlaz do nekih boljih trenutaka. I naravno, kada se sve ovo ova-

ko desi, ~ovek se upita za{to mamlazi i mazge `ive tako dugo.

Svetlana Luki}: 

Stiglo je mnogo komentara na sajt B92 i mnogo ljudi je pisalo, valjda

zato {to paralelno gledaju proces Milo{evi}u, a nedavno je bila i godi-

{njica od ubistva \in|i}a, pa ljudi vide kako je onaj ~ovek u Hagu u

punoj formi, a da jedan po jedan, od tih va`nih ljudi koji su u~estvo-

vali u obaranju tog re`ima, nestaju.

Mileta Prodanovi}: 

Da, mo`e se re}i da re`im Slobodana Milo{evi}a svakim danom

do`ivljava novu inkarnaciju i novi revival i utoliko }e praznina

koju Stojan ostavlja za sobom biti te`a za sve ljude koji ostaju.

Mo`da poveden intonacijom njegovih kolumni, prosto odbijam da

budem paranoik, odbijam da budem teoreti~ar zavere, mada ne bi

bilo zgoreg primetiti sve {to se ovog trenutka de{ava oko nas, pa

bilo to su|enje ubicama premijera \in|i}a ili lepljenje antisemit-

skih plakata koje eto ba{, za divno ~udo niko od policije nije ni pri-

metio, a ceo grad je izlepljen. 
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Kada ~ovek sve to negde uve`e, onda ima razloga za nespokojstvo

i mogu}e je uspostaviti paralelu izme|u Zorana i Stojana, iako su

po temperamentu bili razli~iti. Ono gde su bili srodni jeste ta

okrenutost ka budu}nosti i svest da je ovom narodu, koji je pono-

vo ubijen kao da je ponovo 93, dakle, da nam je zaista potreban ne-

ko ko }e da istr~i ispred gomile i da nas ohrabri.

Stojan Cerovi} u nedeljniku Vreme, 30. 04. 2004.

Su|enje ubicama predsednika vlade postaje glavna tema izborne

kampanje. Predsedni~ki kandidati i njihovi {tabovi i navija~i stre-

pe ili pola`u nade u neke svedoke, a optu`eni opet imaju svoje

kandidate u koje se uzdaju vi{e nego u advokate. Sre}a {to su na

vlasti legalisti, ne smem ni da pomislim {ta bi bilo da su umesto

njih koji drugi. 

U ovoj stvari radikali i njihov Nikoli} sada su po strani. Oni ~eka-

ju drugi krug, a u sudnici se odmeravaju snage i argumenti stare

i nove vlade, tj. njihovih kandidata. Crvene beretke, pristalice po-

liti~kog ubistva, op{irno u medijima obja{njavaju svoja uverenja

i dokazuju rodoljublje, tako da nema razloga da se do izbora ne po-

javi u sudu i sam Lukovi} Legija i da sedne u publiku. Skoro sam

siguran da niko ne bi ni poku{ao da ga uhapsi. 

Ako, dakle, iz {taba Borisa Tadi}a ne budu svakodnevno podse}a-

li narod da nije \in|i} ubio Zvezdana Jovanovi}a nego obrnuto, na

kraju }e neko predlo`iti da se onaj plato kod Trga Republike prei-

menuje u, recimo, Legijina gradina ili Venac Crvenih beretki. U to-

ku je operacija ube|ivanja naroda da ubistvo mo`e biti bogougod-

no delo. U Milo{evi}evo vreme to se nije radilo, ubistva su se pori-

cala, sada samo {to se ne slave. 

Eto, a zamislite da na vlasti nisu legalisti. Da li }e Boris Tadi} po-

bediti, nije stvar njegova ni njegove stranke. Na izborima }e se

o~igledno glasati i o tome {ta se dogodilo 12. marta pro{le godine,

da li je ubijen premijer \in|i}? Ako jeste, da li je to dobro za ovu

zemlju i ovaj narod? Ako jeste, da li su ubice u stvari heroji? Ako

jesu, da li su svi oni ljudi koji su tugovali, palili sve}e, hodali u

onoj beskrajnoj povorci do Aleje velikana, samo budale ili ne{to

gore? Ako je sve to tako, onda za{to Mar{i}anin ne bi bio predsed-

nik? A na slede}im izborima, ako sve bude u redu i ako se nastavi

ovim putem, ozbiljni kandidati mora}e da doka`u da su li~no u

stanju da nekoga li{e `ivota.
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Stojan Cerovi}: 

05. 11. 2004

Ovde postoji ta psihologija izolacije, na koju smo se navikli u ono

vreme Slobino, i jo{ smo negde izvan sveta. Tek kad iza|e{ iz ze-

mlje primeti{ da uop{te postoji neki spoljni svet. I mi primamo te

vesti, ~ak i kad se na nas odnose, kao neku apstrakciju, ne znamo

ni da li da verujemo u to, da li uop{te postoji ta EU, {ta je to ta~no,

{to bismo mi obra}ali pa`nju na to. Ako nam neko odande isposta-

vi neke zahteve, zbog toga se sekira nekoliko ljudi u ministarstvu

spoljnih poslova, a mi ostali – ni{ta, koga se ti~e to. Mi `ivimo i da-

lje potpuno onako autisti~no, u svom nekom svetu, mi to vidimo u

medijima kao neku vest, ali to je kao s Marsa. 

Ja ipak koliko-toliko pratim {ta se doga|a napolju, ali moram da

ulo`im veliki napor da ostanem zainteresovan i da me stvarno za-

nima i da stvarno razumem {ta se doga|a i da ubedim sebe da me

se to ti~e. To me ko{ta, prosto, na tome mora da se radi jako. Ja mi-

slim da je to mo`da i klju~ uspeha radikala, ta psihologija izolaci-

je, oni govore u ime te izolacije i ube|uju ljude da to ionako nema

veze. Mi }emo ostati izolovani, svejedno, mi smo tu gde smo, Evro-

pa je tamo negde. U tom smislu oni su apsolutno ve}inska stranka. 

Veliki zadatak politi~ke pameti doma}e i ne~ega {to zovu demo-

kratski blok jeste da prona|u na~in da poka`u ljudima da to ba{

nije tako. Da Nikoli}, ~ak i ako ta~no opisuje realno stanje zemlje,

da prosto nije dobra politika kad se ka`e – tu se ne mo`e ni{ta ura-

diti, mi smo ionako izgubljen i propao slu~aj, nemamo budu}nosti,

nema nade nikakve, hajde da mi `ivimo onako kako smo nau~ili,

ne moramo da ratujemo, ali ne}emo ni da se dru`imo sa ostatkom

sveta. Eto, to bi bila neka poruka radikala, a to treba zbilja ubedlji-

vo da ospore ljudi koji `ele da promene ne{to u ovoj zemlji i to

stvarno nije lako. Mislim, i dalje radikali zvu~e nekako realisti~ni-

je na tim televizijama, u tim debatama, oni zvu~e kao da svi drugi

{ire neke iluzije i zablude, a oni govore kako stvari stvarno stoje. 

Znam mnogo ljudi iz nekih tih na{ih krugova koji su o \in|i}u go-

vorili sve najgore dok nije ubijen, pa su onda shvatili da je tu u pi-

tanju bilo ne{to drugo i promenili ton. Toga je bilo, Svetlana, ja se

jako dobro se}am. I vrlo malo je on imao neke stvarne podr{ke od

ljudi koji su zapravo bili du`ni da ga podr`e. Ja se sam ose}am po-

nekad onako kriv zbog toga. Kako mi to nismo rekli? Kako nismo

videli da je to bio najsposobniji premijer koga smo ikad imali? A

bio je. 
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Nije na{ posao samo da pljujemo vladu, ne treba samo da budemo

kriti~ari ne~ega. ^ak se videlo u poslednjih par meseci da se oko

njega pravi skoro kao neka zavera i da on postaje sve vi{e izolo-

van i da ne}e mo}i da mrda dalje, da se tu ne{to lo{e sprema, i ni-

{ta. Mislim, mi imamo neku vrstu mo}i sa ovim mikrofonima i

tom javnom re~ju. Kako smo mi to koristili? Evo, taj slu~aj sa \in-

|i}em, kad se sad setim, mogli smo da imamo razne primedbe i

kritike kakve god ho}emo, ali trebalo je da znamo i da {aljemo tu

poruku javno da je to ono sa ~im raspola`emo, boljeg nema, a ne

da se pravimo da iz malog d`epa mo`emo da izvadimo hiljadu bo-

ljih kandidata nego {to je bio on. Nismo ih imali. Je l’ nam mirna

savest oko toga? Ja mislim da nije. Prema tome, ja ho}u da u sva-

koj budu}oj situaciji uklju~im tu vrstu rezonovanja, prosto ho}u

da znam {ta se tu doga|a. Imam li ja pravo ba{ da budem tako

strog, u ime ~ega? U ime ne~ega {to je realno mogu}e ili samo ja

tako ne{to izmi{ljam?

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Stojan Cerovi}. Na{em antiratnom drugu posve}ujemo sta-

ru antiratnu pesmu, Where have all the flowers gone i Marlen Ditrih...

Dugo smo ~ekali na razgovor sa profesorkom Olgom Popovi}-Obrado-

vi} i kad smo je se do~epale, ispitivale smo je sva{ta, od ve}inskog iz-

bornog sistema i liberalnog nacionalizma do zlatnog doba srpske de-

mokratije, znate onaj period od 1903. do 1914. Nekako kad ho}emo da

se ute{imo mi ka`emo, pa dobro, bio je jedan period kada je ova dr`a-

va bila moderna, a to je bilo od majskog prevrata, pa do 1914. godine.

I mala deca znaju da je to zlatno doba srpske demokratije, to je u{lo u

terminologiju. Profesorka Obradovi} vi{e voli da ga zove zlatnim do-

bom srpskog nacionalizma. Izgleda da iz tog perioda poti~u mnogi na-

{i problemi. Slu{ate deo razgovora sa Olgom Popovi}-Obradovi}. 

Olga Popovi}-Obradovi}: 

Pre bi to moglo da se nazove zlatnim dobom srpskog nacionali-

zma i ~ak zlatnim dobom srpskog militarizma nego zlatnim do-

bom demokratije. Taj mit je imao politi~ku funkciju. Nakon ubi-

stva Obrenovi}a, on je politi~ki upotrebljen da se opravda samo

ubistvo, koje je dovelo do diplomatske izolacije Srbije. Potom je

upotrebljen za jedno dramati~no prekrajanje istorije. Trebalo je

nakon dolaska Kara|or|evi}a na vlast prethodno razdoblje vlada-

vine Obrenovi}a prikazati kao razdoblje izdajni~ke epohe. Doba
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Obrenovi}a je bilo razdoblje takozvane srbijanske politike, tako

su je savremenici nazivali, koja je bila prozapadna i istovremeno

skromna u svojim teritorijalnim i nacionalnim aspiracijama. Bila

je okrenuta vi{e ka unutra i insistirala na toj nekoj unutra{njoj

modernizaciji. Majskim prevratom napravljen je otklon od takve

politike. 

Radikali su sami govorili da je kralj Milan Obrenovi}, kada je iz-

vr{en poku{aj atentata na njega, rekao: ne}e mene radikali nika-

da naterati da vodim srpsku politiku, ja }u uvek voditi srbijansku

politiku. Radikali su to govorili `ele}i da podvuku svoju orijenta-

ciju ka srpskoj politici, smatraju}i je jedino legitimnom. I to je za-

ista bila dominantna spoljnopoliti~ka orijentacija Srbije nakon

1903. I vi uo~i I svetskog rata, dakle na kraju ovoga razdoblja, ve}

mo`ete govoriti o paralelizmu dve vlasti u Srbiji, s jedne strane ci-

vilne, ali s druge strane vojne, koja je odlu~na u nameri da civilnu

vlast stavi pod svoju kontrolu. Do I svetskog rata u velikoj meri je

bila to i uspela.

A nakon ujedinjenja Jugoslavije 1918, mit o zlatnom dobu srpske

demokratije je imao novu funkciju, da o~uva predstavu o tome da

je Srbija u Jugoslaviji jedini faktor modernizacije i dr`avotvorno-

sti i da se time zapravo opravda srpska dominacija u centralizova-

noj dr`avi. S druge strane, ako se ima u vidu da je tokom zlatnog

doba vojska bila izrazit politi~ki ~inilac i da je Srbija ostvarila ve-

like teritorijalne uspehe u pogledu {irenja dr`ave, zna~i osvojila

Kosovo i Makedoniju, jasno je da je ona zami{ljala Jugoslaviju kao

pro{irenu Srbiju. 

Onda se iz toga izvla~i kakav zaklju~ak? Prvo, da je demokratija

uz militarizam mogu}a, jer je vojska narodna; oni su i zvali svoju

vojsku narodnom. Neki su ~ak govorili da parlamentarizam svoj

uspeh najvi{e duguje narodnoj vojsci, koja je po svojoj prirodi de-

mokrati~na. To za njih nije bio nikakav problem, taj militarizam

kao poni{tavanje ideje civilne vlasti. I onda se izvla~i zaklju~ak

da je mogu}e istovremeno postojanje i demokratije i vojske kao

politi~kog ~inioca i da je mogu}e osvajanjem i ratovanjem stvori-

ti veliku demokratsku dr`avu. Dakle, nije vam potrebno ni gra-

|ansko dru{tvo ni dominacija civilne vlasti, ne smeta vam milita-

rizam, ne smetaju vam ni ratovi. Vi ipak mo`ete, ukoliko se stek-

nu odgovaraju}e okolnosti, da napravite jedno zlatno doba demo-

kratije. Jer to je zlatno doba demokratije 1903–1914. Srbija se u
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tom vremenu ili sprema za rat ili je u ratu, svih jedanaest godina

zlatnog doba. 

I ako to bez ikakvog tra~ka sumnje posmatrate kao zlatno doba
demokratije, vi ste dobili jedan divan model u kome vi i dalje mo-
`ete praviti zlatno doba demokratije, samo je potrebno da taj na-
cionalizam bude nekako liberalan i da ima nekakvu demokratsku
formu. I ta pri~a o liberalnom nacionalizmu u Srbiji neprekidno
traje do dana dana{njeg. Vi svaki put imate relativizovanje nacio-
nalizma kao odgovornog za rat i zlo~in, prebacivanja odgovorno-
sti za rat i zlo~in na komunisti~ko razdoblje. Dolazi do potpuno
apsurdnog protivstavljanja komunisti~kom razdoblju jednog na-
cionalizma, koji nije nedemokrati~an, koji nije ratni~ki, jer je li-
beralan. 

Zaboravlja se da u Srbiji ne mo`e biti nikakvog liberalnog nacio-
nalizma, jer prvo nema koncepta nacije formulisane po gra|an-
skom principu. Tek tada je nacionalna dr`ava ne{to {to je legitim-
no, jer se zadr`ava u granicama liberalnog koncepta. Ali ako ima-
te etni~ki pojam nacije, onda ne mo`ete imati liberalni nacionali-
zam, on je onda etno-nacionalizam. Tra`ite moderne forme na ni-
vou institucija, a ubacujete im sadr`inu koja je neadekvatna. On-
da naravno, umesto da re{avate konflikte, vi ih stvarate. Stvarate
ih i iznutra, jer insistirate na, ina~e liberalnom, principu – jedan
~ovek-jedan glas. Isto tako generi{ete sukobe izvan granica, jer po
na~elu nacionalne dr`ave, a uz razumevanje nacije kao etni~ke
zajednice, dovodite u pitanje granice i, naravno, ulazite u rat. 

Danas prisustvujemo tom poku{aju dekonstrukcije vanustavnih
centara mo}i. Dokle }emo sti}i, vide}emo, ali premijer \in|i}, ve-
rovatno najja~i nosilac modernizatorskih projekata u Srbiji XX
veka, upravo je `rtva tog sukoba, odnosno ~injenice da su vanin-
stitucioni centri mo}i nesumnjivo ja~i nego institucije. Peti okto-
bar tu zaista nije doneo nikakve promene, to moram da ka`em, jer
~injenica da je najja~i udarac modernizatorskom projektu zadat
upravo posle 5. oktobra sam po sebi je dovoljan dokaz da 5. okto-
bar nije doneo raskid sa prethodnim re`imom, ve} je poslu`io kao
maska za kontinuitet sa njim. U svakom slu~aju, ubistvo premije-
ra \in|i}a pokazalo je da je poku{aj modernizacije u Srbiji goto-
vo Sizifov posao. I ne samo Sizifov, nego i ka`njiv posao. Izgleda
da je te promotere modernizatorske politike, koji su uvek smatra-
ni {teto~inama, izdajnicima i otpadnicima, sad postalo legitimno
i ubijati. 
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Kad se to ima u vidu mogu se na}i i odgovori na pitanje kako je

mogu}e da u ovom trenutku vi imate tako neverovatno sna`an na-

let rasisti~kih, nacisti~kih, proratnih, anticivilizacijskih, fa{isti~-

kih ispada, koje prosto ne znate gde da smestite, osim ako imate

u vidu da je Srbija zaista jedna mra~na rupa u koju zraci Evrope i

modernog doba gotovo da ne dopiru.

Bez obzira na moj pesimizam koji sam izrazila u ovom razgovoru,

ja bih rekla da se poslednjih nekoliko meseci u Srbiji, ~ini mi se

potpuno autenti~no, revitalizuje modernizatorska opcija. Ta poli-

tika radikalne modernizacije je mo`da najbolje izre~ena u onoj

paroli koja se mo`e sresti na ulicama – Srbija nema vremena ili Sr-

biji se `uri. To se najjasnije videlo 12. marta ove godine, povodom

godi{njice ubistva premijera \in|i}a, ali ~ini mi se da to traje ve}

jedno vreme i artikuli{e se jasno kroz obnavljanje pozitivne per-

cepcije \in|i}a. Jedno vreme nakon Sablje, i posebno od kad je

formirana nova vlada, vi ste imali jednu potpunu kriminalizaciju

tog ~oveka i u jednom trenutku je izgledalo da je to zape~a}eno.

Me|utim, to je probijeno i u poslednjih nekoliko meseci nasle|e

\in|i}eve vlade kao celine po~inje da ima drugu ulogu u politi~-

kom `ivotu. Vi danas nemate politi~ara koji ne poku{ava da se za-

ka~i na taj voz uklju~uju}i ~ak i predstavnike DSS-a, koji je sada

na vlasti. Mo`da gre{im, ali meni se ~ini da su nosioci te politike

radikalne modernizacije mladi ljudi oko Gra|anskog saveza i ^e-

domira Jovanovi}a. 

E sad, u toj situaciji vi dajete predlog da se sve demokratske sna-

ge objedine i daju podr{ku postoje}em DS-u, koji je izbacio jedan

broj svojih ~lanova, upravo onih koji su nosioci \in|i}evog nasle-

|a. U tom predlogu postoji jo{ jedan problemati~an momenat, ka-

`e se – dati podr{ku i DSS-u, pod uslovom da se ogradi od radika-

la. Ja sada postavljam pitanje – a zbog ~ega bi se DSS ogra|ivao od

radikala, da li je DSS \in|i}evo nasle|e? Posle 5. oktobra DSS je

predstavljao simbol kontinuiteta sa prethodnim re`imom. 

Predsednik te stranke 96. godine izjavljuje da je Dejton nepraved-

no re{enje, da je to ~injenica sile, a ne pravde i prava, i smatra da

treba u~initi sve da se Republika Srpska, koju on naziva dr`avom

u tu|oj dr`avi, {to vi{e osamostali, da istakne svoje atribute dr-

`avnosti i da se ponovo ujedini sa Srbijom. Onda ka`e da su to dve

srpske dr`ave koje deli Drina i da one, kao Nema~ka posle II svet-

skog rata, treba da streme ujedinjenju. I on to smatra zavetnim
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zadatkom svog DSS-a. To je, dakle, stranka koja od prvog do po-

slednjeg dana dovodi u pitanje jedinstvo Bosne i Hercegovine kao

dr`ave i samim tim ostavlja otvoreno pitanje prekrajanja granica

a mo`da i ratova. 

Druga stvar, to je stranka ~iji predsednik tako|e izjavljuje, na pi-

tanje {ta misli o Ljoti}u, da bi svako ko dr`i do morala u politici

mogao da se slo`i sa Ljoti}evim stavovima. Mislim da je u vital-

nim, su{tinskim pitanjima srpske politike, politika DSS-a gotovo

identi~na sa politikom Radikalne stranke. U tom smislu, podela u

DOS-u posle 5. oktobra je najprirodniji politi~ki ~in. Podela u

DOS-u na one koji jesu za modernizaciju Srbije i tzv. legaliste je

jedino zdravo {to se dogodilo na politi~koj sceni Srbije u posled-

njih dvadeset godina. 

Pitanje je, dakle, na koji na~in obezbediti da demokratija ne skli-

zne u antimodernizacijske projekte, jer ~injenica je da je Milo{e-

vi} do{ao i opstajao demokratskim putem. To jeste bila svojevr-

sna demokratija, narodnja~ka, antimoderna, ali demokratija. [ta

mislite, zbog ~ega su se radikali u XIX veku preorijentisali od na-

rodne dr`ave na parlamentarnu demokratiju – zato {to su shvati-

li da ne mogu da ru{e dr`avu, ali da im parlamentarna demokrati-

ja sa ve}inskim principom omogu}ava da budu hegemon u Srbiji.

Oni su tra`ili ve}inski sistem jer im nije bilo dovoljno da ve}inska

partija ima ve}inu u parlamentu, oni su hteli ceo parlament. Raz-

umevanje parlamentarne vlade kod radikala svodilo se na apsolu-

tizovanje principa ve}ine. 

I mi smo danas u istoj opasnosti, imamo jednu veoma sna`nu po-

liti~ku stranku koja putem legalnih izbora mo`e do}i na vlast. I

zato je opasan onaj predlog o objedinjavanju svih stranaka i ve-

}inskom izbornom sistemu. Ko vam garantuje da glavni dobitnici

tog ve}inskog izbornog sistema ne}e biti radikali? 

Znate {ta, ja sam sama sa sobom svaki dan po nekoliko puta u su-

kobu, jer stvarno nemamo pokazatelje. Imamo, dodu{e, ove po-

slednje izbore koji su pokazali ogromnu mo} Radikalne stranke.

Retorika izborne kampanje je bila zastra{uju}a uklju~uju}i na-

ravno i ratni program, odnosno program velike Srbije, koji i dalje

tu stoji kao ne{to {to nije sporno. Va`an pokazatelj su i antisemit-

ski naleti poslednjih dana. Ali kada vidite komentare na sajtu B92

povodom intervjua ovoga Bebe Popovi}a, opet ugledate jednu pri-

li~no zdravu politi~ku pamet. 
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Kao da je brzina politi~kog sazrevanja pove}ana. ^ini mi se da je

potrebno sve manje i manje vremena da se nove ~injenice politi~-

kog `ivota sagledaju u realnom svetlu. Pojavi se nova politi~ka fi-

gura koja izgleda demokrati~no, pa se vidi da ba{ i nije, i javnost

u kratkom roku reaguje na pravilan na~in. Javnost je sve sklonija

sumnji u autoritete. Sumnja je vrlo va`na stvar, to je prva pretpo-

stavka politi~kog mi{ljenja. Ima nekih nagove{taja promena i

perspektive, ne toliko boljeg `ivota, ali opstanka. Zaista mislim

da nam je u pitanje doveden bukvalno opstanak, ali da je sve ve}i

broj ljudi toga svestan. 

Svetlana Luki}: 

Po~ela je prole}na sezona tribina Srpskog sabora Dveri na Ma{in-

skom fakultetu. Kao {to znate, Svetlana i ja mazohisti~ki idemo na

takva mesta. Za ovu emisiju razgovarale smo sa Bo{kom Obradovi-

}em, koji je glavni i odgovorni urednik ~asopisa Dveri srpske. To je u

stvari vi{e bio poku{aj razgovora, jer smo se svi previ{e nervirali. Bo-

{ko nam je na odlasku poklonio novi, specijalni broj ~asopisa pod na-

zivom “Palanka filozofije” ili “Knjiga o govoru mr`nje na sve {to je

srpsko”. Me|u recenzentima ovog izdanja je i poslanik Nikola Milo-

{evi}. U ovoj knjizi su dosta izvre|ani sagovornici “Pe{~anika”, po-

~ev od Teofila Pan~i}a koga su nazvali Pan~i}evom omorikom neza-

visnog novinarstva. Mirko \or|evi} je veliki falsifikator, Radomir

Konstantinovi} je korifej na{e gra|anske misli, a izvre|ani su i La-

tinka Perovi}, Olga Popovi}-Obradovi}, Neboj{a Popov. U uvodniku

se ka`e – ovo je knjiga o njima, intelektualnim marginalcima koji do-

bijaju ogromnu pa`nju u medijima, pre svega evroatlanskim, tipa Da-

nasa, Vremena, B92 i sli~nim i to samo zato {to neguju govor mr`nje

prema svojoj crkvi, svome narodu, svome zavi~aju i poreklu. Ovo je

knjiga o takozvanoj misionarskoj inteligenciji u dana{njoj Srbiji, ko-

ju je takvom imenovao i ~ije je karakteristike najbolje opisao sociolog

Slobodan Antoni}. Slobodan Antoni}, na{ stari znanac. Slu{ate da-

kle poku{aj razgovora sa Bo{kom Obradovi}em, a nama }e na neki

na~in pomo}i sociolog Todor Kulji}, koji je pro{le nedelje u Kultur-

nom centru Beograda odr`ao predavanje na temu Rat i se}anja.

Bo{ko Obradovi}: 

Izuzev Radija B92, na sve kontroverzne doga|aje tipa sabor srp-

ske omladine, pa proslava uvr{tavanja u kalendar Svetog vladike

Nikolaja ili ve~e posve}eno Ocu Justinu ili 200-godi{njici ustan-
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ka, nije bilo medija koji }e re}i – hajdete da se su~elimo, pa da se

zovne neko iz Dveri, pa neki vladika mo`da koji je u tome u~estvo-

vao. Ne, to je na neki na~in marginalizovano. A tribine na Ma{in-

skom fakultetu, gde svakoga ~etvrtka bude 500 do 1.000 ljudi...

tvrdim da Beograd nema takav kulturni fenomen. Ali on za medi-

je ne postoji. Vidite vi, sad su kroz izjave Bebe Popovi}a i ^edomi-

ra Jovanovi}a mitropolit Amfilohije i srpska crkva dovedeni u ve-

zu sa atentatom na Zorana \in|i}a. To je zaista nedopustivo. Vi-

{e niko ne propu{ta da Crkvu stavi u onaj ~uveni zbir: Udru`enje

knji`evnika, Akademija nauka, Vojska i {ta ve} tu ide. 

Svetlana Luki}: 

Crkva se sama stavlja u to, crkva se slika sa Matijom Be}kovi}em,

va{ patrijarh se slika sa generalom Lazarevi}em. Crkva ka`e – gene-

ral Lazarevi} je za nas sveti ~ovek.

Bo{ko Obradovi}: 

Da li imamo neki problem sa generalom Lazarevi}em?

Svetlana Vukovi}: 

Ti nema{ problem sa generalom Lazarevi}em?

Bo{ko Obradovi}: 

Ne, pa me zanima – ako neko ima pravo da ka`e da su ti ljudi kri-

vi pre presude i da podr`ava taj Ha{ki sud, da ka`e da je to jedna

apsolutno pravna i pravedna institucija, isto tako neko drugi ima

potpuno pravo, javno, medijsko da ka`e da taj sud nije pravna i

pravedna institucija i da ti ljudi nisu krivi. [ta je tu sporno? To }e

zauvek ostati otvorena stvar. Pravednost i pravna legitimnost, za-

snovanost Ha{kog suda }e ostati apsolutno sporna stvar.

Todor Kulji}: 

I poslednji gra|anski rat u srpskoj kulturi se}anja tako|e se na

vrlo simptomati~an na~in iskazuje. To sveukupno nenau~no, jav-

no kori{}enje pro{losti uglavnom tuma~i poslednji gra|anski rat

kao najve}i poraz Srba u istoriji od Kosova. Unutar ovog tuma~e-

nja postoje neke va`ne nijanse. Jo{ uvek postoje jastrebovi koji

govore da je u poslednjem gra|anskom ratu taktika bila pogre-

{na. Mi smo mogli dobiti rat, izgubili smo ga zato {to smo bili neo-

dlu~ni, izgubili smo ga zbog taktike kreni-stani, trebalo je Zagreb
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uzeti. Ovoj struji sli~na je i struja tako|e radikalnih patriota koja

tvrdi da rat jeste izgubljen, ali ne zato {to je taktika bila pogre{na,

nego je i strategija bila trula. Nije trebalo ~uvati Jugoslaviju, tre-

balo je na vreme se skoncentrisati na srpske teritorije i te terito-

rije ~uvati. Osim toga, ova struja tvrdi da je rat bio i diplomatski

nepripremljen. Tre}a struja, koju bih uslovno nazvao ponosni pa-

trioti, na vrlo osoben na~in tuma~i posledice tog izgubljenog rata.

Ponosni patrioti tvrde da nacija ne samo {to je pora`ena, nego je i

osramo}ena. Srebrenica je pre svega nacionalna sramota. 

Ono {to je va`no uo~iti kod sve tri verzije jeste da je srpska nacija

svuda `rtva. U prvoj verziji, Srbi su `rtva zato {to je rat izgubljen.

Kod druge verzije, zato {to rat nije pravilno vo|en, a kod tre}e

struje nacija je `rtva zbog toga {to je osramo}ena. Dakle, Srebre-

nica je pre svega srpska sramota, a tek potom srpska krivica. Tra-

gedija Srebrenice jeste u sramoti Srba, a ne pre svega u gubicima

Bo{njaka. Srebrenica je incident, eksces, ona ne isti~e iz razjare-

nog nacionalnog bi}a, ona je ne{to {to nacionalnoj i monumental-

noj pro{losti uop{te nije bilo potrebno.

Bo{ko Obradovi}: 

U trenutku kada se mi uru{avamo sa svih strana, pogledajte Koso-

vo i Metohiju, pogledajte status Srba dole, mi imamo problem da

se srpski identitet sa~uva, da se srpska dr`avna celovitost sa~uva

i u takvoj jednoj situaciji vi od mene tra`ite da ja lamentiram nad

sudbinom drugih nacija, koje su ostvarile sve svoje dr`avne inte-

rese, formirale dr`ave koje nikad nisu imale, na srpskim teritori-

jama, na zlo~inima vekovnim nad Srbima. Vi od mene tra`ite da ja

izvinjavam njihove `rtve, ja kao hri{}anin to naravno radim, ali

nemojte od mene o~ekivati da ja svoju politiku i kulturu gradim

na izvinjavanju tih zlo~ina dok se uru{ava moj nacionalni identi-

tet i moja nacionalna dr`avnost.

Svetlana Vukovi}: 

Ja svoju politiku gradim na tome, zna~i ja sam totalna budala. Ja mi-

slim da treba da propadne cela srpska nacija i srpska dr`ava, da nas

nema, ako mi ne isteramo na ~istac za{to su ta deca ubijena u Saraje-

vu i ako ne bude ka`njen taj ~ovek.

Bo{ko Obradovi}: 

Vi citirate patrijarha Pavla.
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Todor Kulji}: 

Tamo gde je moja nacija pre svega `rtva, dominira slepi a ne kriti~-

ki patriotizam. Taj slepi patriotizam je glavni kontekst savreme-

nog govora o ratu {irom zapadnog Balkana, nije to samo sklop srp-

ske kulture i se}anja. Slepi patriotizam dominira i u Sloveniji i u

Hrvatskoj. U Sloveniji se monumentalizuje desetodnevni rat, u Hr-

vatskoj se monumentalizuje domovinski rat. Poslednje monumen-

talizovanje rata je bio Milo{evi}ev govor u Beranu, kada je govorio

da je na Kosovu ostvarena pobeda 99. godine. Dakle, kako prevazi-

}i ove stereotipne slike rata? Pre svega, treba uo~iti da istorija ni-

je gola retrospektiva i da treba prevazi}i klasi~nu, staru podelu na

pro{lost, sada{njost i budu}nost. Treba razlikovati apsolutno

astronomsko vreme od relativnog dru{tvenog vremena, koje je

uvek pro`eto smislom. Dru{tveno vreme obiluje razli~itim mut-

nim ~asovima, razli~itim podelama: prekolumbovska Amerika, po-

slekolumbovska Amerika, prehri{}anska Evropa, poslehri{}anska

Evropa, pre revolucije, posle revolucije i tako dalje. To nije apsolut-

no, astronomsko vreme, to je vreme koje je uvek osmi{ljeno. 

Istorijsko vreme upravo po~iva na razlici izme|u iskustva i o~eki-

vanja, izme|u pro{losti i budu}nosti. Pro{lost se uvek me{a sa bu-

du}no{}u. Dakle, od toga kako mi zami{ljamo budu}nost zavisi

kako }emo zami{ljati pro{lost. Dakle, ne postoji ona stara podela

– pro{lost, sada{njost, budu}nost. Postoji pro{la budu}nost, sada-

{nja budu}nost i postoji budu}a pro{lost.

Svetlana Luki}: 

Vi, Bo{ko, ka`ete da su nevernici i DB vr{ili ratne zlo~ine.

Bo{ko Obradovi}: 

Tako je, apsolutno. Zna~i, hri{}anski duh je najbolja mogu}a ko~-

nica da se vi zaustavite pred zlo~inom, ali od vas li~no i od va{eg

izbora zavisi da li }ete taj zlo~in u~initi. Ako je neko vama pobio

celu porodicu u selu pored Srebrenice...

Svetlana Vukovi}: 

Za{to si ba{ izabrao Srebrenicu?

Bo{ko Obradovi}: 

Ona mi je najkarakteristi~niji primer po tome {to se samo ona po-

minje, a ne pominju se godine zlo~ina nad Srbima u okolini Sre-

brenice, to niko ne pominje.
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Svetlana Vukovi}: 

Ti kao mladi ~ovek koji izdaje jedan hri{}anski, bogougodni ~asopis,

ti pominje{ Srebrenicu prvo kao mesto gde su se ~inili zlo~ini nad Sr-

bima? To je jako lo{e.

Bo{ko Obradovi}: 

Ja polemi{em sa tom perspektivom koja je glavna u medijima.

Svetlana Vukovi}: 

Nije glavna u medijima.

Bo{ko Obradovi}: 

Verujte da preovla|uje.

Svetlana Vukovi}: 

Ve}ina Srba veruje da se u Srebrenici ni{ta nije desilo i da su to la`i.

Svetlana Luki}: 

Na va{oj tribini Sr|a Trifkovi} je rekao – u kakvom stra{nom vreme-

nu `ivimo, jo{ }emo do~ekati da na Terazijama dobijemo spomenik `r-

tvama u Srebrenici. Pri ~emu ste vi, koliko se ja se}am, to predavanje

na Ma{incu nazvali Nacionalizam Svetog Save. Moje pitanje glasi: Da

li ste vi namerno ili slu~ajno izabrali isti naslov koji je vladika Niko-

laj dao svom predavanju na Kolarcu kada je Hitlera uporedio sa Sve-

tim Savom?

Bo{ko Obradovi}: 

Da, to je to ~uveno mesto koje nije utemeljeno u autenti~nim tek-

stovima.

Svetlana Vukovi}: 

Pa, ~itali smo.

Bo{ko Obradovi}: 

Mo`da ste vi ~itali, ali zavisi kako ga tuma~ite. 

Todor Kulji}: 

Istori~ari uvek isti~u da je egzaktni dokument u stvari ~ista pro-

{lost. Treba i}i u arhivu i pokazati dokumentima {ta je bila prava

pro{lost. Zaboravlja se naravno da je i dokument svedok koji go-

vori samo kada ga pitamo, a odgovor koji nam pru`a dokument
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zavisi od pitanja koja mu se postave. Ovde imam jedan dokument,

to je amnestija predsedni{tva Antifa{isti~kog vije}a narodnog

oslobo|enja Jugoslavije. U tom dokumentu se govori o tome da se

daje mogu}nost zavedenima da sudeluju u oslobo|enju i izgradnji

domovine i pozivaju se ~etnici i domobrani da se priklju~e narod-

nooslobodila~kom pokretu. Danas je tira`no tuma~enje ovog do-

kumenta da je re~ o prevari komunista, zato {to je poredak se}a-

nja nacionalizovan. Ho}u samo da ka`em da viziju budu}nosti

uvek treba uzimati u obzir kad se tuma~i dana{nja pro{lost. 

Svetlana Luki}: 

Recimo da su samo nesrbi u Jugoslaviji pokrenuli rat, svaka `ena, de-

te, starac i mi smo krenuli u odbrambeni rat. A onda smo u tom ratu

ubijali decu iz snajpera, onda smo zakopali 7.800 ljudi za sedam da-

na, onda smo sravnili grad i civile u Vukovaru.

Bo{ko Obradovi}: 

Ko je to uradio?

Svetlana Luki}: 

Mi, srpska vojska.

Bo{ko Obradovi}: 

Koja vojska?

Svetlana Luki}: 

Jugoslovenska narodna armija, paravojne formacije, ~etni~ke, sa kr-

stovima su i{li kod patrijarha Pavla i tretirali ga kao svog vrhovnog

komandanta.

Bo{ko Obradovi}: 

Apsolutno, sa svim se sla`em. Je l’ mi treba njih da smatramo srp-

skom vojskom?

Svetlana Luki}: 

Pa {ta je onda za tebe srpska vojska?

Bo{ko Obradovi}: 

Ja sam vam rekao ko je srpska vojska – ona koja strelja za prvi po-

~injeni ratni zlo~in, to je srpska vojska.
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Svetlana Luki}: 

Zna~i, nije bilo srpske vojske?

Bo{ko Obradovi}: 

Nije bilo.

Svetlana Luki}: 

Kako ti do`ivljava{ to {to smo ti Svetlana i ja govorile. To nisi prvi put

~uo, mi dosta, kao {to ka`e{, stereotipno mislimo. [ta ti misli{ ko smo

mi, kakav mi odnos imamo prema ovoj zemlji i prema hri{}anskim

vrednostima? Ali iskreno te pitam.

Bo{ko Obradovi}: 

Prvo, ja nemam nikakav problem sa vama, ja vas do`ivljavam kao

potpuno legitimne prijatelje, sugra|ane, ~lanove ovoga dru{tva i

vodim jedan potpuno normalan dijalog i uvek vrlo rado imam su-

sret sa vama i razmenjujem mi{ljenja, to je prvo. Drugo, taj Ma{i-

nac i uop{te ta ~esto poja~ana retorika sa ove nacionalne strane...

mnogo toga je izazvano postojanjem jednog o{trog govora mr`nje

protiv Srba. Mi smo zato na{ najnoviji broj posvetili upravo toj te-

mi, “Govor mr`nje protiv Srba, od Broza do danas”.

Todor Kulji}: 

Ljudi nisu automati, slika pro{losti nije fotografija. Nada je tu u

odre|enom smislu nu`na i prirodna i spontana. Nema pro{losti li-

{ene smisla. Me|utim, sad se postavlja pitanje kako uneti red u

taj pluralizam smislova. U skladu sa gra|anskim ratom se}anja

koji se vodi u politici, mo`e se izvesti zaklju~ak da su danas glav-

ni brendovi, a ne samo simboli, Tito i Dra`a. Postali su brendovi

zato {to su u medijima sve vi{e li{eni realnog zna~aja i postali su

nekakve potro{a~ke marke, simboli raspoznavanja odre|enih

grupa, navija~a na primer. 

Ako brend provocira konflikt, onda je on disfunkcionalan. Dakle,

jedan od kriterija za procenu racionalnosti odre|ene slike o pro-

{losti je stupanj njene prohodnosti i po tome se poprili~no razli-

kuju brendovi Tita i Dra`e. Danas je tira`no mi{ljenje nacionalno,

a nedozvoljeno, netira`no mi{ljenje je nenacionalno. I ono danas

uglavnom u kulturi se}anja slovi kao anahrono upravo zato {to ni-

je deo dozvoljenog mi{ljenja. Me|utim, nadnacionalna slika pro-

{losti mo`e da skrene pa`nju na slepe mrlje nacionalizovane slike



rata, {to ova sama nije kadra da u~ini, a to je ona slika rata u ko-

joj moja nacija nije pre svega `rtva, nego moja nacija mo`e biti

pre svega i d`elat. Ja bih za sada sa tim zavr{io.

Svetlana Luki}: 

^uli ste malo~as sociologa Todora Kulji}a, profesora Filozofskog fa-

kulteta u Beogradu, Bo{ka Obradovi}a, glavnog i odgovornog ured-

nika “Dveri srpskih”, pominjale smo vam specijalno izdanje i ne mo-

gu da odolim, moram da vam pro~itam samo jo{ jedan citat iz uvod-

nika: “A {to se ti~e istra`ivanja srpskih zlo~ina – srpski zlo~in je na-

ravno pod znakom navoda – u poslednjoj deceniji XX veka, on treba

da po~ne sa Udbom i `rtvama komunisti~kog terora posle tzv. oslo-

ba|anja 44-e. Tako bi se lak{e do{lo do istine o tome ko je ~inio zlo-

~ine u srpsko ime u poslednjim ratovima. I nikada ne}emo pristati

da su udba{ki zlo~ini srpski, za njih neka odgovaraju Udba, komu-

nizam i ateizam. I zato je ova knjiga nazvana ‘Pri~amo saborcima,

deci i unu~i}ima velikog tate Josipa Broza i njegovog velikog brata

D`ord`a Soro{a’ .”

|} {|-
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Stojan Cerovi}, Izlazak iz istorije 1999–2004, 2004, 424 str., cena
695,00 

Izlazak Srbije iz istorije, onako kako ga u svojim tekstovima opi-
suje Stojan Cerovi}, jeste zapravo formiranje svesti o velikom pora-
zu posle kojeg jedna zemlja (narod, dr`ava) nema vi{e pravo da pre-
tenduje na posebnu ulogu, nego samo mo`e da prati glavni tok i
tempo koje odre|uju neki drugi. Paradoksalno, tek priznavanje te ~i-
njenice otvara mogu}nost za izgradnju vlastite bu-
du}nosti.

Tekstovi Stojana Cerovi}a opisuju i tuma~e doga-
|aje koji su se zbili od 1999. do 2004. kao neiz-
vestan put jednog dru{tva ka gra|anskoj normal-
nosti. Gra|anska normalnost suprotstavljena istorij-
skoj grandomaniji jeste normativni okvir unutar kog
Cerovi} zauzima jasne stavove i vrednuje ono {to se
dogodilo, postaviv{i tako, kao malo ko na javnoj
sceni danas, i pouzdane orijentire za budu}e de-
lovanje.

Kristofer R. Brauning, Obi~ni ljudi. 101. rezervni policijski bata-
ljon i kona~no re{enje u Poljskoj, s engleskog preveli Aleksandar
Kerenji i Emil Kerenji, 2004, 348 str., cena 710,00

U danas ve} klasi~noj istorijskoj studiji Obi~ni ljudi, objavljenoj
1992. godine, Kristofer Brauning ne pi{e samo o tome {ta su Nem-
ci ~inili da bi se desio holokaust, ve} i o tome kako su se oni od
obi~nih ljudi preobrazili u aktivne u~esnike zlo~ina
ogromnih razmera. Obi~ni ljudi predstavljaju bitan
doprinos razumevanju jednog od najneshvatljivijih
aspekata „kona~nog re{enja“ – psiholo{kog navika-
vanja na ~injenje zlo~ina.

Kristofer R. Brauning profesor je istorije na Univer-
zitetu Severne Karoline u ^epel Hilu. Do sada je ob-
javio ve}i broj ~lanaka i monografija o razli~itim
aspektima holokausta, me|u kojima The Final Solu-
tion and the German Foreign Office (1978), Fateful
Months: Essays on the Emergence of the Final Solution (1985), i
The Path to Genocide (1992). 

Ksavije Bugarel, Bosna. Anatomija rata, s francuskog prevela Je-
lena Staki}, 2004, 240 str., cena 570,00

Knjiga Bosna. Anatomija rata zna~ajan je doprinos razumevanju
jednog sukoba koji obiluje paradoksima. Bugarel odbija pojednosta-
vljeno suprotstavljanje d`elata i `rtava u bosanskom ratu, kao i ras-

KNJIGE U [AKE



pravu o ideolo{koj prirodi etni~kog ~i{}enja. On se dis-
tancira od politikolo{kih i diplomatskih pristupa, kao i
od stanovi{ta zasnovanog isklju~ivo na primeni me|u-
narodnog prava, koji preovla|uju u raspravama u
Francuskoj. Bugarel glavne elemente za svoje obja-
{njenje sukoba tra`i pre svega u samoj Bosni, u unu-
tra{njim protivre~nostima te slo`ene zemlje. 

Ksavije Bugarel radi u francuskom Nacionalnom
centru za nau~na istra`ivanja i bavi se jugosloven-
skim ratovima i islamom na Balkanu. 

Jasna Dragovi}-Soso, “Spasioci nacije”, s engleskog prevela Ljiljana
Nikoli}, 2004, 414 str., cena 845,00

Knjiga prati putanju o`ivljavanja srpskog nacionalizma unutar
‘beogradske kriti~ke inteligencije’, od njenih po~etaka u pedesetim
pa sve do devedesetih godina XX veka; i pokazuje kako je potpu-

na konsolidacija srpskog nacionalizma prihvatanjem
nedemokratskog pristupa u re{avanju nacionalnog pi-
tanja od strane srpskih ‘disidentskih’ intelektualaca
spre~ila ‘kriti~ku inteligenciju’ da ponudi uverljivu
politi~ku alternativu Milo{evi}evom re`imu.

Jasna Dragovi}-Soso nau~ni je saradnik na [koli za
slavisti~ke i isto~noevropske studije Londonskog uni-
verziteta. Bavi se temama vezanim za raspad Jugosla-
vije, me|unarodnu intervenciju i probleme demokra-
tizacije.

Sini{a Male{evi}, Ideologija, legitimnost i nova dr`ava, s engle-
skog prevela Slobodanka Gli{i}, 2004, str. 514, cena 990,00

Knjiga daje komparativnu analizu dominantnih ideologija i mo-
dela legitimizacije u komunisti~koj Jugoslaviji, kao i u dr`avama
nastalim iz nje – Srbiji i Hrvatskoj. Analizom rada dr`avnih apara-
ta – masovnih medija i obrazovnih sistema – autor isti~e klju~nu
ulogu ideologije u podupiranju identitetskih preobra`aja koji su se

odigrali u Jugoslaviji posle 1945, i u Srbiji i Hrvat-
skoj devedesetih godina XX veka.

Sini{a Male{evi} predaje na Odseku za sociologiju i
politi~ke nauke na Irskom nacionalnom univerzitetu.
Pre toga radio je kao istra`iva~ u Institutu za me|una-
rodne odnose u Zagrebu i u Centru za prou~avanje na-
cionalizma u Pragu. Autor je brojnih radova iz oblasti
etniciteta, nacionalizma, kulture i ideologije. Objavio
je knjige Ideology, Legitimacy and the New State
(2002) i The Sociology of Ethnicity (2004).
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